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Kunst en cultuur

Vijf jaar Willem- 
Alexander EN Máxima
2 februari jl. vierden Kroonprins Willem-Alexander en Máxima 
Zorreguieta hun vijfde trouwdag. Een mooi moment om even stil 
te staan bij het wel en wee van het kroonprinselijk paar.
Tekst Lizette de Koning Fotografie ANP

■
innert zich niet de vrolijke videobeelden van het 

nde blonde meisje uit 1999? Zelfs het serieuze 
al zendt het filmpje op prime time uit. De spe- 
niet van de lucht. Zou het echt? Het duurt niet 

lang voor de vermoedens door de RVD worden bevestigd: 
dit is Máxima Zorreguieta. En daarmee is het officieel. De 
Nederlandse kroonprins heeft een vriendin uit Argentinië.

Willem-Alexander is niet het eerste lid van het Koningshuis 
dat kiest voor een buitenlandse partner. Zijn moeder, groot
moeder en overgrootmoeder lieten hun oog vallen op een 
echtgenoot uit Duitsland. Wat dat betreft zou je kunnen 
zeggen dat de kroonprins met een traditie breekt. Een Zuid- 
Amerikaanse is een novum in het Nederlandse Koningshuis. 
Maar juist Máxima’s Argentijnse achtergrond zorgt voor 
de nodige onrust in Nederland. Zodra de pers lucht krijgt 
van de romantische avonturen van de oudste Oranjezoon, 
komt de anti-Zorreguietalobby op stoom. Er hoeft niet lang 
in de archieven gespit te worden om boven water te krijgen 
dat Máxima’s vader ten tijde van het corrupte Videla-regi- 
me een ministerspost bekleedde. Een golf van verontwaar
diging overspoelt Nederland. Tót het moment dat Máxima 
op de dag van de verloving voor het eerst langdurig op te
levisie verschijnt. De beelden van de charmante, vrolijke 
jongedame veroorzaken een resolute stemmingsomslag en 
het duurt niet lang voor Máxima tot het populairste lid van 
het Koningshuis zal worden uitgeroepen. Natuurlijk moet 
er wel zorgvuldig worden omgesprongen met het verleden 
van vader Zorreguieta. Daarom stemt hij er uiteindelijk mee 
in niet aanwezig te zijn bij het huwelijk van zijn dochter. 
Máxima zelf neemt publiekelijk afstand van het Videla-re- 
gime, zonder daarbij haar vader af te vallen: ‘Het spijt mij 
dat hij zijn best deed voor de landbouw in een verkeerd 
regime.'

Het huwelijk
Op 2 februari 2002 is het zover: bijna heet het land zit klaar 
voor de televisie om niets te hoeven missen van het huwe
lijk. De rest van de bevolking staat langs de route in Amster
dam, in een poging een glimp op te vangen van het bruids
paar. Vóór die tijd is hard gewerkt om Máxima klaar te sto
men voor het Nederlanderschap. Prominent CDA’er Rein jan 
Hoekstra wijdt haar in in het Nederlandse staatsrecht. Daar
naast worden alle provincies van Nederland bezocht. Máxi
ma wil Nederland en de Nederlanders leren kennen, en an
dersom. De tranen van Máxima bij het door Carel Kraayen- 
hof op zijn bandoneon gespeelde Adiós Nonino trekken de 
laatste twijfelaars over de streep. De harten van de nuch
tere Hollanders zijn definitief veroverd.

Mét accent
Na het uitspreken van het jawoord mag Máxima zich Ha
re Koninklijke Hoogheid Prinses Máxima der Nederlanden, 
Prinses van Oranje-Nassau, mevrouw van Arnsberg noemen. 
Bij wijze van hoge uitzondering mag ze het accent op haar 
voornaam houden. Een bijzonder voorrecht, want het is tra
ditie om buitenlandse namen van nieuwe leden van het Ko
ningshuis te vernederlandsen. Zo heet Prins Claus na het 
huwelijk geen Von Arnsberg, maar Van Arnsberg, en trans
formeert Prins Bernhard van de heer Von Lippe zur Bies-

FOTOBIjSCHRlFTEN ►
Foto 1 Wihem-Alexander en Máxima snijden taart aan 

in bejaardenhuis op Saba.
Foto 2 Het kroonprinselijk paar poseert met Amalia 

en Alexia voor de pers, in Lech (Oostenrijk).
Foto 3 Willem-Alexander schuift de trouwring aan de rechterringvinger 

van Máxima,
Foto4 Prinses Alexia wordt in november 2005 gedoopt in de Dorpskerk 

te Wassenaar.
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Kunst en cultuur

terfeld in het minder exotische Van Lippe Biesterfeld. Met 
Mäxima’s komst waait er een moderne wind door het Ko
ninklijk Huis.

Gezin en familie
Er is niet veel tijd voor het echtpaar om exclusief van elkaar 
te genieten. Tijdens de huwelijksskivakantie liggen de fo
tografen al klaar op de piste voor een romantisch plaatje. 
Dit zal de normale gang van zaken worden. Na terugkeer 
in Nederland staat er een verhuizing op stapel. In het voor
jaar van 2003 vertrekt het stel vanuit de Haagse binnenstad 
naar Villa Eikenhorst op landgoed De Horsten in Wassenaar. 
Máxima is dan al in verwachting van hun eerste dochter. 
De zwangerschap verloopt niet helemaal soepel, maar op 
7 december 2003 wordt dan toch een gezonde Prinses Ca-

je. Prinses Alexia. In de tweede helft van april 2007 zal op
nieuw uitbreiding van het gezin plaatsvinden. Weer een 
prinsesje? Of wordt het deze keer een kleine prins?
De eerste vijf jaar van het huwelijk bestaan overigens niet 
enkel uit gelukkige momenten. Een halfjaar na het huwe
lijk van Willem-Alexander en Máxima overlijdt Prins Claus. 
Koningin juliana en Prins Bernhard komen in 2004 te over
lijden. Een groot verlies voor Willem-Alexander en zijn 
familie.

Willem-Alexander en Maxima te paard tijdens bezoek aan Mongolië.

Dagelijkse werkzaamheden
De huwelijksreis is nog maar net achter de rug of Willem- 
Alexander en Máxima mogen hun koffers al weer pakken 
voor een serie buitenlandse werkbezoeken. Het begint in 
maart 2002 met een bescheiden uitstap naar België, maar 
het duurt niet lang voor ze wat verder van huis gaan. In 
april volgt een officieel bezoek aan Ghana, in mei bevindt 
het paar zich in de Nederlandse Antillen en Aruba en in juli 
staan Estland, Letland en Litouwen op het programma. Het 
is slechts een voorbode van het overvolle schema waar het 
stel dagelijks mee geconfronteerd zal worden. Tussen de 
bedrijven door moet Máxima, net als alle nieuwe Nederlan
ders, studeren voor haar inburgeringsexamen, waar ze in 
2005 voor slaagt.

tharina-Amalia geboren. Zij krijgt de roepnaam Amalia en is 
volgens haar trotse vader 'het allermooiste meisje van de 
wereld’. Minister-president Balkenende en vice-voorzitter 
van de Raad van State Tjeenk Willink treden als getuige op 
bij de aangifte op het stadhuis. Laatstgenoemde is ook aan
wezig als getuige bij Amalia’s doop door Carel ter Linden. 
Op 26 juni 2005 krijgt het meisje concurrentie van een zus-

Naast de gezamenlijke werkzaamheden zijn Willem-Alexan
der en Máxima beiden op hun eigen specifieke terrein ac
tief. Naast haar representatieve taken vervult Máxima di
verse functies op het maatschappelijke vlak. Op uitnodi
ging van de Verenigde Naties maakt zij zich sterk voor mi
crokredieten, kleine leningen waarmee economisch actieve 
armen bijvoorbeeld een eigen bedrijfje op kunnen zetten. 
Hiervoor bezoekt zij onder andere Oeganda en Kenia. Ook 
zet zij zich in voor de maatschappelijke participatie van al
lochtone vrouwen. Bovendien heeft ze sinds 2004 zitting in 
de Raad van State, het belangrijkste adviesorgaan van de 
regering en is zij voorzitter van het Curatorium van de Prins 
Claus Leerstoel voor de bevordering van onderzoek en on
derwijs op het gebied van ontwikkelingssamenwerking. Te
vens is ze is beschermvrouwe van het Oranjefonds, waar
voor ze de beroemde Appeltjes van Oranje mag uitreiken. 
En terwijl Máxima boekjes in ontvangst neemt, zwerfjonge
ren bezoekt en vrijwilligersprijzen overhandigt, zit ook de 
toekomstige Koning niet stil. Willem-Alexander heeft naast 
zijn onnoembaar vele lidmaat- en voorzitterschappen van 
commissies één grote passie: waterbeheer.

Een allochtoon op de troon De definitie van het begrip allochtoon is volgens het 
Centraal Bureau voor Statistiek; ‘Een persoon van wie ten minste één ouder in 
het buitenland is geboren'. Daarbij wordt onderscheid gemaakt tussen personen 
die zelf in het buitenland zijn geboren (de eerste generatie) en personen die in 
Nederland zijn geboren (de tweede generatie). Strikt genomen is onze Koningin 
op papier dus een allochtoon en kan haar beoogde opvolger Willem-Alexander 
ook tot deze categorie gerekend worden. Hun beider vaders zijn immers in 
Duitsland geboren. Een goed voorbeeld van een geslaagde inburgering!

Water en leven zijn onlosmakelijk met elkaar verbonden en 
dat realiseert de kroonprins zich goed. Willem-Alexander 
bekleedt meerdere 'waterfuncties' en beschermheerschap
pen. Het is immers van het grootste belang dat er op ver
standige wijze met ons water omgesprongen wordt. Voor 
de huidige generatie, maar ook voor die van Amalia, Alexia 
en .... ? ■
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Marja van Bijsterveldt Van de voorzitter

Trots op Nederland, trots op de provincie

'Wij geioven
in de krocht
van mensen en 
hun verbonden'

Over minder dan een maand gaat 
Nederland opnieuw naar de stembus; 
deze keer om de Provinciale Staten te 
kiezen. Uit onderzoeken blijkt dat de 
provincie voor veel mensen een onbe
kende bestuurslaag is. En dat terwijl 
de provincie juist veel werk doet dat 
mensen in het dagelijks leven raakt. 
Denk aan de jeugdzorg waar de wacht
lijsten het afgelopen jaar grotendeels 
zijn weggewerkt, dankzij de inzet van 
staatssecretaris Ross en de provin
cies. Denk ook aan de belangrijke 
regisserende en coördinerende rol die 
de provincie heeft als het gaat om 
de leefbaarheid van het platteland, 
om de ruimtelijke inrichting, om het 
milieu en om de gezondheidszorg.

Niet omdat er een nieuwe coalitie is of 
komt, maar omdat de thema’s voluit 
deel uitmaakten en maken van onze 
eigen agenda.

We voeren, evenals voor de Tweede 
Kamerverkiezingen een positieve cam
pagne. Het CDA is niet de partij van 
de onvrede, maar de partij van hoop, 
verwachting en vertrouwen in men
sen. Wij geloven in de kracht van 
mensen en hun verbanden. Wij zijn 
trots op Nederland, en ... trots op de 
provincie.

Ik hoop u tijdens een prachtige Staten
campagne te ontmoeten!

De komende weken zal het in de 
campagne ongetwijfeld ook gaan over 
het nieuwe regeerakkoord. Er vanuit 
gaande dat dit akkoord voor 7 maart 
bekend zal zijn, zal dit vast in menig 
verkiezingsdebat aan de orde komen. 
Hoewel het in deze weken natuurlijk 
in eerste aanleg om de Provincie gaat, 
ontkomen we daar niet aan. Het is 
begrijpelijk, ook al omdat we in feite 
ook de leden van de Eerste Kamer 
kiezen. De verkiezingen hebben dus 
tevens een nationaal tintje.

Ik ben ervan overtuigd dat met de 
nieuwe coalitiepartners een mooi en 
inspirerend akkoord tot stand gebracht 
kan worden. Het CDA-program kiest 
na de succesvolle hervormingsagenda 
van de kabinetten-Balkenende voor 
het verdiepen van de investeringen 
in de kwaliteit van de samenleving. 
Een maatschappelijke investeringsa- 
genda is nodig die de nadruk legt op 
de participatie van juist ook de meest 
kwetsbare mensen: scholing en onder
wijs, sociale samenhang, integratie 
en duurzame ontwikkeling. Dat zijn 
kernthema’s. Thema’s die het CDA de 
afgelopen járen voorbereidde en die 
het met kracht in beleid wil omzetten.
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Welvaart en welzijn

Vergrijzing vraagt
NU OM ACTIE
Meer participatie is nodig om de vergrijzing te financieren. Dat stelt het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA in het onlangs verschenen rap
port Investeren in participeren.

Tekst Michael Si|bom Fotografie iStockphoto

Stelt u zich eens voor: Het is de vierentwintigste van de 
maand en u merkt tot uw schrik dat er op uw loonstrook- 
je honderd euro minder dan de vorige maand staat. U krijgt 

van de personeelfunctionaris te horen dat het bedrijf in het 
verleden teveel geld heeft uitgeven en dat van uw salaris 
deze schulden betaald moet worden.

■ ■■
■

I
In zo’n situatie voelt u zich zeker bekocht. Toch zou deze 
situatie zich, weliswaar anders, kunnen voordoen wanneer 
de huidige jonge generatie aan een welverdiend pensioen 
wil beginnen. De AOW is dan fors lager dan verwacht en 
lager dan nodig is om van te kunnen leven, omdat vorige 
kabinetten onvoldoende rekening hebben gehouden met de 
vergrijzing. En zij die wel een goed pensioen hebben opge
bouwd moeten ineens een behoorlijk deel belasting betalen 
om de AOW te financieren.

Nu zal het zo’n vaart niet gaan lopen. Politici wordt nog wel 
eens verweten een horizon te hebben die niet verder reikt 
dan de volgende verkiezingen, maar in de praktijk valt dit, 
zeker in Nederland, mee. Tijdens deze formatie staat onder 
meer ook de betaalbaarheid van de vergrijzing centraal. 
Zeker voor het CDA, dat veel bij jongeren heeft gewonnen, 
is dit thema van belang. Of dat gekozen wordt voor een vol
ledige fiscalisering van de AOW, is nog maar de vraag. Dat 
er iets moet en zal gaan gebeuren rondom de vergrijzing is 
wel duidelijk.

Investeren in participeren
Het Wetenschappelijk instituut voor het CDA (Wl) heeft 
recent in zijn rapport Investeren in participeren aangege
ven hoe de vergrijzing betaald kan worden. Volgens de 
opstellers staan de overheid in beginsel vier strategieën ter
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Welvaart en welzijn

beschikking; schuldreductie, lastenverzwaring, uitgaven
verlaging en een hogere arbeidsparticipatie (meer mensen 
langer aan het werk).

Schuldreductie is daarbij volgens het Wl een robuuste en 
zekere strategie. Met relatief grote zekerheid valt immers te 
berekenen hoeveel geld er straks nodig is voor de pensioen- 
uitgaven en voor het opvangen van de piek in de uitgaven 
van de AOW. Een solide financieel beleid moet ervoor zorgen 
dat het structurele EMU-overschot (begrotingsoverschot) 
in 2011 één procent van het Bruto Binnenlands Product 
bedraagt. Haalbaar volgens het Wl als onder andere inkom
stenmeevallers geheel benut worden om de staatsschuld 
te verlagen en overschrijdingen gecompenseerd dienen te 
worden binnen dezelfde begroting.

Naast het verminderen van de schuld en de rentelasten 
is het verminderen van collectieve uitgaven van belang. 
Minder bureaucratie en meer ruimte voor innovatie in col
lectief gefinancierde sectoren zijn nodig. Lastenverzwaring 
is als strategie daarentegen volgens het Wl niet gewenst.

Dit verstoort de arbeidsmarkt en ontmoedigt mensen om te 
gaan werken, terwijl het stimuleren van arbeidsdeelname 
juist van groot belang is. Veel schouders maken lichtere las
ten. Door globalisering en kenniseconomie dreigt bovendien 
een tweedeling op de arbeidsmarkt: werkloosheid onder 
laag opgeleiden en een tekort aan kenniswerkers. Scholing 
is essentieel om mensen zonder baan perspectief te bieden, 
maar ook om schaarste aan gekwalificeerd personeel te ver
mijden en zo looninflatie te voorkomen. Gezonde overheids
financiën alleen zijn niet voldoende. Want zonder handen 
aan het bed en leraren voor de klas redden we het niet. Een 
goed functionerende arbeidsmarkt is daarom wezenlijk voor 
de toekomst.

Volgens het Wl is het zaak om de noodzakelijke hervor
mingen van de afgelopen járen te finetunen. Tegelijkertijd 
bieden de economische groei en de extra werkgelegenheid 
extra mogelijkheden om kwetsbare werknemers te begelei
den naar een baan. Werkonzekerheid kan zo afnemen en 
meer participatie ligt dan in het verschiet.

Er worden in het rapport een aantal concrete voorstellen 
gedaan. Zo dient de overheid fors te investeren in de scho
ling van nieuwkomers. Ook moet, ter verhoging van de 
arbeidsparticipatie van met name vrouwen, het recht op 
onbetaald ouderschapsverlof met drie maanden worden 
verlengd. Bij het toekennen van een ontslagvergoeding 
dient rekening te worden houden met de investeringen 
in employability door de werkgever en met de inzet voor 
scholing van de werknemer. Deze ontslagvergoeding moet 
dan verplicht worden gestort in de levensloopregeling. Het 
tegoed op de levensloopregeling moet vervolgens ook voor 
scholing aangewend kunnen worden.Het Wl heeft met dit 
rapport duidelijk input geleverd voor de kabinetsformatie.

Winst schept verplichtingen
Het Wl krijgt in een deel van haar oplossingen bijval van het 
CDjA. De jongerenorganisatie vindt in een artikel in Trouw 
dat de grote winst onder jongeren weliswaar veelbelovend 
is, maar ook verplichtingen schept. De grootste verplich
ting tegenover jongeren bestaat uit het levend houden 
van de vergrijzingsagenda. Het CDjA pleit weliswaar voor 
verhoging van de AOW-leeftijd naar 67 jaar, maar vindt de 
veel besproken fiscalisering een jaloeziemaatregel gericht 
tegen mensen die pensioen hebben opgebouwd om hun 
inkomensval op te vangen.

Ook wil het CDJA dat het ontslagrecht versoepeld wordt, 
wat de doorstroming zal bevorderen. Voor jongeren is het 
immers steeds minder gebruikelijk dat ze decennialang 
voor dezelfde werkgever werken. Ook het afschaffen van de 
overdraagbaarheid van de heffingskorting voor iedereen, en 
niet alleen voor jongeren, moet ertoe leiden dat de arbeids
participatie wordt vergroot. Ook voor het onderwijs is het, 
in de ogen van de jonge christendemocraten, tijd voor een
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Welvaart en welzijn

Ouderen kunnen, dankzij hulpmiddelen als een scootmobiel, actief 

participeren in de samenleving.

investeringsagenda in plaats van een hervormingsagenda. 
Er zal ook vooral moeten worden geïnvesteerd in de om- en 
bijscholing voor oudere werknemers.

Europese discussie
De discussie over vergrijzing wordt niet alleen in ons land 
gevoerd. In Duitsland heeft de publieke omroep ZDF een 
bijzondere documentaire gemaakt met als titel Duitsland 

2030 - de opstand van de ouderen. In deze fictieve film 
wordt een angstaanjagend beeld van de toekomst geschetst. 
Hierin moeten ouderen rondkomen van een pensioen van 
560 euro. Daarvan moeten ze niet alleen in hun levens
onderhoud voorzien, maar ook de meeste medicijnen en 
andere ziektekosten van betalen. Op straat zie je daarom 
veel ouderen die een baantje als krantenverkoper of worst- 
verkoper hebben. Ook zijn er speciale gevangenissen voor 
senioren, omdat een deel zich genoodzaakt voelde om op 
strafbare wijze aan geld te komen. Deze documentaire heeft 
zijn uitwerking bij onze Oosterburen niet gemist en het 
debat rondom vergrijzing een nieuwe impuls gegeven.
Een bijzonder initiatief daarbij komt van een groep jonge 
parlementariërs, - afkomstig uit alle partijen - , die in de 
grondwet willen laten opnemen dat er bij nieuwe wetgeving 
rekening moet worden gehouden met toekomstige genera
ties. Omdat wetten in Duitsland door het Hooggerechtshof 
aan de grondwet getoetst kunnen worden, zou zo’n bepa
ling allesbehalve een dode letter zijn.

Als de voortekenen niet bedriegen zal het onderwerp betaal
baarheid van de vergrijzing tijdens de presidentsverkiezin
gen in Frankrijk een belangrijke rol gaan spelen. Nicolas 
Sarkozy, de centrumrechtse kandidaat, wil de macht van 
de vakbonden breken en dan de sociale zekerheid drastisch 
hervormen. Voor de socialiste Ségolène Royal is tornen aan 
de sociale zekerheid taboe.

Tot slot
De discussie rondom vergrijzing blijft momenteel nog erg 
Haags. Zeker onder jongeren zijn er weinigen die echt zich 
zorgen maken over de oude dag. De film van Al Gore over 
de dreiging van klimaatverandering bleek bij jongeren aan 
te slaan. Misschien moeten we het Duitse voorbeeld volgen 
en een film over de consequenties van de vergrijzing maken. 
De toekomst is weliswaar grijs, maar hopelijk dankzij 
Balkenende IV eerder groen en positief dan inktzwart. ■

Investeren in 
IMilkJfH-rea

F

Investeren in participeren
Het rapport ‘investeren in participeren’ is te bestellen door €16 per exemplaar over te maken op giro

rekeningnummer 3961449 t.n.v. Stichting Wetenschappelijk Instituut voor het CDA. te Den Haag o.v.v. de 

naam van de publicatie en het aantal exemplaren. Het rapport belicht tegen de achtergrond van ontwik

kelingen, zoals onder meer de vergrijzing, in onderlinge samenhang arbeidsparticipatie, arbeidsmarkt

beleid, financieel en fiscaal beleid. Op al deze terreinen worden ook beleidsaanbevelingen gedaan.

Het Wetenschappelijke instituut voor het CDA heeft een eigen positie binnen de christen-democratie. 

Het adviseert gevraagd en ongevraagd over politieke thema’s en ontwikkelingen. Het Program van 

Uitgangspunten is daarbij leidend. Het instituut is onafhankelijk. Dat geeft ruimte om eigen accenten te 

zetten, om soms voor de troepen uit te lopen, maar betekent anderzijds dat de opvattingen en adviezen niet 

vereenzelvigd moeten worden met die van CDA-ministers, fractieleden en van de partij. Zeker in perioden 

van verkiezingen en van een formatie kan het geen kwaad dit nog een keer te onderstrepen.
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Jan Peter Balkenende Premier

(Dit is de beste aanpak voor een formatie f

Al wekenlang proberen journalisten 
tevergeefs de inhoud te achterhalen 
van de formatiebesprekingen. In een 
tijd waarin alles in Den Haag lijkt te 
lekken, slagen CDA, PvdA en Christen
unie er in om alles stil te houden. 
Ook op het moment van dit interview 
was er nog niets bekend over het ak
koord. CDA.nl deed een poging om 
onze eerste onderhandelaar, fractie
voorzitter jan Peter Balkenende, toch 
nog wat te ontfutselen.

Waarom heeft u voor deze aanpak 
van afzondering ergens in het land ge 
kozen? Om de kans op succes van de
ze formatie te verhogen. We hebben 
geleerd van de ervaringen in 2003. Al
le publicaties in de media gingen toen 
de formatie beheersen en hebben ook 
bijgedragen aan de verslechtering van 
de sfeer, je moet in een formatie af en 
toe stevig met elkaar kunnen botsen, 
zonder dat dit meteen op straat ligt 
en iedereen zich ermee gaat bemoei
en. Bovendien werkt dit ook sneller, 
dan twee keer per dag een sessie van 
drie uur. En we willen nu echt haast 
maken met het oog op de Statenver
kiezingen. Dit is de beste aanpak voor 
een formatie.

Had u verwacht dat de SP zo snel zou 
afhaken en dat u met deze twee par
tijen om de tafel zou kunnen gaan 
zitten? Het is geen kwestie van af
haken. Het gaat veeleer om geloof
waardigheid in de politiek. Dat geldt 
zowel voor jan Marijnissen en de SP, 
als voor ons. We hebben eerlijk vast
gesteld dat de verschillen te groot zijn 
om tot een effectieve samenwerking 
te komen. Daar was Nederland niets 
mee opgeschoten.

Is die geloofwaardigheid er met de 
PvdA wel? Het was toch een heel ste
vige campagne tussen Wouter Bos en 
u? Programmatisch zijn de verschil
len met de PvdA gewoon kleiner dan 
met de SP. Dat kun je vaststellen op 
basis van de verkiezingsprogramma’s. 
Natuurlijk, we hebben elkaar bestre
den in de campagne, maar van politici 
mag je ook professionaliteit verwach
ten. Nederland is en blijft een coali- 
tieland. Het politieke mag nooit per
soonlijk worden. Dat Bos na zijn ver
lies de knop zo heeft weten om te zet
ten vind ik te respecteren.

Had u toch niet liever met de VVD ge
regeerd? Nee, ik denk dat deze coali-

7e moet in een 
formatie of en 
toe stevig met 
elkaar kunnen 

botsen' 

tie heel goed past bij wat er nu nodig 
is voor ons land. We hebben met de 
hervormingen van de afgelopen já
ren nieuwe kansen gecreëerd om nu 
te kunnen investeren in de kwaliteit 
van ons land. Daarbij werkt het goed 
dat het CDA met PvdA en Christen
unie tot een goede gezamenlijke visie 
op de samenleving kan komen. Het 
willen werken aan een betrokken sa
menleving. Een samenleving met oog 
voor elkaar, waarin mensen meedoen 
en die investeert in de toekomst via 
duurzaamheid, innovatie en sociale 
samenhang. Dat is een missie die ons 
bindt.

Lukt het daarbij om alle beloften uit 
de campagne te realiseren? Ik denk 
aan de hypotheekrente, de AOW, het 
investeren in het gezin en een solide 
financieel beleid. Op het moment dat 
deze CDA.nl bij de mensen op de mat 
ligt, zal er wellicht al meer bekend zijn 
dan wat ik nu kan zeggen, want we 
zijn nu nog volop aan het onderhan
delen. Ik denk dat de kiezers van het 
CDA zich goed in het akkoord zullen 
herkennen, maar dat zal inderdaad 
niet op alle punten zijn. Het vormen 
van een coalitie betekent toch ook het 
sluiten van compromissen. Ook PvdA 
en Christenunie staan voor wat ze de 
kiezers hebben beloofd. Zo werkt het 
in Nederland en ik denk dat kiezers 
dat ook heel goed zullen begrijpen. 
Ik ga in ieder geval graag het gesprek 
weer met ze aan om ze te overtuigen 
van de juistheid van de keuzes die we 
moeten maken.

U kijkt dus met vol vertrouwen naar 
de Statenverkiezingen? Wel met ver
trouwen, maar niet met iets van: ‘Dat 
komt wel goed’. De Tweede Kamerver
kiezingen zijn goed gegaan, maar dat 
is geen enkele garantie voor 7 maart, 
iedere kiezer zal weer opnieuw over
tuigd moeten worden. Campagnevoe
ren stopt wat dat betreft nooit. Ook 
de komende vier jaar niet.
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Den Haag Politiek nieuws

Energieplan verstandig 
en moedig
Op woensdag 10 januari presenteerde 
de Europese Commissie een lijvig plan 
met aanbevelingen voor Europa om 
in de komende járen te kunnen blij
ven voorzien in energie. CDA-Tweede 
Kamerlid Liesbeth Spies reageert po
sitief op dit plan. ‘De Europese Com
missie zet in op twintig procent CO2- 
reductie ten opzichte van 1990. Dat is 
nodig, maar ook behoorlijk ambitieus. 
Europa zet hiermee een noodzakelijke 
en moedige stap en toont leiderschap 
in de wereld. Europa is overigens tot 
meer bereid, maar dan moet de rest 
van de wereld wél over de brug ko
men. Als de doelstellingen voor ieder
een gelijk zijn, dan vraagt dit van Ne
derland relatief grote inspanningen. 
Wij zullen relatief meer ons best moe
ten doen dan lidstaten met een deels 
nog verouderde industrie waar snel
ler en tegen lagere kosten ambitieuze 
C02-reductiedoelstellingen te halen 
zijn.’ Waar het rapport volgens Spies 
nog wat weinig aandacht aan be
steedt, is de manier waarop de reduc
tie van CO2 kan worden gerealiseerd. 
‘Het is zinvol om niet alleen te kijken 
naar dingen als wind- en zonne-ener- 
gie, maar bijvoorbeeld ook naar bio
brandstoffen, het opvangen van CO2- 
afval en biobrandstoffen. Belangrijk 

; t G'

voor het CDA is dat ieder land zijn op
timale energiemix zoekt om de voor- 
zieningszekerheid te optimaliseren, 
en om aan heldere en bindende CO2- 
reductiedoelstellingen te voldoen.’

Positief over invoering WMO 
Medio januari werd in de Tweede Ka
mer de begroting Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport behandeld. Kamer
lid joldersma gaf aan positief te zijn 
over de invoering van de Wet Maat
schappelijke Ondersteuning en de wij
ze waarop gemeenten hiermee om
gaan. joldersma: ‘Alleen de gemeen
te staat dicht genoeg bij mensen om 
het maatwerk te leveren wat voor 
ondersteuning in de eigen omgeving 
nodig is. En die gemeenten zijn met 
de WMO voortvárend aan de slag ge
gaan. Het CDA is onder de indruk van 
de vele goede voorbeelden en crea
tieve oplossingen. Er is geïnvesteerd 
in de opbouw van een WMO-loket dat 
ook de weg kan wijzen naar de AWBZ- 
zorg. Het stadsdeel Osdorp komt let
terlijk naar de mensen toe met een 
mobiel zorgloket. Anderen bieden hun 
cliënten keuzevrijheid door het per
soonsgebonden budget op te rekken 
tot honderd procent van de zorg in 
natura.’ 

joldersma vroeg aandacht voor de 
thuiszorgers bij de nieuwe aanbeste
dingen. 'Mensen die hun baan ver
liezen doordat een andere aanbieder 
het werk gaat doen, moeten zoveel 
mogelijk voor de zorg worden behou
den. De staatssecretaris heeft zich er
voor ingespannen dat bestaande wer
kers in de huishoudelijke verzorging 
worden overgenomen door de nieuwe 
aanbieder. Ook via persoonsgebonden 
budgetten kunnen cliënten hun eigen 
hulp behouden. Ondanks deze inspan
ningen kan een aantal huishoudelijke 
hulpen toch tijdelijk zonder werk zit
ten. Het is het CDA er veel aangele
gen dat deze handen voor de zorg be
houden blijven. In de komende járen 
hebben we steeds meer krachten no
dig voor de zorg. Met bijscholing kun
nen huishoudelijke hulpen die dat wil
len en kunnen aan de slag in bijvoor
beeld een verzorgings- of verpleeg
huis. Daarom wil het CDA dat er een 
zorgwerkersprogramma komt. Dat 
programma wil huishoudelijke hulpen 
de mogelijkheid bieden zich via trai
ning, scholing en het lopen van een 
stage tot zorgwerker te ontwikkelen, 
en zo op zorgvacatures te kunnen sol
liciteren of zich als zelfstandige te ves
tigen. Het CDA trekt hiervoor samen 
met de PvdA twintig miljoen uit.’
Tot slot vroeg joldersma speciale aan
dacht voor de mantelzorger. ‘Onder
steuning thuis staat of valt met de 
aanwezigheid van
Het CDA hecht eraan dat alles wordt 
gedaan om de mantelzorgers te ont

mantelzorgers.

lasten. Veel te vaak horen we dat er 
over de hoofden van de mantelzor
gers heen wordt beslist. Voor de man
telzorgers is vijfenzestig miljoen extra 
uitgetrokken. Dat moet ook daadwer
kelijk bij de mantelzorgers terechtko
men’, aldus joldersma.

VOG moet honderd procent 
zekerheid bieden
Onlangs kwam uit een onderzoek van 
het ministerie van justitie naar voren, 
dat het sinds 2004 achttien keer is ge
beurd, dat mensen die eerder veroor
deeld waren voor een zedendelict, la
ter alsnog een Verklaring Omtrent het
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Den Haag

Gedrag (VOG) ten behoeve van een 
baan in het onderwijs hebben gekre
gen. De CDA-fractie is geschokt door 
dit aantal. Kamerlid Jan de Vries: ‘Het 
onderzoek was onder andere op ons 
verzoek ingesteld, omdat het vermoe
den bestond dat er enkele gevallen 
waren, waarin dit was gebeurd. Dat 
dit nu achttien gevallen blijken te zijn 
is verbijsterend.’
In 2004 was juist de regelgeving voor 
het verkrijgen van een VOG veran
derd. De Vries: ‘Naar nu blijkt is de re
gelgeving eerder versoepeld dan aan
gescherpt. En dat was nooit de bedoe
ling van de maatregel.’

Minister Hirsch Ballin heeft per direct 
de regels omtrent de VOG’s aange
scherpt. ‘Natuurlijk moeten mensen 
een tweede kans in de maatschappij 
krijgen als ze hun straf hebben uitge
zeten. Maar wat het CDA betreft, krij
gen ze die kans níet in het onderwijs; 
daar kun je het risico gewoonweg niet 
lopen. Het gaat hier wél om onze kin
deren’, aldus De Vries.

f
‘Waardering Eerste Kamer 
groter in tijden van onrust 
Yvonne Timmerman-Buck is sinds 2003 
voorzitter van de Eerste Kamer. Zij 
blikt terug op de afgelopen vier jaar.

Wat is voor u de meerwaarde van 
de Eerste Kamer ten opzichte van de 
Tweede Kamer? Als vanouds zijn wij 
een ‘chambre de réflexion’ die een 
dam opwerpt tegen de waan van de 
dag. Wij toetsen de kwaliteit van wet
geving vanuit een combinatie van le
vens- en praktijkervaring met weten
schappelijke inzichten zonder de be
hoefte om daarmee in de media te 
komen. Wij ontdekken losse eindjes, 
zorgen voor verduidelijking van wets
teksten, houden de consistentie met 
andere regelgeving scherp in het oog 
evenals de uitvoerbaarheid en hand
haafbaarheid. De regering komt vaak 
aan onze zorgen tegemoet door het 
doen van toezeggingen. Deze varië
ren van een latere invoering van de 
wet tot een evaluatie van specifieke 
zorgpunten.

De meerwaarde ten opzichte van de 
Tweede Kamer uit zich ook in een an
der karakter van beleidsdebatten. Re
centelijk heeft de VROM-Raad waarde
rend gewezen op het debat in de Eer
ste Kamer - een eigen initiatief - over 
de ruimtelijk-economische ontwikke
ling van Nederland. In de Tweede Ka
mer wordt niet snel een dergelijk de
bat met zes bewindspersonen tege
lijk gevoerd, waarbij deze gedwongen 
worden gezamenlijk tientallen járen 
vooruit te kijken en beleid met slag
kracht van de verschillende departe
menten daarop te enten.

Het geluid dat de Eerste Kamer wel 
kan worden opgeheven, hoor je nau
welijks meer. Hoe verklaart u dat? 
Het kan zijn dat de waardering voor 
de Eerste Kamer toeneemt naarmate 
meer zicht ontstaat op wat de Eerste 
Kamer doet in de praktijk. Maar mis
schien is het veeleer zo, dat de waar
dering voor een instituut dat als sta
biel en gedegen te boek staat groter 
is in tijden die als onrustig worden 
ervaren.

Sommigen geven aan dat de senaat 
zelfs meer bevoegdheden zou moe
ten krijgen, bijvoorbeeld het terug
zendrecht. Hoe staat u in die discus
sie? Het CDA - ikzelf incluis - vindt 
een terugzendrecht niet nodig, maar 
daarover wordt in de Kamer verschil
lend gedacht. In de discussies mis 
ik het risico van een te grote politi
sering van de kamer: van een terug
zendrecht zal veel meer gebruik wor
den gemaakt dan nu van een novelle.

U wilde de senaat meer via moderne 
media, zoals internet, voor het voet
licht brengen. Is dat gelukt? Voor het 
eerst in de geschiedenis zijn in de af
gelopen zittingsperiode jaarberichten 
verschenen: aan de hand van concre
te voorbeelden is daarin geïllustreerd 
hoe wij gebruik maken van onze be
voegdheden. De jaarberichten kunnen 
worden opgevraagd, maar zijn ook op 
internet [www.eerstekamer.nl] te vin
den. In de tweede plaats worden nu 
ook de toezeggingen van de regering

o
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Yuonne Timmerman-Buck

aan de Kamer geregistreerd en wordt 
de uitvoering gemonitord. Via de web
site kan nu na elke plenaire vergade
ring worden nagegaan wat de Kamer 
concreet in het debat heeft bewerk
stelligd, bijvoorbeeld om de uitvoer
baarheid van het wetsvoorstel te 
vergroten. De website is een van de 
genomineerden voor de Webwijzer- 
award (een prijs voor alle overheids
organisaties). Onze speciale site voor 
Europa [www.europapoort.nl] heeft 
daar zeker aan bijgedragen.

Een nieuw initiatief is het bezoek van 
Gedeputeerden en Statenleden van 
alle provincies aan de Eerste Kamer 
in de afgelopen zittingsperiode. Van
waar dit initiatief en wat heeft het op
geleverd? Ook dit initiatief heb ik ge
nomen om meer inzicht te geven in 
de kamerwerkzaamheden in de prak
tijk. De leden van de Provinciale Sta
ten kiezen de leden van de Eerste Ka
mer. Een uitnodiging voor een nadere 
kennismaking lag dus voor de hand. 
De bezoeken waren alle zowel inhou
delijk als informeel. Er is gediscussi
eerd tussen Statenleden en Kamerle
den over door de provincies aangedra
gen onderwerpen en zelf heb ik enig 
inzicht gegeven in onze werkzaamhe
den. Van weerszijden was er een hoge 
opkomst. Zowel de provincies als de 
Kamerleden hebben dit zeer gewaar
deerd. Als men het heeft over een 
kloof tussen kiezers en gekozenen, 
dan is deze tussen Statenleden en se
natoren wel behoorlijk gedicht.
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Met beleid los Werner

Stabiel kabinet vergt flinke 
meerderheid in Eerste Kamer »

Volgens |os Werner, beoogd lijsttrek
ker voor de Eerste Kamerverkiezingen, 
zijn de Provinciale Statenverkiezingen 
zeker geen ‘gelopen race’.

De uitslag 
von de 
Provinciale 
Statenver
kiezingen 
werkt direct 
door in de 
samenstel
ling van 
de Eerste 
Kamer

‘De verschuivingen in het electoraat 
zijn groter dan ooit. Geen enkele partij 
kan zonder meer uitgaan van een goe
de uitslag. Dat betekent dus dat wij als 
CDA’ers op alle niveaus keihard moeten 
knokken voor een goed resultaat. Onze 
Eerste Kamerfractie en de nieuwe kan
didaten zullen ook zeker hun steentje 
bijdragen aan de campagne.’

Bevoegdheden provincie
Werner vindt discussies over de rol van 
de provincies 'onzinnige structuurdis
cussies’. ‘De provincies hebben zich als 
middenbestuur tussen gemeenten en 
Rijk allang bewezen. Kijk bijvoorbeeld 
maar eens naar het belangrijke terrein 
van ruimtelijke ordening en infrastruc
tuur. De provincie is op dat gebied on
misbaar, om als regisseur en coördina
tor op dat bestuursniveau de beste af
wegingen te maken. Dat geldt bijvoor
beeld ook voor milieubeleid of bij de 
versterking van de regionale economie. 
Ook als het gaat om de jeugdzorg heeft 
de provincie een belangrijke taak. Ik 
ben ervoor dat de provincies de tijd en 
ruimte krijgen de nieuwe wet op de 
jeugdzorg uit te voeren. Laten wij nu 
niet gaan sleutelen aan bevoegdheden. 
Dat werkt frustrerend.’

Wapenfeiten
De uitslag van de Provinciale Statenver
kiezingen werkt direct door in de samen
stelling van de Eerste Kamer. Hoe beter 
het CDA scoort, des te meer zetels in de 
Eerste Kamer. Jos Werner is sinds 1995 
lid van de Eerste Kamer, sinds 2003 ¡s 
hij voorzitter van de CDA-fractie. Vol

gens de fractievoorzitter heeft het CDA 
in de afgelopen vier jaar veel bereikt in 
de senaat. ‘Laat ik een aantal wapen
feiten noemen. Bij het debat over de 
splitsing van energiebedrijven hebben 
wij de splitsing aan harde voorwaarden 
gebonden en ervoor gezorgd dat bij pri
vatisering het gas- en elektriciteitsnet 
in handen van de overheid blijft. Nu de 
EU steeds meer gaat doen aan energie
beleid is het goed dat Nederland daar 
nog volop over mee kan spreken. Dank
zij onze inbreng zijn de scherpe kanten 
van de sociale zekerheidswetten en de 
zorgwet bijgeschaafd. In het debat over 
de privatisering van Schiphol hebben 
we bereikt dat er een overheidsmeer- 
derheid blijft bij de aandeelhouders en 
dat het overzichtstoezicht als meerder
heidsaandeelhouder versterkt is. Het 
CDA heeft zich ook stevig geweerd in 
het debat over bestuurlijke vernieu
wingen zoals de gekozen burgemees
ter en het referendum. Dat is allemaal 
gebeurd in nauwe samenspraak en in 
goede samenwerking met de Tweede 
Kamerfractie. Dat hoort ook zo; het po
litieke primaat ligt immers bij de Twee
de Kamer.’

Positie Eerste Kamer
De geluiden over afschaffing van de 
Eerste Kamer zijn volgens Werner ver
stomd. 'Ik hoor zelfs steeds meer stem
men om de positie van de Eerste Kamer 
te versterken.’ Wel dreigt volgens de 
CDA-fractievoorzitter de Eerste Kamer 
'steeds politieker te worden. Er is de 
neiging het werk van de Tweede Kamer 
over te doen’.
Werner: 'Dat is jammer, en ook on
nodig. Het gezag van de Eerste Kamer 
wordt bepaald door de deskundigheid 
en expertise bij de beoordeling van 
wet- en regelgeving. Wetten moeten
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Met beleid

deugdelijk en uitvoerbaar zijn. Die be
oordeling vormt de meerwaarde van de 
senaat. De senaat bewijst in dit opzicht 
keer op keer haar bestaansrecht. Die 
controle werkt ook preventief. Bij het 
indienen van moties en amendementen 
vraagt de Tweede Kamer zich steeds 
meer af hoe de senaat de veranderde 
wet zat beoordelen op uitvoerbaarheid 
en deugdelijkheid. Dat is een goede 
ontwikkeling, omdat het de kwaliteit 
van wetten ten goede komt.'
Toch zijn er volgens Werner nog wel 
verbeteringen mogelijk. ‘Er moet veel 
meer werk gemaakt worden van dere
gulering. Daar kunnen wij als Eerste Ka
mer nog veel aan doen. Wij zullen ook 
kritischer moeten kijken naar de nood
zaak van wetgeving en regels.’

■HIM
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"Het goot 
om een 
sterk CDA in 
de twoolf 
provincies 
en een 
sterk CDA 
in de Eerste 
Komer'

Europa
‘Ook besteedt de CDA-fractie heel veel 
aandacht aan Europa. Onze leden zijn 
buitengewoon actief in de Raad van 
Europa. Onze fractie is ook een groot 
voorstander van de nieuwe Europese 
Grondwet. Ook wordt zeer actief deel
genomen aan de werkzaamheden van 
de gemengde commissie van Eerste en 
Tweede Kamer waarin initiatieven van 
Europa in een vroeg stadium worden 
beoordeeld op de vraag of het wel no
dig is dat Europa zich daar mee bezig 
gaat houden - de subsidiariteit - en of 
het initiatief wet in een redeiijke ver
houding staat met het probleem dat 
men wil aanpakken - de proportionali
teit. De acceptatie van Europa in Neder
land zou er zeer bij gediend zijn als dit 
debat veel meer publieke aandacht zou 
krijgen.'

Prioriteiten
Het is van groot belang dat de nieuwe 
coalitie van CDA, PvdA en Christenunie 
straks kan rekenen op een flinke meer
derheid in de Eerste Kamer. ‘Een flinke 
meerderheid is nodig voor een stabiel 
kabinet. Na de noodzakelijke en succes
volle economische hervormingsagenda 
van de kabinetten-Balkenende is het 
nu mogelijk om meer te investeren in 
de kwaliteit van de samenleving. Dat is 
een natuurlijke en logische overgang.

gemeenschapsvorming van

Voor mij staan gemeenschapszin, par
ticipatie, veiligheid en zekerheid cen
traal op die nieuwe agenda. Het CDA 
heeft altijd veel waarde gehecht aan 

mensen 
in gezins- en familieverband, wijken, 
buurten, verenigingen, scholen, kerken 
en ook aan de Europese en wereldge
meenschap. Vrijwilligerswerk verdient 
meer ondersteuning. Grotere arbeids
participatie van vrouwen, allochtonen, 
jongeren, 55-plussers en gedeeltelijk 
arbeidsgeschikten is een ander onder
deel van die agenda, evenals een inte
gratiebeleid dat eisen stelt aan alloch
tonen, maar hen ook kansen biedt. Het 
doorvoeren van die agenda duurt járen. 
Daarom is het zo belangrijk dat er een 
stabiel kabinet is dat ook een ruime 
meerderheid heeft in de Eerste Kamer.’

Campagne
Werner heeft zin in de campagne. ‘Het 
gaat om een sterk CDA in de twaalf pro
vincies en een sterk CDA in de Eerste 
Kamer. De uitdaging is in de campag
ne het belang van een sterk CDA in alle 
provincies te verbinden met de nood
zaak van een zo groot mogelijk CDA in 
de Eerste Kamer. Waarbij wij natuurlijk 
recht willen doen aan het eigen karak
ter en de verscheidenheid van provin
cies. Ik ben ervan overtuigd dat wij met 
z’n allen opnieuw in staat zijn om op 7 
maart een goed resultaat te boeken.’
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CDAV zoekt 
landelijk voorzitter 
Het CDA-Vrouwenberaad zoekt een 
aansprekende vrouw, die thuis is in 
Den Haag en op een enthousiaste en 
inspirerende wijze leiding kan geven 
aan de CDAV-organisatie met ruim 
4000 leden.

Wat vragen we van de kandidaten?
Algemeen:
■ aansprekende en toegankelijke 
persoonlijkheid;

■ samenbindend vermogen;
• flexibiliteit in het oppakken van 
nieuwe werkvormen;

■ brede communicatieve 
vaardigheden;

• creativiteit.
Bestuurlijk:
■ affiniteit met en kennis van de 
CDAV-achterban;

• bestuurlijke deskundigheid;
• ervaring met leidinggeven;
■ daadkracht en slagvaardigheid (o.a. 
in besluitvorming).

Politiek:
■ brede politieke belangstelling en 
ervaring;

■ visie op vraagstukken vanuit 
CDAV-perspectief;

• op de hoogte zijn van de politiek 
door het CDA gezien en gevoerd.

De functie vraagt een beschikbaarheid 
van gemiddeld 12 uur per week. De 
voorzitter geeft leiding aan de CDAV 
organisatie, die bestaat uit een en
thousiast bestuur, een actief provinci
aal netwerk en circa 200 regionale en 
lokale afdelingen. De voorzitter is het 
boegbeeld van het CDAV en dient in 
staat te zijn het emancipatieproces zo
wel binnen het CDA als daarbuiten te 
versnellen en te verbreden. De voorzit

ter vertegenwoordigt tevens het CDAV 
in het Partijbestuur van het CDA.

Het betreft een vrijwillige functie, die 
tenminste voor één termijn van 4 jaar 
dient te worden aangegaan. Een klei
ne financiële vergoeding is bespreek
baar en een vergoeding van de ge
maakte kosten voor uitoefening van 
de functie is van toepassing.
Wij nodigen kandidaten van harte uit 
hun belangstelling voor deze functie 
kenbaar te maken, vergezeld van een 
actueel CV. De termijn hiervoor sluit 
op 23 februari a.s. Gesprekken met 
kandidaten worden door de selectie
commissie in de laatste week van fe
bruari en de eerste week van maart 
gepland. Op voordracht van het CDAV- 
bestuur zal één kandidaat-voorzitter 
aan de ledenvergadering (31 maart) 
worden voorgesteld om te benoemen 
tot voorzitter. Het eerstvolgende CDA- 
congres zal deze benoeming moeten 
bekrachtigen.

Heeft u belangstelling of wilt u meer 
informatie, stuur dan een brief of e- 
mail met uw CV naar: 
hestermaij@planet.nl of Hester Maij, 
Wessel Gansfortstraat 16,1064 NP 
Amsterdam, tel.: 020-6119986

Impressie 
nieuwjaarsbijeenkomst
Op 6 januari jl. is in Utrecht de inmid
dels traditionele nieuwjaarsbijeen
komst van het CDAV in samenwerking 
met de EVP-Vrouwen gehouden. De 
EVP-Vrouwen vormen de koepelorga
nisatie van alle christendemocrati
sche politieke vrouwenorganisaties in 
de EU, maar ook in de Europese lan
den die niet tot de EU behoren. Co
rien Wortmann-Kool, lid van het Eu

ropees Parlement, sprak over de be
tekenis van het ‘Europese Actieplan 
voor gelijke kansen voor vrouwen en 
mannen’. Ze heeft een positieve blik 
op de toekomst, maar riep op om in 
2007 samen de schouders eronder te 
zetten. Onder meer onder gelijkwaar
digheid van mannen en vrouwen als 
een belangrijke gemeenschappelijke 
waarde van de EU én een noodzakelij
ke voorwaarde om de Europese doel
stellingen inzake groei, werkgelegen
heid en sociale samenhang te berei
ken. De positie van immigrantenvrou
wen heeft hierin nadrukkelijk aan
dacht. Die is ook in Nederland geen 
vanzelfsprekendheid.

Gelijkheid van mannen en vrouwen 
is een belangrijke prioriteit in de EU 
en staat daarom jaarlijks op de agen
da van de Europese top. Sinds 2004 
wordt jaarlijks aan de Europese top 
verslag uitgebracht over de stand van 
zaken in de lidstaten. Dat levert inte
ressante feiten en cijfers op, die laten 
zien dat Nederland soms voorop loopt, 
maar soms juist ook achterblijft, zoals 
het volgende staatje illustreert:

EU: 70% van de mannen heeft een baan; 55% van de 
vrouwen
NL: 8o% van de mannen; 67% van de vrouwen.
Dit is het hoogste percentage in de DU!
Italië, Spanje en Polen: 40-45% van de vrouwen werkt.

Nederland is koploper in parttime werken;
meer dan 70% van de vrouwen werkt in deeltijd. Het 
Europees gemiddelde is; 30%.

Het vinden van een balans tussen verplichtingen, car
rière en gezin is nog steeds een groot probleem, want 
we zien nog steeds;
1. Een ongelijke verdeling bij huiselijke taken;
2. Ongelijke salarissen bij gelijke werkzaamheden;
3. Ongelijkheid in pensioenaanspraken.
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De drie belangrijkste actielijnen van 
het Europees Actieplan zijn:
1. Gelijke economische onafhankelijk

heid van vrouwen en mannen;
2. Meer vrouwen actief in politiek en 

bestuur;
3. Bestrijding van geweld tegen vrou

wen en vrouwenhandel.
In Vrouw & Politiek is en wordt her
haaldelijk aandacht aan deze onder
werpen besteed.
Sinds 1 januari vormen 27 landen sa
men één Europese gemeenschap. 
Mensen laten meestal alleen een kri
tisch geluid hierover horen. Corien 
Wortmann riep op de bijzondere sa
menwerking tussen landen ook te 
waarderen, en te beseffen welke mo
gelijkheden de gemeenschap in zich 
heeft. 'In Europa komen we verder 
als we van elkaar leren. Die mogelijk
heden zijn er in overvloed. Daarvoor 
moeten we wel met elkaar concreet 
aan de slag en niet alleen door te pra
ten. En ook niet door alles alleen van 
een overheid te verwachten. Iedereen 
moet meedoen: bedrijven, organisa
ties, instellingen en vooral u zelf. Dus: 
schouders eronder.’

■

via

De volledige bijdrage van Corien Wort
mann kunt u vinden op onze website: 
www.cda.nl, via 'relevante links': 
organisaties, of op: 
www.corienwortmann.nl.
U kunt de tekst ook opvragen per 
e-mail: cdav@cda.nl.

Concrete bijdrage aan Europa
Het CDAV is trots dat onze bijdrage 
aan Europa op een bijzonder manier 
concreet is geworden: Hillie van de 
Streek is op het jaarlijkse Congres van 
de EVP-Vrouwen in oktober 2006 in 
Bratislava benoemd tot secretarisge 
neraal van de EVP-Vrouwen. De benoe
ming vond plaats op voordracht van 
het bestuur van het CDAV, dat haar 
ambities in deze richting van harte 
heeft ondersteund.
Haar taak bestaat uit twee onderde
len. In de eerste plaats zal zij samen 
met de voorzitter, het Duitse Europar
lementslid Doris Pack, de politiek-stra- 
tegische lijn van de EVPV uitzetten. 

Daarnaast is zij verantwoordelijk voor 
de organisatie van activiteiten en het 
onderhouden van contacten namens 
de EVPV.
Hillie van de Streek gaf aan dat zij 
haar Europese functie als een uitda
ging beschouwt, waarbij haar erva
ring in het CDAV goed van pas komt.

Actief in bestuur en politiek
De tweede actielijn ‘meer vrouwen 
actief in bestuur en politiek’ sluit per
fect aan bij het jaarthema 2007 van 
het CDAV: '50/50 in besturen’.
Vrouwen zijn fors ondervertegenwoor
digd in nationale parlementen. Het 
gemiddelde percentage vrouwen in 
besturen in de EU is: 23%.

Het CDAV heeft in een brief d.d. 4 ja
nuari 2007 aan de formateur dan ook 
gesteld: 

'Kijkend naar de deelname van vrou
wen in de besluitvormende organen 
moeten we vaststellen dat er van de 
vele schone voornemens om meer 
vrouwen in representatieve functies 
binnen de democratie te krijgen nog 
steeds te weinig terechtkomt.
Het CDAV vindt het belangrijk sterk 
in te zetten op versterking van de re
presentatieve democratie. Er zal met 
nieuwe energie ingezet moeten wor
den op meer diversiteit en het berei
ken van een betere afspiegeling van 
de samenleving in vertegenwoordi
gende lichamen.'

De hele brief kunt u vinden op onze 
website. »
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» Na de bijdrage van Corien Wort
mann kwam Anneke Raven, voorzit
ter CDA-fractie Provinciale Staten 
Utrecht en kandidaat-Statenlid, aan 
het woord. Zij vertelde over de al ge
realiseerde ‘5O/5O’-situatie binnen 
het CDA in Utrecht.
Argumenten als 'We kunnen geen 
goede vrouwen vinden’ veegt ze van 
tafel. ‘)e moet er wel je best voor 
doen! Zoek niet altijd in dezelfde klei
ne, bekende kring. Ga er zelf op uit. 
Eén belangrijke voorwaarde is: een 
evenredige 
opzetten.’ 

vertrouwenscommissie

‘Je bent natuurlijk wel aantrekkelijker 
als je een actieve club bent, die leuke 
en gevarieerde dingen doet’, aldus 
Raven. Het CDA in Utrecht heeft leden 
gestimuleerd om naar bijeenkomsten 
niet-leden mee te nemen (zonder ge
lijk de drang om ‘zieltjes te winnen’). 
Immers, onbekend maakt onbemind. 
Kortom, toon jezelf! Meer bekendheid 
creëren is nooit verloren energie; het 
zorgt aantoonbaar voor een verbete
ring in het stemgedrag van kiezers.

Uiteraard kun je je energie maar één 
keer uitgeven. Dus de keuze om actief 
als politicus aan de slag te gaan kan 
betekenen dat je iets anders laat of 
zelfs minder werkt in je huidige baan. 
Besef dat politiek ook gewoon erg 
leuk is om te doen. Het is niet altijd 
wat de media er, vanuit Den Haag, op 
televisie van maken.

Reacties uit de zaal
Corien Wortmann, Anneke Raven en 
Arinda Callewaert (bestuurslid en wet 
houder) gingen ook met de aanwe
zigen in gesprek. Daaruit bleek dat 
vrouwen prima hun plek vinden als ze 
er zelf niet te krampachtig mee om
gaan. ‘Gewoon doen’ blijkt de succes
formule. Helaas creëren veel vrouwen 
zelf het gevoel ‘geen goede moeder te 
zijn’ als de kinderen een aantal uren

Tijd voor ontmoeting tijdens de lunch.

per week naar de opvang gaan. ‘Dit 
gevoel is mannen vreemd.’

Een aanbeveling van Arinda Callewaert 
luidde: ‘Onderhandel het uit aan de 
keukentafel’. De baan (ongeacht voor 
man of vrouw) is van invloed op het 
hele huishouden. Bespreek die balans 
ook goed samen. Het kan niet zo zijn 
dat de vrouw haar baan bij haar part
ner moet bevechten.

Speciale aandacht werd gevraagd 
voor alleenstaande moeders. En voor 
alleenstaanden. De omgeving van een 
alleenstaande heeft kennelijk andere 
verwachtingen van die persoon dan 
van moeders van gezinnen, waardoor 
een 'sociale druk’ ontstaat. ‘Als al
leenstaande schijn je overal tijd voor 
te moeten hebben en een volle agen
da leuk te vinden, omdat je toch geen 
gezin hebt om voor te zorgen’. Heel 
duidelijk is geúit dat vrouwen dit als 
belastend kunnen ervaren. Met name 
bij zorgtaken voor ouders of mantel
zorg wordt naar het alleenstaande fa
milielid gekeken.

Tweede Kamerlid Cisca joldersma rea
geerde op de zorg die is geúit over de 
werkgelegenheid van lager opgelei

den en mensen met ‘kleine baantjes' 
die met de aanbestedingen van o.a. 
thuiszorgorganisaties in de WMO bui
ten de boot dreigen te vallen. Het CDA 
is druk bezig om geschikte bijscholing 
te regelen. Dit betekent niet automa
tisch hoger opleiden, maar bijvoor
beeld wel een korte cursus, waardoor 
vrouwen makkelijker naar een vervan
gende baan kunnen overstappen.

Aan het einde van de bijeenkomst stel
de voorzitter Hester Maij alle aanwe
zige vrouwelijke Kamerleden voor. De 
‘nieuwkomers’ Elly Blanksma-van den 
Heuvel en Janneke Schermers werden 
hartelijk welkom geheten.

Rescrveei nu dl de datum van dc 
f DAV-ledendaq 3J maart 2007 
Deze dag staat in het teken van 
Vrouwen (bejsluicni

De intevordaturn voor kopii vooi ri( 
eetstvolgende Vrouw & Politiek is 
23 fobiiiciii Mail uw artikol vi.i 
cdav^cda nt

Redactie Hestvr Mw <plsatsw*vany»inl uoiirzil'ei < DA\< cri Alwt >.i'i rliii Nie -wluie Eindredactie Mkc vin den Niruwboi 
Foto’s thrk Hiil COAV-ridres Postbus JO45T ?5nobl IH-n tl.i.ig K j>ii‘l-nenl ■■•i. Ii t turn'
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Vol vertrouwen in Europa
Op 1 januari 2007 zijn Roemenië en Bulgarije toegetreden tot de Europese 
Unie. Hoe kijken politiek actieve jongeren, lid van Roemeense en Bulgaarse 
zusterpartijen van het CDA, aan tegen de toetreding en de toekomst van 
hun land?
Tekst Wietze Smid Fotografie ANP, iStockphoto

Illllilllllll

In decembe--' 2005 bezocht Petar Petrov samen met negen 
jongeren van de Bulgaarse BANU partij, de Bulgaarse zus
terpartij van .’i't CDA, ons land. In 2005 stond Bulgarije in de 

spotlights van de Eduardo Frei Stichting (EFS), de stichting 
voor Internationale Solidariteit van het CDA. Het gehele 
jaar werd extra aandacht besteed aan Bulgarije door mid
del van bijeenkomsten in Nederland en extra trainingen en 
seminars in Bulgarije. Op uitnodiging van de EFS werd het 
jaar 2005 afgesloten met een studiebezoek voor Bulgaarse 

jongeren aan Nederland. Voor Petar was het de eerste echte 
kennismaking met Nederland en West-Europa. ‘Vooral het 
bezoek aan het oosten van Nederland maakte grote indruk 
op me. We hebben in Deventer gesproken met wethouders 
en de oude binnenstad gezien, en in Haaksbergen hebben 
we een middelbare school bezocht en gesproken met leer
lingen. Het viel me op hoe goed de wegen erbij liggen en ik 
was zeer onder de indruk van alle prachtige, nieuwe materi
alen in de klaslokalen. Zoiets had ik nog niet gezien.'

. **
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Ondanks de groeiende economieën van zowel Roemenië als 
Bulgarije zijn beide landen een stuk armer dan bijvoorbeeld 
de tien overige Oost-Europese landen ten tijde van hun toe
treding tot de EU op 1 mei 2004. Zo bedroeg het Bruto Nati
onaal Product (BNP) per hoofd van de bevolking in Bulgarije 
in 2005 3.480 dollar en in Roemenië 4-490 dollar, terwijl dit 
in de landen die op 1 mei 2004 toetraden 9.240 dollar be
droeg. In de EU is het gemiddelde BNP per hoofd van de be
volking 29.330 dollar. ‘Ín Bulgarije wordt veel van de toetre
ding verwacht. Iedereen hoopt dat het ons economisch voor 
de wind zal gaan. Dat is belangrijk om onze goede, hoogop
geleide jongeren te kunnen behouden. Bovendien zal Bul
garije last gaan krijgen van de vergrijzing. We hebben een 
van oudste bevolkingen uit Oost-Europa’, aldus Petrov.

Hoewel de regeringen van Bulgarije en Roemenië heel veel 
hebben gedaan om op i januari 2007 te kunnen toetreden 
tot de EU is volgens Petar Petrov en de Roemeense Maria 
Popescu de heersende bandeloosheid in hun landen nog 
altijd een zeer groot probleem, dat de economische ont

wikkeling van hun landen bedreigt, in Roemenië komt dit 
sterk naar voren in de vorm van corruptie, in Bulgarije in de 
vorm van georganiseerde criminaliteit. Maria Popescu zegt: 
‘Onze minister van justitie is niet lid van een partij en heeft 
heel veel goede dingen gedaan de afgelopen járen. Ze heeft 
zowel het Openbaar Ministerie als de rechterlijke macht 
doorgelicht op corruptie en maatregelen genomen. Er loopt 
nu zelfs een onderzoek naar oud-premier Nastase. Dat was 
een paar jaar geleden ondenkbaar. Dat heeft het vertrou
wen in het recht en de rechterlijke macht in Roemenië ver
groot. Dat is ook erg belangrijk voor buitenlandse investeer
ders. Die moeten het gevoel hebben dat er met de wet niet 
te marchanderen valt.’

Zowel Popescu als Petrov is dolblij met de toetreding tot 
de EU. ‘We hebben een lange weg bewandeld, maar het is 
fantastisch om nu Europees burger te zijn’, aldus Popescu. 
‘In Bulgarije zijn politieke partijen toch erg sterk geconcen
treerd rondom één persoon. Nu Bulgarije lid is van de EU 
zullen de Bulgaarse politieke partijen volwaardig lid wor-

IS 24 jaar en woont in Boekarest, de hoofdstad van Roemenie. Ze 
zit in het laatste jaar van haar studie rechten. Ze wil graag gaan werken voor het 
ministerie van Justitie en zo haar steentje bijdragen aan het ontwikkelen van een 
eerlijk en rechtvaardig rechtssysteem. Maria Popescu is lid van de Democratic 
Party, ¿e is actief lid van de longerenafdehng van deze partij. De Democratic Party 
IS lid van de EVP. Partijleider Basescu is de huidige president van Roemenie.

Í r IS 26 en woont in Sofia, de hoofdstad van Bulgarije. Hij studeerde
ecunonsifcu Petar werkt voor het ministerie van Vervoer en houdt zich onder 
andere bezig met het implementeren van EU-projecten in Bulgarije die betrekking 
hebben op de wegen en wegenbouw. Hij is actief lid van de E^ANU-partij. Deze is 
opgericht in 1899 en is een van de oudste partijen van Bulgarije. Van 1997 tot 
2001 nam de BANU-partij deel aan de regering. De BANU-partij is lid van de EVP.
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den van de verschillende fracties in het Europees Parle
ment. Daar zullen ze ook worden aangesproken op hun da
den, omdat eventuele negatieve handelingen ook het ima
go van de Europese fracties kunnen schaden. Dat zie ik als 
een belangrijke ontwikkeling’, zegt Petrov.

Petrov hoopt dat de EFS door zal gaan met het uitnodigen 
van jonge (aankomende) Europeanen naar Nederland. ‘Het 
was ook zo inspirerend om een dag in Brussel te zijn bij het 
Parlement en bij de NAVO. Maar ook was het voor ons be
langrijk om te spreken met lokale bestuurders en te zien dat 
zij zich nagenoeg onbetaald inzetten voor hun stad, zonder 
daar allerlei privileges voor terug te krijgen. Dat is voor ons 
richtinggevend en dat namen we mee naar huis.’

Zowel Petrov als Popescu is niet van plan het geboorteland 
te verlaten om elders in Europa meer geld te gaan verdie
nen. 'Met de toetreding tot de EU heeft ons land een dui
delijk perspectief. Ik geloof erin dat we ons als land kun
nen ontwikkelen onder de vleugels van de EU; zowel econo
misch als het op het gebied van welzijn van de mensen. Ik 
voel me verplicht daaraan bij te dragen en niet alleen voor 
mezelf of mijn familie te kiezen. Als hoger opgeleide wil ik 
graag voor de overheid werken en mijn steentje bijdragen. 
Als de economie dan aantrekt, verdien ik uiteindelijk ho
pelijk ook echt wel een behoorlijke boterham. Het is een 

droom dat mijn kinderen kunnen studeren en reizen door 
Europa, maar zich graag in Roemenië vestigen, omdat alles 
hier goed is geregeld.' zegt Popescu.

Petrov denkt daar hetzelfde over. Zijn liefde voor Bulgarije 
zal hem daar houden, al lijkt het hem een droom een tijdje 
in een ander Europees land te wonen en werken. ‘Dat is im
mers straks mogelijk. Mijn ouders en overgrootouders had
den dat nooit voor mogelijk gehouden, dat nog mee te ma
ken. Ik zou best een half jaar in Engeland of Nederland wil
len wonen en werken. Dat is toch een verrijking voor je le
ven. Wie weet komt het er nog eens van.'

In 2007 staat Roemenië in de spotlights van de Eduardo Frei 
Stichting. Aan het eind van het jaar zal een groep jonge 
Roemenen een bezoek brengen aan Nederland. ■

Roemenië en Bulgarije Op dit moment leven ongeveer twee miljoen Roemenen 
en achthonderdduizend Bulgaren in het buitenland. De meeste zijn vertrokken op 
zoek naar betere levensomstandigheden. Vooral lage lonen, slechte arbeidsom
standigheden en matige overheidsvoorzieningen zijn reden voor vertrek. De 
meeste landen van de EU houden de grenzen voorlopig (gedeeltelijk) dicht voor 
Bulgaren en Roemenen, Na de toetreding van tien nieuwe landen tot de EU 
in 2004 kwamen meer werkzoekenden dan verwacht naar de West-Europese 
lidstaten.

L’HOTE ONZE MAN IN MALI )LUMN
Namens het CDA en het Nederlands Instituut voor Meerpartijen Democratie (NIMD) verblijft 
Martin van Vliet het eerste half jaar van 2007 in Bomako, de hoofdstad van Mali. In de ko
mende nummers von cda.nl steeds een kort verslag. Het Nederlands Instituut voor Meerpar
tijen Democratie (NIMD) is een organisatie von politieke partijen in Nederland voor politieke 
partijen in jonge democratieën. Zie voor meer informatie www.nimd.nt en www.mati.cda.nl.

OP EIGEN BENEN STAAN OM NIET 
WEG TE MOETEN
Hij moet ongeveer een jaar of vijftig zijn. 
Een stoffige jas, muts op - want met vijf
entwintig graden is het hier koud - en een 
blauw plastic bord onder zijn arm. Zoe
kend naar een buurtrestaurant dat open is 
op zondagavond, was ik hem tegen het lijf 
gelopen, leder jaar is hij acht maanden in 
Bamako te vinden, waar hij als nachtwa
ker zo’n veertig euro per maand verdient. 
De rest van het jaar verblijft hij in zijn ge
boortedorp om op de velden te werken en 
bij zijn gezin te zijn.

Mali; cultureel rijk, economisch het derde 
armste land ter wereld. Vier van de vijf 
mensen is er analfabeet, op het platteland 
heeft slechts veertig procent van de men
sen toegang tot gezondheidszorg en de 
levensverwachting ligt beneden de vijftig 

jaar. Na bijna dertig jaar geleefd te hebben 
onder verschillende autoritaire regimes 
gingen begin járen negentig duizenden 
mensen de straat op om te pleiten voor 
het invoeren van een democratie. Nu, drie 
nationale verkiezingen later en een vierde 
voor de deur (april en juli), is de steun voor 
het politiek systeem onder de bevolking 
nog altijd groot. Men verwacht echter wel 
(en op korte termijn) betere levensomstan
digheden. Mali heeft recentelijk wederom 
veel ontwikkelingsgeld ontvangen van 
de Europese Unie, China en de Verenigde 
Staten. Om deze fondsen verstandig in te 
zetten op basis van de behoeften van de 
Malinese bevolking zijn onder meer goed 
functionerende politieke partijen en een 
kritisch maatschappelijk middenveld nood
zakelijk. De partijen in Mali hebben aan 
NIMD ondersteuning gevraagd om hun be
leidsvoorstellen voor sectoren als het on

derwijs, de gezondheidszorg en landbouw 
in Mali te verbeteren. Op de nationale 
televisie en de regionale radiozenders or
ganiseren de partijen onderlinge debatten 
om de bevolking beter te informeren over 
de posities van de belangrijkste partijen. 
Donderdag 11 januari jl. ondertekenden de 
leiders van de Malinese partijen daarnaast 
een ‘code of conduct’ met onderlinge af
spraken om eerlijke en vreedzame verkie
zingen mogelijk te maken. Een positief feit 
aangezien duurzame economische ontwik
keling eigenlijk alleen plaats kan vinden in 
een vreedzame, stabiele omgeving.

Bij het buurtrestaurant aangekomen, zwe
gen we eerst wat, waarna mijn behulp
zame buurtgenoot concludeerde: ‘Ik hoop 
vooral dat mijn kinderen later in Mali zelf 
wat kunnen opbouwen en niet gedwongen 
worden te vertrekken’.
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Belangrijke mededeling 
contributie 2007
Met het oog op de Provinciale Staten
verkiezingen heeft de Bestuurdersver
eniging alle provinciale verkiezings
programma’s bij elkaar gezet.
U kunt de programma’s bekijken op 
www.cda-bestuurdersvereniging.nl 
(provinciale verkiezingen).

CZ“*

CDA geeft Clinidowns I.500 euro!
Dit mooie bedrag is vorig jaar bij elkaar 
gespaard door nieuwe leden. Als wel
komstgeschenk hebben zij ervoor 
gekozen om het CDA een donatie te 
laten doen aan de Clinidowns. Met 
deze gift worden veel kinderen heel 
blij gemaakt. Ook dit jaar zullen we 
de samenwerking met de Clinidowns 
voortzetten.

via

Verloting stropdassen 
bewindslieden
De nieuwe CDA-stropdas al gezien om 
de nek van onze bewindsmannen? En 
heb je er nog geen? Goed nieuws; het 
CDA verloot hun stropdassen (en nog 
42 spiksplinternieuwe)!
Reageer snel door een e-mail te 
sturen via hulsman@cda.nl, of 
een briefkaart naar CDA Verloting, 
Antwoordnummer 1700, 2501 WB te 
Den Haag. Vergeet niet te vermelden 
van welke bewindsman(nen) je graag 
de stropdas wilt winnen. De winnaars 
ontvangen de stropdas in week 10. 
Over de uitslag kan niet worden gecor
respondeerd.

Het CDA op radio
Vrijdag 16 februari, Radio 5
19.50 - 20.00 uur
Maandag 5 maart. Radio 5
19.50 - 20.00 uur
Dinsdag 20 maart, Radio 5
19.50 - 20.00 uur

... en televisie:
Maandag 26 februari, Nederland 2
21.50 - 21.53 uur

Woensdag 28 februari, Nederland 2
15.20 - 15.23 uur (H)
Dinsdag 13 maart, Nederland 2
14.45 - 14.48 uur (H)
Zondag 18 maart, Nederland 3
22.45 - 22.48 uur
Donderdag 22 maart, Nederland 1 
17.50-17.53 uur (H)

April: Maand van het 
Functioneringsgesprek
De maand april 2007 is binnen het CDA 
uitgeroepen tot ‘de Maand van het 
Functioneringsgesprek’. Het Steen
kampinstituut, de CDA-bestuurders
vereniging en de afdeling HRM van 
het CDA Bureau hebben de handen 
ineen geslagen om de gemeentelijke 
afdelingen en raadsfracties te stimu
leren tot en te ondersteunen bij het 
voeren van functioneringsgesprekken 
met raadsleden. Om die reden zijn 
begin december de volgende handvat
ten aangeboden. Allereerst worden in 
de maanden februari en maart door de 
regionale scholingsconsulenten in de 
provincies trainingen georganiseerd.
Door middel van deze trainingen kun
nen afdelingsvoorzitters en fractie
voorzitters zich terdege voorbereiden 
op het voeren van functioneringsge
sprekken. Als ondersteuning bij deze 
trainingen is een opleidingsbrochure 
van het Steenkampinstituut te verkrij
gen. Deze brochure bevat veel infor
matie over het functioneringsgesprek 
en over vraagstelling en communica
tie. Ook het competentieprofiel van 
het CDA-gemeenteraadslid, op basis 
waarvan de opleidingsbrochure is ge
schreven, is beschikbaar. Daarnaast 
is er een digitale vraagbaak in de 
vorm van het e-mailadres functione- 
ringsgesprek@cda.nl. Hier kunt u als 
afdelingsvoorzitter, fractievoorzitter 
en raadslid al uw vragen stellen, van 
welke aard dan ook. Het is de bedoe
ling om met behulp van deze handvat
ten de afdelingen en raadsfracties zo 
goed mogelijk te ondersteunen bij het 
voeren van functioneringsgesprekken. 
Zie AfdelingenNet (www.cdanet.nl) en 
de BSV-website voor meer informatie 
en praktische downloads.

>Wl-rapport ’Mens, waar ben je? 
verschenen
Eind december 2006 verscheen het 
rapport Mens, waar ben je?, een 
uitgave van het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA. In het rapport 
wordt ingegaan op het christen demo
cratisch mensbeeld. De basistrekken 
van dit mensbeeld worden verkend. 
Tegelijk wordt vastgesteld dat in de 
christen democratische optiek maat
schappelijke instituties de functie ver
vullen mensen te binden, te mobilise
ren en toe te rusten voor participatie 
aan de samenleving. De conclusie van 
het rapport is dat maatschappelijke 
instituties moeten zijn vormgegeven 
naar de menselijke maat zoals die nu 
wordt beleefd. Die aansluiting is er nu 
vaak nog niet. Dit wordt de nieuwe 
sociale kwestie genoemd.

Het rapport is te bestellen door €16,- 
per exemplaar over te maken op 
girorekeningnummer 3961449 t.n.v. 
Stichting Wetenschappelijk Instituut 
voor het CDA, te Den Haag o.v.v. de 
naam van de publicatie en het aantal 
exemplaren.

Bestuursforum vernieuwd
In januari 2007 verscheen het blad 
Bestuursforum, van de CDA-bestuur
dersvereniging, ineen nieuwe opmaak. 
Eindredacteur Carmen Boersma koos 
met de redactie voor een opmaak 
met meer ‘wit’ en meer afwisseling, 
waardoor het blad een frissere en 
modernere uitstraling heeft gekregen. 
Ook is er een aantal nieuwe rubrieken, 
zoals een briefwisseling tussen een 
parlementslid en een lokale CDA’er. 
De nieuwe onderdelen maken het blad 
aantrekkelijker voor de doelgroep: CDA- 
politici en anderen die in lokale/pro- 
vinciale CDA-politiek geïnteresseerd 
zijn. Redactievoorzitter Eric janse de 
jonge: ‘Bestuursforum is afwisselen
der én leesbaarder geworden. Met 
Bestuursforum blijven CDA-politici op 
de hoogte van beleidsontwikkelingen 
en de verbinding daarvan met het 
CDA-gedachtegoed.’ Voor informatie 
over een abonnement (€ 27) of een
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(buitengewoon) lidmaatschap
(€ 46,50): e-mail: ¡nfo@cda-bestuur-
dersvereniging.nl; tel. 070-3424892.

bestuurdersvereniging zijn (met name
lokale en regionale) CDA-politici lid

De bestuurdersvereniging telt ruim 
3200 leden.

Vei trek Dirk Gudcle a Ie
C D A b e s t y u r cJ e r s v e r e n i cj i n q
De secretaris van de CDA-bestuursver- 
eniging, Dirk Gudde, heeft in janu
ari zijn functie neergelegd. Hij wordt 
wethouder in zijn woonplaats Zeist. 
Gudde werkte ruim drie en een half 
jaar op het CDA-partijbureau, aanvan
kelijk bij het Steenkampinstituut.
Onder zijn leiding werkte het bureau 
van de bestuurdersvereniging aan uit
breiding van de dienstverlening aan 
de leden, vooral via de vernieuwde 
website. Ook werden diverse samen
werkingsprojecten met afdelingen op 
het partijbureau gerealiseerd. Van de

secretaris

Marja van Bijsterveldt kookte onlangs bij Van Harte Resto in Den Haag, een 

ontmoetingsplaats ter voorkoming van isolement en sociale uitsluiting van mensen.

*>1
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PROVINCIALE STATEN CAMPAGNE • PROVINCIALE STATEN CAMPAGNE • PROVINCIALE STATEN CAMPAGNE • PROVINCIALE STATEN CAMPAGNE

Provinciale Staten campagne 
Op 7 maart zullen de Provinciale Sta
tenverkiezingen plaatsvinden. Onder
staand treft u algemene informatie 
over een aantal zaken aan. We verwij
zen u graag naar de regiokaternen en 
provinciale websites voor meer speci
fieke informatie over de campagne in 
uw provincie.

Landelijke Activiteiten
Vier landelijke manifestaties met mi
nister-president jan Peter Balkenende. 
De eerste heeft reeds plaatsgevonden 
in het Abe Lenstrastatdion te Heeren- 
veen op 7 februari.

Woensdag 14 februari
Theater De Meerpaal De Rede 80/82, 
8251 EX Dronten

Woensdag 28 februari
Ontmoetings-centrum Brikke Oave, 
Lin-deplein 5/a, 6444 AT Brunssum

Zaterdag 3 maart Campagnetournee
Op de laatste zaterdag rijdt er een bus 
met bewindslieden en kamerleden 

door de provincie om de provinciale 
campagnes te ondersteunen. Houdt 
onze website www.cd3.nt In de gaten 
voor de laatste informatie. De tour
nee zat plaatsvinden in de provincies 
Utrecht en Noord-Holland.

Maandag 5 maart
Uitspanning de Leeren Lampe, Almelo- 
sestraat 2, 8102 HD Raalte,

De opzet van de manifestaties is ats 
volgt. Vanaf 19,00 uur staat de koffie 
klaar en is de zaal geopend. Tussen 
19,30 uur en 21.00 uur zal de manifes
tatie plaatsvinden met partijvoorzitter 
Marja van Bijsterveldt, de provinci
ale lijsttrekker en een interview met 
een aantal provinciale kandidaten. 
Premier Balkenende zal de bijeenkom
sten afsluiten. Vervolgens gaan we 
informeel verder tot ca. 22.30 uur.

Bestellen algemeen campagne- 
materiaal: vla de webwinkel
Op de homepage van het CDA (www. 
cda.nt) staat rechtsonder een link naar 
de webwinkel, waar u het algemene 

eampagneraateriaal zoals strooigoed, 
kleding, vlaggen etc. kunt bestellen. 
Contactpersoon voor de materialen op 
het Partijbureau is Marjolijn Knol, 070- 
3424812 (knol@cda.nl), bereikbaar 
elke werkdag, behalve woensdag, tus
sen 09.30 uur en 12.00 uur.

Spreekbeurten
Afdelingen die sprekers willen uitnodi
gen in de statencampagne moeten de 
aanvraag Indienen bij de provinciale 
campagneleider. Deze weegt af of de 
aanvraag voldoet aan de volgende 
criteria: zoveel mogelijk externe con
tacten (dus niet alleen voor eigen 
publiek), spreiding provincie met voor
al nadruk op kansrijke gebieden en 
een goede afstemming tussen profiel 
(kennis, achtergrond, leeftijd, etc.) en 
te bezoeken doelgroepen.

Contactpersoon op het Partijbureau 
voor de spreekbeurten is Marianne van 
de Griendt, 070-3424813 (vdgriendt@ 
cda.nl), bereikbaar van maandag t/m 
donderdag van 09.30 uur tot 12.00 
uur.

1

cda.nl 23

dersvereniging.nl
http://www.cd3.nt
mailto:knol@cda.nl


Partijnieuws CM

: Partijvoorzitter : 
: Van Bijsterveldt: : 
I 'Het is een evenwich- •
• tige lijst. Kwaliteit staat • 

; voorop. Een goede ; 
: mix van ervaring en : 

: fris bloed, regionale t 

I en culturele spreiding j
• zijn eveneens bepalend •

• geweest bij de samen- ; 
; stelling van de lijst. Ik ; 
.* ben ervan overtuigd dat t 

I straks ook de nieuwe I 
; Eerste Kamerfractie •

• haar staatsrechtelijk • 

: toetsende rol goed ; 
: waar kan maken. In de .* 

l Statencampagne gaan • 

j wij ervoor dat het CDA •
• de grootste partij in de • 

: Eerste Kamer blijft.’ ;

Partijvoorzitter 
Van Bijsterveldt: 
'Het is een evenwich
tige lijst. Kwaliteit staat 

voorop. Een goede 
mix van ervaring en 

fris bloed, regionale 

en culturele spreiding 
zijn eveneens bepalend 

geweest bij de samen
stelling van de lijst. Ik 
ben ervan overtuigd dat 

straks ook de nieuwe 
Eerste Kamerfractie 

haar staatsrechtelijk 

toetsende rol goed 
waar kan maken. In de 

Statencampagne gaan 

wij ervoor dat het CDA 
de grootste partij in de 

Eerste Kamer blijft.’

•; íiS

1. R|.M. Werner
2. Y.E.M.A.

3. P.R.H.M.

4. A.H.M.

5.
6.

P.H.|.
R.

7.
8.

I.A.M.
R.H.

9. S.C.
10. 6.
11. RW.L.
12. A.
13. M.L

14.

is-
E.J.
H.A.

18;

KJ.
Í.S.).
Ä.A.E.

18. G.H.
19. K.M.L.
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Vaststelling advies-kandidatenlijst Eerste Kamer 
Het versterkt Partijbestuur heeft op vrijdag 26 januari jl. de 
advies-kandidatenlijst voor de verkiezing van de Eerste Kamer 
op 29 mei 2007 vastgesteld. Tot en met 24 februari kunnen 
de leden van het CDA via de Algemene Ledenvergaderingen 
ín de gemeentelijke afdelingen over deze lijst stemmen. De 
Onderzoekscommissie, die door het Partijbestuur is ingesteld, 
zal de uitslag van deze schriftelijke stemming opmaken. De 
uiteindelijke kandidatenlijst zal worden bekrachtigd door het 
Partijcongres van 3 maart.

Voordracht lijsttrekker
Het versterkt Partijbestuur heeft op 26 januari jl. tevens jos 
Werner unaniem voorgedragen als lijsttrekker voor de Eerste 
Kamerverkiezingen. Yvonne Timmerman-Buck heeft aange
geven geen lijsttrekker te willen zijn, omdat zij voorzitter is 
van de Eerste Kamer. Tot 24 februari 2007 kunnen door elk 
lid of elke gemeentelijke of provinciale afdeling schriftelijk 
tegenkandidaten worden gesteld. De naam van een kandi
daat wordt toegevoegd wanneer het verzoek om toevoeging 
wordt gesteund door één procent van de leden (± 700 leden), 
drie provinciale afdelingen of tien gemeentelijke afdelingen. 
Tijdens het Partijcongres van 3 maart wordt de lijsttrekker
Eerste Kamer gekozen.

|os Werner: 
'Ik ben heel tevreden met de 

lijst. Het is een goed even
wicht tussen continuïteit 

en vernieuwing. Factoren 
als regionale en culturele 
achtergronden, verschil

lende deskundigheden, man
vrouwverhouding e.d. heb

ben allen een rol gespeeld. 

Met deze evenwichtige lijst 
komt het CDA prima voor 

de dag.’ Werner dankt het 

bestuur ook voor het in 
hem gestelde vertrouwen 

om als lijsttrekker op te 

treden. 'Ik ben blij dat het 
bestuur zoveel vertrouwen 

in mij heeft en ik zal er alles 
aan doen om dat waar te 

maken.'

• iviCL ucic c vci ivviei I Liyc iijjl ,

: komt het CDA prima voor:

l de dag.’ Werner dankt het j

• bestuur ook voor het in •
; hem gestelde vertrouwen • 

: om als lijsttrekker op te ;

: treden. 'Ik ben blij dat het: 
l bestuur zoveel vertrouwen l 

j in mij heeft en ik zal er alles •
• aan doen om dat waar te •
: maken.' ;

Arnhem 20. H.C.M. VeddepWubben Oen Haag
Timmerman-Buck
van der Linden

Den Haag
Nuth

21.

22.

H.A. Doek Arnhem
6. Benedictos

Dolle
Essers
Willems
Hendrix
van de Beeten
van Bijsterveld 
de Vries-Leggedoor 
Russell
Klink
Bemelmans-Videc
Jame de jonge
Franken
Hitten
Goijer
Terpstra
Leunissen

Groningen 
Loon op Zand 
Ottoland
Zwolle
Aerdt
Rijen
Nieuw Bulnen
Amsterdam
Capelle a/d IJssel
Koudekerk a/d Rijk
Engelen
Zoeterwoude
Hilversum
Amsterdam
Utrecht
Eijsden

23.

24.

2S.
26.

27.
28.

29.

30,

31.
32.

33-

34.'
35.
36.

37.

A.H.
M.L,
S.
E.C.M.
M,A.|.
M.
M.C.W.
M.PC.
f.|.A.H.
WX
J.Í.W,
F,

ra;M.S.
W.6.

Flierman
loure
'Enschede

Tiesinga
Buijs
Wagemakers 
van der Tas

Sant
Wissenkerke

Verbeek 
van Halt-Óisch
Gadella-van Gils
Klein Breteler
van Gelder
Esmeijer
Brink
Lokin-Sassen
Faber
Sol

Vught
Apeldoorn
Markeb
Leeuwarden
Utrecht
Den Maag
Middelburg
Apeldoorn
Wijster
Groningen
Almere
Eindhoven

De advies'kandidatenliist is digitaal te vinden ofi wwwxda ni
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Annemiek Koppejan

Maandag 8 januari
Het is de eerste dag na de kerstvakan
tie. Het valt niet mee om uit ons bed te 
komen maar onze dochters (8 en 6 jaar) 
moeten weer naar school.
Ad (mijn echtgenoot die sinds kort in de 
Tweede Kamer zit voor het CDA) is dan 
al lang vertrokken richting Amsterdam. 
Onze jongste van 2 komt demonstratief 
met zijn schoenen aanzetten want hij 
wil ook naar school. Helaas, hij mag 
pas woensdagochtend naar de peuter
speelzaal. Als alles opgeruimd is, zet ik 
Coen even achter zijn favoriete video en 
duik ik achter mijn pc. Even mijn e-mails 
lezen en de stukken voor de fractiever
gadering en de vergadering met het 
campagneteam uitprinten. Vanavond 
starten de voorbereidingen voor de 
Statenverkiezingen op 7 maart a.s.

’s Middags hebben we fractievergade
ring, de sfeer is opperbest, 's Avonds 
ga ik met enkele collega’s naar de 
nieuwjaarsreceptie van de Kamer van 
Koophandel. Aangezien ik in de com
missie economie & mobiliteit zit, is het 
belangrijk het MKB te ontmoeten en te 
proeven wat er leeft. Ad is ook op de 
receptie en meldt even dat hij vannacht 
een logé (collega-Kamerlid) meebrengt. 
Na een rondje gemaakt te hebben op de 
receptie ga ik naar de vergadering met 
het campagneteam. s’ Avonds drinken 
we nog een borrel met de logé en ga ik 
veel te laat naar bed.

Dinsdag 9 januari
Het start rommelig vanochtend. De 
oppasmoeder komt wel oppassen, 
maar is eigenlijk ziek (ze is vrijwel nooit 

ziek!). In overleg met haar besluit ik 
wel gewoon te gaan werken, maar mijn 
werkbezoek, georganiseerd door de 
VVV, aan de vakantiebeurs in Utrecht 
zeg ik af. Ik vertrek naar de Hogeschool 
Zeeland waar ik drie dagen per week 
werk als coördinator van het projecten
bureau. Daar ben ik verantwoordelijk 
voor het binnenhalen en de project
matige ondersteuning van bedrijfsop- 
drachten en projecten. Halverwege de 
middag ga ik naar huis en vang de kin
deren op. Ad belt dat hij toch vanavond 
naar huis komt, want Omroep Zeeland 
heeft hem gevraagd voor het discussie
programma Desalniettemin.

Donderdag 11 januari
s’ Avonds heb ik een overleg met een 
aantal CDA-leden over integratie. Twee 
CDA-gemeenteraadsleden, de één mos
lim en de ander christen, hebben het 
initiatief genomen om op wijkniveau 
ontmoetingen te arrangeren tussen 
moslims en christenen. Het is een zin
volle bijeenkomst, omdat we al pra
tende allerlei initiatieven aan elkaar 
kunnen koppelen. De één gaat een 
artikel schrijven, de ander wil het ini
tiatief graag koppelen aan een conferen
tie over religie. Aansluitend nog gauw 
even iets drinken met een vriendin, één 
van deelnemende CDA-leden, omdat 
we nooit tijd hebben om gewoon eens 
bij elkaar op de koffie te gaan.

Vrijdag 12 januari
Vandaag is het Statenvergadering. Het 
is een bijzondere vergadering, want 
aansluitend vindt de nieuwjaarsre
ceptie van de provincie plaats. Deze 

staat in het teken van het afscheid 
van onze Commissaris der Koningin. 
Voorafgaande aan de vergadering 
wordt de Statenleden een petitie aan
geboden.

Op basis van een burgerinitiatief wil
len enkele tegenstanders van ont- 
poldering een referendum onder de 
Zeeuwse bevolking organiseren over 
die ontpoldering. Aansluitend heb
ben we Statenvergadering. Onze 
fractievoorzitter stelt vragen in het 
kader van het Westerscheldedossier. 
Hij dringt er bij de Gedeputeerde op 
aan het Statenbreed gedragen ‘Nee’ 
tegen ontpoldering mits op vrijwillige 
basis, nog eens duidelijk uit te dra
gen richting Den Haag. Aansluitend 
aan de Statenvergadering begint de 
nieuwjaarsreceptie. Daar tref ik weer 
mijn man en samen gaan we naar het 
Nieuwjaarsdiner van de mosselsector 
in Yerseke. Waar we goed bijgepraat 
worden over de voor Zeeland belang
rijke mosselsector, die in zwaar weer 
verkeert.

Zaterdag 13 januari
Zaterdagochtend begint met de judo 
van de oudste dochter. Kan ik mooi de 
weekendboodschappen doen. Als we 
thuis komen vertrekt Ad naar de lande
lijke nieuwjaarsreceptie van het CDA in 
Arnhem.

Annemiek Koppejan is vice^voorzitter 
van de CDA-Statenfractie in Zeeland.
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stad en land

Sport neemt een steeds belangrijker plaats in, niet alleen in de samen
leving, maar ook in de politiek. Daarom in dit nummer een dubbelinter- 
view met vertrekkend staatssecretaris van Sport Clémence Ross en Theo 
Fledderus, algemeen directeur NOC*NSF.

Tekst Michael Schnackers Fotografie ANP, Dirk Hol

Terugkijkend op de afgelopen vier jaar, wat waren de hoog- 
fe- en dieptepunten op sportpolitiek en sportief gebied, en 
waarom ?
Clémence Ross: 'Laat ik beginnen met de hoogtepunten. Op 
sportief vlak zijn dat er teveel om op te noemen. Ik geniet 
er erg van als talenten doorbreken naar de wereldtop. In 
dat opzicht vind ik het een voorrecht dat ik met eigen ogen 
heb kunnen zien hoe Theo Bos heerser is geworden bij het 
baanwielrennen, hoe (reen Wüst uit het niets Olympisch 
goud won op de drie kilometer en hoe tennisser Martin Ver
kerk zo maar de finale haalde op Roland Garros. Dieptepun
ten zijn er legio. Denk eens aan de gruwelijke valpartij van 
Erik Dekker in de afgelopen Tour de France, die zijn afscheid 
inluidde. Denk eens aan de valpartij van Leontien van Moor
sel tijdens de finale van de Olympische koers in Athene. 
Denk eens aan de dramatisch verlopen wedstrijd van Oranje 
tegen Portugal tijdens het WK in Duitsland.’

Theo Fledderus: 'Op sportief gebied presteert Nederland 
ijzersterk, denk aan de gouden plakken van Marianne Tim
mer en Bob de Jong bij de fantastische Winterspelen van Tu
rijn. Maar winnen en verliezen liggen ook dicht bij elkaar: 
bij de ploegenachtervolging voor mannen in Turijn moesten 
onze landgenoten door een valpartij het onderspit delven.’ 
'Wat betreft de politiek begon de periode onder Clémence 
Ross niet gunstig voor de sport, vanwege de hervorming 
van het subsidiebeleid. De sportbonden en NOC*NSF wer
den hierdoor voor stevige financiële problemen gesteld. 
Toch is, mede dankzij de discussie daarna, de regering 
"sport” weer als een serieus onderwerp gaan zien. Clémen
ce kan trots zijn op de nota Tijd voor Sport: er is duidelijk 
gekozen voor een toptienpositie wereldwijd, sport als be
langrijke maatschappelijke waarde, een stevige impuls voor 
sport en onderwijs, en samenwerking van sportverenigin
gen, gemeenten en onderwijs op lokaal niveau.’
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Clémence Ross vult aan: ‘Wat sportbeleid betreft, ben ik te
vreden over de nieuwe sportnota, tot stand gekomen in sa
menwerking met alle belangrijke partijen in de sport. Vol
gens mij zelden of nooit vertoond! Ook heb ik een fors be
drag extra voor het sportbeleid kunnen binnenhalen. Het 
budget is gestegen van rond de zestig miljoen in 2002 naar 
meer dan 100 miljoen in de komende járen.'

5

Q X

Q

Wat waren de prioriteiten in de afgelopen periode, en wat 
zouden prioriteiten in de komende periode moeten zijn, wat 
wilt u de volgende staatssecretaris van Sport als boodschap 
meegeven?
Ross: ‘Ik heb ervoor gezorgd dat het geld puur aan sport 
wordt besteed en niet meer het aan in stand houden van in
stanties. Verder ben ik erg te spreken over de dwarsverban
den met allerlei andere sectoren: bijvoorbeeld met onder
wijs, met integratie, met gezondheid. Dit heeft sport een 
sterkere positie opgeleverd. Het lijkt me logisch dat mijn 
opvolger hiermee verder gaat.'

Fledderus: ‘We hebben als georganiseerde sport nieuwe ge
meenschappelijke doelen geformuleerd in onze Sportagen
da 2005 - 2008:
- Sportbonden zijn intensief bezig met strategische marke

tingplannen voor een innovatief sportaanbod, om te ko
men tot een sterker marktaandeel voor de sportvereni
gingen.

- Met onze topsportprogramma's strevep we naar een 
mondiale toptienpositie, natuurlijk ook in Beijing.

- Vanuit intensievere samenwerking binnen de sport wer
ken we aan verdere professionalisering van de georgani
seerde sport, via gezamenlijke huisvesting en met de 
code Goed Sportbestuur.

Aan de volgende bewindspersoon op sport is onze bood
schap zorg te dragen voor een sterke en op onderdelen pro
fessionele sportketen van sporter - sportvereniging - sport
bond, als ruggengraat van de georganiseerde sport. En in 
de volgende kabinetsperiode moet echt de brug geslagen 
worden tussen sport en onderwijs.’

dus topWat is de meerwaarde van sport in de brede zin 
en breedtesport - voor de Nederlandse en ook de mondiale 
samenleving?
Ross: ‘Heel simpel: behalve dat sport leuk is, is het goed 
voor de gezondheid, behoedt het mensen voor een isole
ment, helpt het bij integratie, om maar een paar nevenef-» 
fecten te noemen. Dat wordt steeds meer ingezien. Top
sport is allereerst leuk, maar stimuleert, ook tot bewegen en 
is voor de economie ook waardevol. Verder stimuleert sport 
miljoenen mensen om als vrijwilliger aan de slag te gaan en 
is het sportveld de plek om te leren omgaan met normen 
en waarden. En met het binnenhalen van grote evenemen
ten versterk je het Holland-imago.'
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Fledderus: ‘Sport is er voor iedereen. We juichen allemaal 
als onze topsporters winnen. Sport verleent ons identiteit 
en trots en houdt Nederlanders gezond. Sport heeft ook 
een stevige economische waarde van 3,4 miljard euro per 
jaar. De jeugd leert omgaan met normen en waarden, en 
samenwerken in teamverband. En met sport mogen men
sen weer presteren. De kracht van sport in deze tijd van te
genstellingen is dat sport verschillen kan overbruggen, tus
sen mensen, religies en rassen. Sport zorgt voor binding en 
saamhorigheid.’

M/oi i/indt u van de oprichting van het CDA-sportnetwerk?
En wat vindt u van lokale initatieven als het /eugdsport- 
fonds en de feugdsportpas?
Ross: Dit soort initiatieven juich ik uiteraard van harte toe. 
Alleen al het oprichten van het CDA-sportnetwerk geeft aan 
hoe belangrijk sport geworden is. En als mensen naden
ken en praten over sport, dan ontstaan hopelijk nieuwe 
ideeën die de sportsector beter maken. Ook over initiatie
ven zoals de lokale jeugdsportfondsen - waarvan ik de tot
standkoming vanuit het landelijk bureau stimuleer - en de 
jeugdsportpassen die gemeenten instellen voor de school
gaande jeugd ben ik enthousiast. Dat kinderen een - finan
cieel - zetje krijgen om te kunnen sporten en om uit te pro
beren welke sport ze het leukste vinden is prima. Hoe meer 
kinderen sporten, des te beterl'

NOC’*NSF en VWS hebben de handen ineengeslagen voor 
het programma Vernieuwen Lokaal Sportaanbod. We zetten 
proeftuinen op. Doel is dat meer sportverenigingen met een 
aantrekkelijk sportaanbod komen dat aansluit bij de wensen 
van huidige en nieuwe leden. We zijn van start gegaan met 
dertien van deze proeftuinen, elk met een thema. Voorbeel
den zijn naschoolse opvang, innovatieve sportconcepten, 
flexibele lidmaatschapsvormen, combinaties van sporttak- 
ken met recreatieactiviteiten en een sportaanbod gericht 
op trends, fun en fitheid.’

Ross: ‘Het is belangrijk dat mensen sporten of bewegen. 
Daarom heeft het kabinet de afgelopen járen de aandacht 
gericht op groepen die op dit terrein achterlopen. Ik heb tot 
2010 vijfenzestig miljoen euro uitgetrokken om allochtone 
jongeren aan het sporten te krijgen. We hebben de Fl@sh- 
campagne gehad die zich ondermeer richt op sportdeelna- 
me van vmbo-leerlingen. Er worden projecten opgezet voor 
ouderen in verzorginghuizen, werknemers van bedrijven, 
noem maar op. Verder is het heel belangrijk dat kinderen 
van jongs af aan bewegen: dus op school en bij de kinderop
vang moet bewegen en sporten een vaste plek krijgen. Ook 
op dit vlak zijn de eerste initiatieven in gang gezet, die het 
verdienen om met kracht te worden voortgezet 1’ ■

Fledderus zegt: ‘Ik vind het oprichten van het CDA-sportnet
werk een goede zaak. Het sportnetwerk is een duidelijk sig
naal dat het CDA de sport serieus neemt en biedt een plat
form voor CDA’ers om kennis uit te wisselen over wat je met 
sport kunt bereiken. En bovendien ontstaat hierdoor een be
langrijk netwerk waaruit ook de landelijke politiek kan put
ten. Initiatieven als het jeugdsportfonds bieden een goede 
oplossing voor kinderen die onder de armoedegrens leven 
en willen sporten. Het fonds draagt bij aan hun sportbe
oefening via de sportvereniging. Deze aanpak heeft zich in 
Amsterdam en andere steden bewezen. Niet voor niets heb
ben wij de lOC-Throphyprijs 2006 uitgereikt aan initiatiefne
mer Harrie Postma. Het jeugdsportfonds is uniek in de laag
drempeligheid en de directheid van de aanpak.’

Hoe kan deelname aan sport verder worden bevorderd? 
Wat is daarvoor nodig ?
Fledderus: 'Sporters hebben anno 2007 eigen wensen. Door 
als sportvereniging in te spelen op deze wensen kunnen 
ze trouwe leden behouden en nieuwe leden erbij winnen. 
NOC*NSF werkt samen met sportbonden om nieuwe sport
programma’s op te zetten. Wet is een stevige personele 
sportinfrastructuur een voorwaarde.
We willen graag de sport aantrekkelijk houden om continu
ïteit te garanderen. NOC*NSF werkt hierin samen met VWS.

Theo Bos wint de kilometertijdrit tijdens het WK Baanwielrennen ► 
in Carson (VS) in maart 2005.
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GedachteStilstaan bij eigentijdse thema's

De verschillen tussen deze partijen 
zijn voor het overige op dit moment 
te groot om een serieuze coalitie te 
kunnen vormen, maar dat doet niets 
af aan de gevoelens en opvattingen 
van de kiezers.

De analyse moet echter verder gaan. 
Er is niet zozeer sprake van een vraag 
naar een normen en waardendiscus
sie als wel naar een schreeuw om her
stel van normen gebaseerd op traditi
onele waarden. In de samenleving is 
met name behoefte aan die normen 
en waarden die oude zekerheden te
rugbrengen in plaats van moderne 
onzekerheden. Thema’s als fatsoen, 
respect, sociale samenhang en zelfbe
perking vormen dagelijkse gespreks
thema’s in ons land. Tegen deze ach
tergrond is er ook een rode draad te 
zien tussen de verkiezingsnederlagen 
van de PvdA, VVD, D66 en Groenlinks. 
Paars is niet veel opgeschoten sinds 
2002.

Hubert Bruis is burgemeester van Venlo Politiek in een democratie is in wezen 
het vertrouwen krijgen van burgers/ 
kiezers, omdat een persoon of een 
partij uitzicht biedt op een betere toe
komst. Politici zijn makelaars in hoop. 
Dat maakt politiek veel meer dan een 
cynische verdeling van macht of een 
uitwisseling van standpunten en argu
menten. Het 'beste’ partijprogramma 
is geen garantie voor een verkiezings
overwinning als er geen vertrouwen 
in de uitvoerders is.

'Poors is niet 
veel opgeschoten 
sinds 2002'

De laatste járen wordt het thema nor
men en waarden voortdurend in en
quêtes onder de bevolking als het be
langrijkste politiek-maatschappelijke 
issue gezien. Het agenderen van het 
brede thema normen en waarden 
heeft in 2002 ook zijn electorale ef
fecten gehad. De recente Tweede Ka
merverkiezingen laten zien dat het 
een springlevend onderwerp is. Ook 
op 22 november 2006 vond de kiezer 
volgens kiezersonderzoek van die dag 
de normen en waardendiscussie het 
belangrijkste thema. Dat vormt mijn 
inziens de rode draad tussen de gun
stige resultaten van CDA, SP, Partij 
voor de Vrijheid en de Christenunie.

Ik vind het hoopvol dat velen in onze 
samenleving nog steeds een herstel 
van bepaalde normen en waarden 
wensen. Het is de opgave van alle po
litieke krachten om hier een antwoord 
op te geven. Dat geldt zeker voor het 
CDA, als ‘thema-eigenaar’ en groot
ste parlementaire politieke beweging. 
Het is met name van belang om deze 
authentieke conservatieve stroming 
van haar scherpe kanten te ontdoen 
en de burger/kiezer een betere toe
komst met echt perspectief te bieden. 
Dat geeft vertrouwen.
Een voorzet:
- Open zelfbewustzijn in plaats van 

benepen chauvinisme;
- Economische ontwikkeling in 

plaats van economisch liberalisme;
- Heldere normen in plaats van 

onduidelijk gedogen;
- Zelfbeheersing in plaats van 

egocentrische ontplooiing;
- Samenleven in plaats van 

samenzijn;
Etcetera.

Laten we het lijstje de komende ja
ren maar gaan afmaken en met elkaar 
bespreken.
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Liisttrekkers in de regio
Op 1 maart 2007 zijn de Provinciale Statenverkiezingen. In deze editie 
van CDA.nl stellen zich weer zes lijsttrekkers aan u voor.

Tekst Michael Schnackers Fotografie Dirk Hol

A

Jaap Bond - Noord-Holland
‘Mijn naam is Bond. Jaap Bond. Op 007 maart a.s. zijn er 
verkiezingen voor de Provinciale Staten en ik heb de eer 
om lijsttrekker te zijn voor het CDA Noord-Holland’, zegt de 
voorzitter van de Statenfractie in Noord-Holland.
‘Tijdens de Tweede Kamerverkiezingen heeft de provincie 
Noord-Holland het voor het CDA uitstekend gedaan. Als het 
ons gaat lukken om dat resultaat vast te houden tot en met 
7 maart a.s. dan zijn we spekkoper en ben ik tevreden.
Noord-Holland is een Europese topregio met een enorme 
veelzijdigheid. Schiphol, Corus, Bloemenveiling Aalsmeer 
en Amsterdam, met daarnaast toerisme en cultuur, zijn be
langrijke economische pijlers van internationale allure.
Juist in een tijd dat het middenbestuur (opnieuw) onder 
druk staat, wil het CDA Noord-Holland laten zien waar zij 
voor staat. Het gaat niet alleen om datgene wat je wilt, 
maar ook om datgene wat je als politieke partij de afgelo
pen vier jaar hebt laten zien. Met name daar waar het gaat 

om duurzame energie, milieu, landschap, natuur, recrea 
tie, toerisme, economie, infrastructuur, woningbouw, het 
herstructureren van bedrijventerreinen, zorg, welzijn, cul
tuur en veiligheid wil ik graag, samen met de overige kan
didaten voor de Statenfractie 2006-2010, laten zien en ho
ren hoe een provinciaal bestuur een belangrijke rol speelt 
in het welzijn van de mensen die in deze prachtige provin
cie wonen, werken en recreëren. Het CDA Noord-Holland 
wil dat de provincie het oliespuitje is. Faciliteren en stimu
leren. Het vliegwiel op gang brengen. Initiatieven nemen 
waardoor het bedrijfsleven mee gaat doen.
ik hoop dan ook dat de formatie voor maart 2007 afgerond 
is en dat de verkiezingen in maart 2007, voor de Provinciale 
Staten, de aandacht krijgen die zij verdienen.
Wat dat betreft had ik, heb ik en houd ik vertrouwen in 
Noord-Holland.’
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Toine Poppelaars - Zeeland
'Zeeland blijft een uitdaging! En daarom ben ik opnieuw 
lijsttrekker voor het CDA in een mooie provincie. Een provin
cie die leefbaar moet zijn’, aldus gedeputeerde Toine Pop
pelaars. 'Daarom zal er gewerkt moeten worden aan econo
mische groei. Op een aantal terreinen lopen we achter de 
feiten aan. Daarom is wat mij betreft de ontwikkeling in de 
havens noodzaak, moet recreatie en toerisme een impuls 
krijgen en moeten we traditionele sectoren als de landbouw 
en de visserij overeind houden, met name door innovatieve 
ontwikkelingen. Dit alles met behoud van de natuurwaar
den. De prachtige natuur, schitterende stranden, de nieuw 
ontwikkelde natuurgebieden en bossen zijn uniek en moe
ten dat blijven.
Het CDA is de grootste partij in Zeeland en de doelstelling is 
om het aantal zetels minimaal te evenaren. Ik wil doorgaan 
om werk wat de afgelopen periode is opgezet af te maken. 
Belangrijke punten voor mij zijn daarbij het bieden van per
spectief aan jongeren en de vergrijzing oppakken als een 
kans. Als CDA’er zal ik mij weer inzetten voor de onderlinge 
betrokkenheid van mensen. Het CDA is immers de partij die 
mensen individueel de kansen geeft om zich te ontwikke-
len, maar het is ook de partij waarin de gezamenlijke ver
antwoordelijkheid voor de toekomst centraal staat. En daar-
om is het credo: CDA, sterk in Zeeland!’

Petra Doornenbal - ötrecht
‘Utrecht is Uniek’, zegt Petra Doornenbal, de enige vrouwe
lijke lijsttrekker voor het CDA bij de verkiezingen op 7 maart. 
‘De provincie Utrecht is een heel belangrijke spil voor de Ne
derlandse economie en infrastructuur en staat voor flinke 
uitdagingen als het gaat om de woningbouw- en infrastruc
turele opgaven aan de ene kant en het versterken van de 
landschappelijke kwaliteit aan de andere kant.
Utrecht heeft vijf nationale landschappen op het relatief 
kleine grondgebied, allen met een geheel eigen identiteit. 
Al met al biedt dit een prachtige gelegenheid voor Utrecht 
om niet het knooppunt, maar het trefpunt te worden van 
Nederland.
Dé uitdagingen voor de komende periode zijn: het zorgvul
dig omgaan met de ruimte, een vitaal en duurzaam lande
lijk gebied behouden en een prettige leefomgeving voor on
ze inwoners. Dat betekent een goed voorzieningenniveau 
en versterking van sociale binding in de steden en dorpen.
Het CDA wil dit realiseren door samen te werken met de ge
meenten en het maatschappelijk middenveld. De manier 
waarop wij graag werken is kenmerkend voor ons CDA: initi
atieven met draagvlak, van "onderop” en niet opgelegd van 
bovenaf. Vandaar ook het motto voor het CDA Utrecht: Sa
men leven, samen wonen en samen werken.’
Petra Doornenbal wil inzetten op goede verhoudingen tus
sen overheden en goede verhoudingen tussen inwoners en 
politiek. 'Wat we samen doen, doen we beter!’

1 «F«*»’.
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‘Zuid-Holland is een provincie om trots op te zijn met prach
tige natuur, waterrijke gebieden, verbazingwekkende cul
tuur, karakteristieke dorpen en dynamische steden’, aldus 
gedeputeerde Asje van Dijk. ‘Met 3,5 miljoen inwoners op 
tien procent van ons nationale grondgebied is Zuid-Hol
land ook een dichtbevolkte en veelkleurige provincie met 
veel economische activiteiten. Wij vragen de kiezers om het 
CDA op 7 maart het vertrouwen te geven op basis van ‘ze
ven W's’ in het verkiezingsprogramma: Waarden: politiek 
bedrijven vanuit je verantwoordelijkheid voor elkaar, res
pect en vertrouwen bieden, duurzaamheid bevorderen, en 
solidariteit tussen mensen en generaties centraal stellen. 
Wonen: leefbare wijken, dorpen en steden met zorgvoorzie
ningen om onze senioren zolang mogelijk zelfstandigheid te 
bieden. Werken: het midden- en kleinbedrijf als banenmo- 
tor ruimte geven en voortdurend innoveren door de kennis 
van onze drie universiteiten en de hogescholen maximaal 

te benutten en goed beroepsonderwijs te bevorderen. We
gen: knelpunten op de weg aanpakken, een forse impuls 
geven aan het openbaar vervoer, meer gebruik van vervoer 
over water bevorderen, enzovoort, via een bereikbaarheids- 
offensief voor de Randstad.
Water: de kustveiligheid versterken, wateroverlast aanpak
ken en water veel meer benutten voor recreatie en in com
binaties met wonen. Welzijn: terugdringen van wachtlijs
ten in de jeugdzorg, jongeren uitzicht geven op werk, sta
ges of opleidingen, goede bibliotheekvoorzieningen, onder
steuning van vrijwilligers-en cliëntenplatforms in de WMO. 
Welvaart: onze economie versterken door in te zetten op de 
Mainport Rotterdam, de Greenports en de Brainports.
Het CDA staat klaar om Zuid-Holland op de wereldkaart te 
houden. Vandaar ons verkiezingsmotto: Asje om Zuid-Hol
land geeft...dan stem je op het CDA!’
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Paul Rüpp - Brabant
‘Brabant onderscheidt zich van andere provincies door het 
specifieke "wij”-gevoel dat in onze provincie heerst’, aldus 
Paul Rüpp, gedeputeerde in Brabant. ‘Dat zijn niet in de 
eerste plaats mijn woorden, want ik moest erop gewezen 
worden door landschapsarchitect Adriaan Geuze, maar het 
is wel waar. Er is minder individualisering dan in bijvoor
beeld de Randstad. Je leeft hier niet anoniem.
Ik ben er trots op dat we er de afgelopen periode in ge
slaagd zijn de bouwproductie weer op peil te brengen. Des

alniettemin moeten er in de komende periode nog veel 
meer woningen voor met name starters en ouderen ge 
bouwd worden. Ook moeten de aanvraag- en vergunnings- 
procedures worden versneld. Ook kan en moet het gemeen
schapsgevoel verder worden bevorderd. Dit kan door vereni
gingen en instellingen hiervoor meer verantwoordelijkheid 
te geven. We moeten erop blijven letten dat er voldoende 
werkgelegenheid is en blijft. Dit kan door ontwikkeling en 
herstructurering van bedrijventerreinen en door het aan
bieden van voldoende permanente scholingsmogelijkheden 
in het kader van levenslang leren, bijvoorbeeld via leervou- 
chers. We willen "het grijs verzilveren". De kennis en kun
de van ouderen moet via bijvoorbeeld vrijwilligersorganisa
ties worden doorgegeven aan de jongeren. In het kader van 
rentmeesterschap moeten we "zorgen voor morgen”, door 
te investeren in nieuwe energiebronnen. Brabant kent als 
enige provincie een Innovatieraad, naar het voorbeeld van 
het landelijk Innovatieplatform. De Brainport Eindhoven 
neemt een unieke positie in in zowel de Nota Ruimte als 
het rapport Pieken in de Delta. Het stimuleren van innova
tie richt zich met name op MKB en landbouw. Immers, gro
te bedrijven als Philips hebben hun eigen researchafdeling, 
die belast is met voortdurende innovatie. Tenslotte ben ik 
er trots op dat we als CDA het voortouw hebben genomen 
in het bestrijden van de armoede door het verstrekken van 
subsidies aan organisaties en gemeenten, die opleidingen 
en projecten regelen voor uiteenlopende sociale doelgroe
pen. Ook dat is iets waar we mee door moeten gaan in de 
komende periode.’

Henk Bleker - Groningen
‘Een booming business in een schitterend gaaf landschap.' 
Zo omschrijft gedeputeerde Henk Bleker zijn provincie Gro
ningen. ‘Dat moeten we blijven stimuleren. Wat het CDA 
betreft zijn werk, bereikbaarheid, verkeer en jeugd de prio
riteiten in de komende vier jaar.
Het creëren van ruimte voor en het stimuleren van het mid
den- en kleinbedrijf blijft nodig. Daarnaast verdient het op
lossen van de knelpunten rondom de zuidelijke ringweg in 
Groningen onze aandacht. En er moet in beginsel op alle 
scholen schoolmaatschappelijk werk komen, ter preventie 
van problemen rondom jongeren.
In samenwerking met diverse CDA-bewindslieden hebben 
we de afgelopen periode een aantal projecten kunnen rea
liseren, zoals bijvoorbeeld de verbeterde ontsluiting van de 
Eemshaven via een verdubbeling van de N33, met dank aan 
Karla Peijs, of de komst van energiecentrales in de Eems
haven, met hulp van Cees Veerman, die instemde met ver
dieping van de vaargeul door het wad. Het probleem met 
de rioolpersleiding tussen Groningen en Delfzijl hebben we 
kunnen oplossen dankzij een bijdrage van Pieter van Geel, 
en van Karien van Gennip hebben we voor de economische 
ontwikkeling geld gekregen uit het regionaal economisch 
fonds. Waar we in de komende campagne en periode op

moeten letten is de SP. Die heeft hier een sterke positie in 
het Noorden, maar een sterke SP is slecht voor de economi
sche ontwikkeling. We moeten ook niet vergeten dat de SP 
in Den Haag tegen alle moties ten gunste van het Noorden 
heeft gestemd. Als niemand anders het doet, dan zullen wij 
de kiezer daarop wijzen.’
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De grote kans voor 
Nederland
Nederland hing na de paarse kabinet
ten in de touwen in Europa. Bij groei, 
banen, kansen op innovatie en nieuw 
werk. We zaten in het rijtje landen 
van losing momentum, van neergang 
bij élan en Schwung. En nu, vijf jaar 
later?

21 februari opent José Manuel Durao 
Barroso, voorzitter van de Europese 
Commissie, in Brussel het Neth-er, 
Nederlands centrum voor onderwijs 
en research. Dat doet hij niet omdat 
ons land als kennisland, als bron van 
groei en innovatie niet meetelt. Inte
gendeel. Nederland is weer volop deel 
van de kopgroep in de EU. Met dank 
aan vijfjaar CDA-beleid.

Smalend was de oppositie jarenlang 
over het Innovatieplatform van pre
mier Balkenende. Dat zei ronduit dat 
Nederland moest durven leren van 
toppers onder zijn partners als Fin
land, van groeibriljanten als Ierland 
en ja, zelfs België. Inmiddels zijn de 
lessen getrokken, pakt Nederland aan 
en kan weer meer, vooraan in Europa.

Waar zitten de nieuwe krachtbron
nen van Nederland, waarmee wij nu 
ook Europees scoren? U zult verrast 
zijn hoe 'oud' die soms zijn: natuur
lijk onze land- en tuinbouw. Maar 
vooral onze veelzijdige pluriformiteit 

:

i
en tolerantie hebben Nederland tot 
een topland van de creatieve indu
strie gemaakt. In mode, muziek, de
sign en media verdient ons land meer 
dan ooit en komen steeds meer banen 
voor creatievelingen, vooral jongeren. 
Helemaal voorhoede zijn wij bij de uit
vinding én ontwikkeling van ‘games' 
en andere virtuele omgevingen. Geen 
innovatiesector groeit zo hard en kent 
zoveel nieuwe toepassingen in de in
dustrie, het onderwijs, de gezond
heidszorg en cultuur. De wereld staat 
aan het begin van een technologische 
revolutie op dit punt en Nederland is 
een topper daarin. Volop kansen dus 
voor werk, export en nieuwe groeikan
sen. Bovenal voor jongeren die willen 
leren, werken, zich inzetten om slim 
en ijverig te zijn.

In nog een economische groeisector 
kan ons land Europees bloeien: duur
zaamheid. Ons verkiezingsprogram 
zette dat thema al hoog op de agen
da! De Nederlandse kennis van water, 
energie, chemie en voedsel biedt nu 
grote kansen voor duurzamere, veili
gere toepassingen. Dat is waar de he
le wereld behoefte aan heeft. Door die 
kennis te koppelen aan de duurzaam- 
heidsvraag wereldwijd kan ons land in 
de toekomst verder opbloeien.

Europa biedt ons hier grote kansen. 
Het nieuwe EU-energiebeleid zit op 
deze lijn en ook de investeringen in 

kennis worden flink opgevoerd. Dat 
moet ook. Europa moet in de wereld 
een aanzienlijke inspanning leveren 
om met snel groeiende landen als In
dia en China in de pas te blijven en om 
daar ook zelf onze kansen te pakken. 
En bij energie en duurzaamheid moe
ten we niet speelbal willen zijn van 
Rusland, Iran of andere machtsfacto
ren. Alleen kan Nederland hier veel 
minder dan samen met onze partners. 
Helemaal als wij die voorhoedeposi- 
tie weten vast te houden. Zowel bij de 
land- en tuinbouw als bij nieuwe sec
toren als de creatieve industrie.

Voorzitter Barroso komt dat ‘centrum 
van Nederlands vernuft’ niet zomaar 
openen. Het is een compliment, ze
ker. Ook voor vijf jaar Balkenende en 
zijn visie op innovatiebeleid. Maar het 
bevat ook een uitdaging aan ons land, 
een ‘show mel'-gebaar. Het nieu
we kabinet mag daarom vooral niet 
‘paars’ achterover gaan leunen: ar
rogant, visieloos en zelfgenoegzaam. 
Ook ons eigen CDA dus niet. Het zal 
de voorspoed van nu voor een échte 
investeringsagenda moeten inzetten: 
in kennis, in zulke nieuwe, kansrijke 
sectoren en in een Nederlandse rol 
van allure in Europa. Dat gefrustreer
de landje van ‘nee-zeggers’ na de 
paarse járen, zijn wíj dat? Willen we 
dat soms blijven?

Camiel Eurlings

Voorstellen Europees 
energiebeleid net op tijd
Het dichtdraaien door Rusland van de 
oliekraan begin januari en een jaar 
eerder van de aardgaskraan maakt 
overduidelijk hoe afhankelijk de Eu
ropese Unie is van importen uit het 
buitenland. De voorstellen van lo ja
nuari van de Europese Commissie om 
de Europese Unie minder afhankelijk 
te maken van het buitenland komen 
daarom niets te laat. Dit zegt Lam
bert van Nistelrooij (woordvoerder 
energiebeleid) in reactie op deze voor
stellen. Van Nistelrooij: 'De Europese 
Unie moet met één mond spreken op
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het internationale toneel. Nu gebeurt 
dat nog onvoldoende. We zullen meer 
één vuist moeten maken. Noord-Afri- 
ka en Noorwegen zijn ook nettopro- 
ducenten, die de afhankelijkheid van 
Rusland kunnen verminderen. Op die 
manier kunnen we de leveringszeker
heid vergroten. En dat vormt de basis 
voor een gezamenlijk optreden van de 
Europese Unie.’

Infrastructuur
Andere voorstellen van de Commis
sie gaan over de organisatie van de 
interne energiemarkt. ‘Door de ver
knoping van energienetten kon het 
vorig jaar gebeuren dat het uitschake
len van een hoogspanningsleiding in 
het noordwesten van Duitsland heeft 
geleid tot stroomstoringen in Neder
land, Duitsland, België, Oostenrijk, 
Italië en Spanje. Dit was het gevolg 
van een verouderde infrastructuur.’ 

Het Europees Parlement steunt de 
Commissie om de investeringen in 
de infrastructuur te stimuleren door 
betere marktwerking. De Commissie 
stelt eigendomssplitsing voor als bes
te alternatief op weg naar die vrije 
Europese energiemarkt. ‘Deze optie 
doorvoeren in alle landen zal ook, vol
gens mij, zorgen voor meer investerin
gen in de netwerken en minder regel
geving', aldus Van Nistelrooij.

Innovatie
‘Tot slot steun ik de ondubbelzinnige 
keuze voor onderzoek en innovatie 
naar energie-efficiëntie, aanwending 
van biomassa en biobrandstoffen, 
wind, water en andere duurzame ener
giebronnen. Niet alleen om milieure
denen en om de afhankelijkheid van 
importen te verkleinen, maar ook als 
bron voor nieuwe arbeidsplaatsen. In 
Duitsland zijn in vijf jaar zestigdui

zend arbeidsplaatsen in deze sectoren 
geschapen.’ 

‘Het is ook goed dat de Europese 
Commissie in haar beleidsvoorstellen 
de optie van kernenergie open houdt’, 
zegt Van Nistelrooij.

Lambert van Nistelrooij heeft onlangs 
een bundel over het Europese energie
beleid gepubliceerd. Dit boekje, geti
teld: Energie is 'hot', kunt u via zijn 
website www.lambertvannistelrooij. 
nl downloaden.

{ Nu actie ondernemen voor 
democratie in Turkmenistan’
Het overlijden van de president en 
dictator van Turkmenistan, Niyazov, 
moet door de Europese Unie worden 
gebruikt om democratie te brengen in 
deze voormalige Sovjetstaat. Het land 
is bovendien rijk aan gas en dus een
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Olie-import Europese Unie
EU-import olie en olieproducten naar herkomst in 2005 (x 1000 ton)

Rusland
Noorwegen

Saudi-Arabië 60.900

52.200
34.700

22.500
22.000

4

Libië
Iran

Algerije

Kazachstan

Nigeria ¿¿I, 19.500
Irak 12.300

Mexico 10.600Q EVP-ED

91.500

Siilll'í

185.000

<

N.B.: in totaal verzorgt Rusland bijna de helft 
van de olie-import in de EU ANP

FOTOBIJSCHRIFTEN
FOTO 1 (linksboven)
Het eerste pompstation op Witrussisch grond
gebied van de Oroezjba-oliepijpleiding, die van 
Rusland naar West-Europa loopt. ‘Droezjba’ is 
Russisch en betekent 'Vriendschap'.
FOTO 2 (midden)
Jan Peter Balkenende brengt een werkbezoek 
aan de ondergrondse gasopslag van de NAM 
(Nederlandse Aardolie Maatschappij B.V.) bij 
het Drenthse Langelo. Vertegenwoordigers 
van de NAM vertelden over gaswinning in 
Nederland en de rol van aardgas in Europa.
FOTO 3 (rechtsboven)
Energiecentrale in Geertruidenberg.
FOTO 4 (linksonder)
Olie-import in de Europese Unie.
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Een soldaat houdt de wacht bij een portret van de onlangs overleden president Niyazov.

traal-Azië. Maat; ‘De internationale 
gemeenschap laat een unieke kans 
liggen voor stabiliteit en democratie

als ze nu niet alle zeilen bijzet. Als we 
niets doen, zullen de huidige macht
hebbers presidentsverkiezingen 
ganiseren zonder dat de oppositie de
kans krijgt deel te nemen. Daarom 
roep ik de Europese Commissie en 
de Raad van Ministers op nu actie te 
ondernemen.’

or-

belangrijke partner van de Unie, zegt 
Albert Jan Maat. Maat is vicevoor
zitter van de EP-delegatie voor Cen-

Maat vindt het bovendien een unieke 
kans voor de Unie om Turkmenistan 
te steunen. Zo zou dat land een meer 
onafhankelijke koers kunnen varen 
ten opzichte van Rusland, voor wat 
betreft gasleveranties en de aanleg 
van pijpleidingen in de regio. Ook kan 
zo een poging worden gedaan de de
mocratie in dat land te herstellen.

De Europese delegatie. V.l.n.r.: Lambert van Nistelrooij, Corien Wortmann, Maria Martens, Camiel Eurhngs, Ria Oomen, Albert jan Maat, Bert Doorn

De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christen-democraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

Joseph Daul nieuwe fractie
voorzitter
De Fransman Joseph Daul, geboren in 
Straatsburg en praktiserend boer in 
de Elzas, is door de EVP-ED-fractie ver
kozen tot fractievoorzitter. Hij volgt 
de Duitser Hans-Gert Poettering op, 
die zeveneneenhalf jaar deze func
tie heeft bekleed en nu is verkozen 
tot voorzitter van het Europees Parle
ment. Daul was tot zijn verkiezing als 
fractieleider voorzitter van de machti
ge landbouwcommissie van het Euro
pees Parlement.

Op een persconferentie in Brussel vlak 
na zijn verkiezing zei Daul blij te zijn 
met zijn nieuwe functie. Hij zei te wil
len werken aan een koers die de kiezer 

vertrouwen geeft. Daarom zullen de 
komende járen over alle belangrijke 
Europese beleidsthema’s congressen 
en debatten worden georganiseerd, 
kondigde hij aan. Op die manier moet 
de basis worden gelegd om na de ver
kiezingen van 2009 opnieuw de groot
ste fractie in het parlement te kunnen 
vormen. De christendemocraten heb
ben altijd in de voorhoede van de Eu
ropese integratie gestaan en dat moet 
zo blijven, aldus Daul.

Daul is praktiserend katholiek. 'Daar
om zijn christelijke waarden heel be
langrijk voor me. Maar daar moeten 
we in de dagelijkse politieke praktijk 
gewoon samen met anderen aan wer
ken. Ik heb geen problemen om op

vattingen van de kerk en van de staat 
met elkaar te verzoenen', zei hij. Hij 
merkte verder op ervoor te zullen wa
ken dat de nieuwe lidstaten wat be
treft steun voor hun landbouw ‘zullen 
krijgen waar ze recht op hebben’.

Heikele kwesties
Ten aanzien van Turkije zei Daul, dat 
dit land voorlopig nog geen lid zou 
moeten worden van de Europese Unie. 
‘Ik ben voor een “geprivilegieerd part
nerschap’’, maar ik houd me aan de 
gemaakte afspraken.’

Over Straatsburg als zetel voor het Eu
ropees Parlement zei de nieuwe frac
tievoorzitter, dat hij daar niet over 
gaat. ‘Ik wil geen president van Frank-
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rijk worden, maar als ik dat zou zijn, 
zou ik me gewoon houden aan het 
bestaande verdrag.' De 277 leden tel
lende fractie heeft verder de Benelux- 
kandidate Marianne Thyssen gekozen 
tot één van haar vicevoorzitters. Ma
rianne Thyssen is lid van de Vlaamse 
christendemocratische partij CD&V.

Hans-Gert Poettering nieuwe 
voorzitter Europees 
Parlement
Met absolute meerderheid (450 stem
men) is Hans-Gert Poettering verko
zen tot voorzitter van het grootste Eu
ropees Parlement aller tijden. Met de 
toetreding van Bulgarije en Roemenië 
telt het Europees Parlement tijdelijk 
785 leden. Vanaf de eerstvolgende 
verkiezingen in 2009 zal dat aantal 
weer worden teruggebracht naar het 
‘oude’ aantal van 732.

Hans-Gert Poettering zit al sinds 1979 
in het Europees Parlement, de laatste 
járen als boegbeeld van de EVP-ED- 
fractie. Hij is niet bang zijn politieke 
macht te gebruiken. Toen bij de laat
ste Europese verkiezingen de EVP-ED- 
groep de grootste fractie werd, druk
te hij succesvol door dat de Commis
sievoorzitter uit dezelfde politieke fa
milie afkomstig zou zijn.

Poettering heeft enorm veel geïnves
teerd in de democratisering van de 
Oost-Europese tanden en hun aanslui
ting tot de EU. Hij is voorts een over
tuigd Europeaan. Zijn vader werd als 
soldaat naar het front gestuurd en 
sneuvelde. Daar heeft Poettering de 
overtuiging aan overgehouden dat 
we in Europa aan vrede moeten wer
ken. Hij zal zeker zijn best doen om 
een uitweg te vinden voor het vastge

lopen nieuwe Europese verdrag.
Naast de parlementsvoorzitter werd 
ook de rest van het partementsbe- 
stuur gekozen, de zogenaamde on
dervoorzitters en quaestoren (pen
ningmeesters). Bij die verkiezing is 
de EVP-ED-fractie goed uit de bus ge
komen. Van de veertien ondervoorzit
ters zijn Rodi Kratsa-Tsagaropoulou, 
Mario Mauro, Edward McMillan-Scott 
en Alejo Vidal-Quadras van de EVP-ED 
fractie. De fractie telt voorts drie van 
de zes quaestoren: Ingo Friedrich, 
Astrid Lulling en James Nicholson.

Online Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar: www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-partij?
Surf naar: www.epp-eu.org

V.l.n.r de nieuwe EVP-ED-fractievoorzitter Joseph Daul, de nieuwe EP-voorzitter Hans-Gert Poettering 
en de voorzitter van de Europese Commissie José Manuel Durao Barroso.

CoiofOfl Uitgegeven door de EVP-ED-fractie en de CDA-delegatie in het Europees Parlement Fractievoorzitter Hans-Gert Poettering 

Redactie Eduard Slootweg, Françoise Petit, Koos van Houdt Foto’s Tenzij anders vermeld, EVP-EDfractie, Europees Parlement, 

Europese Commissie, CDA.
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Van de partij

Vraag van de maand
M/oi zijn de functies van Provinciale Staten?
Provinciale Staten (PS) zijn het parle
ment, zeg maar de Tweede Kamer, van 
uw provincie. Zij vormen de provincia
le volksvertegenwoordiging en staan 
daarmee aan het hoofd van de provin
cie. Namens alle inwoners controleren 
zij het dagelijks bestuur van de provin
cie, beter bekend als het College van 
Gedeputeerde Staten (GS). Bovendien 
bepalen zij de hoofdlijnen van het be
leid, waaraan GS zich moeten houden. 
Om zich goed van hun taak te kwijten, 
staan de Staten verschillende instru
menten ter beschikking. Zij kunnen 
(schriftelijke) vragen stellen aan het 
College en moties indienen. Zij kun
nen onderzoek doen naar misstanden 
of de effectiviteit van beleid. Bij het 
controleren van het College worden zij 
geholpen door hun eigen Rekenkamer, 
die onderzoek doet naar beleidsinspan
ningen en resultaten van provinciaal 
beleid. De vergoeding voor Statenle

den is onvoldoende om van te kunnen 
leven. De Staten worden bemenst door 
parttime politici die in het dagelijks le
ven meestal nog een andere baan heb
ben. Het voordeel daarvan is dat zij 
goed voeling kunnen houden met de 
samenleving. Tegelijkertijd maakt dit 
het wel moeilijk om goed tegenwicht 
te kun-nen bieden aan het College, dat 
wel fulltime is aangesteld en boven
dien een heel ambtenarenapparaat tot 
zijn beschikking heeft. PS worden in 
hun werk ondersteund door de griffie. 
Hier werken een aantal ambtenaren, 
die de intermediair vormen tussen de 
Staten en de provinciale ambtelijke or
ganisatie. Wanneer een voorstel in de 
Statenvergadering aan de orde komt, 
is het meestal al uitgebreid besproken 
in één of meer Statencommissies. Veel 
voorkomende commissies zijn de vaste 
Statencommissies voor ruimtelijke or
dening, economie, zorg en welzijn of 

verkeer en vervoer. De omvang van 
de Staten verschilt per provincie en is 
afhankelijk van het aantal inwoners. 
Zo tellen de kleinste provincies (Fle
voland en Zeeland) 47 statenleden en 
de grootste provincies (Noord- en Zuid- 
Holland) 83. Vanaf de Statenverkie
zingen van 7 maart aanstaande wor
den alle Staten in omvang verkleind. 
De Tweede en Eerste Kamer hebben 
daarvoor vorig jaar een wet aangeno
men met de bedoeling dat de Staten 
zich beter met de hoofdlijnen en min
der met de details gaan bezighouden. 
Tot slot hebben de Staten de belangrij
ke taak om de Eerste Kamer te kiezen. 
Aanstaande mei zullen de honderden 
Statenleden namens ons de samen
stelling van de Senaat bepalen.

Online Zie voor meer informatie: 
www.provincies.nl,www.ipo.nl, 
www.middenbestuur.nl

Commentaar De provincie; een krachtige bestuurslaag
De provincies hebben in het afgelo
pen jaar de wachtlijsten in de jeugd
zorg grotendeels weggewerkt. De pro
vincies hebben hun rol voor wat be
treft de plattelandsontwikkeling en 
-vernieuwing serieus opgepakt. Met 
het Rijk zijn meerjarige afspraken ge
maakt over de inrichting van het lan
delijk gebied. Provincies hebben con
tracten gesloten met openbaarver
voersbedrijven om de bereikbaarheid 
via verschillende vormen van open
baar vervoer te garanderen.
Soms werd door provincies overge
gaan tot sluiting van milieuhinderlijke 
bedrijven. Verschillende vormen van 
cultuur werden gestimuleerd. Kort
om, op veel terreinen speelt de pro
vincie een belangrijke rol. Soms ter 
uitvoering van Europese wet- en re
gelgeving, soms ter uitvoering van na
tionale wet- en regelgeving, maar ook 
omdat eigen beleid is ontwikkeld. De 
provincie wordt nogal eens neergezet 

als een intermediaire bestuurslaag en 
gekwalificeerd als een tussenlaag. Mij 
spreekt zo’n benadering niet aan. Im
mers, in onze gedecentraliseerde een
heidsstaat is - los van Europa - sprake 
van drie bestuurslagen die in essentie 
gekoppeld zijn aan de schaal waarop 
besluiten het beste genomen kunnen 
worden, leder van de drie - Rijk, pro
vincie en gemeente - moet uitvoering 
geven aan hogere wet- en regelge
ving, maar beschikt ook over een ei
gen vrije beleidsruimte.
De provincie vervult taken die de in
woners rechtstreeks raken, vooral op 
het gebied van verkeer en vervoer, het 
milieu, cultuur en recreatie. Maar ook 
belangrijke taken die de burgers indi
rect raken, bijvoorbeeld op het terrein 
van economische structuurversterking 
en de Europese structuurfondsen. Ook 
speelt de provincie een rol om ver
schillende partijen bij elkaar te breng
en om zo problemen op te lossen of 

plannen te ontwikkelen. De provincie 
organiseert, zoals het in Overijssel 
wordt genoemd, ‘vitale coalities'.
Wat zeker nog vermeld moet worden, 
is dat Provinciale Staten de leden van 
de Eerste Kamer kiezen en daarom van 
invloed zijn op de politieke verhoudin
gen op het nationale niveau.
Dus de provincie heeft op het bovenlo
kale niveau een rol te vervullen die er 
echt toe doet. De provincie is echter 
pas een krachtige bestuurslaag als de 
democratisch gekozen organen strate
gische keuzes maken en ervoor zorgen 
dat de genomen besluiten ook uitge
voerd worden. Provinciale Staten zijn 
daarvoor verantwoordelijk en daarom 
zijn de Statenverkiezingen op 7 maart 
2007 van groot belang.

Mr. Geert ¡onsen, Commissaris van de 
Koningin in de provincie Overijssel
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! maand
Naam
Hilbert Buist

Leeftijd
24 jaar

•5*<» II

En dan dit nog

Omschrijf eens je karakter
in vijf woorden 7
Initiatiefnernend, sociaal, luisterend, 
betrokken en muzikaal

<
Woonplaats
Dronten

Opleiding/werk
Assistent-bedrijfslei- 
der restaurant/par- 
tycentrum De Haas 
te Elburg

We IS je favoriete politicus, 
en waarom?
Balkenende! Hij is altijd correct, wil 
en kan overal over meepraten, komt 
sociaal over en toont respect voor een 
ieder.

Waar word je door geïnspireerd?
Mijn medemens.

Houd

w

Woonsituatie
Alleenstaand, wo
nend in een eigen 
koopwoning

5«

Ier
ti

Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisa 
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel.' 
CDA is gestart met de lid-werft-lid-actie:

Met deze lid-werft-lid-actie 

kunt u mooie prijzen winnen

Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 1.000,- aan een goed doel en wint u 
zelf € 500,-. Ook wordt er iedere maand

een aanmoedigings 
de 'winnaar van de 
Als ieder lid één lid . 
twee keer zo groot! 
U kunt de bon sture 
numinei 1700, 2501

Ik heb voor het CDA gekozen, omdat...
Van huis uit heb ik het CDA altijd al 
meegekregen. Het is de stabielste 
partij die Nederland kent. En met de 
meeste politieke punten kan ik wel 
instemmen.

Naam

Adres

Postcode 
■MaaSfiSiëSllc

Geboortedatum 

E-rnailadres 

Telefoonnummer

iI

□ lid worden van het CDA voor C 48, per

LI proetlid worden van het CDA voot € 19,95 

voor het IC kalenderjaar

□ gratis een maand lang Fisevier ontvangen 

(voor procflcden is dit 2 weken)

□ dat het CDA C 5,00 ovormaakt naar een 

goed doel, waarondei Cliniclowns 

(voor proefleden is dit 12.50)

i ] niets ontvangen

Naam

Woonplaats
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Beleidsadviseur m/v

CDA Gemeenteraadsfractie Amsterdam
De CDA Gemeenteraadsfractie Amsterdam zoekt beleidsadviseurs 
(fulltime of parttime) voor de ondersteuning van de CDA Gemeente
raadsfractie en de individuele CDA Gemeenteraadsleden bij de 
positionering en in te nemen standpunten. De beleidsadviseurs zijn 
belast met de beleidsinhoudelijke en politiek-strategische advisering 
en ondersteuning van de leden van de fractie.

Werkzaamheden
- verzamelt, bestudeert en rapporteert relevante informatie 

en signaleert ontwikkelingen, kansen en problemen, 
doet terzake voorstellen;

- adviseert en fungeert als klankbord voor de raadsleden om 
gedachten kritisch tegen het licht te houden;

- verzamelt, selecteert en analyseert in nauw overleg informatie 
voor speeches, inbrengen, verslagen, amendementen, moties, 
schriftelijke vragen en dergelijke en schrijft hieruit voorkomende 
concepten.

Kennis en vaardigheden
- algemene kennis van het specifieke beleidsgebied van de 

Gemeenteraadsleden en de daaraan gerelateerde ontwikkelingen;
- inzicht in (maatschappelijke) ontwikkelingen, politieke 

verhoudingen en gevoeligheden;
- vaardigheden in het toelichten van (beleidsjvoorstellen;
- mondelinge en schriftelijke uitdrukkingsvaardigheid;
- vaardigheden in het maken van (concept) verslagen, notities, 

inbrengen, speeches, amendementen, moties, schriftelijke 
vragen, opiniestukken en het te woord staan van derden.

Functie-eisen
- academisch werk-en denkniveau;
- afgeronde academische opleiding;
- politiek invoelingsvermogen;
- flexibiliteit, stressbestendigheid en zelfstandigheid;
- betrokkenheid bij het CDA.

Speelruimte
De beleidsmedewerkers zijn hiërarchisch verantwoording schuldig 
aan de Gemeenteraadsleden over inhoudelijke bijdragen, over de 
inhoud van voorstellen en adviezen, over de juiste inrichting van de 
werkdossiers, de gemaakte afspraken, de kwaliteit van de onder
steunende werkzaamheden.

Salaris
De beleidsadviseur treedt in dienst van de Stichting Bestuurs- 
assistentie CDA Amsterdam. De hoogte van het salaris is afhankelijk 
van ervaring.

Nadere informatie
Nadere telefonische informatie is te verkrijgen bij raadslid
Lex van Drooge (06-21872011).

Reageren voor 20 februari 2007. Schriftelijk naar:
CDA Gemeenteraadsfractie, Amstel 1,1011 PN Amsterdam onder 
vermelding van 'sollicitatie beleidsadviseur’. Per mail naar: 
lvdrooge@raad.amsterdam.nl

CDA X
X AmsterdamX

Kijk op www.cda-amsterdam.nl voor de uitgebreide functieomschriivingl

Uitnodiging Op 3 maart organiseert het CDA een Partij
congres dat in het teken zal staan van de
de verkiezingen voor de Provinciale Staten

Anders dan in het verleden kunt u vanaf 
heden niet meer deelnemen aan het Partij
congres als u niet uiterlijk op de sluitings
datum bent aangemeld en vanuit het CDA-

t

g
*

II
B Muziekcentrum Vredenburg,
5 Utrecht (nabij Utrecht CS)

J 17.00-18.00 uur:

inloop en informele |d
. 18.00-21.00 uur:
k- plenair programma
* 21.00 uur;

■ informele voortzett 1 iici

en van de kabinetsformatie. Na iedereen
overdag de gelegenheid gegeven te hebben bureau een bevestiging heeft ontvangen, 
om campagne te voeren, willen we de dag 
gezamenlijk afsluiten met een feestelijk 
congres. De aanvang van dit congres is 
dan ook om 17.00 uur en zal beginnen met 
een informele maaltijd. In het inhoudelijk 
programma zal partijleider jan Peter Bal
kenende verslag doen van de formatie en 
zal er gelegenheid zijn voor een politieke 
rondblik. Waar mogelijk zullen de nieuwe 
bewindslieden worden gepresenteerd.
Speeches zijn er van Marja van Bijsterveldt 
en jan Peter Balkenende.

Als u onaangemeld en zonder bevestiging 
op 3 maart langs wilt komen, kunnen we u 
helaas niet meer toelaten.

Wijze van aanmelden
U kunt zich aanmelden via:
1. Internet: op de homepage van het cda 
( ) staat een link ‘Aanmelden 
partijcongres’
www.cda.nl

2. E-mail: stuur een e-mail naar 
 waarin u aangeeftpartijcongres@cda.nl

Aanmelden Partijcongres verplicht
In verband met de aangescherpte vei-

dat u zich aanmeldt voor het Partijcongres. 
Vergeet u niet uw volledige adresgegevens 
in de mail te vermelden en aan te geven
aan welke programma-onderdelen u wilt

lighetdseisen zien we ons genoodzaakt deelnemen (diner, plenair programma en
een strikter toelatingsbeleid te hanteren, informele voorzetting).
Vooraf aanmelden voor het Partijcongres is 
voortaan verplicht.
De sluitingsdatum voor het aanmelden 
voor het Partijcongres is 27 februari a.s., 
mits er nog voldoende plek in de zaal is. u aangeven of u gebruik wilt maken van

Kosten
De toegang tot het Partijcongres is gratis. 
Via het aanmeldformulier op internet kunt

De aanmeldingen worden op datum van de maaltijd. U kunt ter plekke betalen. We .
binnenkomst geregistreerd. Na 27 februari zullen u een maximale bijdrage van 15 euro
kunt u zich niet meer aanmelden. vragen.

mailto:lvdrooge@raad.amsterdam.nl
http://www.cda-amsterdam.nl
http://www.cda.nl
mailto:partijcongres@cda.nl
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Onderweg 
naar Pasen

Pasen is meer dan gele kaarsjes, chocolade 
paaseitjes en samen leuke dingen doen.

René van der Linden, 
pag. 29

Samen werken, samen 
leven, samen zorgen

Het CDA zoekt actief naar nieuwe con- 

14

cepten die de zorg toekomstbestendig 
maken.

í Mensen wortels én 
vleugels geven’

Een interview met de nieuwe voorzitter 
van de CDA-fractie in de Tweede Kamer.
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50 jaar Verdrag 
van Rome

Op 25 maart 1957 werden de Europese 
Economische Gemeenschap (EEG)
en de Europese Gemeenschap voor
Atoomenergie (Euratom) opgericht.

De ambities van de 
ministers

Wat willen de CDA-ministers bereiken?
Wat motiveert hen?

In dit nummer:

7. Van de voorzitter
Column Lianne Dekker

11. Premier
12. Den Haag

16. Vrouw & Politiek

50

22. Partijnieuws
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25. Dagboek
26. Congres op cruciaal moment

29. De gedachte

34. Europa

39. Nieuw lid van de maand
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I Kunst en cultuur

Onderweg naar Pasen
Pasen is meer dan gele kaarsjes, chocolade paaseitjes en samen leuke 
dingen doen. Pasen is het christelijke feest bij uitstek.

Tekst Titus Frankemölle Fotografie ANP, iStockphoto

Nagenoeg niemand zal het de afgelopen weken zijn 
ontgaan dat het weldra Pasen is. De kleur geel is over
heersend aanwezig in de etalages van de winkels, in de 

vele reclamefolders en in de prachtige boeketten die de 
bloemist voor ons kant-en-klaar geschikt heeft. Het is feest! 
Donzige kuikentjes en lieflijke konijntjes, als seizoensgebon
den verwanten van de paashaas, opnieuw gele kaarsjes, 
chocolade paaseitjes, sappige lamsboutjes, bontbeschilder
de eieren en natuurlijk niet te vergeten de uitnodigingen 
voor een bezoek aan een van de meubelboulevards zorgen 
er feilloos voor dat iedereen weet dat het weer Pasen is. En 

dat is goed, want Pasen is een belangrijk feest! En al was 
de winter nog zo zacht, je voelt het voorjaar en je voelt de 
kracht van het nieuwe leven. Mede dankzij de dominante 
dosis commercialiteit zoeken mensen elkaar op om dingen 
samen te doen, om samen te eten en om er samen op uit te 
gaan. Pasen bindt mensen. Maar Pasen is meer.

Feest na bezinning
Het Paasfeest is een van onze oudste feesten. Het groeide 
al vanaf het begin van de christelijke kerk in de vierde eeuw 
uit tot het'feest der feeste

?
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Kunst en cultuur
!

Pesach of Pascha ter herinnering aan de uittocht uit Egypte 
en is de aanduiding Pasen hiervan afgeleid, Pasen is hét 
christelijke feest bij uitstek. Vaak dringt dat besef pas in 
tweede instantie door. Kerstmis is immers de onbetwiste 
nummer één! Maar hoe belangrijk de geboorte van Jezus 
voor christenen en de gehele mensheid ook is, geboren 
werden we allemaal ooit. Daar is op zich niet zoveel speci
aals aan.

Pasen is van een geheel andere orde. We vieren dan im
mers dat Jezus Christus na zijn dood is opgestaan, is verre
zen. En juist Jezus’ verrijzenis maakt het wezenlijke verschil, 
immers zonder verrijzenis geen Christendom. Of om met de 
apostel Paulus te spreken: 'Als de doden niet opstaan is ook 
Christus niet opgewekt; en als Christus niet is opgewekt, is 
onze verkondiging zonder inhoud en uw geloof zinloos.’ 
(1 Kor. 15:13-14)
Pasen is het feestelijke sluitstuk van een periode van diepe 
bezinning. In de katholieke traditie wordt deze periode van 
bezinning na de zotte dagen van carnaval ingeleid op As
woensdag als je van de priester een kruisje van as op het 
voorhoofd krijgt opgelegd. As is een teken van sterfelijk
heid, maar een kruisteken van as betekent ook dat je de 
weg van de dood naar nieuw leven aanvaardt.
Veertig dagen lang, de zondagen rekenen we niet mee, be- 

Pasen, waarbij je geacht wordt aandacht te schenken aan 
gebed, delen met anderen en vasten. Dit jaar heeft volgens 
een representatieve telefonische enquête, uitgevoerd in 
opdracht van de protestantse hulporganisatie Kerk in Ac
tie, een op de twintig Nederlanders gevast. En bij dit vasten 
moet, je denken aan vormen als bijvoorbeeld sober eten, 
geen alcohol, geen vlees en niet roken. Kerk in Actie riep 
mensen op in deze Veertigdagentijd na te denken over hun 
eigen wijze van consumeren en bewust te kiezen voor eer
lijke en duurzame producten en voor groene energie. Rent
meesterschap voerde dit jaar ook bij de vastenoproep van 
zowel de rooms-katholieke, als enkele protestante kerken 
in Duitsland de boventoon; in dit land van snelle en luxu
euze bolides op Autobahnen zonder snelheidsbeperkingen 
werd opgeroepen om tijdens de vasten de auto eens te la
ten staan.

De Stille of Goede Week
De week voor Pasen wordt in protestantse kring veelal aan
geduid als de Stille Week; in katholieke kring wordt gespro
ken over de Goede Week. In beide gevallen begint deze Hei
lige Week, de derde aanduiding, met Palmzondag, gevolgd 
door Witte Donderdag en Goede Vrijdag, dan Stille Zater
dag en ten slotte Pasen.
In vogelvlucht een korte beschouwing van deze bijzondere 
dagen en hun Nederlandse aanduidingen.
Op Palmzondag vieren we de intocht van Jezus in Jeruza
lem. In de katholieke kerk worden op die zondag bij gebrek 
aan echte palmtakken takjes van de buxusstruik gezegend. 
Deze takjes worden mee naar huis, naar school of soms 
zelfs mee naar het werk genomen en vaak achter kruisbeel
den gestoken. Het zijn overigens deze takjes die volgend 
jaar, als de cirkel weer rond is, zullen worden gebruikt voor 
de as op Aswoensdag.

Behalve vreugde is er die dag - hoe gek dat met het oog op 
de latere verrijzenis ook moge klinken - ook verdriet; ieder
een kent immers het wrede verloop van deze week. Alhoe
wel de maandag, dinsdag en woensdag geen aparte rol spe 
len in deze week, kennen ze wel bijzondere richtlijnen en 
bieden sommige kerken de gelovigen op deze dagen de mo
gelijkheid om in gebed en bezinning samen te komen. 
Witte Donderdag ontleent zijn naam aan de kleur wit. Van 
oudsher was dit de dag waarop mensen die hadden gezon
digd en de Veertigdagentijd gebruikt hadden om boete te 
doen witte kleding droegen ten teken dat zij weer gerei
nigd waren. Op deze dag herdenken we dat Jezus in opper
ste dienstbaarheid en nederigheid Zijn leven gaat geven 
om ons mensen te beschermen. In het Laatste Avondmaal 
geeft Hij ons Zijn lichaam en bloed en spreekt over ‘het 
nieuwe verbond’. Werd het ‘oude’ verbond in het Bijbel
boek Exodus door Mozes bezegeld met bloed van dieren, 
in ‘het nieuwe verbond’ schenkt God de mensen het bloed 
van Zijn eigen Zoon. »
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Kunst en cultuur

» In de benaming Goede Vrijdag zit wel een heel grote te
genstelling. Hoe kun je nu de dag waarop Jezus aan het 
kruis wordt geslagen en sterft, aanduiden als goed? Dit 
is alleen te verklaren uit wat nog staat te gebeuren: ‘Bij 
alle rouw ook een beginnende vreugde om wat volbracht 
wordt.’ In sommige protestantse kerken is er juist op deze 
dag een Avondmaalsviering. Katholieken zien daar die dag 
vanaf. Tussen Goede Vrijdag en Pasen ligt als een rustpunt 
Stille Zaterdag of Paaszaterdag, een dag van bezinning. 
Overdag wordt het Laatste Avondmaal niet gevierd. Pas in 
de late avond, tijdens de Paaswake, worden gelovigen weer 
genodigd aan de tafel van de Heer.

En dan is het Pasen; na de weg doorheen de duisternis is er 
het Licht van de Levende Christus. Er is jubel, omdat jezus 
is opgestaan uit de doden, er is licht van de nieuwe paas
kaars, water om de doopbeloften te hernieuwen en er is de 
belofte dat ook wij na onze dood in jezus zullen leven. Na 
Kerst is het de tweede maal op een jaar dat de Paus de ze
gen ‘Urbi et Orbi’ uitspreekt en aan ieder die het wil horen 
verkondigt: ‘De Heer is waarlijk opgestaan!’ Het is feest! 
Inclusief alle lentebodes, brunches, vreugdevuren, paasha
zen, kuikentjes en chocolade-eitjes.

Intercitybestemming Pasen
Vorig jaar is op initiatief van de Raad van Kerken in Neder
land een indrukwekkend oecumenisch project onder de 
naam ‘Intercitybestemming Pasen' gestart, waaraan 450 
parochies en gemeenten deelnamen. Het project wordt 
gedragen door een tiental kerkgenootschappen, de Katho
lieke Bijbelstichting en het Nederlands Bijbelgenootschap. 
Ook dit jaar loopt het project weer. Mensen worden uitge
nodigd om in de Goede Week mee te reizen naar Pasen: ‘We 
roepen gemeenteleden en parochianen op om buren, vrien
den, kennissen, familie en collega’s uit te nodigen eens met 
hen mee te gaan naar de kerk. En dan niet zomaar op een 
zoveelste ‘zondag door het jaar’, maar in de periode dat de 
kerk op zijn best is, op zijn paasbest: in de Goede Week. De 
week voor Pasen.’

Als je kijkt naar de doelstelling van het project, dat overi
gens ook via het onderwijs wordt uitgedragen, om vooral 
ook anderen uit te nodigen kerkelijk met je mee te reizen 
naar Pasen en te laten delen in het feest der feesten, rijst 
ten slotte ook de vraag of jongeren zich door dit project 
voelen aangesproken.

. -

jongerenbisschop, Mgr. dr. Everard de jong, zegt hierover: 
‘Natuurlijk is materiaal alleen niet genoeg om jongeren te 
overtuigen om met liturgische plechtigheden mee te doen. 
Het succes ervan hangt veel af van de mensen die het pro
ject uitvoeren: zowel degenen die in de school er iets mee 
doen, als degenen met wie de jongeren samen de liturgie 
van de Goede Week vieren. Maar ook de ontvankelijkheid 
en achtergrond van de jongeren speelt een grote rol. Een 
nadere uitleg van het christendom is zeker nodig. Het voor
deel van dit unieke project is echter, dat het voor mensen 
in het onderwijs die zelf geloven goede handvatten biedt 
om de actieve participatie van jongeren aan de kerngedach- 
tenissen van het christendom te bevorderen. Het is oecu
menisch van opzet, maar het heeft voor alle christenen een 
heel goede toon gevonden om de kern van hun christelijk 
geloof weer te geven: het mysterie van lijden, sterven en 
verrijzen van jezus. Het is zeer de moeite waard het project 
eens te proberen, en zelf met de studenten mee te gaan 
naar de vieringen.’

Bij het project Intercitybestemming Pasen horen onder 
meer een heus treinkaartje - dat dit jaar overigens niet 
meer zal lijken op de kaartjes van NS om herhaalde verwar
ring te voorkomen - en voor luttele vijf euro een hardcover, 
95 pagina’s tellende reisgids met prachtige illustraties en 
nog inspirerender gedichten. Met deze gids reis je oecume
nisch van station naar station om ten slotte aan te komen 
op Paasochtend. In meerdere opzichten een absolute aanra
der! Nadere informatie treft u aan op: 
www.intercitypasen.nl.

Alvast een zalig en gezegend Pasen toegewenstl ■

http://www.intercitypasen.nl


Lianne Dekker Van de voorzitter

Trots op het CDA
Het CDA heeft op 7 maart een goed 
verkiezingsresultaat geboekt. Ik ben 
trots op onze politici en leden en 
dankbaar voor het resultaat. Opnieuw 
is het CDA de grootste partij van het 
land. Dat geldt ook voor de Eerste 
Kamer. Evenzeer belangrijk is dat de 
coalitie van CDA, PvdA en Christen 
Unie een werkbare meerderheid heeft 
in de Eerste Kamer.

'Opnieuw is het 
CDA de grootste 
partij von het 
land'

De afgelopen maanden is door onze 
politici en de talrijke vrijwilligers kei
hard gewerkt voor deze goede uitslag. 
Met een sterke inhoudelijke bood
schap van welvaart, zekerheid en res
pect is intensief campagne gevoerd. 
Het CDA is trots op de provincie. Dat 
bleek uit het elan, de bevlogenheid 
en het enthousiasme waarmee cam
pagne werd gevoerd. En dat terwijl 
het al de derde verkiezing was in een 
jaar tijd. Nu is het de taak van onze 
provinciale politici onze boodschap te 
vertalen in deelname aan het college 
van Gedeputeerde Staten op basis 
van onze inhoudelijke inbreng. Ik heb 
er alle vertrouwen in, dat zij daarin 
slagen.

Op landelijk niveau zijn welvaart, 
zekerheid en respect al vertaald in een 
voor christen democraten herkenbaar 
regeerakkoord van de nieuwe coali
tie van CDA, PvdA en Christenunie. 
Wie het regeerakkoord naast ons ver
kiezingsprogramma Vertrouwen in 
Nederland, vertrouwen in elkaar legt, 
ziet namelijk opmerkelijke overeen
komsten. Ik noem er enkele: de sterke 
nadruk op veiligheid en waarden en 
normen, het solide financieel beleid, 
de centrale plaats van het gezin, de 
ambitieuze maatschappelijke investe- 
ringsagenda, het veeleisende integra
tiebeleid, de noodzaak van duurzame 
ontwikkeling en het extra geld voor 
onderwijs en kenniseconomie.

Wij mogen trots zijn op het onder
handelingsresultaat, en wensen onze 
politiek leider jan Peter Balkenende 
en onze andere ministers en staatsse
cretarissen heel veel succes toe bij het 
opstellen van het beleidsprogramma.

Tot die nieuwe bewindspersonen 
horen ook Marja van Bijsterveldt en 
jan Kees de jager. Ik wens hen in het 
bijzonder veel succes toe.

De procedure voor de verkiezing van 
de nieuwe partijvoorzitter is inmid
dels gestart. Ik ben ervan overtuigd 
dat de leden straks een goede nieuwe 
voorzitter zullen kiezen waarop wij 
ook trots kunnen zijn.
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Het CDA zoekt actief naar nieuwe concepten die de 
zorg toekomstbestendig maken en doet daarbij een 
beroep op de kennis, kunde en kracht van mensen.

Tekst Alie Dijkslag Fotografíe iStockphoto
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Welvaart en welzijn

Behoedzaam helpt de verpleegkundige de hoogbejaarde 
H. Krijtberg om van zijn rolstoel over te stappen in 
de fauteuil in de huiskamer van het Franciscus Hospice in 

Weert. Eenmaal geïnstalleerd kijkt de man vergenoegd 
naar buiten waar een waterhoentje rondscharrelt tussen 
de krokussen op het terras. Het prachtig gerestaureerde 
pand, de vijver met eeuwenoude bomen, de warme kleu
ren van het interieur, de lichtval in de sfeervolle entree en 
de vriendelijke Limburgse tongval van iedereen die werkt 
en zorgt in het hospice; alles ademt een sfeer van attente 
en aandachtvolle zorg.

. * ••

*
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En dat mist haar uitwerking niet. Toen weduwnaar 
Krijtberg een paar maanden geleden naar het hospice 
kwam, was hij geestelijk en lichamelijk uitgeput, verlan
gend naar het einde van zijn leven, dat enkel uit lijden 
leek te bestaan. Nu begint hij opgewekt aan zijn dagelijkse 
oefeningen om zijn benen sterker te maken. Over een tijdje 
wil hij zelf in en uit de stoel kunnen stappen. 'Ik heb weer 
zin in het leven gekregen’, zegt Krijtberg. De liefdevolle 
zorg heeft hem levenslust geschonken, in zijn kamer op 
de benedenverdieping kan hij vierentwintig uur per dag 
een beroep doen op verpleegkundige zorg. Ook hier grote 
ramen en uitzicht op de tuin, op het tafeltje een fles goede 
wijn. Meneer Krijtberg drinkt graag een glaasje voor hij 's 
avonds gaat slapen.

Ook in de keuken wordt rekening gehouden met zijn wen
sen wat betreft eten en drinken. Kok Wim Reekers vertelt 
met smaak hoe hij ingrediënten bij elkaar zoekt om het 
alle bewoners naar de zin te maken. Hij weet precies wie 
graag een visje eet en of de liefhebber van Indisch eten 
deze week al aan zijn trekken is gekomen. Voor zijn pensi
onering was Reekers bankdirecteur, nu draait hij enthousi
ast mee in een poot van vrijwilligers die een dag per week 
de kookbeurt op zich nemen.

Gemeenschapszorg Gemeenschapszorg of buurtzorg wordt gedragen door 
mensen die initiatief en verantwoordelijkheid willen en kunnen nemen voor 
zorg in de eigen omgeving, met een faciliterende rol voor de (lokale en provinci
ale) overheid. Bij gemeenschapszorg werken vrijwilligers mee in de zorg. Daarbij 
wordt op basis van gelijkwaardigheid samengewerkt met professionals. De zorg 
wordt fundamenteel gedeeld.
Het Samen Zorgen Buro in Weert werkt aan een theoretisch kader voor gemeen
schapszorg en hoopt op een verankering van de visie in wet- en regelgeving. 
Speerpunt is het verstevigen van liefdevolle zorg, gemeenschapszorg, buurtzorg 
in de samenleving. Binnen de Wet Maatschappelijke Ondersteuning zal een 
financiële basis gecreëerd moeten worden voor gemeenschapszorg.
Nu nog komt de financiering van de zorg voor geïntegreerde zorgconcepten 
uit teveel verschillende bronnen, stelt de directie. Gemeenschapszorg is een 
veelbelovend concept dat past in het streven van het CDA om leefbaarheid en 
cohesie in buurten te versterken. Het ideaal van de ‘civil society’, dat de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning beoogt, komt een stapje dichterbij.
De coalitie van CDA, PvdA en Christenunie heeft in het regeerakkoord uit
gesproken dat in deze kabinetsperiode zal worden geïnvesteerd in verbetering 
en versterking van palliatieve zorg in opleidingen, verpleeghuizen, hospices en 
thuis. Ook wil het kabinet aandacht geven aan ondersteuning van vrijwilligers.

V«».v
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Eten en drinken krijgen alle aandacht in het Limburgse hos
pice, een initiatief van de Stichting Eerbied voor het Leven, 
opgericht door Pieter van der Hooft. Van der Hooft is een 
verpleegkundige die zich heeft ontwikkeld tot zorgarchitect 
met een passie die indruk maakt. Gedreven door het bij
bels gebod tot naastenliefde werkt hij samen met collega

'Ik heb weer zin in het 
leven gekregen'
en gezondheidswetenschapper Ans Bongers in het Samen 
Zorgen Buro in Weert aan zorg die figuurlijk, maar ook let
terlijk zo dicht mogelijk in de buurt komt van wat mensen, 
ziek en gezond, graag willen: liefdevolle zorg in hun eigen 
omgeving ontvangen én geven. Van der Hooft overtuigd: 
‘Elk mens heeft een diepe behoefte om voor de medemens 
te zorgen en daar moet veel meer gebruik van worden 
gemaakt. Ook jongeren kunnen daarin worden betrokken. 
Een dertienjarig meisje wiens opa in het hospice was over
leden wilde per se vrijwilligerswerk doen.’

Van der Hooft en Bongers hebben een plan voor een 
Samen Zorgen Huis, dat een beetje lijkt op het Franciscus 
Hospice, maar nog meer in de buurt komt van hun ideaal: 
gemeenschapszorg door en voor mensen in een bepaalde 
buurt: Het Samen Zorgen Huis. Het moet een kleine 
ziekenboeg worden waar chronische en mogelijk ook 
terminale zieken worden verzorgd door mensen uit hun 
eigen buurt, in nauwe samenwerking met professionele 
zorg. Van der Hooft ziet het al voor zich. ‘Er moet een 
grote keuken komen, binnen, maar misschien ook buiten, 
waar een Marokkaan zijn couscous klaarmaakt naast een 
Nederlander die bezig is een Hollandse pot te bereiden.’
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Welvaart en welzijn

Hun ideaal krijgt gestaag vorm. De besturen van de provin 
cie Limburg, van de gemeente Weert en van het St. jans 
Gasthuis hebben zich in een convenant uitgesproken voor 
de realisering van het Samen Zorgen Huis. De provincie 
Limburg verleent een startsubsidie. De gemeente Weert 
overweegt dit in het kader van de WMO en helpt bij de

"Elk mens heeft een 
diepe behoefte om voor 
de medemens te zorgen'

zoektocht naar een geschikte locatie en stelt specifieke 
expertise en kennis beschikbaar. Het ziekenhuis heeft 
belang bij zo’n voorziening in het kader van de zogetiaarn 
de verkeerde^bedproblematiek; mensen die ontslagen zijn, 
maar niet naar huis kunnen. Via een praktijkleerhuis van 
het Samen Zorgen Buro worden inkomsten gegenereerd 
met eigen creaties (‘producten’), zoals cursussen bewust
wording gemeenschapszorg, zorghandelingen voor vrijwilli
gers, en cursussen waarbij verpleegkundigen een coachen
de rol leren innemen. Voorwaarde voor een samenwerking 
op basis van gelijkwaardigheid, legt Bongers uit. ‘Nu is de 
praktijk veelal dat een verpleegkundige tegen een vrijwil
liger zegt: ’’Geef mij het washandje even aan alsjeblieft”. 
Dat moet veranderen, dat moet worden: "Wil jij de patiënt 
wassen, dan zal ik je helpen”.’

'e Fractiebegelei- 
i-’ingstö'iiniissie VetpU (.jIikj en Ve'zoiqinq (FE^C VenV) Vtin het CDA inventariseert 
zinvolle initiatieven zoals van de Stichting Samen Zorgen in Weert met als doel
stelling een brug te slaan tussen zorgverleners en de politiek. Initiatiefnemer 
van de FBC VenV Sabine Uitslag, verpleegkundige en medewerkster van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het CDA in Den Haag, over de commissie: ‘Vier 
jaar geleden werd ik helemaal dol van het feit dat er veel óver onze doelgroep 
werd geschreven in kranten en bladen, maar zelden door onze doelgroep. Dat 
moet anders, vond ik. Ik ben van mening dat het van belang is dat beleidsma
kers in Den Haag weten hoe het eraan toe gaat op de werkvloer, want daar zit
ten mensen met enorme kracht en kennis. Tot mijn verrassing ontmoette ik al 
snel enthousiaste verpleegkundigen die hetzelfde doel nastreefden. We werken 
aan nieuwe zorgconcepten en adviseren gevraagd en ongevraagd de fractie in 
de Tweede Kamer van het CDA. Met de dubbele vergrijzing en de problemen op 
de arbeidsmarkt voor ogen is er dringend behoefte aan bezinning en levensvat
bare initiatieven.' De FBC heeft in vier jaar tijd een grote achterban opgebouwd, 
van mensen die rechtstreeks vanuit de praktijk meedenken over vernieuwing in 
de zorg. Vier keer per jaar schuift de FBC aan tafel met fractieleden uit het clus
ter Volksgezondheid, Welzijn en Sport en tweemaal per jaar vindt overleg plaats 
waarbij ook de achterban aanschuift. Belangstellenden kunnen zich aanmelden 
via de website www.cda.nl/fbcvenv

komen soms mensen met een stervenswens. Achter 
een euthanasievraag schuilt meestal een andere vraag. 
Bongers, uit ervaring: ‘Vaak zit achter zo’n vraag angst of 
teleurstelling. Wij nemen de tijd om te luisteren naar het 
levensverhaal van mensen, dan verdwijnt bijna altijd de 
wens om te sterven.’ Ze schetst een ervaring uit de prak
tijk. ‘Het gebeurt dat iemand in het hospice komt die niet 
meer wil eten. Dan komt zo’n kok/vrijwilliger vertellen dat 
hij lekkere soep heeft gemaakt van zelfgetrokken bouillon. 
De patiënt weigert. "Eén lepeltje dan”, houdt de vrijwil
liger vriendelijk aan. Zo gaat het stap voor stap van een 
lepeltje bouillon naar een beker soep.’ ■

Liefdevolle zorg is een enorme krachtbron, stellen Van 
der Hooft en Bongers. Niet alleen via helpende handen, 
maar ook via een luisterend oor. In het Franciscus Hospice 

De namen van H.Krijtberg en Wim Reekers zijn om 
reden van privacy gefingeerd.

http://www.cda.nl/fbcvenv


Jan Peter Balkenende Premier

( En nu aan de slag! f
‘Het is weer goud’, sprak CDA-leider 
|an Peter Balkenende verheugd op 
de uitslagenavond van de Provinciale 
Statenverkiezingen. ‘Maar’, voegde 
hij er meteen aan toe, ‘dat is geen 
zekerheid voor morgen. We zullen 
er iedere dag hard voor moeten blij
ven werken. Laten we hard aan de 
slag gaan om onze boodschap van 
“Welvaart, Zekerheid en Respect” te 
realiseren!’

Toen wij de vorig keer met u spraken 
was u nog volop aan het onderhande
len over een nieuw kabinet. Inmiddels 
kunnen wij u feliciteren met uw vierde 
kabinet en tevens met goed verlopen 
Statenverkiezingen. Bent u tevreden? 
‘Zeker! Zowel de formatie, als de ver
kiezingen zijn uitstekend verlopen. 
Laat ik ook vanaf deze plek alle vrijwil
ligers nog eens bedanken voor hun in
zet. Het waren de derde verkiezingen 
in korte tijd en toch trof ik overal weer 
enthousiaste CDA’ers. Hulde daar
voor! Ik heb het ook ervaren als een 
heel leuke campagne: goede werkbe
zoeken en enthousiaste manifestaties. 
Het was druk, zo in combinatie en vlak 
na de formatie, maar geweldig leuk 
om te doen.’

U lijkt inderdaad wel onvermoeibaar. 
Eerst een intensieve Kamercampagne, 
dan vijf weken intensief onderhande
len en vervolgens zonder probleem 
ook weer op pad voor de Statencam 
pagne. Wat geeft u zoveel energie? 
‘Dat zijn de ontmoetingen met men
sen. Het zijn van minister-president 
heeft als voorrecht dat je veel mensen 
mag ontmoeten, en dan denk ik niet 
zozeer aan al die bekende mensen, 
maar vooral ook aan de mensen in 
het land. Mensen die trots zijn op hun 
buurt, school, bedrijf of ziekenhuis. 
Deze campagne heb ik ook weer van 
die bezoeken gehad die inspireren, 
bijvoorbeeld de school voor Toerisme 
in Breda, het Canisius Wilhelmina Zie
kenhuis in Nijmegen of de meiden van 
X6 in Haarlem.'

Wat merkt u van ontvangst van het 
nieuwe kabinet in het tand? ‘Over het 
algemeen erg positief. Mensen zijn 
blij dat de formatie snel is gegaan en 
dat er nu weer een stabiel kabinet zit. 
Niemand zit te wachten op opnieuw 
een aantal járen met politiek gedoe. 
Er moet gewerkt worden. Dat is de Ne
derlandse mentaliteit en daar moet dit 
kabinet ook inhoud aan gaan geven.’

U heeft gezegd dat de opdracht van 
dit kabinet misschien nog wel moeilij- 
ker is dan dat van de voorgaande. Wat 
bedoelt u daarmee? ‘Wat ik daarmee 
heb willen zeggen is dat structuren 
makkelijker te veranderen zijn dan cul
turen. Hervormingen zijn lastig, van
wege alle kritiek die je krijgt, maar het 
is wel heel tastbaar en zichtbaar. Met 
het werken aan kwaliteit van de sa
menleving is dat lastiger. Dan moet je 
ook echt werken in hoofden en harten 
van mensen.’

Over die cultuurverandering zegt de 
WD dat het ‘een agenda van betut
teling is’. Wat vindt u van die kritiek? 
‘Ik denk dat de VVD met die kritiek laat 
zien dat ze nog steeds de uitslag van 
22 november niet goed heeft begre
pen. Tussen de winst van CU, PVV, SP 
en CDA zat namelijk een belangrijke 
overeenkomst: mensen kiezen op dit 
moment meer voor een sociaalconser- 
vatieve koers dan voor een libertijnse 
koers van ‘vrijheid, blijheid’. Regels 
zijn er om te handhaven, en niet om 
te gedogen. Ik denk dat die duide
lijkheid ook een van de verklaringen 
is voor het feit dat het CDA het goed 
heeft gedaan onder jongeren.’

Over de samenstelling van het kabinet 
zelf is wet gezegd dat u als formateur 
te veel goede mensen uit de fractie en 
de partij hebt gehaald. Is dat inder
daad een risico? ‘Nee, integendeel. 
Het betekent juist een extra garantie 
voor de herkenbaarheid van het CDA 
en de onderlinge samenhang tussen 
kabinet, fractie en partij! De mensen 

die nu namens het CDA in het kabinet 
zitten, hebben allemaal hun wortels 
in partij en/of fractie. Dat maakt ook 
dat ze dat niet zullen vergeten, ook al 
zitten ze nu in het kabinet. Bovendien 
hebben we geïnvesteerd in een team 
dat ook gepokt en gemazeld is in ons 
gedachtegoed, dat verhoogt ook de 
herkenbaarheid in het beleid. Boven
dien, onze beweging van vernieuwing 
en versterking van het CDA is breder 
dan enkel deze mensen: daar zitten 
ook een heleboel noeste werkers ach
ter bij de fractie, op het partijbureau 
en het Wetenschappelijk Instituut. 
Een gat zal er dus echt niet vallen.’

Niemand zit te wachten
op opnieuw een oontol 
joren met politiek gedoe.

JAN PETER BALKENENDE
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Den Haag Politiek nieuws

■

De discussie in de kamer ging helaas 
ook over de loyaliteit van PvdA-staats- 
secretarissen Albayrak en Aboutaleb 
en PvdA-kamerlid Arib. Sterk: ‘Ik vind 
het jammer dat deze discussie zo op 
de persoon wordt gevoerd in plaats 
van op de bal. Wat het CDA betreft, 
zou de discussie moeten gaan over 
hoe we het aantal dubbele nationali
teiten kunnen verminderen. De loya
liteit van deze politici staat helemaal 
niet ter discussie.’
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Zeven CDA’ers beëdigd 
tot Tweede Kamerlid
Op donderdag 1 maart jl. hebben ze
ven nieuwe CDA-Tweede Kamerleden 
de eed afgelegd. Zij zijn in de Tweede 
Kamer gekomen, omdat een aantal 
fractieleden is doorgeschoven naar 
het kabinet. Voor de Brabantse Co- 
rien jonker en de Noord-Hollandse 
Ans Willemse was het inmiddels de 
derde keer dat ze zitting namen in de 
kamer. Ook de Limburgse Raymond 
Knops en de Utrechtse Antoinette 
Vietsch waren tot de verkiezingen van 
22 november 2006 Kamerlid voor het 
CDA. Na drie maanden wachten heb
ben ze hun taken weer opgepakt. Voor 
de voormalig wethouder van Ermelo, 
Eddy Bilder, en de Brabantse Madelei
ne van Toorenburg, directeur van een 
justitiële jeugdinstelling, 
eerste keer dat ze het CDA gaan ver
tegenwoordigen in de Tweede Kamer. 
Tot slot werd ook Sander de Rouwe, 
afkomstig uit het Friesche Bolsward, 
beëdigd. Hij is nu het jongste lid van 
de fractie.

is het de

‘Dubbele nationaliteit
moet weer de uitzondering 
worden’
Afgelopen weken is in de Tweede Ka
mer gedebatteerd over de dubbele na
tionaliteit. Aan de orde was een nieu

we wet die ervoor moet gaat zorgen 
dat het aantal mensen met een dub
bele nationaliteit zal afnemen. Kamer
lid Mirjam Sterk benadrukte tijdens 
het debat dat het belangrijk is dat de 
dubbele nationaliteit weer uitzonde
ring wordt in plaats van regel. In de 
wet wordt onder andere geregeld dat 
derdegeneratiemigranten alleen een 
Nederlands paspoort krijgen en dat 
het voor terroristen niet meer mo
gelijk wordt om een Nederlands pas
poort te behouden.

Mirjam Sterk benadrukt dat er tal van 
redenen zijn om de dubbele nationali
teit aan te pakken. 'De commissie Blok 
die namens de Kamer onderzoek heeft 
gedaan naar het integratiebeleid con
cludeerde al dat de grip die een aan
tal landen proberen te houden op mi
granten belemmerend werkt op de in
tegratie. Hierbij kun je denken aan de 
dienstplicht die Turkije verwacht van 
Turkse Nederlanders, ook van derde- 
of vierdegeneratiemigranten. Daar
naast maakt de dubbele nationaliteit 
het voor de Nederlandse overheid 
veel moeilijker om staatsburgers te 
beschermen wanneer ze in een land 
van herkomst in de problemen raken. 
Denk bijvoorbeeld aan achtergelaten 
vrouwen’, aldus het Kamerlid.

Mirjam Sterk is met haar PvdA-collega 
jeroen Dijsselbloem bezig met een ini
tiatiefwetsvoorstel dat ervoor moet 
zorgen dat ouders in de toekomst ex
pliciet kunnen kiezen hun kinderen al
leen de Nederlandse nationaliteit te 
geven. ‘Nu is het nog zo dat gemeen
tes ervan uit gaan dat kinderen met 
ouders van verschillende nationali
teiten twee paspoorten krijgen. Dit is 
vreemd en staat bovendien haaks op 
wat wij willen bereiken. Daarom wil
len wij dat ouders de keuze geven om 
hun kind alleen de Nederlandse natio
naliteit te geven.’

‘Sportevenementen 
mogen niet lijden onder 
natuurbehoud’
Bescherming van de natuur mag er 
niet toe leiden dat grote sportevene
menten, zoals de Elfstedentocht, de 
Nijmeegse Vierdaagse of de Amstel 
Gold Race moeten verdwijnen. Dat 
vindt Tweede Kamerlid joop Atsma. 
Aanleiding voor zijn standpunt vor
men de Europese regels voor natuur
behoud, die landen verplichten be
schermde natuurgebieden aan te wij
zen waar strenge regels gelden voor 
het behoud van flora en fauna, het zo
genaamde Naturazooo programma. 
Atsma: ‘Natuurlijk is natuurbeheer 
heel belangrijk, maar je kan ook door
slaan in de regelgeving. De Elfsteden
tocht bijvoorbeeld, loopt door een 
aantal van die aangewezen gebieden. 
Als mensen daar bezwaar tegen ma
ken, zou de tocht daardoor ernstig in 
de problemen kunnen komen. Terwijl 
sportevenementen heel belangrijk zijn 
in de Nederlandse cultuur.’
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Den Haag

Atsma heeft schriftelijke vragen ge
steld aan de minister van Landbouw, 
Natuur en Voedselkwaliteit en de 
staatssecretaris van Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport. Hij wil spijkerharde 
garanties van hen dat deze populai
re sportevenementen doorgang kun
nen vinden. ‘Zij zijn van onschatbare 
waarde voor de kwaliteit van onze sa
menleving’, aldus het Kamerlid.

'Nieuwe Antiterreurwet 
geeft mogelijkheid om terro
risme te voorkomen’
Onlangs werd in de Tweede Kamer 
gesproken over het voorstel voor een 
nieuwe antiterreurwet. Met deze wet 
kunnen maatregelen, bijvoorbeeld 
een straat- of gebiedsverbod, geno
men worden tegen personen die op 
grond van hun gedragingen in ver
band kunnen worden gebracht met 
terroristische activiteiten of onder
steuning daarvan. Tweede Kamerlid 
Sybrand van Haersma Buma geeft aan 
waarom het noodzakelijk is dat deze 
wet er komt. ‘Het is een antiterreur
wet die niet achteraf straft, maar die 
vooraf maatregelen mogelijk maakt 
om te voorkomen dat iemand terro
ristische activiteiten ontplooit’. Het 
Kamerlid benadrukte dat de mogelijk
heid om voortaan vergunningen of 
subsidies te weigeren aan organisa
ties waarvan wordt gevreesd dat ze 
gebruikt worden voor terroristische 
doeleinden minstens zo belangrijk is.

Van Haersma Buma vindt wel dat er 
niet te makkelijk gedacht moet wor
den over deze maatregelen. ‘Er moet 
in de uitvoering zorgvuldig worden 
omgegaan met het inzetten van deze 
vergaande vrijheidsbeperkende maat
regelen.’ Tot slot zei hij ervan uit te 
gaan dat de wet niet alleen van toe
passing kan zijn op islamitisch terro
risme, maar onder omstandigheden 
ook op bijvoorbeeld radicale en ge
welddadige dierenactivisten. ‘De CDA- 
fractie kan zich nadrukkelijk voorstel
len dat gewelddadige dierenactivisten 
gebiedsverboden krijgen, zodat zij niet 
in de buurt van bepaalde bedrijven of 

personen kunnen komen’ ,aldus Van 
Haersma Buma.

Jan de Graaf beëdigd
als Eerste Kamerlid
jan de Graaf (65) uit Dronten is dins
dag 6 maart jl. beëdigd als lid van de 
Eerste Kamer.

De Graaf is reeds lange tijd actief na
mens het CDA. Van 1981 tot 1986 was 
hij lid van Provinciale Staten in Fries
land. Verder was hij Tweede Kamerlid 
van 1990 tot 1994, lid van Provinciale 
Staten in Flevoland van 1994 tot 2002 
en van 2002 tot 2006 Gedeputeerde in 
deze provincie. Daarbij was hij belast 
met de portefeuilles zorg, welzijn, fi
nanciën en Europese zaken.

De Graaf is lid van het bestuur Stich
ting Flevolandschap en bestuurslid 
van de Stichting Initiatiefgroep Nieuw 
Land te Lelystad. Hij is voorzitter van 
het CDA-Dronten en vice-voorzitter van 
het CDA-Flevoland. De Graaf volgt Ab 
Klink op, die is toegetreden tot het ka- 
binet-Balkenende IV, als minister van 
Volksgezondheid, Welzijn en Sport

‘Europa moet weer hande^ 
lingsbekwaam worden’ 
Senator |os van Gennip heeft onlangs 
tijdens het debat in de Eerste Kamer 
over de staat van de Europese Unie 
benadrukt dat Europa haar hande
lingsbekwaamheid moet terugkrijgen. 
Van Gennip noemt als het gaat om 
het herkrijgen van die handelingsbe
kwaamheid drie concrete beleidster
reinen: de mondiale veiligheid, het 
vraagstuk van milieu en energie en 
het migratie- en asielbeleid. Hij be
pleitte besluitvorming op basis van 
gekwalificeerde besluitvorming, met 
uitzondering van het uitzenden van 
militairen naar het buitenland, omdat 
dit een grondwettelijke bevoegdheid 
van de lidstaten moet blijven.

De CDA-fractiewoordvoerder ging ook 
in op het vraagstuk van een mogelijk 
nieuw (grondwettelijk) verdrag. Van 
Gennip: Europa is een doelverband. 
Wij volgen in deze fase de weg van 

de functionaliteit. En de vrees van de 
burger dan? Ook dat is een realiteit. 
En daarom denken wij dat de wijzigin
gen van het Verdrag van Nice - hoe 
wij dit ook noemen - twee andere 
markeringspunten moeten hebben: 
de definiëring van de grenzen van 
Europa en de beklemtoning van het 
subsidiariteitsbeginsel.’ 

‘Subsidiariteit als uitdrukking, dat 
het bij de Europese eenwording om 
een tweerichtingenverkeer gaat en 
niet om automatische processen van 
versterking van de Europese bestuur
slaag. Zoals de subsidiariteitstoets 
een antwoord moet zijn op het mis
verstand, dat het Europees eenwor
dingsproces alleen maar een verster
king van de Brusselse bestuurslaag is, 
het verticale proces, zo moeten helde
re criteria duidelijk maken, dat de uit
breiding, het horizontale proces, ook 
haar scherpe en duidelijke begrenzin
gen heeft.’ Daarom moeten de Kopen
hagencriteria in het Gemeenschaps
verdrag komen, 'alsmede het duide
lijke besluit dat naast Turkije en de 
Westelijke Balkan geen nieuwe onder
handelingen voor toetreding worden 
geopend.'

Aangezien Jos van Gennip de Eerste 
Kamer binnen afzienbare tijd, na de 
verkiezingen van een nieuwe Eerste 
Kamer op 29 mei a.s., gaat verlaten, 
stond hij aan het eind van zijn bijdra
ge aan het debat ook nog even stil bij 
het feit dat hij gedurende maar liefst 
bijna zestien jaar bij vele gelegenhe
den met opeenvolgende regeringen 
over de toekomst van het Europa-pro- 
ject heeft mogen debatteren, ‘van de 
doorbraak van de vrijheid en de vreug
de van de heelwording [van Europa] 
tot de publieke omslag in ons land 
op een ogenblik dat wij en de wereld 
meer dan ooit een krachtig Europa no
dig hebben.’
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Met beleid Pieter van Geel

Mensen wortels ér
Pieter van Geel werd woensdag 21 fe
bruari jl. unaniem verkozen tot nieu
we voorzitter van de Tweede Kamer
fractie. Hij volgde Maxime Verhagen 
op, die minister van Buitenlandse 
Zaken is geworden.

iHetfroc- 
tievoorzit- 
terschop is 
geen stage f

‘Toen mij gevraagd werd of ik me kan
didaat wilde stellen voor het fractie- 
voorzitterschap heb ik niet lang ge
aarzeld en vervolgens is alles in een 
stroomversnelling gekomen. Een week 
na mijn benoeming nam ik als kers
verse fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer deel aan het debat over de re
geringsverklaring. Het voelde toch wel 
een beetje als vuurdoop. In tegenstel
ling tot mijn collega-fractievoorzitters 
Arie Slob en Jacques Tichelaar ben ik 
niet nauw betrokken geweest bij het 
formatieproces. Daarom ben ik me na 
mijn benoeming tot fractievoorzitter 
snel en gedisciplineerd gaan verdiepen 
in de inhoud van het regeerakkoord.

i

i

ík heb altijd gezegd: "Het fractievoor- 
zitterschap is geen stage, het is een 
hele uitdaging op een goede en ver
antwoorde wijze invulling te geven 
aan deze functie". Het gaat daarbij 
niet alleen om de inhoud, maar ook 
om de vorm en de stijl van presentatie. 
Ik vergelijk het openbaar bestuur wel 
eens met een zak Engelse drop. Ergens 
lijkt het op elkaar, maar er zijn toch 
veel verschillende smaken. Het debat 
in de kamer heb ik veelvuldig gevoerd 
vanaf de kant van de regering, nu er
vaar ik het als een mooie uitdaging om 
aan de andere kant te staan.’

Dynamisch, stabiel en scherp
‘Als fractievoorzitter moet je in de eer
ste plaats leiding geven aan de fractie. 
De CDA-fractie bestaat uit allemaal pro
fessionals. Als fractievoorzitter moet je 
uit ieder fractielid het beste zien te ha
len. je moet de individuele kwaliteiten 
maximaal benutten. Ervoor zorgen dat

Kamerleden zich scherp kunnen profi
leren. Daarnaast moet een fractievoor
zitter ervoor zorgen dat het CDA-profiel 
scherp wordt neergezet, het CDA de 
komende járen “kleur op de wangen" 
geven. Ten slotte moet de fractievoor
zitter erop toezien dat het kabinet op 
koers blijft en zich aan de gemaakte re- 
geerafspraken houdt. We zijn als CDA- 
fractie loyaal aan het regeerakkoord, 
maar dat betekent niet dat we niet 
kritisch zijn. We zullen de voorstellen 
en daden van het kabinet streng, maar 
rechtvaardig, en met een open vizier 
beoordelen. Zo zullen we er op toezien 
dat Wouter Bos zich als minister van 
Financiën aan het afgesproken solide

Het zorg
dragen voor 
worteis in 
de samenle
ving is beslis 
geen betutte 
ling'
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Met beleid

vleugels geven

I
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financieel kader voor het kabinetsbe
leid houdt. Net als de afgelopen járen 
moeten we als fractie een dynami
sche en stabiele club met een scherp 
profiel zijn, die ook in turbulente tij
den een eenduidige koers vaart. Die 
stabiliteit wordt door de kiezer gezien 
en beloond. Dat is één van de rede
nen dat het CDA zowel in de Tweede, 
als in de Eerste Kamer opnieuw veruit 
de grootste fractie is geworden.’

Welvaart, zekerheid en respect 
‘Ik laat me leiden door de drie the
ma’s die centraal stonden in onze 
verkiezingscampagne: welvaart, ze 
kerheid en respect. Niemand twij

felt eraan dat de ontwikkeling van 
onze welvaart in goede handen is 
bij het CDA. Een gezonde financí
ele huishouding is belangrijk voor 
het behoud van onze welvaart nu 
en in de toekomst, maar vormt ook 
een basisvoorwaarde voor succesvol 
ondernemerschap.
Er zijn al zoveel onzekerheden in een 
veranderende wereld en leefomge
ving, daarom moeten we niet nog 
meer onzekerheden laten ontstaan. 
Dat is ook een van de redenen waar
om we als CDA heel duidelijk hebben 
vastgehouden aan het niet tornen 
aan de hypotheekrenteaftrek. Daar
naast moeten we ervoor zorgen dat 
mensen kunnen participeren in de 
samenleving en economie. Als CDA 
willen we mensen perspectief bieden 
op werk, door ervoor te zorgen dat 
zij over kwalificaties voor de arbeids
markt beschikken.

Het CDA is de eerste partij geweest 
die het thema respect op de kaart 
heeft gezet. Ook die lijn moet de ko
mende járen doorgetrokken worden. 
Als het gaat over de maatschappelijke 
stage of het terugdringen van cof
feeshops. Maar ook als het om het 
respect dat we moeten hebben voor 
het werk dat wordt verricht in de ver
pleeg-en verzorgingshuizen in ons 
land.’

Van grijze sokken naar krijtstreep 
‘Tijdens het debat over de regerings
verklaring heb ik bewust geen groot 
milieuverhaal gehouden. Om een aan
tal redenen. Ten eerste, het regeerak
koord geeft voldoende bouwstenen 
voor het milieubeleid. Ten tweede, 
als staatssecretaris van milieu heb 
ik me weliswaar enorm kunnen en 
moeten verdiepen in dit belangrijke 
onderwerp, maar het was en is beslist 
niet het enige onderwerp dat mijn 
belangstelling had en heeft. Integen

deel, als gemeentesecretaris in Hel
monden gedeputeerde in Brabant heb 
ik me met veel meer onderwerpen be
ziggehouden, en als fractievoorzitter 
zal ik dat natuurlijk ook gaan doen. Ik 
zie het milieubeleid niet als een be
dreiging, maar juist als een kans voor 
economische ontwikkeling. Innova
ties in milieutechnologie bieden ge
weldige kansen, ook voor export van 
kennis en kunde. We moeten op het 
gebied van milieu van de grijze sok
ken naar het krijtstreeppak.’

Unique selling point
‘Als ik de missie van de CDA-fractie 
in één zin zou moeten samenvat
ten, dan zou die als volgt luiden: Wij 
willen mensen wortels én vleugels 
geven, zodat ze zich thuis voelen in 
de samenleving en van daaruit hun 
blik kunnen richten naar de wereld. 
Het zorgdragen voor wortels in de 
samenleving is beslist geen betutte
ling, zoals de VVD - onterecht - stelt. 
Misschien verwart de VVD zekerheid 
en stabiliteit met iets anders. Het 
gaat niet om mensen onnodig de 
wet voorschrijven, maar om duide
lijke grenzen stellen, ingrijpen waar 
nodig. En tegelijkertijd ook mensen 
beschermen tegen de soms ruwe en 
gure "marktwind". Dat is ons unique 
selling point als CDA, We sluiten onze 
ogen ook niet voor de dynamiek van 
de mondialisering van de economie. 
Een internationale oriëntatie en een 
goed draaiende economie zijn heel 
belangrijk voor onze samenleving en 
welvaart. Daarin onderscheiden we 
ons dan weer van een partij als de 
SP, die in haar schulp kruipt en terug 
wil naar de situatie van de járen ’70 
en ’80. Michail Gorbatsjov zei daar
over ooit al eens: "Wie te laat komt, 
wordt gestraft door het leven”. We 
moeten met onze tijd meegaan, maar 
wel altijd met oog voor de menselijke 
maat.’
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Vrouwen en het kabinet
'50/50 in besturen’ is het motto van 
het CDAV. Laten we de som maken 
voor ons nieuwe kabinet;
- Ministers: we lopen i op 3; van de 8 
CDA-ministers zijn er twee vrouw;

-Staatssecretarissen: de juiste ver
houding; 2 vrouwen en 2 mannen;

-55 procent van het totale aantal 
staatssecretarissen is vrouw;

-31 procent van de ministers is 
vrouw.

Missie geslaagd? Nee. Maar wel een 
betere score ten opzichte van het vo
rige kabinet.

Regeerakkoord
Het CDAV heeft voor de verkiezingen 
vijf onderwerpen aangedragen, die 
voor vrouwen zeer belangrijk zijn. 
Hoe komen deze punten terug in het 
regeerakkoord.

1. Emancipatiebeleid
Het kabinet wil werkgevers aanspre
ken om meer vrouwen in topposities 
te krijgen. In nauw overleg met werk
gevers worden maatregelen genomen 
om uitval van vrouwen in de leeftijds
categorie 35 - 40 jaar tegen te gaan 
en kansen op herintreding te vergro
ten, en het kabinet wil zich inzetten 
om een einde te maken aan de onge
lijkheid tussen het inkomen van man
nen en vrouwen. Tenslotte zal in de 
kabinetsperiode een nieuwe Emanci
patienota worden uitgebracht. Er zijn 
dus geen concrete streefpercentages 
afgesproken voor de gelijke vertegen
woordiging van mannen en vrouwen 
in politieke, sociale en economische 
organisaties. Het CDAV ziet evenwicht 
in arbeid en zorg als belangrijk instru
ment om emancipatie te bevorderen.

Gericht met het bedrijfsleven wer
ken aan een betere invulling voor zo
wel mannen als vrouwen om arbeid, 
zorg en (al of niet) opvoeding van kin
deren goed op elkaar af te stemmen 
c.q. mogelijk te maken is hiervoor no
dig. Helaas wordt hier niets over ge
zegd en verwijst het kabinet naar de 
levensloopregeling, waarin een time 
out mogelijk moet zijn in 'het spits
uur van het leven’.

De sollicitatieplicht voor alleenstaan
de bijstandsgerechtigde ouders met 
kinderen tot vijf jaar wordt geschrapt. 
Er zal een regeling komen die werken 
in deeltijd voor hen financieel aan
trekkelijk maakt. Het CDAV vindt dit 
niet bevorderlijk om vrouwen zelf
standig te laten zijn. Vijf jaar is lang 
om uit het arbeidsproces te zijn. De 
intreding zal moeilijk gaan. Het lijkt 
of je vrouwen hiermee helpt, maar 
op de lange termijn worden vrouwen 
hier juist door benadeeld.

De uitkeringsregeling voor zwanger
schapsverlof voor zelfstandigen en 
meewerkende partners wordt bezien. 
Het CDAV vindt dat het kabinet snel 
met een goed plan moet komen, in 
samenspraak met deze groep.

2. Gezinsbeleid en kinderopvang
Met ingang van 2008 komt er een 
inkomensafhankelijk kindgebonden 
budget, waarin de huidige kinder
toeslag opgaat en waaraan in stapjes 
meer budget wordt toegevoegd. Het 
wettelijke recht op ouderschapsver
lof wordt verlengd van dertien naar 
zesentwintig weken per werknemer. 
De levensloopregeling wordt hierop 
aangepast.

Het CDAV wilde gelijke rechten voor 
partners binnen een gezin door zo
wel uitbreiding van ouderschapsver
lof (van drie maanden nu naar zes tot 
twaalf maanden) en langdurige man- 
telzorgverloven, als het realiseren 
van mogelijkheden om (tijdelijk) flexi
beler en/of in deeltijd te werken (met 
behoud van verworven rechten).

Tweeverdieners die gebruik maken 
van informele kinderopvang krijgen 
een betere toegang tot financiële on
dersteuning. Dit klinkt aardig, maar 
de kracht zal zitten in de concrete be
tekenis en toepassing hiervan.

‘Het huidige systeem voor de professi
onele kinderopvang voldoet niet aan 
de eis dat kinderopvang een basis
voorziening is, waarbij de uiteindelij
ke kosten niet afhankelijk mogen zijn 
van onderhandelingen tussen over
heid en werkgevers. De regelgeving 
voor kinderopvang, peuterspeelzalen 
en voor- en vroegschoolse educatie, 
waaronder de financiële tegemoetko
ming aan ouders, wordt geharmoni
seerd.’ Het CDAV is benieuwd naar de 
uitwerking van dit plan, zodat duide
lijk wordt wat dit nu gaat betekenen 
voor allerlei groepen.

In Centra voor jeugd en Gezin komt 
zoveel mogelijk medische, sociale en 
educatieve ondersteuning voor ou
ders en hun kinderen. Dit is niet al
leen een consultatiebureau, maar 
ook het biedt ook opvoedingsonder
steuning en een gezinscoach. Hier
door hoop je dat je makkelijker men
sen kunt bereiken die kleine of grote 
problemen hebben bij de opvoeding. 
Het is laagdrempelig en de deskundi-
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gen kunnen collega’s makkelijker en 
sneller inzetten, doordat het contact- 
lijntje naar elkaar erg kort is. Hoe ge
meenten deze centra in gaan richten, 
wordt een boeiend proces waar u als 
CDAV’er uw eigen 'vinger aan de pols' 
kunt houden.

3. Pensioenopbouw
Mensen moeten zich bewust zijn van 
de stand van zaken rondom hun pen
sioen en nieuwe regelingen die zijn 
voorgesteld rondom de AOW. Het 
CDAV merkt helaas dat jonge vrou
wen zich slecht voorbereiden op hun 
pensioen en zich zeer afhankelijk op
stellen ten opzichte van hun partner. 
Hoe de samenhang is met de levens
loopregeling is voor velen niet dui
delijk. Het regeerakkoord zegt niets 
over enige voorlichtende inzet hier
over. Het CDAV wil hier wel haar taak 
in oppakken het komende jaar.

4. Geweld tegen vrouwen / 
huiselijk geweld

Het CDAV stemt ermee in dat de aan
pak van huiselijk geweld en van eer- 
gerelateerde misdrijven krachtig zal 
worden voortgezet en de opvang van 
slachtoffers en hun kinderen zal wor
den verbeterd. Echter, is het voldoen
de om de aanpak voort te zetten? 
Moet het niet veel sterker? Wij vin
den dat dit onderwerp bij het nieuwe 
beleid voor de verbetering van wijken 
en integratie ook duidelijk een plek 
moet krijgen. Het heeft alles te ma
ken met leefbaarheid.

5. Integratie
Het kabinet zet in op kennis van de 
taal, de samenleving en gemeen
schappelijke waarden en geschiede
nis. Gemeenten krijgen ruimere be
stedingsmogelijkheden om inburge- 
raars naar capaciteit direct op een 
hoger niveau te laten inburgeren. 
Het CDAV heeft verwoord wat het 
kabinet ook onderschrijft: participa
tie door integratie. Dit betekent mo
gelijkheden voor goede toeleiding 
naar de arbeidsmarkt of zelfstandig 
ondernemerschap.

Project ‘20 allochtone 
vrouwen opleiden tot 
marktkoopvrouw’
Wethouder Myra Koomen heeft in 
Enschede een prachtig innovatief en 
grensverleggend project gelanceerd 
om inburgering, integratie en werk
gelegenheid te combineren. Wellicht 
biedt dit ook anderen Inspiratie.

Het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid heeft na de com
missie Pavem (waar Prinses Máxima 
deel van uitmaakte) een regeling 'Al
lochtone vrouwen en arbeid’ in het le
ven geroepen. Een regeling waarbij je 
subsidie kunt krijgen als je projecten 
hebt die allochtone vrouwen naar een 
eigen inkomen begeleiden.
De brancheorganisatie van opleidin
gen in de ambulante handel in Ne
derland wil graag gebruik maken van 
deze regeling vanuit een gevoel van 
maatschappelijke verantwoordelijk
heid om een steentje bij te dragen 
aan de ontwikkeling van allochtone 
vrouwen. Maar vooral ook om de toe
komst en diversiteit op de markten in 
Nederland verder te garanderen. De 
voorzitter heeft Enschede gevraagd 
om samen te werken aan dit project. 
Tot en met maart worden de vrou
wen gezocht en geselecteerd voor dit 
project. Tussen maart en mei lopen 
de geselecteerde vrouwen mee in de 

vorm van een stage op de markt om 
te bezien of het ze in de praktijk ook 
nog aanspreekt. Als dat het geval is, 
wordt van juni 2007 tot en met juni 
2008 een vol opleidingsprogramma 
doorlopen, waarin bijvoorbeeld het 
ROC ook een partner is. Men leert on
der andere een ondernemingsplan 
maken, het marktwezen kennen en 
men wordt klaargestoomd om zelf
standig ondernemer te zijn.
Het hele project kost € 250.000, waar
van het ministerie van SZW € 170.000 
voor haar rekening neemt. De ge
meente Enschede betaalt € 70.000 
(voor twintig vrouwen dus gemiddeld 
€ 3-500 per persoon) en de brancheor
ganisatie de laatste € 10.000.

werklozen/bijsta ndsgerechtig

Enthousiasme
Logischerwijs was wethouder Koomen 
meteen heel enthousiast over dit pro
ject. Niet alleen voor wat betreft de 
kosten, maar nog meer vanwege de 
inhoud. ‘Ik ben niet alleen verant
woordelijk voor het begeleiden van 
alle 
den naar de arbeidsmarkt, maar voel 
daarin ook nog eens een enorme be
trokkenheid.’ Natuurlijk krijgt ieder
een evenveel aandacht en een op 
maat gesneden individuele begelei
ding, maar soms kun je in een speci
fiek project bepaalde mensen of een 
groep mensen tegelijk iets aanbieden.
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Mytj Koonien

‘We weten allemaal heel goed dat de 
positie van allochtone vrouwen in on
ze maatschappij niet de meest roos
kleurige is en dat het helemaal geen 
kwaad kan om juist hen soms een ex
tra duwtje te geven in de goede rich
ting. Niet voor niets is de commissie 
Pavem destijds opgericht om juist de 
participatie en emancipatie van al
lochtone vrouwen te bevorderen en 
al helemaal niet voor niets heeft uit
gerekend onze toekomstige Koningin, 
Máxima, haar naam hieraan verbon
den!’, aldus Myra Koomen.
‘Elke uitkeringsgerechtigde die een 
baan krijgt, is een uitkering minder 
en kan ik aftrekken van het tekort van 
ruim € 8 miljoen, dat ik tot op heden 
nog jaarlijks heb. Iedere uitkeringsge
rechtigde krijgt gemiddeld € 15.000 
per jaar, dat betaald wordt uit pu
bliek geld, dat verzameld wordt uit 
de belastingen die werkende mensen 
betalen.’

De gemeente Enschede koopt geen 
marktkraam voor deze vrouwen en ze 
verleent geen voorrang bij het verkrij
gen van een standplaats. Als de oplei
ding is afgerond, dan moeten ze net 
als ieder ander op de wachtlijst, voor
dat men in aanmerking komt voor een 
plaats op de markt. Zodra men in het 
eigen onderhoud kan voorzien door 
eigen inkomsten, dan stopt de uitke

ring, zoals dat voor iedere bijstandsge 
rechtigde geldt.

'Ik vind het sociaal beleid om te inves
teren in mensen die op dit moment 
geen toekomstperspectief hebben. 
Mensen met een uitkering kunnen 
onmogelijk zelf een opleiding bekos
tigen. Daar zijn wij als gemeente en 
gemeenschap voor verantwoordelijk. 
Uiteraard wel een opleiding die past 
bij de mogelijkheden, capaciteiten en 
interesse van de betrokken persoon’.

jaarthema CDAV:
‘50/50 in besturen in 2010’
'Ik vind dit streven goed en iets wat 
we als uitgangspunt moeten hante
ren, maar we moeten hierin niet rigi
de worden, zoals je bijvoorbeeld ziet 
met de samenstelling van de kandida
tenlijst voor de Tweede Kamer bij de 
PvdA. Kwaliteit staat voorop en geen 
enkele vrouw wil alleen maar op een 
bepaalde plek komen vanwege haar 
vrouwzijn, je wilt je inhoudelijke bij
drage laten zien en je stempel druk
ken op een vrouwelijke manier!
Ik vrees alleen (uit persoonlijke erva
ring) dat we niet zozeer de mannen in 
de besturen moeten masseren om hun 
plek af te staan, maar vooral de vrou
wen moeten overhalen erbij te komen, 
omdat het waardevol, interessant en 
gewoon leuk is om mee te doen, mee 
te denken en mee te beslissen.’

Pauline Beernink; nieuwe 
ambtelijk secretaris CDAV 
Met veel plezier stel ik me aan u voor. 
Ik ga vol enthousiasme aan een nieu
we baan beginnen en ik vind het leuk 
dat ik mij op deze manier, via Vrouw 
& Politiek, aan u kan voorstellen.
Mijn naam is Pauline Beernink en ik 
ben geboren en getogen in Dordrecht, 
waar ik opgroeide in een CHU-nest: 
de politiek werd mij met de paplepel 
ingegoten. Na mijn opleiding heb ik 
eerst een aantal járen als reisleidster 

gewerkt in Frankrijk en Italië. Eenmaal 
terug in eigen land kwam ik in de jour
nalistiek terecht en werkte bijna tien 
jaar als fulltime journaliste. Momen
teel ben ik als redacteur en tevens re
dactiesecretaris verbonden aan Neer 
landia, een opiniërend en informa
tief Nederlands-Vlaams tijdschrift ter 
bevordering van de Nederlandse taal 
en cultuur, een uitgave van het Alge- 
meen-Nederlands Verbond. Daarnaast 
geef ik Nederlandse les aan andersta
ligen bij de Stichting Vluchtelingen
werk Organisaties Rijnmond (SVOR) 
in Rotterdam, en als stadsgids leid 
ik met regelmaat belangstellenden 
rond langs de historische plekjes van 
Dordrecht. Tussen de bedrijven door 
studeerde ik Rechten aan de Erasmus 
Universiteit te Rotterdam en Frans bij 
de Hogeschool West-Nederland voor 
Vertaler en Tolk in Den Haag. Politiek 
raakte ik ondertussen steeds meer be
trokken; het bloed kruipt inderdaad 
waar het niet gaan kan! Sinds 2005 
ben ik actief als bestuurslid van het 
CDA in Dordrecht en stuur er het Info 
(het informatief bulletin van het CDA 
in Dordrecht) aan.
Bij het CDA Vrouwenberaad ga ik aan 
de slag als ambtelijk secretaris en ik 
volg daarmee Karin Hoentjen op die 
deze baan vier jaar lang vervulde en 
die op haar beurt aan een nieuwe uit
daging is begonnen. Ik ben van plan 
op de ingeslagen weg door te gaan, 
contacten te onderhouden en nieuwe 
te leggen. En bovenal wil ik mij vol
op inzetten voor waar het CDAV voor 
staat: vrouwen laten participeren in 
bestuur en politiek. Ik zie deze nieuwe 
baan als een geweldige uitdaging en 
ik verheug me op een prettige samen
werking! Pauline Beernink

Colofon
De redactie van Vrouw en politiek is onafhankelijk.
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50 JAAR Verdrag van Rome
Het Verdrag van Rome bestaat vijftig jaar. De zes landen, die 
destijdsonder meerde Europese Economische Gemeenschap 
in het leven hebben geroepen, vormen nu met eenentwin
tig andere Europese staten de Europese Unie.
Tekst |an )aap van Halem Fotografie ANP, Europese Commissie

Op 25 IT . ■' 1957 kwamen vertegenwoordigers van
België ■ . tsland, Frankrijk, Italië, Luxemburg en 

Nederland ■ Rome bijeen voor een historische bijeen- 
irnnur 7n<, handtekeningen creëerden één Europese 

he Gemeenschap in West-Europa. Ook werd de 
Europese Gemeenschap voor Atoomenergie opgezet.

De zes rooms-katholieke mannen, die op 25 maart 1957 in 
Rome bijeenkwamen, waren opgegroeid aan het eind van 
de negentiende eeuw en het begin van de twintigste eeuw. 
Deze mannen hadden veel historische gebeurtenissen mee
gemaakt, zoals dekolonisatie, de opkomst van het Mar
xisme en Communisme, algemeen kiesrecht, de Eerste en 
Tweede Wereldoorlog, de kernbom en de opkomst van de 
Verenigde Staten en Rusland als wereldmachten.

Europa leek het enige alternatief, maar toch was het ook 
voor ‘onze eigen’ Drees 'geen blijde verassing', dat het ini
tiatief werd genomen tot de nauwe Duits-Franse samenwer
king. In 1952 werd de Europese Gemeenschap voor Kolen 
en Staal (EGKS) met succes opgericht, als een rechtstreekse 
maatregel om de Duitse economie te integreren met die 
van haar buurlanden. Kolen en staal waren tijdens de twee 
wereldoorlogen van cruciaal belang geweest en zouden 
niet langer een nationaal belang moeten dienen, maar dat 
van een groter Europa.

Wij kunnen het ons nu haast niet voorstellen, maar in 1954 
ondertekenden de zes regeringen ook een Verdrag tot ver
gaande samenwerking op het gebied van Europese defen
sie. Het Franse parlement weigerde echter dit verdrag >>

Minister W.K.N. Schmelzer van Buitenlandse Zaken en diens Franse ambtgenoot M. Schumann 

tijdens de persconferentie na de bijeenkomst van EEG-ministers in de Ridderzaal in 1972.
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» te ratificeren. De NAVO werd zodoende het primaire 
orgaan voor samenwerking op het gebied van defensie in 
Europa. Het jaar erop, in 1955, spreken de regeringsleiders 
van de lidstaten van de EGKS in Messina, in het noordoos
ten van Sicilië, af om te komen tot verdere samenwerking 
op economisch vlak.
Als directeur van de afdeling ‘Europese Gemeenschap voor 
Kolen en Staal’ van het ministerie van Economische Zaken 
was Norbert Schmelzer nauw betrokken bij de voorberei
dingen voor het Verdrag van Rome (1957). Terugblikkend 
op die tijd zegt Schmelzer; 'je laten ontmoedigen is tijd
verlies’. ‘Op een bepaalde manier bracht het "Nee” van de 
Gaullisten en Communisten tegen de Europese Defensie Ge
meenschap (EDG) extra wind in de zeilen van de Europese 
Integratie.’

Een goed Europeaan
Norbert Schmelzer noemt zich graag 'een goed Europeaan' 
en legt desgevraagd uit wat dit inhoudt: ‘Het zorgen voor 
het juiste evenwicht op het gebied van behoud en over
dracht van bevoegdheden in Europees verband. Dus niet 
bevoegdheden afstaan, maar poolen. Samenwerking heeft 
veel meer effect.’ De Europese integratie, zoals die in Rome 
beklonken werd, is dus gestoeld op het nemen van de ge
meenschappelijke verantwoordelijkheden en daarmee sterk 
verbonden met het christendemocratisch gedachtegoed. 
Niet voor niets waren de ‘founding fathers’ van de Euro
pese Unie bijna allemaal christendemocraten: de vader des 
vaderlands van de Europese Unie jean Monnet, de Italiaan

se premier en minister van Buitenlandse Zaken 
Alcide de Gasperi, de Duitse bondskanselier
Konrad Adenauer, de Franse minister van Buitenlandse 
Zaken Robert Schuman, premier Besch uit Luxemburg en 
ook de Nederlandse minister van Buitenlandse Zaken 
Joseph Luns. De Belg Paul-Henri Spaak liet zich meer inspi
reren door de sociale waarden van dit project. Hij toonde 
zich als socialist een méér dan gewaardeerde partner voor 
de christendemocraten en leidde de ambtelijke en politieke 
voorbereidingen voor het Verdrag van Rome.

joseph Luns vertegenwoordigde Nederland in Rome en 
was met zesenveertig jaar veruit de jongste van de groep. 
Om een vergelijking te maken: in 1911, het geboortejaar 
van Luns, was Konrad Adenauer drieëndertig jaar en reeds 
loco-burgemeester van Keulen. ‘Het loyaal uitvoeren van 
de ideeën, die werden gesteund door de achterban, was de 
grootste inbreng van Luns. Veel meer dan door het aandra
gen van eigen ideeën zette hij Nederland op de kaart door 
zijn persoonlijkheid. Het waren anderen, met name Spaak, 
die wél met eigen, constructieve ideeën kwamen’, aldus 
Schmelzer.

Het was de gemeenschappelijke verantwoordelijkheid voor 
de welvaart van de Italiaanse, Franse, Duitse, Belgische, 
Luxemburgse én Nederlandse burgers die de zes landen in 
Rome bevestigden.
De gemêleerde groep staatslieden besloot in 1957 alle han- 
delstarieven tussen de zes West-Europese landen in een

25 maart 1957: Ondertekening van het Verdrag van Rome, door onder andere de ministers van Buitenlandse Zaken van Nederland, België, 

Luxemburg, Duitsland, Frankrijk en Italië.
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periode van twaalf jaar te laten vervallen. De Europese 
Gemeenschappelijke Markt (EEG) was geboren. Bij de be
trokken regeringsleiders was begin járen vijftig het idee 
ontstaan voor een soort drie-eenheid van Europese eenwor
ding, waarvan de eerste stap was gezet: een economische, 
gemeenschappelijke markt. Defensiesamenwerking en po
litieke integratie zouden moeten volgen. Toch was de op
richting van de EEG geen sinecure geweest en het zou nog 
tot 1992 duren voordat het Verdrag van Maastricht deze ge
meenschappelijke markt tot volle wasdom zou brengen.

Veel te doen
Gezamenlijk zullen de lidstaten van de Europese Unie de 
welvaartsstandaard die in West-Europa heerst ook voor alle 
burgers in de 'nieuwe’ lidstaten in Centraal- en Oost-Euro- 
pa moeten nastreven. Met de uitbreiding van de Europese 
Unie is dit een gemeenschappelijke verantwoordelijkheid 
geworden. Nederland kan trots zijn dat het deze medever
antwoordelijkheid op zich heeft willen nemen. Dat is im
mers waar solidariteit om draait.
Vijftig jaar na Rome zijn ook de eerste stappen op weg naar 
defensiesamenwerking en politieke integratie gezet. Vrede 
is voor de EU vanzelfsprekend. 'Nooit meer oorlog, ook niet 
aan onze grenzen’ is een begrip waarvoor de Europese Unie 
zich inzet. De huidige impasse rond een nieuw verdrag die 
de gemeenschappelijke verantwoordelijkheden van de EU 

Norbert Schmelzer Norbert Schmelzer begon 
vlak na de Tweede Wereldoorlog zijn carrière 
bij Unilever, maar maakte al snel de overstap 
naar het Ministerie van Economische Zaken. Hier 
was hij nauw betrokken bij de oprichting van de 
EGKS en de EEG. Vanaf 1956 was hij achtereen
volgens staatsecretaris van Binnenlandse Zaken, 
Bezitsvorming en Publiekrechtelijke bedrijfsorgan
isaties, en daarna staatssecretaris van Algemene 
Zaken. Tussen 1963 en 1971 was hij fractievoorzit
ter van de KVP in de Tweede Kamer, waarna hij 
in de Eerste Kamer zitting nam. Minder dan twee

maanden later werd bij benoemd tot Minister van Buitenlandse Zaken en zag in 
die hoedanigheid Denemarken, Ierland en het Verenigd Koninkrijk toetreden tot 
de Europese Economische Gemeenschap. Als eerbetoon voor zijn betrokkenheid 
bij de Europese eenwording heeft het bestuur van het CDA in 2001, toen 
Norbert Schmelzer 80 jaar werd, een jaarlijkse lezing ingesteld. In deze lezing 
verwoordt een vooraanstaand spreker ‘het appèl van de christen-democratie'. 
Na eerdere lezingen door Norbert Schmelzer zelf, jan Peter Balkenende, Hanja 
Maij-Weggen, Angela Merkel en Camiel Eurlings. Bernard Bot en Ruud Lubbers 
zal de lezing dit jaar worden uitgesproken door Jean-Claude juncker, de 
premier van Luxemburg, en de nieuwe minister van Buitenlandse Zaken, 
Maxime Verhagen.

effectiever moet organiseren zou volgens Norbert Schmel
zer 'dan ook niet tot ontmoediging moeten leiden, dat is 
tijdverspilling'. Er is teveel te doen. ■

ONZE MAN IN MALI
Namens het CDA en het Nederlands Instituut voor Meerpartijen Democratie (NIMD) verblijft 
Martin van Vliet het eerste halfjaar van 2007 in Mali. Het Nederlands Instituut voor Meerpar^ 
tijen Democratie (NIMD) is een organisatie van politieke partijen in Nederland voor politieke 
partijen in jonge democratieën. 7ie voor meer informatie: www.nimd.nl en www.mali.cda.nl 
(incl. weblog).

Straatbeeld
V-Je rijden door de straten van Mopti, in 
het oosten van Mali. Het is al laat. Tegen 
diverse lantaarnpalen staan jongeren ge
leund. Eén of twee per paal, niet meer. 
Voor de gezelligheid zal het niet zijn, want 
voor Malinese begrippen is het nog altijd 
redelijk fris.
We eten nog een hapje in een wegres
taurant, het lokale to en een gefrituurde 
karper voor ongeveer een euro. Terwijl we 
eten, staren acht ogen van kinderen, die 
niet ouder zijn dan een jaar of tien, ons 
aan. Wat blijft liggen op onze borden ver
dwijnt in hun kleine bakjes.
Ik ben met een aantal collega’s in Mopti 
voor een debat over de toegang tot na
tuurlijke hulpbronnen tussen vertegen
woordigers van politieke partijen, maat
schappelijke organisaties, ambtenaren en 

beroepsgroepen. Grofweg tussen Djenne, 
Tenenkou, Mopti en Youwarou ligt de 
delta van de Niger-rivier. In het regensei
zoen loopt de delta onder water, waardoor 
er niet alleen veel rijst kan worden ver
bouwd, maar ook veel voedsel voor runde
ren groeit. Daarnaast zijn er ruim 70.000 
vissers werkzaam in de regio. Door het 
sterk groeiende bevolkingsaantal komen 
de beschikbare hulpbronnen steeds meer 
onder druk te staan. Er komen bovendien 
steeds meer conflicten voor tussen vissers, 
veehouders en landbouwers, die verschil
lende belangen hebben binnen hetzelfde 
gebied. Het debat is een nieuwe impuls 
voor het overleg dat moet leiden tot een 
gezamenlijk akkoord over de verschillende 
doeleinden van de grond binnen de delta 
en de data waarop verschillende beroepen 
kunnen worden uitgeoefend. Het levert 

de partijen bruikbare inhoudelijke kennis 
op over een regio met zeer veel potentie, 
maar desondanks is het ook een van de 
armste regio’s van Mali.
In de pauze van het debat staan inmiddels 
vijftig kleine hongerige ogen te wachten 
op al wat overblijft van onze lunch. Een 
jongetje dat een stuk kip heeft bemachtigd 
moet rennen voor zijn leven en gooit het 
uiteindelijk maar in de lucht, waarna het 
door anderen verslonden wordt.
Na afloop van het debat rijden we weer 
door de straten van Mopti. Dichterbij de 
lantaarnpalen gekomen zie ik dat iedere 
jongere een schrift of boek in handen heeft; 
met het licht van de lantaarnpalen maakt 
men huiswerk voor de volgende dag.
Schoolkinderen en straatkinderen, het on
derscheid is klein.
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VERENIGINGSNiEUWS

Het CDA op radio ... : 
Woensdag 4 april. Radio 5
19.50 - 20.00 uur 
Donderdag ig april, Radio 5
19.50 - 20.00 uur 
Vrijdag 4 mei. Radio 5
19.50 - 20.00 uur 

... en televisie:
Maandag 2 april, Nederland 1
17.50 - 17-53 uur
Dinsdag 3 april, Nederland 2
09.35 - 09.38 uur (H)
Donderdag 12 april, Nederland 2
11.04 - 11.07 uur (H)
Maandag 23 april, Nederland 2
21.50 - 21.53 uur
Dinsdag 24 april, Nederland 1
17.50 - 17.53 uur

Ledenadministratie
De afgelopen maanden is hard 
gewerkt aan de introductie van een 
nieuw ledenadministratiesysteem. Dit 
nieuwe systeem, Navision, biedt heel 
veel nieuwe mogelijkheden, waarmee 
wij onze service aan u kunnen ver
beteren. Hier zult u later meer over 
kunnen lezen in dit blad. Helaas heeft 
de introductie van Navision tot gevolg 
gehad dat onze service de afgelopen 
maanden niet altijd optimaal was. 
Wellicht dat u hier ook hinder van 
ondervonden heeft. Inmiddels werkt 
het nieuwe systeem naar behoren en 
is de achterstand weggewerkt. Wij 
bieden u hierbij graag onze excuses 
aan voor het ongemak en hopen ook 
in de komende periode op uw begrip. 
Mocht u onverhoopt toch nog proble
men ondervinden, dan kunt u dat mel
den bij: Simon Geleijnse, Geleijnse@ 
cda.nl of (070) 342 48 99-

Vacature directeur Wl
Door de benoeming van Ab Klink tot 
minister is er bij het Wetenschappelijk 
Instituut een vacature ontstaan voor 
de functie van directeur. Meer infor
matie over de procedure vindt u op 
www.cda.nl/wi.

Kaderschool nu ook in Roermond!
Na twee succesvolle Kaderschoolsei- 
zoenen in Zwolle komt de CDA- 
Kaderschool2007-2008naarRoermond. 
Graag wil het Steenkampinstituut 
CDA’ers in Zuidoost-Nederland de gele
genheid geven om dicht bij huis deze 
topopleiding van het CDA te volgen. 
Naast de locatie Roermond kunnen 
geïnteresseerden ook kiezen voor de 
centrale locatie Utrecht. Aanmelden 
kan vanaf nu tot 1 juni 2007 via de 
website van het Steenkampinstituut 
www.cda.nl/si. De Kaderschool richt 
zich op CDA-leden met ambitie die zich 
willen verdiepen in het CDA-gedachte
goed. Op de Kaderschool vergroten zij 
hun kennis en vaardigheden om hun 
taken als actieve christendemocraten 
effectief uit te kunnen voeren. Meer 
informatie over de Kaderschool 2007- 
2008 vindt u op de website van het 
Steenkampinstituut www.cda.nl/si.
U kunt ook bellen met Lyke Blok, pro
grammamanager van de Kaderschool, 
tel: 070-3424863, of mailen naar: 
si@cda.nl.

BSV heeft nieuwe secretaris
Drs. )o-Annes de Bat (26) is de nieuwe 
secretaris van de CDA-bestuurders- 
vereniging, de organisatie van lokale 
en provinciale CDA-politici. Hij is de 
opvolger van Dirk Gudde die wethou
der is geworden in Zeist. De Bat is 
op 15 maart a.s. officieel in functie 
getreden. De Bat was fractiemedewer
ker van de CDA-Statenfractie Zeeland. 
Sinds maart 2006 is hij lid van de 
gemeenteraad van Goes. Hij is tevens 
vice fractievoorzitter. In de raad houdt 
hij zich onder meer bezig met finan
ciën en grondbeleid en hij is voorzitter 
van de werkgroep dualisering. De Bat 
is als bestuurskundige afgestudeerd 
aan de Erasmus Universiteit.

Ledenraad BSV
Op20aprila.s.isde\/oorjaarsledenraad 
van de CDA-bestuurdersvereniging. Na 
het huishoudelijke gedeelte zal gedis
cussieerd worden over de problemen 
in de Randstad, de vorming van een 
Randstadprovincie en het effect hier
van op andere provincies en gemeen

ten. Meer informatie en opgeven: 
www.cda-bestuurdersvereniging.nl of 
Els lansen, tel. 070-3424892, jansen. 
bsv@cda.nl

14 april: Noblesse Oblige
Meld je nu aan voor de bijeenkomst 
Noblesse Oblige in de serie ‘Van 
Denken naar Doen!’ op zaterdag 14 
april 2007 in Den Haag. Ga voor het 
programma en een aanmeldings
formulier naar de website van het 
Steenkampinstituut: www.cda.nl/si. 
Het Steenkampinstituut en het 
Wetenschappelijk Instituut organise
ren in 2007 gezamenlijk een serie 
bijeenkomsten onder de titel: Van 
Denken naar Doen! Uitgangspunt vor
men de kwartaaluitgaven van Christen- 
Democratische Verkenningen. Doel is 
het bespreken van de inhoud van deze 
uitgaven, zodat CDA’ers er in hun han
delingen door geïnspireerd worden.

Scoutingcommissie
Binnen het CDA is sinds 2005, onder 
voorzitterschap van dhr. Geert lansen 
(Commissaris van de Koningin te 
Overijssel), de Scoutingcommissie 
actief. Deze commissie heeft als doel 
om talentvolle CDA’ers te zoeken en te 
spreken. Dit komt voort uit de behoef
te van het CDA om meer zicht te heb
ben op de kwaliteiten en ambities van 
CDA’ers. In een gesprek met leden van 
de Scoutingcommissie worden kwa
liteiten en ambities van leden geïn
ventariseerd en vindt naar aanleiding 
daarvan terugkoppeling plaats naar 
de afdeling HRM. De CV- en gespreks- 
gegevens worden geregistreerd in de 
HRM-databank. Het is de taak van de 
Scoutingcommissie om leden in beeld 
te brengen en beter zicht te krijgen op 
talent. De commissie wil daarbij geen 
verwachtingen wekken over eventu
ele gevolgen verbonden aan gesprek
ken. Wanneer u meer informatie wilt 
over de Scoutingcommissie, of indien 
u een gesprek zou wensen, kunt u con
tact opnemen met Wouter van den 
Beukel, secretaris van de commissie, 
via 070-3424810 of hrm@cda.nl.
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Zomerschool 2007
Het Steenkampinstituut, het oplei
dingsinstituut van het CDA, organi
seert elke zomer voor jonge, nieuwe 
leden de Zomerschool. Dit is een drie
daagse cursus, waarin een kennisma
king met de partij en haar christen
democratische gedachtegoed centraal 
staat. Daarnaast is het een sfeervolle 
gelegenheid om andere, jonge leden 
te leren kennen en erachter te komen 
of politiek is wat je ervan verwacht! 
Werkbezoeken, discussie, ontmoeting 
met prominente CDA’ers, trainingen 
en workshops vullen het programma. 
Daarnaast is er veel tijd voor gezel
ligheid. Ook het belang van het CDA 
speelt natuurlijk mee: we willen graag 
in aanraking komen met jonge en 
enthousiaste leden, die wellicht in de 
toekomst een actieve rol in de partij 
willen spelen. Lijkt de Zomerschool je 
wat, schrijf je dan in. De Zomerschool 
begint op woensdag 22 augustus om 
14.00 uur en eindigt op vrijdagavond 
24 augustus. Er wordt een eigen bijdra
ge van circa € 175,- van de deelnemers 
gevraagd. Hierin zijn de kosten voor 
maaltijden en hotelovernachtingen in 
Den Haag inbegrepen I Deelname staat 
open voor wie in 2006 of 2007 lid is 
geworden van het CDA. Leeftijd: tot en 
met 35 jaar. Voor de laatste informa
tie en aanmelding verwijzen wij naar: 
www.cda.nl/si. |e kunt een e-mail 
sturen naar: zomerschool@cda.nl of 
bellen met het Steenkampinstituut: 
070-3424893.

ken gevoerd met kandidaten voor de verschillende functies. Op 19 maart jl. heeft 
het Partijbestuur, zonder een verdere voorkeur uit te spreken, de voordrachten 
ten behoeve van de verkiezing van de 2e vice-voorzitter, het lid van het Dagelijks 
Bestuur en de vijf overige vrijgekozen leden vastgesteld. De namen daarvan in 
staan in alfabetische volgorde vermeld:

2e vice-voorzitter
Naam (geboortejaar) 
Woonplaats 
Functie(s) heden

(wordt in functie gekozen)
Lianne Dekker (1966)
Den Haag
Directeur Stichting Nederlands
Onderwijs in het Buitenland, waarne
mend voorzitter CDA/ 2e vice-voorzit
ter CDA

Voor deze functie hebben zich geen andere kandidaten gemeld. Om die reden 
heeft het Partijbestuur een enkelvoudige voordracht vastgesteld.

Beoogd lid Dagelijks Bestuur

Peter Drenth (1968)
Doetinchem
Wethouder Doetinchem

Vrijgekozen lid 'grote steden’
Harm jansen (1973)
Utrecht
Wethouder Utrecht

(vrijgekozen lid dat door het Partij
bestuur uit haar midden wordt geko
zen als lid van het Dagelijks Bestuur) 
Ronald Migo (1950)
Nijmegen
Algemeen directeur KvK Centraal 
Gelderland, lid Dagelijks Bestuur CDA 
/ waarnemend penningmeester CDA

Maurice Limmen (1972)
Amsterdam
CNV-bestuurder, Fractievoorzitter
Amsterdam

Vrijgekozen lid ‘bedrijfsleven/ondernemer’
Kaya Kocak (1971) Alex Krijger (1967)
Eindhoven Haren
Financial Control, HRM business adviser NAM
Gemeenteraadslid Eindhoven

Voordrachten leden 
Partijbestuur
In het voorjaar van 2006 is de proce
dure ten behoeve van de functies 2e 
vice-voorzitter, beoogd lid Dagelijks 
Bestuur en vijf vrijgekozen leden 
gestart, onder meer door middel van 
het plaatsen van een oproep in cda.nl 
nr. 2 (april 2006). Als gevolg van de ver
vroegde Tweede Kamerverkiezingen is 
in juli 2006 besloten deze procedure 
op te schorten en de vervulling van 
de vacatures een half jaar uit te stel
len, naar het voorjaar van 2007. Eind 
november 2006 is de procedure ver
volgd en in januari 2007 zijn gesprek-

Vrijgekozen lid ‘arbeidsmarkt/vakbeweging’
Pieter Oudenaarden (1969)
Waddinxveen
Leidinggevende CNV

Vrijgekozen lid ‘sociale zekerheid’
Naam (geboortejaar)
Woonplaats:
Huidige functie(s):

Ron Peters (1968)
Helmond
Bestuurder/regiocoördinator FNV 
Bondgenoten, Gemeenteraadslid 
Helmond

Dédé Siemens (1943)
Arnhem
Lid van de Basisgroep Sociale 
Zekerheid / vrijgekozen lid ‘sociale 
zekerheid’

Voor deze functie hebben zich geen andere kandidaten gemeld. Om die reden 
heeft het Partijbestuur een enkelvoudige voordracht vastgesteld.

» Zie voor vervolg procedure pagina 24 »
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Vrijgekozen lid ‘ouderen/zorg’
Kees de Kok{1961)
Huizen
Regiomanager a.i.
Stichting De Reeve te Kampen,
Gemeenteraadslid Huizen

Hannie van Leeuwen (1926)
Zoetermeer
Diverse bestuursfuncties in zorg/arbeid
Eerste Kamerlid (t/m mei 2007)

Vervolg procedure
Tot 7 mei a.s. heeft elk lid en/of elke gemeentelijke en/of 
provinciale afdeling de bevoegdheid schriftelijk aan het Par
tijbestuur te verzoeken de naam van een door hem of haar 
gewenste kandidaat toe te voegen door middel van het stu
ren van een e-mail (nauta@cda.nl) of brief (CDA-bureau, 
t.a.v. mevr. H.A.M. Nauta-Van Moorsel, Postbus 30453, 

2500 GL Den Haag). Aan dat verzoek wordt voldaan wanneer 
het door ten minste drie provinciale afdelingen of tien ge
meentelijke afdelingen of één procent van de leden wordt 
gesteund. Tijdens het Partijcongres op 2 juni a.s. worden de 
kandidaten in de gelegenheid gesteld zich te presenteren. 
Vervolgens vindt de stemming plaats en wordt de uitslag 
hiervan bekend gemaakt.

eiirig voor voorzitterschap CDA
Op 18 maart jl. sloot de termijn om te solliciteren naar en kandidaten voor te dragen voor de functie van partijvoorzitter. De 
Vertrouwenscommissie, onder leiding van Karla Peijs, gaat nu aan de slag met de selectie om te komen tot een meervoudige 
voordracht. Het partijbestuur beslist op vrijdag 20 april a.s. over deze voordracht. In de maand mei voeren de kandidaten 
campagne in het land. De leden kunnen hun voorzitter rechtstreeks kiezen. Zij dienen vóór 30 mei hun stem uit te brengen. 
Op het Partijcongres van 2 juni a.s. in Utrecht wordt de uitslag van de verkiezing vastgesteld. Tot dat moment neemt Lianne 
Dekker het voorzitterschap waar.

LET OP! Voorwaarden voor deelname aan de stemming!
Wilt u uw stem kunnen uitbrengen op één van de kandidaten voor de functie van partijvoorzitter, dan dient u:
1)
2)

vóór 4 april 2007 lid te zijn geworden van het CDA (verplichting om 8 weken lid te zijn);
vóór 12 april 2007 uw contributieverplichtingen van zowel 2005, als van 2007 te hebben voldaan 
(verplichting om aan de financiële verplichtingen jegens de partij te voldoen).

UITSLAGENAVOND PROVINCIALE STATENVERKIEZINGEN

Balloze CDA-prominenten wachtten op het partijbureau in Den Haag onder het genot van hapje en drankjes vol spanning op de 
uitslagen. Aan het eind van de avond bleek dat het CDA de sterkste partij in het land is gebleven. Waarnemend partijvoorzit
ter Lianne Dekker dankte alle politici en vrijwilligers die hebben bijgedragen aan het succes van het CDA bij deze verkiezingen. In 

Friesland, Overijssel, Utrecht, Zuid-Holland, Gelderland, Zeeland, Noord-Brabant en Limburg is het CDA nu de grootste partij.

*

Asje van Dijk, provinciaal lijsttrekker in Zuid-Holland, viert dat hetWaarnemend partijvoorzitter Lianne Dekker en s taatssecretaris van
Financiën jan Kees de jager. CDA de grootste partij is Zuid-Holland is geworden.
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Danielle Aarts-van de Loo Dagboek

S

Donderdag i maart
Vandaag ben ik, in tegenstelling tot 
gisteren, gewoon gaan werken bij 
ZLTO Projecten. Vanavond heb ik ver
schillende zaken voorbereid voor de 
komende dagen: de markt en het 
werkbezoek van vrijdag en de open 
dag van het provinciehuis op zater
dag. En Hyves bijgewerkt.

Vrijdag 2 maart
Vandaag staat volledig in het teken 
van de campagne. Vanochtend op de 
markt in Sint-Oedenrode gestaan. Af
gelopen woensdag is hier huis aan 
huis mijn folder verspreid. Vandaag 
heb ik daar veel leuke reacties op 
gekregen.
Vanmiddag op werkbezoek in Gemert- 
Bakel geweest. Ik ben blij te horen dat 
zij goed uit de voeten kunnen met het 
reconstructieplan. Met betrekking tot 
de infrastructuur zijn er nog wat knel
punten. Vanavond ga ik nog naar de 
verjaardag van mijn broer. Een leuk 
vooruitzicht.

Zaterdag 3 maart
De open dag van het provinciehuis. 
Met de zes jongerenkandidaten van de 
CDA-lijst hebben we een leuke actie be- 
dacht met een Kop van jut. Helaas valt 
deze door het slechte weer in het wa
ter. Binnen is het echter razend druk. 
Wie zegt dat niemand belangstelling 
heeft voor de provincie? Misschien 
moeten we zo’n open dag wel vaker 
doen. Er is belangstelling genoeg! 
Vanavond gaan Marcel, mijn man, en 

ik bij vrienden eten. Ik ben uitgeput, 
maar ik heb er zin in.

Zondag 4 maart
Zondag is een rustdag, maar niet in 
campagnetijd. Om 11.30 uur naar de 
studio van Omroep Brabant om het 
lijsttrekkersdebat bij te wonen. Alle
maal in het CDA-groen om goed zicht
baar in beeld te verschijnen. Van
middag gaan Marcel en ik folderen 
in Boxtel. In Boxtel hebben de leden 
van het CDA mijn folder huis aan huis 
verspreid. Ik heb, voordat ik drie jaar 
geleden naar Sint-Oedenrode ben ver
huisd, altijd in Liempde gewoond en 
ben daar ook járen politiek actief ge
weest. in 2003 keer had ik veel voor
keurstemmen. Het is de uitdaging dit 
aantal weer te halen. Wij hebben de 
wijk Selissenwal toebedeeld gekre
gen. Stiekem toch een hele klus.

Maandag 5 maart
Werken. Het is erg druk op het werk, 
dus ik kan nu niet even vrij nemen. 
Nog een paar dagen, dus even door
bijten. Vanavond heb ik samen met 
lijsttrekker Paul Rüpp en enkele an
dere kandidaten op het partijbureau 
in Den Bosch leden nagebeld. Bij an
dere verkiezingen is gebleken dat dit 
een goed middel is om de aandacht 
van de leden nog eens te vestigen 
op de verkiezingen, en dat hun stem 
erg belangrijk is. Ik moet zeggen, de 
reacties zijn geweldig leuk. Zeker als 
je aangeeft dat je zelf ook kandidaat 
bent, volgt er vaak een leuk gesprek.

Zo meteen nog een e-mail versturen 
naar alle adressen die ik heb, om op 
te roepen te gaan stemmen, natuur
lijk op lijst 1 en het liefst op nummer 
6 (op mij dus).

Dinsdag 6 maart
Nog één dag! Vandaag hetzelfde als 
gisteren. Eerst werken en vanavond 
bellen. De laatste loodjes. Ik heb wel 
het gevoel dat we er alles aan hebben 
gedaan, wat we maar hebben kunnen 
doen. Daarna is het afwachten ...

Woensdag 7 maart
Vandaag naar de vergadering van het 
Algemeen Bestuur van het Innovatie
platform Duurzame Meierij geweest. 
Daarna zelf gaan stemmen en zo met
een ga ik met Marcel en mijn ouders 
naar het provinciehuis in Den Bosch 
voor de uitslag. Ik ben nu inmiddels 
erg gespannen.

Donderdag 8 maart
De 'day after’. We hebben een mooi 
resultaat behaald: 18 van de 55 ze
tels. Zo terugkijkend hebben we als
CDA Brabant een erg intensieve cam
pagne gevoerd. Dat moet ook. We 
moeten vier jaar lang actief blijven, 
maar nu even niet. Ik ga nu eerst even 
bijslapen ...

Daniëlle Aarts-van de Loo (34) is 7 
maart jl. herkozen als Statenlid in 
Noord-Brabant. Zij was één van de zes 
jongerenkandidaten van het CDA in 
deze provincie.
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Van de partij

CONGRES OP CRUCIAAL MOMENT
Zaterdagavond 3 maart vond in muziekcentrum Vredenburg in Utrecht het eerste 
partijcongres van 2007 plaats. Een bijzonder partijcongres, vanwege de inhoud 
ervan en het moment waarop het congres werd gehouden.

Tekst Michael Schnackers Fotografie Dirk Hol

De bewindspersonen van het vierde kabinet-Balkenende werden op
22 februari jl. beëdigd. Onder hen acht ministers en vier staats

secretarissen van CDA-huize. Op het Partijcongres werden ze door hun 
voorman Jan Peter Balkenende aan de leden voorgesteld. Het Congres 
stond voor een deel in het teken van de afgeronde kabinetsformatie 
en voor een deel in teken van de Provinciale Statenverkiezingen op 7 
maart en de Eerste Kamerverkiezingen op 29 mei.Veel bekende 'gezich
ten' vervulden op dit Congres een andere rol dan voorheen. Zo was de 
presentatie van een groot aantal programmapunten in handen van 
waarnemend partijvoorzitter Lianne Dekker. Pieter van Geel sprak als 
nieuwe voorzitter van de CDA-fractie in de Tweede Kamer het Congres 
toe. Marja van Bijsterveldt stond deze keer als nieuwe staatssecretaris 
van Onderwijs op het Podium, en Maxime Verhagen straalde als nieuwe 
minister van Buitenlandse Zaken. Camiel Eurlings is terug uit Brussel 
en zetelt als minister op het departement van Verkeer & Waterstaat. 
Ab Klink is van het Wetenschappelijk Instituut voor het CDA naar het 
ministerie van Volksgezondheid, Welzijn en Sport gegaan, jan Kees de 
Jager, kort geleden nog penningmeester van het Dagelijks Bestuur van 
het CDA, is staatssecretaris van Financiën geworden. Camiel Eurlings, Pieter van Geel en minister president Jan Peter Balkenende.

)os Werner, voorzitter van de CDA-fractie in de Eerste Kamer, na zijn verkiezing tot 
lijsttrekker voor de Eerste-Kamerverkiezingen op 29 mei a.s.

Verkiezingen
Op het Congres ging het natuurlijk niet alleen maar om de personen 
maar ook om de inhoud. Lianne Dekker merkte in haar toespraak op dal 
veel belangrijke punten uit het verkiezingsprogramma hun weerslac 
hebben gevonden in het regeerakkoord. Niet zo vreemd natuurlijk, maai 
wel goed om nog eens te benadrukken. Daarnaast wees de waarnemeni 
voorzitter, evenals de andere sprekers op het Congres - Pieter van Geel 
Jan Peter Balkenende en jos Werner op het belang van een goede uit 
slag bij de Provinciale Statenverkiezingen op 7 maart. Winst voor de co 
alitiepartijen zou in belangrijke mate bijdragen aan de gewenste rustel 
stabiliteit voor het nieuwe kabinet.

Op het Congres werd jos Werner per acclamatie als lijsttrekker voor di 
Eerste Kamerverkiezingen bekrachtigd. In zijn toespraak blikte hij terui 
op zijn politieke loopbaan schetste hij voor zijn toehoorders hoe en waai 
om hij zich gedurende drie decennia binnen en voor het CDA had ingezet 
Het lijsttrekkerschap vormt de bekroning van zijn werk. Met het oog 0| 
de Provinciale Statenverkiezingen zette hij de provinciale lijsttrekkers c 
hun plaatsvervangers in de schijnwerpers door ze op het podium uit t 
nodigen en bloemen in ontvangst te nemen als blijk van waardering voo 
hun inzet in de campagne. Tijdens het Congres werd ook de nieuwe CD/ 
song ten gehore gebracht. De tekst ervan is gebaseerd op het motto va 
het nieuwe kabinet (Samen werken, samen leven).
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Impressie partijcongres

Alle CDA-bewindslieden presenteren zich feestelijk aan het publiek op het podium in muziekcentrum Vredenburg te Utrecht.

Politieke rondblik
In de Politieke rondblik, onder leiding van Henk Bleker, was er voor de 
aanwezige leden gelegenheid om aan de premier vragen te stellen en 
opmerkingen te maken over het regeerakkoord. Er werd volop gebruik 
van gemaakt. Naast enkele kritische opmerkingen was er ook veel waar
dering voor het resultaat van de onderhandelingen tussen CDA, PvdA en 
Christenunie.

Tijdens de Politieke Rondblik werden ook drie resoluties, ingediend door 
het CD)A, besproken en in stemming gebracht. Het Congres stemde con
form het advies van het Dagelijks bestuur (DB) in met een resolutie over 
de leerwerkplicht tot 27 jaar. De resoluties over de versoepeling van het 
ontslagrecht en het woningmarktbeleid voor jongeren werden verwor
pen, eveneens conform het advies van het DB. De toespraak van Pieter 
van Geel was kort, maar krachtig, en liet aan duidelijkheid niets te wen
sen over. Waar nodig diende hij de oppositie (VVD en SP) van repliek 
en hij benadrukte de speerpunten van het CDA: welvaart, zekerheid en 
respect. De nieuwe fractievoorzitter oogstte een warm applaus. Maxime Verhagen en |aap Bond, lijsttrekker in Noord-Holland.



Partijnieuws î'da n kondig Partijcongres

Vooraankondiging Partijcongres
2 juni 2007 in Beatrix Theater (Jaarbeurs) te Utrecht

Programma
Op zaterdag 2 juni zal in het Beatrix Theater 
(Jaarbeurs) te Utrecht het Partijcongres plaats
vinden. Aanvang: 10.00 uur, einde; rond 16.30 
uur.

Agendapunten zullen onder meer zijn de toe
spraak van de minister-president en de behan
deling van de resoluties.
Hoogtepunt van het Partijcongres is natuurlijk 
de verkiezing van de nieuwe partijvoorzitter. 
In de weken ervoor hebben de leden hun stem 
op één van de kandidaten uit kunnen brengen. 
De uitslag van de verkiezing wordt tijdens het 
Partijcongres bekend gemaakt.

1.

2.

3.

Procedure tndienen Resoluties
De volgende regels voor het indienen van een 
resolutie zijn van kracht.

U kunt een resolutie indienen namens 
een provinciale afdeling, het CDjA of 
het CDAV;
U kunt een resolutie indienen namens 
een gemeentelijke afdeling;
U kunt een resolutie indienen namens 
25 individuele leden.

Uiterste datum voor indienen van resoluties 
is: woensdag 16 mei 2007, uiterlijk 10.00 uur, 
t.a.v. Marischa Kip, resoluties@cda.nl;
Plaatsing resoluties op de website 
(www.cda.nl), voorzien van een preadvies: 
dinsdag 29 mei, 11.00 uur.

1.

Stemrecht
Alle leden van het CDA hebben op het congres 
stemrecht, mits aan de criteria voldoen.
U ontvangt t.b.v. het Partijcongres een stem- 
kaart als u:

voor 11 mei a.s. een deel van de 
contributie voor 2007 hebt betaald;
op 2 juni minimaal 8 weken lid bent 
(u dient dus voor 4 april 2007 lid te 
zijn geworden).

2.

IVIeer info
Houdt u het tijdschrift CDA.nl, dat begin mei uitkomt, 
of de website www.cda.nl goed in de gaten voor meer 
informatie over de inhoud van het Partijcongres en de 
wijze van aanmelding. De sluitingsdatum voor aan
melden Partijcongres ligt op: maandag 28 mei a.s., 
19.00 uur. Aanmelden is verplicht. Ook introducés 
zijn welkom, mits opgegeven samen met een lid.
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Stilstaan bij eigentijdse thema’s

René van der Linden is lid van de Eerste 

Kamer en voorzitter van de Parlementaire 

Assemblee van de Raad van de Europa.

'Breng Europa 
terug in de harten 
en hoofden van 
onze burgers >

We vieren dit jaar vijftig jaar Verdra
gen van Rome, vijftien jaar Verdrag 
van Maastricht en tien jaar Verdrag 
van Amsterdam. Nederland was daar
bij altijd één van de drijvende krach
ten, dat heeft ons geen windeieren 
gelegd.
Het begin van de eenentwintigste 
eeuw staat daartoe in schril contrast. 
Nederland heeft zich de afgelopen 
periode aan de zijlijn geplaatst. Dat 
moet veranderen. Met het nieuwe re
geerakkoord ligt de weg naar actieve 
Europese betrokkenheid weer open. 
Nederland moet haar plek in de Euro
pese voorhoede heroveren. Daarmee 
wordt het Nederlandse belang het 
beste gediend. Nederland heeft meer 
baat bij een oriëntatie op Berlijn dan 
op Londen. De initiatieven van Bonds
kanselier Merkel verdienen onze volle 
steun.
Twee zaken verdienen prioriteit. Aller
eerst de Unie van zeventwintig lidsta
ten handelingsbekwaam maken. Daar
voor is een nieuw verdrag een absolu
te noodzaak. Om jean Monnet te cite
ren: ‘Nothing is possible without men, 
nothing is lasting without instituti
ons’. Europa kan niet zonder de essen
tie van het Constitutioneel Verdrag: 
slagvaardige besluitvorming, verster
king van de democratie, consequente 
toepassing van het subsidiariteit- en 
proportionaliteitsbeginsel en een ver
sterkte rol van Europa in de wereld.

Gedachte

Daarnaast moeten we het vertrouwen 
van de Nederlandse burgers terugwin
nen met meer overtuigingskracht, am
bitie en met inschakeling van de 'civil 
society'.

Europa is een waardengemeenschap. 
Als voorzitter van de Parlementaire 
Assemblee van de Raad van Europa 
ervaar ik dagelijks welke centrale rol 
de basisbeginselen voor vrede, stabi
liteit en vooruitgang spelen voor Eu
ropa als geheel. Democratie, respect 
voor mensenrechten en de rechtstaat 
zijn onontbeerlijke voorwaarden voor 
de toekomstige ontwikkeling van ons 
continent. Dit vormt het fundament 
van de Europese succesformule. We
derom Monnet: 'We unite people, not 
states’. Dankzij de Raad van Europa, 
waar deze waarden sinds 1949 de kern 
vormen, is het Europese samenwer
kingsproject gerealiseerd. Ervaringen 
en instrumenten van de Raad van Eu
ropa vervullen een onvervangbare rol 
in de interculturele en interreligieu
ze dialoog en in een Europa 'without 
new dividing lines’. Europa gaat om 
dromen, emoties en ambities, geen 
rationele power politics. Europa is niet 
het probleem, maar juist de oplossing.

De langste periode van stabiliteit, vre
de en welvaart in Europa raakt aan de 
dromen van een ieder: ‘No new divi
ding lines'. Over de Europese grenzen 
is de Unie een invloedrijke ootmoedi
ger van intolerantie, conflict en dicta
toriale regimes. Zelfs de grootste EU- 
lidstaat is te klein geworden om op 
eigen kracht antwoord te geven op de 
internationale uitdagingen. Politici die 
anders betogen, draaien de burgers 
een rad voor de ogen. Als wij er in sla
gen de ziel en overtuiging weer terug 
te brengen in ons Europabeleid, met 
de dromen en ambities die geworteld 
zijn in de naoorlogse Europese histo
rie, wordt 2007 het eerste nationale 
Europese symbolische jaar in de een
entwintigste eeuw.

Zoals Goethe zei: 'Dream no small 
dreams, for they have no power to 
move the hearts of men’.
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Nederland Tekst; Michael Schnacke

De ambities van de ministers
Jan Peter Balkenende, minister-president
Welvaart, zekerheid en respect, de thema’s van het CDA-verkiezingsprogram en de 
campagne voor de Tweede Kamerverkiezingen, vormen wat mij betreft ook de kern 
van de agenda die ik, samen met al mijn collega’s in het kabinet, de komende járen 
wil realiseren. Dat betekent: verder werken aan de versterking van onze economie, 
zodat er nog meer mensen aan de slag kunnen. Investeren in een economie die zich 
kenmerkt door kennis en innovatie.
Een economie, die daarnaast ook duurzaam is; waarin we zuiniger met energie om
gaan en alternatieven daadwerkelijk gaan realiseren.Investeren in zekerheid bete
kent verder werken aan veiligheid en de positie van het gezin verder verankeren. We 
moeten ervoor zorgen dat jongeren in geborgenheid kunnen opgroeien. Maar zeker
heid houdt ook in: een gezondheidszorg die toegankelijk is en betaalbaar blijft. Res
pect moet het fundament van onze samenleving zijn. Ik wil een samenleving waarin 
we oog hebben voor elkaar, waarin we sociaal zijn voor wie niet goed mee kan komen 
en streng zijn voor wie niet vrijwillig meedoet. Een samenleving waarin niet bepalend 
is wie of wat je bent, maar wat je bijdraagt aan de samenleving. Dat is ook de kern 
van integratie.
Alle bewindspersonen zijn enorm gemotiveerd en trekken de komende maanden het 
land in om het gesprek aan te gaan met de kiezers en talloze voor de samenleving zo 
belangrijke maatschappelijke organisaties om zodoende rechtstreeks van hen te ho
ren wat zij willen dat het kabinet voor de samenleving gaat doen,en wat zij daar zelf 
aan kunnen en willen bijdragen: samen werken, samen leven. We gaan vol enthousi
asme aan de slag.

Maxime Verhagen, van Buitenlandse Zaken
Met veel enthousiasme ga ik me de komende járen inzetten om de positie van ons 
land in de wereld te bestendigen en te verstevigen, met als doel de bevordering van 
vrede, voorspoed en veiligheid voor alle burgers. Want globalisering geeft veel nieu
we kansen - die we ten volle moeten benutten - maar brengt ook risico’s en onze
kerheid met zich mee. Denk aan toenemende economische concurrentie, radicalise
ring, de ontwikkeling van massavernietigingswapens en soms moeizame internatio
nale en Europese besluitvorming. )e hoort het mensen ook zeggen: met mij gaat het 
wel goed, maar hoe gaat het met de wereld, met ons land? Dat vraagt om een stevig 
en geïntegreerd buitenlands beleid, waarbij ik me laat leiden door waarden als soli
dariteit en humaniteit. In de komende kabinetsperiode staan voor mij internationale 
veiligheid en solidariteit - denk aan Afghanistan - hoog op de agenda. Behoud en uit
bouw van de NAVO is daarom van belang. Ook wil ik me inzetten voor een resultaats- 
gericht Europa dat de belangen van burgers dient. Want om concrete grensoverschrij
dende problemen als criminaliteit, terrorisme, voedselveiligheid en milieuproblemen 
aan te kunnen pakken, zal je als Europa besluiten moeten kunnen nemen. Met het 
Verdrag dat er nu is, kan dat onvoldoende. Een Verdragswijziging is daarom nodig. Ik 
zie uiteraard zeer uit naar de contacten en betrekkingen met andere landen, met hun 
bevolking en met hun leiders en naar wat ik kan doen om de belangen van Nederland 
zo goed mogelijk te dienen. Tegelijkertijd verheug ik me op de contacten met de Ka
mer én met de kiezers, om het debat aan te gaan en verantwoording af te leggen van 
mijn beleid. Want een stevig en breed draagvlak in de samenleving voor het buiten
lands beleid is belangrijker dan ooit. Mensen moeten het mee kunnen maken. Ik ben 
én blijf een CDA-politicus. Dus; tot ziens!
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Het vierde kabinet telt vier CDA ministers. Wat motiveert hen?
En, op welke manier geven ze invulling aan hun ambities?

Maria van der Hoeven, minister van Economische Zaken
Een nieuw kabinet, een nieuw departementi Na ruim viereneenhalf jaar én met veel 
plezier gewerkt te hebben als minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap ben ik 
nu minister van Economische Zaken. Voor sommigen een verrassende overstap, maar 
zelf zie ik veel interessante raakvlakken. Bijvoorbeeld als het gaat om innovatie.
En innovatie staat dus de komende periode hoog op mijn lijstje van speerpunten. Niet 
verwonderlijk als je het regeerakkoord bekijkt. Alles wat met ruimte voor onderne
merschap, innovatie en kennisontwikkeling te maken heeft, komt terug in het project 
Nederland ondernemend innovatieland. Ik verheug mij er erg op om samen met an
dere departementen, overheden, ondernemers en betrokkenen dit project handen en 
voeten te geven. Dat gaat een prachtig voorbeeld worden van ‘samen werken, samen 
leven’. Op mijn lijstje speerpunten staat ook energie. Dat gaat de komende járen hef
tig opspelen, zeker gezien de te verwachten schaarste. Nieuwe energieoplossingen 
zijn nodig. En dat raakt weer de thema’s duurzaamheid en schoner & zuiniger. Ook 
daarin zal mijn ministerie samenwerken, bijvoorbeeld met de ministeries van VROM 
en LNV. Als derde punt noem ik het thema ondernemerschap. Mijn insteek is dat je 
ais ministerie van Economische Zaken het ministerie van ondernemend Nederland 
bent. Ik vind het belangrijk dat ondernemingen en de mensen die daarin werken de 
ruimte krijgen om zich te kunnen ontplooien, om nieuwe initiatieven te bedenken 
en uit te werken. Dat betekent dat ik vooral zal inzetten op ruimte voor ondernemer
schap: dan hebben we het over vestigingsvoorwaarden, goed personeel, aanpak van 
administratieve lasten. En dat betekent ook dat ik sommige dossiers, waar ik niet als 
eerste voor verantwoordelijk ben, toch zal bekijken vanuit het ondernemersbelang.

Ernst Hirsch Ballin, minister van Justitie
Als minister van justitie wil ik het vertrouwen in de rechtsstaat versterken en verder 
werken aan een nog veiliger Nederland. Dit betekent dat we alert moeten reageren 
als mensen zich onveilig weten of onrechtvaardig worden behandeld. Minder reci
dive en meer rekening houden met medeburgers behoort tot mijn speerpunten. In 
mijn werk wil ik het kabinetsmotto ‘Samen werken, samen leven’ samen met ande
ren in praktijk brengen. Veiligheid is niet alleen een zaak van politie en justitie, maar 
ook van andere departementen, burgers, bedrijfsleven, scholen en maatschappelijk 
organisaties. Het helpt ook als mensen elkaar op straat met respect en fatsoen tege
moet treden. Een veilige samenleving is meer dan duidelijke regels en strikte handha
ving alleen. Zo heeft het kabinet zich onder andere ten doel gesteld een forse reduc
tie van de criminaliteit te realiseren. Met mijn nieuwe project ‘Veiligheid begint bij 
Voorkomen’ kies ik voor een versterking van preventieve aanpak, zonder repressie uit 
het oog te verliezen. Preventie in samenhang met repressie geeft maximaal effect, 
waardoor criminaliteit verder kan dalen. Integraal veiligheidsbeleid op lokaal niveau 
krijgt een belangrijke rol. Bestuur, justitie, scholen, zorginstellingen en burgers wer
ken hier samen. Dit is bijvoorbeeld het geval bij thema’s als overlast, jeugd, alcohol 
en drugs. Zo zal de bestrijding van drugsoverlast gepaard gaan met een krachtig pre
ventiebeleid voor jongeren: coffeeshops bij scholen moeten worden gesloten. Naast 
voortzetting van de aanpak van zichtbare criminaliteit, heb ik ook speciale aandacht 
voor bestrijding van fraude, financieel-economische en georganiseerde criminaliteit 
{bijvoorbeeld vrouwenhandel en witwassen). Mede met uw steun en vertrouwen zal 
ik mij de komende periode met hart en ziel inzetten om bovenstaande ambities te 
realiseren.
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Nederland

Gerda Verborg, minister van Landbouw,
Natuur en Voedselkwaliteit
Ik wil niet alleen minister van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV) zijn, maar 
na vier jaar ook worden herkend als minister van VNL; Voedselkwaliteit, Natuur en 
Landbouw. De kwaliteit van ons dagelijks voedsel is van groot belang voor het welzijn 
en de gezondheid van zestien miljoen Nederlanders. Daar wil ik aan werken: in Ne
derland en ook daarbuiten, wanneer het bijvoorbeeld gaat om het terugdringen van 
honger in de wereld. Stad en platteland kunnen niet zonder elkaar. Voor de drukke 
stedeling is rust en ruimte op het platteland onmisbaar, maar ook vergroening van 
de stadswijk, waarin hij woont. Ik wil bijdragen aan meer groen in en om de stad, 
behoud en herstel van een aantrekkelijk landschep en mooie natuur. Dit alles kan al
leen met een sterke, toekomstgerichte landbouw en een ondernemend platteland. 
Samen met de agrarische sector wil ik werken aan de verdere vermaatschappelijking 
van de productie op het platteland. Hier hoort de zorg voor het welzijn van dieren bij, 
de zorg voor natuur en plattelandsrecreatie, de zorg voor gehandicapten, kinderen 
en verslaafden op de boerderij, maar ook de zorg voor energiebesparing en duurzame 
energieproductie. In deze ontwikkelingen is de innovatieve kracht van de agrarische 
en de visserijsector in Nederland van groot belang. Ik wil duurzame, vernieuwende 
ontwikkelingen in deze sectoren versterken en stimuleren.
De jeugd en de natuur wil ik met elkaar bekend en bevriend maken: de maatschap
pelijke stage in het (groene) onderwijs is daarvoor een mooi instrumenti Bovendien 
vind ik dat mensen vaak te weinig genieten van goed, gezond voedsel. Daar wil ik sa
men met collega Ab Klink graag iets aan doen.

Ab Hink, minister van Volksgezondheid, Welzijn en Sport.
Ik wil werken aan een patiëntvriendelijke zorg, waarin ondernemingszin en vernieu
wing ten goede komen aan de kwaliteit en betaalbaarheid van de zorg. Mijn persoon
lijke ambitie is om te laten zien dat in het nieuwe zorgstelsel, dat door mijn voorgan
ger Hoogervorst succesvol is ingevoerd, de patiënt centraal kan komen te staan. Er 
wordt wel eens gesuggereerd dat kostenbeheersing de voornaamste reden voor het 
invoeren van het nieuwe zorgstelsel was. Natuurlijk: kostenbeheersing is van belang, 
om ook straks de zorg betaalbaar en toegankelijk te houden. Maar het belangrijk
ste motief voor het CDA is dat wij de zorg willen verbeteren. Door eraan te werken 
dat ziekenhuizen (nog) minder fouten maken. Door eraan te werken dat verzekeraars 
mensen en bedrijven kunnen belonen die serieus aan preventie werken. Door nieuwe 
toetreders een kans te geven, omdat zij vaak met nieuwe technieken komen voor bij
voorbeeld het screenen van ogen op afwijkingen of voor bijvoorbeeld het testen op 
baarmoederhalskanker. Een kwalitatief goede zorg is niet alleen patiëntvriendelijker, 
maar heel vaak ook minder kostbaar. Fouten hoeven niet tegen hoge kosten te wor
den hersteld. Voorzorg en preventie zijn niet zelden goedkoper dan nazorg. Nieuwe 
technieken zorgen voor meer en betere zorg. Op het gebied van kwaliteitsbeleid, pa- 
tiëntveiligheid en patiënttevredenheid is veel te winnen. Daarnaast, ik zei het al eer
der, is het van belang dat werken in de zorg aantrekkelijker wordt. Mensen moeten 
weer trots kunnen zijn op het feit dat ze in de zorg werken. Bij het Wetenschappelijk 
Instituut voor het CDA was ik nauw betrokken bij een aantal rapporten over de con
touren en de werking van het zorgstelsel. Nu is het de uitdaging dat in de praktijk te 
brengen en de werking ervan te laten zien. Het is een uitdaging die ik, samen met de 
mensen uit ‘het veld’, graag aanga.
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Camiel Eurlings, minister van Verkeer en Waterstaat
Nederland in beweging houden en dat zo schoon en veilig mogelijk. Dat durf ik wel 
één van mijn grootste opgaven voor de komende járen te noemen. Wij leven samen 
in een klein land, een vol land bovendien, waar mainports als die van Rotterdam, Am- 
sterdam/Schiphol wereldwijde spelers zijn. Dat maakt ons ook een druk land. Trans
port, leefbare omgeving en de natuur zitten dan soms klem tegen elkaar. Ik wil juist 
economische dynamiek én duurzame ontwikkeling verbinden. Als minister van Ver
keer en Waterstaat daar een bijdrage aan kunnen leveren geeft mij veel 'drive’.
Hoe gaan we dit samen in ons land voor elkaar krijgen? Het openbaar vervoer nog be
ter benutten, méér gebruik maken van het spoor en betere dienstverlening van ver
voersbedrijven. Op knelpunten in ons wegennet duurzaam bijbouwen, maar tegelijk 
zeker ook bestaande wegen beter benutten en, mogelijk gefaseerd, beprijzen. Tijdens 
mijn werk in Brussel reed ik jaarlijks zo’n 70.000 kilometer.
Ik vind het reëel dat ik met zoveel kilometer per jaar meer aan wegenbelasting en 
BPM ga betalen dan mijn grootmoeder die haar auto nauwelijks meer gebruikt. Meer 
gaan betalen voor het gebruik van de auto en minder voor het bezit ervan is wat dat 
betreft zinvoller, want eerlijker en duurzamer. Om Nederland in beweging te hou
den, ook omdat werkgelegenheid en economische bloei daarvan afhangen, moeten 
we dus een evenwichtig, toekomstgericht beleid voeren. Samen met mijn collega’s in 
het kabinet gaan we nu hard aan de slag. Mijn taak daarin raakt veel burgers in veel 
van hun dagelijkse vragen, behoeften en kansen. Op werk, op leefbaar en duurzaam 
wonen, op goede verbindingen met anderen. Alle reden dus er samen echt iets van te 
maken.

a
Piet Hein Donner, minister van Sociale Zaken
en Werkgelegenheid
'Als minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid (SZW) wil ik mij de komende ka
binetsperiode inzetten voor participatie en voortgaande modernisering van de sociale 
zekerheid in Nederland. We moeten voorkomen dat de arbeidsmarkt een rem wordt 
op de economische groei, teneinde die groei dienstbaar te maken aan de oplossing 
van belangrijke maatschappelijke problemen, zoals de inschakeling van mensen die 
langs de kant staan, de omschakeling naar duurzame groei en de maatschappelijke 
integratie en cohesie. Het gaat economisch weer goed met Nederland. Nu moeten 
we de groei gebruiken om een groot aantal mensen meer aan de slag te laten ko
men. Groei is een voorwaarde voor sociale samenhang en zekerheid, maar groei is 
niet voldoende. Versterking van de zwaksten, steun voor wie beperkingen heeft, be
scherming van arbeidsomstandigheden en evenwichtige inkomensverdeling zijn daar
voor niet minder van belang. Hoe zorgen we dat mensen daadwerkelijk kunnen mee
doen, dat zal de komende periode de centrale vraag zijn. Dat is economisch van be
lang, want met de vergrijzing hebben we iedereen en ieder talent hard nodig om de 
toekomst van Nederland veilig te stellen. Maar het is ook maatschappelijk van be
lang; denk aan mantelzorg en vrijwilligerswerk. En het is sociaal van belang; hoe lukt 
het om een wezenlijk groter deel van de ogenschijnlijk harde kern van anderhalf mil
joen uitkeringsgerechtigden weer meer bij de arbeidsmarkt te betrekken? Dat regel je 
niet vanuit 'Den Haag’. Daar maken we geen banen. Daar is ieder bij nodig: bonden, 
werkgevers, gemeenten en maatschappelijke organisaties. Dat is precies waar ik de 
komende periode een bijdrage aan wil leveren. Mooi passend bij het motto van het 
nieuwe kabinet ‘Samen werken, Samen leven’1

»
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Maria Martens nieuwe voor
zitter CDA-delegatie
Maria Martens is verkozen tot voor
zitter van de CDA-delegatie in het Eu
ropees Parlement. Zij volgt daarmee 
Camiel Eurlings op, die minister is ge
worden. Maria Martens: ‘Het is na
tuurlijk bijzonder om tot voorzitter 
van de delegatie gekozen te worden. 
Gelukkig hebben we een goed team. 
Samen hopen we een helder CDA-ge- 
luid in het Europees Parlement te la
ten klinken en de intensivering van 
de contacten met onze fractie in de 
Tweede Kamer en de partij voort te 
zetten. Ook blijven we ons inzetten 
om Europa dichter bij de burger te 
brengen. Europa is immers geen bui
tenland, maar binnenland.’

Lambert van Nistelrooij wordt vice-de- 
legatievoorzitter. Ria Oomen-Ruijten 
wordt voorzitter van de belangrijke 
delegatie voor de betrekkingen met 
Rusland. Omdat ook Albert jan Maat 
vertrekt - hij wordt voorzitter van de 
LTO - zijn twee nieuwe leden toegetre
den tot het Europees Parlement. Dit 
zijn joop Post en Esther de Lange.

Omdat een dubbellidmaatschap jam
mer genoeg niet mogelijk is, moet 
joop Post de Provinciale Staten verla
ten, maar, zo verklaarde hij; ‘Noord- 
Holland neem ik mee naar Brussel. 
Mijn woordvoerderschappen sluiten 
uitstekend aan bij de sterke punten 
van Noord-Holland. Met onze haven, 
luchthaven, staalindustrie, bollenteelt 
en ons financieel centrum zijn we eco
nomisch ijzersterk. Visserijbeleid is bij 
uitstek een Europees beleidsterrein 
en uiterst belangrijk voor onze visin- 
dustrie en met de mediaconcentratie 

rondom Aalsmeer en Hilversum zitten 
we op cultureel en media gebied op 
Europees topniveau.’

Esther de Lange werkt al acht jaar 
achter de schermen in het Europees 
Parlement en kent daardoor de Eu
ropese politiek door en door. Als be
leidsmedewerker van Albert jan Maat 
is zij als geen ander ingewerkt in de 
wereld van de landbouw. Esther de 
Lange: 'Mijn grote uitdaging is om 
Europa naar Nederland te brengen. 
Als woordvoerder voor de landbouw, 
de Europese begroting, het Europees 
asiel- en immigratiebeleid en de pri
vacywetgeving hoop ik hiertoe in 
staat te zijn, want dit zijn allemaal 
onderwerpen die heel veel mensen 
bezighouden.'

De leden zijn ook aanspreekpunt 
in de volgende provincies:

Maria Martens
Overijssel en Gelderland
Corien Wortmann-Kool
Utrecht en Flevoland
Bert Doorn
Zuid-Holland
Lambert van Nistelrooij
Noord-Brabant en Zeeland 
(plv. Limburg)
Ria Oomen-Ruijten
Limburg (plv. Noord-Brabant)
joop Post
Noord-Holland (plv. Flevoland, 
plv. Friesland)
Esther de Lange
Groningen, Drenthe en Friesland

Europa stelt onafhankelijk 
onderzoek bij scheepsram
pen verplicht
Het Europees Parlement vindt dat er 
een Europese verplichting moet ko
men voor onafhankelijk onderzoek 
naar scheepsrampen. Het doel van 
zo'n onderzoek is de oorzaak van de 
ramp te achterhalen, zodat maatrege
len kunnen worden getroffen om her
halingen te voorkomen. Bij de vlieg
rampen is zo'n onderzoek al verplicht 
en leidt regelmatig tot verbetering 
van wetgeving en vliegtuigen.

CDA-Europarlementariër Corien Wort
mann-Kool is blij met de uitkomst van 
de stemming: 'Na de rampen met de 
olietankers Erika en Prestige bleef or
dentelijk en onafhankelijk onderzoek 
uit en dreigden regio's en lidstaten de 
schuldvraag vooral op het bordje van 
de buren te schuiven. Dat is een ge
miste kans, want we moeten er juist 
van leren om rampen in de toekomst 
te kunnen voorkomen.’

Rampen met olietankers hebben in 
het verleden enorme milieuschade 
aan onze Europese kust en kustwa
teren veroorzaakt. Voor Nederland is 
het dan ook heel belangrijk om onaf
hankelijk onderzoek naar scheepsram
pen Europees verplicht te stellen. Co
rien Wortmann: 'In Nederland is dat 
onafhankelijke onderzoek bij scheeps
rampen al wettelijk vastgelegd. Maar 
wanneer er in onze internationale wa
teren een grote ramp plaatsvindt, zijn 
er al snel meerdere lidstaten betrok
ken. Deze Europese wet voorkomt dat 
in zo'n geval de lidstaten onderling 
beginnen te "zwarte pieten’’.’

Op voorstel van Corien Wortmann 
heeft het Parlement het onafhanke
lijke karakter van het onderzoek aan
gescherpt. De Europese Commissie 
wilde de mogelijkheid openen om in
formatie uit het onderzoek naar de 
oorzaak van een ramp ook te gebrui
ken in strafrechtelijke procedures in 
de lidstaten. Het risico is dan groot 
dat betrokkenen belangrijke infor
matie niet op tafel durven leggen, 
uit angst voor strafrechtelijke vervol
ging. Wortmann; 'Ook in Nederland 
is er een strikte scheiding tussen het 
strafrechtelijk onderzoek en het on
derzoek naar de oorzaak van de ramp. 
Dit werkt goed en moet dus zo blijven. 
Alleen dan krijg je de onderste steen 
boven. De onderzoeksinformatie mag 
uitsluitend gebruikt worden om de 
veiligheid op zee te verbeteren.’ Als 
de ramp het gevolg is van een wets
overtreding moet natuurlijk strafrech
telijke vervolging plaatsvinden, maar 
dan wel volgens ordentelijke straf
rechtelijke procedures.
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Op 12 december 1999 brak de Maltese tanker “Erika" doormidden, op 70 km wan de kust wan Bretagne, Frankrijk. De relatief kleine, 
enkelwandige tanker, 24 laar oud, had ongeveer 30.000 ton zware brandstofolie aan boord (bron: www.noordzee.nl)

Nu is de Raad van Transportministers 
aan zet. Omdat het medewetgeving 
betreft moeten de ministers en het 
parlement het onderling eens wor
den over de finale tekst. Corien Wort
mann: ‘Ik heb het volste vertrouwen 
dat wat wij nu hebben besloten over
eind zal blijven. Een goede regeling is 
in ieders belang.'

‘Namaken merkartikelen 
mag niet’
Op de Europese interne markt is veel 
namaak van merkartikelen te vinden. 
Dat moet verboden worden. CDA-euro- 
parlementariër Bert Doorn is het eens 
met Europees commissaris Franco 
Frattini (justitie) om daarvoor een Eu
ropese strafbepaling te maken.

Frattini wil daarvoor gebruik maken 
van een mogelijkheid die anderhalf 
jaar geleden door het Europese Hof 
van justitie is geboden. Toen besliste 
het Hof dat er in beperkte mate via de 
regels van de besluitvorming voor de 
interne markt strafbepalingen kunnen 
worden vastgesteld. Dat betekent dat 
de Europese Commissie het initiatief 

ervoor kan nemen. De lidstaten hou
den wel invloed. Maar ze hebben dan 
geen veto meer. De spelregels voor 
een gekwalificeerde meerderheid gel
den dan. En het Europees Parlement 
moet ermee instemmen.

Daarmee is het in bescheiden mate 
mogelijk geworden dat er een klein 
Europees wetboekje van strafrecht 
komt. De lidstaten voelen daar nog 
weinig voor. Maar de Europese Com
missie wil ‘terughoudend en op be
scheiden wijze’ gebruik maken van 
deze mogelijkheid. Dat liet commis
saris Frattini in de zomer van vorig 
jaar weten, toen hij voorstellen deed 
voor het strafbaar maken van merkpi- 
raterij. Onlangs deed hij een tweede 
voorstel, waarbij ernstige milieudelic
ten langs deze weg strafbaar gemaakt 
kunnen worden.

Bert Doorn onderhandelt in de juri
dische commissie van het Europees 
Parlement mee over de voorstellen 
van Frattini. Hij vindt dat deze niet 
zorgvuldig genoeg zijn opgesteld. Zo 
vindt hij de delictsomschrijving voor 

namaak en piraterij van merkartikelen 
veelte ruim. Kinderen die per ongeluk 
eens wat van het internet halen, zou
den ook onder de strafbepaling kun
nen vallen. Dat moet in dit geval niet 
de bedoeling zijn, zegt Doorn, 'je mag 
als individu geen handtasje van Gucci 
namaken, maar als je het toch doet is 
er nog geen sprake van grootschalige 
misdaad.’ We moeten ons, zegt hij, 
beperken tot de grootschalige en 
grensoverschrijdende criminaliteit.

De juridische commissie van het Euro
pees Parlement breekt zich in dat ver
band het hoofd over de vraag hoe je 
nu precies moet omschrijven wat dat 
is. Als het gaat om merkpiraterij moet 
je vooral denken aan het bewust na
maken van medische apparatuur, aan 
neppillen of aan gereedschappen, die 
daardoor niet aan de eisen van veilig
heid voldoen. Gebruik kan dan levens
bedreigend zijn. ‘Ook moeten we goed 
opletten dat we een strafbepaling zo 
formuleren dat deze ook echt gehand
haafd kan worden', zegt Doorn.
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In China wordt op straat vervalste merkkleding verkocht.

Een apart probleem is nog de straf
baarheid. Tien jaar zitten in Neder
land is wat anders dan tien jaar in een 
gevangenis in Zuid-Spanje of in Litou
wen. Daarom kun je niet volstaan met 
één strafmaat voor de hele Europese 
Unie. Lidstaten blijven daarom vrij om 
vanaf een bepaald gemeenschappelijk 
minimum zelfde maximumstraf voor

ij 

il 
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dergelijke misdrijven vast te stellen.
Nederland behoort tot de landen die 
de ontwikkeling naar een Europees 
strafrecht kritisch volgen.

De vraag is of die sfeer ook de hou
ding van Bert Doorn bij dit dossier 
bepaalt? De CDA-Europarlementariër 
geeft twee antwoorden. ‘De methode

f ■■

is goedgekeurd door het Europese Hof 
van justitie’, zegt hij. ‘Dat is nu een 
gepasseerd station. Maar dat neemt 
niet weg dat we de formulering van 
dergelijke strafbepalingen wel zeer 
zorgvuldig moeten bekijken en terug
houdend moeten blijven ten aanzien 
van de werkingssfeer.’

■’ î'
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De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christen-democraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

van

Kinderen tekenen ‘Eenheid in 
verscheidheid’
Honderden leerlingen van vijftien 
scholen uit veertien verschillende lid
staten van de Europese Unie hebben 
samen een tekening gemaakt. Het re
sultaat kan in het gebouw van het Eu
ropees Parlement in Brussel worden 
bekeken. De tekening is 150 meter 
lang geworden en heeft als titel: 'Een
heid in Verscheidenheid’. Het project 
werd begeleid door de Tsjechische af
gevaardigde Tomas Zatloukal en zijn 
Italiaanse collega Hes Braghetto van 
de EVP-ED-fractie.

Scholen uit Nederland, Italië, Portu
gal, de Tsjechische Republiek, Duits
land, België, Slowakije, Slovenië, Hon

garije, Roemenië, Litouwen, Letland, 
Estland en Portugal werkten mee aan 
de tekening. Scholen en onderwijs
krachten oefenden met e-mail en vi- 
deoconferenties om een goed plan te 
maken voor de tekening. Uiteindelijk 
hebben honderden leerlingen meege
werkt aan de tekening. Op 27 februari 
werd er in het Europees Parlement de 
laatste hand aan gelegd (zie foto).
Tomas Zatloukal zei bij de presenta
tie van de tekening dat ‘leren com
municeren tussen onderwijskrachten 
en leerlingen’ een belangrijk doel 
was van het project. Het resultaat is 
volgens hem ‘een prachtige tekening 
waaraan honderden kinderen hebben 
bijgedragen. Interessant punt is dat 
de kinderen zich hebben gericht op 

die dingen die hen het meest na aan 
het hart liggen, de belangrijkste her
kenningspunten van hun eigen land.’ 
Hes Braghetto zei enthousiast te zijn 
over het resultaat. ‘Het is prachtig te 
zien hoe een dergelijk project helpt 
contacten te leggen tussen jonge 
mensen. Ik ben er zeker van dat scho
len deze contacten zullen gebruiken 
om ook in de toekomst meer samen te 
werken. Dat is de beste manier voor 
jonge mensen om te bouwen aan een 
Europa dat ze zelf willen.’

Vermissing kinderen melden 
via speciale hotline
Het voorstel van de Europese Com 
missie om voor de zomer een speci 
ale hotline van zes cijfers, te begin
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nen met 116, in te voeren krijgt steun 
van de EVP-ED-fractie in het Europees 
Parlement. Dat blijkt uit het rapport 
van de Griekse afgevaardigde Marie 
Panayotopoulos-Cassiotou. Zij is rap
porteur inzake de ‘Europese strategie 
voor de rechten van het kind’.
Op 4 juli vorig jaar publiceerde de Eu
ropese Commissie voorstellen voor 
zo'n strategie. Volgens de Commis
sie ontbreekt er nog veel aan een al
gemeen aanvaard pakket van rechten 
voor kinderen in de Europese Unie. 
Zelfs een aantal basale rechten voor 
kinderen zijn nog niet geregeld. Op 
korte termijn wil de Commissie een 
aantal zaken regelen. Zo zou het on
mogelijk moeten worden om per cre
ditcard kinderporno op internet te ko
pen en zouden er maatregelen moe
ten komen om armoede onder kinde
ren te bestrijden. In het oog springt 
het voorstel om in de hele Europese 
Unie hetzelfde telefoonnummer van 

zes cijfers, te beginnen met 116, in te 
voeren om gevallen van vermissing of 
seksuele uitbuiting van kinderen te 
voorkomen. Een tweede ii5-nummer 
zou beschikbaar moeten komen voor 
hulplijnen, die door kinderen zelf ge
beld kunnen worden.

Volgens Marie Panayotopoulos zou 
zo’n nummer een concreet voorbeeld 
zijn van de wijze waarop de Europe
se Unie werk maakt van de rechten 
voor kinderen. 'Het aantal vermissin
gen van kinderen groeit sterk. In het 
Verenigd Koninkrijk alleen al worden 
jaarlijks zeventigduizend kinderen ver
mist. In veel landen bestaan al natio
nale telefoonnummers om dergelijke 
vermissingen te melden.’ Maar veel 
vermissingen en ontvoeringen heb
ben een grensoverschrijdend karak
ter. ‘Daarom zou hetzelfde Europese 
nummer ouders erg helpen wanneer 
ze hun kind tijdens een reis of vakan

tie in een andere lidstaat kwijt raken. 
Ook zou zo’n nummer de samenwer
king tussen de verschillende politie
diensten sterk bevorderen’, denkt 
Panayotopoulos.

Zij vindt het instellen van het eenvor
mige 116-nummer ‘een eerste stap’ 
op weg naar de aandacht die in de 
hele Europese Unie nodig is voor de 
bescherming van de rechten van het 
kind. ‘Nauwe samenwerking tussen 
de lidstaten is nodig om een veilige 
leefomgeving voor kinderen en hun 
families in de hele Europese Unie te 
creëren. Zo’n initiatief geeft ons hoop 
in onze strijd tegen criminele acties 
die de veiligheid van onze kinderen 
bedreigen’, zegt ze.

Online Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar: www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-partij?
Surf naar: www.epp-eu.org

Kinderen uit 15 EU-lidstaten tekenden voor Eurodrawing, een tentoonstelling over communicatie via schilderijen en tekeningen.
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Onderste rij, van links naar rechts

minister van Justitie Ernst Hirsch Ballin (CDA minister voor Jeugd en Gezin en vice-premier André

Rouvoet (Christenunie), minister-president Jan Peter Balkenende (CDA), Hare Majesteit de Koningin, 

minister van Financiën en vice-premier Wouter Bos (PvdA), minister van Buitenlandse Zaken Maxime

Verhagen (CDA) en minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties Guusje ter Horst (PvdA).

Bovenste rij, van links naar rechts

minister voor Ontwikkelingssamenwerking Bert Koenders (PvdA), minister van Sociale Zaken en

Werkgelegenheid Piet Hein Donner minister van Economische Zaken Maria van der Hoeven

(CDA), minister van Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en Milieubeheer Jacqueline Cramer (PvdA), 

minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap Ronald Plasterk (PvdA), minister van Defensie Eimert 

van Middelkoop (Christenunie), minister van Verkeer en Waterstaat Camiel Eurlings (CDA), minister 

van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit Gerda Verburg (CDA), minister van Volksgezondheid,

Welzijn en Sport Ab Klink (CDA) en minister voor Wonen, Wijken en Integratie Ella Vogelaar (PvdA).
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En dan dit nog

Houd
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Naam
Elvira Wattimena

Leeftijd
29 jaar

Woonplaats
Nijmegen

Opleiding/werk 
MEAO. Ik ben op 
dit moment in 
afwachting van 
een akkoord wat 
betreft filmwerk- 
zaamheden in de 
Verenigde Staten.
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Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisatie van het l. 
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel. Vandaar dat 
CDA is gestart met de lid-werft-lid-actie:

Met deze Ud-werft-lid-actie 

kunt u mooie prijzen winnen

Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 500,- aan een goed doel en wint u zelf 
€ 500,-, Ook wordt er iedere maand een

aanmoedigingsprijs uitgekeerd aa 
‘winnaar van de maand’.
Als ieder lid één lid werft, worden 
twee keer zo groot! Doet u ook m 
U kunt de bon sturen naar CDA, An 
nummer 1700, 2501 WB Den Haag

Omschn’if eens ¡e karakter
in vijf woorden? Enthousiast, leergie 
rig, creatief, sociaal en loyaal.

Wie is je favoriete politicus, 
en waarom? Een politicus, die zijn 
of haar standpunten op een heldere, 
maar enthousiaste wijze weet te 
verkondigen. Ik hoop dat er meer 
allochtone en doortastende vrouwen 
een politieke functie gaan bekleden.

Waar word je door geïnspireerd? Door 
mensen met een mooi en interessant 
verhaal, maar ook door diverse media.

Ik heb voor het CDA gekozen, omdat...
het CDA een partij is die uiteindelijk 
het meest overeenkomt met mijn 
eigen normen en waarden en stand
punten.

Nturn 
Adres .. 
Pcstcode 
Plaats... 
Geboo^edaiua) 

r-inatUdres 
Tetetounnununet

a

G ikt wi«<lpft van bet Ç&A vow € 48,- per
' 't^ende^.
□‘^oèffid wori^i^ft ««w CiS^'

wot het le fcâteAderiâar

n grjtR. et-n tikspnd lang fhemr oistvaogen
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Bel 30-50 % goedkoper 
met Solcon ADSL

Bespaar op uw huidige 
telefoonnota

Kies het Solcon ADSL-abonnement dat bij uw internetgebruik past

Kosten traditionele 
telefonie
(gemiddeld belprofiet)

Besparing Solcon VoIP 
t.o.v. normaal analoog 
abonnement
Besparing Solcon VolP 
t.o.v. ISDN abonnement

sol.

Downioadsnelheid
2m of 4MB*
€ 23,95
• normaal internetgebruik

1 computer,
• matig internetgebruik 

meerdere computers

Downioadsnelheid
SAAB
€ 29,95
• normaal internetgebruik 

meerdere computers,
• gemiddeld gezinsprofiel voor 

snel downloaden, bekijken 
webvideo, etc.

Downioadsnelheid
20MB
€ 34,95
• fors internetgebruik meerdere 

computers,
• stevig en gelijktijdig 

internetgebruik door 
meerdere gezinsleden

‘ Afhankeli/k van uw
Doe de postcodecheck op www.solcon nl.

(23 INTERNET 
SERVICE 
PROVIDER

Solcon voorstands .• veilig eo 
verantwoord internetgebruik

Internet Service Provider Solcon is voorstander van veilig en verantwoord internetgebruik. Solcon 
biedt in 1999 als eerste provider in Nederland gefilterd internet aan. Het filter blokkeert ongewenste 
internetpagina's over bijvoorbeeld sex, drugs, geweld en gokken. Abonnees van Solcon kunnen het 
filter als extra optie aanvragen bij hun abonnement. Het filter kan desgewenst aan- en uit worden gezet.

www.solcon.nl
Wilt u meer weten over Voice over IP (VoIP) via Solcon. 
ga dan naar www.solcon.nl of bel 0321-385656,

http://www.solcon
http://www.solcon.nl
http://www.solcon.nl
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Kunst en cultuur

Vierhonderd |aar
Michiel de Ruyter
Het jaar 2007 is uitgeroepen tot Michiel de Ruyterjaar.
Op verschillende manieren wordt er aandacht geschonken aan 
het leven van één van de grootste Nederlanders aller tijden.

Tekst Titus Frankemölle Fotografie ANP

■ p 24 rr-. irt 2007 was het vierhonderd jaar geleden
dat Mi- ■■ ■ l Adriaenszoon de Ruyter in Vlissingen 

werd geboren. Ter herdenking van één van de grootste 
isjpHorHnHers aller tijden - hij eindigde in 2004 bij de gelijk
namige verkiezing op de zevende plaats - worden dit jaar 
in het hele land activiteiten georganiseerd. Op allerlei ter
reinen worden we in de gelegenheid gesteld om van alles 
en nog wat over deze zeeheld te weten te komen. Begin 
en einde van het herdenkingsjaar worden gemarkeerd door 
respectievelijk de officiële opening in de St. jacobskerk in 
Vlissingen, die op 23 maart in aanwezigheid van H.M. de 
koningin plaatsvond, en de ‘Admiraalslezing’ op 7 novem
ber in de Nieuwe Kerk te Amsterdam.

‘Zegezang Over den zeestrijt der doorluchtighste 
Heeren Staeten, Door den weledelen en gestren
gen Heer Michael Ruiter, Lieut. Amirael der Vrye 
Nederlanden,’ 

'Geluk en heil, doorluchtste Stoeten,

Met zulk een zege, zonder ga.

Behaelt, tot heil dervnderzaeten

En 't Christendom, door Godts gena.

Cultureel
Het aantal tussenliggende evenementen en feestelijkhe
den is fenomenaal. Belangstellende bezoekers kunnen 
bijvoorbeeld hun hart ophalen bij de expositie ‘Michiel de 
Ruyter’ in het Scheepvaartmuseum in Amsterdam, de ten
toonstelling 'Michiel de Ruyter in Perspectief’ in Nijkerk, 
de nationale expositie ‘De trots van Zeeland, de wereld 
van Michiel de Ruyter' in het Zeeuws maritiem muZEEum 
in Vlissingen, de expositie van maritieme schilderijen op 
Fort Kijkduin ‘Michiel de Ruyter, de zee en inspiratie, in 
een blauw geruite kiel' in Den Helder/Huisduinen.
En dit is slechts een greep uit de exposities.

Er zijn verder legio lezingen en concerten. Er wordt een 
speciale munt geslagen en een dito postzegel gedrukt. 
Twee herdenkingsboeken worden uitgegeven, er is een 
musical en een zandsculpturenfestival. En natuurlijk is 
er ook de maritieme herdenking tijdens een heuse vloot- 
schouw tijdens de Zeeuwse Marinedagen.

Zoo moetze uw vlooten vry geleiden

Aen alle kusten oost en west,

Zoo lang de dagh den nacht zal scheiden.

Zoo dempe uw vier dees waterpest.

Dees heische poelslang van de Britten,

Terwijl we in uwe schaduw zitten.'

• daden van deze historische Nederlander bewierookt. ;

Zo eindigt de vaderlandse dichter Joost van den Vondel 
in 1666 het religieus strijdgedicht ‘Zegezang Over den : 
zeestrijt der doorluchtighste Heeren Staeten, Door den • 
weledelen en gestrengen Heer Michaël Ruiter, Lieut.

; Amirael der Vrye Nederlanden,’ waarin hij de helden
daden van deze historische Nederlander bewierookt.
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Kunst en cultuur

Educatief
Om ook de jeugd nadrukkelijk bij deze herdenking te 
betrekken, is door de Stichting Leerplanontwikkeling in 
samenwerking met het Zeeuws Archief een Nationaal 
Onderwijsprogramma ‘Michiel de Ruyter’ voor basis- en 
voortgezet onderwijs gemaakt: 'Zijn levensverhaal biedt 
prachtige kansen voor aansprekend en inspirerend onder
wijs. Of het nu gaat om burgerschapsvorming of een per
soonlijke benadering van grote geschiedenisthema's. Om 
een korte lessenserie in één vak, of een vakoverstijgend 
project, binnenschools of buitenschools, al dan niet met 
inzet van moderne media.’

Ook de Pabo van de Hogeschool Zeeland en het Regionaal 
Pedagogisch Centrum Zeeland hebben zich op dit vlak niet 
onbetuigd gelaten. Op dit moment experimenteert een 
zestal Zeeuwse scholen met een scheepskist vol met door 
Pabo studenten ontwikkelde lesmaterialen over Michiel de 
Ruyter en de tijd waarin hij leefde. Er is gekozen voor een 
duurzaam project, opdat het ook in de komende járen, als

standbeeld van Michiel de Ruyter in Ulissingen. 

J

de aandacht rond de zeeheld geluwd is, toch in de lessen 
kan worden ingezet.

Deze educatieve activiteiten zijn overigens geheel in de 
geest van de door de commissie Van Oostrom voorgestelde 
Canon van Nederland, die op verzoek van de vorige rege 
ring is opgesteld om ‘de cultureel-pedagogische functie 
van het onderwijs te versterken.’ In deze canon zijn opge 
nomen ‘het geheel van belangrijke personen, teksten, 
kunstwerken, voorwerpen, verschijnselen en processen die 
samen laten zien hoe Nederland zich ontwikkeld heeft tot 
het land waarin we nu leven'.

In de canon van Nederland komt Michiel de Ruyter voor 
in het hoofdstuk ‘De bloei van de ‘Gouden Eeuw’. De tekst 
van de canon leert ons over deze periode onder meer: 
'In de zeventiende eeuw is de Republiek der Zeven 
Verenigde Nederlanden een grootmacht in Europa: 
economisch, politiek en cultureel. Kort, maar hevig. 
Immigranten (joden, Vlamingen, hugenoten) spelen in 
die bloei een grote rol. Op cultureel gebied is met name 
de omvang en kwaliteit van de zeventiende-eeuwse schil
derkunst opmerkelijk. Economisch gezien waren dat de 
scheepvaart, de stapelmarkt, de hoog ontwikkelde land
bouw én de nijverheid. Politiek gezien had de Republiek 
een uitzonderlijke staatsvorm op een continent waar 
koninkrijken de regel waren.’(entoen.nu, De canon van 
Nederland, 2006, deel B, 113)

k

»

■I

1
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In de canon is vervolgens vastgelegd, dat alle 
Nederlanders minimaal het volgende van Michiel de 
Ruyter zouden moeten weten: ‘Van alle zeventiende- 
eeuwse zeehelden is Michiel Adriaenszoon de Ruyter 
ongetwijfeld de beroemdste. Hij werd in 1607 in Vlissingen 
geboren als zoon van een eenvoudige bierdrager. Al snel 
werd duidelijk dat zijn toekomst op zee lag. Na enige tijd 
als touwslager werkzaam te zijn geweest bij de Lampsins, 
de rijkste redersfamilie van Vlissingen, monsterde hij in 
1618 als bootsmansjongen aan op zijn eerste schip. Dat 
was het begin van een avontuurlijk zeemansleven. Als 
kaperkapitein, schout-bij-nacht en koopvaarder bevoer hij 
de wereldzeeën en beproefde hij zijn geluk. In 1652 meen
de hij voldoende fortuin te hebben vergaard om een rustig 
bestaan aan wal te leiden. Lang heeft De Ruyter niet van 
zijn rust genoten. Na het uitbreken van de Eerste Engelse 
Zeeoorlog bood de Zeeuwse Admiraliteit hem een functie 
aan. De Ruyter accepteerde haar, voor één tocht. Het bleek 
echter het begin van een nieuwe loopbaan die uitmondde 
in de hoogste functie in de marine, het luitenant-admiraal- 
schap. In 1667, midden in de Tweede Engelse Zeeoorlog, 
beleefde De Ruyter zijn grootste moment. Op aandringen 
van raadpensionaris johan de Witt voerde hij de vloot aan 
die de Engelsen op eigen terrein een grote slag moest 
toebrengen. Het plan lukte. Een groot deel van de Engelse 
vloot werd in de Medway nabij Chatham vernietigd. »
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I

Koningin Beatrix opende 23 maart in Vlissingen het herdenkingsjaar.Staatssecretaris De jager, met speciale zilveren vijf euromunt, 
en muntmeester Brouwer.

» De Ruyter werd vereerd als de nieuwe Hannibal. In 1676 
sneuvelde De Ruyter nabij Syracuse in een gevecht tegen 
de Fransen. Het had zijn laatste reis moeten zijn. In de 
Amsterdamse Nieuwe Kerk kreeg hij een marmeren praal
graf op de plek van het voormalige hoogaltaar.’ (entoen. 
nu, De canon van Nederland, 2006, deel B, 50-51)

Internationaal
In de canon niet genoemd maar hier toch het vermelden 
waard is de eer die Michiel de Ruyter in Hongarije ten 
deel viel en valt. In het Oost-Hongaarse Debrecen staat 
sinds 1895 een standbeeld voor De Ruyter, dat herinnert 
aan een interventie in 1675, waarbij hij in het Italiaanse 
Napels 27 Hongaarse predikanten wist te redden van een 
gruwelijk lot als galeislaaf op Spaanse schepen. In die tijd 
was Debrecen een belangrijk reformatorisch bolwerk met 
de paradoxale bijnaam 'het calvinistische Rome’. De predi
kanten hadden geweigerd terug te keren in de schoot van 
de Rooms-Katholieke Kerk en werden voor hun afvalligheid 
zwaar gestraft. De Ruyter kreeg van de Staten-Generaal 
opdracht de predikanten te bevrijden en naar Nederland te 
geleiden. Dat geschiedde triomfantelijk.

Een mede voor kinderen zeer tot de verbeelding spre
kende tentoonstelling is die van 'Michiel de Ruyter & De 7 
Provinciën’ op de Bataviawerf in Lelystad. De Bataviawerf 
sluit dankbaar aan bij het Michiel de Ruyterjaar door 
de bouw van het vlaggenschip van De Ruyter, De 7 
Provinciën, aan het brede publiek te presenteren. ‘Deze 
bouw verkeert, geheel ten onrechte, enigszins in de scha
duw van de Batavia. De bouw van de replica kan worden 
gekenschetst als een nauwe samenwerking tussen weten
schap en ambacht. Al onze historische, ambachtelijke en 
archeologische kennis betreffende de zeventiende-eeuwse 
scheepsbouw komt samen bij de bouw van deze groot
schalige reconstructie. De schaalgrootte en de historisch 
zorgvuldige wijze van werken maken de bouw van De 7 
Provinciën zo bijzonder,’ 20 valt te lezen op de website van 

de Bataviawerf. Het spreekt als vanzelf dat belangstel
lenden ook hier terecht kunnen voor een bezoek aan een 
grote expositie.

Provinciaal
Ook al is Michiel de Ruyter een man van nationale en 
internationale faam, naast bekende Nederlander is hij 
toch vooral Zeeuw. En Zeeland wil dat ook weten. Zeeland 
is trots op zijn illustere voorvader. Toine Poppelaars, 
CDA-gedeputeerde, wil bij afwezigheid van zijn cultuurcol- 
lega Harry van Waveren dan ook graag aangeven welke 
rol de provincie Zeeland in het herdenkingsjaar speelt: 
'Vlissingen is de geboortestad van Michiel de Ruyter, dus 
was het eigenlijk vanzelfsprekend dat de opening van het 
herdenkingsjaar ook in Zeeland zou plaatsvinden. Ik vind 
dat bij iedereen het historisch besef over dit deel van 
de vaderlandse geschiedenis moet toenemen; het is een 
belangrijk onderdeel van de Zeeuwse en nationale geschie 
denis, dat niet voor niets ook in de canon is opgenomen. 
Het past daarnaast ook goed binnen ons provinciaal cul
tuurbeleid: cultuureducatie en cultuurparticipatie.’

De provincie heeft een financiële bijdrage geleverd van 
600.000 euro en wil ook dat de Zeeuwen nadrukkelijk bij 
het De Ruyterjaar betrokken raken door onder meer de 
opening, de verschillende projecten, de educatieve en 
maritieme activiteiten en door de verschillende lezingen 
en voorstellingen die in de provincie georganiseerd wor
den. Michiel de Ruyter spreekt Poppelaars ook persoonlijke 
aan: 'Ik vind hem een voorbeeld van iemand die, zeker in 
die tijd en met beperkte hulpmiddelen, zo goed ‘overzicht’ 
wist te behouden, ook in zeer moeilijke omstandigheden.' 
En al zijn de activiteiten nog maar zopas begonnen, voor 
Poppelaars kan het al niet meer stuk: ‘De mooiste activi
teit heb ik inmiddels meegemaakt, en wel de opening van 
het Michiel de Ruyterjaar door H.M. Koningin Beatrix op 
23 maart jongstleden!’ ■
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Lianne Dekker Van de voorzitter

Werken aan een betere toekomst
Het nieuwe kabinet-Balkenende ver
keert in zijn eerste honderd dagen; 
onze ministers en staatssecretarissen 
trekken het land in om met directbe- 
trokkenen - leraren, verpleegkundi
gen, agenten, boeren etc. - te spreken 
over problemen en oplossingen op tal 
van terreinen. Doel is te komen tot 
een beleidsprogramma dat Nederland 
veiliger, schoner, socialer en econo
misch sterker maakt.

Directe betrokkenheid van de leden bij 
onze vereniging is daarbij essentieel. 
Tijdens verkiezingsbijeenkomsten in 
de regio en via internet kunt u ken
nis maken met de beide kandidaten. 
Ik hoop dat u van die gelegenheid 
gebruik maakt en vooral dat u gaat 
stemmen.

Een vitale partij valt of staat immers 
met betrokken leden.

Vok in de
provincies 
werkt het CDA 
oan een betere 
toekomst

Ook in de provincies werkt het CDA aan 
een betere toekomst. De onderhande
lingen voor de nieuwe colleges van 
Gedeputeerde Staten zijn voor onze 
partij goed verlopen: in vrijwel alle 
provincies maakt het CDA deel uit van 
het bestuur en dragen de program
ma’s een sterk christendemocratisch 
stempel. Investeren in de kwaliteit 
van de provinciale samenleving is het 
parool, samen met de betrokken orga
nisaties en burgers in de provincie.
Vanaf deze plaats wil ik onze onder
handelaars feliciteren met het prach
tige onderhandelingsresultaat en hen 
voor de komende vier jaar veel succes 
wensen.

Lianne Dekker
Waarnemend partijvoorzitter

*
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Werken aan de toekomst vereist ook 
een toekomstbestendige vereniging. 
In deze uitgave treft u ook de voor
dracht aan van de twee kandidaten 
voor het partijvoorzitterschap. De 
nieuwe partijvoorzitter staat voor de 
belangrijke taak om onze vereniging 
toekomstbestendig te maken en meer 
dan voorheen te werken aan een per
manente campagne. Onze vitale ver
eniging heeft daarvoor een uitsteken
de uitgangspositie: wij hebben een 
toekomstgericht politiek programma, 
kwalitatief goede mensen op alle 
niveaus en een sterke organisatie. Het 
is nu zaak de kansen te grijpen en de 
positieve aandacht voor het CDA om 
te zetten in grotere herkenbaarheid, 
betrokkenheid en steun voor het CDA.



Met beleid

Veilige zorg door
kwaliteitsmetingen ƒ

Het aantreden van Ab Klink, oud-di- 
recteur van het Wetenschappelijk In
stituut voor het CDA, als minister van 
Volksgezondheid, Welzijn en Sport is 
niet onopgemerkt gebleven.

Minister Klink, In het regeerakkoord 
staat dat de horeca nog deze kabinets
periode rookvrij moeten worden. Maar 
vrijwel meteen na uw aantreden als 
minister werd bekend dat u al over een 
jaar een rookvrije horeca wilt hebben. 
Is dat juist, en zo ja, waarom heeft u 
zo’n haast?

'Ik ben niet 
voor ofschof- 
fing von het 
hoppy hour'

In mei gaat er een brief over dit voorne
men naar de Kamer. Ik wil zo snel moge
lijk, maar wel zorgvuldig, tot een rook
vrije horeca komen. Ik wil mede daarom 
daarover in gesprek met de vakbonden 
en brancheorganisaties. Vanuit de vak
bonden en brancheorganisaties wordt 
aangedrongen op fasering. Dat zou be
tekenen dat hotels en restaurants al 
volgend jaar - in 2008 - rookvrij zijn, de 
‘natte horeca', de cafés en kroegen ech
ter pas in 2011. De ‘natte horeca’ vreest 
omzetverlies, als er te snel een rookver
bod voor die gelegenheden wordt inge
voerd. Volgens hen moet het idee van 
een rookvrij café eerst ‘landen’. Burgers 
moeten aan het idee wennen. Waar het 
in de kern om gaat, is het beschermen 
van het horecapersoneel tegen werken 
in de rook.

in café’s. Ik weet dan ook niet hoe dit 
bericht in de pers is gekomen. Het zal 
te maken hebben met het rapport van 
STAP (Stichting Alcoholpreventie, red.). 
Daaruit blijkt dat met name 14- en 15- 
jarigen regelmatig teveel alcohol drin
ken, vooral door prijsacties, waaronder 
happy hours. Ik ben echter niet voor af
schaffing van het happy hour, zoals ik 
ook niet voor afschaffing van ‘onbeperkt 
spare ribs eten’ ben; ook al is overma
tige consumptie van zowel spare ribs, 
als alcohol slecht voor de gezondheid. 
Wat ik wel belangrijk vind, is dat de af
spraken inzake het handhaven van de 
leeftijdsgrenzen wat betreft (ver)koop 
en consumptie van alcohol nagekomen 
worden. Dat betekent dat er geen alco
hol aan jongeren onder de 16 jaar mag 
worden verkocht. Ik wil met de horeca 
om de tafel, om te praten over zelfregu
lering met betrekking tot de naleving 
van deze afspraken.

U laat ook opnieuw onderzoek doen 
naar paddo’s. Volgens een meerderheid 
van de Tweede Kamer zijn de padde
stoelen met een hallucinerende werking 
levensgevaarlijk en moet daarom het 
gebruik van paddo's verboden worden. 
Wat vindt u daar zelf van ?

8 cda.nt

Vervolgens heeft u ook gepleit voor 
afschaffing van het zogenoemde happy 
hour in café’s, omdat jongeren door dit 
soort prijsacties meer drinken dan goed 
voor hen is. Klopt dat? Hoe effectief is 
dit middel, en is hier geen sprake van 
betutteling ?

Laat ik beginnen met te zeggen, dat 
ik zelf niet heb gepleit voor afschaf
fing van het zogenoemde happy hour

Ik laat opnieuw een risicoanalyse door 
het RIVM (Rijksinstituut voor Volksge
zondheid en Milieu, red.) uitvoeren, 
mede naar aanleiding van een dodelijk 
incident in Amsterdam. De vorige risico
analyse is uitgevoerd in 2001. Tot nu toe 
valt de verse variant van paddo's onder 
de Warenwet, maar wellicht wordt de
ze na de nieuwe risicoanalyse onder de 
Opiumwet gevoegd, maar meer kan ik 
er nog niet over zeggen. Ik wil de nieu
we risicoanalyse afwachten.

U bent ook in het nieuws gekomen door
dat u de foto’s voor de donorwervings-



Met beleidTekst: Michael Schnackers

traal. Het gaat om het zoveel mogelijk 
vermijden van hersteloperaties. Kwa
liteit is best te meten, door registratie 
van het aantal keren dat mensen door
liggen of dat er sprake is van vermijd
bare postoperatieve behandelingen. Er 
gebeurt gelukkig al heel veel op dat ge
bied. Onlangs heb ik in de Tweede Ka
mer door middel van een zogenoemde 
beleidsbrief het actieplan Veilige Zorg 
gepresenteerd. Wat de Inspectie is op
gevallen is dat dossiervorming in de 
preoperatieve fase nogal eens tekort 
schiet, dat is natuurlijk een slechte 
zaak. Dat moet verbeteren.

Onlangs konden we vernemen dot u een 
tegenvaller van een miljard verwacht. 
Hoe komt dat? En hoe gaat u dat oplos
sen?

campagne-posters heeft afgekeurd. De 
foto’s zouden niet passen bij de cam
pagne, maar waren ze niet gewoon te 
bloot, te erotisch getint?

Nee, met de foto’s op zichzelf was niets 
mis, maar ik wilde voorkomen dat dono
ren zich mogelijk gekwetst voelen. Bo
vendien heeft de Eerste Kamer al eerder 
bij de behandeling van de nieuwe wet 
Orgaandonatie uitgesproken: houd de 
donorwervingscampagnes kies en zorg
vuldig. Wat ik ook belangrijk vind om te 
zeggen is dat er geen folders en formu
lieren zijn vernietigd, in tegenstelling 
tot wat wel beweerd is. In de abri’s heb
ben we neutralere donorwervingspos- 
ters laten hangen, met het motto: 'Ben 
jij al donor?’

U wilt ook meer openheid over com
plicaties bij operaties in ziekenhuizen 
bewerkstelligen. Waarom? Wat wilt, of 
hoopt, u daarmee bereiken ?

Wat ik wil, is de kwaliteit in zorginstel
lingen zichtbaarder maken, via zoge
noemde prestatiekantoren, die via de 
website www.kiesbeter.nl gevonden 
kunnen worden. De kwaliteit zou lei
draad moeten zijn bij het contracteren 
van zorginstellingen door zorgverzeke
raars. De veiligheid van patiënten staat 
wat mij betreft de komende járen cen

Ten opzichte van meetjaar 2005 is de 
vraag naar zorg enorm toegenomen 
en hebben er veel meer behandelingen 
plaatsgevonden. Er zijn twee manieren 
om het tekort op te lossen. De eerste is 
de premie verhogen, de tweede is: om
buigingen. Op dit moment is nog niet 
duidelijk wat we zullen gaan voorstel
len. Dat zullen we in de Voorjaarsnota 
bekend maken.

Tot slot, in het maartnummer van cda. 
nl zei u: ‘Ik wil werken aan een patiënt
vriendelijke zorg, waarin ondernemings
zin en vernieuwing ten goede komen 
aan de kwaliteit en betaalbaarheid van 
de zorg.’ Hoe gaat u dat meer concreet 
doen ?

'Kwaliteit 
is best te 
meten'

Door te investeren in innovaties. Inno
vaties kunnen bijdragen aan preventie. 
Door preventie kan het ontstaan en de 
toename van wachtlijsten en wacht
tijden worden voorkomen. Door inno
vaties kan ook de arbeidsproductiviteit 
omhoog, en daarmee de kosten van de 
zorg omlaag. Bovendien kunnen de te
korten in zorgpersoneel door techno
logische innovaties gedeeltelijk onder
vangen worden. Op deze manier kan 
zo zorg kwalitatief goed én betaalbaar 
blijven.

cda.nl 9
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Bezoek fractie aan 
Keukenhof
Op woensdag 24 april heeft Pieter van 
Geel, voorzitter van de Tweede Kamer
fractie, samen met een groot deel van 
de CDA-fractie een bezoek gebracht 
aan de Keukenhof. Na een ontvangst 
door de directeur van de Koninklijke 
Algemene Vereniging voor Bloembol

lencultuur, de heer Van Aartrijk, kre
gen de CDA’ers een rondleiding door 
de bloeiende Keukenhof. In totaal zijn 
er ruim zeven miljoen met de hand 
geplante bloembollen bloeiend te 
zien op het 32 hectare grote terrein 
van de Keukenhof en er komen jaar
lijks 700.000 mensen uit binnen- en 
buitenland een bezoek brengen. In 

zijn toespraak noemde Van Geel de 
Keukenhof dan ook het 'best bezochte 
Nederlandse visitekaartje’.

Van Geel: Solide financiën 
basisvoorwaarde voor wel
vaart
Onlangs bleek dat het kabinet bezig 
is om de financiële kaders voor de 
komende járen verder uit te werken. 
Hierbij lijkt sprake van de nodige te
genvallers op verschillende terreinen. 
Minister Bos van Financiën gaf aan 
hierbij coulant te zijn en dat tegenval
lers eenmalig doorgeschoven kunnen 
worden. Pieter van Geel reageerde 
verbaasd op deze uitspraken van de 
minister van Financiën. ‘Het is goed 
dat het kabinet aan de slag is gegaan 
met het oplossen van de financiële te
genslagen. Maar die oplossingen moe
ten gevonden worden binnen de ka
ders zoals die zijn afgesproken in het 
regeerakkoord. Daarom zullen wij bij 
de uitwerking van de financiële plan
nen in de Voorjaarsnota en later dit 
jaar bij de begroting voor 2008 erop 
toezien dat de plannen passen binnen 
de afspraken’, aldus Van Geel. In het 
regeerakkoord is afgesproken dat elk

#■
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jaar het begrotingssaldo zal verbete
ren en dat in 2011 het kabinet zal ein
digen met een begrotingsoverschot 
van één procent.

De fractievoorzitter van het CDA bena
drukt dat de door Bos benoemde cou- 
lantie niet past bij de doelstelling van 
het kabinet om echt wat te doen aan 
het financieren van de vergrijzing. Van 
Geel: 'Wanneer de minister van Finan
ciën zegt dat er coulant wordt omge
gaan met financiële tegenvallers, dan 
roept hij daarmee het beeld op alsof 
de strakke afspraken die zijn gemaakt 
op het terrein van soliditeit worden 
losgelaten. En dat kan natuurlijk niet. 
Een solide financieel beleid is de basis
voorwaarde voor onze welvaart en we 
moeten geen schulden achterlaten 
voor toekomstige generaties. Ik heb 
er vertrouwen in, maar ik zal er ook 
op letten dat het kabinet bij de con
crete uitwerking richting de begroting 
voor volgend jaar zich strak zal hou
den aan de gemaakte afspraken. Het 
kabinet mag zich daarbij niet opstel
len als een zachte heelmeester.’

‘Onderwijs moet leuker 
maar vooral beter’
‘Kwalitatief goed onderwijs biedt jon
geren de mogelijkheid om hun talen
ten tot ontwikkeling te brengen: op 
dat moment kunnen ze op een goede 
manier deelnemen aan de samenle
ving en de economie’. Dat zei Tweede 
Kamerlid jan jacob Van Dijk onlangs 
tijdens een debat met de bewinds
lieden van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschap. 

te kiezen die het best past bij hun ge
loofsovertuiging of levensopvatting. 
De regels die er nu liggen, zijn in de 
praktijk misschien teveel een belem
mering van deze vrijheid.’

Kwaliteit van onderwijs staat of valt 
met goed personeel op de scholen. 
De komende járen zal keihard ingezet 
moeten worden op het lerarentekort, 
en het aantrekkelijker maken van de 
functie. ‘Maar kwaliteit betekent ook 
een goede kwaliteit van de opleidin
gen voor leraren, en daarover zijn de 
geluiden op dit moment niet allemaal 
even positief. Onderwijzers die niet 
kunnen rekenen of spellen op het ni
veau van een goede basisschoolleer
ling bijvoorbeeld. De CDA-fractie zou 
het verstandig vinden als er daarom 
op PABO's landelijke eindtermen wor
den vastgelegd voor deze opleiding.’ 
Ook vroeg van Dijk aandacht voor de 
mogelijkheden om na een HBO-op- 
leiding door te leren. Op dit moment 
kunnen afgestudeerden aan het HBO 
voor een vervolgopleiding alleen te
recht op een universiteit. ‘Maar die 
masters sluiten eigenlijk niet aan op 
de meer beroepspraktijkgerichte op
leiding die aan een HBO gegeven 
wordt.’ Een oplossing zou kunnen zijn 
dat de HBO’s ook een soort master- 
opleidingen gaan aanbieden die een 
werkelijke verdieping voor de HBO’er 
zouden inhouden. Minister Plasterk

' Z"- ■ijk 

was het met Van Dijk eens en beloof
de hierop actie te gaan ondernemen.

Kortenhorst traint voor 
Nationale Reserve
Na maandenlange intensieve voorbe
reiding en training is het Tweede Ka
merlid Roland Kortenhorst gelukt om 
de volledige militaire opleiding voor 
de Nationale Reserve af te ronden. 
Kortenhorst bleek ook nog eens de 
oudste deelnemer ooit aan deze drie 
weken durende en zowel psychisch als 
lichamelijk zeer zware training. ‘Ka
merleden spreken de generaals wel, 
maar als defensiewoordvoerder wil ik 
ook weten wat de gewone soldaten in 
het veld tegenkomen', zo motiveer
de Kortenhorst zijn deelname. Door 
de opbouw van de training verleg je 
voortdurend je grenzen en overwin je 
steeds meer angsten. ‘Binnen enkele 
weken is iedereen ervan doordron
gen dat je het samen moet doen, er 
ontstaat een enorme saamhorigheid, 
mensen trekken elkaar door de zwaar
ste momenten heen, je ziet allen soci
aler en rustiger worden.’

De militaire basisopleiding van Kor
tenhorst werd afgesloten met een 
vijfdaagse bivak en een slopende slot- 
mars met volle bepakking. Ter afslui
ting ontving de CDA’er een getuig
schrift, waarmee hij zich formeel sol
daat mag noemen.

Voor een aantal zaken vroeg de CDA’er 
extra aandacht van de bewindslieden. 
'We krijgen signalen van bijvoorbeeld 
het Friese platteland dat zelfstandige 
kleine scholen het niet meer kunnen 
bolwerken met de nieuwe verplichting 
om voor buiten- en tussenschoolse op
vang te zorgen. Ze zien zich daarom 
genoodzaakt te fuseren, ook als dat 
tegen hun identiteit ingaat. Voor het 
CDA staat keuzevrijheid van ouders 
in het onderwijs voorop: ouders heb
ben het recht om de onderwijsvorm

¿1
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Uitnodiging Partijcongres
2 juni 2007 in Beatrix Theater (jaarbeurs) te Utrecht

Op zaterdag 2 juni zal tussen 10.00 en 16.00 uur het. 
Voorjaarspartijcongres plaatsvinden. Hoogtepunt van 
het Partijcongres is natuurlijk de uitslag van de verkie
zing van de nieuwe Partijvoorzitter, waarover u elders 
in dit blad meer informatie vindt (pagina’s 19 t/m 
23). Voordat het echter zover is, zal er eerst discussie 
plaatsvinden over diverse inhoudelijke onderwerpen.

Programma in het kort
10.00-11.00 uur
Met onder meer de vaststelling van de jaarverslagen
2006, jaarrekeningen 2006 en herziene begroting
2007. Tevens zal een aantal kandidaten voor functies 
in DB en PB zich aan de congresgangers presenteren.
Tot 12.30 uur kunnen de stembiljetten ingeleverd wor
den. (voor meer informatie over de kandidaten, 
zie www.cda.nl).

11.00-12.30 uur
Met inhoudelijke discussie over de ingediende resolu
ties en een toespraak van de voorzitter van de Tweede 
Kamerfractie, Pieter van Geel.

Aansluitend 

13.30-15.30 uur
Met onder meer toespraken van de waarnemend par
tijvoorzitter Lianne Dekker, van de nieuwe partijvoor
zitter en van minister-president jan Peter Balkenende. 
Tevens bekendmaking van de uitslag van de verkiezing 

van de leden van Dagelijks Bestuur en Partijbestuur en 
natuurlijk de uitslag van de verkiezing voor de nieuwe 
Partijvoorzitter. De beide voorzitterskandidaten krij
gen de gelegenheid kort ¡etste zeggen.

15.30-17.30 uur
Tijdens de informele voortzetting zal afscheid wor
den genomen van oud-partijvoorzitter Marja van 
Bijsterveldt en oud-penningmeester jan Kees de jager, 
die beiden zitting hebben genomen in het kabinet 
Balkenende IV. Tevens bestaat de mogelijkheid kennis 
te maken met de nieuwe partijvoorzitter.

stemrecht
Alle leden van het CDA hebben stemrecht op het 
Partijcongres, mits ze aan de volgende criteria vol
doen:
1.

2.

U moet op 2 juni minimaal 8 weken lid zijn van 
het CDA. Dat betekent dat u voor 4 april inge
schreven dient te staan als lid.
U moet voor 11 mei uw contributie voor 2006 
betaald hebben (indien u voor september 2006 
lid geworden bent) en u moet (een deel van) 
uw contributie voor 2007 hebben betaald.

Procedure indienen Resoluties
De volgende regels voor het indienen van een resolu 
tie zijn van kracht:

U kunt een resolutie indienen namens een 
provinciale afdeling, het CDjA of het CDAV

1.
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2.

3.

U kunt een resolutie indienen namens een 
gemeentelijke afdeling
U kunt een resolutie indienen namens 
25 individuele leden.

Uiterste datum voor het indienen van resoluties is: 
woensdag 16 mei 2007, uiterlijk om 10.00 uur, t.a.v. 
Marischa Kip, resoluties@cda.nl; Plaatsing van reso
luties op de website (www.cda.nl), voorzien van een 
pre-advies: dinsdag 29 mei, 11.00 uur.

1.

Aanrnelden Partijcongres
Aanmelden voor het Partijcongres is verplicht.
U kunt zich aanmelden:

Via Internet. Ga naar www.cda.nl en klik op de 
link Partijcongres. Ga naar het 
aanmeldformulier, vul het in en verzend het.
Via e-mailadres partijcongres@cda.nL Vergeet 
u dan niet alle gegevens die we nodig hebben 
(zie de aanmeldbon) in uw mail te zetten, 
anders kunnen we uw aanmelding niet 
verwerken.

2.

3. Door de bijgevoegde aanmeldbon in te vullen 
en te retourneren.

S lu iti tlg sda t u m a a n m e ld e n 
voor Partijcongres
U kunt zich tot en met 28 mei aanmelden voor het 
Partijcongres. Ontvangen we uw aanmelding later, 
dan kunnen we u helaas niet meer toelaten.

Introducés
Introducés zijn welkom, mits aangemeld door een 
CDA-lid en op de dag zelf begeleid door een CDA-lid dat 
het Partijcongres ook zal bijwonen.

Lunch Partijcongres
Voor de lunch vragen we u een bijdrage van 13 euro 
per persoon, We reserveren alleen een lunch indien 
we voor 23 mei a.s. de betaling van u ontvangen heb
ben. U kunt het bedrag overmaken op gironummer 
102.575, t.n.v. Centrale Verrekenkas CDA PR/C, 
Den Haag, o.v.v. lunch partijcongres.

77

Persoonsgegevens

Naam ITI/V

Adres

Postcode

Woonplaats

Emailadres■
Telefoonnummer

Organisatorische gegevens
Meldt zich aan voor:

□ ochtenddeel
□ lunch
□ middagdeel
□ afscheidsreceptie

Stukken

□ Per post
□ Downloaden CDA Net

Welke stukken?

□ Vergaderstukken
□ Herziene begroting 200?
□ jaarrekening 2006
□ jaarverslagen 2006

: U kunt deze bon 
: retourneren in een 
: voldoende gefrankeer 
■ de envelop naar:

CDA-Partijbureau 

T.a.v. Partijcongres 

Postbus 30453 
2500 GL Den Haag

mailto:resoluties@cda.nl
http://www.cda.nl
http://www.cda.nl
mailto:partijcongres@cda.nL
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(os van Gennip is tot 29 mei 

lid van de Eerste Kamer.

"Politiek ols 
gewoon beroep is 
niet toereikend'

Personen en programma’s, dat waren 
in mijn opinie de twee elementen, die 
de kwaliteit van een politieke bewe
ging bepaalden. Zestien jaar Kamerer- 
varing, die binnenkort wordt afgeslo
ten, heeft mij geleerd dat dit niet het 
hele verhaal is. Minstens even belang
rijk is de interne cultuur binnen een 
partij. Hoe gaan mensen met ’elkaar 
om in een tijdperk, waarin het aan
komt op scoren, scoren en nog eens 
scoren? In een tijdperk waarin je voor
uit moet komen en carrière maken, en 
waarin de belangrijkste belemmering 
voor die carrière dikwijls juist je eigen 
collega is? Hoe komt het toch dat ve
len de sfeer in het bedrijfsleven of bij 
maatschappelijke instellingen als zo
veel menselijker ervaren dan in de 
politiek?

De verslechtering van de politieke cul
tuur heeft ongetwijfeld ook te maken 
met het verbleken van de grote idea
len en het heeft te maken met de ka
rakterverandering van politieke partij
en. Sommige politieke partijen waren 
verlengstukken van krachtige maat
schappelijke of ideologische bewegin
gen, hun verlengde arm. Politicologen 
bestreden dit fenomeen met een be
roep op de autonomie van de politiek. 
Corporatisme was toch een kwaal van 
vooral de christendemocratie?

Maar het is juist die autonomie die 
haar eigen tekortkomingen en val
kuilen heeft opgeleverd. Bij gebrek 
aan krachtige overtuigingen en maat
schappelijke idealen is de politiek 
voor velen een min of meer gewoon 
beroep geworden. Maar politiek als 
gewoon beroep is niet toereikend. In
derdaad, dan wordt politiek al snel de 
sleutel tot bekend Nederlanderschap, 
tot straks een andere baan, of tot een 
hoger inkomen. Dan verwordt politiek 
ook tot een arena, waarin iedereen 
eikaars concurrent, zo niet vijand, is. 
De publicaties over de sfeer in bijvoor
beeld de PvdA ten tijde van de kabinet
ten Kok zijn onthullend. Daar wil je als 
normaal mens verre van blijven.
Voor de christendemocratie ligt hier 
ook een kans, zelfs en juist in een ge
seculariseerde samenleving, met haar 
doorzettende ontkerkelijking.

Wij hebben in ons programma staan, 
dat wij een beweging van de samenle
ving zijn; dat betekent allereerst nabij
heid bij burgers en bij hun zorgen en 
tekenen van hoop, in hun vrijwilligers
werk, in de kerken, in maatschappelij
ke organisaties en in actiegroepen en 
bewegingen. Maar het betekent ook, 
dat wij een kweekvijver aanleggen, 
die gevuld wordt met de stromen van 
onze overtuiging en waarden, en het 
betekent dat wij kandidaten durven 
te selecteren ook op eigenschappen 
van maatschappelijk en ideëel enga
gement, op karakter, op - laat ik het 
grote woord maar noemen - onbaat
zuchtigheid. En dat geldt ook voor een 
nieuwe generatie bestuurders in onze 
partij. Een partij die uitstraalt, dat zij 
niet alleen en niet op de eerste plaats 
naar het Binnenhof kijkt, maar die een 
echte intermediair is tussen burgers, 
hun bewegingen en de centra van de 
besluitvorming, die partij heeft toe
komst, juist in een tijdperk van wan
trouwen, soms cynisme en vooral ver
vreemding van Den Haag.
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Samen werken aan Nederland
Als politiek leider van het CDA voel ik 
me bevoorrecht. We hebben veel om 
dankbaar voor te zijn als partij. Dat 
voel je nog nadrukkelijker wanneer je 
kijkt naar het nieuws over andere par 
tijen. We kunnen terugkijken op goede 
Kamer-en Provinciale verkiezingen. 
Verkiezingen waarin we ook de groot
ste geworden zijn onder jongere kie
zers. Dat is grote winst. Er is een co
alitie gekomen waarin we onze idee- 
en en ons gedachtegoed prima kwijt 
kunnen. De bewindsliedenploeg van 
het CDA is een team en is goed ge
worteld in de partij en de fractie, in
houdelijk zijn we eensgezind en zijn 
we in het gelukkige bezit van een we
tenschappelijk instituut dat de partij 
in staat stelt steeds een inhoudelijke 
voorsprong te hebben in inhoudelijke 
discussies.
Twee goede kandidaten staan klaar 
uw steun te verwerven voor het partij
voorzitterschap. Herkenbare christen
democraten met een sterke worteling 
in de regio. In deze cda.nl kunt u ken
nis met ze maken. Al die dingen stem
men tot tevredenheid.
Maar, ze zijn geenszins reden tot ge
noegzaamheid. Niets voor niets is de 
zegswijze: vertrouwen komt te voet, 
maar gaat te paard. Als partij hebben 
we ook andere tijden gekend. Zowel in 
zetelaantal, als in onderlinge verhou
dingen. De werkelijkheid van vandaag 
zegt in de poitiek maar heel weinig 
over morgen. We moeten het iedere 
dag opnieuw verdienen.
Vandaar ook dat we als bewindslieden 
samen met het Dagelijks Bestuur en 
vertegenwoordigingen van Eerste Ka
mer, Tweede Kamer, Wl en Europees 
Parlement een dag met elkaar hebben 
gesproken over wat ons te doen staat 
in de komende periode: Hoe blijven 
we de partij van stabilteit en zekerheid 
die we nu zijn? Hoe weten we de nieu
we kiezersgroepen blijvend aan ons te 
binden? Hoe houden we inhoudelijke 
voorsprong? En, hoe zijn we blijvend 
alert op regie, politieke creativiteit en 

het onderhouden en uitbouwen van 
ons netwerk?

Het is makkelijk om je in de politiek 
geheel en al te laten opslokken door 
de actualiteit en de waan van de dag, 
maar het is de kunst om jezelf te blij
ven dwingen om verder vooruit te kij
ken. Zoals iemand eens zei: ‘idealen 
zijn als sterren: je kunt ze niet vast
pakken, maar ze geven je wel richting. 
Een punt om op te koersen.'
Dat houvast begint voor ons bij onze 
identiteit, bij onze uitgangspunten. 
We zijn een christelijke partij met een 
heldere missie. We streven naar een 
betrokken samenleving waarin res
pect, naastenliefde en verantwoor
delijkheid centraal staan. Deze missie 
valt goed te herkennen in het motto 
van het kabinet: ‘samen werken, sa
men leven’. Als christen democraten 
leven we vanuit het besef dat we een 
verantwoordelijkheid hebben, naarde 
ander en naar de wereld. Het begrip 
respect vindt daarbij grote weerklank 
in onze samenleving. De belangrijk
ste prioriteit voor de mensen in ons 
land is nog steeds hoe we met elkaar 
omgaan. Oog voor elkaar en duide
lijkheid over wat er wel en niet kan. 
Zeker jongeren zijn op zoek naar die 
duidelijkheid.

Een thema dat daarnaast steeds be- 
langrijker wordt is dat van de duur

■

zaamheid. Hoe houden we de aarde 
ook voor onze kinderen en kleinkin
deren nog leefbaar? Ik merk dat ook 
bij alle gesprekken die ik voer in het 
land. Mensen zijn daar veel bewuster 
mee bezig. Nu we ons minder zorgen 
hoeven te maken over de economie is 
er meer aandacht voor het milieu. En 
terecht. Als kabinet pakken we dat ge
luid serieus op. In het beleidsprogram
ma dat we 14 juni presenteren zal 
duurzaamheid een zichtbare plek in
nemen. Het beleidsprogramma is het 
eerste visitekaartje van het kabinet 
zelf. Bewindspersonen maken hierin 
een vertaalslag en concretisering van 
het regeerakkoord. Echter, niet eerder 
dan nadat zij hun oor te luisteren heb
ben gelegd in de samenleving zelf. Als 
kabinet willen we ons motto serieus 
nemen. Samen werken is meer dan 
een reclameslogan. Dat reikt ook ver
der dan de eerste honderd dagen. Het 
is een manier van werken voor de hele 
periode. Voor en tussen mensen.

In datzelfde ligt ook een opdracht 
voor ons als partij besloten. Het CDA 
als volkspartij moet zich blijven be
vinden in de haarvaten van de Neder
landse samenleving: herkenbaar en 
aanspreekbaar.
Zo vormt het CDA een stimulans voor 
het kabinet en het kabinet omgekeerd 
voor het CDA. Samen werkend aan de 
toekomst van Nederland!

‘We hebben
veel om

dankbaar
voor te zijn'

)AN PETER 
BALKENENDE

■
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Ledendag 31 maart 2007
De ledendag bestaat uit twee gedeel
ten: het huishoudelijke deel en het 
inhoudelijke middagprogramma, dat 
dit jaar de titel ‘Vrouwen (be)sturen!’ 
had. Het was fantastisch dat Marja 
van Bijsterveldt (staatssecretaris van 
OWC) en drs. Liesbeth Kuiper (HR Ma
nager Shell Downstream Services Int. 
B.V.) de inleiding op dit jaarthema 
hebben verzorgd.

Het ochtendgedeelte bestond voorna
melijk uit bestuurswisselingen, met 
als heugelijk hoogtepunt: de voor
dracht van onze nieuwe voorzitter; 
Rianne Donders-de Leest. Hieronder 
leest u meer over haar. Tijdens het 
CDA Congres zal haar benoeming of
ficieel bekrachtigd worden, maar de 
leden hebben in ieder geval unaniem 
ingestemd met de voordracht die on
der leiding van Diny Scheffer zorgvul
dig tot stand is gekomen. Namens het 
CDAV dank hiervoor.

Onze nieuwe medewerker Pauline 
Beernink heeft zich voorgesteld. Zij

Eshter de Lange
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volgt Karin Hoentjen op. Zij is te berei
ken via: beernink.cdav@cda.nl.
Hillie van de Streek heeft afscheid ge
nomen als bestuurslid vanwege haar 
nieuwe functie als Secretaris-Generaal 
van de EVP-Vrouwen. Wij heten haar 
opvolger Monique Vogelaar als coör
dinator Regiegroep Buitenland in het 
bestuur van harte welkom! Monique 
is reeds sinds 2002 in de Commissie 
Buitenland actief. Zij is tevens fractie
voorzitter van de Deelraad Noord in 
Rotterdam.

Er was ook goed CDAV-nieuws uit Eu
ropa te melden; Esther de Lange volgt 
Albert Jan Maat op in het Europees 
Parlement. Maria Martens is daar
naast delegatieleider geworden, na
dat Camiel Eurlings minister is gewor
den. Beide dames waren aanwezig en 
ontvingen hartelijke felicitaties.

Nieuwe voorzitter Rianne 
Donders-de Leest, burge
meester in Geldrop-Mierlo 
Hoe kijk je aan tegen je nieuwe be
noeming? ‘Het is mooi, om voorge
dragen te worden als voorzitter van 
het CDAV. Dat was mijn eerste reac
tie: het is mooi! Ik bedacht mij, dat 
ik sinds 1987 steeds opnieuw stappen 
heb gezet, die ik zoveel jaar geleden 
nooit had kunnen bedenken. In het 
CDA, maar vooral ook dankzij het CDA. 
En dankzij het CDAV.’

Hoe is je carrière verlopen tot op 
heden? ‘Ik ben twintig jaar geleden 
begonnen als slapend lid. Daarna ben 
ik achtereenvolgens actief geworden 
als vrijwilliger in de CDA-afdeling 
Etten-Leur, bestuurslid, raadslid, vice- 
fractievoorzitter en weer terug in het 
bestuur als secretaris (de klap van 

1994 zeg maar). Tussentijds heb ik de 
Kaderschool gevolgd.
Als lijsttrekker kwam ik weer in de 
raad en via het wethouderschap ben 
ik uiteindelijk burgemeester van Gel- 
drop-Mierlo geworden.’

Ik weet nog hoe ik heb geroepen dat 
de politiek niets, maar dan ook he
lemaal niets, voor mij was. Via den 
Haag en Alkmaar, verhuisde ik met 
mijn man en kind naar Etten-Leur, 
raakte per ongeluk actief betrokken 
in de gemeentepolitiek, en riep dat 
dat niets voor mij was: een hoge ge
middelde leeftijd, weinig leeftijd- en 
levensfase-genoten. ik herkende er in 
eerste instantie maar weinig gemeen
schappelijks in.
Maar ik heb het geluk gehad om men
sen op mijn weg tegen te komen, die 
van dat roepen totaal niet onder de 
indruk raakten, en die iets zagen in 
mij wat ik zelf nog niet had herkend. 
Die mij er van overtuigden dat mijn 
bijdrage er toe deed, op welk niveau 
van de partij dat ook gebeurde. Die 
me hebben geholpen om over moei
lijke hobbels heen te stappen en te le
ren incasseren als dat nodig was'.

Welke drempels ben jij tegen geko
men? 'Genoeg. Het was geen gemak
kelijke, vanzelfsprekende weg. Maar 
wel een weg die ik kennelijk toch 
graag bewandelde, steeds opnieuw 
nieuwsgierig naar de volgende bocht, 
en zelfs de hobbels die ik tegen
kwam’.

Wat is het belang van politiek? ‘In 
de politiek gaat weinig vanzelf. Maar 
politiek is van belang. Het doet er toe. 
En het is daarom dat het zo belangrijk 
is dat we actief participeren, vrouwen

http://www.rda.nl/cdav
mailto:beernink.cdav@cda.nl
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Het bestuur van het CDAV. V.l.n.r Arinda Callewaert, Lucy Spee-Rouppe van der Voort, Alice van den Nieuwboer, vice-voorzitter Hester Maij, 

kersvers voorzitter Rianne Donders-de Leest, Gerda Kempen en scheidend bestuurslid Hillie van de Streek. Achter hen Ellie Wijman en 

Kyra van der Veen.

en mannen. En het liefst in een zo 
evenwichtige verhouding, dat maakt 
de kwaliteit van de besluitvorming 
alleen maar beter. Daar ben ik diep 
van overtuigd. Ik ben in de politiek 
terecht gekomen omdat ik iets wilde 
doen ten dienste van de samenle
ving. Dat heeft mij tot aan het ambt 
van burgemeester gebracht. Met veel 
plezier’.

Hoe zie jij jezelf als voorzitter 
van het CDAV? ‘Ik hoop velen te stimu
leren de stap te zetten, om actief en 
mondig bezig te zijn in het CDA. Het 
CDAV heeft daar een sleutelrol in, als 
het om de vrouwelijke bijdrage gaat. 
Ik wil graag stimuleren en verder bou
wen wat al goed begonnen is. Ik zal 
deze kans goed benutten!’

Vrouwen (be)sturen’
Het projectteam van het jaarthema 
(Lucy Spee-Rouppe van der Voort, 
Christa Kuiper, jellie Tiemersma, Ma
rieke van der Werf en Frederique 
Windhorst) presenteerden ‘Vrouwen 
(be)sturen!’. Na de inleiding door 
Marja van Bijsterveldt en Liesbeth Kui
per is met elkaar gesproken over vra
gen als; Wat kunnen we als vrouwen 
zelf doen, wat kan het CDAV doen en 
wat kan het CDA doen? Met de aan

bevelingen gaat Lucy concreet aan de 
slag. Want ‘je moet gewoon doen’. 
Hieronder een samenvatting. De vol
ledige aanbevelingen vindt u op de 
website.

Drempels vanuit de vrouwen 
zelf (top 3):
• Vrouwen zijn te perfectionistisch. De 

inleidende woorden van de sprekers 
werden herhaald: mannen sollicite
ren bij 8o procent profielinpassing, 
vrouwen aarzelen nog bij 120 pro
cent. Als ervaringsvoorbeeld werd 
genoemd dat het vrouwen ont
breekt aan gezond relativeringsver
mogen; te vaak vragen ze zichzelf af 
wat zíj fout gedaan hebben;

• Vrouwen gaan onderling niet goed 
met elkaar om. Als voorbeeld is ge
noemd dat je als vrouw nooit recht
streeks kritiek krijgt van andere 
vrouwen, maar altijd indirect;

• Vrouwen die bewust kiezen voor 
zichzelf en hun eigen leven leiden 
doen het nooit goed in de ogen van 
de maatschappij. Een deelneemster 
heeft ondanks haar tegenwerkende 
opvoeding en echtgenoot altijd ge
kozen voor haar werk. Dat was niet 
eenvoudig. Nu is ze oma en past ze 
enkele dagen in de week op haar 
kleinkinderen juist om haar doch

ter de kans te geven haar carrière 
te ontwikkelen. Zoveel afkeuring 
van vrouwen als ze heeft ontmoet 
in haar werkzame leven omdat ze 
zich niet opofferde voor haar gezin, 
zoveel afkeuring van vrouwen krijgt 
ze nu dat ze niet ‘geniet’ van haar 
pensioen en ongeëmancipeerd op 
de kleinkinderen past 
nooit goed!

het is ook

Hoe kies ik voor mezelf zonder schuld 
en overmatige verantwoording
Op pro-actieve wijze (assertief en voor
af) duidelijke grenzen stellen ten aan
zien van je eigen inzet op het werk, in 
het gezin en als vrijwilliger. Dit bete
kent dat vrouwen bewust van te vo
ren na moeten denken over hun eigen 
energie, inzet, grenzen en doelen.
- Parttime werken moet kunnen en 
niet worden afgestraft;

-Ook bij perioden van onbetaalde ar
beid kun je je blijven ontwikkelen in 
vrijwilligerswerk;

-Voedt zonen en dochters praktisch 
op.

Wat kan het CDAV doen om ‘drem
pels’ te overwinnen?
Op lokaal niveau top 3:
• Een coaching-handboek/ draaiboek 

vanuit het CDAV. Hierbij kunnen de
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hoofdlijnen van een coachingstraject 
worden vastgelegd, met wel ruimte 
voor maatwerk. Ook worden hierin de 
financiële mogelijkheden uiteengezet;
• Op gebied van werving nieuwe le

den het aanbieden van korte termijn 
'klussen’ en 'snuffelstages’ om zich 
actief in te zetten voor het CDAV/ 
CDA. Jongere vrouwen willen zich 
minder snel binden aan vrijwilligers
werk voor de lange termijn. Door 
het aanbieden van 'korte klussen’ 
heb je een kennismaking en ook tij
delijk extra mankracht om weer iets 
te organiseren;

• Het CDAV moet aansprekende on
derwerpen organiseren die dicht bij 
de burger staan. Soort 'huiskamer- 
bijeenkomsten’. Hierdoor creëer je 
een contactmoment met (nieuwe) 
vrouwen.

moet
Op landelijk niveau top 3:
• Het CDAV landelijk moet be

ter samenwerken met de lokale 
afdelingen;

• Aandacht vanuit het CDAV voor 
flexibele werktijden, resolutie op 
congres;

• Koppelen van vrouwen aan bestuurs
functies: als er een vacature is, bin
nen politiek/ bestuur/ bedrijfsleven 
dan moet het CDAV-bestuur (of CDA- 
vrouwen in het algemeen) actief een 
vrouw benaderen.

Wat kan het CDA doen om ‘drem
pels’ te overwinnen?
Bij vaststelling van het onderwerp van 
gesprek bleek de belangstelling uit 
te gaan naar de politieke boodschap 
van het CDA. Dat werd mede ingege- 
ven door de aanwezigheid van Corien 
jonker, Tweede Kamerlid. Zij heeft het 
woordvoerderschap op het gebied van 
emancipatie.

De eerste inventarisatieronde ging 
over de stelling: ‘meer vrouwen moe 
ten (blijvend) meedoen .hu het ar 

beidsproces’. De meningen waren 
verdeeld. Een aantal was het er mee 
eens omwille van het vele talent dat 
niet onbenut mag blijven, en omdat 
de maatschappij vrouwen hard nodig 
heeft. Een andere groep meende dat 
arbeidsparticipatie niet zaligmakend 
is. Een vrouw die kiest voor het gezin 
is net zoveel waard als een vrouw die 
buitenshuis werkt. In aansluiting bij 
dat laatste standpunt pleitte iemand 
ervoor om in het taalgebruik 'werk' 
ruimer te interpreteren. Ook arbeid 
thuis zou eronder moeten vallen, we 
moeten af van de tweedeling 'eco
nomisch zelfstandig’ en 'zorgen voor 
het gezin’. Iemand anders merkte op 
dat we onze definitie van welzijn rui
mer moeten interpreteren: vrije keuze 
voor mannen en vrouwen om te kie
zen voor binnen- of buitenshuis werk 
zou daar ook onder moeten vallen. 
Een derde argument tegen de stelling 
was het risico dat vrijwilligerswerk 
zou verdwijnen: als iedereen aan het 
werk is buitenshuis, wie pakt dan nog 
de vrijwilligerstaken op?

Als het CDA iets zou willen doen het 
verhogen van de arbeidsparticipatie 
van vrouwen, wat zou er dan moeten 
gebeuren? Hiertoe zijn suggesties ge
daan. De top 3:
• Perspectief ontwikkelen op ander

soortige carrièrepatronen;
• Stimuleren bewustwording van het 

probleem bij alle maatschappelijke 
partners, bijv, via de agendering in 
de SER;

• In (advies)commissies ten minste 50 
procent vrouwen.
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Verkiezing partijvoorzitter
Nadat bekend werd dat Marja van 
Bijsterveldt benoemd zou worden tot 
staatssecretaris van Onderwijs, Cul
tuur en Wetenschap heeft het Partij
bestuur op 22 februari jl. de procedure 
ten behoeve van de tussentijdse ver
kiezing van de partijvoorzitter vastge

steld. Tevens heeft het Partijbestuur 
de profielschets partijvoorzitter opge
steld en een vertrouwenscommissie 
ingesteld onder leiding van Karla Peijs, 
Commissaris van de Koningin in Zee
land. Vervolgens heeft tot 18 maart 
jl. de mogelijkheid open gestaan om 

kandidaten voor de functie van partij
voorzitter voor te dragen dan wel te 
solliciteren naar deze functie. Op 20 
april jl. heeft de vertrouwenscommis
sie bij monde van Karla Peijs verslag 
gedaan aan het Partijbestuur.

Bekendmaking meervoudige voordracht

Op 20 april jl. heeft het Partijbestuur 
op voorstel van het Dagelijks Bestuur 
de meervoudige voordracht ten be
hoeve van de verkiezing van de par
tijvoorzitter vastgesteld, bevattende 
de volgende kandidaten, waarvan de 
namen in alfabetische volgorde staan 
vermeld:

Kandidaat I

Jeroen Alting von Geusau (39 jaar)
Woonachtig te Beek en Donk

Businessmanager, NXP 

Semiconductors

Bestuurslid CDA-Laarbeek

Kandidaat II

Peter van Heeswijk {44 jaar)
Woonachtig te Luyksgestel

Leidinggevende, Familiebedrijf

Bakkerijk van Heeswijk

Voorzitter CDA-Noord-Brabant

Tot en met 6 mei aanstaande had elk lid en/of gemeentelijke afdeling en/of provinciale afdeling de bevoegdheid gehad
schriftelijk aan het Partijbestuur te verzoeken de naam van een door hem of haar gewenste kandidaat toe te voegen.
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Stemprocedure

Aansluitend zijn alle stemgerechtigde 
leden (lid geworden vóór 4 april 2007 
en vóór 12 april 2007 de contributie 
over 2007 en 2006, indien van toepas
sing, voldaan) rond 10 mei schriftelijk 
in kennis gesteld van de meervoudige 
voordracht van het Partijbestuur en 
de eventueel toegevoegde kandida
ten. Tegelijkertijd hebben de stemge

rechtigde leden hun stembescheiden 
ontvangen. Vragen met betrekking tot 
de stembescheiden kunnen worden 
gesteld aan de helpdesk, telefoon
nummer 070-3424888, 
helpdesk@cda.nl.

e-mailadres 
uitbrengenHet

van een stem kan op drie manieren 
geschieden: per post, per telefoon of 
per internet. De termijn voor het uit

brengen van een stem sluit op 30 mei 
2007. Vervolgens maakt de door het 
Partijbestuur ingestelde stemcommis- 
sie de uitslag van de stemming op. De 
definitieve vaststelling van de uitslag 
van de verkiezing van de partijvoorzit
ter vindt plaats tijdens het Partijcon
gres op 2 juni 2007.

- belangrijke informatie • belangrijke informatie • belangrijke informatie • belangrijke informatie

We willen u echter met klem verzoeken om, indien u in de gelegenheid hiervoor bent, via internet te stemmen. Aan deze 

manier van stemmen zijn namelijk voor de vereniging nauwelijks kosten verbonden. Een stem per telefoon kost onze partij 

circa twintig eurocent, per mobiele telefoon zelfs vijftig eurocent, en een stem per post kost het CDA bijna tachtig eurocent.

Op de volgende pagina’s treft u de interviews met de kandidaat-partijvoorzitters
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Kandidaat-partijvoorzitter

Geloof in
Jeroen Alting von Geusau is 39 Jaar, getrouwd en vader van 
een dochter en twee zonen in de leeftijd van twee tot zes 
jaar. Zijn vrouw Dorothea, die oorspronkelijk uit het Oos
ten van het land (Diepenheim) komt, heeft hij tijdens zijn 
studie in Leiden ontmoet. Het gezin woont sinds enkele 
járen in Beek en Donk en Jeroen werkt als teamleider bij 
een chipfabriek (NXP Semiconductors - voormalig Philips) 
in Eindhoven.

Waarom heeft u gesolliciteerd?

Al sinds 1990 ben ik actief binnen het CD|A en daarna het 
CDA op zowel lokaal als landelijk en Europees niveau. Naast 
activiteiten in kerk en school wil ik me nog meer inzetten 
voor het CDA. De afgelopen tijd heb ik daar met enkele men
sen over gesproken, zij adviseerden me te reageren op de va
cante post van CDA-voorzitter. Na overleg met mijn vrouw, 
mijn ouders er nog enkele goede vrienden heb ik besloten 
mijn gegevens naar de Vertrouwenscommissie te sturen om 
me volledig in te kunnen zetten voor de partij. Het bedrijfsle
ven is zeker erg leuk, maar ik maak nu bewust de keuze om 
mij ideologisch in te zetten. Het voorzitterschap beschouw 
ik niet als opstap voor een politieke carrière, ik ben een ech
te verenigingsman en blijf dat.

Wat is uw motto? Wat zijn uw doelstellingen?
Wat wilt u bereiken?

Mijn motto is: Geloof in het CDA. Waarom 'Geloof in het 
CDA’? We zien dat de afgelopen vijfentwintig jaar het CDA 
wat pieken en dalen heeft gekend, maar we hebben altijd 
een sterke groep mensen gehad, die gelooft in deze partij, 
een partij waar we trots op zijn! Dat wil ik vasthouden, ook 
voor de komende vijfentwintig jaar. Het geloof in het CDA 
verwijst natuurlijk ook naar de C van het CDA. Deze C is es
sentieel en daar moeten we meer voor uit durven komen. 
Het CDA is in ons land de enige christendemocratische partij 
en dat blijven we!

Wat betreft de doelstellingen heb ik rondom de drie letters 
van het CDA, drie kernpunten opgebouwd: de C van consi
stentie, de D van duidelijkheid en de A van actie. Wat bedoel 
ik daarmee?
Ik begin met de C; consistentie. We zien dat we als CDA de 
laatste járen een heel consistent beleid hebben gevoerd. We 
zijn koersvast. We zijn toonaangevend in het politieke debat 
en zijn de gezinspartij. Dat wil ik vasthouden, want dat bindt 
ons, dat geeft rust en stabiliteit in de vereniging. Toch moe
ten we er ook voor zorgen dat rust en stabiliteit vernieuwing 
niet in de weg staan. Dus consistent betekent ook dat we

het CDA!
Jeroen Alting von Geusau

blijvend moeten werken aan de toekomst en de visie van de 
partij.

Duidelijkheid is wat mensen binnen een vereniging bindt, 
vasthoudt en aantrekt. Als een vereniging duidelijk is, dan 
raken (potentiële) leden geïnteresseerd, je moet als partij 
duidelijk standpunten innemen, dat bepaalt je identiteit. 
Duidelijkheid over vragen als: Waar staan we als partij op 
langere termijn? Wat is de boodschap van het christelijk-so- 
ciaal denken en hoe kunnen we die beter zichtbaar maken. 
Of hoe ver willen we het democratiseringsproces binnen de 
partij gestalte geven? De normen en waardendiscussie is tot 
nu toe een politieke discussie geweest. Wat vinden de leden 
nou zelfvan de normen en waardendiscussie? Eigenlijk gaat 
het erom hoe we de vereniging ook door middel van duide
lijkheid nog meer vitaliseren, zodat de partij bruist van ener
gie en enthousiasme en zodat we ook na 2011 een duidelijke
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Tekst: Michael Schnackers Kandidaat-partijvoorzitter

agenda hebben, gedragen door onze leden. Een heel actieve 
rol hierbij zie ik weggelegd voor het Wetenschappelijk Insti
tuut en het Steenkampinstituut, maar zeer zeker ook voor 
de Bestuurdersvereniging, het CD)A en het CDAV.

psn■■ *
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nemerscommissie in het leven willen roepen, om effectiever 
om te kunnen gaan met vraagstukken van het bedrijfsleven, 
ondernemers en ook de boeren. Ik denk vaak dat wij onder
nemers, die ook lid zijn van onze partij, niet genoeg ruimte 
geven om mee te denken in ons economisch beleid.
Het interessante van zo’n ondernemersgroep is natuurlijk 
ook hoe die zich in discussies gaat verhouden tot de Basis
groep Sociale Zekerheid. Als je die twee bij elkaar brengt, ga 
je ook echt discussies krijgen in de partij. Dit alles moet voor 
de vereniging leiden tot een Agenda 2011 waarin onze koers 
uitgestippeld is en die moet ons helpen een actieve bewe
ging te worden van belangenbehartiging, dienstverlening 
en zingeving.

Hoe denkt u ‘nieuwe' doelgroepen , zoals jongeren en stede 
lingen, aan het CDA te binden ?

Als we jongeren meer bij het CDA willen betrekken, dan zul
len we de zaaltjes uit moeten. Ik wil een partij waarin we 
op informele en ook gezelligere wijze discussies voeren, dus 
waarom niet eens onder het genot van een goed glas bier. 
Dan stimuleer je niet alleen de politiek-inhoudelijke discus
sie, maar ook de netwerkfunctie van de vereniging. Verschil
lende afdelingen in de partij hebben hier al heel goede initi
atieven op genomen die moeten we gebruiken. Daarnaast is 
het versterken van het CDJA voor mij een speerpunt voor de 
komende vier jaar: Hoe kunnen we het CDJA vanuit het CDA 
meer voeden om nog succesvoller te worden, want het CDJA 
is een schakel in het CDA.

■

Wat zijn uw drijfveren? Waardoor wordt u gemotiveerd?

9

■

9■
Het laatste punt is de A van actie. Rondom de vijf thema’s 
van mensen, organisatie, communicatie, maatschappelijk 
middenveld en vereniging denk ik aan concrete acties waar
aan ik de komende vier jaar wil werken. Ik wil bijvoorbeeld 
een actief vrijwilligersbeleid waarin we binnen de partij nog 
beter talenten gaan 'spotten’ en politici gaan coachen, ook 
met de hulp van oud-politici die als mentor kunnen optre
den. Ik wil ook met de regio’s en het partijbureau kijken hoe 
het bureau als full service-bureau voor afdelingen en leden 
kan fungeren. Ook zullen we op het terrein van communi
catie continu moeten vernieuwen. Als partij het land in on
der de titel 'CDA ontmoet’, en dan niet alleen met leden, 
maar ook geïnteresseerden. Internet zal een nog actievere 
rol moeten gaan spelen om ook de jongeren meer bij de 
partij te betrekken. Onze discussies met het maatschappe
lijke middenveld zullen versterkt moeten worden en ik zou 
op korte termijn naast de buitenlandcommissie een onder-

Mijn grootste drijfveer is mijn gezin. Van daaruit gezien is 
de christendemocratie van groot belang omdat ik binnen die 
contouren kan bouwen aan een betere maatschappij voor 
mijn kinderen. Ik voel me christendemocraat in hart en nie
ren, en heb me altijd geroepen gevoeld me in te zetten voor 
de maatschappij naast mijn dagelijkse werk. Ik zie het CDA- 
voorzitterschap als een unieke mogelijkheid om mij voor een 
bepaalde periode voor honderd procent in te zetten voor de 
samenleving en de christendemocratie.

Wat is, volgens u, de rol van de partijvoorzitter in het CDA?

Als voorzitter wil ik dienstbaar zijn aan de leden. Ik wil be
trokken leiderschap tonen en daadkracht op basis van draag
vlak binnen de partij, met name onder de leden. Ik wil een 
bruggenbouwer zijn tussen fractie en partijleider enerzijds 
en de leden in het land anderzijds. Als voorzitter ben ik de 
man van de vereniging die mensen samenbrengt. Verder wil 
ik een bruggenbouwer zijn tussen onze trouwe, oudere ge
neratie en onze aanstormende, jongere generatie.

Een langere versie van het interview kunt u vinden op:
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Kandidaat-partijvoorzitter Peter van Heeswijk

Een partij voor ons allen
Peter van Heeswijk is 44 jaar, getrouwd en vader van een 
dochter (4) en een zoon (7j. Hij woont in Bergeijk en werkt 
in het familiebedrijf Bakkerij van Heeswijk in Luyksgestel 
in de Brabantse Kempen.

Waarom heeft u gesolliciteerd?

Ik heb altijd het beste van twee werelden kunnen doen. Na 
mijn studie politieke wetenschappen ben ik gaan werken 
in ons familiebedrijf, een bakkersbedrijf met tachtig werk
nemers. Ik weet wat het is om te zorgen voor het dagelijks 
brood, maar ik heb het. ook nooit bij brood alleen gelaten. 
Naast mijn ondernemerschap heb ik vrijwilligerswerk gedaan 
en ben ik al ruim twintig jaar actief binnen eerst het CDjA en 
daarna het CDA. Zo ben ik negen jaar lid geweest van Provin
ciale Staten en ben nu vier jaar voorzitter van het CDA-Bra- 
bant. je zou dus kunnen zeggen dat de partij mij kent en ik 
de partij. Toen anderen mij wezen op deze functie, dacht ik: 
het is wei een erg mooie uitdaging om voorzitter te worden 
van de partij waar mijn hart bij ligt, het CDA.

middengroepen, de ouderen, de boeren en ondernemers; zij 
en vele anderen vormen de basis. Over de positie van vrou
wen kan ik duidelijk zijn: ik heb hun positie actief versterkt, 
ik ben geen man van grote revoluties. Een organisatie, een 
samenleving wordt stapje voor stapje beter en niet met 
grote omwentelingen. Rust en ruimte vind ik dan ook heel 
belangrijk in onze partij, je ziet aan andere partijen wat er 
gebeurt als je die rust niet weet te behouden. Maar rust is 
geen stilstand, daarvoor is er teveel te doen.

Er zijn nog meer stappen die ik, samen met het bestuur, wil 
nemen. Dat is ten eerste dat onze organisatie op alle lagen 
meer concrete ondersteuning kan gebruiken. Ik weet heel 
goed hoe moeilijk het kan zijn om afdelingen draaiend te 
houden. De ondersteuning van lokale initiatieven kan be
ter. Daarnaast zijn we nog niet attent genoeg als het gaat 
om bijvoorbeeld het verwelkomen van nieuwe leden of het■Wat is uw motto ? Wat zijn uw doelstellingen ?

Wat wilt u bereiken?
i

Mijn persoonlijk motto is: Wie je bent, is ook wat je bete
kent voor anderen. En dat vind ik heel erg passen bij het we
reldbeeld van het CDA. Niet alleen de staat, niet alleen het 
individu, maar de samenleving heeft de kracht om er iets 
moois van te maken in ons land. Als partij moeten we dat 
dichterbij brengen. De partij is er voor Nederland en niet an
dersom. Mijn motto voor het CDA is dan ook: een partij voor 
ons allen.

■

Het CDA is sterk en dat wil ik samen met de leden nog ster
ker maken. Als voorzitter is de belangrijkste rol die je moet 
spelen, de richting van de vereniging, de zorg voor de leden 
en de afdelingen. We moeten boven de waan van de dag uit
komen en het politieke debat met elkaar aangaan, geïnspi
reerd door ons geloof en met uitsluiting van niemand. Sa
men moeten we de vraag beantwoorden: waar willen we 
met de christendemocratie naar toe? We moeten die her
kenbare partij blijven waarvan mensen zeggen: dat is niet 
links, dat is niet rechts, dat is het CDA.

Voor mij betekent dit dat we een partij voor iedereen moe
ten zijn. Daar moeten we nog nadrukkelijker op inzetten. 
De afgelopen twee verkiezingen - de Tweede Kamerverkie
zingen en Provinciale Statenverkiezingen - hebben we heel 
goed gescoord onder jongeren. Het politieke debat met hen 
zoeken is dus van levensbelang. De basis blijft hetzelfde. De
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Tekst: Michael Schnackers Kandidaat-partijvoorzitter I

doorgeven van adreswijzigingen. Dat soort schijnbaar kleine 
dingen zegt veel over de rest van de organisatie.
Ten tweede, er is in het CDA een ‘splitsing’ tussen het poli
tieke netwerk, georganiseerd binnen de Bestuurdersvereni- 
ging, en het organisatorische deel van de partijorganisatie. 
Dat lijkt logisch, maar in de praktijk is die scheiding niet zo 
scherp, want ook binnen de partij, binnen de afdelingen en 
provincies, discussiëren we over politiek. Het zou goed zou 
zijn als deze twee organisaties meer bijeen zouden komen. 

ling aantrekkelijk kan zijn. Het spreekt mij bijvoorbeeld aan 
hoeveel allochtone ondernemers de steden sterker maken. 
Die moeten zich ook door ons aangesproken voelen. Daarbij 
moeten we niet in de valkuil trappen om te denken dat aan
dacht voor nieuwe doelgroepen een afscheid betekent van 
oude doelgroepen. Als de boodschap krachtig genoeg is, en 
dat is die, bereiken we nog steeds de traditionele basis van 
onze partij. Weer: ik wil een partij voor ons allen.

Wat zijn uw drijfveren ? Waardoor wordt u gemotiveerd?
Hoe denkt u ‘nieuwe’ doelgroepen, zoals jongeren en stede 
lingen, aan het CDA te binden?

Ik merk dat het CDA een aantal kenmerken heeft die op dit 
moment jongeren aanspreekt. Er is nog wel een verschil tus
sen of je jongeren alleen aanspreekt, omdat ze op je stem
men, of dat jongeren ook daadwerkelijk participeren in de 
partij. Dat is een stap verder. Dat is ook lastig, maar het be
gint met politieke interesse.
En niet alleen bij de jongeren. Als je het over de stedelingen 
hebt, geldt precies hetzelfde. We moeten nog nadrukkelijker 
laten zien dat het mensbeeld van het CDA ook voor de stede

I

Ik wil graag een bijdrage leveren aan deze samenleving, 
naar beste kunnen. Het idee daarachter is dat je door sa
menwerking ver komt. Belangrijk vind ik ook dat zelfrelati
vering de sleutel is voor het openstaan voor anderen. Dat is 
voor mij een van mijn belangrijkste drijfveren. En het CDA is 
mijn partij, daar voel ik me al twintig jaar bij thuis. Ook dat 
is voor mij een drijfveer.

Wat is, volgens u, de rol van de partijvoorzitter in het CDA?

Ik denk dat de rol van de partijvoorzitter drieledig is. Het be
langrijkste is dat hij zich richt op de vitaliteit van de vereni
ging. Drie verkiezingen op rij hebben een zware wissel ge
trokken op de inzet van vrijwilligers. Nu wordt het tijd dat 
we weer aandacht krijgen voor scholing, ledenwerving en 
wat ik zei: jongeren erbij betrekken, niet alleen electoraal, 
maar ook actief binnen onze partij.

Verder moeten we nu al de discussie voor de politieke agen
da over vier jaar starten. Het kabinet en de Tweede Kamer 
hebben een opdracht voor de komende vier jaar in het re
geerakkoord vastgesteld. Dit betekent dat wij als partij, los 
van de waan van de dag, nu moeten gaan discussiëren over 
wat ons zal gaan bezighouden over vier jaar, bijvoorbeeld 
over de vraag wat moderne gezinspolitiek is, of de vraag hoe 
we degenen die binnen nu en zes jaar de arbeidsmarkt mas
saal gaan verlaten, betrokken houden bij de samenleving.

De derde taak van de partijvoorzitter komt voort uit het feit 
dat hij namens het partijbestuur bij het bewindsliedenover- 
leg en het fractieoverleg in de Tweede Kamer zit. De voorzit
ter zal, vanuit een heldere rolopvatting, de signalen uit de 
partij moeten doorgeven aan degenen die het politieke pri
maat hebben gekregen. Die taak spitst zich toe als het gaat 
om de werving en selectie van kandidaten. Daarin speelt de 
voorzitter een sleutelrol. Die rol vergt vooral veel mensen
kennis, maar een goede kennis van de partij is daarbij ook 
onontbeerlijk, naast een grote mate van zorgvuldigheid. Dat 
is een hele verantwoordelijkheid, maar ik meen daar nu de 
achtergrond voor te hebben. En zeker daarin wil ik het motto 
vormgeven dat het CDA een partij voor ons allen moet zijn.

Een langere versie van het interview kunt u vinden op:
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Nederland Tekst: Marjolijn van der Stel

De ambities van de staatssecretarissen

Ank Bijleveld, staatssecretaris van Binnenlandse Zaken
Ik wil mij als staatssecretaris van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties opstel
len als partner van de medeoverheden. Dat gaat dan om provincies en gemeenten, 
maar ook om de andere landen van het Koninkrijk. Ik wil dan ook nadrukkelijk kijken 
wat ik als verantwoordelijk bewindspersoon kan betekenen voor deze medeoverhe
den. Daarvoor is het van belang dat wij als kabinet werken aan het normaliseren van 
de bestuurlijke verhoudingen in Nederland, en gemeenten en provincies met respect 
tegemoet treden, zonder daarbij onze verantwoordelijkheid uit het oog te verliezen. 
Wij werken als verschillende overheden allemaal maar aan één doel en dat is een 
goede en toegankelijke dienstverlening voor de mensen.
Ik geloof nadrukkelijk in krachtige gemeenten. Mijn ambitie is om de dienstverlening 
van de overheid op een hoger niveau te brengen door de burger meer centraal te 
stellen. U kunt hierbij denken aan het maken van één (digitaal) loket waar burgers 
met alle vragen terecht kunnen, ook al hebben deze betrekking op verschillende de
len van de overheid of het verder uitwerken van DigiD, zodat iedereen thuis vanach
ter zijn PC zaken kan afhandelen met de overheid. In het verlengde hiervan wil ik 
verder gaan met het verminderen van administratieve lasten voor burgers. De doel
stelling van een vermindering van administratieve lasten voor burgers van 25 pro
cent is een mooie, maar mensen moeten het ook wel daadwerkelijk merken. Tot slot 
wil ik het veranderingsproces op de Nederlandse Antillen met kracht doorzetten. Dat 
proces moet ertoe leiden dat de situatie op de Antillen verbetert en dat de bestuurs
kracht op de Antillen vergroot wordt.
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Cees van der Knaap, staatssecretaris van Defensie
Mijn hart ligt bij Defensie en daarom ben ik verheugd dat ik mij in opnieuw als staats
secretaris voor dit ministerie mag inzetten. Het leveren van een constructieve bij
drage aan de internationale rechtsorde en vrede en veiligheid in de wereld is ook 
voor dit kabinet een belangrijke prioriteit. Ik ben trots op de vrouwen en mannen 
die, vaak onder moeilijke omstandigheden, met hun persoonlijke inzet een belang
rijk aandeel leveren aan een rechtvaardiger wereld. Voor hen wil ik mij de komende 
jaren dan ook weer sterk maken. Onze militairen zetten zich in voor mensen elders 
in de wereld en zij mogen dan ook rekenen op alle ondersteuning die nodig is bij de 
uitoefening van hun vak én op waardering vanuit de Nederlandse samenleving. In de 
komende vier jaar wil ik meer mogelijkheden creëren om werk en zorg te combine
ren, meer vrouwelijke en allochtone medewerkers bij Defensie, optimale loopbaan- 
en ontplooiingsmogelijkheden voor onze medewerkers, onder meer door samenwer
king met het bedrijfsleven, een veilige en beschermde werkomgeving, goede zorg en 
nazorg inclusief een compleet veteranenbeleid. Daarnaast wil ik duurzaam omgaan 
met Nederland. Indien wij terreinen afstoten, wil ik bevorderen dat deze een zinvolle 
bestemming krijgen, bijvoorbeeld voor woningbouw of als bedrijventerrein. Maar 
ook als de nieuwe eigenaar kiest voor natuurontwikkeling wil ik mij inzetten voor de 
realisatie daarvan. De economie van Nederland is gebaat bij innovatie en voldoende 
mogelijkheden voor de Nederlandse industrie. Ik ben mij hiervan bewust en zal ook 
daaraan mijn steentje bijdragen. Tenslotte verwacht ik dat Defensie voor Nederland 
veel zal betekenen op het gebied van ondersteuning van de civiele autoriteiten. Met 
mijn mannen en vrouwen zet ik er de komende vier jaar graag de schouders onder.



Fotografie: ANP Nederland

Het vierde kabinet Balkenende telt vier CDA staatssecretarissen.

Wat zijn hun doelstellingen?

Jan lees de Jager, staatssecretaris van Financiën
Vol ambitie ben ik de politiek ingegaan. De kennis en ervaring die ik als ondernemer 
heb opgedaan, wil ik graag inzetten voor de publieke zaak. Ik zie het als een uitda
ging om in het kabinet de fiscale portefeuille voor mijn rekening te nemen.
Natuurlijk moet er in de eerste plaats voldoende belastinggeld binnenkomen, maar 
daarnaast ben ik ervan overtuigd dat de inrichting van ons belastingstelsel efficiënter 
kan worden gemaakt. Iets wat goed is, zoals werken en ondernemen, moeten we sti
muleren. Milieuonvriendelijke activiteiten verdienen echter een ontmoediging.
Daarnaast ben ik ook verantwoordelijk voor het beheer van staatseigendommen 
(Domeinen) en de vermindering van de administratieve lasten. Daar waar het alle
maal best wat minder kan met regels en handhavinglasten moet het ook gewoon 
wat minder worden. Pragmatisch wil ik deze problemen en knelpunten aanpakken. 
De pijlers van mijn beleid zullen zijn; ondernemerschap, innovatie en duurzaamheid. 
Ondernemerschap is naar mijn idee de basis van een florerend bedrijfsleven. Voor het 
midden- en kleinbedrijf is zeker een net zo belangrijke rol weggelegd als voor het in
ternationale grootbedrijf. Een gezonde economie zorgt daarbij voor voldoende werk
gelegenheid, zodat mensen kunnen blijven meedoen. Door innovatie kunnen nieuwe 
ideeën ontkiemen die ten goede komen aan de ontwikkeling van mens, maatschappij 
en natuur. Want onze leefomgeving mogen we natuurlijk niet vergeten. We hebben 
de plicht om als een goed rentmeester de wereld om ons heen te beheren. De voor
liggende uitdagingen pak ik graag op. We zullen onze schouders eronder moeten zet
ten. Met elkaar, en voor elkaar.

IVlarja van Bijsterveldt, staatssecretaris van Onderwijs 
Cultuur en Wetenschap
Met veel enthousiasme wil ik me de komende járen inzetten voor het onderwijs. Als 
christendemocraat geloof ik in de kracht van goed onderwijs. Goed onderwijs laat de 
talenten van jonge mensen tot hun recht komen, stimuleert hen het beste uit zich
zelf te halen. Goed onderwijs is ook de basis voor een sterke economie en het funda
ment voor een samenleving waarin iedereen meedoet. De kwaliteit van ons onder
wijs staat ter discussie. Uit de felheid waarmee die discussie gevoerd wordt, blijkt 
een grote betrokkenheid, van leraren, van leerlingen en hun ouders, van directeu
ren. Dat is goed. Die betrokkenheid hebben we hard nodig. Het onderwijs is niet van 
Den Haag, maar van al die mensen die dag in, dag uit met hartstocht aan het onder
wijs vorm geven: leraren, leerlingen en hun ouders. Met hen wil ik ervoor zorgen dat 
de kwaliteit van ons onderwijs boven iedere twijfel verheven is. Die kwaliteit wordt 
voor een belangrijk deel bepaald door de man of vrouw voor de klas. Zij maken het 
verschil. Zij leren hun leerlingen het beste uit zichzelf te halen, zij leren hun leerlin
gen dat er meer uit het leven te halen is dan een 'zes min’. Zij bereiden jonge men
sen voor op de samenleving van morgen. Een vak om trots op te zijn. Die trots mis ik 
soms wanneer ik spreek met leraren. Samen moeten we er alles aan doen om het vak 
van de leraar weer glans te geven. Dat is hard nodig om het lerarentekort het hoofd 
te bieden. Ik wil een staatssecretaris zijn die niet ‘meesombert’ met de beste stuurlui 
aan wal, maar oog heeft voor al het moois dat iedere dag in ons onderwijs gebeurt. 
En een staatssecretaris die met opgestroopte mouwen alles aanpakt wat anders en 
beter moet. Daar kunt u mij op aanspreken!
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Van de partij HRM

Menselijk kapitaal.
Wat is dat eigenlijk waard?
Sinds een aantal járen kent het CDA 
een heuse HRM-afdeling. Deze afde
ling houdt zich bezig met Human Re
source Management (HRM) en be
vindt zich in het partijbureau te Den 
Haag. HRM betekent zoveel als het 
adequaat inzetten van menselijk kapi
taal. Maar wat is ‘menselijk kapitaal’ 
in een politieke vereniging eigenlijk, 
wat kun je ermee en waarom houdt 
het CDA zich ermee bezig?

Het CDA is een politieke partij, of liever 
een vereniging, die een politiek doel 
voor ogen heeft. Om verschillende re
denen zijn mensen lid van deze vereni
ging. Uiteindelijk willen leden zich be
trokken voelen bij hun partij en, ieder 
op zijn of haar manier, kunnen bijdra
gen aan het functioneren van de partij 
en het bereiken van haar idealen. Die 
bijdrage levert ieder lid vanuit zijn of 
haar eigen achtergrond met de eigen 
kennis en ervaring, juist door dat laat
ste kunnen we spreken van menselijk 
kapitaal, zijnde het geheel aan kwa
liteiten van CDA-leden dat binnen de 
partij aanwezig is.

De afdeling HRM houdt zich bezig met 
dit menselijk kapitaal en probeert het, 
ten gunste van de partij én aanslui 
tend bij de wensen en ambities van le
den, optimaal in te zetten. Eén van de 
speerpunten van HRM is om voortdu
rend te werken aan een beter zicht op 
de kwaliteiten en ambities van leden. 
Vervolgens wordt dit zoveel mogelijk 
afgestemd op de voortdurende be
hoefte vanuit de partij om de inbreng 
van deze leden te benutten. Dit werpt 
natuurlijk direct de vraag op hoe deze 
behoefte er precies uit ziet.
Het antwoord op deze vraag is in gro
te lijnen als volgt: ten eerste zijn er 
de politieke functies waarin volksver
tegenwoordigers van het CDA nodig 
zijn. Ten tweede zijn er de bestuurlijke 

functies binnen de verschillende gele
dingen van de partijorganisatie. Ten 
derde bestaan er binnen de partij al
lerlei commissies en werkgroepen die 
kennis en kunde op uiteenlopende the
ma’s vragen. Ten vierde is er de con
tinue stroom van diverse activiteiten 
waarvoor vrijwilligers nodig zijn. Voor
beelden hiervan zijn campagneactivi- 
teiten, publicaties in diverse media en 
het onderhouden van partijnetwerken. 
Ten vijfde speelt nog de zichtbaarheid 
en herkenbaarheid van CDA’ers binnen 
het openbaar bestuur, maatschappe
lijk middenveld en bedrijfsleven.

De rol die HRM in dit continue proces 
vervult, is die van knooppunt tussen 
‘vraag en aanbod' binnen de partij. 
Het belang dat voortdurend geldt, is 
dat hoe meer de partij het menselijk 
kapitaal binnen haar gelederen kent, 
des te beter dit ingezet kan worden. 
Het belangrijkste instrument daartoe 
is de HRM-databank, waarin inmiddels 
een kleine tweeduizend CV’s van CDA- 
ers opgeslagen zijn. Daarnaast zijn er 
de drie permanente HRM-commissies, 
te weten de Scouting-, Loopbaan- en 
Benoemingencommissie. Ook de oriën- 
tatiegesprekken die de afdeling biedt, 
het vacatureoverzicht dat ze verstrekt. 

Medewerkers HRM: Rob Covers (links), Wouter van den Beukel (rechts)

9

en de CDA-netwerken die ze faciliteert 
zijn voorbeelden van het leren kennen 
en inzetten van het menselijk kapitaal 
binnen de partij.

Deze HRM-activiteiten zijn na de af
gelopen járen nu op landelijk niveau 
goed ingebed in de partijorganisatie. 
Daarmee is de basis gelegd voor een 
HRM-beleid in de gemeentelijke en 
provinciale afdelingen. Een voorproef
je hiervan waren de competentiepro- 
fielen van lokale politici en het voe
ren van functioneringsgesprekken met 
raadsleden. Als vervolg hierop zal in 
de loop van 2007 de HRM-toolkit voor 
de lokale afdeling worden ontwikkeld. 
Ook op provinciaal niveau zal het HRM- 
beleid dit jaar een gezicht krijgen.

Samenvattend is de kern van al deze 
HRM-activiteiten, op welk niveau dan 
ook, dat het voortdurend kennen en 
inzetten van het menselijk kapitaal 
binnen het CDA van groot belang is om 
als politieke partij en vereniging goed 
te blijven functioneren. Het mense
lijk kapitaal binnen het CDA, gevormd 
door de leden van de partij, is daar
mee van grote waarde.

Meer info? hrm@cda.nl

■
■
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Mana Martens Dagboek
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Maandag 9 april 2007
Tweede paasdag. Niet in alle landen 
van de Europese Unie is deze dag een 
vrije dag. Wel in Nederland. Ook het 
Europees Parlement is vandaag geslo 
ten. Dus nog een lekker dagje in Ne 
derland. De dag begon met de eucha 
ristieviering in mijn parochiekerk. Het 
verhaal van de Emmaüsgangers blijft 
een inspirerend stukje evangelie. Het 
is een prachtige zonnige dag, dus 's 
middags buiten in de tuin de nodige 
post doorgenomen en ‘s avonds ad
ministratieve en kantoorwerkzaamhe- 
den kunnen doen.

Dinsdag 10 april 2007
Vanmorgen vroeg weer vertrokken 
naar het Parlement in Brussel. Een ver
trouwde route. Normaal doe ik er on
geveer 2 uur over, nu 3 uur. Bij Brussel 
bleek de snelweg afgesloten te zijn, 
met als gevolg een enorme file. De 
laatste vijf kilometer kostten me een 
uur. jammer, maar toch nog net op 
tijd voor ‘t wekelijks kantooroverleg. 
‘s Middags vergadering van de Com
missie Ontwikkelingssamenwerking.

Woensdag 11 april 2007
Zoals altijd in Brussel gaat de wekker 
om 7-00 uur. Het is een goede tradi
tie geworden om de dagen in Brussel 
en Straatsbrug te starten met een be
zoek aan de fitness. Door vroeg te ver
trekken ben ik de files vóór en start ik 
de dag gezond. Aansluitend ontbijt in 
het selfservice restaurant in het Par
lement mét de Nederlandse kranten 

van die dag. Om 9.00 uur begint de 
Commissie Ontwikkelingssamenwer
king. Tussen de middag het wekelijk
se delegatieoverleg. Elke week gaat 
een van onze delegatieleden naar de 
fractievergadering in de Tweede Ka
mer en sinds kort komt ook een van 
de Tweede Kamerleden naar onze de- 
legatievergaderingen. Vandaag is het 
de nieuwe woordvoerder Europese za
ken uit de Tweede Kamer, Henk jan 
Ormel. Leuk! Eind van de dag overleg 
met enkele collega’s over mijn rap
port over de gezamenlijke ontwikke- 
lingssamenwerkingstrategie voor Afri
ka van de Europese Unie en de Afri
kaanse Unie.

Donderdag 12 april 2007
Vandaag komen de winnaars van de 
Europa-prijsvraag die dagblad de Gel
derlander had uitgeschreven bij mij 
op bezoek in Brussel. Erg leuk om iets 
te mogen uitleggen over het belang 
van de Europese Unie en van gedach
ten te wisselen over actuele ontwikke
lingen in de EU. Om 12.00 uur moet ik 
hen even verlaten voor de installatie 
van de officiële EP-delegatie voor het 
Pan-Afrikaanse Parlement.
Ik ben een van de twee leden van 
onze 277-koppige fractie, ‘s Middags 
naar Den Haag, naar de persconfe
rentie naar aanleiding van het bezoek 
van de voorzitter van het Europees 
Parlement, Hans-Gert Pöttering (voor
heen de voorzitter van onze EVP-ED- 
fractie) aan Nederland. Aansluitend 
naar het wekelijkse overleg van de 

CDA-bewindslieden in het Catshuis. En 
dan (eindelijk) weer naar huis, waar ik 
rond middernacht aan kom.

Vrijdag 13 april 2007
's Morgens met de auto naar de ga
rage en naar de tandarts, aansluitend 
enkele afspraken, 's Middags mag ik 
een inleiding houden in Nijmegen ter 
gelegenheid van het veertig jarig be
staan van de Dekenale Caritas Instel
lingen. Ik spreek over ‘kerken en de 
nieuwe noden’. De burgemeester van 
Nijmegen spreekt vanuit politiek per
spectief. ‘s avonds naar Bussum naar 
de bijeenkomst van de Ridders van 
het Heilige Graf van Jeruzalem, ter ge
legenheid van de investituur.

Zaterdag 14 april 2007
De hele dag ‘Linschotenberaad’. Het 
jaarlijks beraad van de CDA-bewinds
lieden en het landelijk bestuur. Daar
voor worden ook de adviseurs uitge
nodigd. Ik ben daar als voorzitter van 
de CDA-delegatie in het Europees Par
lement één van. Een dynamische en 
inspirerende dag.

Zondag 15 april 2007
Rustdag. Wel nog even de post door
nemen, maar verder geen afspraken. 
Heerlijk.

Maria Martens is de nieuwe voorzitter 
van de CDA-delegatie in het Europees 
Parlement.

cda.nl 27



Wereldwijd

Naar een Europese Verdragswijziging

De Schmelzerlezing op 18 april jongstleden werd gehouden door 
de Luxemburgse minister-president jean-Claude juncker en minister 
van Buitenlandse Zaken Maxime Verhagen. Beide lezingen gingen 
over de nabije toekomst van Europa.

Tekst |an )aap van Halem Fotografie ANP

In 2003 Zc' s naast een Zweedse Ambassadeur die tranen 
in haar o--|n ! had. Tijdens een doorsnee vergadering van 
de vijftien 1 i. opese lidstaten kwamen tien nieuwe col

lega’s binnen die welkom werden geheten als voorlopige 
waarnemers. ‘Dat we dit nog mogen meemaken,’ waren 
haar woorden.

komen over de aanpassingen van de Europese Unie. Tijdens 
de jaarlijkse Norbert Schmelzerlezing sprak minister 
Verhagen (Buitenlandse Zaken) heldere taal: ‘Nederland 
is voor een Aanpassingsverdrag. Niet een Grondwet, maar 
een normaal Aanpassingsverdrag, zoals we die in het verle
den hebben opgesteld en zonder twijfel ook in de toekomst

Vijftig jaar Verdragen van Rome vierden de 27 lidstaten 
vorige maand in Berlijn. Er werd gefeest en gelachen en 
natuurlijk was de trotse hoofdstad van het verenigde Duits
land enthousiast. Angela Merkel straalde temidden van 
de Europese crème de la crème. Alles wat er in Europa toe 
deed, schreef analyses, deelde anekdotes met elkaar, ver 
telde over visie en toekomst en sprak gelukwensen uit. 
Dit historische moment en de tijd van bezinning die eraan 
voorafging, ligt gelukkig nu achter ons.

Sif

Vooruit kijken is nu aan orde. De 27 regeringsleiders zagen 
het niet zitten om gezamenlijk een handtekening te zet
ten op de verjaardagskaart van de Europese Unie. Verte
genwoordigers van de EU mochten heel officieel de eigen 
verjaardagskaart tekenen: ‘Met de Europese eenwording is 
een droom van eerdere generaties werkelijkheid geworden. 
Onze geschiedenis verlangt van ons dat wij deze gelukkige 
verworvenheid voor de komende generaties veiligstellen. 
Daartoe moeten wij de politieke vorm van Europa steeds 
weer aan de eisen van de tijd aanpassen. Om die reden zijn 
wij, vijftig jaar na de ondertekening van de Verdragen van 
Rome, verenigd in het streven de Europese Unie voor de 
verkiezingen voor het Europees Parlement in 2009 een ver
nieuwde gemeenschappelijke basis te geven.’

A.-'*

Aanpassingsverdrag
Dit betekent dat er de komende maanden zaken zullen wor
den gedaan. Want met deze zelfopgelegde deadline van 
2009 zal er in de komende maanden duidelijkheid moeten
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via verdragen, die elke keer het vorige verdrag hebben aan 
gepast: Rome, Maastricht, Amsterdam, Nice en binnen 
kort? Misschien komt er ooit wel een Verdrag van Ankara. 
Dat is natuurlijk voor volgende generaties die misschien 
nog meemaken dat de huidige Kopenhagen criteria strikt 
worden nageleefd en de EU verder gaat groeien. Dat gaat 
de huidige generatie niet per definitie meemaken. Deze Ko
penhagen criteria moeten in het nieuwe Aanpassingsver- 
drag worden opgenomen. Afspraak is immers afspraak en 
nu de EU met 50 jaar volwassen is geworden mag dat ook 
best met 27 handtekeningen worden bekrachtigd.

De Luxemburgse premier jean-Claude juncker benadrukte 
tijdens de Schmelzerlezing dat het Grondwettelijk Verdrag 
nooit Grondwet had mogen heten. 'Het eerste artikel van 
een Verdrag zou moeten zijn: Europa heeft geen Grond
wet nodig. Ook een Europese vlag en een volkslied zijn niet 
nodig. Het suggereert ten onrechte dat het om een staat 
gaat.’ Wat premier juncker als ervaren staatsman nog ster
ker naar voren bracht, was het idee dat politici de burgers 
van hun eigen ideeën mogen overtuigen. Het debat in Ne
derland moet volgens hem dan ook niet alleen gaan om 
het luisteren naar de burger. Politici moeten de kiezers 
van hun eigen ideeën overtuigen. Politiek bedrijft het CDA

■
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vanuit een bepaalde ideologie, ook wat betreft Europa. In 
dialoog met de partij en de samenleving wordt momenteel 
steeds helderder hoe de ideeën en idealen inzake Europa te 
vertalen zijn naar de realiteit. In het CDA Europa-manifest, 
dat op 20 mei 2006 door het CDA congres werd vastgesteld, 
heeft een richtinggevend debat binnen partij vorm gekre
gen. Het CDA pleit ‘voor: een duidelijke taakafbakening 
tussen verantwoordelijkheden en bevoegdheden tussen de 
Unie en lidstaten. Het moet duidelijk zijn voor welke taken 
de EU verantwoordelijk is, op welke onderwerpen de EU 
niet bevoegd is en op welke terreinen er een gedeelde be
voegdheid bestaat tussen de EU en de lidstaten.'

Taakafbakening
Veel van de lijstjes die momenteel circuleren gaan over de 
taakafbakening tussen de EU en Nederland. Pensioenen, 
onderwijs en gezondheidszorg blijven in Den Haag. Im
migratie, asielbeleid, energie en milieu kunnen alleen in 
Brussel écht worden opgelost. Nu de Europese Unie voor
uit kijkt, zijn deze lijstjes cruciaal, omdat ze het mogelijk 
maken het debat weer puur over de inhoud te laten gaan. 
Europa staat voor grote uitdagingen. Nederland heeft zijn 
pensioenstelsel goed geregeld. Wat nu als blijkt dat Italië, 
Frankrijk en Polen de aankomende járen de staatsschuld 
sterk zullen moeten laten oplopen om de babyboomgenera 
tie van een pensioen te voorzien? Wat gebeurt er met hon
derdduizenden gelegaliseerde immigranten die een Spaans 
of Italiaans paspoort krijgen en zich daarmee in Nederland 
kunnen vestigen? Debat over deze onderwerpen is belang
rijk en zal meer invloed hebben op onze toekomst dan een 
discussie over symbolen en het codificeren van allang ge
deelde principes.

Binnen het CDA zijn de vragen over deze lijstjes eerder be
sproken in de aanloop naar het Europa-manifest: ‘Wij zien 
Europa als een onmisbaar deel van de oplossing van be
langrijke zaken en uitdagingen die grensoverschrijdend op 
ons afkomen: interne en externe veiligheid, de vergrijzing 
in Europa, de positie ten opzichte van nieuwe economische 
machten zoals China en India, de zekerheid van energie
voorziening en migratie.’

Subsidiariteitstoets
In de komende maanden kan dit debat tussen de afdelin
gen en de partij verder gaan. Het Nederlandse parlement is 
creatief geweest met het instellen van de Commissie Sub- 
sidiariteittoets onder leiding van de CDA’er |an-|acob van 
Dijk. Uit vele Europese lidstaten komen parlementariërs 
kijken hoe ze weer grip kunnen krijgen op de initiatieven 
en de besluitvorming, die momenteel erg anoniem in Brus
sel plaatsvinden. Nederland loopt hierin voorop. Het zou 
goed zijn als de afdelingen en de partij zich verdiepen in de 
werking van deze Commissie en zich laten voorlichten, juist 
omdat het CDA Congres zich vorig jaar zo helder heeft uitge
sproken over de noodzaak hiervan in het Europa-manifest.
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Minister Verhagen lanceerde tijdens de Schmelzer-lezing 
een ander idee om ‘Brussel' dichter bij de lidstaten en dus 
de burger te brengen. Nationale parlementen zouden de 
mogelijkheid moeten krijgen om voorstellen van de Euro
pese Commissie te bespreken. Stel dat dan een meerder
heid van de parlementen dezelfde mening is toegedaan 
dat een voorstel niet aan de subsidiariteittoets voldoet. Dit 
betekent dat deze parlementen vinden dat Europa niet het 
geëigende niveau is om een probleem aan te pakken, maar 
dat dit gewoon door de individuele lidstaten ter hand kan 
worden genomen. De Europese Commissie zal zich dan ge
dwongen zien om het voorstel in te trekken. Het kan ook 
dat een voorstel door een substantieel aantal van nationale 
parlementen wordt afgekeurd vanuit het subsidiariteitbe- 
ginsel, maar niet door de meerderheid. In dat geval zou 
zo'n voorstel moeten worden doorverwezen naar de Euro
pese Raad, waar de regeringsleiders en/of vakministers zit
ting in hebben. Deze Europese Raad zou zich dan moeten 
uitspreken over de status van het voorstel van de Europese 
Commissie, wederom vanuit het principe van subsidiariteit 
en proportionaliteit. Als de Europese Raad eveneens beslist 
dat een bepaald voorstel niet op Europees niveau hoeft te 
worden geregeld, is de Europese Commissie gedwongen 
het voorstel in te trekken. Mocht de Europese Raad nu wel 
instemmen met het voorstel van de Europese Commissie, 

dan kan dit voorstel verder worden behandeld. De nationa
le parlementen kunnen hier dan over debatteren met de ei
gen minister die zich in de Europese Raad over het voorstel 
heeft gebogen.

Dit betekent dat de nationale subsidiariteittoets in Euro
pees verband verder wordt besproken en dat nationale par
lementen ‘Brussel’ kunnen politiseren en dichter bij de bur
ger kunnen brengen. Sinds het referendum is het daar om 
te doen geweest en deze verdere cultuuromslag zal tijd en 
energie blijven kosten. Dit betekent niet een euroseptische 
benadering, juist het tegendeel is het geval, want Neder
land heeft Europa nodig. Het CDA staat voor die traditie en 
gelooft in Europese samenwerking.

Minister Verhagen besloot zijn lezing door te stellen dat 
Nederland niet noodzakelijkerwijs meer Europa nodig 
heeft, maar een beter Europa, dat in staat is te reageren op 
de zorgen en behoeften die in de Nederlandse samenleving 
bestaan en in staat is meerwaarde te bieden aan de burger. 
Europees beleid op die terreinen waar grensoverschrijden
de problemen de burger direct raken, zoals klimaatverande
ring, energiezekerheid, terrorismebestrijding, asiel en mi
gratie. In dit debat zal de partij de komende maanden niet 
aan de zijlijn blijven staan. ■

L’HOT ONZE MAN IN MALI COLUMN
Namens het CDA en het Nederlands Instituut voor Meerpartijen Democratie (NIMD) verblijft 
Martin van Vliet het eerste halfjaar van 2007 in Mali. Het Nederlands Instituut voor Meerpar
tijen Democratie (NIMD) is een organisatie van politieke partijen in Nederland voor politieke 
partijen in jonge democratieën. Zie voor meer informatie: www.nimd.nl en www.mali.cda.nl 
(inch weblog).

Verkiezingen
Het is zondag 8 april, 8 uur ‘s ochtends. 
Gisterenavond heb ik een radiojournalist 
van de IKON uitgezwaaid en vandaag ben 
ik op weg naar een stuwmeer buiten Ba
mako om twee dagen uit te rusten en wat 
te zwemmen. Dat laatste is geen overbo
dige luxe, aangezien de temperatuur de 
laatste tijd soms stijgt tot 44 graden. Op 
vrijwel iedere lantaarnpaal in de hoofd
stad Bamako hangen posters van de hui
dige president Amadou Toumani Toure 
(ATT), die de grootste kanshebber is bij 
de presidentsverkiezingen op 29 april. De 
campagne is pas vandaag officieel begon
nen. dus zijn team moet de hele nacht 
doorgewerkt hebben. De gezichten van de 
overige kandidaten zijn nog bijna nergens 
te bekennen.

Het zijn de vierde democratische verkiezin
gen in Mali sinds dictator Moussa Traore 
werd verjaagd in 1991- Maar hoe eerlijk 
zijn ze eigenlijk? In de weken voor de of
ficiële campagne trok ATT het hele land 
door om lintjes door te knippen, wegen te 
openen, of sleutels van sociale woningen 
uit te delen, op de voet gevolgd door de 
camera’s van de enige nationale televisie
zender. Daarnaast spraken allerlei maat
schappelijke organisaties publiekelijk hun 
steun uit voor de president op het moment 
dat hij officieel nog geen kandidaat was. 
Het kwam hem op een reprimande van de 
verder vrij tandeloze, kiesraad te staan. Op 
mijn weblog heb ik de campagne met een 
honderdmetersprint vergeleken: een race 
waaraan de huidige president met een 

groot aantal meters voorsprong begint.
De belangrijkste oppositiekandidaat, Ibra
him Boubacar Keïta, was zes jaar lang pre
mier in de járen negentig. Destijds werden 
zijn huidige klachten over de toegang tot 
media en de grote dominantie van de zit
tende machthebbers naar voren gebracht 
door de toenmalige oppositie. Eerlijke 
spelregels zijn dus, op langere termijn, 
voor iedereen van belang.
Nu, verbrand en wel terug van het stuw
meer, begint de campagne hier echt op 
gang te komen. Overal grote publieke bij
eenkomsten met honderden en soms dui
zenden mensen. Ik bereid het bezoek van 
de volgende Nederlandse journalist voor: 
u zult het prachtige Mali op de voet kun
nen blijven volgen.
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Overzicht kennismakings
bijeenkomsten kandidaat- 
partijvoorzitters
In het kader van de verkiezingen voor 
het partijvoorzitterschap organiseert 
het landelijk CDA-bureau in samen
werking met de provinciale afdelin
gen vijf ä zes regionale bijeenkom
sten, waarbij de leden kennis kunnen 
maken met de kandidaten. De kandi
daten krijgen de gelegenheid zichzelf 
te presenteren en met de leden in dis
cussie te gaan.

Verenigingsnieuws.Î

Het CDA op radio

Maandag 21 mei. Radio 5 
19.50 - 20.00 uur 
Dinsdag 5 juni. Radio 5 
19.50-20.00 uur 
Woensdag 20 juni. Radio 5 
19.50 - 20.00 uur

... en televisie:

Voorafgaand aan het toernooi geeft 
Jan Jacob van Dijk, CDA-Tweede-Ka- 
merlid en hoogleraar christelijk-soci- 
aal denken, een masterclass in her
kenbaar debatteren als CDA’er.
De masterclass is niet verplicht, maar 
wel zeer aan te bevelen.
De masterclass en het toernooi vinden 
plaats op zaterdag 23 juni op het par
tijbureau in Den Haag. De masterclass 
is van 10.00 tot 11.15 uur, het toer
nooi van 11.15 tot 17.00 uur.
Kosten: 12,50 euro.

Dinsdag 22 mei aanvang 19.30 uur
Het Klooster
Daam Fockemalaan 10
3818 KG Amersfoort
033-4678700

Woensdag 23 mei, aanvang 19.30 
uur, tot ca. 20.45 uur
Mercure Hotel Dordrecht 
Rijksstraatweg 30 
3361 EH Dordrecht 
078-6184444

Aansluitend rond 21.30 uur
Hotel Terminus
Stationsplein 1 
4461 HP Goes 
0113-230085
Bezoek aan ALV CDA Zeeland in Goes.

Donderdag 24 mei, 
aanvang 19.30 uur
Hotel Golden Tulip Weert 
Driesveldlaan 99 
6001 KC Weert 
0495-539655

Europa 4-daagse borrel
Op dinsdag 17 juli a.s. vindt van 15.30 
tot 17.30 uur in Café ’t Hoofdkantoor 
(Hertogstraat 127) te Nijmegen de 
Europa 4-daagse borrel plaats. Maria 
Martens, CDA-delegatieleider in het 
Europees Parlement nodigt alle CDA- 
ers en EVP'ers die meelopen of ge
woon in Nijmegen zijn van harte uit 
voor deze borrel op de eerste dag van 
de Nijmeegse Vierdaagse.

Donderdag 24 mei, Nederland 2 
11.04-11.07 uur (H) 
Zondag 3 juni, Nederland 3 
20.35-20.38 uur
Dinsdag 5 ¡uni, Nederland 1
17.50-17.53 uur (H)
Vrijdag 15 juni, Nederland 1 
17.50-17.53 uur (H)
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BSV-debattoernooi
De Bestuurdersvereniging organiseert 
samen met het Steenkampinstituut 
een debattoernooi voor lokale en pro
vinciale CDA-politici.

Centraal op het toernooi staan het 
aanscherpen van de debatvaardighe- 
den en het herkenbaar debatteren 
als CDA-politicus. In diverse rondes 
zal worden gedebatteerd aan de hand 
van stellingen. Na elke ronde wordt 
feedback gegeven, zowel op de debat- 
vaardigheid als het CDA-gehalte van 
de inbreng, zodat men goed voorbe
reid de volgende ronde in kan.

Meer informatie: Jacqueline Verhagen, 
verhagen.si@cda.nl. Aanmelden: 
jansen.bsv@cda.nl (tot 8 juni a.s.)

Waternetwerkdag BSV
Wie betaalt onze bescherming tegen 
overstromingen? Deze vraag staat cen
traal op de jaarlijkse Waternetwerk
dag van de Bestuurdersvereniging.
Gediscussieerd wordt aan de hand van 
het rapport Tussensprint naar 2015 
van de commissie-Vellinga, een ad
vies over de financiering van de pri
maire waterkeringen ter bescherming 
van Nederland tegen overstromingen. 
Ongeveer de helft van de waterkerin
gen, zowel aan zee als bij de rivieren, 
voldoet niet aan de door de overheid 
gestelde veiligheidsnorm. Hoe groot 
is dit probleem? Waar liggen de prio
riteiten en welke overheid is er voor 
verantwoordelijk?

Inleiders zijn prof. Vellinga en Gert 
Verwolf, dijkgraaf waterschap Veluwe. 
Vervolgens is er discussie. Ad Koppe- 
jan, woordvoerder water voor het CDA 
in de Tweede Kamer, zal de discussie 
afsluiten. De bijeenkomst is op vrij
dag 22 juni en is toegankelijk voor al
le CDA-bestuurders die geïnteresseerd 
zijn in water. De bijeenkomst begint 
om 10.00 uur en wordt om 13.00 uur 
afgesloten met een lunch.
Locatie: Hoogheemraadschap Rijnland, 
Archimedesweg 1, Leiden.

Aanmelden:
jansen.bsv@cda.nl of 070-3424892.
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CDA-zomerschool is nuttig, leerzaam en leuk!
Wietske Keetman was vorig jaar deelnemer

Elk jaar organiseert het Steenkampin- 
stituut, het scholingsinstituut van het 
CDA, een Zomerschool. Gedurende 
drie dagen kunnen nieuwe leden ken
nis maken met het CDA en het chris
tendemocratisch gedachtegoed. De 
Zomerschool vindt dit jaar plaats van 
22 augustus (14.00 uur) tot en met 24 
augustus (17.00 uur) in Den Haag en 
staat open voor leden tot 35 jaar die 
in 2006 of 2007 lid zijn geworden van 
de partij.

Leeftijdsgenoten ontmoeten, contac
ten leggen en je eigen mogelijkhe
den en vaardigheden ontdekken. Dat 
is kort gezegd wat de Zomerschool 
biedt. Wietske Keetman, 28 jaar, 
werkzaam als beleidsmedewerker bij 
de Unie van Waterschappen, was vo
rig jaar deelnemer. Volgens haar biedt 
de Zomerschool een prima combinatie 
van inhoud én gezelligheid. Ze was al 
een tijdje lid en wilde graag meer over 
het CDA te weten komen. Ze kijkt met 
veel plezier terug op de Zomerschool.

‘Het was inspirerend om allemaal jon
ge CDA'ers te ontmoeten, met hen te 
discussiëren en om uiteindelijk steeds 
enthousiaster te worden voor het 
CDA! Ik kan de Zomerschool echt aan

raden aan leden die méér willen dan 
alleen lid zijn. Door de drie dagen in 
Den Haag heb ik veel geleerd, niet 
alleen over het CDA-gedachtegoed, 
maar ook over wat ik zelf kan beteke
nen voor de partij.'

De zomerschool is 
er voor CDA-leden 
tot 35 joor, die in 
2006 of 2007 lid 
zijn geworden
Dit jaar is het thema van de Zomer
school 'Trots op het CDA?!’ De Zomer
school is dit jaar opgedeeld in drie de
len. Dag 1 staat in het teken van de 
kennismaking met de partij, maar ook 
met elkaar. Zo zal het CDA-gedachte- 
goed uitgebreid aan bod komen, maar 
ook de partijorganisatie. Natuurlijk 
krijg je ook een rondleiding door het 
Partijbureau.

Dag 2 is de politieke dag. We gaan op 
bezoek bij een ministerie, en een CDA- 
minister, we lunchen in de Tweede 
Kamer met Kamerleden en gaan met 

hen in gesprek, en we brengen een 
bezoek aan het Bureau Europees Par
lement in Den Haag. Daar discussië
ren we met een CDA-europarlemen- 
tariër. Tijdens het diner schuiven ver
schillende lokale bestuurders aan om 
te vertellen waarom zij trots op het 
CDA zijn.

Dag 3 is de partijdag, je krijgt een de- 
battraining maar wordt ook bijgepraat 
over alle mogelijkheden die het CDA 
jou biedt. Alle gelieerde organisaties 
zullen een presentatie verzorgen: van 
het Intercultureel Beraad tot en met 
de CDA-jongeren. We hopen dat jij na 
deze derde dag ook zegt: Ik ben trots 
op het CDA!

De Zomerschool kost € 175,- inclusief 
twee overnachtingen (in het Tulip Inn 
Hotel Bel Air te Den Haag, 2-persoons- 
kamer), en alle maaltijden.

Geïnteresseerd? Kijk voor meer infor
matie en het aanmeldingsformulier 
op de website van het Steenkampin- 
stituut: www.cda.nl/si of bel 070 - 34 
24 850. Meld je je vóór 1 juni aan, dan 
ontvang je gratis een JPB-shirt naar 
keuze.
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CDA Partijnieuws

Verkiezing le vicevoorzitter
Na het overlijden van jan Bart Mandos 
heeft het Partijbestuur op 24 novem
ber jl. de procedure ten behoeve van 
de tussentijdse verldezing van de le 
vicevoorzitter vastgesteld en de pro
fielschets le vicevoorzitter opgesteld. 
De oproep tot sollicitatie is geplaatst 
in het decembernummer van cda. 
nl. Tot 13 januari jl. heeft voor leden 

de mogelijkheid open gestaan te sol
liciteren naar deze functie en zijn de 
afdelingen in de gelegenheid gesteld 
om kandidaten voor te dragen.

Nadat bekend werd dat Marja van 
Bijsterveldt benoemd zou worden tot 
staatssecretaris van Onderwijs, Cul
tuur en Wetenschap heeft het Partij

bestuur op 22 februari jl. besloten de 
vervulling van de tussentijdse vaca
ture le vicevoorzitter gelijk te laten 
lopen met die van de partijvoorzitter, 
om er op die manier voor te kunnen 
zorgen dat de voor te dragen partij
voorzitters en voor te dragen le vice- 
voorzitters complementair zijn.

Bekendmaking meervoudige voordracht

Eind april 2007 heeft het Partijbestuur 
op voorstel van het Dagelijks Bestuur 
de meervoudige voordracht ten be
hoeve van de verkiezing van de le vi
cevoorzitter vastgesteld, bevattende 
de volgende kandidaten, waarvan de 
namen in alfabetische volgorde staan 
vermeld:

Kandidate I

Maria van der Tas (48 jaar)

Woonachtig te Apeldoorn

Ondernemer Tas Advies en Support

Oud-wethouder Apeldoorn

Kandidate II

Renate Westerlaken (46 jaar)

Woonachtig te Veenendaal

Mediator, bestuursfuncties

Oud-wethouder Veenendaal

Mogelijkheid stellen tegenkandidaten

Tot en met 16 mei aanstaande heeft 
elk lid en/of gemeentelijke afdeling 
en/of provinciale afdeling de bevoegd
heid schriftelijk aan het Partijbestuur 
te verzoeken de naam van een door 
hem of haar gewenste kandidaat toe 

te voegen door middel van het stu
ren van een e-mail (nauta@cda.nl) of 
brief (CDA Bureau, t.a.v. mevr. H.A.M. 
Nauta-van Moorsel, Postbus 30453, 
2500 GL Den Haag) gericht aan de di
recteur van het CDA Bureau. Aan dat 

verzoek wordt voldaan wanneer het 
door ten minste drie provinciale afde
lingen of tien gemeentelijke afdelin
gen of één procent van de leden 
(+ 700 leden) wordt gesteund.

Vervolg procedure

Tijdens het Partijcongres op 2 juni 
aanstaande worden de kandidaten 
voor het le vicevoorzitterschap in het 

huishoudelijk deel in de gelegenheid 
gesteld zich te presenteren. Vervol
gens vindt de stemming door de aan

wezige stemgerechtigde leden plaats. 
In de middag wordt de uitslag van de
ze stemming bekend gemaakt.
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We hebben veel bereikt!
Begin maart mocht ik het stokje over
nemen van Camiel Eurlings als leider 
van de CDA-delegatie in het Europees 
Parlement. We lieten Camiel node 
gaan, want hij heeft in Brussel fantas
tisch werk gedaan. We feliciteren hem 
van harte met zijn ministerschap.

Voor mij betekende het voor een deel 
nieuwe taken. Ik blijf coördinator ont
wikkelingssamenwerking van de EVP- 
ED-fractie, ga het onderwerp Euro
pees vredes- en veiligheidsbeleid erbij 
doen en zal als delegatieleider nu ook 
het wekelijks overleg met de CDA-be- 
windslieden bijwonen.

De maand maart was gevuld met fees
ten rondom de vijftigste verjaardag 
van twee Europese verdragen. Op 25 
maart 1957 werden in Rome het Ver
drag tot oprichting van de Europese 
Economische Gemeenschap en het 
Verdrag tot oprichting van de Euro
pese Atoomenergie Gemeenschap 
Euratom ondertekend. Het was dus 
een passend moment dat in diezelfde 
maand op 8 en 9 maart de regerings
leiders baanbrekende voorstellen de
den voor een Europees energiebe
leid, waarin veel aandacht is voor het 
bestrijden van de gevolgen van de 
klimaatverandering.

De vijftigste verjaardag werd in Ne
derland herdacht met een plechtige 
bijeenkomst in de Ridderzaal in aan
wezigheid van Koningin Beatrix. Daar
mee gaf onze Vorstin opnieuw blijk 
van haar grote betrokkenheid bij de 
Europese samenwerking. De meeste 
aandacht ging uit naar de Verklaring 
van Berlijn, die op zondag 25 maart 
in de Duitse hoofdstad werd uitgege
ven. Een korte, boeiende verklaring, 
waarin terecht veel aandacht is gege
ven aan het succes dat de Europese sa
menwerking ons heeft gebracht ten 
aanzien van de vrede en de welvaart 
op ons continent.
Zelf was ik gevraagd te spreken in Ro
me tijdens de conferentie ‘Values and 
Perspectives for Europe’ van COMECE, 
de samenwerking van de bisschoppen-

■ .Z
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I
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conferenties in de Europese Unie. Zo’n 
zeshonderd mensen uit alle landen 
van de Unie waren bijeen. Het was 
een zeer inspirerende bijeenkomst, 
een duidelijk signaal van de betrok
kenheid van de kerken bij het Europe
se samenwerkingsproject.

In de loop der járen heb ik steeds meer 
respect en bewondering gekregen 
voor de oprichters van de Europese 
Unie, Schuman, Adenauer,
De Gasperi. Deze christendemocra
tische leiders zochten na de Tweede 
Wereldoorlog naar mogelijkheden om 
oorlogen op het continent te voorko
men. Zij zochten vrede en hebben ge
kozen voor een samenwerkingsmodel 
waarbij lidstaten bereid bleken be
paalde bevoegdheden over te dragen 
naar het Europese niveau. Een revolu
tionair concept, dat getuigt van moed 
en originaliteit. Het werkt nog steeds. 
Zo goed dat het nu ondenkbaar is ge
worden dat lidstaten van de Europese 
Unie met elkaar in oorlog raken.

Angela Merkel, die zelf jarenlang 
achter het Ijzeren Gordijn heeft ge
woond en gewerkt, deze verklaring

k
■

mocht voorbereiden. Ze herinnerde 
ons eraan hoe graag de Europeanen 
die lang aan de andere kant van het 
ijzerdraad moesten wonen ook bij de 
Europese Unie wilden gaan horen. Nu 
is het zover. We hebben veel bereikt 
voor de eenheid en vrede op ons Euro
pese continent.

Natuurlijk gaat niet alles goed in Eu
ropa. Er is teveel regelgeving, er is te
veel bureaucratie, de besteding van 
de gelden moet beter verantwoord 
worden. En we werken er ook hard 
aan om dat te verbeteren. Maar laten 
we wel bedenken dat er geen beter en 
goedkoper vredesmodel is. Oorlog is 
in ieder geval altijd duurder.

We mogen ook niet vergeten dat de 
Europese Unie uiteindelijk stoelt op 
waarden zoals menselijke waardig
heid, gerechtigheid, mensenrechten, 
vrijheid en solidariteit. Als CDA’er blijf 
ik altijd geboeid door de kracht en de 
cruciale betekenis van deze waarden. 
Ik ben blij dat deze opnieuw aandacht 
kregen bij de herdenking van 50 jaar 
Europese Verdragen. »
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» Maar het werk gaat verder. Kort 
geleden bracht voorzitter Hans-Gert 
Poettering van het Europees Parle
ment een bezoek aan ons land.
Poettering was lange tijd voorzitter 
van onze christendemocratische frac
tie. Poettering zit al sinds 1979 in het 
Europees Parlement. En het is dus 
heel bijzonder om uit zijn mond te 
horen dat hij op het moment dat hij 
werd gekozen niet kon vermoeden dat 

hij het in zijn tijd als lid van het Euro
pees Parlement nog zou meemaken 
dat al die andere Europese staten erbij 
zouden gaan horen. Hij noemde dat 
terecht een groot spiritueel en filoso
fisch belang.

Op 16 april hebben wij in het Europees 
Parlement de leden van de CDA-frac
tie in de Tweede Kamer ontvangen. 
Vooral voor Henk jan Ormel, de nieu

we woordvoerder Europa, was dat na
tuurlijk een goede ervaring. Maar ei
genlijk is Europa door veel beleidster
reinen heen geweven. Het is dan ook 
een goede zaak, waar ik me de komen
de tijd ook echt voor zal inzetten, dat 
we goed met elkaar samenwerken als 
CDA’ers in de Tweede Kamer en in het 
Europees Parlement.

Maria Martens

Onlangs bezochten de Tweede-Kamerleden en hun medewerkers de CDA-delegatie en haar medewerkers in het Europees Parlement te Brussel.

Bezoek Tweede Kamerfractie 
aan Eurodelegatie.
Het jaarlijkse bezoek van de CDA-Twee- 
de Kamerfractie aan de Eurodelegatie 
is zo langzamerhand een traditie aan 
het worden. Sinds een aantal járen 
werken beide fracties aan een hechte
re vorm van samenwerken.
Zo neemt een Europarlementariër ie
dere dinsdag deel aan de fractiever
gadering in de Tweede Kamer, en om
gekeerd is een Kamerlid present bij de 
delegatievergaderingen.
Ook is er een stageprogramma voor 
medewerkers. Het idee achter deze 
versterkte samenwerking is dat Eu
ropese politiek en nationale politiek 
steeds meer met elkaar verweven zijn. 
De Tweede Kamer stuurt de Raad van 
Ministers aan en is samen met het Eu
ropees Parlement verantwoordelijk 
voor wetgeving.

Ook de nieuwe secretaris-generaal van 
de Benelux, jan van Laarhoven (CDA 
lid), was aanwezig bij de ontmoeting. 
Hij informeerde over de toekomstplan
nen van de Benelux, waarover België, 
Nederland en Luxemburg binnenkort 
moeten beslissen.

Europees Parlement eens met 
aanval op hoge GSM-kosten 
in buitenland
De kosten voor het zogenoemde 
‘roamen’, het gebruik van de de mo
biele telefoon in het buitenland, gaan 
drastisch omlaag. Ditzegt Lambert van 
Nistelrooij (woordvoerder telecom) 
naar aanleiding van de stemming op 
12 april in de Industriecommissie van 
het Europees Parlement over het Euro
pese telecombeleid.
Volgens Van Nistelrooij maken tele- 
com-operators nog steeds buitenpro

portionele winsten op telefoonge
sprekken die in het buitenland met de 
GSM worden gevoerd. Zo'n telefoon
gesprek kost al snel meer dan 1 euro. 
Dat wordt straks maximaal 40 euro
cent voor bellen vanuit het buitenland 
en 15 eurocent voor gebeld worden in 
het buitenland. De consumenten zul
len hiervan ook automatisch kunnen 
profiteren. Van Nistelrooij is verder 
blij dat zijn voorstel om ook de kosten 
van het mobiele dataverkeer (SMS en 
MMS) aan te pakken is aangenomen. 
Van Nistelrooij: ‘Hierdoor besparen 
consumenten en bedrijven jaarlijks 
vijf miljard euro. Verder hebben vooral 
bewoners in de grensstreek voordeel 
bij de nieuwe tarieven. Deze mensen 
worden nu extra belast doordat hun 
telefoon vaak automatisch overscha
kelt op een peperduur buitenlands 
netwerk. Zij zullen dus door de »
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» prijsverlaging van het gebruik van 
een buitenlands netwerk in de toe
komst veel goedkoper uit zijn.' Vol
gens Van Nistelrooij zijn er nog wel af
spraken tussen operatoren nodig om 
te voorkomen dat grensbewoners door 
het automatisch overschakelen naar 
een buitenlands netwerk ook voor een 

binnenlands gesprek teveel betalen. 
Op zijn voorstel zal Europees Commis
saris Reding hierover al in 2008 aan 
het Parlement een rapportage voor
leggen. 'Als dit nog niet werkt zullen 
aanvullende maatregelen nodig zijn’, 
aldus Van Nistelrooij.De stemming in 
de Industriecommissie is een sterk sig

naal richting de operators. Indien zij 
niet reageren, wordt het wetgevings
traject nog voor de zomer afgerond 
en worden zij via een Europese veror
dening verplicht de prijsverlagingen 
door te voeren. De eindstemming in 
het Europees Parlement is in mei.

u ' ■
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De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christendemocraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

Profvoetbal moet eigen 
‘huis’ op orde brengen
Er moet een eind komen aan de groei
ende kloof tussen grote en kleinere 
clubs in het professionele voetbal. Het 
grote maatschappelijke en culturele 
belang van de beroepssport mag er 
niet toe leiden dat Europese regelge
ving niet op deze activiteiten van toe
passing is. Dat staat in het rapport van 
de Belgische afgevaardigde Ivo Be
let van de EVP-ED-fractie. Zijn rapport 
is eind maart door het Europees Par
lement aangenomen. Voetbal, aldus 
het rapport, heeft alleen toekomst 
wanneer sprake is van eerlijke concur-

De Belgische Europarlementariër Ivo Belet 

en Ibrahim Salou, voetballer.

rentie. Als die wegvalt, zal de span
kracht mee verdwijnen. En dat vindt 
het Europees Parlement ontoelaat
baar, omdat voetbal ook vanuit soci
aal oogpunt uiterst belangrijk is. Daar
om moet er een UEFA-licentiesysteem 
komen, waarbij voor alle clubs dezelf
de regels gelden, en moeten de clubs 
een financieel behoorlijk en doorzich
tig beheer garanderen.
Daarnaast moeten clubs meer investe
ren in de eigen jeugd en moeten jeugd
spelers en opleidingen meer kans krij
gen. De verkoop van televisierechten 
moet centraal worden georganiseerd 
om de kosten in de hand te houden. 
Er moeten vaste wettelijke spelregels 
voor spelersmakelaars komen. En sup
portersverenigingen moeten voor een 
deel eigenaar van de club kunnen wor
den. Langs die weg krijgen ze formeel 
inspraak in het beleid. Toepassing van 
Europees recht betekent ook dat het 
transfersysteem van spelers moet vol
doen aan de regels van de Europese 
interne markt inzake vrij verkeer van 
werknemers. Ook moet de overheid 
zich houden aan de regels voor staats
steun wanneer clubs aankloppen voor 

financiële ondersteuning. En ten slot
te wil het Europees Parlement gok- 
fraude en allerlei andere financiële 
misstanden in het profvoetbal aanpak
ken. Bestuurders van de clubs moeten 
er vanaf nu voor zorgen dat het eigen 
huis ook wat dat betreft op orde is, al
dus het rapport van Ivo Belet.

EVP-ED-fractie versterkt ban
den met Arabische wereld 
Onlangs heeft de EVP-ED-fractie een 
ontmoeting gehad met de ambassa
deurs van de Arabische Liga. De fractie 
nam een aantal járen geleden het ini
tiatief om jaarlijks zo'n ontmoeting te 
organiseren. Doel ervan is het weder
zijds begrip te vergroten en inhoud te 
geven aan de islam-dialoog.
EVP-ED-fractievoorzitter joseph Daul 
benadrukte dat de Arabische wereld 
en de EU veel gezamenlijke belangen 
hebben. Vandaar dat de fractie een 
strategische werkgroep heeft opge
zet en dat er in samenwerking met de 
Duitse christendemocratische Konrad 
Adenauer Stiftung conferenties in het 
Midden-Oosten zelf worden georga
niseerd. In deze conferenties spreken
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Interieur moskee in Nieuwe Kerk, Amsterdam. Tentoonstelling ‘Istanbul, De stad en de Sultan’

parlementariërs uit Israël, Jordanië, de 
Palestijnse Autoriteit, Syrië en andere 
landen uit het Midden-Oosten met le
den van de EVP-ED-fractie over allerlei 
gevoelige onderwerpen als het vredes
proces, democratie, fundamentalis
me, asiel en migratie. ‘Wij willen onze 
politieke overtuiging en waarden, bij

voorbeeld met betrekking tot mensen
rechten, rechtstaat, godsdienstvrij
heid en de positie van vrouwen delen 
met anderen. Onze fractie heeft grote 
zorgen over de voortgang van het vre
desproces en zal er alles aan doen om 
het proces weer op de rails te krijgen. 
We hopen dat onze conferenties met 

collega-parlementariërs uit de regio 
hiertoe bijdragen’, aldus Daul.

De deken van de ambassadeurs van de 
Arabische Liga is Fawzi Fawas, de am
bassadeur van Libanon. Hij benadruk
te dat er geen behoefte is aan nieuwe 
plannen, maar aan nieuwe daden. Hij 
vindt dat grotere internationale druk 
op Israël moet worden uitgeoefend om 
de bezettingen in Libanon, de Golan 
en het Palestijnse Gebied op te heffen. 
Vito Bonsignore, vicevoorzitter van de 
fractie en verantwoordelijk voor het 
Midden-Oostenbeleid, wees op de af
spraak die onlangs in de hoofdstad 
van Saoedi-Arabië is gemaakt. ‘In dit 
“Riyad-initiatief” wordt geprobeerd 
het vredesproces weer nieuw leven 
in te blazen. En het is goed dat ook de 
Arabische wereld gezamenlijk hiervoor 
oplossingen probeert te vinden.’

Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar: www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-partij?
Surf naar: www.epp-eu.org

V.l.n.r. loseph Daul, voorzitter EVP-ED-fractie, Lianne Dekker, waarnemend voorzitter CDA, minister president )an Peter Balkenende 

en Europarlementariër James Elles, voorzitter European Ideas Network, bij een symposium van Wl en EIN in Den Haag.

Colofon Uitgegeven door de EVP-ED-fractie en de CDA-delegatie in het Europees Parlement Fractievoorzitter Joseph Daul 

Redactie Eduard Slootweg, Françoise Petit, Koos van Houdt Foto’s Tenzij anders vermeld, EVP-ED fractie. Europees Parlement, 

Europese Commissie, CDA.
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Lid werft lid actie

‘Campagnemoeheid? Niet in Zuid-Holland!
We hebben drie zware verkiezings
campagnes achter de rug. Maar van 
campagnemoeheid is geen sprake 
in Zuid-Holland, want daar gaan ze 
gewoon verder. Dit keer met een le
denwerfcampagne! In de maand mei 
gaan onze Zuid-Hollandse partijgeno
ten wederom de boer op om duizend- 
nieuwe leden voor het CDA te werven, 
cda.nl sprak met Arie Slob en Wim Co- 
lijn over nut, noodzaak en resultaten 
van ledenwerfacties.

Arie Slob noemt zichzelf een ‘beroeps- 
vrijwilliger’: 'Voor het CDA ben ik 
sinds 1981 actief in diverse functies. 
Op dit moment ben ik verenigings- en 
scholingsconsulent voor Utrecht en 
Zuid-Holland-Zuid. Naast het CDA ben 
ik werkzaam bij de PCOB (Protestants 
Christelijke Ouderenbond). Een ide
ale combinatie. Overdag PCOB en 's 
avond de hort op voor het CDA’.

M/oorom wordt er in mei een 
ledenwerfcampagne gevoerd? 
‘Zonder leden geen CDA. Dat is voor 
mij de belangrijkste reden. Daarnaast 
vind ik het hebben van veel leden be
langrijk voor het levendige debat bin
nen de partij. Ze vormen als het wa
re het maatschappelijke klankbord 
en het zijn onze toekomstige bestuur
ders. Ook heeft een partij met veel 
leden een goede uitstraling en veel 
draagvlak binnen de Nederlandse po
litiek. En tenslotte dragen de leden 
bij aan de financiën van de partij door 
middel van de contributie. Oftewel, 
investeren in leden is investeren in de 
partij. We hebben voor de maand mei 
gekozen, omdat het CDA er op dit mo
ment goed voorstaat. Het CDA heeft 
het goed gedaan bij de verkiezingen 
en het CDA doet het nog steeds goed’.

Hoe gaat u leden werven 7
‘Heel simpel. Via onze leden krijgen 
wij adressen van mensen die mogelijk 
lid van het CDA willen worden. Ver
volgens zoeken we contact met deze 

mensen. We vertellen in het kort wat 
over het CDA en we overhandigen een 
mooi CDA-tasje met extra informatie. 
We vertellen ook dat we over twee 
weken aanbellen om eventuele lid- 
maatschapformulieren op te halen. 
Niets is verplicht, we voeren gewoon 
een prettig gesprek met de mensen. 
Leuk om zo in contact te komen met 
de burger.
Uiteraard zit hier wel een hele organi
satie achter. Samen met mensen van 
het partijbureau hebben we deze ac
tie opgezet. Daarnaast hebben we ook 
nog een leuke subsidie ontvangen om
dat we deze campagne op provinciaal 
niveau uitvoeren. Overigens moet ik 
er wel bij vertellen dat het oorspron
kelijke idee afkomstig is van de afde
ling Putten, waar eerder een soortge
lijke actie is uitgevoerd. Wim Colijn 
kan jullie daar meer over vertellen.’

Arie Slob.

Wim Colijn is 64 jaar. Hij is ruim 21 
jaar verkoopleider geweest. ‘Tegen
woordig ben ik vutter.’Sinds vier jaar 
is hij de campagneleider van het CDA 
in de afdeling Putten. De afdeling Put
ten heeft een paar jaar geleden een 
heel succesvolle ledenwerfcampagne 
gevoerd.

‘We hebben de campagne uitgevoerd 
met ruim twintig bestuurs-, fractie- en 

campagneleden. Ook heeft onze wet
houder meegedaan aan deze campag
ne. Uiteindelijk hebben we maar liefst 
84 nieuwe leden geworven en daar
mee hebben we het ledental van CDA 
Putten op ruim 290 gekregen. Een 
ongekend succesl Zolang het CDA be
staat, is het nog nooit voorgekomen 
dat alle twee ledenwerfprijzen van 
500 euro toegekend zijn aan één afde
ling. Onze toenmalige partijvoorzitter 
Marja van Bijsterveldt kwam de prij
zen hoogstpersoonlijk uitreiken.
Voor de opzet en inhoud van ‘onze’ 
campagne verwijs ik naar ons draai
boek. Dat is op te vragen bij het partij
bureau.’

Heeft u nog tips ? 
jazeker!
- Bereid de campagne goed voor 

met een campagneteam.
Kies voor persoonlijk contact 
met de potentiële CDA-leden.
Dus geen briefen geen simpel 
telefoontje plegen.
Zet alle leden van het bestuur, de 
fractie en het campagneteam in. 
Ook de wethoudersl
Verzamel adressen, onder andere 
via eigen leden.
Zorg ervoor dat de campagne 
leider tevens coördinator is, die 
zelf voorop gaat met de werving 
en zodoende anderen aanspoort 
en stimuleert.
Zorg ervoor dat de coördinator 
de medewerkers steeds op de 
hoogte houdt van de laatste 
stand van zaken, zoals de laatste 
tien nieuwe leden.
Geef niet gauw de moed op. 
Doorzetten!

Voor meer informatie, advies en tips 
over de ledenwerfactie en over leden
werving in het algemeen, kunt u 
contact opnemen met Carina Hoff 
(hoff@cda.nl, 070 3424 817) en 
Herman de Vries (hdevries@cda.nl, 
070 3424849).
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En dan dit nog

Nieuw lid van de maand
Naam
Arjan van der Nat

Omschrijfje karakter eens in vijf 
woorden? Doorzetter, ambitieus, ge
lijkmatig, soms eigenwijs, familieman►

L O?l-
»•

bt

Leeftijd
40 jaar

Woonplaats
Almere

Wie is je favoriete politicus, 
en waarom? jan Peter Balkenende. 
Hij weet vanuit de inhoud heldere 
standpunten over te brengen en is er 
in geslaagd om in de afgelopen vier 
jaar onder moeilijke omstandigheden 
een goed beleid neer te zetten.

- '4

i Gezinssituatie
J Getrouwd, vader van

9 twee kinderen (zoon
At van 7, dochter van i)

Waar word je door geïnspireerd?
Het creëren van omstandigheden 
waardoor anderen er beter van worden

i

Opleiding/werk
Bedrijfseconomie, en opleiding tot registercontroller (beide VU).
Financieel directeur bij Cendris BSC (100% dochter van TNT)

Ik heb voor het CDA gekozen, omdat... 
ik gemerkt heb dat zelfs na een verblijf 
van een groot aantal járen in het bui
tenland de denkbeelden van het CDA 
nog steeds het beste bij mij aansluiten.

Houd
Ofï nieuwe lid heb ik geworven

Hijofziiwii

Ais welkomstgeschenk wil hii/zij graag
Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisatie van het land. 
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel. Vandaar dat het 
CDA is gestart met de lid-werft-lid-actie; Houd het CDA de grootste!

Met deze lid-werft-lid-actie 

kunt u mooie prijzen winnen
Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 500,- aan een goed doel en wint u zelf 
€ 500,-. Ook wordt er iedere maand een 

aanmoedigingsprijs uitgekeerd aan de 
'winnaar van de maand’.
Als ieder lid één lid werft, worden we 
twee keer zo groot! Doet u ook mee?
U kunt de bon sturen naar CDA, Antwoord
nummer 1700, 2501 WB Den Haag.

Het nieuwe lid is geworven door

lx

cda.nl 39



Solcon is een van de weinige nog zelfstandige internetproviders in Nederland. 

Toegang tot internet bieden is echter al lang niet meer de enige dienst voor de 

50.000 klanten, waaronder 10.000 zakelijke. Met internettelefonie (Voice over 

IP), webhosting, koppeling van internet- en telecomtoepassingen en het opslaan 

van data in het eigen datacenter is Solcon net zo succesvol. Het datacenter 

handelt bijvoorbeeld voor Rijkswaterstaat de distributie af van videobeelden van 

de verkeerssituatie naar gebruikers zoals de ANWB. Solcon levert verbindingen 

aan Bol.com. Marktplaals.nl maakt gebruik van back-up faciliteiten van Solcon. 

internettoegang en -telefonie. Dat biedt naast kostenvoordeel nieuwe 

mogelijkheden. Werk wordt minder plaatsgebonden. "Uiteindelijk zal alles 

samenkomen. Dit leidt tot nieuwe samenwerkingsvormen en een veel 

flexibelere arbeidsmarkt. De techniek geeft werknemers meer vrijheid."

Niet voor niets bouwt Solcon nu een tweede datacenter in 

Nederland. Solcon gelooft dat applicaties en data straks allemaal 

op servers in beveiligde datacenters staan. "Als je maar toegang 

hebt tot internet, kun je werken, waar ook ter wereld."

D i e n e rs d I e i d e r s • h a p
Peter van der Vlies is het bedrijf tien jaar geleden gestart. Nog steeds staat 

christelijk ondernemen hoog in zijn vaandel. "Dat zit vooral in de persoon 

zelf" legt hij uit. "Dienend leiderschap, dat is denk ik de kern waarmee ik dit 

bedrijf run. Dat wil ik uitstralen naar mijn mensen." Het lijntje naar christelijk 

ondernemen is soms dun. Maar als er keuzes gemaakt moeten worden, 

durft hij die te maken. Zo host Solcon geen porno- en goksites. En al sinds 

1999 biedt het klanten een internetfilter aan om websites te blokkeren.

"Hoe wil je zelf behandeld worden, zo stellen wij ons in de markt op,"

L Ö I
Peter van der Vlies had zijn bedrijf allang kunnen verkopen aan een 

telecomgigant. Hij wil echter doorgaan met Solcon. "Ik geloof niet in 

met de benen in de lucht te zitten. En wat dan? Ik ben een bouwer. 

Ik heb er nog steeds lol in. Veel geld hebben betekent nog meer van 

hetzelfde. In die opvatting speelt mijn christen zijn zeker een rol."

B r e d e d o e 1 g r o e p
Solcon is innovatief. Het bedient groot zakelijke klanten net zo gemakkelijk 

als MKB-klanten en particulieren. Dankzij de strakke automatisering van 

de back office lukt dit. Van der Vlies wil alle drie de groepen bedienen. 

"Je ziet nu een soort omgekeerde ontwikkeling waarbij consumenten 

soms sneller zaken oppakken dan bedrijven. Studenten brengen 

bepaalde nieuwe ontwikkelingen dan vaak weer binnen bij de bedrijven. 

Heb je geen consumenten als klant, dan loop je risico nieuwe zaken te 

missen. Volume maakt de ontwikkelkracht van een bedrijf groot."

O n 0 b o d ci n a a fi plaats
Telecom ontwikkelingen gaan snel. Timing is essentieel, vindt Peter van 

der Vlies. "Soms is het beter one pass behind te zijn dan de kop van jut 

omdat je als eerste iets nieuws brengt." Zo lopen nu pas de eerste pilots 

met internet TV. Maar internettelefonie bood men in 2004 al aan. Daarmee 

liep Solcon voorop. Daardoor kan men nu een goed pakket bieden van
Solcon ' Het Spaarne n : 8253 P£ Oranten i T:O321-3856OO i www.solcon.nl

Bol.com
Marktplaals.nl
http://www.solcon.nl
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Vakantie! Boeren, burgers & buitenlui 
Latijns-Amerika opnieuw leren begrij
pen Cirkel van personele vernieuwing 
is rond 100 dagen luisteren en werken
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Vakantie!
In onze moderne samenleving is 

vakantie een vanzelfsprekendheid, 
maar dat is niet altijd zo geweest.

'Het bedrijfs
leven is niet 
wars van
regelgeving'
Rein Willems,
pag.31

I

14 Boeren, burgers & 
buitenlui

Interview met Gerda Verburg, 
minister van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit.

I Vf We moeten Latijns- 
Amerika opnieuw 
leren begrijpen

Lcitijns Anierika is een samenwerkings 
partner met enorme potentie.

b

I
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Van de voorzitter
Column Peter van Heeswijk
Het kind centraal

Cirkel van personele 
vernieuwing is rond

Peter van Heeswijk is de nieuwe
partijvoorzitter.

100 dagen luisteren 
en werken

Het kabinet trok de samenleving in en
stelde zijn beleidsprogramma op.

10. Premier
12. Den Haag

16. Vrouw & Politiek

24- Partijnieuws
26. Aankondiging Familiedag
27. Dagboek

28. Duurzaam afval inzamelen
31. De gedachte

34- Europa
38. Aankondiging Zomerschool

+ Wethouderscursus
39. Nieuw lid van maand
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akantie!

Kunst en cultuur
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Elke zomer verruilen duizenden 

erlanders de éigen woon- 
oof een tijdelijk domici- 

'f buitenland. In 
enleving is 
Ifsprekend
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Tekst Lizette de Koning Fotografie ANP, Marcel Bekken

In het jaar t88o publiceerde de schoonzoon van Karl
Marx, Pau. Lafargue, een revolutionair artikel over het 

heilzame effect van vrije tijd. Arbeiders werden volgens 
hem veel productiever als ze niet non-stop een twaalf- tot 
veertienurige werkdag hoefden te maken. Zijn pleidooi 
voor het ‘Recht op Luiheid’ was de eerste stap in de rich
ting van vakantie als gemeengoed. Werknemers moesten 
nog wel even wachten voor zij vakantiedagen kregen. De 
Amsterdamse diamantindustrie was er in 1914 vroeg bij. 
Pas in de járen ’50 mocht iedereen een paar weken per 
jaar van de werkvloer wegblijven.

■
Eerste vakanties
Vóórdat de betaalde vrije dagen in de CAO’s opgenomen 
werden, was vakantie alleen weggelegd voor leden van 
de adel. Na de Industriële Revolutie voegden de grote 
industriebaronnen zich bij die groep. Om er echt eens lek
ker tussenuit te zijn, lieten deze oude en nieuwe rijken 
bij de eerste zonnige dag hun gehele inboedel verplaat
sen naar een vakantieoord aan zee. Tot aan de Tweede 
Wereldoorlog was deze zomerse volksverhuizing vrij gang
baar in welgesteld Nederland.
In anderen maakte de vrije tijd juist de minimalistische 
avonturier los. Wat is mooier dan overleven in de natuur 
zonder moderne middelen? Een alternatief voor het 
vakantiehuis werd in 1902 uitgevonden in Engeland. De 
kleermaker Hiram Holding naaide daar de eerste tent, 
die meteen het predikaat lichtgewicht mocht dragen. 
Zijn creatie was 175 centimeter hoog, breed en lang en 
woog nog geen kilo. Een echte innovatie. Maar omdat 
niet iedereen gecharmeerd was van slapen op een zeiltje, 
kwam er al snel een minder primitief mobiel onderkomen 
op de markt. In 1914 bouwde de Engelsman Frederick 
Alcock zijn unieke kampeerwagen, die als de moeder aller 
caravans beschouwd kan worden. Vanaf 1919 werden de 
caravans al in serie geproduceerd door de fabriek Eccles 
in Birmingham, waar dat tot op heden nog gebeurt. In 
Nederland moest men even wennen aan het idee van een 
kampeerwagen, maar in 1927 deed de caravan ook in ons 
land zijn intrede.

Hoewel goedkoper dan een vakantiehuis, was een caravan 
niet voor iedereen een bereikbaar ideaal. Allereerst moest 
je in het bezit zijn van een auto om het ding te kunnen ver
plaatsen, wat voor de Tweede Wereldoorlog vrij uniek en 
erg duur was. Pas in de járen zestig werd de gemiddelde 
Nederlander op grote schaal in een Kip gesignaleerd. 
De kosten van een fiets waren wél te overzien voor de 
massa. Er zijn in juli en augustus heel wat kilometers afge
legd met zelfgemaakte leren tassen op de bagagedrager, 
gemodelleerd naar een in de Kampioen van 1908 versche
nen tekening.



Kunst en cultuur i

Maar de meeste vakanties van de gewone man bestonden 
uit een dagje weg. Het strand was een populaire optie, 
alleen al om de goed verzorgde catering. Officiële venters 
- compleet met gele nummerplaat op de borst - kwamen 
langs met limonade, bier, augurken, zonnebrandolie, 
haringen en ijsjes; onmisbare ingrediënten voor een 
geslaagd uitje.
Ook het natuurbad kon op enthousiaste bezoekers reke
nen. In de járen dertig waren door de crisis veel mensen 
hun baan verloren. Omdat ledigheid beschouwd werd als 
des duivels oorkussen moesten de nieuwe werklozen de 
handen flink uit de mouwen steken. De aanleg van een 
zwembad was een goede manier om de ‘steuntrekkers’ 
bezig te houden. Mensen uit de omgeving waren blij met 
het resultaat en vermaakten zich zes dagen in de week 
prima op en rond het water. Pas na de járen zestig mocht 
het zwembad op zondag open.

Eten
In de tweede helft van de twintigste eeuw werd kamperen 
echt een hit. Een groot voordeel van de tent of caravan 
was dat je voor relatief weinig geld toch vakantie in het 
buitenland kon houden. Nederland had in die járen lage 
prijzen in verhouding tot de rest van Europa, dus met 

het meenemen van eigen voedsel werd de eerste voor- 
deelslag geslagen. De achterbak werd volgestouwd met 
zakken aardappels en blikken soep. Moeder kon dankzij 
het mobiele gasstel of het ingebouwde keukentje haar 
dagelijkse kooktaak gelukkig gewoon uitvoeren. Door die 
voorraad vertrouwde etenswaren ontkwam men tevens 
aan enge experimenten met blauwe schimmelkazen en 
glibberige inktvisringen. Het Voorlichtingsbureau van de 
Voedingsraad vond eind járen vijftig dat het afgelopen 
moest zijn met die 'wat de boer niet kent’-mentaliteit, en 
adviseerde toch vooral te genieten van 'landeigen spijs en 
dranken’. Want 'om vermicellisoep met gehaktballetjes, 
bloemkool met saucijzen en custardvla te eten behoe
ven we het land niet te verlaten’. De vermaning had de 
gewenste uitwerking. Naast de vertrouwde pindakaas dook 
af en toe een stukje brie op tussen de stokbroodhelften. 
Zelfs na terugkeer in Nederland.

Liften
Een andere besparing die irritatie opwekte bij de gevestig
de orde was het verschijnsel liften. Terwijl de ouders zich 
vermaakten met hun moderne reisje op de Rijn, stonden 
hun kinderen langs de snelweg met een rugzak, maar zon 
der portemonnee. De 'klaplopende’ jongeren waren de »

Op de fiets op vakantie.

t'-

-Ml*
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» ANWB een doorn in het oog. In 1946 verklaarde de bond 
nadrukkelijk dat er geen enkele reden was om op deze 
manier te reizen. Bijna iedere bestemming was immers 
met het openbaar vervoer te bereiken. Ook de Nederlandse 
ambassade in Parijs ergerde zich aan de 'landloperij’ die 
veel jongens en meisjes in de cel deed belanden, waarna 
zij hen weer uit de nesten mocht halen. Het personeel 
draaide hierdoor overuren tijdens de zomermaanden en 
er moesten bovendien hoge repatriëringkosten worden 
betaald. De ambassade adviseerde de jeugd direct te stop
pen met dit hypergoedkope reizen. Hun oproep had een 
overweldigend effect, alleen niet het bedoelde. Die zomer 
stonden nog veel meer jongeren dan voorheen met de 
duim omhoog in de berm. De ambassade had immers zelf 
gezegd dat je met liften écht geld bespaardel

In ig68 werd tijdens kabinet-De jong, naast de wettelijk 
verplichte vrije dagen, het recht op vakantietoeslag van 
minimaal zes procent van het bruto jaarloon ingevoerd.
Dat was een mooie meevaller, waardoor de recreatie-indu- 
strie een flinke impuls kreeg. De fietsvakantie door Zeeland 
kreeg concurrentie van de trip naar Mallorca per vliegtuig. 
Na thuiskomst kon een dergelijk vliegavontuur met gepas
te nonchalance gepresenteerd worden op de verjaardags- 
visite bij de buurvrouw. Maar ook de Spaanse eilanden 
verloren op termijn hun exclusiviteit. Met de almaar stij
gende welvaart werden de vakantiebestemmingen steeds 

exotischer. Vandaag de dag lijken de grenzen letterlijk 
te zijn weggevallen. De gemiddelde studententijd wordt 
afgesloten met een wereldreis van ten minste een paar 
maanden, steeds meer dynamische ouderen gaan op jun- 
gletrektocht in Suriname en een strandreis naar Thailand is 
geen bijzonderheid meer. Toen Paul Lafargue in 1880 zijn 
vrijetijdspleidooi schreef, had hij niet kunnen bevroeden 
dat de vakantie-industrie nog geen honderddertig jaar later 
de complete aardbol zou omvatten. De moderne toerist 
heeft heel de wereld aan zijn voeten liggen. Al blijft die 
fietstocht door Zeeland toch nog net zo leuk als vroeger. ■

Wijs op reis
Niets kan de vakantiestemming zo doen omslaan 
als ziekte, diefstal of complicaties met visa of 
paspoort. Eind mei gaf Minister Verhagen de 
aftrap voor de 'Wijs op Reis’-campagne, met als 
thema ‘Doe voor vertrek de bestemrningscheck’. 
Hiermee wijst het ministerie van Buitenlandse 
Zaken Nederlandse reizigers op het belang van 
een goede reisvoorbereiding. Zij biedt de mogeli
jkheíd om voor vertrek eerst de actuele informa

tie over het vakantieland te checken op www.wijsopreis.nl. In de reis
adviezen wordt belangrijke informatie gegeven over veiligheidssituaties, zoals 
maatschappelijke en politieke onrust, terroristische dreigingen, criminaliteit en 
bepaalde ziekten. Daarnaast geeft ‘Wijs op reis' informatie over wat een ambas
sade of consulaat wel of niet voor een landgenoot in problemen kan doen.

6 cda.nl
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Peter van Heeswijk Van de voorzitter

Vitale partij voor ons allen
Vanaf deze plaats wil ik u heel harte
lijk danken voor mijn verkiezing tot 
voorzitter van het CDA. ik vind het een 
eer onze mooie vereniging te mogen 
leiden. Het is een hele verantwoor
delijkheid, maar ik heb er veel zin 
in. Ik wil de andere kandidaat voor 
het voorzitterschap, Jeroen Alting von 
Geusau, ook bedanken; het was een 
goede voorzitterscampagne met veel 
wederzijds respect.

Dertig procent van de jongeren tussen 
achttien en vierendertig jaar stemt op 
het CDA; het is nu zaak deze jongeren 
actief te laten meedoen in de partij 
en hen ook verantwoordelijkheid te 
geven in raden, Staten en Kamer. Een 
extra inzet is ook nodig als het gaat 
om het meer betrekken van vrouwen 
en allochtonen bij de partij. Daar is 
nog een wereld te winnen.

'Een partij
voor ons 
ollen'

Een partij voor ons allen; dat was mijn 
motto tijdens de campagne, en dat 
zal ook mijn motto blijven. Onze bood
schap dat wij samen verantwoorde
lijk zijn voor de samenleving spreekt 
velen aan: mannen, vrouwen, oude
ren, jongeren, allochtonen en autoch
tonen, mensen met lagere en hogere 
inkomens, mensen met verschillende 
beroepen. Velen stemmen ook op het 
CDA. Wij zijn de grootste partij op lan
delijk, provinciaal en lokaal niveau en 
dat moet zo blijven.
Wij staan nu voor de uitdaging deze 
kiezers meer te binden aan onze ver
eniging.

Onze volksvertegenwoordigers, be
stuurders en leden zijn geworteld in 
de samenleving. Velen zijn ook als vrij
willigers actief. Wij staan de komende 
járen voor de taak de banden met 
maatschappelijke organisaties, scho
len, bewonerscommissies, zorginstel
lingen verder aan te halen. Het CDA 
moet zichtbaarder zijn in de dorpen en 
de wijken van de steden.

i»B!

Een andere belangrijke doelstelling is 
het verder versterken van het debat 
binnen het CDA. Geen debat-om-het- 
debat. Maar debat met leden, kiezers 
en belangstellenden met als doel te 
werken aan ons programma voor de 
periode 2011-2015. Daar zullen wij nu 
al aan gaan moeten werken; willen 
wij leidend blijven met onze politieke 
agenda. Vanuit vaste waarden zoe
ken wij steeds naar nieuwe wegen, 
naar nieuwe oplossingen voor nieuwe 
kwesties.Í * ■

■

Een politieke partij anno 2007 moet 
vitaal, professioneel en modern zijn, 
om weerbaar te zijn naar de toekomst. 
Dat betekent dat wij veel moeten 
investeren in onze basis, de gemeente
lijke afdelingen, en in nieuwe vormen 
en instrumenten, zoals internet, om 
grotere groepen kiezers te bereiken.

Het CDA als een vitale beweging voor 
alle burgers; daar wil ik samen met u 
de komende vier jaar aan werken.

cda.nl
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Welvaart en welzijn

Het kind centraal
Het gezin staat volop in de politieke schijnwerpers. 
Voor het CDA een vanzelfsprekendheid waar reeds 
lange tijd aandacht voor is gevraagd.
Tekst Mirjam Sterk Fotografie Dirk Hol, iStockphoto

■ et CDA ‘ ■ !ft in 1994 al bij monde van Enneüs Heerma 
gepleit voor een eigentijdse gezinspolitiek. Het is 
daarom gO' d dat dit nu ook is vertaald naar een minister 

die verantwoordelijk is voor jeugd en gezin. De visie die 
het CDA heeft op de samenleving is terug te vinden in de 
opvattingen over de rol van het gezin in de samenleving. 
Waarden als solidariteit, gespreide verantwoordelijkheid 
en rentmeesterschap zijn binnen een gezin de dagelijkse 
uitvoeringspraktijk. Opvoeden is echter geen vanzelfspre
kendheid; het kost tijd en daadkracht.

i'ji

De aandacht voor het gezin gaat de laatste tijd vooral uit 
naar incidenten als het Maasmeisje en Savanna. Maar 
gelukkig zijn deze incidenten niet de norm voor de ontwik
keling van kinderen in Nederland; ongeveer negentig pro
cent ontwikkelt zich hartstikke goed. Wat ons betreft zou
den we meer aandacht moeten hebben voor deze gezinnen 
waarin het goed gaat. Ouders zijn namelijk vaak onbekend 
met de beschikbare laagdrempelige informatie over opvoe
den en opgroeiende kinderen.

5
O

Mirjam Sterk, Tweede Kamerlid.

Dat het in veel gezinnen goed gaat, betekent niet dat 
opvoeden een fluitje van een cent is. Ik wil dan ook dat 
‘het kind centraal’ uitgangspunt van beleid is. Ik wil dit 
doen door veel meer in te zetten op het preventief onder
steunen van gezinnen. ‘Het kind centraal’ vraagt om een 
aanpak waarin het voorkomen van problemen beter is dan 
genezen.

Laten we hierbij niet beginnen met opnieuw de structuur 
en organisatie in de jeugdzorg ter discussie te stellen. De 
verantwoordelijkheid van de ouders voor het opvoeden van 
hun kind staat bij het CDA voorop. Ouders moeten hun kin
deren opvoeden tot betrokken en verantwoordelijke bur
gers. Daarbij hoort ook dat zij hun kinderen leren omgaan 
met de verleidingen in de samenleving. Tegenwoordig heb
ben we het dan over een scala aan zaken, zoals gezonde 
voeding, drankmisbruik, internetgebruik en seksualiteit. Ik 
heb een duidelijk punt gemarkeerd in de discussie over kin
deren die zonder ontbijt naar school komen. De oplossing
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Welvaart en welzijn II

hiervoor is niet om die taak bij de school neer te leggen. 
De verantwoordelijkheid om kinderen met een gevulde 
maag naar school te laten gaan ligt bij de ouders, des
noods met verplichte opvoedondersteuning. Anders bege
ven we ons op een glijdende schaal die er toe zal leiden 
dat de opvoeding van het kind steeds verder van het gezin 
af komt te staan.

Het CDA wil dat er vanuit de consultatiebureaus en scho
len veel meer voorlichting en kennisoverdracht over de 
ontwikkeling van het kind aan ouders wordt aangeboden.

'Wij zien het kind achter 
de voordeur staand

Deze preventieve ondersteuning zou naar onze mening 
uitgebouwd moeten worden. Vooral de basiskennis over de 
ontwikkeling van een kind in de cruciale eerste levensjaren 
ontbreekt. De centra voor jeugd en gezin, waarin consulta
tiebureau, preventiemedewerkers, huisarts, schoolinspec
tie en bureau jeugdzorg samenwerken, kunnen juist met 
preventie veel bereiken.

Er komt steeds meer aandacht voor de situaties waarin 
ouders onmachtig of onwillig zijn. Het CDA wil hier ingrij
pen voordat het te laat is. Verplichte opvoedondersteuning 
dus, ter bescherming van het kind. Veel politieke partijen 
zien de voordeur als grens voor de overheid en verwijten 
het CDA hierin bemoeizucht. Het CDA neemt hierin juist 
graag haar verantwoordelijkheid. Wij zien het kind achter 
de voordeur staan. Wij noemen dit niet bemoeizucht, maar 
bemoeizorg. Voorkomen is ook hierin beter dan genezen. 
Vroegtijdig signaleren en aanbieden van adequate zorg 
stelt de ouders in staat om bij te sturen in de opvoeding en 
helpt ouders snel weer op eigen benen te staan.

juist deze aanpak van vroegsignalering en het delen van 
informatie met anderen in de jeugdzorg ontbrak in de 
incidenten als het Maasmeisje en Savanna. Wat het CDA 
betreft, mag geen kind meer anoniem blijven en moet er 
door een gesloten ketenbenadering voor gezorgd worden 
dat kinderen met problemen bekend zijn bij jeugdzorgin- 
stellingen, scholen, huisartsen en consultatiebureaus. Dit 
betekent dan ook de invoering van één zorgverantwoorde- 
lijke en één behandelplan ongeacht het aantal instellingen 
dat betrokken is. Hiermee komt het kind daadwerkelijk 
centraal te staan. ■

Mirjam Sterk is lid van de Tweede Kamer 
en woordvoerder jeugd en Gezin.

I
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Premier Jan Peter Balkenende

Stabiliteit en zekerheid
Op 2 juni is Peter van Heeswijk Marja 
van Bijsterveldt opgevolgd als onze 
voorzitter. Het is opnieuw een benoe
ming waarin duidelijk wordt dat van 
de vermeende 'onthoofding’ van de 
partij na het vertrek van Verhagen, 
Klink, Van Bijsterveldt en De Jager 
naar het kabinet geen sprake is.

Nadat eerder Pieter van Geel al de 
goede vervanger van Maxime Ver
hagen werd, bleken we daarna twee 
goede voorzitterskandidaten te heb
ben in de personen Peter van Hees
wijk en Jeroen Alting von Geusau. Dat 
beiden echte christendemocraten zijn 
bleek op het congres bijvoorbeeld uit 
het mooie gebaar van Jeroen om Peter 
een kruisje te geven dat afkomstig is 
uit Jeruzalem. Het kruis als beeld van 
onze inspiratie, Jeruzalem als beeld 
van de uitdaging om samen te binden. 
Dat raakt meteen aan de kern van het 
succes dat we op dit moment als CDA 
hebben: stabiliteit en zekerheid

Dat is ook wat kiezers het meest waar
deren in het CDA. Dat zegt alles over 
het belang van onderlinge verhou
dingen, Maar het zegt ook veel over 
inhoudelijke koers, visie en je verant
woordelijkheid nemen.

I

De voorzitter speelt een belangrijke 
rol in het bijeenhouden van de partij. 
Marja was iemand die als geen ander 
- in lastige tijden - in onderlinge ver
houdingen heeft geïnvesteerd. Zij ver
dient daarvoor veel dank.
Het CDA is een partij waar voldoende 
ruimte is voor onderlinge discussie en 
debat, maar dat ook als eensgezind 
merk naar buiten treedt.

I

Reden daarvan is goed samenspel tus
sen de vier hoekstenen van de partij: 
politiek leider, fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, partijvoorzitter en di
recteur Wetenschappelijk Instituut. 
Vier hoekstenen van het CDA-huis.

Stevig gegrondvest op een gedeeld 
en doorleefd christendemocratisch 
fundament.

Iedere tijd vraagt om een eigentijdse 
aanpak en daar horen dan ook weer 
nieuwe gezichten bij. Wat blijft, is de 
inhoud van de christendemocratie.
Een sterke groene draad door heel on
ze geschiedenis. In goede én in slech
te tijden.
Juist wanneer het slecht ging heb
ben we ons herstel altijd weer we
ten te vinden in de inhoud en onze 
uitgangspunten.

Het CDA benutte de tijd in de oppo
sitie juist voor eigen inhoudelijke 
vernieuwing.
In 2001 - misschien herinnert u zich

Het CDA als 
partij van 
stabiliteit en 
zekerheid! Z

kon Jaap de Hoopdat beeld nog
Scheffer de Kamervoorzitter een he
le stapel notities en voorstellen over
handigen waarover wij hadden nage
dacht. We gaven inhoud aan een ge
zamenlijke opdracht: de christende
mocratische idealen vertalen in prak
tische oplossingen.
Het realiseren van de betrokken sa
menleving: respect, naastenliefde, 
verantwoordelijkheid.

Het meeste daarvan is nu concreet 
beleid geworden: het nieuwe zorg
stelsel; de activerende sociale zeker
heid; de strijd tegen regelzucht en bu- 
reacratie; een steviger integratie- en 
veiligheidsbeleid.

Dat is iets om - terugkijkend - trots op 
te zijn. Maar het is ook een opdracht 
voor de toekomst.

Als CDA moeten we vooruit blijven 
denken. Nu antwoorden formuleren 
voor de vragen van morgen. Onze in
houdelijke voorsprong behouden. Niet 
verslappen.
Dat het ons nu goed gaat, is geen ze
kerheid voor morgen. We moeten het 
iedere dag opnieuw verdienen.

1.
2.
3.

Ik zie daarin drie hoofdthema’s. 
Participatie en integratie 
Duurzaamheid en innovatie 
Identiteit en partijorganisatie

Participatie en integratie
Bij alle bezoeken in het land ontmoet 
ik heel veel mensen van goede wil. 
Mensen die een bijdrage willen leve
ren aan onze samenleving. Jongeren 
die enthousiast zijn over een maat
schappelijke stage. Buurtbewoners de 
zich inzetten voor hun wijk.

Mensen uit de bijstand die blij zijn dat 
ze weer aan de slag kunnen en niet te 
beroerd zijn om werk aan te pakken. 
Echter, hoe goed het ook gaat - en 
de cijfers over bijstand en werkloos
heid zijn bemoedigend - ik ben nog 
niet tevreden. Er is nog steeds een te 
grote groep die geen deel heeft aan 
de samenleving, die op zich zelf leeft 
en geen rekening houdt met anderen. 
Omdat ze onze samenleving afwijzen 
of er niet in geslaagd zijn daarin een 
plek te verwerven. Mensen die zich in 
de schulden steken om maar waarde
ring te krijgen om wat ze hebben, bij 
gebrek aan aandacht voor wie ze zijn. 
In een welvarend land als Nederland 
wil ik dat niet accepteren. Wie wil 
meedoen, kan meedoen. Wonen of 
willen wonen in dit land kan niet iets 
vrijblijvends zijn.

10 cda.nl



Stabiliteit en zekerh Premier

Voor wat we als CDA, en als kabinet, 
met Nederland willen bereiken heb
ben we mensen nodig. Alle mensen.

Duurzaamheid en innovatie
Duurzaamheid is het thema waarvan 
u als leden in de afgelopen járen heeft 
gezegd dat het meer prioriteit moet 
krijgen. Dat is terecht. En het is be
moedigend dat steeds meer wereldlei
ders zich daar achter scharen.
We hebben een opdracht de aarde te 
bewerken en te bewaren. Dus ook oog 
voor komende generaties. En in dit 
verband ook nadrukkelijk: oog voor 
mensen in de derde wereld. Ik denk 
dan bijvoorbeeld aan wat we als Ne
derland met onze kennis over water 
ook voor laaggelegen delta’s elders 
in de wereld kunnen betekenen bij de 
stijging van de zeespiegel.
Het is ook een mooi voorbeeld dat laat 
zien dat innovatie en duurzaamheid 
hand in hand kunnen gaan.

Identiteit en partijorganisatie
Het thema duurzaamheid is een thema 
dat ook vooral jongeren aanspreekt. 
Onder hen bleek het CDA in novem
ber de grootste partij. De belangrijk
ste winst van het afgelopen jaar. Onze 
eigen jongerenorganisatie heeft daar 
ook veel aan bijgedragen.
De grootste uitdaging voor de komen
de járen is hoe we die nieuwe groep 
kiezers blijvend weten aan te spreken, 
vast te houden en uit te bouwen.
Naast stabiliteit en zekerheid voeg ik 
daarom nog twee woorden toe: duide
lijkheid en identiteit. En dan ook juist 
in samenhang.

jongeren kiezen niet voor grijze verha
len. Zeggen waar je voor staat dwingt 
veel meer respect af. Dat geldt ook 
voor onze identiteit: de ‘C’. Daar hoe
ven we helemaal niet schimmig over 
te doen als CDA. Wél moet het eigen
tijds worden ingevuld.
Duidelijkheid vraagt ook om woorden 
die aanspreken en begrijpelijk zijn.
‘Respect’ als een van onze vier kern
begrippen. Net zoals ‘naastenliefde’ 
meer zegt dan solidariteit.

Ik ben er voorstander van om op die 
manier blijvend onze idealen levend 
te houden en te werken aan oplossing 
voor de conctrete problemen in ons 
land.
De komende járen ga ik dat doen sa
men met Peter, Pieter en een nieuwe 
Wl-directeur die binnenkort aantreedt.

jiaa

n

veranderen,Zo kunnen gezichten 
maar blijft de koers hetzelfde. Het CDA 
als partij van stabiliteit en zekerheid!

Deze tekst is een verkorte weergave 
van de toespraak op het Congres van 
2 juni



Den Haag Politiek nieuw

die terreinen die niet in het regeerak
koord zijn vastgelegd. Het staat daar
bij garant voor stabiliteit en degelijk
heid en we zullen doen wat moet ge
beuren. Nederland kan op ons reke
nen’, aldus Van Geel.

*
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Cisca Joldersma op werkbe-
zoek bij maatschappelijke 
opvang
Tweede Kamerlid Cisca joldersma 
bracht op vrijdag 1 juni een bezoek 
aan Zwolle, waar zij op bezoek ging 
bij concrete projecten op het terrein 
van maatschappelijke opvang. Na een 
ontvangst op het stadhuis werd zij 
rondgeleid langs de Crisisopvang van 
het Leger des Heils, de Herberg achter 
de WRZV-hallen en de gebruiksruimte 
aan de Pannekoekendijk.

‘CDA staat garant voor stabi
liteit en degelijkheid’
Fractievoorzitter Pieter van Geel heeft 
tijdens het laatste partijcongres in 
Utrecht onderstreept dat de CDA-frac- 
tie de komende járen het kabinetsbe
leid een ‘mooie CDA-kleur op de wan
gen’ zal geven, ‘in de eerste plaats 
betekent dit natuurlijk dat wij het ka
binet op koers zullen houden. Daar
naast zullen wij vanuit onze centrale 
CDA-thema’s welvaart, zekerheid en 
respect onze eigen lijnen trekken op al 

Tijdens zijn toespraak benadrukte Van 
Geel het belang van een solide finan
cieel beleid. Van Geel; ‘Dit vormt de 
basis om onze welvaart en zekerheid 
te kunnen waarborgen. De politiek 
moet daarom ook niet verworden tot 
het verdelen van steeds weer nieuwe 
zakken geld als oplossing voor elk pro
bleem. Dit is misschien de weg van 
de minste weerstand, maar op ter
mijn volstrekt onhoudbaar. Waar het 
om gaat, is de politieke wil en crea
tiviteit om de problemen echt aan te 
pakken.’

Van Geel; ‘je merkt ook dat de men
sen hierom vragen. Men heeft genoeg 
van de "alles moet maar kunnen’’- 
mentaliteit en is op zoek naar een 
overheid die oog heeft voor mensen. 
Dat betekent dus ook een overheid die 
grenzen stelt en ingrijpt om te voor
komen dat problemen uit de hand lo
pen. De samenleving vraagt om meer 
dan een overheid die zo nu en dan be
lastingen verlaagt en verder het recht

Verantwoordelijk wethouder Erik Dan- 
nenberg van Zwolle wilde met dit 
programma aan het CDA-kamerlid la
ten zien hoe actief de organisaties in 
Zwolle bezig zijn op het terrein van 
maatschappelijke opvang en versla
vingszorg en welke plannen er voor 
verbetering liggen. Ook werd een aan
tal nieuwe initiatieven en knelpunten 
besproken. Daarna nam joldersma 
van de instellingen en het college van 
burgemeester en wethouders een ma
nifest in ontvangst waarin aandacht 
gevraagd wordt voor de toekomst van 
maatschappelijke opvang, joldersma; 
‘Ik ben erg onder de indruk van de ge
drevenheid die ik vandaag gezien heb. 
Het betreft hier zorg en opvang voor 
een groep mensen met zware proble
men. Dat verdient aandacht vanuit 
Den Haag’.

loldersma in gesprek met twee straatkrantverkopers.
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reid aan een lange schooldag kunnen 
beginnen.’
Wanneer ouders die verantwoordelijk
heid in de opvoeding niet nemen, dan 
is wat het CDA betreft meer verplich
te opvoedingsondersteuning op zijn 
plaats. ‘Vaak wordt dit soort "bemoei- 
zorg" afgedaan als betutteling. Maar 
dat is het niet, het is juist betrokken
heid. Dat is waar de samenleving om 
vraagt. Mensen zijn juist op zoek naar 
een samenleving waarin oog is voor 
elkaar.'

t*
Afscheid Eerste Kamerleden.

van de sterkste laat gelden. Zij willen 
geen overheid die problemen op zijn 
beloop laat. Daarom hebben gewone 
hardwerkende mensen niet veel te 
zoeken bij een partij die betrokken
heid verwarmt met betutteling’, al
dus de fractievoorzitter.

De hele toespraak van Pieter van Geel 
kunt u vinden op www.cda.nl

?
‘Schoolontbijt is de 
omgekeerde wereld 
CDA-kamerlid Mirjam Sterk heeft af
gelopen maand gepleit voor meer 
verplichte opvoedingsondersteuning 
voor gezinnen waarin het mis dreigt 
te gaan met de opvoeding. ‘Geluk
kig gaat het met de meeste jongeren 
goed. Tegelijkertijd zien we dat in de 
gevallen waarin het niet goed gaat, er 
meestal pas ingegrepen kan worden, 
wanneer het al mis is gegaan.
Voorkomen is beter dan genezen en 
daarom is het nodig dat in een eer
der stadium kan worden ingegrepen 
en bijgestuurd’, aldus Sterk. Het ka
merlid stelt voor dat de op te richten 
Centra voor Jeugd en Gezin, vaker dan 
nu gebeurt, gebruik kunnen maken 
van ‘bemoeizorg’. 'Zo kan voorkomen 
worden dat situaties zich ontwikkelen 
van kwaad tot erger.’

i'-

Als voorbeeld noemt Sterk het groei
end aantal kinderen dat door hun ou
ders zonder ontbijt naar school wordt 
gestuurd. 'Een op de zes kinderen 
wordt met enige regelmaat zonder 
ontbijt naar school gestuurd’, zegt 
Mirjam Sterk. ‘Hierdoor kunnen kin
deren zich moeilijk concentreren en 
komen zij niet mee op school, je ziet 
nu zelfs dat scholen dan zelf maar 
een schoolontbijt gaan aanbieden. 
Maar dat is natuurlijk de omgekeerde 
wereld! Ouders moeten ervoor zor
gen dat hun kinderen goed voorbe

Leden nieuwe Eerste Kamerfractie.

l

Leden nieuwe Eerste 
Kamerfractie beëdigd
Nadat ze op dinsdag 29 mei waren 
verkozen, zijn de leden van de nieuwe 
Eerste-Kamerfractie op dinsdag 12 ju
ni beëdigd. De nieuwe fractie telt een
entwintig leden: |os Werner, Yvonne 
Timmerman-Buck, René van der Lin
den, Alfons Dolle, Peter Essers, Rein 
Willems, Jan Hendrikx, Rob van de 
Beeten, Sophie van Bijsterveld, Gree- 
tje de Vries-Leggedoor, Paul Russell, 
Marie-Louise Bemelmans-Videc, Eric 
Janse de Jonge, Hans Franken, Hans 
Hillen, Aranka Goyert, Gerrit Terpstra, 
Karel Leunissen, Ria Vedder-Wubben, 
Huub Doek en Hans Klein Breteler, Jos 
Werner, Hans Klein Breteler en Yvon
ne Timmerman-Buck zijn met voor
keursstemmen gekozen.

*<
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Met beleid Gerda Verbürg

Boeren burgers I

'Ik ben minister van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit’, zegt Gerda Ver
bürg ‘Op het ministerie gaat het dus 
om dingen die belangrijk zijn voor alle 
Nederlanders: iedereen heeft immers 
belang bij goede en verantwoorde voe
ding en een goede leefomgeving.’

beheer enerzijds en recreatie ander
zijds. We moeten inderdaad goed zor
gen voor de natuur, maar we moeten 
ook zorgen dat mensen vervolgens van 
het landschap kunnen genieten. Want 
als je goed zorgt voor de natuur, zorgt 
de natuur goed voor jou.

'Ik zie 
liever 
scharrel- 
kinderen 
dan hang 
jongeren'

‘De inmiddels bekende eerste honderd 
dagen heb ik niet alleen met boeren, 
tuinders en vissers gesproken, maar ook 
bijvoorbeeld met leerlingen, natuurbe
heerders en vervoerders van agropro- 
ducten. Letterlijk aan de keukentafel 
hebben zij me laten zien waar ze mee 
bezig zijn. Ik heb steeds mensen uitge
nodigd die eikaars maatschappelijke te
genvoeters zijn. Dat heeft bijvoorbeeld 
boeiende gesprekken opgeleverd tussen 
boeren en natuurorganisaties of land- 
schapontwikkelaars en beheerders van 
het landschap.

beschik

ook in dit soortHet mooie is dat je 
gesprekken - steeds merkt dat mensen 
zelf met ideeën en voorstellen komen. 
Ik wil ook graag dat zij in mij als minis
ter een bondgenoot zien en niet alleen 
bijvoorbeeld een regelgever. Zelf vind ik 
dat ook een mooie manier van werken: 
de overheid hoeft niet alles te bepalen. 
De komende járen wil ik verder inzet
ten op verduurzaming van de sector. 
De kennis die bijvoorbeeld in Wagenin- 
gen aan de Universiteit wordt ontwik
keld moet toepasbaar zijn in de prak
tijk. Men moet bereid zijn om samen 
te werken en om kennis te delen. Een 
mooi voorbeeld is het leveren van ener
gie aan burgers door boeren. Ik was on
langs op een tomatenbedrijf in Maas
dijk en daar leveren de gebroeders Van 
der Lans tevens duurzame energie aan 
tweeduizend huishoudens.
Ik wil ook blijven praten met natuur-, 
recreatie- en boerenorganisaties over 
de vraag hoe we sociaal-economische 
activiteiten verder kunnen ontwikkelen. 
Er lijkt nog steeds een tegenstelling te 
bestaan tussen natuurontwikkeling en

Scharrelkinderen
Een van de motto’s van het kabinet is 
"van probleemwijk naar prachtwijk”. 
Vanuit mijn werkterrein wil ik hier ook 
een bijdrage aan leveren. Ik wil kinde
ren op jonge leeftijd al betrekken bij de 
natuur en het platteland. De komende 
járen wil ik daarom tienduizend maat
schappelijke stageplaatsen
baar stellen. Een stad die nieuw groen 
wil ontwikkelen in de wijk kan hier heel 
goed jongeren bij betrekken, jongeren 
kunnen in de beginfase meedenken over 
de invulling van het groen in de stad en 
later helpen bij het onderhoud hiervan. 
Dit blijkt goed voor de jongeren te zijn 
én goed voor de wijk. Ik zie liever schar
relkinderen dan hangjongeren.
Over vier jaar wil ik in elk geval bereikt 
hebben dat elk kind voor zijn of haar 
vijftiende verjaardag ingeschakeld is op 
het platteland of in de landbouw. Dat 
gaat verder dan een keer met de klas 
naar de kinderboerderij. Ik wil dat kin
deren zich bewust worden van de waar
de van het platteland en dat ze weten 
waar hun voedsel vandaan komt.

In de Europese Unie wit ik de discussie 
over de toekomst van het landbouwbe
leid aangaan vanuit een maatschappe
lijk perspectief. De officiële gesprekken 
hierover beginnen pas in 2013, maar 
ik wil nu al een tussenbalans opmaken 
over vragen rondom voeding, natuur en 
landbouw. Het is immers een vraagstuk 
dat de hele samenleving aangaat. Mét 
die samenleving moeten we zoeken 
naar de antwoorden van de toekomst. 
Tot slot wil ik mijn bijdrage leveren aan 
het bereiken van de Millenniumdoelen 
voor ontwikkelingslanden in 2015.
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Tekst: Marjolijn van der Stel Met beleid

5

De Nederlandse kennis van landbouw 
en water staat wereldwijd goed aange
schreven. We moeten ook bereid zijn 
om die kennis te delen met anderen. Ik 
denk bijvoorbeeld aan wederopbouwge- 
bieden als Uruzgan: de plaatselijke be
volking zou enorm geholpen zijn met de 
expertise van Nederlandse boeren.

'Ik vind 
dot de

I

Ik hoop verder van harte dat agrariërs 
weer de plaats krijgen in de samenle
ving die ze verdienen. Zij voorzien zes
tien miljoen Nederlanders dagelijks 
van lekker en gezond voedsel en van 
een mooie leefomgeving. Ik vind het 
goed dat er veel maatschappelijke aan
dacht is voor boeren. Door met elkaar 
de dialoog aan te gaan, komen we sa
men een stap verder. Dat komt mede 
door de nieuwe dragers van het plat
teland, ik noem ze ook wel "de nieuwe 
buitenlui". Het gaat om mensen die op
gegroeid zijn in of rond een agrarische 
familie, die in de stad hebben gewoond 
en die na een aantal jaren weer terug 
gaan naar hun wortels, naar het platte
land. Eenmaal terug op hun geboorte
grond gaan ze het platteland mee-ont- 
wikkelen. Zo ontstaat een vitaal platte
land en dat is noodzakelijk voor een vi
tale samenleving.

consument 
bereid 
moet zijn 
om te 
betalen 
woor hij 
als burger 
om vraagt

B
Ik wil richting de burger beginnen met 
het benadrukken van het belang van 
gezonde voeding. De land- en tuinbouw 
zijn erg gevoelig voor waar de markt 
om vraagt en zijn ook bereid om in te 
spelen op die vraag. De consument 
heeft dus met zijn koopgedrag erg veel 
invloed. Maar ik vind wel dat de con
sument van zijn kant bereid moet zijn 
om te betalen waar hij als burger om 
vraagt. Als iemand als burger wil dat 
vlees op een diervriendelijke manier ge
produceerd wordt, moet hij in de winkel 
niet zeuren als het vlees wat duurder is. 
Het moet uit de lengte of uit de breedte 
komen, natuurlijk.’
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Rianne Donders.

Voorwoord Rianne Donders 
‘Gelet op het feit dat ik door het af
sluiten van de A2 veel te laat hier ben, 
zal ik het heel kort houden. Ik kan u 
in elk geval melden dat bloeddruk en 
adrenaline door het te laat zijn, goed 
op peil zijn en dat dat in elk geval een 
goed uitgangspunt is voor de mooie 
taak waar ik aan ga beginnen. Ik heb 
in de korte tijd dat ik nu meekijk in 
het CDAV kunnen constateren dat er 
een enthousiast en daadkrachtig be
stuur klaar staat dat aan de slag wil, 
en dat er nog veel te doen is. Laten 
we het dus gewoon gaan doen. Ik heb 
er zin in!’

Uitgesproken tijdens het Partijcongres 
van 2 juni jl.

Uit het Europees Parlement
Door Mária Chorus Menken

Kranenburg. Saryusz-Wolski is voorzit
ter van de Commissie buitenlandse za
ken van het EP, de commissie waarin 
Ria Oomen zitting heeft. 'Wij uit de 
nieuwe lidstaten kunnen de ware aard 
van de Russische politici doorgronden. 
De EU nam eindelijk een stevige geza
menlijke positie in.’ Saryusz-Wolski 
is er trots op dat de EU-lidstaten zich 
niet door Rusland uit elkaar hebben 
laten spelen. Een voorzichtige aanpak 
van Rusland noemt hij contraproduc
tief, omdat Rusland meer afhankelijk 
is van de EU dan andersom; van de 
Russische export gaat 50 procent naar 
de EU, terwijl de EU maar 5,5 procent 
naar Rusland exporteert.
Als hoofd van de delegatie voor be
trekkingen met Rusland meldt Ria Oo
men in haar Nieuwsbrief dat de leden 
een discussie hadden met NGO’s over 
mensenrechten. Bekend is dat de situ
atie in Rusland verre van rooskleurig 
is.

Het onderwerp energie leverde een 
debat op met Commissaris Piebalgs. 
Natuurlijk weten we, dat de leverin- 
gen aan Europa in gevaar komen wan
neer ze als politieke drukmiddelen 
worden gebruikt. De delegatie heeft 
erop gewezen dat Europese bedrijven 
in de energiesector meer rnogelijkhe 
den moeten krijgen in Rusland.
Sinds 1 januari 200? zijn Bulgarije en 
Roemenië lid van de EU, zij het nog 
onder toezicht, leder half jaar moeten 
zij over de vorderingen van de rechts
staat en over de bestrijding van cor
ruptie en georganiseerde misdaad 
rapporteren.
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Maria Martens.

leden, waarvan zeventwintig uit Ne
derland. De CDA-delegatie maakt deel 
uit van de EVP-ED fractie, met 277 le
den (waarvan zeven uit Nederland) 
de grootste fractie in het Europees 
Parlement.

Maria Martens is, naast voorzitter van 
de CDA-delegatie in het Europees Par
lement en bestuurslid van de EVP-ED- 
fractie, eerste woordvoerder op het 
gebied van ontwikkelingssamenwer
king. Zij heeft ook het Europees vei
ligheids- en defensiebeleid in haar 
pakket. De Commissie ontwikkelings
samenwerking heeft een nieuwe taak 
gekregen waardoor er meer controle 
komt op de uitvoering van het beleid 
met de afgesproken prioriteiten en 
met een verantwoorde besteding van 
gelden. Maria Martens besteedt voor
al aandacht aan India aan de hand 
van de ‘strategy papers’.

‘Ik hou niet van Sovjetgedrag', zegt de 
Poolse europarlementariër Jacek Sar- 
yusz-Wolski over de moeizame EU Rus 
landrelatie in een interview met Mark 

Het inwonertal van de EU staat door 
deze toetredingen nu op 493 miljoen. 
Het Europees Parlement telt nu 785

Europese top
Zevenentwintig staatshoofden en re
geringsleiders hielden de voorjaar-
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Stop in Brussel. Op de agenda kregen 
de gemeenschappelijke strategie voor 
energie en het klimaatbeleid bijzon
dere aandacht. In 2020 moet er twin
tig procent minder C02 uitstoot be
reikt worden. Een percentage van ons 
energieverbruik dient afkomstig te 
zijn uit hernieuwde energiebronnen. 
Andere agendapunten waren een 
strategie voor groei en werkgelegen
heid. Voor Nederland ligt 2,7 procent 
groei in het verschiet en daling van de 
werkeloosheid.
Menselijk kapitaal moet versterkt 
worden. In dit kader spreekt EP-lid 
Lambert van Nistelrooy over de ‘silver 
economy’, waarbij ouderen hun bij
drage aan de economie leveren (het 
'verzilveren’ van de samenleving, in 
plaats van ‘vergrijzen’).

1.

Europees Actieplan voor gelijke 
kansen mannen en vrouwen
Ook op dit terrein blijkt ‘trapper 
toujours’ nog steeds noodzakelijk.
De Europese Commissie kwam met 
het volgende actieplan:

Gelijke economische onafhanke
lijkheid mannen/vrouwen;
Meer vrouwen in de politieke en 
bestuurlijke functies;
Bestrijden van geweld tegen 
vrouwen en van vrouwenhandel.

Vijfenvijftig procent van de vrouwen 
heeft een baan in de EU; in Nederland 
werkt zevenenzestig procent van de 
vrouwen, de meesten parttime. Som
mige lidstaten willen een verplicht 
percentage vrouwen in politieke en 
bestuurlijke functies; sommige EP-le- 
den willen dit overlaten aan de lidsta
ten zelf.

2.

3.

De macht en de almacht; 
Over Amerika, God en de 
toestand in de wereld; van 
Madeleine Albright.
Een boekbespreking door 
Maria Chorus-Menken

Toen Madeleine als de jonge katholie
ke Tsjechische Maria jana ruim zestig 
jaar geleden voet aan wal zette in de 
Verenigde Staten, kon zij niet bevroe
den dat zij naast hoogleraarschappen 

hoge posten namens haar nieuwe va
derland zou bekleden. Zij werd VS-ver- 
tegenwoordiger in de Verenigde Na
ties en zij werd onder president Clin
ton minister van Buitenlandse Zaken. 
In deze functies verdiepte zij zich in 
wereldproblemen en in vele verschil
lende culturen en religies. Niet ver
wonderlijk dus dat zij na haar memoi
res in 2006 een boek met als titel The 
mighty and the almighty, God, and 
world affairs schreef. Het boek werd 
niet ten onrechte in het Nederlands 
vertaald en geeft ons veel interes
sante informatie over de politieke en 
diplomatieke verhoudingen in relatie 
tot religies.

Zelf schrijft zij; ‘De macht en de al
macht is in bepaalde opzichten een 
pleidooi voor een groter begrip tus
sen Europa en de Verenigde Staten, 
tussen politiek links en rechts, tussen 
religieus en seculier, tussen mensen 
van verschillend geloof’.
In het boek tracht Madeleine Albright 
aan te tonen dat de verschillen tussen 
ons weliswaar belangrijk zijn, maar 
dat ze in het niet vallen bij de ge
meenschappelijke menselijkheid die 
ons bindt. Oud-president Bill Clinton 
verwoordt het als volgt: ‘De drie Abra- 
hamistische godsdiensten 
meer onderlinge punten van overeen
komst dan verschillen; ze roepen alle 
drie op tot eerbied, barmhartigheid, 
nederigheid en liefde.’

hebben

Een feit is dat na ii september 2001 
in de politieke en diplomatieke are
na een enorme omwenteling heeft 
plaatsgevonden. Albright heeft er 
weliswaar moeite mee dat de Ame
rikaanse president George Bush zich 
opwerpt als door God gezonden met 
de uitspraak: ‘God heeft gewild dat 
ik president werd’, maar ondanks dat 
staat zij achter de inval in Irak.

Het boek bestaat uit drie delen.
Deel I - ‘God, vrijheid, vaderland’ - be
handelt de Amerikaanse positie in 
de wereld en de vroegere en huidige 
rol van godsdienst en moraal in het 
vormgeven van het buitenlandbe

leid van de Verenigde Staten. Deel II
- ‘Het kruis, de halve maan, de ster’
- gaat dieper in op de moeizame be
trekkingen tussen de islamitische sa
menlevingen en het Westen. In deel 
III geeft Madeleine Albright de manier 
aan waarop de Amerikaanse buiten
landse politiek en religie een raakvlak 
zouden kunnen vinden.
Uitgaande van het principe van schei
ding van kerk en staat ziet Albright 
toch dat God verweven is in de politiek 
en de maatschappij. In het beleid van 
de Verenigde Staten is het streven om 
overal vrijheid en democratie te bren
gen. Maar de Verenigde Staten heeft 
verschillende malen de kracht van de 
religie zwaar onderschat. Als voor
beeld noemt zij Vietnam, maar zeker 
ook de ondersteuning van de Sjah van 
Perzië, die tenslotte door Ayatollah 
Khomeini werd verdreven, je verdie
pen in andere religies is noodzakelijk, 
aldus Madeleine Albright.

Organisaties

Op geloof gebaseerde diplomatie in 
zowel binnenlands als buitenlands 
beleid is onontbeerlijk, waarbij de 
Non-Gouvernementele 
(NGO's) moeten worden ingescha
keld. Het belang van de NGO’s heeft 
Albright in het bijzonder ervaren tij
dens de Vierde Wereldvrouwenconfe
rentie in Beijing. Zij kreeg veel kritiek 
van rechts Amerika; het actie

Madeleine Albright.
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plan werd met 'de troef van Satan’ de 
grond ingeboord. Op het gebied van 
Ontwikkelingssamenwerking stonden 
links en rechts dichter bij elkaar. Al
bright vraagt aandacht voor een geza
menlijke aanpak op de volgende drie 
gebieden: godsdienstvrijheid, armoe
debestrijding en bestrijding van de 
massamoorden, eventueel via de in
zet van legers.

Meer over de islam leren
Het hoofdstuk 'Meer over de islam 
leren' heeft mij persoonlijk erg aan
gesproken, omdat historische kennis 
over de Arabische gebieden en het 
Midden-Oosten opnieuw erg nuttig 
blijkt te zijn. Want de dood van Mo
hammed in 632 na Christus leidde tot 
een machtsstrijd die nu nog zichtbaar 
is. Na 1400 jaar worden regionale en 
mondiale politiek door de tweedeling 
nog steeds beïnvloed.
De Soennieten waren aanhangers van 
de schoonvader van de profeet, ter
wijl de Sjiieten de aanhangers van Ali, 
de schoonzoon van de profeet, wa
ren. Vormen de Soennieten de meer
derheid in de meeste regio’s, de Sjiie
ten vormen de grootste groep in Iran, 
Irak, Bahrein en Libanon. Zij hebben 
bovendien grote invloed in Syrië en 
Azerbeidzjan en Zuidelijk Azië. Onbe
doeld gevolg is de verschuiving van 
machten, van de Soennieten naar de 
Sjiieten, waardoor de betrokkenheid 
van Iran groot is geworden.

Het is de Britse invloed na de Eerste 
Wereldoorlog in het Midden-Oosten 
geweest die om bestuurlijke redenen 
de provincies bij elkaar voegde tot 
één Irak. En wist U dat er in Irak een 
miljoen Christenen wonen en dat een 
leger van zendelingen in Irak is neer
gestreken ten nadele van de Ame
rikaanse troepen? De evangelisatie 
vormt een bedreiging voor het Ameri
kaanse leger.

Dilemma van de Saoediërs
Enerzijds zijn de Saoediërs aanhan
gers van het Wahabisme, een zeer 
conservatieve stroming binnen de 
islam. Anderzijds wil Saoedi-Arabië 
meegaan in de vaart der volkeren. De 
koning steunt met grote subsidies de 
in het Westen gevestigde Islamitische 
organisaties. Particuliere Saoedische 
bronnen pompen bovendien grote be
dragen in terroristische organisaties. 
Een ideale vorm van Arabische demo
cratie is het streven naar vrijheid met 
behoud van geloof.

Î
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Er valt nog veel boeiends te melden 
uit dit boek met 2gg pagina’s over po
litiek en religie. Madeleine Albright 
zou geen Amerikaanse in hart en nie
ren zijn, wanneer zij niet vele namen 
en ideeën van NGO's meldt, die een 
positieve invloed hebben op ontwikke
lingen en problemen op wereldschaal. 
Uit haar slotbespiegelingen en woord 

van dank blijkt opnieuw dat Madelei
ne Albright over grote kennis beschikt 
en een niet onbelangrijk netwerk van 
topfiguren onderhoudt binnen en bui
ten de Verenigde Staten.

Bron: De macht en de Almacht: over 
Amerika, God en de toestand van de wereld. 
Met een voorwoord van Bill Clinton.
Uitgeverij Anthos/Manteau 2005.
Oorspronkelijke titel: The Mighty and the 
Almighty. Reflections on America. God, 
and World Affairs.
ISBN90414 1095 5 (voor Nederland).
ISBN go 235 1999 7 (voor België).

Loopbaandas 2007
Noteer in'uw agêntfq:

.op- ¿atertiaÿ 3 na 
vepjber. iéder /¿for vrordt

a ook foar de mogelijkheid 
'geboden om diverge workshops

beist' om ' inspirerende iaieh

Deze boekbespreking is ook verschenen 
in het Dispuutnieuws, ledenblad van het 
Katholiek Vrouwendispuut.

aogiiiU  ̂«?*■ fidaMt^cdiûtt'-
vwffî

.’isf-.

Colofon M5'> s

De redactie van Vrouw en politiek iiès»afi::»s;S
i ii-

'5^:^^? s
Ml
■

‘ï&,

18 cda.nl



■

We moeten Latiins-Amerika

F

OPNIEUW LEREN BEGRIjPEN
Latijns-Amerika is een samenwerkingspartner met enorme potentie en 
een natuurlijke bondgenoot op het mondiale toneel - voor Europa in het 
algemeen en voor Nederland in het bijzonder. Daarom is meer structu
rele belangstelling voor Latijns-Amerika zeer gewenst.
Tekst Wietze Smid Fotografie ANP, Wereldmediatheek

In de járen zeventig en tachtig was er vanuit Nederland 
zeer veel belangstelling voor Latijns-Amerika. Deze 
belangstelling kwam onder meer tot uiting in een omvang

rijk ontwikkelingssamenwerkingsprogramma, zowel bi- en 
multilateraal als niet-gouvernementeel; in diverse solidari- 
teits- en werkgroepen, in ruime aandacht van wetenschap
pers en media voor de Latijns-Amerikaanse culturen en 
samenlevingen. In de járen negentig is het continent echter 
vanuit Nederland bezien stilaan buiten beeld geraakt. Men 
kan speculeren over de oorzaken van deze kentering, feit 
is dat er van het Ontwikkelingssamenwerkingsprogramma 

nog maar weinig over is en dat hetzelfde geldt voor de 
solidariteitsgroepen. Recentelijk valt er echter weer een 
opleving in de belangstelling voor Latijns-Amerika waar te 
nemen, doorgaans ingegeven door opmerkelijke verkie
zingsuitslagen of spraakmakende uitspraken van nieuwe 
regeringsleiders in Latijns-Amerika.

Diepgaande veranderingen
juist in de afgelopen twintig jaar heeft het continent ver
schillende, elkaar snel opvolgende en diepgaande verande
ringen van politieke en politiek-economische aard door >>
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» gemaakt. Nog maar vijftien jaar geleden heerste er in 
Latijns Amerika en daarbuiten een groot optimisme over de 
politieke en economische toekomst van het continent. Een 
donkere periode van dictaturen en recessie werd afgesloten, 
de zegeningen van democratie en vrije markt zouden de lan 
den van Latijns-Amerika voortaan scharen in de rij van fat
soenlijke en welvarende staten. Dat optimisme bleek echter 
van korte duur. De Aziatische crisis trok, vanaf 1997, diepe 
sporen in Latijns-Amerika, evenals het uiteenspatten van de 
zeepbel van de Nieuwe Economie. Rond de millenniumwis
seling bevonden veel landen op het continent zich weer in 
een diepe economische crisis.
Het verzet tegen wat genoemd wordt de neoliberale agen
da is intussen de vlag geworden van nieuwe politieke acto
ren, welke in de afgelopen vijfjaar welhaast stormender
hand, maar langs democratische weg, het politieke toneel 
van Latijns-Amerika zijn gaan domineren. Deze politieke 
ontwikkelingen worden wel gevat onder de noemer links- 
populistisch, maar wat daarmee precies gezegd wordt is 
niet duidelijk. Bovendien lijkt het van groot belang om de 
grote variatie tussen de betreffende landen te onderken
nen. Chavez in Venezuela, Morales in Bolivia, Ortega in 
Nicaragua, Correa in Ecuador, Lula in Brazilië, Kirchner in 
Argentinië, Bachelet in Chili; zeker hebben ze iets gemeen, 
maar zeker is ook dat er véél is dat hen - en de ontwikkelin
gen in de respectievelijke landen - van elkaar onderscheidt. 
En het lijkt ook wel zeker zó, dat zich in Latijns-Amerika 
nieuwe fenomenen aandienen, constellaties en trends die 
niet meer simpelweg te benoemen zijn in termen van links 
en rechts in de traditionele betekenis.
Er is kortom een grote behoefte aan een beter, dieper in
zicht in achtergronden en perspectieven van de actuele 
ontwikkelingen in Latijns-Amerika. Daarbij valt niet uit te 
sluiten dat de oude begrippenkaders voor analyse en dui
ding niet meer zullen voldoen. We moeten Latijns-Amerika 
opnieuw leren begrijpen.

Militairen beschermen het toeristische gebied voor de 

guerilla in Columbia.

Van de kant van de Latijns-Amerikanen bestaat er wel de
gelijk nog speciale belangstelling voor samenwerking met 
Europa, en met Nederland in het bijzonder. De Nederlandse 
ontwikkelingssamenwerking is decennialang een relevante 
factor geweest in de ontwikkeling van verschillende landen 
van Latijns-Amerika. In sommige landen, zoals Chili en enke
le Midden-Amerikaanse landen, heeft zij op sleutelmomen
ten zelfs een belangrijke rol gespeeld.
Voor het huidige Nederlandse publiek kan deze geschiede
nis een illustratie vormen van hetgeen goedgekozen ontwik
kelingssamenwerking vermag (draagvlak). Bovendien ligt 
hier een fundament voor toekomstige samenwerking, in een 
nieuwe context en in andere modaliteiten. In de ogen van 
veel Latijns-Amerikanen is Nederland een betrouwbare en 
sympathieke partner voor samenwerking, zowel in het ka
der van ontwikkelingssamenwerking, als anderszins: 
(geo-)politiek, economisch en commercieel, cultureel en 
op specifieke terreinen als milieu en energie, veiligheid en 
internationale rechtsorde. Het gaat er om, dit draagvlak zo
wel hier als daar, effectief te benutten én verder te verstevi
gen en uit te bouwen.

I

I

Plataforma ELE
De Eduardo Frei Stichting (EFS) heeft samen met een aantal 
andere organisaties een Latijns-Amerika platform opgericht, 
genaamd Encuentro Latino Europeo (plataforma ELE).
De EFS wil samen met het Plataforma ELE het initiatief ne
men om de betrokkenheid van de Nederlandse burgers, 
politici en organisaties bij Latijns-Amerika te vergroten en 
de verbindingen tussen Latijns-Amerika en Nederland te 
versterken.
Het Plataforma ELE is een platform waarin Nederlandse or
ganisaties samenwerken met als doel; het intensiveren van 
verbindingen tussen Latijns-Amerika en Nederland en het 
vergroten van de betrokkenheid van Nederlandse burgers en 
organisaties bij Latijns-Amerika - en dan met name ook de 
betrokkenheid van burgers en organisaties, welke momen
teel geen verbindingen hebben met, of actieve belangstel
ling voor Latijns-Amerika,

De volgende organisaties werken in het Plataforma ELE sa
men: Eduardo Frei Stichting (CDA), Society for International 
Development, Radio Nederland Wereldomroep, Netwerk 
van onafhankelijke ontwikkelingsdeskundigen, Universiteit 
Utrecht, Latin American Film Festival Utrecht, Plataforma de 
Organizaciones Latinoamericanas en Holanda (stichting i.o. 
van 15 verenigingen van Latijns-Amerikanen ¡n Nederland), 
CLAT Nederland, Cordaid, Netherlands Latin American Busi
ness Council, Netherlands Institute for Multiparty Democra
cy en Socires.

Doel is om zowel de beleidsmakers als een groot publiek te 
bereiken. Daarom is ervoor gekozen om een meerdaags en 
gevarieerd evenement te organiseren, op meerdere loca-
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ties in Den Haag en Utrecht; en tevens, om het aan te laten 
sluiten bij het Latin America Film Festival (LAFF) dat elk jaar 
in Utrecht wordt gehouden (vorig jaar trok het LAFF zesdui
zend bezoekers).

De Eduardo Frei Stichting en het Plataforma ELE organiseer
den op 14 en 15 mei 2007 het eerste Encuentro Latino Euro- 
peo. Op de eerste dag werden in Den Haag twee beleidsde
batten, een publieksconferentie en persconferentie georgani
seerd. De beleidsdebatten zijn erop gericht om de samenwer- 
kingsagenda tussen Latijns-Amerika en Nederland/Europa 
te exploreren en uit te breiden: waar liggen de kansen over 
en weer, waarmee kunnen we elkaar van dienst zijn, waar 
sporen onze belangen in de mondiale context? Daarbij wordt 
de actieve betrokkenheid van beleidsmakers uit politiek, 
overheid, bedrijfsleven en maatschappelijke organisaties ge
zocht, ten einde te verzekeren dat de ideeën en voorstellen 
ook inderdaad zullen landen. Op de tweede dag werden in 
Utrecht een ochtend- en middagconferentie gehouden, over 
de nieuwe politieke realiteit op het continent. In de namid
dag en avond werden diverse culturele activiteiten georgani
seerd, waaronder nationale en internationale media-optre- 
dens, aansluitend bij het Latin America Film Festival.

betrekking tot de sociaal-economische dialoog tussen werk
gevers en werkgevers. Onder leiding van oud-internationaal 
secretaris van het CDA Ellen Nauta-van Moorsel (tegenwoor
dig directeur CDA Partijbureau) werd gesproken over de 
kansen en mogelijkheden voor een nieuwe samenwerking 
tussen Nederland en Latijns-Amerika. CDA-Tweede Kamerlid 
Kathleen Ferrier ging in discussie met de oud-minister van 
Buitenlandse Zaken van Mexico Jorge Castañeda en oud-pre- 
sident van Costa Rica Rodrigo Carazo Odio. CDA-Eerste Ka
merlid Jos van Gennip sloot de conferentie af met een vlam
mend betoog over de kansen voor vernieuwde samenwer
king tussen Nederland en Latijns-Amerika. ■

—

Deelnmers aan de conferentie waren onder meer Alexan 
der Rinnooy Kan (voorzitter van de SER), Jacques Schraven 
(oud-voorzitter van VNO-NCW) en Daniel Kaufman (directeur 
van de Wereldbank) Zij spraken over hun ervaringen met

■
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De armoede in Latijns-Amerika neemt toe. Hoewel tweederde van de 

bevolking in de steden woont, is de armoede op het platteland het scherpst.

L’HOTE sONZE MAN IN MALI ÈI
Namens het CDA en het Nederlands Instituut voor Meerpartijen Democratie (NIMD) verblijft 
Martin van Vliet het eerste halfjaar van 2007 in Mali. Het Nederlands Instituut voor Meerpar
tijen Democratie (NIMD) is een organisatie van politieke partijen in Nederland voor politieke 
parti/en In jonge democratieën. Zie voor meer informatici www.nimd.nl en www.mali.cda.nl 
(Incl. weblog).

In de schaduw van Nigeria en Europa
Nadat politici de verkiezingen in Nigeria 
hadden gedegradeerd tot een slagveld 
waar, tegen iedere prijs, persoonlijke be
langen werden uitgevochten was het op 29 
april aan de Malinezen om naar de stembus 
te gaan. De overweldigende overwinning 
van de zittende president Touré (71 procent) 
werd juridisch aangevochten door de oppo
sitie, maar uiteindelijk accepteerde iedere 
politicus de uitspraak van het constitutio
neel hof dat vrijwel alle klachten verwierp 
en Amadou Toumani Touré tot officiële win
naar uitriep. Politici maken een verschil.

Een recent artikel in The Economist laat 
nog eens zien op welke wijze Nigeriaanse 
politici in veel provincies zichzelf en hun 
netwerk van aanhangers in absurde mate 

verrijken, terwijl de lokale bevolking am
per toegang heeft tot sociale voorzienin
gen. Eén provincie geleid door een integer 
politicus realiseerde met veel beperktere 
budgetten basisvoorzieningen voor de 
meerderheid van de inwoners. Politici ma
ken een verschil.

In tegenstelling tot de regionale broer met 
veel potentie, heeft Mali als derde armste 
land ter wereld een stuk minder rijkdom 
te verdelen. Nationale politici proberen 
langzaam aan een (verwerkings)industrie 
op te bouwen, zodat meer mensen aan 
het werk komen, men minder afhankelijk 
wordt van ontwikkelingshulp en de grote 
economische afhankelijkheid van de land
bouw vermindert. Europa lijkt juist aan te 
sturen op een nieuw vrijhandelsverdrag 

met overheden in de West-Afrikaanse re
gio dat, zeker in Mali, als zeer bedreigend 
wordt ervaren voor de eigen economie. Op 
hoog niveau is de frustratie groot over de 
opstelling van Europa en de wijze waarop 
men de verdragen probeert door te druk
ken. Politici krijgen soms weinig ruimte om 
een verschil te maken.

Ondanks de controverse over de handels- 
relatie heeft de Europese Unie recentelijk 
wel weer, net als de Amerikanen en de 
steeds invloedrijker wordende Chinezen, 
grote sommen ontwikkelingsgeld voor de 
komende járen toegezegd aan de Malinese 
overheid. Dat geeft de politici weer wat 
ruimte om een verschil te maken. Zo ploe
tert Mali verder. Verder in de schaduw van 
Nigeria en in de schaduw van Europa.
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Tijdens het laatste Partijcongres, op zaterdag 2 juni jongstleden, is het pro
ces van personele vernieuwing binnen de partij voltooid. De stemgerech
tigde leden hebben een nieuwe partijvoorzitter en een groot aantal nieuwe 
partijbestuursleden gekozen.
Tekst Michael Schnackers Fotografie Dirk Hol

Tweeder' van de stemgerechtigde leden koos in de i aanlooi ""^ar het Partijcongres voor Peter van Heeswijk
als nieuwe
de eerste r

■'tijvoorzitter. Op het Congres zelf werden 
Azeede vicevoorzitter van de partij, een 

‘gewoon' lid van het Dagelijks Bestuur, en de portefeuil
lehouders ‘Grote steden’, ‘Bedrijfsleven/Ondernemen’, 
‘Arbeidsmarkt/Vakbeweging’, ‘Sociale Zekerheid’ en 
‘Ouderen/Zorg’ gekozen (zie kader).In het 'huishoudelijk 
deel’ in de ochtend, onder leiding van DB-lid Brigit van 
Haatten, kregen alle kandidaten voor het Dagelijks Bestuur 
en Partijbestuur (de kandidaat-voorzitters uitgezonderd) de 
gelegenheid om zich op het podium gedurende één minuut 
aan de aanwezige leden te presenteren. Hierna konden de 
aanwezige leden het rode stemformulier invullen en in de 
groene stembussen buiten de plenaire zaal deponeren. In 
de lunchpauze werden de stemmen door een stemcommis- 
sie onder leiding van Marijke van Haaren, Gedeputeerde in 
Gelderland, geteld. Zij maakte de uitslag van de stemming 
in het ‘politieke deel’ ’s middags bekend.

Waarnemend partijvoorzitter Lianne Dekker had warme, 
persoonlijke woorden en een zilveren speld voor de af 
scheid nemende Partijbestuursleden Jacques van der Tak 
(portefeuillehouder ‘Grote Steden’), Lous Coppoolse (oud 

voorzitter Provinciale Afdeling Zeeland), Akke Brandenburg 
(portefeuillehouder ‘Ouderen/Zorg’), ex-partijvoorzitter 
Marja van Bijsterveldt en oud-penningmeester jan Kees de 
Jager. Netty van den Nieuwboer kon helaas niet aanwezig 
zijn.

In het huishoudelijk deel ’s ochtends werden ook de versla
gen van de Partijcongressen van 30 september 2006 en 3 
maart 2007 vastgesteld. De jaarrekeningen 2006, de herzie
ne begroting 2007 en de jaarverslagen 2006 werden vastge
steld dan wel goedgekeurd of voor kennisgeving aangeno
men. Aan het eind van het huishoudelijk deel bekrachtigde 
het Partijcongres de verkiezing van Rianne Donders-de 
Leest tot voorzitter van de CDA Vrouwen. Brigit van Haatten 
nodigde haar vervolgens uit kort de aanwezige CDA-leden 
toe te spreken.

Resoluties
Na het huishoudelijk deel volgende in het politieke deel de 
behandeling van maar liefst vijftien resoluties. De resolu
ties van onder meer CD)A en Duurzaamheidsberaad gingen 
onder andere over gratis schoolboeken, begrotingstekort, 
Darfur, referendum inzake nieuw Europees Verdrag, CO2- 
uitstoot door vliegtuigen, natuurbeleid en windenergie.
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► Fotobijschriften Foto 1 Marja van Bijsterveldt feliciteert Peter van Heeswijk. Foto 2 Verkiezing nieuwe leden Partijbestuur. Foto 3 Jeroen Alting 
von Geusau en Peter van Heeswijk. Foto 4 long en oud waren aanwezig op congres. Foto 5 Marja van Bijsterveldt spreekt congres toe.
Foto 6 CDjA-voorzitter Harry van der Molen. Foto 7 Bloemen voor Pieter van Geel.Foto 8 Peter van Heeswijk na verkiezing tot voorzitter.

Het Partijcongres stond op voorstel van het bestuur ook de 
behandeling van een onaangekondigde, maar door de gang 
van zaken rondom de verkiezing van de Eerste Kamerleden 
zeer actuele en belangrijke resolutie van CDA Friesland toe. 
In de resolutie werd het Partijbestuur opgeroepen al het 
mogelijke te doen om recht te doen aan het besluit van 
het Partijcongres op 3 maart jl. inzake de kandidatenlijst 
voor de Eerste Kamerverkiezing en ervoor te zorgen dat de 
samenstelling van de nieuwe fractie overeenkomt met ge
noemd besluit van het Partijcongres. Een meerderheid van 
de Statenfractie in Zuid-Holland heeft op 29 mei jl. tegen 
de afspraak in voorkeursstemmen uitgebracht op kandidaat 
Hans Klein Breteler in plaats van de lijsttrekker jos Wer- 
ner. Wanneer ze op de lijsttrekker hadden gestemd, was de 
Friese kandidaat Geart Benedictus in de Eerste Kamer ge
komen. Het Congres nam de resolutie over, waarna Henk 
Bleker in de lunchpauze van het Congres met jos Werner 
en de provinciale afdelingsvoorzitters uit Friesland en Zuid- 
Holland om de tafel ging in de hoop tot een vergelijk te ko
men. In het middagdeel van het Congres kon Henk Bleker 
de aanwezige leden meedelen dat overeengekomen was 
dat Hans Klein Breteler gedurende de eerstkomende twee 
jaar deel uitmaakt van de nieuwe Senaatsfractie en vervol
gens niet meer beschikbaar is. 

eerst een filmpje over de campagne te vertonen. Daarna 
gaf zij het verlossende woord: 5331 stemmen waren uitge
bracht op Jeroen Alting von Geusau en 9116 stemmen op 
Peter van Heeswijk. Na de bekendmaking en eerste felicita
ties kregen beide kandidaten achtereenvolgens het woord. 
Jeroen Alting von Geusau maakte indruk door in een per
soonlijk en warm verhaal terug te blikken op de campagne 
en tot slot Peter van Heeswijk twee cadeaus te overhandi
gen, een oranje stropdas en een houten kruisje uit Jeruza
lem. Lianne Dekker overhandigde de kersverse partijvoorzit
ter de voorzittershamer.
Vervolgens hield Peter van Heeswijk zijn eerste toespraak 
als partijvoorzitter. Daarin zei hij: In de campagne ging 
het, terecht, veel over de positie van jongeren en vrouwen. 
Maar mijn betrokkenheid is net zo groot als het gaat om 
ouderen en allochtonen, de mensen van het platteland én 
de stedelingen. Zij zullen zich allemaal thuis weten in het 
CDA. En betrokken worden bij het CDA.’

De toespraken van Pieter van Geel, Lianne Dekker en Peter 
van Heeswijk kunt u vinden op www.cda.nl. Dit geldt ook 
voor de aangenomen resoluties.

Uitslag Partijvoorzittersverkiezing
In het middagdeel van het Congres - de voortzetting van 
het politieke deel - werd de uitslag van de partijvoorzitters
verkiezing bekend gemaakt. Deze eer viel te beurt aan 
Tineke Lodders-Elfferich, oud-waarnemend partijvoorzitter, 
en Lianne Dekker. Tineke Lodders maakte bekend dat er 
door in totaal 14.740 leden een stem was uitgebracht, circa 
31 procent van het aantal stemgerechtigde leden. Van de 
14.740 stemmen waren er 63 ongeldig. Waarnemend partij
voorzitter Lianne Dekker hield hierna de spanning erin door

Verkoze:
le vice-voorzitter: Renate Westerlaken
2e vice-voorzitter: Lianne Dekker
Beoogd lid DB: Ronald Migo
Vrijgekozen lid 'Grote steden': Harm Janssen
Vrijgekozen lid ‘Bedrijfsleven/Ondernemen': Alex Krijger
Vrijgekozen lid 'Arbeidsmarkt/Vakbeweging': Pieter Oudenaarden
Vrijgekozen lid ‘Sociale Zekerheid’: Dédé Siemons
Vrijgekozen lid ‘Ouderen/Zorg’: Hannie van Leeuwen

Klik voor meer informatie over de (nieuwe) leden van het Partijbestuur 
op WWW < da :h
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Partijnieuws

I
Het CDA op radio

Donderdag 5 juli, Radio 5
19.50 20.0(1 uur

... en televisie:

Maandag 2 juli, Nederland 2, 
21.50-21.53 uur

Afdelingendag
Voor bestuurders van lokale en provin
ciale CDA-afdelingen is er op 13 okto
ber de Afdelingendag. Dit jaar vindt de 
afdelingendag plaats in Utrecht. Wat 
staat u te wachten? Workshops over 
ledenwerving en workshops op het 
terrein van het toekomstgericht be
sturen van de afdeling. Meer informa
tie volgt via www.cda.nl/si.

Nieuw digitaal kennisplatform Wl: 
‘Maatschappelijke vernieuwers’
Onlangs is op initiatief van het Weten
schappelijk Instituut voor het CDA een 
nieuwe website online gegaan: www. 
maatschappelijke-vernieuwers.nl.
Of op http://mv.cda.nl. De website is 
het digitale vervolg op de vorig jaar 
verschenen publicaties onder de titel: 
‘Gezocht : maatschappelijke vernieu
wers. Gevonden: de ondernemer, het 
gezin , de professional’. Dit jaar zal in 
dezelfde reeks een nieuwe serie uitga
ven verschijnen.

Bestuurdersclag
Op zaterdag 5 oktober a.s. vindt de 
jaarlijkse Bestuurdersdag van de Be
stuurdersvereniging plaats. Dit jaar 
zal de dag worden gehouden in het 
nieuwe provinciehuis van Overijssel in 
Zwolle, ’s Ochtends zal Ank Bijleveld, 
staatssecretaris van Binnenlandse Za
ken, een inleiding houden. Hierna is 
er gelegenheid tot discussie met de 
staatssecretaris. Het middaggedeelte 
zal bestaan uit een aantal workshops, 
onder meer: ‘Hoe word ik burgemees
ter?’ en ‘Armoedebeleid op lokaal 
niveau’.

Zie www.cda-bestuurdersvereniging.ril

voor het programma en aanmelding

Corien Wortmann vlcevoor- 
zitter Europese Volkspartij 
Corien Wortmann-Kool is vicevoorzit- 
ter geworden van de Europese Volks
partij (EVP). De Europese Volkspar
tij is de Europese koepelorganisatie 
van nationale christendemocratische 
en daarmee verwante politieke par
tijen, waar ook het CDA toe behoort. 
De EVP staat onder voorzitterschap 
van Wilfried Martens, oud-premier 
van België. Met negenenzestig lidpar- 
tijen uit zevenendertig landen is de 
EVP diep geworteld in het Europese 
politieke landschap met politieke frac
ties in tal van internationale organi
saties, zoals het Europees Parlement, 
de Parlementaire Assemblee van de 
Raad van Europa en het Comité van

Corien Wortmann-Kool en Wilfried Martens.

de Regio's. Bekend is de EVP-top, die 
altijd aan de vooravond van een Eu
ropese Top wordt gehouden en waar 
ook premier jan Peter Balkenende aan 
deelneemt.
Corien Wortmann wordt tevens voor
zitter van de EVP-werkgroep, die gaat 
over de aansluiting van nieuwe lidpar- 
tijen bij de EVP.

Wetenschappelijk Instituut 
presenteert rapport over 
armoede
Het Wetenschappelijk Instituut voor 
het CDA heeft eind mei het rapport 
Participeren naar vermogen - een stu 
die naar het voorkomen van armoe 
de gepresenteerd. Dit rapport dat ge
schreven is door Petra van den Burg 
(stafmedewerker van het Wl) gaat in 
op de ontwikkeling en de oorzaken 
van armoede en op de mogelijkheden 
van armoedebestrijding. Het doet een 
groot aantal beleidsaanbevelingen. 
Een van de belangrijkste conclusies is 
dat de inkomenspositie van tweeou- 
dergezinnen met kinderen slechter is 
dan die van eenoudergezinnen met

zijn waarop

De nieuwe website bevat nieuws, in
terviews en filmpjes. De website wil 
een soort kennisplatform, een digi
tale ontmoetingsplek, 
zowel bewindslieden van het CDA, 
bestuurders, ondernemers, als ‘ge
wone burgers’ een inbreng hebben 
en met elkaar van gedachten kunnen 
wisselen. De website wil een brug 
slaan tussen de dagelijkse praktijk 
en de aanbevelingen uit het Wl-rap
port Vernieuwen met ambitie, uit de 
reeks Kantelingen (2005). De website 
richt zich op vier aandachtsgebieden: 
energie, duurzaamheid, onderwijs en 
gezondheidszorg.

Presentatie Wl-rapport.
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kinderen. Voorgesteld wordt daarom 
en inkomensafhankelijke kinderton 
slag voor het tweede kind in te voeren 
en de inkomensgrens voor de huur 
toeslag te verhogen zodat meer huis
houdens ondersteund worden in de 
kosten van wonen. Het rapport werd 
overhandigd aan fractievoorzitter Pie
ter van Geel en aan Frank Kerckhaert, 
voorzitter van de nieuwe partijwerk- 
groep Inkomensbeleid.In een eerste 
reactie ging Van Geel vooral in op 
het groeiend aantal huishoudens dat 
te maken heeft met problematische 
schulden. Van Geel haakte aan bij het 
idee van het Wl de zorgplicht van kre- 
dietverstrekkers te verzwaren richting 
lagere inkomens. Tevens pleitte hij 
voor meer ‘bemoeizorg’ als het gaat 
om het aanpakken van problemati
sche schulden. Kerckhaert betoogde 
dat het armoedeprobleem een onder
werp is waar het CDA zich vanuit haar 
uitgangspunten solidariteit en gerech
tigheid intensief mee bezighoudt. Hij 
kondigde aan dat de partij in samen
werking met het Wetenschappelijk In
stituut en de CDA-bestuurdersvereni
ging in het najaar een discussietraject 
start over het rapport. Meer informa
tie over dit debattraject treft u aan in 
de volgende uitgave van cda.nl.

\ 1
'i

Het rapport is te bestellen door 16 
euro over te maken op girorekening 
3961449 t.n.v. Wetenschappelijk In
stituut voor het CDA onder vermelding 
van ‘Participeren naar vermogen’ en 
uw adres.

Nieuwe partijvoorzitter Peter van Heeswijk.

H ■*

Nieuwe partijvoorzitter start 
nieuw Rondje CDA
De nieuwe partijvoorzitter Peter van 
Heeswijk is donderdag 27 september 
a.s. de eerste spreker tijdens de nieu
we reeks van Rondje CDA. Nu de cam
pagnes achter de rug zijn wordt na 
de zomer weer gestart met het Rond
je CDA, traditiegetrouw op de laat
ste donderdag van de maand. Steeds 
houdt een prominente CDA’er een toe
spraak over een actueel onderwerp, 
waarna er gelegenheid is met de spre
ker in debat te gaan. Rondje CDA is 
een gezamenlijk initiatief van het lan
delijk CDA en het CDA-Den Haag. De 
eerste bijeenkomst vindt plaats op 
27 september aanstaande, van 17.30 
tot 18.30 uur. Locatie: Pulchri Studio, 
Lange Voorhout 15 te Den Haag. De 
volgende ‘Rondjes’ vinden plaats op 
25 oktober en 29 november. Belang
stellenden zijn van harte welkom.

eumcongres Basisgroep 
Sociale Zekerheid
De Basisgroep Sociale Zekerheid be
staat 20 jaar en viert dat op 27 oktober 
a.s. met een jubileumcongres, geti
teld: 'Sociaal, wanneer?’, ’s Morgens 
zijn er toespraken van onder meer 
de nieuwe partijvoorzitter Peter van 
Heeswijk. Tussen de toespraken zingt 
het dameskoor EVA (Economie, Vrou
wen en Arbeid), ’s Middags wordt er 
gedebatteerd over diverse stellingen. 
Wethouders, raadsleden en kamerle
den met Sociale Zaken & Werkgele
genheid in hun portefeuille zijn van 
harte welkom.

Meer informatie over het jubileumcongres 

in het oktobernummer van cda.nl

Nieuwe directeur Wl bekend 
Prof. dr. Raymond Gradus (45) uit 
Monster (Westland) wordt de nieuwe 
directeur Wl. Hij is momenteel direc
teur Financieel-Economische Zaken op 
het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid en parttime hoogle
raar aan de VU te Amsterdam.

Meer informatie op www.cda.nl

Bedankt!
Op het CDA congres van 2 juni nam ik 
afscheid als partijvoorzitter. Het was 
een mooi afscheid. De prachtige bloe
men, het warme applaus, de enorme 
foto-poster gemaakt van meer dan 
1700 (1) foto’s van leden, maar vooral 
de vele hartelijke woorden heb ik als 
hartverwarmend ervarenl Natuurlijk 
denk je op zo’n dag terug aan de peri
ode die achter ons ligt. Het was een 
heel boeiende tijd. De uitdagende 
vraagstukken, de vele afwisselende 
werkzaamheden, de contacten met 
organisaties buiten de partij maar 
vooral de ontmoetingen en goede 
samenwerking met de mensen binnen 
de partij maken dat ik met een heel 
warm gevoel terugkijk. Ik ben trots en 
dankbaar voor wat we met elkaar als 
partij hebben bereikt. Het CDA staat er 
goed voor, we hebben een herkenbaar 
verhaal, een betrouwbaar imago en 
aansprekende mensen op lokaal, pro
vinciaal en nationaal niveau.
En...we hebben in Peter van Heeswijk 
een sterke, nieuwe voorzitter, een 
echte christendemocraat, aan wie ik 
met een gerust hart het stokje over
draag. Ik hoop van harte dat wij elkaar 
weer ontmoeten de komende járen. 
Ik blijf actief in de partij, want naast 
Staatssecretaris van Onderwijs, ben ik 
toch vooral met hart en ziel CDA’er!

Marja van Bijsterveldt-Vliegenthart

Marja van Bijsterveldt-Vliegenthart.
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We hebben drukke campagnejaren achter de rug en om u 
als lid voor uw trouwe steun aan de partij te bedanken or
ganiseert het CDA voor u en uw familie een familiedag in 
Diergaarde Blijdorp, met een fikse korting. Behalve de ex
tra’s van Blijdorp, dat dit jaar 150 jaar bestaat, hebben we 
natuurlijk ook onze eigen CDA-activiteiten: Wat dacht u van 
een speciale speurtocht, rondleidingen en speakerscorners 
met CDA-bewindslieden en -kamerleden?

2. Totaalpakket Kind (3-9 jaar)
Entree en lunchpakket (verrassing) 
Kosten: €10,- p.p. (normaal €21,-)

Diergaarde Blijdorp is geopend van 09.00 tot 18.00 uur.
Indien u zich aanmeldt voor deze dag, ontvangt u rond 
7 oktober een bevestiging, met daarbij een programma van 
de speciale CDA-activiteiten (met tijdstip en locatie).

B. Alleen Entree
U verzorgt uw eigen lunch en bestelt alleen entreekaarten.
1. Entree volwassene (vanaf 10 jaar)

Kosten: €8,- p.p. (normaal €16,50)
2. Entree Kind (3-9 jaar)

Kosten: €6,- p.p. (normaal €13,50)

Aanmelden kan tot 1 oktober a.s. zolang het maximum 
aantal deelnemers nog niet is bereikt. Voorwaarde voor 
aanmelding is dat u zelf CDA-lid bent en u zichzelf opgeeft. 
Vervolgens kunt u maximaal 5 introducés meenemen (deze 
hoeven geen CDA-lid te zijn). U kunt zich aanmelden door 
bijgevoegde bon in te vullen en in een voldoende gefran
keerde envelop te sturen naar: CDA Partijbureau, o.v.v. 
Familiedag 2007, Postbus 30453, 2500 GL Den Haag.
U kunt zich ook via het formulier op Internet aanmelden op 
www.cda.nl. Kinderen t/m 2 jaar hebben gratis toegang.
Zij tellen ook niet mee als introducé. U hoeft hen niet aan 
te melden. U kunt kiezen uit de volgende opties;

C. Alleen Lunchpakket
Bent u in het bezit van een abonnement, dan kunt u 
ervoor kiezen alleen een lunchpakket te bestellen.
1. Lunchpakket volwassene

(vanaf 10 jaar). CDA-prijs: €5,-
2. Lunchpakket kinderen

(3-9 jaar). CDA-prijs: €4,-

D. Alleen aanmelden
U heeft een abonnement en wilt u geen lunch, maar u wilt 
wel deelnemen aan de dag en de speciale CDA-activiteiten.

We kijken ernaar uit u zaterdag 13 oktober te mogen 
begroeten in Diergaarde Blijdorp I

Ian Peter Balkenende en Peter van Heeswijk
A. Totaalpakket
1. Totaalpakket Volwassene (vanaf 10 jaar)
Entree en lunchpakket.
Kosten: €12,50 p.p. (normaal €24,-)
Lunchpakket bestaat uit 3 broodjes, slaatje, % liter drinken, 
fruit en een snoepreep.

insturen aanmeldformulier en betalen uiterlijk i oktober 2007 
Uw aanmeldformulier + bijdrage op de giro dienen uitertijk op 1 oktober ín ons 
bezit te zijn. U kunt het verschuldigde bedrag storten op gironummer 137000 
t.n.v. Stichting CDA Secretariaat, o.v.v. familiedag 2007 (vergeet dit niet erbij te 
vermelden), U ontvangt rond 7 oktober de bevestiging. Kijk ook op www.i da.ni

IÏ

AANMELDBON CDA FAMILIEDAG 13 OKTOBER 2007
Keuze voor deelname aan CDA Familiedag

I Persoonsgegevens

I Naam wZv
□ Totaalpakket volwassene (A) 

à €12,50 p.p.
aantal; X €12,50 = €

□ Totaalpakket kind (A) 
à €10,- p.p. 
aantal: x€10,- = €

Adres

□ Alleen entree volwassene (B) 
à €8,- p.p. 
aantal; x€8,- = €

□ Alleen entree kind (B) 
à €6,- p.p. 
aantal: X €6,-= €

Postcode

Woonplaats

O Alleen lunchpakket volwassene (C) 
à €5,-p.p. 
aantal: X €5,- - €

□ Alleen lunchpakket kind (C) 
à €4,-p.p. 
aantal:

E-mailadres

X €4,- = € Telefoonnummer

□ Alleen aanmelden (D) 
aantal personen:..

Totaalbedrag 
€.................. RETOURADRES ÄANMELDBON CDA-Partijbureau,

o.v.v. Familiedag, Postbus 30453 2500 GL Den Haag CM
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Maandag 4 ¡uni
De dag begint met een kort overleg 
met de provinciesecretaris, onder 
meer over de vergadering van Gede
puteerde Staten (GS) die de rest van 
de ochtend en een deel van de mid
dag in beslag neemt. Ons nieuwe col
lege, bestaande uit drie CDA-, twee 
VVD- en één PvdA-gedeputeerde (drie 
mannen en drie vrouwen), begint al 
aardig op gang te komen. In de loop 
van de middag vertrek ik naar Mid
delburg waar drie Vlaamse gouver
neurs en drie Nederlandse Commis
sarissen samen met de directeuren 
van de zeehavens van Rotterdam tot 
Zeebrugge afspraken maken voor 
meer samenwerking in het Rijn-Schel- 
de-gebied. Een initiatief van mijzelf 
en collega-gouverneur Deneijs van 
Oost-Vlaanderen.

Dinsdag 5 juni
We besteden de hele dag aan de con
touren van het uitwerkingsprogram- 
ma op grond van het Bestuursakkoord 
dat in april na de verkiezingen is afge
sloten tussen de coalitiepartners.
We vergaderen met GS en de Directie
raad op een externe locatie (Kasteel 
Maurick), zodat we ongestoord kun
nen werken. Dat blijkt goed te wer
ken. Tegen 17-30 uur zijn we een eind 
opgeschoten en ronden we af. Op 22 
juni vindt de eerste presentatie van 
het programma in Provinciale Staten 
plaats.

Woensdag 6 juni
Vandaag is het Brabantdag in Brussel, 
waar ruim tweehonderd bestuurders 
en ondernemers kennis opdoen in vijf 
seminars, georganiseerd door de Bra
bantse Europarlementariërs, waaron
der Lambert van Nistelrooij en Toine 
Manders.
In een grote tent op het Place Luxem
bourg achter het parlement ronden 
we de dag af met een barbecue en re
ceptie. Veel belangrijke sprekers luis
teren de dag op: Yves Leterme, lean 
Luc Dehaene, Hans Gert Pottering, 
Neelie Kroes. Zelf hernieuw ik tal van 
goede oude contacten. Fijn weer in 
Brussel te zijn. Weer thuis zie ik dat 
Omroep Brabant er een mooi verslag 
van heeft gemaakt.

Donderdag 7 juni
Naar Den Haag waar de hele dag wordt 
besteed aan een van mijn nevenfunc
ties: lid van de Raad van Commissaris
sen bij ING. Op de agenda staan een 
werkbezoek aan Nationale Nederlan
den, een vergadering van de Raad van 
Commissarissen en een gesprek over 
de externe betrekkingen van ING.

Vrijdag 8 juni
De ochtend wordt besteed aan een 
vergadering van de commissie Be
stuur en Middelen van Provinciale 
Staten, waar onder meer een nota 
van mijn hand over het integrale vei
ligheidsbeleid van de provincie met 
veel waardering van de Statenleden 
wordt besproken.

In de middag volgt een aantal klank- 
bordgesprekken met Brabantse burge
meesters over het wel en wee van hun 
gemeenten, gevolgd door een gesprek 
met een delegatie uit Eindhoven over 
de benoeming van een waarnemend 
burgemeester in verband met het ver
trek van burgemeester Sakkers. Ik zeg 
toe voor 1 september een waarnemer 
voor te dragen.

Zaterdag 9 juni
Een aangename en interessante mid- 
dagverplichting bij de Nexus-lezing 
door Sonia Gandhi op de Universiteit 
van Tilburg, waar ook de koningin en 
prins Friso en prinses Mabel bij aan
wezig zijn, samen met tal van andere 
prominente gasten.

Een Commissaris van de Koningin 
heeft een veelzijdig ambt: voorzit
ter van Gedeputeerde en Provincia
le Staten, schakel bij het benoemen 
van burgemeesters, toezicht op ge
meentes, hoofd van de provinciale 
veiligheidsstaf, begeleiden van leden 
van het Koninklijk Huis, een ombuds- 
man/vrouw voor de burgers van de 
provincie.
Brabant is een dynamische, boeiende 
provincie met open deuren naar de 
samenleving. Fijn om hier Commissa
ris te mogen zijn.

Hanja Maij-Weggen is Commissaris 
van de Koningin in Noord-Brabant.
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Duurzaam afval inzamelen
Gemeenten hebben een wettelijke zorgplicht voor de inzameling van 
huishoudelijk afval. Hoe geven de verschillende gemeenten daar 
invulling aan, en waarom?

Tekst Michael Schnackers Fotografie ANP

eel me; • i zuilen het vanzelfsprekend vinden dat hun 
ijk afval elke week wordt opgehaald. De 
lat precies gebeurt, interesseert hen niet, 
ak niet. Maar er zijn ook mensen die het

V huishoi 
wijze waai 
en dat hoe" 
wel interesseert, en daarbij veel waarde hechten aan het 
scheiden van afval, vanuit het oogpunt van milieu/duur- 
zaamheid.

‘Of de afvalinzameling nu via een eigen, verzelfstandigde 
of private inzameldienst plaatsvindt, de gemeente blijft te 
allen tijde verantwoordelijk voor de wijze waarop de wet
telijke zorgplicht wordt uitgevoerd. Om effectief uitvoe
ring te kunnen geven aan het gemeentelijk afvalbeheer 
en adequaat te kunnen reageren wanneer de gemeente 
aangesproken wordt door haar burgers, is het van belang



dat de gemeente in alle gevallen de regie over de inzame 
ling houdt’, aldus de website van SenterNovem, het agent
schap voor duurzaamheid en innovatie van het ministerie 
van Economische Zaken.
De afvalinzameling kan dus van gemeente tot gemeente 
verschillen, en doet dat ook. Maar alle gemeenten hebben 
de plicht om wekelijks het huishoudelijk afval en het (ge
scheiden aangeboden) groente-, fruit- en tuinafval bij elk 
perceel in te zamelen. Gemeenten kunnen, in het belang 
van een doelmatige verwijdering, bij verordening afwij
ken van de inzamelplicht per perceel en/of de wekelijkse 
inzamelfrequentie.

Afvaischeiden, goed bezig!
De gemeente Wageningen heeft een speciale website 
('Afvaischeiden, goed bezig!') waarop precies staat aange
geven hoe, waarom en wanneer de inwoners van Wage
ningen de verschillende soorten afval kwijt kunnen. De ge
meente maakt daarbij onderscheid tussen; textiel, papier, 
glas, klein chemisch afval (kca), groente-, fruit-en tuinafval 
(gft), elektrische apparaten en grof huishoudelijk afval. Van 
31 maart tot 30 juni 2007 wordt in Wageningen een proef 
met een mobiele composteerinstallatie gedaan.
Bezoekers van de weekmarkt konden op de eerste dag van 
de proefperiode zien, en zelfs voelen, hoe het composteren 
van groente- fruit- en tuinafval in zijn werk gaat. Dit com- 
posteringsproces kost normaal een aantal weken, maar 
de mobiele composteerinstallatie verkort het proces tot 
enkele minuten! Bezoekers van de weekmarkt die het aan
durfden om de installatie te voeden met groente-, fruit- en 
tuinafval konden direct een zakje compost mee naar huis 
nemen. De introductie van de installatie werd feestelijk on
dersteund door een theateract. De acteurs testen ook de 
kennis van jong en oud over hoe om te gaan met groente- 
, fruit- en tuinafval en over thuis composteren. Hiermee 
konden de deelnemers een gft-bakje voor op het aanrecht 
winnen. De kinderen kregen een kwartetspel van Bas de Bij 
over afval. Door deze actie wil de gemeente Wageningen 
laten zien dat het scheiden van groente-, fruit- en tuinafval 
de moeite waard is. Groente-, fruit- en tuinafval levert niet 
alleen compost op, het bespaart ook kosten.

Wel of geen Diftar?
In de gemeente Moerdijk werd in 2004/2005 gemiddeld 
242 kilo per inwoner per jaar opgehaald en in vergelijkbare 
gemeenten gemiddeld 196 kilo. Ook het scheiden van af
val kon beter, aldus CDA-wethouder Grootenboer. Daarom 
is er in 2006 onder meer een onderzoek gedaan naar de 
mogelijkheden van het terugdringen van de grote hoeveel
heid huishoudelijk afval op de milieustraat. Er werd meer 
gecontroleerd en gehandhaafd op het gescheiden aanbie
den van afval en het (illegale) gebruik van de milieustraat. 
Ook werd er in de kern Noordhoek een proef gehouden 
met de inzameling van oud papier in containers. In een be- 
wonersonderzoek hadden veel mensen aangegeven dat ze
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vonden dat het oud papier vaker dan één keer per maand 
zou moeten worden opgehaaid. Daarom heeft CDA-raadslid 
Ineke Peters de wethouder gevraagd om ook ervaring op te 
doen met het frequenter ophalen van oud papier. In 2006 
heeft in de kern Klundert een proefproject plaatsgevonden, 
waarbij het oud papier iedere twee weken wordt opge
haald. De proef met de papiercontainers is een groot succes 
geworden.

De bewoners die een papiercontainer hebben gekregen wil
len deze niet meer inleveren. Er wordt nu onderzocht of 
de papiercontainers gemeentebreed kunnen worden inge
voerd. Omdat luiers bijna volledig gerecycled kunnen wor
den, heeft de gemeente Moerdijk aan kinderdagverblijven 
en peuterspeelzalen gevraagd om deel te nemen aan de ge
scheiden inzameling van luiers. Voor de inzameling daarvan 
zijn bakken geplaatst en er zijn luchtdichte zakken verstrekt 
om de luiers in te doen. Ook deze proef lijkt succesvol. 
Daarnaast onderzoekt de gemeente of het mogelijk is de 
vervuiler te laten betalen voor de hoeveelheid en het soort 
afval, bijvoorbeeld met een apart tarief voor groente-, fruit
en tuinafval en voor restafval: het zogenoemde gedifferen
tieerde tarief (= Diftar).

Afvaischeiden, 
goed bezig!

Zakken...
In de gemeente Barendrecht is afgelopen jaar raadsbreed 
gediscussieerd over de vraag hoe het huishoudelijk afval 
voortaan ingezameld moet worden, of het gedifferenti
eerde systeem dat de gemeente kent gehandhaafd moet 
worden of niet. Sinds 1993 wordt er in Barendrecht een 
gedifferentieerd tarief toegepast voor het rest- en gft-af- 
val. Voor de lokale CDA-fractie staat ‘winst’ voor het mi
lieu voorop. Fractievoorzitter Corrie Righolt-Dam merkt op: 
‘Het kan goed zijn om bepaalde zaken te scheiden, maar 
als het daarna met de auto wordt weggebracht naar ons 
gemeentelijk afvalaanbiedstation aan de Londen, of naar 
de glasbak, is alle milieuwinst mogelijk in één keer te niet
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gedaan. Ga je op de fiets, dan blijft het natuurlijk ook nog 
de vraag of dit winst oplevert. Alle extra transportbewegin- 
gen van het afval moeten ook dan meegenomen worden. 
Bovendien schrijdt de technologie van de afvalverwerking 
voort en is scheiden van afval op termijn mogelijk minder 
noodzakelijk.’ In de discussie is ook over nut en noodzaak 
van het apart inzamelen van groente-, fruit- en tuinafval 
gesproken. Volgens Corrie Righolt-Dam kan tuinafval apart 
worden ingezameld, omdat dit afval redelijk 'zuiver’ is en 
goed gecomposteerd kan worden. Maar dat kan van groen
te- en fruitafval niet altijd gezegd worden, aldus de fractie
voorzitter. In Barendrecht wordt het huishoudelijk afval in 
zakken opgehaald. De inwoners betalen een vast bedrag (in 
2006 was dat ongeveer tweehonderd euro) en daarboven
op voor elke extra zak circa tachtig eurocent. Voor het zelf 
wegbrengen dan wel laten ophalen van grofvuil moet ook 
extra worden betaald, respectievelijk tien 
en vijf euro per kuub.

... of bakken?
Het college van burgemeester & wethouders van Baren- 
drecht heeft inmiddels zijn nieuwe plannen ten aanzien van 
het afvalbeheer in de gemeente gepresenteerd. Het college 
wil de zakken afschaffen en overgaan op kliko’s (afsluitbare 
bakken) en ondergrondse inzameling van huisvuil. Het col
lege gaat ervan uit dat de kosten voor de burgers met ge
middeld circa vijfentwintig euro per jaar zullen toenemen. 
De CDA-fractie vraagt zich af of het daarbij blijft, of dat de 
kosten voor de burgers uiteindelijk nog hoger zullen zijn. 
‘We willen geen financiële verrassingen voor onze burgers 
achteraf', zegt Corrie Righolt-Dam. Het is daarom nog niet 
zeker of de plannen van het college door de raad zullen 
worden goedgekeurd. ‘Het huidige systeem wordt door de 
meerderheid van de Barendrechters als positief ervaren. 
Het grote nadeel is dat een minderheid van onze inwo
ners zich schuldig maakt aan afvaltoerisme, dus het afval 
in buurgemeenten stort. Daardoor voelt het college zich 
genoodzaakt het afvalbeheer op een andere manier te or
ganiseren en gaat mogelijk een relatief goed en goedkoop 
systeem ter ziele.’ ■

I B

' wr-HHv.: hpt lîîierrîFt»

Textiel GFT Electnsch« 
apparaten

Grot huisnoudeiijk 
atvai

Glas Oud papier KCA

Onhne http://www.senternouem.nl/uituoeringafvalbeheer/index.asp en http://www.afualscheiden.info/wageningen/
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Stilstaan bij eigentijdse thema’s Gedachte
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f

gels in onze goed geregelde samenle
ving -, maar ik heb aan den lijve mo
gen ondervinden dat veel regelgeving 
niet goed functioneert en ik pleit daar
om voor een proefperiode voor nieuwe 
wet- en regelgeving.

I

Rein Willems is 12 juni beëdigd 

tot lid van de Eerste Kamer.

Energie is politiek. Het is dus niet zo 
vreemd dat ik na een 38-jarige carriè
re in een bedrijf dat zich bezighoudt 
met het leveren van energieproducten 
en chemische producten een overstap 
maak naar het domein van de politiek. 
Mijn werk heeft zich in veel landen af
gespeeld op dat grensgebied van over
heid en bedrijfsleven. Ook in landen 
als Brazilië en de Filippijnen, waar ik 
werkzaam ben geweest, waren de 
contacten tussen bedrijf en overheid 
intens.

'Het bedrijfsleven 
is niet wars von 
regelgeving

Mijn laatste járen bij Shell heb ik te
vens voorzitter mogen zijn van de 
Taskforce Energie transitie (TEE). We 
hebben met een aantal gewaardeerde 
collega’s uit bedrijven, kennis institu
ten, overheid en NGO’s een transitie- 
plan mogen neerleggen en ook mo
gen constateren dat het nieuwe kabi- 
net-Balkenende het beleid ook groten
deels zo gaat uitvoeren - denk aan het 
project ‘Schoon en zuinig’.

In de Eerste Kamer wil ik mijn kennis 
uit het bedrijfsleven delen met ande
ren en mag ik meehelpen adequate 
wetgeving goedgekeurd te krijgen. 
Het bedrijfsleven is niet wars van re
gelgeving - we kunnen niet zonder re

En verder wil ik zelf veel energie stop
pen in het energievraagstuk in onze 
samenleving hier en elders. Ik ben er
van overtuigd dat we met de zoveel 
genoemde energietransitie een uiter
mate boeiende tijd tegemoet gaan. 
Dit zal een proces van decennia zijn en 
vereist een goed langetermijnbeleid 
en goede regie. Het is in veel opzich
ten een technische uitdaging voor de 
mensen aan onze opleidingsinstitu
ten ( van VMBO tot WOl) en bedrijven. 
Daartoe zullen meer van onze jonge
ren bètaopleidingen moeten volgen 
in de komende járen. Gelukkig zien we 
daar langzamerhand weer een klei
ne stijging in, dankzij het uitstekende 
werk van het platform bètatechniek 
en het programma jetnet.

Het rentmeesterschap is voor mij de 
drijfveer. Wij hebben deze wereld van 
Onze Heer gekregen en moeten daar 
met zorg mee omgaan. Ook zou ik de 
stelling willen verdedigen dat energie
voorziening een eerste stap is voor de 
ontwikkeling van armere landen. Van
uit ons bedrijf waren we dan ook uiter
mate blij met de acties van voormalig 
minister van Ontwikkelingssamenwer
king Agnes van Ardenne, die met be
drijven wilde samenwerken om be
drijfsactiviteiten te helpen opzetten in 
ontwikkelingslanden. Een eerste voor
waarde voor een gezonde ontwikke
ling van die landen.

Afsluitend deel ik graag de mening van 
de schrijver van de vorige 'Gedachte', 
jos van Gennip, die de Eerste kamer in
middels heeft verlaten: Waak ervoor 
dat politiek niet teveel een beroep 
wordt. Blijf midden in de samenleving 
staan, door een beroep uit te oefenen. 
Ik zal dat zelf ook met plezier blijven 
doen naast mijn lidmaatschap van de 
Eerste Kamer.
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100 DAGEN LUISTEREN
Donderdag 14 juni jongstleden heeft het kabinet haar 
beleidsprogramma voor de komende vier jaar gepresenteerd.

Tekst Jack de Vries Fotografie ANP

■
voor de tweede keer dat premier Balkenende 

'icepremiers Bos en Rouvoet gedrieën de pers 
onden bij het Catshuis. De eerste keer was bij 
tie van het Coalitieakkoord. Het was toen dat 
ze aankondigden honderd dagen de samenleving in te trek
ken om, mede op basis van die ervaringen, het beleidspro
gramma op te stellen.

Naast alle lof van de bezoekers van deze avond was er ook 
kritiek: Investeerde dit kabinet niet teveel in de vorm en te 
weinig in de Ínhoud?, of: Staat de Kamer nu niet teveel bui
ten spel?
Het beleidsprogramma dat nu is gepresenteerd laat zien 
dat die kritiek niet terecht is. De drie doelstellingen ervan 
worden namelijk waargemaakt.

Het meest zichtbare moment van die honderd dagendia
loog was 21 mei. Overdag waren de leden van het kabinet 
gezamenlijk op werkbezoek en ’s avonds verzamelde ieder
een zich in de jaarbeurs in Utrecht voor een gesprek met 
tweehonderdvijftig Nederlanders uit alle delen van het 
land. Iedere bewindspersoon ging uitgebreid met ongeveer 
tien mensen in gesprek. Van de discussie werd op een mo
derne manier volgens een zogenaamde ‘mindmap’ verslag 
gedaan.
De avond kreeg nog extra aandacht doordat ze werd af
gesloten met een speciale uitzending van Knevel en 
Van den Brink, waarin vrijwel het hele kabinet was 
vertegenwoordigd.

De bezoekers van deze avond waren uitgenodigd omdat ze 
zich op een of andere manier al eerder hadden laten horen 
in de dialoog. De grootste groep was afkomstig uit het in
ternetforum op de site www.samenwerkenaannederland. 
nl. Een tweede groep was aangedragen door de ministe
ries, bestaande uit mensen die men tijdens werkbezoeken 
was tegengekomen. Maar er waren ook mensen die een 
brief hadden geschreven aan het kabinet of via Hyves had
den gereageerd op de oproep van onze premier. De meeste 
mensen waren blij verrast op deze manier een vervolg te 
kunnen geven aan hun eerdere reactie.

Op de eerste plaats is het beleidsprogramma een concreti
sering van de meer algemene afspraken uit het coalitieak
koord en waar mogelijk zijn de doelen ook echt afrekenbaar 
gemaakt door gekwantificeerde doelstellingen. Zo weten 
we nu dat er vijfhonderd wijkagenten bij moeten komen en 
tweehonderd duizend banen aan de onderkant, en dat de 
energiebesparing twee procent per jaar moet zijn.

In de tweede plaats zijn de resultaten van de dialoog zicht
baar gemaakt. Niet allleen door tal van citaten van deelne
mers aan de dialoog op 21 mei te gebruiken, maar ook door 
per doelstelling duidelijk te maken met wie gesproken is, of 
gaat worden. Ook zijn een aantal suggesties concreet over
genomen, zoals bijvoorbeeld het benutten van de maat
schappelijke stage voor inburgering door middel van zoge
noemde burgerbuddies.

Ten slotte worden in het beleidsprogramma de investe- 
ringsenveloppen (het extra geld) uit het coalitieakkoord 
meer concreet ingevuld en verdeeld. De beloften uit het 
beleidsprogramma kunnen dus ook financieel worden waar
gemaakt. Natuurlijk, de begrotingen bij Prinsjesdag zullen 
nog concreter zijn, maar onder druk van het beleidspro
gramma zijn er al veel meer ideeën ontwikkeld dan nor
maal het geval zou zijn geweestl

Fotobijschriften Foto 1 Minister Donner in gesprek met burgers. Foto 2 Staatssecretaris van Onderwijs Marja van Bijsterveldt in gesprek met lec’rlin 
gen op werkconferentie over schooluitval. Foto 3 jan Peter Balkenende krijgt tijdens een werkbezoek aan een telewerkcenter uitgelegd hoe hij een 
geheugenmodule in een computer moet plaatsen. Foto 4 De premier en de vice-premiers Bos en Rouvoet aan tafel bij Knevel en Van den Brink. ►
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EUROPA Berichten uit de EVP-ED-fractie en de COA-delegatie in het Europees Parlement

. ;•

We hebben veel bereikt!
De afgelopen weken stonden natuur
lijk in het teken van de besprekingen 
in de Europese Raad over aanpassin
gen in het grondwettelijke verdrag. 
Naar mijn indruk is de afgelopen tijd 
meer begrip ontstaan voor de positie 
waarin Nederland verkeert. De rede 
die onze eigen premier en partijleider 
jan Peter Balkenende daarover hield in 
de plenaire vergadering van het Euro
pees Parlement op 23 mei heeft daar 
zeker aan bijgedragen.

Een dag eerder was er in Straatsburg 
veel applaus voor de Italiaanse pre
mier Prodi. Maar een dag later viel 
toch op dat hij had gedreigd met een 
tweedeling van de Europese Unie.
In dat opzicht slaagde jan Peter 
Balkenende er toch beter in bruggen 
te bouwen en een hand uit te steken, 
zodat er ruimte kwam voor een com
promis waarmee we samen verder 
kunnen. Uit de reacties van sommige 
van mijn collega’s heb ik opgemaakt 
dat die poging is herkend en gewaar
deerd. Intussen moeten de gebeurte
nissen van de afgelopen járen rondom 
het grondwettelijke verdrag ons wel 
leren dat er ook onder de Nederlandse 
bevolking nog veel gebrek aan kennis 
over de Europese Unie is. We leven in 
een tijd waarin het begrip burgerschap 
niet meer alleen kan worden opge
hangen aan onze nationale identiteit 

alleen. Dat is al onderkend tijdens de 
onderhandelingen over het Verdrag 
van Maastricht ruim vijftien jaar gele
den. Maar het lijkt me gewenst daar 
meer invulling aan te geven.

Onze bestuurders in provincies en ge
meenten hebben wat dat betreft al 
een aantal járen goed in de gaten dat 
we leven in een Huis van Thorbecke 
met vier bestuurslagen. Voor hen is 
samenwerking met ‘Brussel’ even na
tuurlijk geworden als samenwerking 
met ‘Den Haag’. Het onderwijs kan 
daar mooi bij aansluiten. Formeel 
moet dat al. In de kerndoelen, zowel 
in het basisonderwijs als in allerlei vor
men van voortgezet onderwijs, staat 
duidelijk omschreven dat de leerlin
gen kennis moeten krijgen van ons be
stuurlijk systeem, zoals dat zowel nati
onaal als Europees vorm krijgt. In een 
recent rapport van de Inspectie van 
het Onderwijs staat dat daar nog wel 
meer praktisch invulling aan gegeven 
kan worden.

Verder is onze delegatie erg blij met 
de verkiezing van collega Corien Wort- 
mann-Kool tot vicevoorzitter van onze 
overkoepelende Europese Volkspar
tij (EVP). Zij gaat daarin ook de werk
groep leiden die gaat over de accepta
tie van nieuwe lidpartijen. Ook de be
noeming van Lambert van Nistelrooij 
in de tijdelijke commissie voor de kli
maatverandering is van groot politiek 
belang. Lambert werkt zo heel direct 
mee aan een van de belangrijkste poli
tieke onderwerpen op de toekomstige 
Europese politieke agenda.
Begin deze maand heeft de partij na 
een mooie, openbare campagne Peter 
van Heeswijk tot voorzitter van de par
tij gekozen. Ik wil hem daar van har
te mee geluk wensen. Onze delegatie 
heeft het erg op prijs gesteld dat hij en 
zijn tegenkandidaat in de kennisma- 
kingsronde ook de Europese delegatie 
in Brussel hebben bezocht. Ik zie dan 
ook uit naar een prettige en inspire
rende samenwerking.

Maria Martens, voorzitter CDA-detega- 
tie in het Europees Parlement

EP akkoord met rapport-Post 
over visserij bij Groenland
De nieuwe CDA-europarlementariër 
joop Post zag onlangs zijn eerste rap
port, dat ging over de visserij bij Groen
land, goedgekeurd in het Europees 
Parlement. Het rapport is opgesteld 
naar aanleiding van de partnerschaps- 
overeenkomst, waarover na moeiza
me onderhandelingen tussen de EU, 
Denemarken en Groenland, eind vorig 
jaar een akkoord werd bereikt.
De partnerschapsovereenkomst re
gelt de exploitatie van visbestanden 
bij Groenland door schepen vanuit 
verschillende EU-lidstaten tegen be
taling van ruim vijftien miljoen euro 
per jaar. De overeenkomst past in het 
duurzame visserijbeleid van de EU en 
loopt vanaf dit jaar tot 2012. Ook voor 
Nederlandse schepen wordt het vis
sen bij Groenland belangrijker, om
dat de Noordzee warmer wordt en 
vissoorten, zoals kabeljauw, naar het 
noorden trekken. Post dringt aan op 
nieuw ondernemerschap, gericht op 
duurzaam beheer van visgronden. Ook 
het maritiem onderwijs in Europa zou 
daar veel meer aandacht aan moeten 
geven, vindt hij.

‘EU moet leren eensgezind te 
zijn ten opzichte van Rusland’ 
‘Rusland en de Europese Unie moeten 
nog aan elkaar wennen. In de nieuwe 
situatie, waarin de voormalige Sovjet
staten Estland, Letland en Litouwen 
en een aantal andere landen uit Mid- 
den-Europa lid zijn geworden van de 
Europese Unie, moeten we een nieu
we balans vinden ten opzichte van el
kaar. Essentieel daarbij is dat de Euro
peanen ten opzichte van Rusland eens
gezindheid uitstralen.’ Dat zegt Ria 
Oomen-Ruijten, die Camiel Eurlings is 
opgevolgd als voorzitter van de parle
mentaire delegatie uit het Europees 
Parlement voor de betrekkingen met 
Rusland.

Begin juni bracht met Ria Oomen met 
de delegatie een bezoek aan de colle
ga’s uit het Russische parlement. Een 
paar weken daarvoor ontving ze sa
men met parlementsvoorzitter Hans-
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Ria Oomen-Ruiiten en oud-wereldkampioen schaken Gary Kasparov.
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Gert Pottering in Straatsburg de Russi
sche oppositieleider en voormalig we
reldkampioen schaken Gary Kasparov. 
Die vraagt terecht aandacht voor men
senrechten en voor de positie van min
derheden. ‘En dat is ook precies het 
punt dat ik steeds aan mijn collega’s 
in Rusland wil voorhouden. In goede, 
democratische verhoudingen geldt 
dat de meerderheid alle minderheden, 
ook de mensen die anders geaard zijn, 
respecteert en beschermt.’

Natuurlijk moet de Europese Unie so
lidair zijn met alle lidstaten als er con
flicten zijn zoals over het vlees uit Po
len, aldus Ria Oomen. ‘Maar we moe
ten wel beseffen dat we elkaar als 
buren nodig hebben. Nodig voor de 
handel, nodig voor de energie. Rus
land heeft ons geld nodig, wij hebben 
olie en gas uit Rusland nodig, En bo
vendien kunnen belangrijke conflicten 
als die over Iran en Irak, de bestrijding 
van het terrorisme en de toekomst 

van Kosovo niet zonder Rusland tot 
een oplossing worden gebracht.’
‘In de járen negentig', aldus Oomen, 
‘hebben we de Russen, toen dat land 
bijna bankroet was, niet behandeld 
zoals ze behandeld hadden moeten 
worden. Nu krijgen we de bal terug
gekaatst.’ Rusland blaakt op dit mo
ment, met een groot overschot op de 
betalingsbalans, van zelfvertrouwen. 
Dat neemt niet weg dat het in het be
lang van beiden is tot een goed part- 
nerschapsakkoord te komen. In het 
licht van twee stroef verlopen toppen, 
in Helsinki in november vorig jaar en 
in Samara in mei, is het nodig eensge
zind op te trekken. Dat geldt ook voor 
Nederland, dat moet beseffen dat bi
laterale aardgasakkoorden met Rus
land daar niet bij passen. ‘Als we dat 
blijven doen, blijven we nog wel even 
bezig’, zegt Ria Oomen.

‘Opheffing Beneluxtrein strij
dig met Europese spelregels’ 
'De Nederlandse Spoorwegen wekt 
de indruk misbruik te maken van haar 
economische machtspositie. Dat is in 
strijd met de Europese spelregels. En 
daar moet de treinreiziger uiteindelijk 
de rekening voor betalen.’ »
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» Dat zegt europarlementariër Corien 
Wortmann-Kool. Wortmann reageert 
op het voornemen van NS, de Bene- 
luxtrein tussen Amsterdam en Brus
sel op te heffen. Treinreizigers kunnen 
daarna uitsluitend gebruik maken van 
de veel duurdere hogesnelheidslijn 
HSL, waarvan de NS negentig procent 
van de aandelen bezit. Samen met 
haar Vlaamse fractiegenoot Frieda 
Brepoels heeft Corien Wortmann hier

over vragen gesteld aan de Europese 
Commissie. De Beneluxtrein tussen 
Amsterdam en Brussel bestaat sinds 
1957 en wordt dagelijks gebruikt door 
vele reizigers. Het biedt reizigers een 
toegankelijke en goedkope manier om 
van Nederland naar België te reizen. 
De veel luxueuzere hogesnelheidstrein 
zal op veel minder stations stoppen.
De treintickets zijn duurder. Ook is een 
voorafgaande reservering vereist.

De NS lijkt het risico te willen ontlo
pen dat er te weinig reizigers zijn voor 
deze trein. Corien Wortmann-Kool: 
‘Studenten, dagjesmensen, maar ook 
mensen die over de grens werken, 
moeten fors meer gaan betalen en zul
len veel vaker moeten overstappen, 
omdat ze straks niet meer kunnen kie
zen voor de Beneluxtrein.’ Wortmann 
vindt dat de Commissie deze kwestie 
kritisch onder de loep moet nemen.

I

■
■

-

r
V.l.n.r.: Lambert van Nistelrooij, Ria Oomen-Ruijten, joop Post, Maria Martens, Bert Doorn, Esther de Lange en Corien Wortmann-Kool.

De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christendemocraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

‘Beste delen verdrag 
overeind houden’
'We moeten leren van de lessen die de 
kiezers in Frankrijk en Nederland ons 
hebben gegeven. Zij gaven ons een 
boodschap van algemeen onbehagen. 
Maar de juiste antwoorden op deze 
problemen staan al in het grondwet
telijke verdrag.
Daarom moeten we de beste onderde
len uit die tekst proberen overeind te 
houden. Het gaat dan om essentiële 
onderdelen uit de hoofdstukken één 
en twee van het verdrag, zoals dat 
drie jaar geleden is vastgesteld.’ Dit 
zei de Fransman joseph Daul, voorzit
ter van de EVP-ED-fractie, op 23 mei in 
het Europees Parlement in reactie op 
de politieke rede die de Nederlandse 
minister-president jan Peter Balkenen
de daar die dag hield. Hij sprak in de 
aanloop naar de bijeenkomst van de 
Europese regeringsleiders, die eind 

vorige week in Brussel over dit onder 
werp is gehouden.

Daul noemde in dat verband de over
eengekomen nieuwe weging van 
stemmen in de ministerraden (de zo
genaamde 'dubbele meerderheid'), 
meer onderwerpen die volgens dat 
stelsel van meerderheidsbesluitvor
ming tot een oplossing gebracht kun
nen worden, en een goed evenwicht 
tussen de bevoegdheden van de Eu
ropese Unie en die van de nationale 
lidstaten. Daarnaast zijn, aldus Daul, 
een stabiel voorzitterschap van de Eu
ropese Unie, een gemeenschappelijke 
vertegenwoordiger voor het buiten
landse beleid en een handvest voor de 
grondrechten van groot belang. Daar
door kan de Europese Unie eindelijk 
uitgroeien tot een sterke speler op het 
wereldtoneel en is de Unie eensgezind 
als handelspartner. Dat is hard nodig, 

gezien het verloop van de recente top 
tussen de Europese Unie en Rusland, 
zei hij.
Daul complimenteerde het beleid van 
premier Balkenende, dat volgens hem 
is gebaseerd op solidariteit, openheid 
en verantwoordelijkheid. ‘Dat zijn pre
cies de waarden van onze politieke fa
milie’, zei hij. Hij herinnerde er in dat 
verband aan dat Balkenende moeilijke 
en omvattende politieke en econo
mische hervormingen heeft moeten 
doorvoeren in Nederland. 'Hij deed 
dat precies op de manier waarvan de 
EVP-ED-fractie vindt, dat deze in de he
le Europese Unie gebruikt moet wor
den. Want in de Europese Unie gaat 
het niet om ijdele woorden, maar 
om noodzakelijke en voortgaande 
veranderingen.’
Europeanen, aldus joseph Daul, ver
wachten verbeteringen in hun be
staan. Ook moet de Europese Unie
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opkomen voor haar waarden in de we
reld, zoals ze dat heeft gedaan in Mos
kou en nog meer wil doen in het Mid- 
den-Oosten en in Darfur. 'Als de Euro
pese Unie in staat is democratisch en 
slagvaardig allerlei werkelijk aanwezi
ge problemen te bestrijden geeft dat 
onze burgers meer tevredenheid en 
vertrouwen.’

Balkenende noemde in zijn betoog in 
het Europees Parlement vier punten 
waarlangs Nederland de onderhande- 
lingen over wijzigingen van het ver
drag voert. Ons land wil dat die wij
zigingen stapsgewijs plaats vinden, 
volgens de aloude methode van |ean 
Monnet. Verder wil hij een belangrijke- 
re rol voor de nationale parlementen. 
Zo kan beter worden gewaarborgd 
dat de stem van de burgers in Europa 
wordt gehoord. In de derde plaats is 
meer besluitvorming bij meerderheid 
van stemmen nodig, maar dan moe
ten er wel waarborgen zijn, dat deze 
overdracht van bevoegdheden helder 
worden begrensd.

En ten slotte wil Nederland de zoge
heten 'criteria van Kopenhagen’ (ei
sen van democratie, rechtsstaat en 
gezonde economie) opnemen in het 
Verdrag. Daardoor staat vast aan wel
ke normen wordt getoetst of nieuwe 
lidstaten kunnen worden toegelaten 
in de Europese Unie.

Volgens Joseph Daul sporen de voor
waarden van premier Balkenende 
over versterking van de rol van de na
tionale parlementen in het proces van 
hervormingen met die van de EVP-ED- 
fractie. ‘Dus moeten we deze kans ge
bruiken en overeenstemming probe
ren te vinden tussen alle zevenentwin
tig lidstaten over essentiële zaken als 
de rechten van de burgers en ons sy
steem van besluitvorming.’

Hij wil dat aan het eind van dit jaar 
een nieuwe tekst gereed is, waarmee 
alle zevenentwintig lidstaten kun
nen instemmen. Als zo’n compromis 
is bereikt, moet het mogelijk zijn de
ze nog voor de Europese verkiezingen 
van juni 2009 in alle lidstaten goed te 

keuren. ‘Het is nu tijd politieke wil en 
flexibiliteit te tonen', zei hij.

Vragen over Europa?
Neem contact op met ‘Europe direct’.
Bel het gratis nummer 
00800-67891011.

In Nederland zijn ook zestien infor
matiecentra, meestal gevestigd in de 
openbare bibliotheek, waar u niet al
leen algemene informatie kunt krij
gen, maar ook praktische informa
tie over tientallen onderwerpen, zo
als onder meer de erkenning van 
de diploma's in het buitenland en 
adresgegevens.

‘Europe direct’ is een informatiedienst 
van de Europese Commissie en kunt u 
ook vinden op internet:
http;//ec. europa, eu/europedirect

Oaliite Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar; www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-parti)?
Surf naar: www.epp-eu.org

|an Peter Balkenende en Hans Gert Pottering, voorzitter van het Europees Parlement.

Colofon Uitgegeven door de EVP-ED-fractie en de CDA-delegatie in het Europees Parlement Fractievoorzitter joseph Daul 
Redactie Eduard Slootweg, Françoise Petit, koos van Houdt Foto's Tenzij anders vermeld, EVP-ED fractie, Europees Parlement, 
Europese Commissie, CDA.
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Partijnieuws

Elk jaar organiseert het Steenkampinstituut een 
Zomerschool voor jonge CDA’ers tot 35 jaar.

Ben je in 2006 of 2007 lid geworden, dan is dit 
dé kans voor jou om nader met het CDA kennis 
te maken!

Een bezoek aan minister Piet Hein Donner op 
het ministerie van Sociale Zaken en Werkgele
genheid, een cursus CDA-gedachtegoed, een di
ner met prominente CDA’ers; je gaat het alle
maal meemaken!

Het thema is dit jaar: ‘Trots op het CD,
Kijk voor meer informatie op www.cda.nl/si 
en klik op de Zomerschool-button.

WETHOUDERSCURSUS
Voor de wethouderscursus die in het najaar van 2007 van start gaat, is 
het Steenkampinstituut op zoek naar inspirerende wethouders met het 
hart op de juiste plaats, met kennis van zaken, een goede politieke anten 
ne, een briljant bestuurlijk inzicht, een groot politiek en maatschappelijk 
netwerk, die een visionair leider, groot communicator, excellent strateeg 
en boegbeeld voor het CDA is! Bent u nu nog niet deze wethouder en 
gaan uw ambities wel in deze richting, meldt u dan aan voor de wethou
derscursus of surf voor meer informatie naar v T . C Ü ci - i

Voldoet u al wel aan dit profiel, neemt u dan contact op met jacqueline Verhagen; 
verhagen.si@cda.nl
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En dan dit nog

N161
Naam
Susanne van der Maarl

Omschrijfje karakter eens in vijf 

woorden? Vrolijke perfectionist 
met doorzettingsvermogen.

Leeftijd
21 jaar

Woonplaats
Den Haag

Woonsituatie
Alleenwonend

Opleiding/werk
Bestuurskunde &
Overheidsmanagement

Wie is je favoriete politicus, 
en waarom? Dhr. Balkenende 
natuurlijk, hij houdt voet bij stuk!

Waar word je door geïnspireerd?

Ik raak geïnspireerd door alles wat 
om mij heen gebeurt.

Ik heb voor het CDA gekozen, 
omdat...
het CDA-gedachtegoed aansluit 
bij mijn ideologische kijk op de 
wereld.

s
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Houd Naam
Adres
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Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisatie van het land. 
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel. Vandaar dat het 
CDA is gestart met de lid-werft-lid-actie:

Met deze lid-werft-lid-actie 

kunt u mooie prijzen winnen

Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 500,- aan een goed doel en wint u zelf 
€ 500,-. Ook wordt er iedere maand een

aanmoedigingsprijs uitgekeerd aan de 
‘winnaar van de maand’.
Als ieder lid één lid werft, worden we 
twee keer zo groot! Doet u ook mee?
U kunt de bon sturen naar CDA, Antwoord
nummer 1700, 2501 WB Den Haag.
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20 MILJOEN20 MILJOEN 
VLUCHTE LI NGËÏ^

200^

Naar schatting leven wereldwijd 
20 miljoen vluchtelingen in 
‘vergeten’-gebieden, waar bijna 
niemand naar hen omkijkt. 
Stichting Vluchteling laat deze 
mensen niet aan hun lot over en 
helpt hen een menswaardig 
bestaan op te bouwen.

San uit Birma
San is 35 jaar en vorige maand aangekomen in een vluchtelingenkamp in Thailand. 
Samen met haar zeven kinderen vluchtte ze drie jaar geleden nadat hun dorp was 
vernietigd. Het Birmese leger legde er mijnen. Drie jaar lang overleefden ze in het 
oerwoud. Nadat haar jongste zoon ziek was geworden, wilden ze meer veiligheid. 
Daarom zijn ze naar het vluchtelingenkamp gevlucht. Hier hoeven ze eindelijk even 
geen angst meer te hebben.

Stichting Vluchteling steunt Birmese vluchtelingen met medische zorg, 
eten en schoon drinkwater.STICHTING

VLUCHTELING

Stichting Vluchteling helpt mensen op de vlucht.
www.slichtingvluchteling.nl

http://www.slichtingvluchteling.nl
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1 Permanente campagne

CDA ZICHTBAAR
Het CDA is niet alieen zichtbaar in campagnetijd.
Ook buiten campagnetijd gaan CDA’ers het land in.
Tekst Marjolijn van der Stel Fotografie Dirk Hol

■
en voor verkiezingen kun je in Nederland bijna 

niet op zonder een aanhanger van een politieke 
1 te komen met folders, ballonnen en andere 
et doel is dan om zoveel mogelijk stemmen te 
winnen. Het CDA vindt het belangrijk om altijd zichtbaar 
te zijn. De partij gaat permanent de dialoog aan. CDA’ers 
onderling gaan in debat tijdens congressen en debatavon- 

den en de partij is voortdurend in gesprek met verschillende 
maatschappelijke organisaties. Minstens zo belangrijk is de 
dialoog met de samenleving.

Het CDA is door het jaar heen aanwezig tijdens verschillende 
evenementen en festivals. Uitgangspunt daarbij is om aan
sluiting te zoeken bij doelgroepen die bij de partij passen. ■

%

r

■

■ O»

Het CDjA staat al járen met een stand op het Flevofesti- 
val, dat - anders dan de naam doet vermoeden - in het 
Brabantse Liempde wordt gehouden. Voorzitter van de 
CDA-jongeren Harry van der Molen licht toe waarom: 
‘Veel jongeren willen vanuit hun geloof iets voor de sa
menleving doen. Op het Flevofestival kom je veel van 
deze jongeren tegen. Het is voor ons een goed moment 
om ze ervan te overtuigen dat de politiek hét platform is
waarop je met je idealen concreet aan de slag kunt. En 
dat het CDjA een open politieke jongerenorganisatie is 
waar je alle ruimte daarvoor krijgt.’

I Wie herkenbaar als aanhanger van een politieke partij
I de straat opgaat, kan verschillende reacties verwach- 
" ten. De reacties op het Flevofestival verschillen per jaar 
i volgens Van der Molen. 'Twee jaar geleden waren de re-

cda.nl

kabinetsbeleid werd niet ge
waardeerd. En dat kregen we daar 
op ons bordje. Maar dat geeft ook 
leuke gesprekken, je zit dan op de 
bank met een jongere met een Wa- 
jong-uitkering die je vertelt hoe het 
beleid slecht voor haar uitpakte. 
Ze werd overigens wél CD|A-lid, Dit 
en ook vorig jaar was de stemming 
opperbest. Opvallend is dat we dit 
keer meer leden hebben geworven. 
Sinds onze actie met de Balkenen- 
de-shirts is onze naamsbekendheid 
sterk toegenomen.’
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Permanente campagne

i 
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In de derde week van september - de week van Prinsjes
dag - wordt in Utrecht altijd de 5O+-beurs georganiseerd 
Het aanbod op de beurs bestaat met alleen uit vakan-

II s. I'eci i'-'l v.u.v'iies. hulpniuldi Irn en Lixe ditikelrn,
m.iji link iiii 'n.i>!f.f'ia|’peliike orgaii'siilivs Roiu'oin i‘i'ii 
,'i.|iIh4 pie.i. /'irviiiWi'l Jilc pnliheKe pjitiieii .idfifte/iij

Vrijwilligers van het Landelijk Ouderenplatform (LOP) 
. i;n i'l«i dag .i.inwe/ g op de heiiis mn Iciini te wcrvei'. 
vragen te beantwoorden en soms een luisterend oor te
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MADD • Make A Difference Day Tekst: Marcel Meijer

Partijvoorzitter Van Heeswijk:

Doe mee aan MADD
en maak het verschil!

Zaterdag 3 november is het wederom MADD (Make a Diffe
rence Day). Lokale, provinciale en landelijke bestuurders, 
politici en partijleden van het CDA steken dan als vrijwil
ligers de handen uit de mouwen bij honderden projecten 
die overal in het land uitgevoerd worden. Het gaat dan om 
projecten als het opknappen van een speeltuin, het ver
wijderen van zwerfafval, het helpen van chronisch zieken, 
een spellenmiddag met ouderen in een verzorgingshuis, 
het opknappen van een schoolgebouw etcetera. HET VERSCHIL!

F
MADD is bedoeld om samenleving en politiek te wijzen op 
het belang van het vele vrijwilligerswerk dat in ons land 
door miljoenen mensen wordt verricht. In 2005 en 2006 de
den meer dan honderd Gemeentelijke Afdelingen van het 
CDA mee aan deze dag. Het doel is deze keer dat aantal 
verte overtreffen. In samenwerking met Stichting Present 
worden in negen steden projecten georganiseerd waar met 
name CDA-bewindspersonen aan meedoen. Het gaat om de 
steden Amsterdam, Rotterdam, Utrecht, Eindhoven, Maas
tricht, Amersfoort, Deventer, Assen en Groningen.

L b
Bij het werk van de Stichting Present staat de moderne vrij
williger centraal. Directeur Rudolf Setz: ‘Mensen hebben 
het tegenwoordig erg druk met werk, opvoeding en derge
lijke. Wij gaan daarom uit van het aanbod, dat wil zeggen 
dat wij van de vrijwilligers vragen wat ze zelf kunnen doen 
en wanneer zij kunnen. Present zoekt daar vervolgens een 
afgebakend en concreet project bij. De projecten zijn gericht 
op concrete ondersteuning en het leggen van verbindingen 
tussen mensen. De drukke tweeverdiener ontmoet mede
mensen in sociaal isolement; de bewoner van de Vinexwijk 
ontmoet de bewoner van een achterstandswijk. In onze pro
jecten werken wij nauw samen met maatschappelijke orga
nisaties. Evenals het CDA werken wij vanuit een christelijk 
mensbeeld waarin de mens ten volle mens wordt in relatie 
met anderen.’

wvvw.makeadifferenceday.rH

Het affiche van ‘Make a Diference Day 2007’

ligers. Maar het kan natuurlijk altijd nog beter. MADD is een 
uitstekend middel om vrijwilligerswerk te promoten. Ik wil 
al onze politici en bestuurders op lokaal, provinciaal en lan
delijk niveau oproepen zich actief in te zetten voor de hon
derden projecten die op zaterdag 3 november plaatsvinden. 
CDA’ers doe mee, en maak het verschil.’ ■

Vrijwilligerswerk
Partijvoorzitter Peter van Heeswijk is overtuigd van het be
lang van MADD en het vrijwilligerswerk. 'Zonder vrijwilligers 
zou onze samenleving er veel kaler en killer uitzien. Vrijwil
ligerswerk is nuttig werk en het vergroot de betrokkenheid 
tussen mensen, juist een partij als het CDA die middenin de 
samenleving wil staan heeft een sterke band met vrijwilli
gerswerk. Van alle partijen leveren wij al de meeste vrijwil-

Aanmelding
Gemeentelijke en provinciale afdelingen hebben inmiddels 
een brief van partijvoorzitter Peter van Heeswijk ontvan
gen. Leden, lokale, provinciale en landelijke CDA-politici 
en bestuurders kunnen via hun Gemeentelijke Afdelingen 
deelnemen aan projecten. Een lijst met projecten staat op 
www.cda.nl/MADD.
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Peter van Heeswijk Van de voorzitter

Stabiel, toekomstgericht en actief
Het nieuwe politieke seizoen is in volle 
gang. Het vierde kabinet Baikenende 
heeft zijn plannen gepresenteerd. De 
Miljoenennota en de begroting voor 
2008 dragen een stevig CDA-stempel.

'Het beleid is 
te karakteriseren 
als sociaal 
en solide'

Het beleid is te karakteriseren als soci 
aal en solide. Het kabinet voert een 
financieel solide beleid: van 2008 tot 
2011 is er sprake van een begrotings 
overschot. Het beleid is sociaal omdat 
er miljarden geïnvesteerd worden in 
zorg, onderwijs, duurzaamheid en 
wijkverbetering. Dit zijn noodzakelijke 
investeringen om onze publieke voor
zieningen overeind te houden en de 
samenleving leefbaarder te maken.

Het gezin staat centraal en er wordt 
extra ingezet op meer arbeidspartici
patie van 50-plussers, jongeren, vrou
wen en allochtonen. En - zoals van het 
CDA verwacht mag worden - de meest 
kwetsbaren in onze samenleving wor
den ontzien.

Opnieuw blijkt ons CDA een toekomst
gerichte en stabiele factor in de poli
tiek.
Wij mogen dan ook trots zijn op onze 
minister-president en onze overige 
bewindspersonen die deze ambitieuze 
plannen gaan waarmaken.

»

Het is ook mijn eerste politieke sei
zoen als landelijk partijvoorzitter. De 
afgelopen maanden heb ik met velen 
van u contact gehad. Ik ben onder de 
indruk van het grote elan, het enthou
siasme en de teamgeest om samen 
de schouders te zetten onder onze 
vereniging.

Het CDA is een stabiele, toekomstge
richte en actieve partij. Op landelijk, 
provinciaal, regionaal en lokaal niveau 
zijn wij geworteld in de samenleving. 
De komende tijd ga ik verder het land 
in. Ik zal dit politieke seizoen alle 
provincies bezoeken en spreken met 
de voorzitters van de gemeentelijke 
afdelingen. Doel is samen met u onze 
vereniging op alle niveaus nog actie
ver, zichtbaarder en herkenbaarder 
te maken.

■
■

I

Om samen met onze leden de 
christen-democratie en nog grotere 
plaats te geven in de samenleving.

Ik reken op uw enthousiaste 
medewerking daaraan.1 Peter van Heeswijk
Partijvoorzitter

□ 
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Welvaart en welzijn

Integratie
DOOR DIALOOG
Hoe zorg je ervoor dat allochtonen integreren in de 
Nederlandse samenleving? Een voorbeeld uit Rotterdam.
Tekst Michael Schnackers Foto Dirk Hol, ANP, Karin Noteboom

■«

HBHBnetekent volop en volwaardig deel uitmaken 
H^HHHKtnemen aan de samenleving. Echt samen- 
m^HHwel zodanig dat je eigenheid als individu ook 
HHIHHIt komt. Dat zegt Tweede Kamerlid Madeleine 
van Toorenburg (woordvoerder integratie namens de CDA- 
fractie) als haar gevraagd wordt wat integratie betekent. 
‘Volledige assimilatie is niet haalbaar en doet mensen 
geen recht, en multiculturaliteit is me te vaag. Bij integra
tie gaat het, wat het CDA betreft, om "voorwaarden schep
pen” en "verantwoordelijkheid nemen”. Voorwaarden 
scheppen zodat autochtonen en allochtonen gezamenlijk 
kunnen deelnemen aan de samenleving, waarbij respect 
en fatsoen belangrijke begrippen zijn. Daarnaast verant
woordelijkheid nemen: een taak voor een ieder om er zelf 
iets van te maken, zelf een bijdrage te leveren aan de 
samenleving.’

f

■/

■>

'5.

I

MADELEINE VAN TOORENBURG: 'Integreren 
is als ritsen op de snelweg: automobilisten 
die de snelweg op willen, moeten invoegen. 
Daartoe moet hen wel de gelegenheid worden 
geboden. Kortom: ruimte geven en ruimte 
nemen. Zo is het ook voor mensen die willen 
en moeten integreren in onze samenleving.’ 

Willen we de integratie van moslims in de Nederlandse 
samenleving bevorderen, dan moeten christenen en mos
lims open en eerlijk met elkaar in gesprek over hun angs
ten en onderbuikgevoelens, zeggen Alper Alasag, directeur 
van stichting Islam en Dialoog, en Martijn van Laar, ker
kelijk werker van de Pelgrimvaderskerk in de Rotterdamse 
deelgemeente Delfshaven. Zij zijn ruim een halfjaar gele
den een gespreksgroep gestart die bestaat uit zes christe
lijke en zes islamitische jongemannen. De mannen komen 
een keer per maand bijeen om met elkaar van gedachten 
te wisselen over religieuze kwesties, maar ook over sociale 
zaken, zoals bijvoorbeeld de opvoeding van kinderen. ‘Het 
zijn informele ontmoetingen, waarin we onze beelden van 
elkaar toetsen en onze drijfveren delen’, zegt Martijn van 
Laar. Volgens Alper Alasag gaat het om het opbouwen van
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Welvaart en welzijn

Turkse migranten.

vertrouwen. ‘)e praat vaak eerst in clichés en dogma’s, 
maar wanneer je vervolgens doorvraagt naar de persoon
lijke betekenis van zaken komen deze ter discussie te staan 
en kom je nader tot elkaar.'
Madeleine van Toorenburg juicht het initiatief van beide 
mannen zeer toe. 'Het is heel goed en zeer belangrijk 
dat christenen en moslims, autochtonen en allochtonen, 
gemeenschappelijke thema’s vinden en die op lokaal 
niveau met elkaar bespreken.’

Iftarmaaltijd
Het idee voor het starten van een gespreksgroep tus
sen christenen en moslims is ontstaan naar aanleiding 
van een door Stichting Islam en Dialoog georganiseerde 
Iftarmaaltijd in een tent op het Zuidplein in Rotterdam 
tijdens de Ramadan vorig jaar. Voor die maaltijd had de 
stichting onder andere imams, priesters en dominees 
uitgenodigd. Helaas kwamen alleen de priesters en domi
nees. De imams bleven weg, omdat ze verplichtingen had
den: het voorgaan in avondgebeden en houden van preken 
in de moskees.

Volgens Alper Alasag is een Iftarmaaltijd voor sommige 
moslims dé gelegenheid om met niet-moslims in gesprek 
te komen, in een informele sfeer. ‘Sommige moslims zijn 
moeilijk warm te krijgen voor een dialoog met andersge
lovigen, maar tijdens een Iftarmaaltijd stellen ze zich er 
wel meer voor open, omdat het bij het karakter van deze 
maaltijd hoort. Tijdens een Iftarmaaltijd deel je niet alleen 
je eten, maar ook je zorgen met elkaar’, aldus Alasag.
De gesprekgroep waarvan Alper Alasag en Martijn van Laar 
deel uit maken is niet de enige interreligieuze gespreks

groep in Rotterdam. Alasag vertelt dat er bijvoorbeeld 
ook een club van joodse vrouwen is die toen ze het boek 
Abraham and Ibrahim van Francien van Overbeeke-Rippen 
lazen erachter kwamen dat ze te weinig van de islam 
wisten om het ‘islamitische deel' van het boek goed te 
kunnen begrijpen. Ze hebben toen contact gezocht met 
islamitische vrouwen. Uit dat contact is vervolgens een 
gespreksgroep van joodse en islamitische vrouwen ont
staan. Ook vanuit de Pelgrimvaderskerk heeft een aantal 
vrouwelijke leden door middel van een gespreksgroep al 
ruim twee jaar contact met een groepje vrouwen behorend 
tot de Mevlana Moskee in Rotterdam.

Imamopleiding
Begin september verzocht Madeleine van Toorenburg 
in een Kamerdebat over de kabinetsreactie op het rap
port van de WRR (Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid) over islamitisch activisme de minster van 
Wonen, Wijken en Integratie (WWI) te bevorderen dat, in 
de toekomst, in Nederland opgeleide imams in moskeeën 
in Nederland worden aangesteld. Hoewel Alper Alasag en 
Martijn van Laar het voorstel op zich een goed idee vinden, 
plaatsen ze er wel kanttekeningen bij. Alper Alasag merkt 
op dat imams niet enkel aangesteld worden om voor te 
gaan in het gebed, ze moeten ook het vertrouwen heb
ben van de gemeenschap waarvan ze de voorganger zijn. 
Volgens hem dient de Nederlandse overheid dan ook reke
ning te houden met de gevoeligheden van de verschillende 
moslimgemeenschappen. De inhoud van een Nederlandse 
imamopleiding moet in overleg met vertegenwoordigers 
van de verschillende islamitische stromingen in ons land 
worden bepaald. Het heeft geen zin en is onverstandig »
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>> om moskeeën imams op te dringen die niet geac
cepteerd worden. Dat neemt niet weg dat, volgens 
Alasag, imams wel Nederlands moeten spreken en ook 
bekend moeten zijn met de waarden en normen van de 
Nederlandse rechtsstaat. Niet alleen omdat ze een voor
beeldfunctie vervullen, maar ook omdat de samenstelling 
van de moslimgemeenschap verandert. Steeds minder 
moslimjongeren zijn de taal van hun ouders machtig of 
spreken dezelfde vreemde taal. Steeds meer moslimjon
geren spreken en verstaan wel Nederlands. Het is dan ook 
beter dat imams goed Nederlands spreken.’ 

'Taal is meer dan alleen communicatie’, zegt Madeleine 
van Toorenburg. ‘Het is ook cultuur. Juist daarom vinden 
wij het extra belangrijk dat imams Nederlands beheersen. 
Ze kunnen dan zaken benoemen en bespreken in de taal 
van deze, onze, samenleving’. Van Toorenburg: 'De mos
limgemeenschap zou zelfde meerwaarde moeten gaan 
inzien van een Nederlandse imamopleiding. Ook daarom 
is het van belang dat de overheid in dialoog treedt met de 
verschillende groepen binnen de moslimgemeenschap. Nu 
richt de minister van WWI zich nog teveel op de conserva
tieve stroming binnen de moslimgemeenschap. Zij moet 
het spectrum verbreden.’

Van Laar merkt op dat nog niet eens zo heel lang gele
den ook niet alle Nederlandse theologen in alle kerken in 
Nederland aan het werk konden. Afhankelijk van de oplei
ding die een theoloog wel of niet had gevolgd, werd hij 
of zij wel of niet aangesteld in een gemeente of parochie. 
Ook dat had te maken met gevoeligheden in de verschil-

Iftarmaaltijd.

lende christelijke stromingen. De situatie nu, in de moslim 
gemeenschappen, is in sommige opzichten vergelijkbaar 
met de situatie toen onder de Nederlandse christenen. ■

OnUue De bijdrage van Madeleine van Toorenburg in het Kamerdebat 
over de kabinetsreactie op het WRR-rapport over islamitisch acti
visme staat op: www.cda.nl.
Kijk voor meer informatie over Stichting Islam & Dialoog op 
www.islamendialoog.nl en voor meer informatie over de 
Pelgrimvaderskerk op www.pelgrimvaderskerk.n!

‘Kerken ontbreken in islamdebatf

Volgens CDA-minister Ab Klink ontbreken de kerken in het 
debat over de islam, terwijl zij daarin juist een belang
rijke rol kunnen spelen. 'Kerken kunnen bijdragen aan 
het onderkennen van verschillende stromingen binnen de 
islam. ’ Klink benadrukte dat er in alle religies - dus ook 
binnen de islam - globaal twee stromingen zijn: de stro
ming die primair gericht is op het navolgen van wetten, 
geboden en regels, en de stroming waarin het geloof en de 
ethiek meer van binnenuit worden beleefd en juist daaraan 
hun waarde ontlenen. Een opgelegd geloof is geen geloof. 
Klink erkende dat er in onze samenleving angst heerst voor 
de islam, maar dat dit een internationaal fenomeen is. 
'Ik schrik daar wel van, maar begrijp het wel, omdat men 
vaak niet de vinger weet te leggen op verschillen tussen 
stromingen en de maatschappelijke implicaties daarvan.’ 
Volgens Klink is het wel duidelijk dat islam bij integratie 
geen allesoverheersend thema moet zijn, maar dat neemt 
niet weg dat religie en de beleving daarvan wel degelijk van 
belang zijn. Er is echter geen rol voor de overheid in een 

theologisch debat. 'Het kabinet gaat niet over religie, tenzij 
de regels en wetten van de rechtsstaat in het geding zijn. ’ 
Klink zei dit tijdens een symposium dat het Wetenschap
pelijk Instituut (Wl) op dinsdag 28 augustus jl. organiseer
de in verband met zijn afscheid als Wl-directeur. Voor zijn 
toespraak gingen de publicisten jaffe Vink, Maurits Berger 
en Margalith Kleiwegt in op de vraag of het vijf voor of vijf 
over twaalf is als het gaat om islam en integratie. Zij rie
pen het CDA op actiever te zijn in het debat over de islam. 
Het CDA wordt immers religieus geïnspireerd. Dat spreekt 
veel moslims aan. Van dit aanknopingspunt kan meer 
en beter gebruik worden gemaakt, aldus Vink, Berger en 
Kleiwegt.
Namens het Wl dankten Rein-jan Hoekstra (voorzitter Wl) 
en Evert-jan van Asselt (waarnemend directeur Wl) Ab Klink 
hartelijk voor zijn inzet en samenwerking bij het Wi. Zij 
overhandigden hem als blijk van waardering een cadeau.

Lees meer over het symposium op: www.cda.nl
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Ian Peter Balkenende Premier

Hardwerkende mensen
‘Hardwerkende mensen’, dit begrip 
speelde een belangrijke rol tijdens de 
Algemene Politieke Beschouwingen in 
de Tweede Kamer. Dat dit begrip op de 
politieke agenda is gezet is goed; mm 
der goed is het beeld dat sommigen 
erbij oproepen.
En dit was niet het enige verkeerde 
beeld dat rond de Algemene Beschou
wingen ontstond. Neem bijvoorbeeld 
alle ophef in de media over de verho
ging van de accijns op benzine met een 
cent per liter. Uit onderzoek van Mau- 
rice de Hond bleek dat dit de meest 
bekritiseerde maatregel van het kabi
net was. Echter, de maatregel bleek 
in werkelijkheid helemaal niet te be
staan! En als die wel had bestaan, wat 
was dan de werkelijkheid geweest? 
Het Nederlands Dagblad was zo goed 
om dat eens uit te rekenen: één cent 
per liter betekent voor iemand die der
tigduizend kilometer per jaar rijdt een 
extra kostenpost van vijftien euro.

Beeld en werkelijkheid, ze kunnen 
nogal eens van elkaar verschillen in 
de politiek. Zo ook met de ‘hardwer
kende mensen’. Wanneer die mensen 
wordt gevraagd wat de meeste priori
teit verdient, dan is het antwoord: de 
gezondheidszorg. Een begrijpelijk en 
terecht antwoord. De kwaliteit van de 
gezondheidszorg is iets waar we alle
maal mee te maken hebben, direct of 
indirect door familie en vrienden die 
zorg nodig hebben. Terecht wensen 
we in ons land een hoog niveau van 
zorg. Zorg moet dichtbij zijn, beschik
baar en van goede kwaliteit. Daar be
talen we dan ook met z’n allen voor, 
direct via de zorgpremies en indirect 
via de belastingen. De rekening wordt 
wel steeds hoger.
De werkelijkheid: het kost ons met el
kaar vier miljard extra. Het beeld: het 
kabinet verhoogt de lasten met zes 
miljard. De werkelijkheid: de overige 
lasten zijn gerelateerd aan een keuze 
voor gezond en milieubewust leven 
(drinken, gokken, roken, vliegen, die
sel rijden). Het beeld: de BTW-verho- 

ging raakt iedereen en kost ons twee 
miljard. De werkelijkheid: die twee 
miljard gaat rechtstreeks terug in de 
verlaging van de ww-premie en be
tekent dus een stijging van het loon 
voor (hard)werkende mensen.

Vanwaar al deze uitleg? In de eerste 
plaats natuurlijk om u de argumenten 
te geven wanneer u er als CDA’er op 
wordt aangesproken. Maar daarnaast 
ook als kapstok om nog eens extra 
mijn kernboodschap van de Algemene 
Beschouwingen onder de aandacht te 
brengen. Werken moet lonen. In ons 
land moet het niet bepalend zijn wat 
je bent, maar wat je bijdraagt aan de 
samenleving. Dat is zowel een econo
mische boodschap, als een stimulans 
voor de sociale samenhang. Een ster
ke economie en een veerkrachtige sa
menleving gaan wat mij betreft hand 
in hand. Als CDA hebben we onze ver
antwoordelijkheid genomen voor een 
lastig hervormingsbeleid. En gelukkig 
maar, want Nederland staat er beter 
voor. We hebben de laagste werkloos
heid in Europa. Wie wil werken, die 
kan werken. En daar moeten we dan 
ook niet vrijblijvend in zijn. Het CDA 
wil sociaal zijn voor wie niet kan, maar 
ook streng voor wie niet wil.

Werk is niet alleen economisch van 
belang. Het is ook de beste oplossing 
voor sociale problemen. De beste op
lossing voor armoede is werk. De bes
te oplossing voor integratie is werk. De 
beste oplossing voor achterstandswij
ken is mensen die werken. Werk is ook 
van belang voor het gevoel van eigen
waarde. Want dat is vaak de kern van 
ons sociaal-culturele probleem. Met 
de ontzuiling en de ontkerkelijking zijn 
we teveel het gevoel kwijt geraakt dat 
iedereen van waarde is, nuttig is, een 
functie heeft. Teveel moeten mensen 
hun waarde ontlenen aan hun mate
riële bezit. Dat is echt armoede: men
sen die zich geen onderdeel van de 
samenleving meer voelen, omdat ze 
het gevoel hebben dat ze er niet meer 

toe doen. Vandaar het belang van on
ze christendemocratische mensvisie: 
mensen komen tot hun recht in relatie 
tot de ander. Vandaar ook het belang 
van een goed gezinsleven, in een ge
zin is het geheel veel meer dan de som 
der delen. Sterke gezinnen waarin kin
deren in liefde worden opgevoed, zijn 
de bouwstenen van een sterke en so
ciale samenleving. Daarom mogen 
we het belang van het gezin nooit 
onderschatten.

1
Helaas is dit lange tijd wel gebeurd 
- in Nederland, maar ook daarbuiten. 
Sinds de járen zestig van de vorige 
eeuw is in de samenleving de nadruk 
komen te liggen op het individu. Ook 
in het overheidsbeleid. Ik heb me al
tijd verzet tegen dit dominante den
ken waarin het individu centraal staat. 
Beleid dat zich uitsluitend richt op in
dividuele zelfredzaamheid en econo
mische zelfstandigheid is te beperkt. 
Hardwerkende mensen verdienen 
prioriteit, jazeker. Ik sta er pal voor 
dat werk moet lonen. Maar ook voor 
de wens van goede gezondheidszorg. 
En het belang van een goed gezinsle
ven. Samen werken en samen leven 
gaan hand in hand.

I

I
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Zorgen over ongebreidelde 
fusiedrang in de zorg
Tweede Kamerlid )an de Vries uitte af
gelopen maand zijn zorgen over de fu
siedrang in de zorg. Uit de Ziekenhuis
studie 2007 bleek dat grote ziekenhui
zen minder goed presteren dan kleine 
ziekenhuizen en dat er geen kosten
besparende effecten optreden als ge
volg van schaalvergroting. De CDA’er 
ziet, met de onderzoekers, vooral de 
nadelige gevolgen van fusies: ‘Fusies 
leiden in veel gevallen tot meer bu
reaucratie, meer managers, minder

|an de Vries.

•''fciîi:

keuzevrijheid en een grotere afstand 
van het bestuur tot de patiënten en 
tot de professionals op de werkvloer.’ 
Niet alleen in ziekenhuizen, ook in de 
ouderenzorg en verstandelijk gehan
dicaptenzorg ziet de CDA-fractie een 
toenemende fusiedrang.

De Vries heeft vragen gesteld aan mi
nister Klink en staatssecretaris Busse- 
maker over diverse fusievoornemens. 
Hij maakt zich zorgen over de gevol
gen voor de menselijke maat, de kwa
liteit en de keuzevrijheid voor cliënten 
en vraagt daarover het oordeel van de 
bewindslieden. Ook vraagt hij zich af 
of de bestaande fusietoets van Neder
landse Mededingingsautoriteit (NMa) 
wel recht doet aan de publieke belan
gen die samenhangen met de zorg. 
‘De NMa beoordeelt slechts de econo
mische marktmacht, terwijl het in de 
zorg ook gaat over kwaliteit en bereik
baarheid’, zo stelt hij. Verder kijkt de 
NMa alleen naar grote fusies, terwijl 
op regionaal of lokaal niveau ook klei
ne fusies grote gevolgen kunnen heb
ben. Hij vraagt daarom de bewindslie
den om voor de zorg een specifieke fu
sietoets te ontwikkelen. 'Dat is nodig 
om de ongebreidelde fusiedrang te 
stoppen.

Soms is een fusie onvermijdelijk voor 
het waarborgen van de continuïteit 
en kwaliteit van de zorg, maar in veel 
gevallen lijken grootschalige instel
lingen een doel in zichzelf’, aldus De 
Vries. Eerder is op voorstel van de 
CDA-fractie een specifieke fusietoets 
door het kabinet ook toegezegd voor 
het onderwijs.
Dat een strenger toezicht noodzakelijk 
is, blijkt ook uit het fusievoornemen 
van de twee ziekenhuizen op Wal
cheren (Zeeland). De CDA-fractie con
stateert echter dat uit een enquête 
blijkt dat slechts vijftien procent van 
de bevolking voor een fusie van de 
ziekenhuizen op Walcheren is, en dat 
er onder de Zeeuwse bevolking de no
dige onrust is ontstaan. Zij hebben de 
minister dan ook gevraagd in te grij
pen als blijkt dat de kwaliteit en be
reikbaarheid van de ziekenhuiszorg in 
Zeeland in het geding is.

Bewegingsvrijheid 
terroristische organisaties 
in Nederland te groot
Minister Ter Horst van Binnenlandse 
Zaken moet van het CDA in actie ko
men om officieel verboden terroristi
sche organisaties in Nederland min
der bewegingsvrijheid te gunnen. Tij
dens een debat in de Tweede Kamer 
over de inlichtingen- en veiligheids-

)an Schinkelshoek.

12 cda.nl



Fotografie: ANP Den Haag

diensten heeft Tweede Kamerlid Jan 
Schinkelshoek er bij de regering op 
aangedrongen via AlVD, politie en jus 
titie actiever in te grijpen.
'Terroristische organisaties blijken 
een grote bewegingsvrijheid te ne
men', signaleerde Schinkelshoek. ‘Ik 
doel op organisaties die op officiële 
Europese terroristenlijsten staan, zo
als ETA, PARC en organisaties die de 
jihad in praktijk willen brengen. On
der dekmantels verwerven ze geld en 
ronselen ze aanhangers. Dat is te gek 
voor woorden. Het gaat om strafbare 
praktijken.' Daarom drong hij er bij de 
minister op aan die bewegingen meer 
op de huid te zitten en actiever in te 
grijpen.

Namens de CDA-fractie keerde Schin
kelshoek zich tegen voorstellen om de 
inlichtingen- en veiligheidsdiensten 
te dwingen tot meer openheid, met 
name als het gaat om de CT Infobox, 
de database met personen die worden 
verdacht van terroristische sympa
thieën. 'We houden er geen geheime 
dienst op na om die vervolgens te ver
plichten zijn werk in de openbaarheid 
te doen. Dat is water naar de zee dra
gen', zei het kamerlid. 

ons betreft echter nog te vaag over de 
manier waarop die stevigheid en on
verzettelijkheid dan uitgevoerd gaat 
worden.'

Van Toorenburg sprak in het debat 
haar zorg uit over signalen dat in Ne
derland opgeleide imams minder snel 
een aanstelling in een moskee krijgen 
dan imams die vanuit islamitische lan
den hierheen komen. Van Toorenburg: 
‘Het CDA is altijd een groot voorstan
der geweest van Nederlandse imam
opleidingen. We willen in Nederland 
imams die geworteld zijn in de Neder
landse klei. Het is zorgelijk dat er nu 
signalen zijn dat het met een Neder
landse opleiding moeilijker een baan 
krijgen is.’ Zij diende in het debat 
dan ook een motie in die het kabinet 
oproept om te bevorderen dat deze 
imams met voorrang zullen worden 
aangesteld.

De Kamer sprak verder over de moge
lijkheid om moskeeën waarin haat

De Mevlana Moskee in Rotterdam, 

wordt gezaaid en opgeroepen wordt 
tot fundamentalisme te sluiten. ‘Maar 
het is niet een kwestie van de deur 
sluiten', aldus Van Toorenburg, ‘dan 
gaan ze ergens anders verder. We ver
wachten van het kabinet maatregelen 
tegen de hele moskeeorganisatie in
dien die totaal verziekt is. Zeker wan
neer onder de bezoekers van een der
gelijke moskee ook nog eens teveel 
mensen zijn die de kernwaarden van 
onze rechtsstaat beslist niet onder
schrijven. Het is een ingewikkeld on
derwerp, ontegenzeggelijk, maar juist 
voor moskeeën geldt: de goede lijden 
onder de kwade.

Door de foute moskeeën daadkrachtig 
en effectief aan te pakken, scheppen 
wij met elkaar ruimte voor gebeds
huizen die het bijdragen aan integra
tie en burgerschap wel als hun taak 
zien.’ De minister zegde in het debat 
toe te zullen bekijken wat de moge
lijkheden zijn om radicale moskeeën 
aan te pakken.

CDA wil imams met wortels 
in de Nederlandse klei
Het debat over het rapport van de 
Wetenschappelijke Raad voor het Re
geringsbeleid over islamitisch acti
visme heeft veel stof doen opwaaien. 
Voor Tweede kamerlid Madeleine van 
Toorenburg was het debat dubbel bij
zonder: zij hield haar maidenspeech, 
had haar eerste plenaire optreden 
in de Kamer. In die maidenspeech 
spoorde Van Toorenburg het kabinet 
aan zich duidelijk uit te spreken over 
het weerwoord dat we als samenle
ving moeten hebben op radicalise
ring. ‘De CDA-fractie is het eens met 
het kabinet dat we tegemoet redend 
en respectvol moeten zijn waar dat 
kan, maar ook stevig en onverzette
lijk waar dat moet. Het Kabinet is wat

^*i■ 1
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Met beleid Ernst Hirsch balín

Nederland verder veiliger
Minister van justitie Ernst Kirsch Ballin 
heeft een belangrijke politieke missie: 
het versterken van het vertrouwen in 
de rechtsstaat en het verder veiliger 
maken van Nederland.

Hoe ziet volgens u een ideaal veilig 
Nederland eruit?

'De wetten 
en regels 
moeten 
helder en 
duidelijk 
zijn ’

Een ideaal veilig Nederland is, in mijn 
optiek, een samenleving waarin ieder
een in rust kan leven, wonen en wer
ken. De overheid heeft de belangrijke 
taak om deze veiligheid te waarborgen 
en krachtig op te treden tegen terroris
me, criminaliteit, overlast en verloede
ring. Overigens is deze veiligheid niet 
alleen een zaak van de overheid. Ik ben 
ook in overleg met burgers, bedrijfsle
ven, scholen en maatschappelijk orga
nisaties om nauwer samen te werken. 
In mijn begroting heb ik daarom een 
breed pakket aan voorstellen gedaan 
om samen verder te werken aan een 
veiliger Nederland, zoals het Actieplan 
Veilig ondernemen.

In uw begroting stelt u dat het vertrou
wen van burgers in het recht en de insti
tuties van het recht van groot belang is. 
Hoe wilt u dat vertrouwen van de bur
ger versterken ?

Het vertrouwen op het recht en de in
stituties van de rechtsstaat is niet van
zelfsprekend. Vertrouwen kun je niet 
opleggen, dat moet je winnen. Een be
langrijke voorwaarde daarbij is dat zor
gen van burgers en organisaties door 
de overheid serieus worden genomen. 
Uiteraard is het onmogelijk om inciden
ten altijd te voorkomen. Maar de over
heid dient wel alert te blijven op ont
wikkelingen waarop het recht nog geen 
antwoord biedt of waar bestaande ant
woorden niet meer voldoen. Daarnaast 
dient de wetgeving van Nederland goed 
op orde te zijn. De wetten en regels 
moeten helder en duidelijk zijn. Het ver
trouwen van de burger in de rechtsstaat 

wordt immers in hoge mate bepaald 
door de manier waarop Justitie functi
oneert. En dan denk ik niet alleen aan 
opsporing en vervolging, maar ook aan 
de rechtspraak: civielrechtelijke zaken 
en bestuursrechtelijke geschillen moe
ten op een goede manier - en het liefst 
snel - worden afgehandeld. Zo draagt 
Justitie eraan bij het beste uit Neder
land te halen.

In de begroting wordt onder andere uw 
project Veiligheid begint bij Voorkomen 
genoemd. Dit project geeft vorm aan 
de kabinetsambitie de criminaliteit en 
overlast verder terug te dringen.
Wat zijn uw voorstellen ?

De veiligheid verbeteren is voor mij, als 
CDA-minister, uiteraard een zeer belang
rijke prioriteit. De komende kabinetspe
riode wil ik daarom de criminaliteit met 
vijfentwintig procent verminderen ten 
opzichte van 2002. Ik verwacht met een 
combinatie van bestuurlijke en straf
rechtelijke maatregelen vooral in de 
preventie resultaten te boeken. Het ka
binet investeert ook 176 miljoen extra 
in de politie, justitie en het gevangenis
wezen. De harde aanpak van jeugdcrimi
naliteit en het voorkomen van recidive 
bij jongeren én volwassenen staan bij 
mij ook hoog op de agenda. Daarnaast 
pakken we de georganiseerde misdaad, 
financieel-economische criminaliteit en 
criminaliteit op het internet hard aan.

De meeste mensen zien justitie als het 
ministerie dat met het strafrecht bezig 
is. Klopt dat wel?

Nee. Hoe belangrijk het strafrecht ook 
is, er is veel meer waar wij bij Justitie 
mee bezig zijn. Ik ben bijvoorbeeld be
zig met het vennootschapsrecht om het 
vestigingsklimaat voor ondernemingen 
te verbeteren en met een regeling voor 
de maatschappelijke onderneming. Ook 
zijn we bezig met het migratiebeleid dat 
naast humane opvang van asielzoekers :
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Tekst; Marjolijn van der Stel Met beleid

maken ƒ ook een flexibele procedure voor ken
niswerkers omvat. En dan is er nog de 
aloude verantwoordelijkheid van de mi
nister van justitie voor de relaties met 
de kerken en geestelijke stromingen in 
ons land.

'Vertrouwen 
kun je niet 
opieggen, 
dot moet je 
winnen'

Wat zien we terug in uw begroting van 
de ideeën en suggesties die u in de 100- 
dagenperiode van de mensen heeft 
gekregen 7

Ik ben onder andere op werkbezoek in 
Tilburg geweest in het Vei lig heidshuis. 
Dat maakte indruk op mij: een lokaal sa

menwerkingsverband waarin instanties 
als politie, Gemeente, Openbaar Minis
terie, de reclassering. Bureau jeugd
zorg, Slachtofferhulp en Bureau Halt 
goed samenwerken. Een voorbeeld dat 
veel navolging krijgt.

We gaan er nu aan werken dat in het 
hele land zulke veiligheidshuizen ko
men. Dat maakt een snelle, doordachte 
en doeltreffende reactie op maat moge
lijk. ik zie er daarom naar uit om in de 
komende kabinetsperiode mij volledig 
in te zetten voor een goed resultaat. 
Daar kan het CDA op rekenen.



Op zaterdag 10 november zal tussen 09.30 en 16.30 uur in 
het Beatrix Theater (jaarbeurs) te Utrecht het Najaarspar- 
tijcongres plaatsvinden. Het thema van de dag is jeugd- en 
jongerenbeleid. Dit thema komt aan de orde in de deelses
sies en het plenaire middagdeel.

Programma in het kort
09.30-10.10 uur: Huishoudelijk deel
Met o.m. vaststelling verslag partijcongres 2 juni 2007, 
begrotingen 2008, verkiezing penningmeester en 
statutenwijziging Bestuurdersvereniging.

10.20-11.10 uur: Diverse deelsessies
Deelsessies over onder meer de volgende onderwerpen: 
jeugd-en jongerenbeleid, Europa (i.h.k.v. Europaplatform), 
Uruzgan, 'werken aan veiligheid, dat doen we samen’, CDA 
Digitaal (internet voor gemeentelijke afdelingen) en Vereni
ging in actie.

11.20-13.15 uur: Plenair Politiek ochtenddeel
Met inhoudelijke discussie over de ingediende resoluties en 
de actuele politiek en een toespraak van de voorzitter van 
de Tweede Kamerfractie, Pieter van Geel.

Aansluitend aan het ochtenddeel zal de lunchpauze 
plaatsvinden.

14.15-16.30 uur: Plenair Politiek middagdeel
Met o.m. discussie met partijvoorzitter Peter van Heeswijk 
en een toespraak van minister-president Jan Peter
Balkenende. In het kader van het themaprogramma jeugd- 
en jongerenbeleid zal de voormalige Vlaamse minister van 
Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, mw. Inge Vervotte, 
naast andere gastsprekers, een bijdrage leveren.

16.30-18.00 uur: Borrel

Stemrecht
Alle leden van het CDA hebben stemrecht op het 
Partijcongres mits ze aan de volgende criteria voldoen;
1. U dient op 10 november minimaal 8 weken lid te zijn 

van het CDA. Dat betekent dat u voor 15 september 
ingeschreven dient te staan als lid.

2. U dient voor 19 oktober uw contributie voor 2007 
betaald te hebben.

Procedure indienen Resoluties
De volgende regels voor het indienen van een resolutie zijn 
van kracht:
1. U kunt een resolutie indienen namens een provinciale 

afdeling, het CDjA of het CDAV
2. U kunt een resolutie indienen namens een 

gemeentelijke afdeling

3. U kunt een resolutie indienen namens 25 individuele 
leden.

Uiterste datum indienen resoluties: donderdag 25 oktober;
uiterlijk 10.00 uur bij Marischa Kip via resoluties@cda.nl.
Plaatsing resoluties op de website (www.cda.nl), voorzien 
van een pre-advies: maandag 5 november, 14.00 uur.

Aanmelden Partijcongres
Aanmelden voor het Partijcongres is verplicht.

U kunt zich aanmelden:
1. Via Internet. Ga naar  en klik op de link 

Partijcongres. Ga naar het aanmeldformulier, vul het in 
en verzend het.

www.cda.nl

2. Via de e-mail, . Vergeet u dan niet 
alle gegevens die we nodig hebben (zie de aanmeldbon) 
in uw e-mail te zetten, anders kunnen we uw aanmel
ding niet verwerken.

partijcongres@cda.nl

3. Door de bijgevoegde aanmeldbon in te vullen en te 
retourneren.

Sluitingsdatum Partijcongres
U kunt zich tot en met woensdag 7 november 2007 aanmel
den voor het Partijcongres. Ontvangen we uw aanmelding 
later, dan kunnen we u helaas niet meer toelaten.

Toesturen stukken en toegangskaarten
Vanaf 6 oktober zullen de stukken voor het Partijcongres 
toegestuurd worden. Elke dinsdag zal een nazending plaats
vinden. Vrijdag 2 november zullen de toegangskaarten, 
stemkaarten, lunchbonnen, etc. worden toegestuurd.

I •

Degenen die zich voor 2 november hebben aangemeld, ont
vangen hun kaarten thuis. Degenen die zich tussen 2 no
vember en 7 november aanmelden, ontvangen een bevesti
ging via de mail (mits we beschikken over uw mailadres) en 
zij kunnen kaarten en stukken afhalen bij de ontvangstbalie 
tijdens het Partijcongres.

Introducés
Introducés zijn welkom, mits aangemeld door een CDA-lid 
en op de dag zelf begeleid door een CDA-lid dat het Partij
congres ook zal bijwonen. De introducés dienen vooraf aan
gemeld te worden.

Lunch Partijcongres
Voor de lunch vragen we u een bijdrage van 13 euro p.p. We 
reserveren alleen een lunch indien we voor 29 oktober de 
betaling van u ontvangen hebben. U kunt het bedrag over
maken op gironummer 102.575 t.n.v. Centrale Verrekenkas 
CDA PR/C, Den Haag, o.v.v. lunch partijcongres.
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ccAandacht doet wonderen als je eenzaam bent 1
MS patiënt Marja Paulussen 
voelde zich alleen. Kinderen iieefl de 
weduwe niet. “De muren kwamen op 
me af. ¡k had niemand om mee te 
praten of iets leuks mee te doen. 
Totdat ik de Zonnebloem belde en 
Tina Rigters mij opzocht. Ik ben lang 
niet zo eenzaam meer. Aaridacht doet 
wonderen als Je eenzaam bent. ”

WILT ü DE ZONNEBLOEM STEÜNEN? WORD LID OF DONEER
□ Ja, ik word lid en machtig de Zonnebloem om tot wederopzegging het volgende bedrag van mijn rekening af te schrijven

□ € 2,- per maand □€ 5,- per maand □ €___ per maand/kwartaal/jaar (minimaal € 12,- per jaar)

□ Ja, ik doneer eenmalig en machtig de Zonnebloem om eenmalig het volgende bedrag van mijn rekening af te schrijven
□ € 10,-C€25,-Dmeer, namelijk€___

Naam en voorietters

Adres

Zonnebloembezoek helpt
“30% van alle volwassen Neder
landers zegt eenzaam te zijn en 
eenderde daarvan voelt zich zelfs sterk 
eenzaam”, zegt eenzaamheidsdeskun- 
dige prof. dr. Jenny Gierveld van de 
Vrije Universiteit Amsterdam. “Bij
voorbeeld mensen met een handicap 
die moeilijk buitenshuis komen, lopen

Postcode 

een verhoogd risico. De Zonnebloem 
huisbezoeken helpen om eenzaamheid 
te voorkomen of te verminderen.”

Wilt u steunen?
Word lid of doneer. Stuur de 
bon gratis in een envelop naar 
De Zonnebloem, antwoord
nummer 261,4800 VB Breda

S.v.p. invullen in blokletters 
• doorhalen wat niet van tx>epassing Is.

Ühr/Mevr.*

Plaats

BLOEI lelefoon P mailadres Geboortedatum

Bank-.'Csrorekening Datum Handtekening

De Zonnebloem kleurtje wereld!
www.zonnebloem.nl

De Zonnebloem legt uw gegevens vast om u te informeren. Heeft u hiertegen bezwaar, 
meld dit dan bij De Zonnebloem, t.a.v. ledenadministratie of bel (076) 564 63 20. §

r

:omid.d?50N PARtHCtíAíddtS 10 NOVEMBER 2007
1 ileldt zich aan voor: Persoonsgegevens
i □ ochtenddeel 
j □ lunch Naam m/v

j □ middagdeel
1 □ borrel Adres

1 Welke stukken:
□ Vergaderstukken 

j □ Begroting 2008

Postcode

Woonplaats

j RETOURADRES AAiMELDBOi
( CDA Partijbureau,
1 o.v.v. Partijcongres,
I Postbus 30453

2500 GL Den Haag

sis

E-mailadres

Telefoonnummer CDA .I

http://www.zonnebloem.nl


VROUW EN POLITIEK www.cda.nl/cdav

genoeg. Het CDAV met 4500 leden - en 
als motto ‘50/50 in besturen in 2010’ - 
heeft zichzelf een stevige opdracht ge
geven. En is met die opdracht op tal- 

het is niet zo dat ik het niet belangrijk 
zou vinden, die gelijkwaardigheid van 
man en vrouw; het zit eigenlijk veel 
simpeler in elkaar. Ik ben opgegroeid

iStel je voor dot we zouden muteren 
tot iets vaags ertussenin'

’UW
Rianne Donders.

En toch
Sinds ik voorzitter van het CDAV ben 
geworden lijkt het woord emancipatie 
veel vaker in mijn omgeving gebruikt 
te worden dan voorheen.
Even terug naar het begin: bij mijn be
noeming tot voorzitter heb ik gezegd 
dat ik eerst ging nadenken over wat 
er nodig is in het CDAV voor ik ging 
roepen wat er allemaal moest gebeu
ren om vervolgens te constateren dat 
het onmogelijk was dat allemaal te 
realiseren.
Met dat nadenken ben ik bezig. Hoe
wel ik, dat moet u maar van mij aan
nemen, vaker poog na te denken le
vert het CDAV veel nieuwe input voor 
nieuwe overwegingen. Daarin zit ook 
de uitdaging natuurlijk! Want stof is er 

50% vrouwen in besturen:

loze manieren aan de slag.
En toch... Toch is het geen vanzelf
sprekendheid dat die doelstelling 
wordt gehaald. Integendeel. Het be
lang van die gelijkwaardige vertegen
woordiging van mannen en vrouwen 
in onze besturen wordt, merkwaardig 
genoeg, nooit door iemand bestreden. 
Iedereen geeft je ruimhartig gelijk als 
het zich toevallig als gespreksonder
werp aandient. Natuurlijk moeten we 
overal altijd eerlijk delen, en ja, dege
ne met wie ik over dit onderwerp van 
gedachten wissel, is altijd actief om 
dat te bewerkstelligen en is ook van 
mening dat het vanzelfsprekend is dat 
het zo gaat.
En toch... Toch is de uitwerking van 
die ‘5O/5O’-regel helaas nogal eens 
anders.
Ik moet u eerlijk bekennen dat ik bij 
het woord emancipatie niet direct op
veer. Ik heb er niet zoveel mee. Dat 
heb ik ook gezegd toen ik met het be
stuur sprak in het kader van de vaca
ture voor voorzitter. Maar schrik niet. 

in de veronderstelling dat we al gelijk 
waren. En dat ondanks de charman
te en intrigerende verschillen die we 
als mannen en vrouwen nou eenmaal 
hebben en vooral ook zo moeten hou
den. Stel je voor dat we zouden mute
ren tot iets vaags ertussenin.
Dus ja, we zijn gelijk, op allerlei ter
rein en op allerlei manieren. En in 
een evenwichtige verdeling presteren 
we beter dan in een eenzijdige. Daar 
wil ik het, bij wijze van spreken na
tuurlijk, niet eens meer over hebben. 
Bij wijze van spreken dus, want het 
moet er toch over gaan. Net zoals we 
het moeten hebben over de toekomst 
van het CDAV, de positie van het CDAV 
in het CDA, de verwachtingen die het 
CDA heeft van het CDAV en viceversa. 
Waar we elkaar beter kunnen helpen 
en waar we eikaars doelstellingen 
kunnen uitdragen. Let op het woord 
elkaar. Het is de beweging waarnaar 
ik op zoek ben: versterking, samen
werking, uitstraling. Met enige erva
ring in het politieke leven weet ik ook 
dat die begrippen slechts zelden zon
der inspanning tot stand komen.
Kortom; er is werk aan de winkel. U 
gaat er nog van horen.

U heeft niet het juiste profiel
-Smoesje

Rianne Donders
Voorzitter CDAV
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VROUW EN POLITIEK

Met minister Donner op zoek 
naar werk en evenwicht!
Een uiterst plezierige ontmoeting 
was het; maandag 27 augustus zaten 
Hester Maij en Gerda Kempen aan 
tafel bij minister Donner van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid (SZW). Ze 
spraken met elkaar over het totale 
beleid op het gebied van Sociale Za
ken en over onderwerpen die te ma
ken hebben met de vrouweneman
cipatie. Deze onderwerpen waren in 
overleg met het PVO (Politiek Vrou- 
wenoverleg) gekozen.

Gerda Kempen-van Dommelen

Participeren en goed kunnen functio
neren in de samenleving is van groot 
belang. Ze spraken dan ook over di
verse onderwerpen die daarmee te 
maken hebben. Over arbeidspartici
patie, ouderschapsverlof, belonings 
en inkomensverschillen tussen man
nen en vrouwen, en de zelfstandige 
economische positie van vrouwen ou
der dan 65 jaar. Ook de speerpunten 
bij SZW in vervolg op de rapportage 
van de Visitatiecommissie Emancipa
tie {gendermainstreaming en gezins
beleid) kwamen aan de orde. Het spe
cifieke beleidsterrein Emancipatie is 
overigens bij de totstandkoming van 
het nieuwe kabinet verhuisd van SZW 
naar het departement van Onder
wijs, met minister Plasterk als eerst 
verantwoordelijke.

Verloven
In het coalitieakkoord is afgesproken 
dat het recht op ouderschapsverlof 
wordt verlengd van 13 naar 25 weken. 
Ook ligt er een initiatief in de Tweede 
Kamer met betrekking tot het uitbrei
den van de regeling van vaderverlof 
naar twee weken. Daarnaast heeft 
minister Donner samen met minister 
Van der Hoeven een publieke rege
ling aangekondigd voor een zwanger- 
schapsregeling voor de zelfstandige 
ondernemers. Naar aanleiding van 
het onderwerp 'verloven’ uitte de mi
nister wens dat de levenslooprege
ling, zoals die onder vorige kabinet 
is ingevoerd, uit kan groeien tot een

50% vrouwen in besturen;

Er zit al een vrouw in het bestuur
- S'weekje

groter succes. Meer deelname aan de 
regeling maakt dat er ook meer mo
gelijkheden zijn voor het combineren 
van arbeid en zorg of voor het orga
niseren van een time out om een stu
die op te kunnen pakken. Op dit mo
ment kiezen veel mensen nog voor de 
spaarloonregeling, vaak om financië
le of pragmatische redenen. Over de 
vraag hoe de levensloopregeling zich 
verder moet gaan ontwikkelen zal het 
kabinet zich nog nader buigen.

Deeltijd
Het CDAV constateert dat er inmiddels 
meer vrouwen aan het werk zijn. Wel 
valt op dat het totaal aantal gewerk
te arbeidsuren in Nederland nog on
voldoende groeit. En juist daar is nog 
een wereld te winnen als het gaat om 
participatie. Ook blijven de belonings- 
verschillen tussen mannen en vrou
wen nog steeds onderwerp van dis
cussie. Conclusie is dat er dus steeds 
meer mensen (mannen en vrouwen) 
in Nederland in deeltijd werken. Op 
dit gebied is Nederland in de Europe
se Unie redelijk uniek. Het is dus zaak 
mensen te verleiden om naast langer 
werken ook meer uren te gaan wer
ken. Veel maatregelen vanuit het ka
binet zullen zich daar ook op richten. 
Zo komt er bijvoorbeeld een Taskforce 
deeltijd plus.

Pensioen
Nu nog kampen veel (alleenstaande) 
vrouwen die 65 jaar of ouder zijn met 
een onvolledige AOW en geen pen
sioen. De minister verwacht dat de
ze situatie de komende periode zal 
kantelen. Veel mensen die dan met 
pensioen gaan hebben een volledige 
AOW-uitkering en een pensioen opge
bouwd in loondienst en/of gespaard 
vermogen. De babyboomers hebben 

de tijd economisch gezien meege
had en hebben kunnen zorgen voor 
voldoende inkomen op de pensioen
gerechtigde leeftijd. Velen zijn dan 
ook in een totaal andere financiële 
situatie en zullen dit etaleren met 
een manier van leven met geringere 
afhankelijkheid.
Tot slot werd tijdens de bijeenkomst 
stilgestaan bij die categorieën van 
ouderen, jongeren, allochtonen, zelf
standigen en alleenstaande vrouwen 
met lage of minimuminkomens. Men
sen in de bijstand, die wellicht nooit 
meer uit deze situatie zullen komen. 
Is de overheid, zo vroegen Hester 
Maij en Gerda Kempen-van Dommelen 
zich af, in staat om voor deze groepen 
een meer evenwichtige inkomensver
houding te bewerkstelligen? Minister 
Donner vindt dat werk (het hebben 
van werk, herintreden of doorwerken 
op vrijwillige basis ook eventueel na 
het 55ste levensjaar) het beste hulp
middel is om een evenwicht te »

I

Minister Donner.
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VROUW EN POLITIEK &

501 vrouwen in besturen «
e

Wij zoeken kwaliteit 1loopbaandag CDAV

>> bewerkstelligen, en het middel bij 
uitstek om daadwerkelijk mee te kun
nen doen in de samenleving! Hester 
Maij en Gerda Kempen-van Domme
len namen hierna afscheid van een 
zeer betrokken minster met hart voor 
de zaak en voor de beleidsterreinen 
op zijn departement.

Gerda Kempen-van Dommelen is vice^ 
voorzitter CDAV en lid van het PVO

Agenda 2007
I november
Bestuursvergadering
3 november
Loopbaandag
10 november
Partijcongres
21 november
Bestuursvergadering
II december
Overleg provinciebestuurders en 
bestuur

Vacature CDAV-bestuur
Deze zomer heeft Kyra van der Veen 
aangegeven haar activiteiten voor het 
CDAV-bestuur om persoonlijke redenen 
neer te leggen. Het bestuur betreurt 
dat, temeer omdat Kyra de afgelopen 
anderhalf jaar veel tijd en energie in 
het CDAV-bestuur en de regiegroep Di
versiteit heeft gestopt. Wij zullen nog 
op gepaste wijze afscheid van haar ne
men als bestuurslid. Ze blijft wel lid 
van het CDAV en we kunnen in de toe
komst altijd een beroep op haar doen.

Door haar vertrek is een vacature ont
staan in het CDAV-bestuur. Bent u ons 
nieuwe bestuurslid? Het CDAV-be- 
stuur vraagt van u kennis van politie
ke en bestuurlijke onderwerpen die 
belangrijk zijn voor vrouwen. Ook vra
gen wij aanwezigheid en inbreng bij 
de CDAV-bijeenkomsten. Daarnaast 
geeft u leiding aan de regiegroep Di
versiteit. Deze regiegroep houdt zich 
specifiek bezig met vraagstukken van 
vrouwen met een niet-Nederlandse 
achtergrond. En u onderhoudt te
vens de contacten met verschillende 
migrantenorganisaties.

‘Vrouwen (be)sturen!’

Het CDAV wil vrouwen politiek be
wuster maken en de participatie van 
vrouwen binnen en buiten het CDA op 
bestuurlijk en politiek niveau bevor
deren. U ook? Solliciteer dan voor 1 
november!

Vrouwen die geïnteresseerd zijn in 
deze intensieve vrijwilligersfunctie 
wordt gevraagd een sollicitatiebrief 
te sturen of te mailen naar het CDAV- 
bestuur, t.a.v. Pauline Beernink, Post
bus 30453, 2500 GL Den Haag. Het 
e-mailadres van Pauline Beernink is: 
beernink.cdav@cda.nl

Voor meer informatie kunt u bellen 
met Pauline Beernink,
tel. 070-3424857, of met Hester Maij, 
tel. 074-3767041.

Colofon
De redactie van Vrouwen politiek is onafhankelijk.
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Wereldwijd

Tussen hoop en vrees
In The Economist van eind juli werd in een speciaal katern extra aan
dacht besteed aan Iran. In 2003 was het laatste katern over Iran uit
gekomen. Dit was optimistisch van toon geweest. Hoe anders kijkt het 
Westen dit najaar naar de situatie in Iran.

Tekst )an |aap van Halem Fotografie ANP, iStockphoto

f>e nuch'; ■■ analyse in The Economist is dat een oplos- 
Lzsing vc: - .Ie huidige impasse over de mogelijke nucle
aire capacii' om van Iran urgent is. Het toonaangevende 
Engelse tij<’ ■ ■ ft beschrijft de polariserende geluiden die

' gton als in Teheran te horen zijn over de 
oplossing van het conflict. Iran met nucleaire wapens is 
voor het Westen geen optie. Iran zonder nucleaire capaci
teiten lijkt voor Teheran onaanvaardbaar. Een compromis 
zou zijn dat Iran nucleaire energie mag opwekken. Streng 
internationaal toezicht moet er dan voor zorgen dat een 
militair programma voor de ontwikkeling van nucleaire 
wapens niet mogelijk is in Iran. Iran ontrekt zich echter van 
internationaal toezicht op de nucleaire industrie, hoewel 
het zich daar wél toe heeft verplicht onder het non-proli- 
feratieverdrag. Internationale sancties zijn momenteel in 
werking om dit toezicht af te dwingen.

jad is echter te danken geweest aan zijn belofte om de wel
vaart beter te verdelen in Iran. Twee jaar voor de volgende 
presidentsverkiezingen is de vraag of de president hier in 
geslaagd is.

Braindrain
Een gedeelte van de Iraanse jongeren lijkt haar conclusies 
getrokken te hebben. Op zoek naar werk verlieten vorig jaar 
volgens het Internationaal Monetair Fonds 150.000 getalen
teerde jonge Iraniërs hun land. Van alle onderzochte landen 
was dit het hoogste percentage. Iran wordt getroffen »

-R'' ( f £

Keerpunt
Eind járen 'go was er optimisme in Iran. Onder de in 1997 
gekozen president Khatami kwam er meer persvrijheid en 
ruimte voor kritische geluiden. De jeugd van Teheran begon 
zich steeds meer vrijheden te veroorloven. Wie in de af ge 
lopen járen een bezoek aan Teheran bracht en bijvoorbeeld 
op één van de vele jongerenfeesten kwam, besefte dat er 
in Iran veel meer leeft dan alleen de conservatieve opvat
tingen en idealen van Iraans opperste leider Ayatollah Kho
meini. Sinds de verkiezingen van 2005 lijkt de stemming in 
Iran omgeslagen te zijn. De conservatieve president Ahma
dinejad kwam tot veler verassing aan de macht. Zijn belang
rijkste verkiezingsboodschap was dat de welvaart in Iran be
ter onder het volk verdeeld moest worden. Wat volgde was 
ook een verharding van het internationaal beleid. Het voor
naamste initiatief van de nieuwe president werd de belofte 
dat Iran over nucleaire energie zou gaan beschikken.
Dit heeft een hernieuwd - en zelfverkozen - internationaal 
isolement tot gevolg gehad. De spanningen tussen Iran en 
de wereldgemeenschap zijn de afgelopen járen snel opgelo
pen. Het succes van de verkiezing van president Ahmadine-

■
* . V .1
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War Games Aimed -v
At Fending Of/

cda.nl 21



Wereldwijd
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dan dertig is, is het perspectief op werk en de mogelijkheid 
tot het ondersteunen van een gezin van cruciaal belang.

Teheran

Bagdad

'f-.ï ■

■O

■jiT)

Mashád Kabul

IRAK

SOÓlan

Ans j) (

Isfahan

Ahwez

K

Natam

I Anarak

IRAN

Shiraz
t °

Busbehr

AFGHANISTAN

yazrf
Kandahar ;

PAKISTAN

Zwaarwater-
■ reactor 

iQ Kerncentrale

ï Onderzoeks-

Uraniummijn 
Installaties voor

^GcWne

uraniumverrijking

i'CA
Q

PfBZ

VA.E ,

SAUOI- 
ARABIÉ

OMAN

Karachi

Vliegdek- 
schepen VS USS John
Vliegdek-

C. Stennis

USS Dwight D. 
Eisenhower

Iran beschikt over diverse installaties om uranium te verrijken

en kernwapens te maken (ANP - Bron: Apa).

>> door een 'braindrain'. Voor elk land is zo'n uitstroom van 
jongeren een probleem. Op het eerste gezicht lijkt het ver 
trek van zoveel jongeren een gevolg van de politieke span
ningen en het hernieuwde conservatisme van het Iraanse re
gime. Belangrijker dan de politieke situatie is simpelweg het 
gebrek aan werk en perspectief op werk. Het grootste pro
bleem voor de Iraanse bevolking is momenteel het econo
mische beleid van president Ahmadinejad. Het leven in Iran 
wordt voor de gewone man steeds duurder. En dat leidt, net 
als het in Nederland zou doen, tot politieke spanningen. De 
uitdaging voor president Ahmadinejad is om de economie 
op gang te krijgen, zodat er banen worden gecreëerd. En 
met een bevolking waar twee van de drie personen jonger

Isolement
Met de op één na grootste olie- en gasreserves te wereld 
heeft een Iran een veelbelovende toekomst. Daarnaast ligt 
Iran strategisch tussen Azië, Rusland en Europa, heeft een 
relatief hoog opgeleide bevolking en een fascinerende cul
tuur die meer dan drieduizend jaar oud is. De buurlanden 
Afghanistan en Irak worden momenteel gekweld door ge
weld en een constructieve stabiliserende houding van Iran 
zou belangrijk kunnen zijn voor de hele regio. Met zo veel 
perspectief op een veelbelovende toekomst is de braindrain 
moeilijk uit te leggen. Waarom verlaten zoveel jongeren 
Iran? Natuurlijk heeft het buitenlands beleid van het regime 
in Teheran een isolement gecreëerd. Dit draagt bij aan de 
braindrain. Zoals de situatie nu is, lijkt het voor president 
Ahmadinejad niet mogelijk om economische ontwikkelingen 
in gang te zetten. De oplossing is onderhevig aan een ‘kip- 
of-ei’-discussie tussen Iran en de ‘wereldgemeenschap'. 
Enerzijds krijgt het Westen de schuld van de economische 
problemen. Door het sanctieregime van de Verenigde Naties 
en de dreiging van bombardementen zijn de investeringen 
in de Iraanse economie in het slop geraakt en vertrekken ge
talenteerde jongeren liever naar het buitenland.

Om in elk geval de energievoorziening voor de lange termijn 
op peil te houden, wil president Ahmadinejad nucleaire ca
paciteiten ontwikkelen. Anderzijds veroorzaakt het regime 
in Teheran door het nucleaire programma en haar buiten
landse politiek dit isolement zelf. Als Iran zou willen functio
neren binnen de algemeen geldende regels van de interna
tionale gemeenschap, dan zou onder leiding van president 
Ahmadinejad en Iraans opperste leider Ayatollah Khomeini 
de Iraanse economie tot bloei kunnen komen.

i
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Zowel in het Westen als in Iran zal een compromis over het 
al dan niet bezitten van nucleaire capaciteiten van Iran uit
gelegd moeten worden aan de bevolking. De manoeuvreer
ruimte wordt steeds kleiner. De Verenigde Staten hebben 
aangegeven dat geweld niet kan worden uitgesloten. Ber
nard Kouchner, oprichter van Artsen Zond er Grenzen en hui
dig minister van Buitenlandse Zaken van Frankrijk, heeft zich 
hier recentelijk bij aangesloten: ‘We moeten ons voorbe
reiden op het ergste, en het ergste is oorlog’. Tegelijkertijd 
blijft de hoop op succes van het sanctieregime bestaan. ■

Commissie Buitenland
De Commissie Buitenland van de provincie Zuid-Holland heeft dit voor
jaar onder leiding van Ad Venderbos en Klaas-jan Zuidam een rapport 
uitgebracht over Iran. In dit rapport wordt de lijn die Bernard Kouchner 
heeft ingenomen ondersteund. Ter voorbereiding op dit rapport is 
onder andere de heer Bororhmeh Ziaran, ambassadeur van Iran in 
Nederland, geïnterviewd.



CDA Partijnieuws

Verenigingsnieuws

U komt toch ook naar de 
CDA-Familiedag?
Op zaterdag 13 oktober bent u van 
harte welkom op de CDA-Familiedag 
in Diergaarde Blijdorp te Rotterdam. 
Naast een heerlijk dagje in de dieren
tuin met familie of vrienden is er ook 
gelegenheid om van gedachten te wis
selen met diverse politici in de spea- 
kerscorners.
Kijk voor de laatste informatie op: 
www.cda.nl en klik op de banner CDA- 
familiedag. U kunt zich via het digitale 
aanmeldformulier nog aanmelden tot 
10 oktober.
Betalen kan ter plekke (alleen contant 
geld, we beschikken niet over een pin
apparaat).

Uw contributie van levens 
belang voor onze partij!
Tijdens het laatste Congres bent u 
door de landelijk penningmeester 
geïnformeerd over de noodzaak om 
het contributiesysteem opnieuw te 
bekijken in het licht van de dalende 
contributieopbrengsten van de partij. 
Een werkgroep, met daarin onder
meer een aantal provinciale penning
meesters, heeft het huidige systeem 
geanalyseerd. De commissie heeft het 
bestuur geadviseerd om een vrijwillige 
staffel in te voeren. Bovendien dient 
de acceptgiro vergezeld te gaan van 
een folder waarin de leden worden 
geïnformeerd over het belang van de 
contributieopbrengsten voor het func
tioneren van de partij op lokaal, pro
vinciaal en landelijk niveau. De folder 
dient ook informatie te bieden over 
de verschillende soorten van lidmaat
schap. Tijdens het komende Congres 
worden de leden nader geïnformeerd 
over dit advies dat is overgenomen 
door het bestuur en met ingang van 1 
januari 2008 kan worden ingevoerd.

Het bestuur beschouwt deze aanpas
sing als eerste stap. Er is echter meer 
te doen op het vlak van fondsenwer
ving, ledenwerving en ledenbinding. 
Daarom heeft het bestuur de commis

sie gevraagd om ook te adviseren over 
deze activiteiten. Vanzelfsprekend 
wordt u ook daarover geïnformeerd.

Het CDA op radio

Dinsdag 16 oktober. Radio 5 
19-50 - 20.00 uur
Dinsdag 30 oktober. Radio 5 
19.50 - 20.00 uur
Dinsdag 13 november, Radio 5
19.50-20.00  uur
Dinsdag 27 november. Radio 5
19.50-20.00  uur
Dinsdag 11 december, Radio 5 
19.50 - 20.00 uur

... en televisie:

Dinsdag g oktober, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)
Maandag 29 oktober, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Zondag 4 november, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)
Maandag 12 november, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Donderdag 15 november, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)
Maandag 26 november, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Dinsdag 27 november, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)
Zondag 9 december, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)
Maandag 10 december, Nederland 2
21.48-21.51 uur
Donderdag 20 december, Nederland 1
17.50-17.53  uur (H)

Geslaagd aan de Kaderschool 
2006-2007, locaties Utrecht 
en Zwolle!
Het Steenkampinstituut feliciteert de 
volgende CDA’ers met het behalen 
van hun diploma: jan Willem van den 
Beukel, Marijn van Bosbeek, Gerrit 
van den Bosch, Martin te Brake, Wim 
Bussink, Roland Cornelissen, Gerda ter 
Denge Alards, Tonny Eidhof, Johannes 
Goossen, Roger de Groot, Marieke de 
Haan, Geer Hubers, Wim Kamphuis, 
Bram Kluiters, Cees Moerman, 
Henk van Noord, Ineke Peters - van 

de Weijgaert, Erwin Pietersma, 
jouke Posthumus, Elsa Rijssenbeek 
-van Rijkeren, Martijn Sikkens, Hans 
Slooijer, Ida Stoevelaar
Margriet Tolsma, Hans van der Vaart, 
Roelof jan de Wild.

Zij 1st ra,

Voordracht beoogd 
penningmeester
Op dit moment is er nog één vaca
ture in het Partijbestuur, te weten 
die van penningmeester. Deze functie 
wordt momenteel waargenomen door 
Ronald Migo, lid van het Dagelijks 
Bestuur. De penningmeester is in de 
regel een vrijgekozen lid, die door 
het Partijbestuur tot penningmeester 
wordt gekozen. Op 24 september jl. 
heeft het Partijbestuur de voordracht 
voor het vrijgekozen lid vastgesteld. 
Daarbij heeft het Partijbestuur de 
intentie uitgesproken het vrijgekozen 
lid te verkiezen tot penningmeester.

Beoogd penningmeester is:
Prof. Dr. C.G. (Kees) Koedijk (46 
jaar), decaan Faculteit Economie & 
Bedrijfswetenschappen, Universiteit 
van Tilburg.

Aan deze voordracht is een langlo
pend traject vooraf gegaan waarin 
verschillende geïnteresseerden in 
deze functie zijn gesproken. Aan het 
einde van deze gespreksronde is het 
Partijbestuur ervan overtuigd geraakt 
dat een zorgvuldige afronding van dit 
traject het beste gediend is met een 
enkelvoudige voordracht.

Tot 31 oktober aanstaande heeft elk 
lid en/of elke gemeentelijke afdeling 
en/of provinciale afdeling de bevoegd
heid schriftelijk aan het Partijbestuur 
te verzoeken de naam van een door 
hem of haar gewenste kandidaat toe 
te voegen door middel van het stu
ren van een e-mail (nauta@cda.nl) of 
brief (CDA Bureau, t.a.v. mevr. H.A.M. 
Nauta-Van Moorsel, Postbus 30453, 
2500 GL Den Haag).

Aan dit verzoek wordt voldaan wan
neer het door ten minste drie »
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>> provinciale afdelingen of tien 
gemeentelijke afdelingen of één pro
cent van de leden wordt gesteund. 
Tijdens het Partijcongres op 10 
november 2007 wordt het vrijgekozen 
lid (beoogd penningmeester) door alle 
aanwezige leden gekozen. In decem
ber 2007 zal het vrijgekozen lid door 
het Partijbestuur worden gekozen tot 
penningmeester.

lubileumbijeenkomst 
Basisgroep Sociale Zekerheid
De Basisgroep Sociale Zekerheid van 
het CDA viert op 27 oktober haar 20- 
jarig bestaan met een bijeenkomst in 
het vergadercentrum Vredenburg 19 
te Utrecht. Het thema van de bijeen
komst is: 'Sociaal... Wanneer?

Sprekers zijn onder meer onze pre
mier, Jan Peter Balkenende, Eddy 
van Hijum, woordvoerder sociale 
zekerheid van de CDA-fractie in de 
Tweede kamer. Europarlementariër 
Ria Oomen-Ruijten en de nieuwe par
tijvoorzitter Peter van Heeswijk. In 
het middagdeel staan gesprekken 
met sociaal betrokken organisaties 
en personen centraal. Er is volop gele
genheid voor discussie. Dagvoorzitter 
is Tineke Lodders-Elfferich, met steun 
van Lucas Bolsius als interviewer. Het 
geheel wordt opgeluisterd door het 
Landelijk EVA Dienstbodenkoor.

Jeugd en jeugdbeleid staan volop in 
de schijnwerpers. Het gaat bij jeugd
beleid om zaken als onderwijs (vroeg
tijdig schoolverlaten, jeugdzorg, start
kwalificatie, beroepsonderwijs e.d.), 
jeugdzorg, opvoedingsondersteuning, 
vormen van verslaving (drugs, alco
hol), etcetera. Na een kort statement 
van de beide politici is er gelegenheid 
vragen te stellen aan en in debat te 
gaan met de beide CDA-politici.

U dient zich voor uiterlijk 24 oktober 
a.s. aan te melden via: 
evenementen@cda.nl

Op het partijcongres van 10 november 
a.s. is jeugd en jeugdbeleid een van 
de hoofdonderwerpen. De Vlaamse 
ex-minister van jeugd Inge Vervotte 
(nummer 3 op de lijst van de CD&V) is 
dan een van de gasten. Zowel tijdens

Marja van Bijsterveldt. 

»

H

een deelsessie als in het plenaire deel 
wordt aandacht aan dit onderwerp 
besteed.

Zie voor meer informatie over het 
partijcongres: pagina 16 
in dit blad.

Rondje CDA op 25 oktober 
en 29 november
Op de donderdagen 25 oktober en 29 
november a.s. is er weer een Rondje 
CDA in Pulchri Studio, Lange Voorhout 
15 te Den Haag.
Op 29 november spreekt fractievoor
zitter Pieter van Geel over actuele 
politiek. Het is nog niet bekend welke 
CDA-prominent op 25 oktober het 
woord zal voeren. Meer informatie 
hierover treft u aan op de website: 
www.cda.nl.
Na de toespraak is er gelegenheid 
vragen te stellen. De bijeenkomsten 
beginnen steeds om 17.30 uur en 
duren een uur. Iedereen is welkom I

Personalia
Vrijdag 31 Augustus jl. is Kees Klop 
overleden. Hij was van 1984 tot 2001 
plaatsvervangend directeur van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA. Op het Partijcongres van 10 
november 2007 zal Kees Klop worden 
gememoreerd.

De bijeenkomst is van lo.oo tot 16.00 
uur. Meer informatie en aanmelden: 
Bart van der Pol, 
e-mail: bartvanderpol@hetnet.nl 
of tel. 0595-441217.

Ledendebat over jeugdbeleid 
Op woensdag 31 oktober a.s. vindt in 
congrescentrum De Eenhoorn, Konin
gin Wilhelminalaan 33 te Amersfoort, 
een ledendebat plaats over jeugd en 
jeugdbeleid. Sprekers zijn staatsse
cretaris Marja van Bijsterveldt van 
Onderwijs en Mirjam Sterk, woord
voerder Jeugd van de CDA-Tweede 
Kamerfractie.

Mirjam Sterk.

Oud-minister van Landbouw, Natuur 
en Voedselkwaliteit Cees Veerman 
wordt de nieuwe voorzitter van het 
Wetenschappelijk Instituut voor het 
CDA.

}

Oud-minister van Buitenlandse Zaken 
Ben Bot is voorzitter geworden van het 
Netherlands Institute voor Multiparty 
Democracy (NIMD)

Vrijdag 14 september jl. is Joop Post 
met onmiddellijke ingang teruggetre
den als Europarlementariër.

Het debat begint om 19.30 uur en 
duurt tot uiterlijk 22.00 uur.

Lees meer op:
www.cda.nl/hettijdschrift
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Partijnieuws

Impressie CDA Zomerschool 2007

intensieve

Van woensdag 22 tot vrijdag 24 au
gustus vond op het CDA Partijbureau 
de jaarlijkse CDA Zomerschool plaats. 
Eén van de deelnemers aan deze drie
daagse, intensieve kennismaking 
met het CDA voor nieuwe leden (tot 
35 jaar) was de 21-jarige student Be
stuurskunde Gerco Buijk. Hij vond de 
Zomerschool ‘zeer boeiend en leer
zaam, en ook heb ik veel mensen tij
dens deze dagen leren kennen.’ 'Het 
leuke daarvan is ook dat niet alleen 

studenten, maar ook jongeren, die 
al werkzaam zijn in bijvoorbeeld het 
bedrijfsleven en binnen de partij aan 
zo’n ‘cursus’ deelnemen.

De tweede dag was er 's middags gele
genheid om met acht Tweede Kamer
leden te spreken. Zo kun je hen eens 
de vragen stellen die je eigenlijk al
tijd al had willen stellen. Echt gewel
dig. Wat ik een heel leuke verrassing 
vond, was dat woensdagavond onze 

eigen minister-president jan Peter 
Balkenende op het partijbureau langs 
kwam! Samen met diverse Tweede 
Kamerleden en de Staatssecretaris 
van Financiën, jan Kees de jager, heb
ben wij tijdens het diner aandachtig 
geluisterd naar diverse bekende en 
minder bekende CDA’ers, die elk hun 
eigen visie op de partij en de politiek 
gaven. Ik kan alle jongeren die onze 
partij een warm hart toedragen aan
bevelen de Zomerschool te volgen.’
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CDAnet wordt vernieuwd Presenteer uw innovatie op
www.maatschappeliike-vernieuwers.nö

• Bent u bezig met het verwezenlijken van concrete innovaties op 
; het gebied van onderwijs, zorg, energie, duurzaam ondernemen 
; of vervoer, of heeft u belangstelling voor innovaties, bezoek dan 
; de website  van het Weten-www.maatschappelijke-vernieuwers.nl
• schappelijk Insituut voor het CDA.

8

U heeft het wellicht al gemerkt: CDAnet is tij- • 
delijk uit de lucht. Het oude CDAnet was sterk 
verouderd en niet gebruiksvriendelijk in onder
houd. Omdat het contract met de leverancier 
1 september jl. afliep, is besloten om CDAnet 
tijdelijk stil te leggen. Dit betekent niet dat er 
niets gebeurt. Op dit moment wordt er door 
verschillende mensen hard gewerkt om CDA
net grondig te vernieuwen en zo snel mogelijk 
te herstarten.

Sï

Het vernieuwde CDAnet zal de basis krijgen van 
een community (vergelijkbaar met o.a. hyves). 
U kunt zich aansluiten bij verschillende interes- 
segroepen om daar met anderen in discussie te 
gaan over onderwerpen die u belangrijk vindt.

Het CDAnet is niet alleen voor de leden, maar 
ook van de leden. Als u ideeën heeft voor het 
vernieuwde CDAnet kunt u deze doorgeven 
aan de afdeling Ledenbinding (hulsman@cda. 
nl). In het decembernummer van cda.nl zult u 
verder geïnformeerd worden over de stand van 
zaken rondom CDAnet.

Op deze nieuwe, interactieve website staan diverse filmpjes, blogs 
en interviews van mensen die een idee hebben verwezenlijkt of 
bezig zijn met de uitwerking ervan. Zij vertellen er over hun erva
ringen bij het implementeren van innovaties. De website 'Maat
schappelijke Vernieuwers’ wil een interactief kennisplatform zijn 
waarop mensen elkaar kunnen ontmoeten door hun innovaties te 
presenteren. Al deze innovatieve producten vormen samen een 
bron van inspiratie voor Tweede Kamerleden en bewindslieden en 
vele anderen. De website laat zien dat het CDA vooruitstrevend is 
en gelooft in de kracht van de innovatie voor een beter Nederland. 
En deze kracht van innovatie is één op één gekoppeld aan mensen 
zoals u en ikl Samen sterk voor een innovatief Nederland!

Voor meer informatie en het doorgeven van uw innovaties kunt u 
bellen of mailen met de projectleider ‘Maatschappelijke Vernieu
wers’ Sabine Uitslag, tel. 06 24 98 83 53 of e-mail: mv@cda.nl.

* CDA AFDELINGEN: Gratis overstap en gebruik CDA Portal
De website van het CDA is gebouwd als portal: dat houdt in 

I dat alle informatie van en over de partij te vinden moet zijn
• via . Afdelingen kunnen ook gebruik maken van 
I de portal, zo zijn ze herkenbaar en eenvoudig voor gebrui-

www.cda.nl

• kers te vinden. Besloten is het gebruik van de portal voor
• CDA-afdelingen helemaal gratis te maken.
• En om het voor CDA-afdelingen nog aantrekkelijker te ma- 
; ken: de eerste honderd afdelingen die zich voor 16 no- 
J vember 2007 aanmelden om over te stappen naar de por- 
I tal hoeven hiervoor niets te betalen (normaal 120 of 720
• euro). Het enige wat een afdeling moet doen is het
• aanmeldformulier op  invullen.www.cdaportals.nl

Gratis hosting. Het CDA Bureau zal de kosten voor 
het hosten van een site voor zijn rekening nemen;
Vijf gratis e-mailadressen (info@uwafdeling.cda.nl, 
voorzitter, penningmeester, secretaris en 
campagneleider);
Een gebruiksvriendelijk platform;
Training in het vullen en onderhouden van de site.

Meer weten?
Kom op 10 november a.s. naar de deelsessie CDA
Digitaal tijdens het Congres in de jaarbeurs in Utrecht.

De voordelen van een site binnen de CDA Portal
• Uw site heeft dezelfde uitstraling als de landelijke 

website. Dit maakt voor gebruikers de site herken
baarder. Ook kunt u altijd gebruik maken van de 
nieuwste internetfunctionaliteiten;

• Gratis overzetten van de bestaande site óf het 
creëren van een site. De domeinnaam wordt 

. NB. Uw eigen domeinnaam kan daar
naast worden gebruikt, maar is voor eigen rekening;

www.af
deling.cda.nl

Voor inhoudelijke vragen kunt u contact opnemen 
met Marjolijn van der Stel (vanderstel@cda.nl of 
070 3424843). Voor technische vragen kunt u contact 
opnemen met Harry Breugom (breugom@cda.nl 
of 070 3424825).

Het partijbureau kan op dit moment niet garanderen dat er aan de overige 

afdelingen subsidie verstrekt kan worden om de overzetkosten te betalen.

De overige voordelen van de portal gelden wel voor alle afdelingen.

Concreet houdt dit in dat er geen hostingkosten doorberekend zullen worden.

*
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Gedachte

kee, onderwijs, enz., enz. - hun stem 
kunnen laten horen. Ik ben als predi
kant lid van die commissie.

Ruth Peetoom is predikant van de Nicolaïkerk 

in Utrecht en lid van de Staatscommissie 

‘Uitdragen van de kernwaarden van de 

rechtsstaat’.

'De rechtsstaat 
vergt dat je blijft 
oefenen'

'Burgerschap begint in de box.' Het 
was een echte soundbite waarmee 
voorzitter Wim van de Donk de start 
van de commissie ‘Uitdragen van de 
kernwaarden van de rechtsstaat’ mar
keerde. De ministers van justitie en 
van Binnenlandse Zaken hebben die 
commissie opdracht gegeven om ac
tiviteiten te verzinnen die bijdragen 
aan het uitdragen van die kernwaar
den, en dan hebben we het niet over 
het sturen van nog een lespakket aan 
de scholen.

In de septemberzon bespraken mijn 
collega Titus Schlatmann en ik de toe
stand in stad, kerk en wereld. Daar
bij ook de staat van de rechtsstaat. 
‘Ik denk dat het essentieel is voor de 
democratie dat de waarden die er
achter liggen ingeoefend worden’, 
zei hij, ‘En niet alleen door kinderen, 
juist door volwassenen.' Titus kan 
het weten. Hij is als buurtpastor van 
de Utrechtse wijken Rivierenwijk en 
Lombok voortdurend op straat. Zijn 
‘Trefpunt' kreeg vorig jaar een Ap
peltje van Oranje uit handen van prin
ses Máxima, een blijk van waardering 
voor het initiatief dat van onderop 
kwam en dat sterk inzet op sociale sa
menhang gedragen door mensen zelf. 
Titus is van de praktische aanpak. Is er 
sprake van een kloof tussen mensen? 
Dan zorg je voor ontmoeting! Komt 
het buurtcentrum niet onder dak? 
Dan los je dat samen met de woning
corporatie op. En zo nog veel meer.

Er zijn zorgen over het draagvlak 
voor democratie in Nederland, of de 
waarden die aan de basis staan van 
de rechtsstaat nog wel gedeeld wor
den, of heel vanzelfsprekende dingen 
als respect voor gezagsdragers, waar
dering voor afwijkende meningen of 
solidariteit met anderen nog wel zo 
vanzelfsprekend zijn. Hoewel onder
zoek laat zien dat het in de praktijk 
nog wel meevalt, is de commissie op 
zoek naar aansprekende antwoorden, 
en ze is daartoe zo samengesteld dat 
mensen uit de meest uiteenlopend 
sectoren van de samenleving - media, 
rechterlijke macht, sport, kerk, mos-

Die praktische insteek is ook nodig 
als het gaat om de waarden van de 
rechtsstaat. Het wordt niets als ze 
voor mensen theoretische kost blij
ven. De rechtsstaat vergt dat je blijft 
oefenen. Wat kan de overheid daar
aan doen? In ieder geval plekken cre- 
eren waar mensen elkaar ontmoeten, 
vijandbeelden bijstellen, samen over
leggen, waar ze samen verantwoorde
lijk zijn voor regelhandhaving, waar 
vertrouwen ontstaat en plezier is. De 
beste kans van slagen bieden, denk ik, 
wijken en buurten - het lokaal niveau 
dus. Applaus dus voor de wijkagent, 
de buurtvereniging, de winkeliersver
eniging en de kerk - applaus en prak
tische ondersteuning graag. En daar
bij dames en heren beleidmakers die 
zelf de waarden die ze propageren in 
praktijk brengen. Het oudtestamenti
sche adagium dat woord en daad het
zelfde moeten zijn geldt nog onver
kort. In de politiek, in het verkeer, op 
het voetbalveld, op het schoolplein, 
en ja, ook in de box.
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mmi Tweegesprek

Tweegesprek in
Maastricht

Wopke Hoekstra en Eelco Ockers trekken er voor elke editie op uit om twee leden te ontmoeten in de schaduw 
van een historische plek in hun woonplaats. De één prominent aanwezig in de politieke arena als minister of 
staatssecretaris, de ander 'gewoon' lid van onze partij. Deze keer: Maria van der Hoeven, minister van 
Economische Zaken, en josephine Dols, Marketing & Communications Officer bij de Business School van de 
Universiteit Maastricht en voormalig raadslid. Zij ontmoetten elkaar aan het Vrijthof in Maastricht.

Wat is het mooiste aan Maastricht?
Van der Hoeven: 'Dat is een bijna niet te beantwoorden 
vraag, er zijn hier zoveel schitterende plekken. Maar het 
jekerdal bij de Apostelhoeve vind ik wel heel bijzonder, van
wege het schitterende uitzicht.’
Dols: 'Ik sluit me daar volledig bij aan, ik ben daar namelijk 
ten huwelijk gevraagd.'
Wat is fuUie passie buiten je werk?
Van der Hoeven: 'Reizen en in de tuin werken.’
Dols: 'Ik vind het heerlijk om buiten te zijn, om te roeien 
of te wandelen.’
M/of is ¡e favoriete boek?
Van der Hoeven: 'Er zijn zoveel boeken die ik mooi vind...
Als ik er toch een moet kiezen die ik net gelezen heb:
De vliegeraar, van Khaled Hosseini.
Dols: Het kleine meisje van meneer Linh, van Philip
Claudel.’
Wat is je favoriete muziek?
Van der Hoeven: 'Ik blijf de Carmina Burana schitterend 
vinden.’
Dols: ‘De Mattheüs Passion. Ik dacht van tevoren dat 
het wel een lange zit zou worden, maar ik vond het 
overweldigend.’
Wie is je (politieke) voorbeeld?
Van der Hoeven: 'Ik bewonder de veerkracht van Hilary 
Clinton enorm. En Marga Klompé, de eerste vrouwelijke 
minister, zij was in staat doortastend te zijn en flexibel te 
blijven.’
Dols: 'Maria zelf, zij heeft een enorm inlevingsvermogen.
En Theo Bovens van het CDA in Limburg, vanwege zijn rela
tiveringsvermogen en dossierkennis.’
Welke nationale staatsman of-vrouw heeft je diepe 
respect?
Van der Hoeven: ‘Diepe bewondering is te veel gezegd, 
maar Lubbers heeft in zijn tijdsgewricht markante verande
ringen doorgevoerd, en dat geldt ook voor Drees.'

Dols: ‘Het is een detail, maar Van Agt kon zo prachtig 
formuleren.’
Wat valt je op aan je gesprekspartner, of wat bewonder je 
in haar?
Van der Hoeven: ‘josephine is weergaloos in het combine
ren van haar baan, haar kerkelijk leven, en het opvoeden 
van haar drie kinderen.’
Dols: Maria is enorm open, toegankelijk en blijft altijd zich
zelf. En ze neemt mensen vrijwel direct voor zich in, wat ik 
erg knap vind.’
Wat zijn je meest in het oog springende goede en slechte 
eigenschappen?
Van der Hoeven: ‘Ik ben nieuwsgierig en heb een open 
houdíng, maar kan ook erg ongeduldig zijn.’
Dols: ‘Ik ben enorm gedreven, maar dat is tegelijkertijd 
soms een valkuil; soms wil ik simpelweg te veel.’ 
Wat is het mooiste moment uit je leven?
Van der Hoeven: ‘Het is lastig om één moment te kiezen, 
maar wat ik erg bijzonder vond is de manier waarop mijn 
man en zijn jongste kleinkind op elkaar reageerden toen 
laatstgenoemde een jaar en twee maanden was. Zoals zij 
naar elkaar keken, met elkaar communiceerden en hun 
handen naar elkaar uitstaken was erg bijzonder om mee te 
maken.’
Dols: ‘Het mooiste zit voor mij in het alledaagse. Met een 
kind achterop bij mijn huis aankomen, terwijl we net de 
boodschappen hebben gedaan - dat zijn momenten waarop 
ik me helemaal happy voel.’
Wat is je grootste frustratie ?
Van der Hoeven: ‘Hoe sommigen in de politiek hun macht 
misbruiken, en mensen willens en wetens op het verkeerde 
been zetten. En nee, ik noem geen namen.’
Dols: Ik kan me enorm opwinden als mensen niet naar el
kaar luisteren. Bij een raadsvergadering heb ik op zo'n mo
ment wel eens op het punt gestaan om met de koffiekopjes 
te gaan gooien.’
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Josephine Dols

‘A
(Vlarïa wan der Hoeven

josephine Dols heeft drie

opgroeiende kinderen.
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Wat is het mooiste aan het CDA?
Van der Hoeven: 'Binnen het CDA is er ruimte voor verschil
len. Of het nu gaat om geloof, leeftijd, huidskleur of seksu
ele geaardheid, we gaan uit van wat ons bindt. Daar voel ik 
me zeer bij thuis.’
Dols: ‘Het CDA gaat uit van de kracht van mensen.’
Wat is het minst mooi aan het CDA ?
Van der Hoeven: ‘In sommige delen van het CDA is het Old 
Boys NetWork nog springlevend en dat is jammer. Je moet 
jong talent de kans geven.’
Dols: ‘Twee zielen, één gedachte!’
Wat is het hoogtepunt dat je hebt meegemaakt rnet het 
CDA?
Van der Hoeven: ‘Dat we een aantal járen geleden als par
tijen besloten hebben het samen te doen. We plukken daar 
nog steeds de vruchten van.’
Dols: ‘Alle verkiezingsoverwinningen zijn voor mij een 
hoogtepunt.’
En het dieptepunt?
Van der Hoeven: ‘In 1994 hebben sommigen welbewust 
aan de stoelpoten van Enneüs Heerma gezaagd, dat was 
ontluisterend om mee te maken.’
Dols: ‘De machtsstrijd tussen Van Rij en De Hoop Scheffer.’
Hoe kunnen we ervoor zorgen dat Nederland in 2050 een 
leidende kenniseconomie heeft?
Van der Hoeven: ‘Kort gezegd: door te investeren in men
sen, onderwijs en technologie.
Dols; ‘Door onderwijs en bedrijfsleven meer te laten samen
werken op het gebied van onderzoek en opleiding.’

De Nederlandse arbeidsproductiviteit staat onder druk; 
en wat is de belangrijkste maatregel om dit te verbeteren?
Van der Hoeven: 'Het afschaffen van de 36-urige werk
week. We moeten weer langer aan het werk. Overigens 
moet daar voor de werknemer natuurlijk wel salaris tegen
over staan.’
Dols: ‘Door meer mensen de mogelijkheid te bieden in deel
tijd te werken.’
Wat is de grootste maatschappelijke uitdaging voor 
Nederland?
Van der Hoeven: ‘Ervoor zorgen dat we de rode draad te
rugvinden van dat wat ons als samenleving bindt, en ie
dereen aan die samenleving laten meedoen. Daarvoor is 
het cruciaal dat we ervoor zorgen dat jongeren hun school 
afmaken, maar ook dat iedereen goed Nederlands leert, en 
we talent in staat stellen te excelleren.’
Dols: 'Ervoor te zorgen dat "een leven lang leren” werke
lijkheid wordt. Dat zal ons in staat stellen om zowel een 
groot aantal economische, als maatschappelijke problemen 
aan te pakken.’
En wie gaat de Amerikaanse presidentsverkiezingen 
winnen ?
Van der Hoeven: ‘Hillary Clinton of Barack Obama.' 
Dols: ‘Hillary Clinton.’ ■

OtiUae Wopke Hoekstra en Eelco Ockers hebben Maria van der 

Hoeven en josephine Dols nog meer vragen gesteld. Kijk voor de vra

gen en antwoorden van beide vrouwen op www.cda.nl/hettijdschrift.
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Dagboek Hilda Kalsbeek
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Nieuwe leden lunchten met premier 
Het CDA heeft zes nieuwe leden een lunch met 
minister-president |an-Peter Balkenende aange
boden. De lunch vond woensdag 5 september 
plaats in de Kuyperkamer op het partijbureau 
in Den Haag. Behalve |an Peter Balkenende 
was ook partijvoorzitter Peter van Heeswijk 
bij de lunch aanwezig. Hij heette de nieuwe 
leden hartelijk welkom. De nieuwe leden zijn 
de winnaars van een bijzondere ledenwerfac
tie. Deze mensen zijn lid geworden via een 
speciale ledenwerfkaart waarmee zij gelijk kans 
maakten op een unieke lunch met de premier. 
Uit de vele honderden inzendingen werden zes 
mensen geloot. Alle nieuwe leden mochten 
iemand meenemen naar de lunch - hun part
ner, een familielid, vriend, vriendin of kennis. 
De nieuwe leden reageerden allen zeer enthou
siast op de lunch die hen werd aangeboden en 
hebben met volle teugen van de lunch genoten. 
Na afloop van de lunch kreeg het gezelschap 
nog een rondleiding door het partijbureau.

Dinsdag 4 september
Vroeg op, om het werk af te maken 
dat tijdens mijn vakantie is blijven lig 
gen. Lief, ik werd weggebracht door 
mijn man. Meteen een snelle start 
gemaakt, vandaag houd ik me bezig 
met de renovatie van twee scholen. 
Na enkele uren zijn de ogen klein van 
alle cijfers. Een leuke dag om de ver
jaardag van de baas te vieren, dus 
taart bij de koffie. Maar aan het werk, 
de cijfers moeten kloppen. Gelukkig 
denkt Excel mee. Straks is het thuis 
ook weer druk met de voorbereiding 
van morgen. Ik heb een lunch met de 
premier.
Wie ben ik om zo’n lunch te hebben? 
ik ben een gewone burger, werkzaam 
als architect bij de gemeente Zoeter- 
meer. Ik probeer me langzaam te ont
wikkelen om een voorbeeld te stellen 
voor Nederlanders met een allochto
ne achtergrond. Soms denk ik: doe ik 
dat wel goed genoeg? Er zijn betere 
voorbeelden, sommigen zitten in de 
Tweede Kamer. Aha, nog een droom 
voor de toekomst.

Dinsdag 5 september
Het is niet te geloven hoe zenuwach“ 
tig ik ben: heel vroeg op en alles aan 
het voorbereiden. Piet, mijn man pro 
beert me rustig te krijgen. Eenmaal 
op het CDA Bureau is het niet zo moei

lijk meer. Met andere nieuwe leden 
word ik verwelkomd door Peter van 
Heeswijk.

Een introductie en kennismaking met 
een gemengd gezelschap van genodig
den. Kwart voor één gaan we naar de 
Kuyperkamer, waar een Indisch buffet 
klaarstaat. In afwachting van de pre
mier is het gespreksthema waarom 
we lid zijn geworden. Hij is onderweg 
hoor ik, mijn hart klopt hard, en ja, ik 
zie hem door de glazen deur binnen
komen. Hij schudt mij, als tweede in 
de rij, de hand. Hij is nog knapper in 
persoon. In een korte en krachtige 
toespraak bedankt hij ons voor de 
steun, en de lunch kan beginnen. Hij 
komt de tweede helft van de lunch bij 
ons aan tafel. Hoezeer ik me ook heb 
voorbereid op dit moment, alles vliegt 
weg uit mijn hoofd.

Ik heb altijd op hem gestemd en door 
Balkenende ben ik geïnteresseerd ge
raakt in het CDA. We spreken over 
mijn Irakese achtergrond. Hij vraagt 
mijn mening over wat daar gebeurt 
en of ik er nog familie heb. Hij zit te 
genieten van een zakje kroepoek en 
ondertussen luistert hij naar ons.
Na een korte fotosessie is het voorbij 
en vertrekt hij naar een volgende af
spraak. Balkenendes drukke werkda

gen beginnen heel vroeg. Hij vertelt 
dat hij maar weinig slaap nodig heeft. 
Na nog een rondleiding door het CDA 
Bureau nemen we, de genodigden, af
scheid van elkaar en gaat ieder weer 
zijn of haar eigen weg.

Donderdag 6 september
Vandaag weer met beide benen op de 
grond. Het was een verrassing voor 
mijn collega’s toen ik de foto met de 
premier liet zien. Mijn collega Ben To- 
lido vroeg of ik snel een afdruk maak 
om aan de muur te hangen. Ook 
mem (mijn schoonmoeder) in Fries
land stuurde een trotse mail en mijn 
ouders hadden graag mee willen 
lunchen.
Mij werd gevraagd waarom ik voor 
Balkenende heb gekozen. Mijn ant
woord werd gelijk tijdens deze lunch 
bevestigd. Omdat hij geen masker 
draagt, en regeert en reageert als 
een gewoon burger. Wel ben ik ver
geten te zeggen dat ik dankbaar ben 
in Nederland mijn thuis te hebben 
gevonden.

Huda Kalsbeek

Huda Kalsbeek is een van de winnaars 
van een speciale ledenwerfactie; 
nieuwe leden maakten kans op een 
lunch met fan Peter Balkenende.
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Tekst.' Rob Covers HRM

Dertien zien meer dan één
De afdeling HRM op het Partijbureau wil samen met provinciale 
HRM-contactpersonen het HRM-beleid verder optimaliseren.
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De HRM-afdeling van het CDA Bureau 
in Den Haag heeft als taak om de 
juiste CDA'ers op de juiste plaats te 
krijgen. Vanuit Den Haag kan niet 
het hele land worden overzien, de 
blik is beperkt. Het is onmogelijk het 
hele land te bestrijken en alle provin
cies te kennen. Voor het scouten van 
talent en het zicht krijgen op strate
gische vacatures is de medewerking 
van provinciale afdelingen gewenst en 
noodzakelijk. Een logische stap is dan 
HRM-beleid ook op provinciaal niveau 
een gezicht te geven. De afdeling 
HRM zoekt daarom nadrukkelijk de 
samenwerking met de provincies voor 
het bundelen van de gezamenlijke 
krachten en netwerken.
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het HRM-beleid. De couleur provinci
ale is bepalend voor de wijze waarop 
de provinciale HRM-contactpersonen 
invulling geven aan hun taken: de cul
tuur is in iedere windstreek anders, 
dat mag ook tot uitdrukking komen 
in de werkwijze van iedere provinciale 
HRM-contactpersoon.

Het is evident dat deze mensen dienen 
te beschikken over een groot netwerk 
binnen en buiten de partij, affiniteit 
hebben met de doelstellingen van het 
HRM-beleid en beschikken over inhou
delijke deskundigheid op het gebied 
van human resources.

Op voorstel van het Partijbestuur wor
den ook vertegenwoordigers van het 
CDAV en CD)A bij dit initiatief betrok
ken. Zij zullen op landelijk niveau deel
nemen aan de samenwerking met de 
afdeling HRM van het partijbureau.

Welke taken behoren tot de provinci
ale HRM-contactpersoon?
Dit zijn onder andere het signaleren 
van strategische vacatures binnen 
en buiten de partij, in overleg met 
de landelijke stafmedewerkers leden 
attenderen op die vacatures, het 
scouten van talent, en bestuurders 
van gemeentelijke afdelingen bewust 
maken van hun rol in het kader van 
het HRM-beleid (het voeren van func- 
tionerings- en beoordelingsgesprek
ken met raadsleden). Deze opsom
ming is niet statisch: werkende weg 
kunnen de taken worden uitgebreid 
en eventueel nieuwe prioriteiten of 
accenten worden gesteld.

In het najaar organiseert de afdeling 
HRM een kennismakingsbijeenkomst 
met alle provinciale HRM-contactper
sonen. Voor vragen kunt u contact 
opnemen met Rob Covers of Wouter 
van den Beukel, senior stafmedewer
kers HRM, tel. 070 34 24 867 / 810 of 
e-mail: hrm@cda.nl, govers@cda.nl 
of vandenbeukel@cda.nl.

Het Partijbestuur heeft in dit kader op 
vrijdag 15 juni jongstleden het groene 
licht gegeven aan het instellen van 
de ‘provinciale HRM-contactpersoon’. 
Deze functionaris zal, in nauw overleg 
met het eigen provinciaal bestuur, 
inhoud geven aan het realiseren van

Het HRM-beleid (Human Resources Management) van het CDA beoogt het menselijk kapitaal 
van de partij optimaal te benutten en in te zetten. Zicht krijgen op gemotiveerde en talentvolle 
CDA’ers is in dit licht van essentieel belang. Het kennen van ‘het aanbod' van CDA'ers is echter één 
zijde van de medaille; weten waar, zowel binnen als buiten de partij, strategische vacatures zijn, 
is de andere zijde van de medaille. Het uitvoeren van een zoekopdracht (een zogenoemde search) 
aan de hand van een specifiek zoekprofiel is voor HRM dagelijkse routine, met als doel de juiste 
‘match' tot stand weten te brengen. Ervoor zorgen dat de juiste CDA’er op de juiste plek komt.
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Saamhorigheid en
BETROKKENHEID STIMULEREN

Dinsdag 18, woensdag 19 en donderdag 20 september waren 
bijzondere dagen in Den Haag. Na Prinsjesdag vonden de Algemene 
Politieke Beschouwingen plaats. Voor Pieter van Geel waren het de 
eerste als voorzitter van de CDA-Tweede Kamerfractie.

Fotografie Dirk Hol

■
in natuurlijk met Prinsjesdag. Mensen uit heel 

d waren naar Den Haag gekomen om een glimp 
n van de Koninklijke familie en de Gouden 
Majesteit de Koningin had een positieve bood

schap te vertellen: ‘Leden van de Staten-Generaal, ons land 
heeft veel dat hoop geeft en vertrouwen.’

CDA-fractievoorzitter Pieter van Geel onderstreepte tijdens 
de Algemene Politieke Beschouwingen, die woensdag ig en 
donderdag 20 september plaatsvonden, dat het goed gaat 
met Nederland. 'De participatie is hoog, tweeëntachtig pro 
cent van de mensen geeft aan gelukkig te zijn, en er is spra 
ke van een groeiende tevredenheid. Bovendien staat het ka 
binetsbeleid als een huis. Er is een goede balans gevonden 
tussen het aflossen van schulden, een omvangrijke investe- 
ringsagenda voor onder andere de zorg en het onderwijs en 
tegelijkertijd ervoor zorgen dat alle groepen er de komende 
járen in koopkracht op vooruit gaan.’
Van Geel benadrukte verder dat het kabinet in de eerste 
Miljoenennota van Balkenende-IV de lijn doortrekt die de 
afgelopen járen is ingezet. 'De kabinetten- Balkenende heb
ben ervoor gezorgd dat het nu goed gaat met Nederland. 
Het kabinet bouwt hier terecht op voort: solide financieel 
beleid; uitvoering van de nota mobiliteit; aanpak van de 
administratieve lasten. Willen we onze goede uitgangsposi
tie behouden op economisch, sociaal en welzijngebied, ook 
voor de toekomst, dan is dit de juiste koers. Geen stilstand, 
maar vooruitgang.’

A
Financiën
'Het CDA wil een brug slaan naar de toekomstige genera
ties, en geen rekeningen doorschuiven’, aldus Van Geel. 
'Dus moeten we nü de schuld aflossen, nü de economie ver
sterken, nü sparen. Nü het dak repareren. Omdat nu de zon 
schijnt! Het CDA vindt dat het kabinet een goed financieel 
beleid voert: de staatsschuld daalt naar een niveau dat in 
dertig jaar niet bereikt is; de komende járen wordt er een
entwintig miljard euro afgelost; en alle begrotingen van dit 
kabinet zullen een overschot kennen. Dat is een ongekende 
reeks.’ De CDA-fractievoorzitter plaatste tijdens het debat
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wel een aantal duidelijke kanttekeningen bij de Miljoenen
nota. Zo onderstreepte hij dat het CDA niet akkoord gaat 
met vermindering van de kinderbijslag ‘De vermindering 
van de kinderbijslag is voor het CDA een onbegrijpelijk voor
stel. Het treft vooral gezinnen met een middeninkomen. Dit 
willen wij niet. Het CDA staat voor de ondersteuning van 
ouders en gezinnen. Wij willen daarom niet dat er gekort 
wordt op het budget ter ondersteuning van gezinnen.’ Ver
schillende partijen in de Kamer steunden Van Geel hierin.

Van Geel sloot zijn bijdrage af met een oproep aan de Ka
mer. ‘We maken hier wetten en regels, maar dat betekent 
niet dat we ons niet moeten houden aan de spelregels van 
fatsoen. Soms zijn we hier wel erg veel met onszelf bezig, 
en dan heb ik het nog niet over beschuldigingen van land
verraad, leugens en lafheid. Ik vind dit jammer, en hoop 
dat we als politiek de komende dagen iets anders kunnen 
laten zien. Een beeld van politici die het beste voor hebben 
met ons land en daardoor worden gedreven. Een voorbeeld 
voor de mensen in het land.'

Defensie
Het CDA is voorstander van samenwerken voor de mondiale 
veiligheid en het behoud van mensenrechten. 'Nederland 
wil haar steentje bijdragen, en heeft een hoog ambitieni
veau wat betreft vredesoperaties’, aldus Van Geel. 'Wan
neer wij onze militairen naar crisisgebieden sturen, dan 
hebben ze recht op goed materieel. Dat is ook voor hun vei
ligheid van groot belang. Daar is geld voor nodig. Daarom 
willen wij een incidentele impuls om deze achterstand weer 
in te lopen. Duurzaam beleid ten aanzien van ook toekom
stige missies brengt investeringen met zich mee. Naar onze 
inschatting kost dit honderd miljoen in de komende járen.’

■11WB

■ ■

Veiligheid
Van Geel zette in het debat ook in op de bestrijding van cri
minaliteit, en dan met name op de vrouwenhandel en de 
loverboyproblematiek. 'Dat zijn dingen die niet thuis horen 
in een beschaafd land als Nederland'. Hij sprak ook zijn zorg 
uit over de onderwereld die voet aan de grond krijgt in de 
bovenwereld. ‘Er moet veel harder worden opgetreden; bij 
drugsteelt hoort drugshandel, wapenhandel, mensenhan
del. Niet alleen in capaciteit, maar ook in technische mo
gelijkheden lopen politie en justitie nu nog te vaak achter 
de feiten aan. Daarom wil het CDA een impuls van in totaal 
dertig miljoen voor de aanpak van witwassen en de geor
ganiseerde misdaad.’ Daarnaast pleitte de fractievoorzitter 
tijdens het debat voor een subsidieregeling voor kleine win
keliers om veiligheidsmaatregelen te kunnen treffen. 'Nu 
zie je te vaak dat juist kleine winkels te maken hebben met 
criminaliteit omdat grote ketens zich wel veiligheidsmaat
regelen kunnen veroorloven’, aldus Van Geel.

Infrastructuur
Stroperige besluitvorming over de infrastructuur is voor 
de CDA-fractie een grote zorg. Van Geel benadrukte tijdens 
het debat dat hij versnelling en verbetering wil. Verder zei 
hij blij te zijn met alle investeringen van het kabinet op dit 
vlak. Tot 2020 wordt er jaarlijks tien miljard euro geïnves
teerd. Wel had hij nog een aantal extra wensen. Tenslotte 
vroeg Van Geel van het kabinet om de extra verhoging van 
de dieselaccijns bovenop de eerdere afspraken terug te 
draaien. ‘Hierover is in het regeerakkoord een afspraak ge
maakt en wij voelen er niets voor om binnen een halfjaar 
daar alweer een extra verhoging op te zetten. Bovendien 
tref je hier vooral MKB- ondernemers mee.’

Motie
Donderdag 20 september werd het debat vervolgd. Aan het 
einde van de dag, waarbij premier Balkenende van links en 
rechts lovende woorden kreeg voor zijn sterke optreden in 
het debat, diende Van Geel namens de drie coalitiepartijen 
een motie met wijzigingsvoorstellen in. Maatregelen als 
het eerder invoeren van gratis schoolboeken, extra geld 
voor armoedebestrijding, initiatieven voorde leefbaarheid 
van het platteland, criminaliteitsbestrijding en aanpak van 
wachtlijsten in de jeugdzorg.

Een kamermeerderheid van de CDA, PvdA, CU en SGP steun
de deze motie. Van Geel benadrukte na het debat dat de 
coalitiepartijen samen een mooi pakket hadden binnenge
haald. 'De accenten die door de coalitiefracties zijn gezet 
zijn voor heel veel Nederlanders positief. Specifiek ook voor 
gezinnen met een middeninkomen.
Bovendien is de gezamenlijke inspanning een overduidelijke 
investering in de coalitie en ook dat is heel waardevol.’ ■
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Geloof binnen het politieke 
bedrijf van elke dag
Het is voor mij een belangrijk aan
dachtspunt; hoe kan geloof binnen 
het politieke bedrijf van elke dag een 
rol spelen? Ik was uitgenodigd om 
daarover te spreken in het forum tij
dens het traditionele Prinsjesdagont- 
bijt op 14 september jl. Ik kon mooi 
aansluiten bij de opmerkingen die Ab 
Klink daarover op 29 augustus heeft 
gemaakt tijdens zijn afscheid van het 
Wetenschappelijk Instituut.

Net als Ab Klink denk ik dat de bele
ving van religie relevant is in de sa
menleving en bij het uitoefenen van 
politieke activiteiten. Maar er is inder
daad een grens. Geloof geeft inspira
tie voor de actieve politiek, maar kan 
en mag niet gaan overheersen. An
dersom dienen politici het geloof alle 
ruimte te geven, tenzij de regels en 
wetten van de rechtsstaat in het ge
ding zijn. Vrijheid van geloven is een 
belangrijk grondrecht, dat zowel in 
onze eigen grondwet als op Europees 
niveau wordt gerespecteerd.

Intussen staan de verhoudingen met 
Afrika in de komende maanden weer 
volop in de belangstelling. Het Portu
gese voorzitterschap organiseert een 
Afrika-top. Ik ben de woordvoerder 
van het Europees Parlement hierover 
en bereid het rapport over de verhou

dingen tussen de Europese Unie en 
Afrika voor.

Een recente toespraak van de Franse 
president Nicolas Sarkozy op de uni- 
versiteit van Dakar (Senegal) is niet 
onopgemerkt gebleven. Sommigen 
begrepen hem verkeerd, alsof hij de 
schuld van alle ellende in dat wereld
deel op de schouders van de Afrikanen 
wilde schuiven. Wie zijn betoog leest, 
ziet dat dit niet waar is. Sarkozy stak 
wel degelijk de hand in eigen Europe
se boezem. Maar niettemin schudde 
hij terecht ook ‘de jeugd van Afrika’ 
wakker. De Afrikanen moeten nu wel 
leren hun lot in eigen handen te ne
men en zelf te bepalen welke richting 
ze uit willen. En dan staan we ook in 
Europa klaar om hulp en ondersteu
ning te bieden waar dat maar moge
lijk is. Dat is ook de rode draad in mijn 
rapport.

Europa, zo schreef ik al eerder, is er 
vooral om concrete en aansprekende 
resultaten voor de burger te bereiken. 
In de afgelopen maanden konden we 
dat laten zien door sterk te snijden 
in de tarieven voor het mobiel bellen 
tussen mensen die in verschillende lid
staten wonen of verblijven. Ook stem
de het Europees Parlement begin sep
tember tegen de handhaving van de 
ergerlijke controle op vloeistoffen op 
Europese luchthavens. Contraproduc
tief is dat, omdat het juist de terroris
ten in de kaart speelt, die erop uit zijn 
de ontevredenheid onder gewone bur
gers aan te wakkeren.

Op dit moment worden in een korte, 
zogenoemde intergouvernementele 
conferentie de besluiten van de rege
ringsleiders over een nieuw Europees 
verdrag uitgewerkt. Dat is hoofdzake
lijk juridisch werk geworden, omdat 
tijdens de Europese Raad onder voor
treffelijke leiding van de Duitse chris
tendemocratische bondskanselier An
gela Merkel de belangrijkste politieke 
knopen al zijn doorgehakt. Wij zijn blij 
met deze besluiten.

Intussen wordt nog een klein aan
tal politieke ‘vuiltjes’ weggewerkt. 
Zo moet er nog een definitief besluit 
worden genomen over de zetelver
deling in het Europees Parlement na 
2009. Het aantal zetels is vastgelegd 
op maximaal 750. In Nice was vastge
legd dat vijfentwintig zetels voor Ne
derland zouden zijn. Het Parlement 
is gevraagd een voorstel te doen. Wij 
zetten ons in voor een zo rechtvaardig 
mogelijke verdeling, naar rato van de 
bevolking. Het is niet ondenkbaar dat 
Nederland er dan een zetel bij kan krij
gen. Dat zou echt winst zijn.

Maria Martens 
voorzitter CDA-delegatie 
in het Europees Parlement

Europees Parlement wil 
verbod op ‘alcopops’ voor 
minderjarigen
Een kwart van de Nederlandse 15- en 
16-jarigen drinkt per maand tien keer 
of vaker alcohol. Hiermee staan de 
Nederlandse scholieren samen met 
hun leeftijdgenoten in Ierland en het 
Verenigd Koninkrijk in de top drie 
van Europese landen met het hoogste 
percentage ‘binge drinkers’ (intensief 
alcoholgebruik in een korte tijd) onder 
jongeren.

Europarlementariër Lambert van Nis- 
telrooij (woordvoerder volksgezond
heid) zegt: ‘Ik schrik echt van deze 
percentages en daarom wil ik dat het 
verbod op de verkoop van "alcopops" 
aan minderjarigen in Nederland strik
ter wordt nageleefd en dat de reclame 
ervan aan banden wordt gelegd.’ Dat 
heeft ook de meerderheid van het Eu
ropees Parlement uitgesproken in het 
initiatiefrapport over de preventie te
gen alcoholgerelateerde schade.

Van Nistelrooij vindt dat de aandacht 
vooral uit moet gaan naar het terug
dringen van alcoholgebruik onder de 
‘jonge jongeren' en kinderen. ‘Alco
pops’ en ‘premixen’ zijn zoete alco
holhoudende limonadedrankjes waar
van de verkoop expliciet is gericht 
op heel jonge jongeren en kinderen.
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‘Deze drankjes zijn de “marihuana" 
van de alcoholische drank. De bedoe
ling is kinderen zo vroeg mogelijk door 
middel van deze “hippe” drankjes ver
trouwd te maken met alcohol. Eigen
lijk zou een algemeen verbod op recla
me voor deze drankjes het beste zijn.’

‘Consument betaalt veel te 
veel voor spaarlampen’
Het lijkt het er op dat de huidige im
portheffing van zesenzestig procent 
op spaarlampen uit China nog een jaar 
van kracht blijft. Europarlementariër 
Corien Wortmann (woordvoerder in
ternationale handel) vindt dat hier

i

door spaarlampen kunstmatig duur 
worden gehouden.
Ze heeft hierover vragen gesteld aan 
de Europese Commissie.

Corien Wortmann: 'Veel van die lam
pen worden in China gemaakt. In juli 
pleitte Europees Commissaris Mandel
son voor afschaffing van de importhef- 
fing op spaarlampen uit China. Ruim 
een maand later lijkt hij onder druk 
van de Duitse industrie (OSRAM) te 
zwichten en stelt hij de afschaffing 
een jaar uit.’ Ze wil nu via schriftelijke 
vragen uitleg van de commissaris en 
hoopt dat hij zijn mening herziet.

Begin 2007 beloofde Mandelson het 
handelsbeleid van de Europese Unie 
flink op te schop te nemen. Maar nu 
het op daden aankomt, lijkt hij terug 
te schrikken. Wortmann: 'De import- 
heffing is een slecht signaal naar de 
Europese spaarlampenindustrie die 
al hervormingen heeft doorgevoerd. 
Daarbij vertraagt de importheffing op 
de spaarlampen uit China de overgang 
van de gloeilamp naar de veel ener
giezuiniger spaarlamp enorm.’ Spaar
lampen zijn veel energiezuiniger dan 
gloeilampen en zorgen voor veel min
der uitstoot van CO2.

Wortmann wijst erop dat de Europe
se spaarlampenindustrie al járen op 
de hoogte is van de plannen van de 
Commissie. Zij hebben voldoende tijd 
gehad om hun productieproces te her
vormen. Afschaffing van de importhef
fing van spaarlampen verlaagt de kos
ten van de spaarlamp voor de consu
ment flink. ‘Het is niet uit te leggen 
dat de EU vraagt energie te besparen, 
maar tegelijkertijd de spaarlampen sy
stematisch duurder maakt via import- 
heffingen’, zegt ze.

EP wil vijfentwintig procent 
minder administratieve 
lasten
De administratieve lasten die voort
vloeien uit Europese regelgeving moe
ten in 2012 met een kwart zijn vermin
derd. Bij die berekening moeten ook 
de lasten als gevolg van nieuwe regels 
worden meegeteld. De doelstelling 
van vijfentwintig procent betreft dus 
een nettoreductie.
Europarlementariër Bert Doorn zegt 
tevreden te zijn over de brede steun in 
het Europees Parlement voor zijn rap
port. Met de aanvaarding ervan wordt 
goedkeuring verleend aan het actie
plan van de Europese Commissie in
zake vermindering van administratie
ve lasten. Maar het parlement heeft 
daar wel aan toegevoegd dat er geen 
voorstellen van de Europese Commis
sie meer in behandeling worden geno
men wanneer deze niet worden verge
zeld van een berekening van de admi
nistratieve lasten. »
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» Het actieplan van de Europese Com
missie om de administratieve lasten 
van de Europese Unie te verminderen 
valt binnen het bredere raamwerk in
zake 'betere regelgeving' van de Euro
pese Commissie. In nauwe samenwer
king met bedrijven en particuliere or
ganisaties zal de Europese Commissie 
regelgeving identificeren die veel kos
ten veroorzaakt en voorstellen doen 
voor vereenvoudiging.

ken van bepaalde informatieverplich 
fingen voor bedrijven.

De eerste voorstellen zijn reeds gepu
bliceerd. Bert Doorn: 'Het is nu zaak 
dat het Europees Parlement en de 
Raad deze voorstellen zo snel mogelijk 
aannemen, zodat burgers en bedrij
ven ook op korte termijn de vruchten 
plukken van deze exercitie.’

Deze voorstellen tot vereenvoudiging 
kunnen variëren van het verminderen 
van het aantal controles tot het beper-

De Commissie beraamt het totaal aan 
administratieve lasten in de Europese 
Unie op 375 miljard euro! (3,5 procent 
van het gezamenlijk Europees BNP). îf
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De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christendemocraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

EVP-ED-fractie wil snel 
opvolger voor Gijs de Vries
De EVP-ED-fractie in het Europees Par
lement is blij met de benoeming van 
Gilles de Kerckhove d’Ousselghem tot 
opvolger van Gijs de Vries in de veel te 
lang vacant gebleven functie van co
ordinator van de strijd tegen het ter
rorisme. ‘Hij is expert op dit gebied 
en heeft nauw samengewerkt met 
zijn voorganger Gijs de Vries’, aldus 
fractievoorzitter joseph Daul in een 
toelichting. Daul heeft vanaf het be
gin van het Portugese voorzitterschap 
politieke druk uitgeoefend om zo snel 
mogelijk een opvolger te benoemen.

Gijs de Vries liet in maart de post leeg 
achter. Hoewel De Vries indertijd heeft 
gezegd 'om persoonlijke redenen’ te 
zijn opgestapt, was toch wel duidelijk 
‘dat hij moest werken met een gebrek 
aan middelen', zei joseph Daul tijdens 
een debat op 5 september in het Euro
pees Parlement.

In een toelichting daarop merkte de 
voorzitter van de EVP-ED-fractie op dat 
Gijs de Vries dat natuurlijk zelf niet zo 
heeft gezegd. 'Daarvoor is hij veel te 
beleefd. Of zoals wij dat in Frankrijk 
zeggen "een groots dienaar van de 
staat”.'Maar dat Gijs de Vries in maart 

plotseling is vertrokken als rechter
hand van javier Solana bij het bestrij 
den van het terrorisme in de Europese 
Unie heeft alles te maken met gebrek 
aan geld en mogelijkheden. Daarvan 
ben ik honderd procent overtuigd.’

Daul zei de uitspraak van Gijs de Vries 
zelf, dat het de beurt was aan zijn 
vrouw en dat hij haar daarom terug 
naar Den Haag is gevolgd, ‘erg sympa
thiek, maar niet realistisch’ te vinden. 
Daul ziet wat dat betreft een overeen
komst tussen het afgebroken werk 
van Gijs de Vries en de problemen 
waarmee een klein eiland als Malta
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worstelt in de strijd tegen de illegale 
immigratie.

In beide gevallen handelt de Europese 
Unie veel te weinig en veel te laat. De 
gebeurtenissen van een paar maan
den geleden in het Verenigd Konink
rijk en vorige maand in Denemarken 
en Duitsland maken nog eens duidelijk 
dat de Europese Unie er ten aanzien 
van de strijd tegen het terrorisme veel 
harder aan moet trekken. De lidstaten 
moeten nu eindelijk eens bevoegdhe
den en geld geven om het werk op de
ze gebieden, die nu nog onder de sa
menwerking tussen de regeringen van 
de lidstaten vallen, te versnellen. 

der goede uitwisseling van informa
tie via Europol, dat mede dankzij de 
stimulans van de Europese Commissie 
steeds beter functioneert, zou de po
litie in Denemarken en Duitsland er 
wellicht niet in zijn geslaagd tijdig ter
roristische aanslagen te voorkomen, 
zei Frattini,

Vragen over Europa?
Neem contact op met ‘Europe direct’.
Bel het gratis nummer 
00800-67891011.

In Nederland zijn ook zestien infor
matiecentra, meestal gevestigd in de 
openbare bibliotheek, waar u niet al
leen algemene informatie kunt krij

gen, maar ook praktische informa
tie over tientallen onderwerpen, zo
als onder meer de erkenning van 
de diploma's in het buitenland en 
adresgegevens.

‘Europe direct' is een informatiedienst 
van de Europese Commissie en kunt u 
ook vinden op internet:
http://ec.europa.eu/europedirect

Online Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar: www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-partij?
Surf naar: www.epp-eu.org

Volgens Joseph Daul hebben de ter
roristen het afgelopen halfjaar niet 
zitten wachten op de gesprekken tus
sen de zevenentwintig ministers over 
de vraag of er wel een opvolger voor 
Gijs de Vries moet komen. Zij doen 
alles om met moderne middelen en 
methoden hun gevaarlijke doelen te 
bereiken. 'We moeten ze met gelijke 
munt terug betalen. Want in de strijd 
tegen het terrorisme gaat het niet om 
een strijd tussen twee werelden van 
beschaving, maar om het tegengaan 
van diegenen die ons systeem van ge
ordend en beschaafd samenleven wil
len vernietigen.’

;
■ !

B ligas ■
■

■M

Europees commissaris Franco Frattini 
(justitie) vindt dat daar waar Europe
se Commissie en Europees Parlement 
als medewetgever kunnen optreden 
op het vlak van justitiezaken er veel 
grotere vooruitgang is dan wanneer 
de regeringen samen beslissingen ne
men en vervolgens goedkeuring van 
zeventwintig nationale parlementen 
nodig is. ‘Dat kost vaak vele járen’, zei 
Frattini. De vicevoorzitter van de Eu
ropese Commissie meent verder dat 
er inmiddels meer gebeurt dan de kri
tische parlementariërs zeggen. Zon-

■
:::::: 7::::::.

Colofon

’ .>7
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Uitgegeven door de EVP-ED-fractie en de CDA-delegatie in het Europees Parlement Fractievoorzitter Joseph Daul 

Redactie Eduard Slootweg, Françoise Petit, Koos van Houdt Foto’s Tenzij anders vermeld, EVP-ED fractie, Europees Parlement, 

Europese Commissie, CDA.
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Ledenwerfactie

Laurens Bijl is dé winnaar van de lid- 
werft-lidactie. Hij heeft het afgelopen 
jaar maar liefst vijftien nieuwe leden 
geworven in de gemeente Westerveld 
(Drenthe). Als beloning voor zijn werk 
mag hij duizend euro aan een goed 
doel schenken. Zelf krijgt hij vijfhon
derd euro aan cadeaubonnen als blijk 
van waardering voor zijn werk.

laurens Bijt winnaar van lid-werfHidactie
De duizend euro wil Laurens Bijl verde
len over twee doelen, een project voor 
kinderen van Kerk in Actie in India en 
een project van Edukans, waarschijn
lijk in een Latijns-Amerikaans land.

Laurens Bijl heeft ervaring met het 
werven van nieuwe leden. In zijn vori
ge woonplaats Lekkerkerk (gemeente 
Nederlek) wist hij na het beëindigen 
van zijn raadsperiode tientallen nieu
we leden te werven. Na zijn pensioen 
is hij samen met zijn vrouw naar 
Uffelte verhuisd. Toen na de vorming 
van de nieuwe gemeente Westerveld 
het aantal leden van de nieuwe loka
le CDA-afdeling geleidelijk daalde en 
het bestuur verschillende acties had 
ondernomen bood Laurens Bijl, kort 
na zijn verhuizing naar Uffelte, het 
afdelingsbestuur aan nieuwe leden te 
gaan werven. Met succes. Volgens Bijl 
zijn veel jonge mensen - waaronder 
veel kinderen van oudere CDA-leden, 

die zelf ook weer kinderen hebben 
“ lid geworden. Laurens Bijl verleende 
ook ondersteuning aan de Provinciale 
Afdeling Drenthe tijdens bijeenkom
sten van ledenwerfambassadeurs voor 
alle twaalf gemeentelijke afdelingen 
in Drenthe. Via hen moeten niet alleen 
in Westerveld, maar ook in de overige 
elf gemeenten, nieuwe leden gewor
ven worden.

Op donderdag 13 september jl. werd 
Laurens Bijl samen met drie andere 
winnaars van de lid-werft-lidactie in 
de Tweede Kamer ontvangen voor 
een lunch met het Tweede Kamerlid 
Sander de Rouwe.

De gedeelde tweede plaats is voor 
Nely Maris-Van Exel en jan Veneman, 
beiden hebben 11 nieuwe leden gewor
ven. Sietie de jong is derde geworden 
met 10 nieuwe leden. Alle drie hebben 
cadeaubonnen gekregen.

November ledenwerfmaand in Utrecht!
De maand november is door het 
bestuur van de Provinciale Afdeling 
Utrecht uitgeroepen tot ledenwerf 
maand. Van 1 november t/m 30 
november zullen lokale afdelingsbe
stuurders, raadsleden en wethouders 
in de provincie Utrecht gaan proberen 
zoveel mogelijk nieuwe leden te wer
ven. Elke ledenwerver zal maximaal 
tien potentiële leden bezoeken en 
elk potentieel lid krijgt een tas met 
informatie over het CDA, het CDAV en 
het CD)A aangeboden in de hoop dat 
hij of zij na lezing van alle informatie 
zal besluiten lid te worden van onze 
partij.

Coördinator van de ledenwerfactie is 
Arie Slob, scholings- en verenigings- 
consulent in de provincie Utrecht. 
Eerder organiseerde hij, als regiocon- 
sulent voor Zuid-Holland-Zuid, een 
soortgelijke ledenwerfactie in Zuid- 
Holland. Deze campagne heeft hem 

geleerd dat de voorbereiding van zo’n 
actie meer tijd en voorbereiding kost 
dan vooraf gedacht. Slob: 'Er was voor 
de actie in mei te weinig tijd om alle 
afdelingen in Zuid-Holland te mobili
seren en te motiveren. Een groot aan
tal afdelingen gaf daarom ook aan de 
actie uit te willen voeren na de zomer. 
Bovendien zijn de ledenwervers te 
laat uitgenodigd voor de training die 
ze zouden krijgen.’

Op 31 oktober wordt voor de afde
lingsbestuurders, raadsleden en wet
houders die in de provincie Utrecht 
leden gaan werven een training geor
ganiseerd. De ledenwervers volgens 
’s middags of ’s avonds een training 
over hoe je het beste leden kunt wer
ven voor de partij. Het is de bedoeling 
dat een ledenwerver twee keer bij 
een potentieel lid langsgaat: de eer
ste keer om het tasje met informatie 
aan te bieden, de tweede keer om te 

horen of hij of zij daadwerkelijk lid is 
geworden - of gaat worden.
Arie Slob verwacht dat er in Utrecht, 
net als in Zuid-Holland, een paar hon
derd nieuwe leden kunnen worden 
geworven. ‘Het hangt ook voor een 
belangrijk deel af van de inzet van de 
ledenwervers.’ In Utrecht doen alle 
gemeentelijke afdelingen mee aan de 
actie. Ook in Overijssel wil men een 
provinciale ledenwerfactie houden. 
In november wordt daar een trai- 
ningsdag gehouden. Arie Slob hoopt 
dat alle provincies een ledenwerfac- 
tiemaand zullen houden. Als alle pro
vincies dat doen krijgt het CDA er een 
paar duizend nieuwe leden bij.

De provinciale ledenwerfacties wor
den vanuit het Partijbureau onder
steund door de afdeling ledenwerving. 
Contactpersoon aldaar is:
Herman de Vries, tel. 070 - 34 24 849, 
e-mail: hdevnes@cda.nl
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En dan dit nog

I Naam
I Merijn Snoek

Leeftijd
32 jaar

Woonplaats
Haarlem

Woonsituatie
Samenwonend, 
sinds kort met kind

Opleiding/werk
Projectleider gebieds- 
ontwikkeling bij de 
Rijksoverheid.

Omschrijfje karakter eens in vijf 
woorden? Een beetje Narziss, beetje 
Goldmund.
Wie is je favoriete politicus,
en waarom? Ruud Lubbers, vanwege 
zijn capaciteit om het politieke proces te 
beheersen.
Waar word /e door geïnspireerd?
Mijzelf met vriendin of vrienden verwon
deren over de wereld om ons heen.
Ik heb voor het CDA gekozen, omdat...
in de woorden van Van Agt (1970): 
‘Confessionele partijen zijn compromis- 
soire partijen. Ze moeten voortdurend 
in eigen huis uiteenlopende meningen 
verzoenen.’ Er zijn voor mij geen absolute 
waarheden in de politiek. Gestreefd moet 
worden naar de meest optimale oplos
sing voor de samenleving als geheel. Het 
CDA is hier door zijn brede basis intrinsiek 
toe verplicht.

feaSlil
lili

p Naám . -............... -
< Adres .
¿ Postcode .
B Raats 
r fiübviirteüd'im’ 
B E-mailadres
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□ Ifd worden van het CDA «oor € 48.- P®r 
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voor het le kalenderjaar

Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisatie van het land.
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel. Vandaar dat het 

de Grootste iCDA is gestart met de lid-werft-lid-actie; Houd het COA

Met deze lid-werft-lid-actie 

kunt u mooie prijzen winnen

Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 500,- aan een goed doel en wint u zelf 
€ 500,-. Ook wordt er iedere maand een 

aanmoedigingsprijs uitgekeerd aan de 
‘winnaar van de maand'.
Als ieder lid één lid werft, worden we 
twee keer zo groot! Doet u ook mee? 
U kunt de bon sturen naar CDA, Antwoord 
nummer 1700, 2501 WB Den Haag.

□ gratis een maand lang Osevfer ontvangen 
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Discussieer mee over Europa!
Op 20 mei 2006 heeft het CDA congres het CDA manifest over 
de toekomst van Europa vastgesteld. Er is toen de intentie 
uitgesproken dat er binnen de partij een Europa Platform zou 
worden ingesteld, waar in wisselende samenstellingen gede
batteerd zou kunnen worden over de toekomst van Europa. 
Een open debat over de richting waarin Europa zich naar de 
toekomst toe ontwikkelt, is noodzakelijk en vanzelfsprekend. 
Steeds opnieuw komen uitdagingen op ons af en afzonderlijke 
landen zijn steeds minder in staat om deze, vaak grensover
schrijdende, uitdagingen alleen op te pakken. Europese en 
internationale samenwerking is daarom ook in de toekomst 
van belang. Samenwerking waarin subsidiariteit en democra
tische controle zeker worden gesteld. Een heldere taakverde
ling is belangrijk.

door samen te werken aan de versterking van de concurren
tiekracht van de Europese economieën, grensoverschrijdende 
milieuproblemen, energiebeleid, asiel-en migratiebeleid, het 
externe beleid en de bestrijding van terrorisme en grensover
schrijdende en georganiseerde criminaliteit.

Dit debat over de toekomst van Europa wil het CDA graag 
voortzetten. Na een inventarisatie bij de provinciale afdelin
gen is gebleken dat alle afdelingen zeer geïnteresseerd zijn om 
actief deel te nemen aan de debatten over de toekomst van 
Europa. In komende maanden zijn dan ook een serie debatten 
in de provincies gepland. Het merendeel van de debatten ligt 
inmiddels vast. Via www.cda.nl/europa kunt u meer informa
tie vinden over de invulling van deze debatten. Ook kunt u via 
deze website de exacte locatie vinden.

CDA Europa Platform
1 november

5 november

Arnhem, Gelderland; over duurzaam 
ondernemen
Groningen, Groningen; over landbouw, 
energie en structuurfondsen
Brussel, België; over de arbeidsmarkt

I

jA,

8 november
14 november Rotterdam, Zuid-Holland; over Europa
19 november Almere, Flevoland; over regionale 

economische ontwikkeling
23 november Enschede, Overijssel; over veiligheid en

samenwerking tussen politie en justitie
24 november Maastricht, Limburg; over Europa
29 november Utrecht, Utrecht; over verkeer & toerisme 

en kenniseconomie

Achter de vraag wat Europa nu wél en niet moet doen gaat 
een uitdagende en soms ook lastige discussie schuil. Voor veel 
Nederlanders in de grensstreken zijn ook typisch nationale 
onderwerpen, zoals huisvesting, belasting en onderwijs, niet 
altijd vanzelfsprekend alleen afhankelijk van wat er op provin
ciaal of landelijk niveau wordt besloten. De invloed van Bel
gische en Duitse wetgeving wordt concreet gevoeld en mee
genomen in allerlei keuzen. Tegelijkertijd is het uitgangspunt 
dat publieke voorzieningen, zoals onder meer pensioenen, 
sociale zekerheid, fiscaliteit, onderwijs en gezondheidszorg 
het beste door nationale overheden kunnen worden geregeld. 
Op andere thema’s is de regelgeving van de Europese Unie op 
lokaal niveau ingrijpend. Binnen het CDA zijn we deze debat
ten de afgelopen járen altijd met veel betrokkenheid blijven 
voeren. Nederland en Europa hebben immers veel te winnen 

Er worden nog meer debatten gepland, in Brabant, Zuid- en 
Noord Holland en Zeeland. Natuurlijk wordt u ook via uw pro
vinciale afdeling nader geïnformeerd over deze debatten.

Afdelingen, volksvertegenwoordigers op alle niveaus, wet
houders, gedeputeerden en individuele leden moeten de mo
gelijkheid krijgen om de Europese invloed op deze thema’s toe 
te lichten en in de Partij te bespreken. Ook het CDjA, de CDA 
Vrouwen, CDA Kleurrijk, het LOP en het Grote Stedenoverleg 
hebben een rol te spelen in deze debatten.

Naar aanleiding van praktijkvoorbeelden zullen nationale en 
Europese woordvoerders gevraagd worden op deze provinci
ale bijeenkomsten uit te leggen hoe de Europese Unie en deze 
veelal lokale en regionale kwesties zich tot elkaar verhouden.

Meer informatie kunt u vinden op www.cda.nl/europa

http://www.cda.nl/europa
http://www.cda.nl/europa
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Gedachte Stilstaan bij eigentijdse thema's

ifll’íjtsioislj

Ruud Lubbers is onder meer voorzitter van 

de stichting voor Vluchteling-Studenten UAF 
en auteur van het boek De vrees voorbij. 
Van 1982 tot 1994 was hij premier van drie 
achtereenvolgende kabinetten.

'Een verandering 
van geest en hart 
is nodig'

Wij bevinden ons op een kritiek ’¡m- 
ment in de geschiedenis van de aarde, 
een periode waarin de mensheid haar 
toekomst moet kiezen. De wereld is 
steeds dichter verweven en wordt 
steeds kwetsbaarder, en de toekomst 
is zowel dreigend, als veelbelovend. 
Om voort te kunnen gaan, dienen wij 
te erkennen dat wij temidden van een 
schitterende verscheidenheid aan cul
turen en levensvormen één menselij
ke familie vormen en één aardse ge
meenschap met een gemeenschappe
lijk lot. Wij moeten ons verenigen om 
een leefbare mondiale samenleving te 
realiseren, gebaseerd op respect voor 
de natuur, universele mensenrechten, 
economische rechtvaardigheid en een 
cultuur van vrede. Daartoe is het een 
vereiste dat wij, de volkeren van de 
aarde, onze verantwoordelijkheid je
gens elkaar, jegens de grotere levens
gemeenschap en jegens de toekomsti
ge generaties openlijk uitspreken.

Dit zijn de inleidende woorden van 
het Handvest van de Aarde, een do
cument gebaseerd op de inbreng van 
de civil society, van ‘wij, de volkeren’ 
van over de hele wereld; ter visie en 
inspiratie. Het werd vastgesteld in 
2000. Het biedt voor ieder de kans om 
in actie te komen voor een duurzame 
en vreedzame wereld. Het roept op 
tot actie en een voortdurende mondi
ale dialoog.

Neem vier uitgangspunten mee:
- Respect en zorg voor alle 

levensvormen
- Ecologische integriteit
- Sociale en economische 

rechtvaardigheid
- Democratie, geweldloosheid en 

bevordering van een cultuur van 
vrede

Een verandering van geest en hart is 
nodig; een nieuw besef van mondiale 
afhankelijkheid van elkaar en univer
sele verantwoordelijkheid.

Het leven kent spanningen tussen be
langrijke waarden. Dat kan leiden tot 
moeilijke keuzen. Toch moeten we 
manieren vinden om verscheidenheid 
in harmonie te brengen met eenheid, 
de uitoefening van vrijheid met het 
gemeenschappelijke goed, korteter- 
mijndoelen met doelstellingen op de 
lange termijn, leder individu, iedere 
familie, organisatie en gemeenschap 
heeft een wezenlijke rol te spelen. De 
kunsten, de wetenschap, godsdien
sten, educatieve instellingen, media, 
bedrijven, non-gouvernementele or
ganisaties en regeringen worden alle 
opgeroepen creatief leiderschap te 
tonen. Het partnerschap van rege
ring, burgers en bedrijfsleven is van 
essentieel belang voor doeltreffend 
bestuur. Laat onze tijd de geschiede
nis ingaan als een tijdperk van omslag 
naar een nieuwe eerbied voor het le
ven, de vastbeslotenheid duurzaam
heid te realiseren, een intensivering 
van de strijd voor rechtvaardigheid en 
vrede, en de vreugdevolle viering van 
het leven.

Augustinus zei het al: ‘De tijden, dat 
zijn wij’. Het heeft geen zin je als
maar zorgen te maken over wat er in 
de wereld gebeurt en waar het toch 
naar toe moet; ook in ons eigen land. 
Moeilijke tijden, moeilijke tijden, 
klinkt het dan; soms opstandig, soms 
berustend. Maar dat is niet goed. Wij
zelf zijn immers de tijden en geven 
daar inhoud aan. Meer hierover leest 
u in het boekje De Vrees Voorbij, mijn 
hartenkreet.
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Kunst & Cultuur

Meer dan alleen eten
Hoe wordt kerst gevierd? De redactie van CDA.nl vroeg het vier CDA-leden 
met verschillende culturele achtergronden.

Tekst Michael Schnackers Fotografie iStockphoto i

■
 vader, oud-militair van het Koninklijk 

lerlands Indische Leger (KNIL), kwam met 
1 andere militairen en hun gezinnen, in totaal 
md Molukkers, in 1951 naar Nederland. Het 
grootste gedeelte van de Molukkers is christen,’ aldus 
)ohn Letsoin, uit Zevenaar. 'Mijn eerste herinneringen aan 
kerst bij ons thuis voeren mij terug naar het jaar 1957- 
Ik was toen negen jaar en we woonden in het kamp 
Laarburg Ommen. Ik zie nog voor me hoe mijn vader de 
kerstboom met kerstballen, -sterren en -kaarsen versierde, 
toen waren er nog geen lampjes. Mijn moeder was al een 
paar weken bezig met hapjes maken voor ons en de gasten 

die bij ons op bezoek zouden komen. Het was de gewoonte 
dat andere families, vrienden en kennissen na twaalf uur 's 
nachts bij elkaar langs gingen om elkaar te feliciteren met 
de geboorte van |ezus Christus. Er werd dan flink gegeten 
en gedronken en dat ging door tot ‘s morgens vroeg. Mijn 
moeder had dus heel veel eten klaar staan voor de bezoe
kers die langs komen. Op kerstavond gingen we naar de 
kerk en na de kerkdienst zaten we dan thuis bij elkaar tot 
ongeveer tien voor twaalf. Wij zaten dan aan tafel, mijn 
vader las uit de Bijbel en ging na het lezen van de Bijbel 
voor in gebed. Na het gebed was het twaalf uur en gaven 
we elkaar een hand en feliciteerden elkaar met de geboorte 
van lezus, en vervolgens gingen we eten en drinken. Om 
ongeveer half één kwamen de eerste gasten langs en we 
feliciteerden elkaar met de geboorte van |ezus. Doorlopend 
kwamen er mensen bij ons op bezoek tot 's morgens 
vroeg. Anno 2007 wordt kerst nog op vrijwel dezelfde wijze 
gevierd, hoewel mijn ouders inmiddels overleden zijn, mijn 
broers en zusters hun eigen gezin hebben en verspreid over 
Nederland wonen. Met mijn gezin vier ik de kerstdagen 
zoals ik het met mijn ouders heb gedaan.’

De Chinees-Indonesische Paul The, lid van CDA Kleurrijk 
(voorheen Intercultureel Beraad) en voorzitter van SKIN 
(Samen Kerk in Nederland), vertelt dat voor hem kerst al 
op 23 december begint, met een regionale kerstviering 
van de Indonesisch Nederlands christelijke kerk (GKIN). 
‘Vroeger gingen mijn vrouw en ik altijd - ook met de kin-

deren - naar de nachtmis, maar tegenwoordig blijven we 
kerstavond thuis en vieren we het met onze kinderen - drie 
dochters en hun echtgenoten - en kleinkinderen rond de 
kerstboom. We geven elkaar dan cadeaus, zingen samen 
liedjes, lezen uit de Bijbel en bidden. Voor ons hele gezin 
is kerst belangrijker dan Sinterklaas. Op 25 december gaan 
mijn vrouw en ik altijd naar de landelijke kerstviering van de 
GKIN. Dat is een soort oecumenische dienst, waaraan ieder
een kan en mag meedoen. Tweede kerstdag is voor ons een 
rustdag.’ The vervolgt: ‘Als het kerst is, dan kook ik. Ik doe 
dat alleen met kerst en Pasen. Alle andere dagen kookt mijn 
vrouw. De toetjes worden gemaakt door onze kinderen. 
Maar kerst is natuurlijk veel meer dan alleen maar eten. 
Met kerst is de Heer gekomen om licht te laten schijnen in 
de duisternis, dat is de essentie van kerst, en dat moeten 
we niet vergeten.’ »

te
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Orthodox
‘De kerstdagen zijn speciale dagen voor de christenen in het 
algemeen en bovendien zijn het familiedagen waarop men 
bij elkaar komt om de verjaardag van Jezus te vieren. Na
tuurlijk, iedereen heeft zijn eigen manier van vieren, maar 
ook binnen het christendom zijn er verschillende stromin
gen zoals katholieken, protestanten en orthodoxen. Zij zijn 
het eens over de geboorte van Jezus en de betekenis van die 
dag, maar over de datum bestaat nog onenigheid. Sommi
gen vieren de geboorte van Jezus op 25 december van elk 
jaar, maar voor anderen, namelijk de orthodoxen in Oost-Eu- 
ropa en het Midden-Oosten, valt de viering ervan op 7 janu
ari van elk jaar’, zegt Ayad Mossad, CDA-lid uit Almere.
'Ik kom oorspronkelijk uit Egypte waar traditioneel de Kopti- 
sche gemeenschap in het algemeen (orthodoxen, katholie
ken en protestanten) op 7 januari kerstdag viert. Het begint 
met een kerkdienst op 6 januari in alle kerken tot midder
nacht en daarna komen de families bij elkaar om het feest 
te vieren van 7 januari. Dit geldt niet alleen voor de christe
nen in Egypte, maar ook voor de christenen in het Midden- 
Oosten en Oost-Europa en Rusland. Voor de orthodoxe gelo
vigen begint de voorbereiding op het kerstfeest met vasten, 
dat betekent dat men geen vlees en eieren mag eten, gedu
rende een periode van 40 dagen, vanaf 25 november tot 7 
januari. Naar mijn eigen ervaring blijft deze dag een bijzon
dere dag, niet alleen voor de christenen, maar voor de hele 
wereld. En ik hoop van harte dat de kerstdagen van dit jaar 
de eenheid zullen bevorderen binnen het christendom om 
het gezamenlijk te vieren.’

Elke dag kerst
‘Ik vier elke dag kerst. Bij de kerstgedachte staat de geboor
te van Jezus Christus centraal, en de wetenschap dat door 
Zijn komst wij het eeuwige leven hebben, is voor mij reden 
om Hem elke dag te gedenken en te danken,’ zegt de Suri
naamse Peggy-Ann Clarck, CDA-raadslid te Zoetermeer. 
De kersttijd die wij met z’n allen beleven heeft iets extra’s. 
Dat is voor mij de leukste en belangrijkste tijd van het jaar 
en begint bij mij erg vroeg 1 Eind november komen de kerst- 
cd’s al uit de kast. Dan zing ik hard mee met nummers als 
bijvoorbeeld O Holy Night en ¡oy to the World.
Op 24 en 25 december zit ik meestal in de Levende Steen 
Gemeente in Hoogvliet, waar wij standaard een uitgebreide 
kerstviering hebben met een man of vijftienhonderd, met 
lofprijzing en aanbidding, zoals in de Bijbel staat.
Dit is ook de tijd dat ik zwakkeren uit de samenleving ex
tra wil ondersteunen. Want kerst wordt vaak gezien als het 
feest van de kalkoen of cadeaus. En als wij met familie en 
vrienden van een uitgebreid kerstmaal zitten te genieten 
staan wij er vaak niet bij stil dat er veel mensen zijn die een
zaam zijn of de middelen niet hebben voor een behoorlijke 
maaltijd, of zelfs geen eten hebben. Daarbij wordt vaak ver
geten waarom we eigenlijk kerst vieren. Ik dank God voor 
kalkoen, rollade, familie en vrienden met kerst. Maar ook 
al zouden we niets hebben is er nog steeds reden om blij te 
zijn voor wat Jezus voor ons heeft gedaan en juist vanuit die 
gedachte moeten we de zwakkeren meer ondersteunen. 
Gezegend Kerstfeest!’ ■
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Peter van Heeswrjk Van de voorzitter

Omzien naar elkaar

'U als lid bent 
een ombassodeur 
von het CDA!’

We leven in de donkere dagen voor 
Kerst, het feest van het Licht. Een 
feest waarop we in de eerste plaats de 
geboorte van |ezus Christus gedenken. 
Een feest ook dat we vaak samen met 
familie en vrienden vieren. De dagen 
rond Kerst zijn van die dagen waarop 
je de verbondenheid met anderen nog 
sterker ervaart dan op andere dagen. 
Het zijn díe momenten waarop je 
voelt dat je deel uitmaakt van een 
gemeenschap.

Het CDA staat in de traditie van het 
gemeenschapsdenken. Omzien naar 
onze naasten en naar onze omgeving 
vinden wij erg belangrijk. Niet alleen 
met Kerst, maar het hele jaar door.

Mensen zijn geen losse individuen, 
maar maken deel uit van verschil
lende groepen. Daar geloven we in en 
dat willen we ook uitdragen. Om het 
gedachtegoed uit te dragen zijn men
sen heel belangrijk: u als lid bent een 
ambassadeur van het CDAI
Als alle leden volgend jaar één lid 
werven, dan hebben we in december 
2008 twee keer zo veel ambassadeurs 
en zijn we twee keer zo groot. En 
nog een jaar later vier keer zo grootl 
Iedereen kent wel iemand in zijn of 
haar omgeving die positief is over 
het CDA. Denk bijvoorbeeld eens aan 
die aardige tante of die sympathieke 
zwager die naast u zit tijdens het 
kerstdiner.

Na Kerst komt Oud en Nieuw. Een 
moment waarop we terugkijken op 
het afgelopen jaar en vooruitkijken 
naar het nieuwe jaar. Het afgelopen 
jaar was een jaar met veel veranderin
gen binnen de partij: een nieuw kabi
net met daarop volgend een voorzit
tersverkiezing. Ik ben nu een halfjaar 
bezig en voel me helemaal thuis in 
mijn huidige functie.
Het nieuwe jaar staat voor de partij 
voor een groot deel in het teken van 
het vitaliseren van de afdelingen. De 
afdelingen vormen de basis van het 
CDA. Als het goed gaat met de afde
lingen, gaat het goed met de partij. 
Daarom wil ik volgend jaar energie ste
ken in de provinciale en lokale afdelin
gen. Ik ga door met het bezoeken van 
alle provincies; op dit moment ben ik 
al in Drenthe, Limburg, Overijssel en 
Groningen geweest.

Voordat het zover is, is het eerst kerst
vakantie. Ik wens u allemaal een zalig 
kerstfeest en een gezond en gelukkig 
2008!

Peter van Heeswijk
Partijvoorzitter

II
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Welvaart en welzijn

Koopzondag
OF RUSTDAG?
De 'koopzondagen’, iedereen heeft er wel een mening over. 
Voor of tegen, niemand is neutraal.

Tekst Marloes Metaal Fotografie ANP, iStockphoto

^^HHHitieke debat zijn de koopzondagen weer actu- 
H^^^^wege een voorstel van minister Van der Hoeven 
I^^^^Khe Zaken) om de Winkeltijdenwet (WTW) aan 
HH^^In. Wat betekent die aanscherping nou eigenlijk? 
En wat mag er nu al? Volgens de huidige wet is het verbo
den een winkel op zondag open te hebben. Uitzondering 
hierop vormen maximaal twaalf zondagen per jaar, die de 
gemeente kan aanwijzen. Ook kunnen gemeenteraden tot 
zondagopening besluiten als hun gemeente erg aantrekke
lijk is voor toeristen. Hierbij geldt natuurlijk dat de toeris
tische trekpleister niet mag bestaan uit geopende winkels. 
En daar zit een probleem. Want veel gemeenten willen 
deze vrijstelling voor toerisme juist gebruiken om via de 
zondagopenstelling meer toeristen naar hun stad te trek
ken. In de nieuwe wet die het ministerie voorstelt, wordt 
recreatief winkelen wederom niet tot toerisme gerekend. 
Sterker nog, het kader waarbinnen gemeenten gebruik 
kunnen maken van de ‘toerismebepaling’ wordt duidelijker 
en krapper. Het toerisme moet voortaan een substantiële 
omvang hebben en duidelijk omschreven zijn.

Voor Elly Blanksma, woordvoerder van de Tweede Kamer 
fractie van het CDA, is een evenwichtige belangenafweging 
tussen economische belangen als werkgelegenheid en 
bedrijvigheid in de gemeente, en omgevingsbelangen als 
zondagsrust, leefbaarheid en veiligheid erg belangrijk. Het 
is niet erg om grenzen te stellen aan de 24-uurseconomie. 
Grenzen die de belangen van de werknemers en van de 
kleine ondernemers en hun gezinnen mee laat wegen. Uit 
onderzoeken blijkt ook dat een meerderheid van de bur 
gers geen behoefte heeft aan verruiming van de openstel
ling van winkels op zondag. Winkeliers en hun werknemers 

waarderen de zondagsrust eveneens. Aan de andere kant 
moet je ook niet blind zijn voor de voordelen die een koop
zondag met zich meebrengt: werkgelegenheid en economi
sche bloei. Wat vinden de ondernemers zelf ervan?

Pro
Mare Bauwens is directeur van het Designer Outlet Center 
in Roermond. Hij is tegen een beperking op de winkeltij
denwet. 'We hebben de zondagopening hier al vijfeneen-

HHDil
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halfjaar, en de regio is er intussen aan gewend. Roermond 
is een regio die sowieso toeristisch erg interessant is, 
zowel op het gebied van natuur, als van cultuur.
Winkelopenstelling op zondag werkt hier ondersteunend 
aan. Veel dagjesmensen komen daarvoor speciaal deze 
kant op.’ Bauwens zegt dat in Nederland veel mensen 
ook wél op de zondagsopening zitten te wachten. 'Er is 
gewoon vraag naar, dertig procent van onze bezoekers 
komt bijvoorbeeld op zondag. Dit is een maatschappelijke 
trend die je niet kan ontkennen. Er zijn steeds minder men 
sen die zich religieus verplicht voelen om op zondag niet 
te winkelen.’ Hij geeft aan dat het voor ondernemers in de 
grensstreek ook belangrijk is om op die manier te kunnen 
concurreren met andere landen, waar zich op dit ogenblik 
een trend doorzet om de winkeltijdenwet te liberaliseren. 
In het Outlet Center werken zo’n duizend mensen. Het is 
dus een grote werkgever. ‘Als we op zondag voortaan dicht 
zouden moeten, zouden de banen van zo’n vijfhonderd 
werknemers op de tocht staan’, zo zegt Bauwens, ‘Voor de 
regio is de zondagopening zeker niet slecht.’
Het is aan ondernemers om zich aan te passen aan trends 
in de maatschappij, vindt hij. Uiteraard staat het iedereen 
vrij hieraan wel of niet deel te nemen, maar wellicht kun
nen kleine ondernemers andere oplossingen zoeken door 
op de tanende koopavond te sluiten of op de meestal slap 
bezochte maandag hun winkel dicht te houden en op zon
dag beperkte openingstijden te hanteren. ‘Als er volk is, 
dan is er omzet, dat is nou eenmaal zo’.

Contra
Floor de Bruin is al ruim vijfentwintig jaar ondernemer in 
de modebranche. Hij is zeer tegen de uitbreiding van het 

aantal koopzondagen. ‘De koopzondag is een spierbal
lenwedstrijd van ketens om marktaandeel. De markt zelf 
wordt namelijk niet groter, maar de omzet wordt verspreid 
over zeven dagen. Dit betekent vooral dat de omzet op de 
andere dagen afneemt en verschuift naar de zondag en de 
winkels die dan open zijn.’ De Bruin voert aan dat hoewel 
consumenten graag bij de grote ketens kopen, ze weinig 
waardering hebben voor een winkelgebied zonder kleine 
plaatselijke ondernemers. En voor die plaatselijke onder
nemers is het gewoon moeilijk om op zondag open te zijn. 
‘In onze omgeving is het kerkelijk leven nog van betekenis. 
Een opmerkelijk aanzienlijk deel van de winkeliers én hun 
personeel heeft een christelijke levensovertuiging. Hierbij 
past dat er op zondag niet wordt gewerkt.’ Daar komt bij 
dat de meeste kleine winkeliers zelf in hun winkel moeten 
staan en geen groot team van medewerkers hebben om de 
boel op te vangen. ‘Het is vaak al zes lange dagen werken, 
een zevende dag kan er echt niet, bij’, zo zegt De Bruin. 
Dicht blijven als de anderen wel open zijn is ook geen 
goede optie. ‘Zoals gezegd: de omzet op de andere dagen 
daalt wel. In de detailhandel zit de winst in de bovenste 
paar procenten. Als een winkelier tien procent van z’n 
omzet verliest, daalt zijn gezinsinkomen met veertig pro
cent.’

Kortom, er wordt door ondernemers verschillend gedacht 
over de aanscherping van de Winkeltijdenwet, je winkel 
open stellen op zondag heeft voor- en nadelen.
Het is dan ook goed dat het CDA aandacht vraagt voor 
een evenwichtige belangenafweging tussen economische 
belangen en omgevingsbelangen als zondagsrust, leefbaar
heid en veiligheid. ■
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Dagboek Anneke Klooster

Maandag 5 november
Zoals elke ochtend begin ik met het 
checken en het beantwoorden van 
mijn mail. Bij de binnengekomen 
mailtjes zitten de foto’s van de CDA 
Vrouwendag van afgelopen zaterdag. 
Een geslaagde dag waar ik met veel 
plezier aan terugdenk. Een leuk de
tail is dat één van de vrouwen vertel
de dat zij, mede naar aanleiding van 
een gesprek dat wij twee jaar geleden 
op eenzelfde Vrouwendag hadden, 
nu Statenlid is in Friesland. Vervol
gens verstuur ik de uitnodiging voor 
de eerstvolgende vergadering van het 
provinciaal bestuur, de bestuurders- 
vereniging en een bijeenkomst over 
ledenwerving. We willen in Drenthe 
het aantal leden weer boven de drie
duizend brengen. Een goede actie 
waarbij we naast de steun van onze 
beste CDA-ledenwerver van 2OO6 (de 
heer Laurens Bijl) nu ook de steun krij
gen van het CDA partijbureau in Den 
Haag.

Dinsdag 6 november
Na mijn rondje mail begin ik vandaag 
mijn dag met het bellen van een aan
tal mensen met het verzoek om een 
stukje voor het volgende Drentse Ka
tern te schrijven. In de redactieverga
dering hebben we met elkaar de in
vulling van het Katern besproken en 
aan mij de taak om een aantal men
sen hiervoor te benaderen. Inmiddels 

staan de resoluties voor het partijcon
gres op de CDA-site en dit geeft intern 
mailverkeer van de congresgangers. 
Lang leve de mail die dit mogelijk 
maakt. Ik moet er niet aan denken dat 
ik iedereen zou moeten bellen. Vervol
gens heb ik telefonisch contact met 
het CDA-steunpunt in Friesland. De 
heer van der Velde is nog niet zolang 
werkzaam als steunpuntmedewerker 
en we wisselen ervaringen uit. Ik vind 
het fijn en bovendien interessant om 
te horen hoe in een andere provincie 
het steunpunt werkt.

Woensdag 7 november
Eind november gaan we weer met een 
enthousiaste groep leden op bezoek bij 
het Europees Parlement te Brussel en 
daarvoor wil ik graag nog een aantal 
laatste zaken regelen. Ik verheug me 
erop om weer naar Brussel te gaan. Ik 
merk elke keer weer dat een bezoek 
aan het Parlement Europa dichter bij 
de leden brengt. Daarnaast worden 
er tijdens de reis ook veel ervaringen 
en ideeën uitgewisseld. Dankzij reisjes 
als deze ken ik inmiddels al heel wat 
leden. Vanavond breng ik een bezoek 
aan de vergadering van de CDA-Sta- 
tenfractie. Alle bestuursleden doen 
dit twee keer per jaar en ik ben blij dat 
ik als steunpuntmedewerkster hier
in mee rouleer. Het is de eerste keer 
dat ik na de Statenverkiezingen weer 
bij de fractie kom en wat ik al hoorde 

wordt bevestigd: hier is een enthousi 
aste club mensen aan het werkl

Donderdag 8 november
Op de planning staan een aantal ver
zoekjes van het Ouderenplatform, 
van de penningmeester en van de 
werkgroep Internet. Het lukt me 
om ze allemaal af te werken. Ook re
gel ik alvast een paar zaken voor de 
nieuwjaarsbijeenkomst van volgend 
jaar. Tussendoor krijg ik nog een paar 
telefoontjes.

Vrijdag g november
Ik regel een paar laatste zaken, bel 
nog even met het partijbureau in Den 
Haag, schoon mijn mail op en sluit de 
computer af. Wanneer ik terugkijk op 
de week, besef ik dat deze is omgevlo
gen. Het werken als steunpuntmede
werkster bevalt me dan ook ontzet
tend goed. Mijn werkzaamheden zijn 
erg afwisselend en ik heb vele leuke 
contacten in Drenthe. Ik denk dat een 
steunpunt in de provincie een goede 
bijdrage levert aan het organiseren, 
coördineren en afstemmen van CDA- 
zaken tussen de afdelingen, de provin
cie en het CDA in Den Haag waardoor 
het CDA een bloeiende partij is.

Anneke Klooster
Medewerker Steunpunt CDA Drenthe

10 cda.nl



jan Peter Balkenende Premier

Respect is een werkwoord
We hadden het beeld al een tijd niet 
meer gezien: scholierenprotesten. Rel
schoppers die demonstraties aangrij
pen om rotzooi te trappen, jongeren 
waarvan je het niet verwacht, die op
eens meelopers blijken te zijn, waar
bij zelfs de kennis ontbreekt over de 
reden van het protest. Het is een min
derheid die het voor de goedwillende 
meerderheid verpest. De scholieren
protesten verschillen wat dat betreft 
niet van de rellen in Slotervaart. Maar 
dat maakt een harde aanpak van die 
minderheid niet minder noodzakelijk. 
Het is ook nodig als signaal over de 
grenzen in onze samenleving en het ri
sico van meeloopgedrag.

Duidelijkheid is ook nodig in een sa
menleving waarin bepaalde groepen 
zich afkeren van de maatschappij en in 
feite niets van integratie en participa
tie willen weten. Een gedogende over
heid verliest het recht van spreken. 
Het gaat erom een goed voorbeeld te 
stellen. Dat geldt ook voor de leraren. 
Gelukkig zijn er veel verhalen over 
scholen waar het goed gaat, maar ie
dereen ergert zich aan de verhalen 
over leraren die leerlingen aanmoe

■ H

digen om toch vooral te gaan staken. 
Leraren moeten juist meer respect af
dwingen. Als overheid willen we hen 
daarom meer ruimte geven voor hun 
professionaliteit en creativiteit en ook 
investeren in hun beloning. Het vak 
mag financieel meer worden gewaar
deerd. Maar respect ontstaat ook door 
goed voorbeeldgedrag. Leraren die 
oproepen tot staken passen daar niet 
bij. Het thema waarden en normen is 
daarmee nog even actueel als het was 
in 2002.

Er is weliswaar veel bereikt op het ge
bied van gedogen, strenger straffen, 
actieve inburgering en opvoedingson
dersteuning. Maar we zijn er nog lang 
niet. Zowel de rellen in Slotervaart, als 
de scholierprotesten bewijzen het ge
brek aan respect in onze samenleving. 
Respect is een van de kernwaarden in 
een samenleving. Bij het overdragen 
van waarden is een belangrijke rol 
weggelegd voor het gezin. Hoe kinde
ren later zullen functioneren, welke 
waarden en normen ze hanteren, hoe 
ze omgaan met anderen en welke pri
oriteiten ze in het leven stellen, wordt 
voor een groot deel bepaald in de be
ginfase van hun leven. De basis wordt 
gelegd in het gezin. Sterke gezinnen 
waarin kinderen in liefde en verant
woordelijkheid worden opgevoed, zijn 
de bouwstenen van een sterke en so
ciale samenleving. Daarom mogen we 
het belang van het gezin nooit onder
schatten. Helaas is dit lange tijd wel 
gebeuren. Sinds de járen zestig van de 
vorige eeuw is de nadruk komen te lig
gen op het individu. Ook in het over
heidsbeleid. Ik heb me altijd verzet te
gen dit dominante denken waarin lou
ter het individu centraal staat. Beleid 
dat zich uitsluitend richt op individu
ele zelfredzaamheid en economische 
zelfstandigheid is te beperkt. De mens 
is immers geen solitair, maar een so
ciaal wezen. Mensen komen tot hun 
recht in relatie tot anderen. Mensen 
kennen grote waarde toe aan relaties 
en leefverbanden. Het merendeel van 

de bevolking leeft een groot deel van 
het leven in een gezinsverband.
Om deze reden is het niet meer dan lo
gisch om bij beleidsvorming sterker te 
kiezen voor een gezinsbenadering.

Opvoeden is niet eenvoudig. Een heel 
netwerk in de directe omgeving van 
het kind heeft ook een rol: school, kin
deropvang, sportverenigingen, kerken 
etc. Vandaar ook mijn zorg over in wat 
er nu gebeurt met de scholierenpro
testen. De school moet juist een plek 
zijn waar ook respect wordt geleerd. 
Vandaar dat we met dit kabinet de 
verantwoordelijkheid op ons hebben 
genomen om meer te doen aan ver
plichte opvoedingsondersteuning en 
ons in te zetten voor de maatschap
pelijke stage. Doel daarvan is dat alle 
jongeren tijdens hun schooltijd ken
nis maken met én een onbetaalde bij
drage leveren aan de samenleving. De 
stage moet zinvol zijn. Voor de leer
ling, die merkt dat zijn inzet ertoe 
doet. Maar ook voor de samenleving. 
De f-jes worden door een jongere van 
de school begeleid, er komt een feest 
in de wijk, of er worden activiteiten 
met ouderen en gehandicapten geor
ganiseerd. De samenleving is wat je er 
met elkaar van maakt. Op de Dag van 
Respect heb ik daar ook met jongeren 
over gesproken. De Dag van Respect 
wordt georganiseerd voor jongeren 
om meer aandacht te vragen voor res
pect voor elkaar, natuur en milieu en 
de samenleving.

Een meisje van tien jaar uit Sassen- 
heim vroeg mij of ik vond dat Neder
land respectvol genoeg is. Ze wilde 
graag weten wat er allemaal zou moe
ten veranderen en ook hoe de jonge
ren daarbij konden helpen. Ik heb haar 
verteld dat Nederland nog steeds res
pectvoller kan. Om dat te bereiken 
hebben we iedereen nodig, dus ook 
de jongeren. Samen kunnen we een 
samenleving maken waarin mensen 
naar elkaar omkijken en respectvol 
met elkaar omgaan.

cda.nl 11



Den Haag Politiek nieuws

."1

♦ •**■

‘Participatie moet worden 
verhoogd’
Alweer een aantal weken geleden 
werden er tussen de coalitiepartijen 
afspraken gemaakt over hoe de doel
stelling om 200.000 mensen extra aan 
het werk te helpen kan worden be
reikt. Op dat moment lag al enige we
ken de vraag voor of aanpassingen in 
het ontslagrecht daarvan een onder
deel zouden kunnen vormen. Pieter 
van Geel, voorzitter van de CDA-fractie 
zegt; ‘Als duidelijk is dat je het op een 
bepaald punt nu niet met elkaar eens 
kunt worden, dan zul je moeten kijken 
waarover je het wel eens kunt wor
den. Gelukkig was snel duidelijk dat 
de doelstelling om meer mensen aan 
het werk te helpen breed wordt gedra
gen. Om dat doel te bereiken zijn dan 
ook afspraken gemaakt.’

Allereerst zijn er een aantal maatre
gelen afgesproken die het kabinet op 
korte termijn kan uitwerken, die er
voor zorgen dat meer mensen aan het 
werk komen. Minister Donner (Sociale 
Zaken) lichtte in een brief aan de Ka
mer kort toe waaraan gedacht wordt. 
Hierbij gaat het onder andere om het 
inbouwen van prikkels voor mensen 
in de WW om eerder een baan te ac

cepteren, maatregelen om ouderen 
en allochtonen beter naar werk te be
geleiden, ondersteuning van jonge ar
beidsgehandicapten om toch te kun
nen gaan werken, en brugbanen als 
opstap naar regulier werk.
Daarnaast wordt een commissie inge
steld die de komende maanden moet 
gaan onderzoeken welke aanvullen
de maatregelen er genomen kunnen 
worden om de participatie verder te 
verhogen. ‘Deze commissie krijgt een 
open opdracht mee om met goede 
voorstellen te komen die ervoor zor
gen dat er nog meer mensen aan de 
slag komen. Dit is heel belangrijk om
dat de doelstelling om meer mensen 
aan het werk te krijgen een belangrij
ke hoeksteen vormt van het kabinets
beleid’, aldus Van Geel.

‘Wildgroei reïntegratiebedrij- 
ven Wajong beperken’
Tweede Kamerlid Eddy van Hijum 
heeft in diverse overleggen met de 
minister van Sociale Zaken aandacht 
gevraagd voor de wildgroei aan reïn
tegratiebedrijven in Nederland. In de 
afgelopen járen is het aantal bedrijven 
dat zich richt op reïntegratie van uit
keringsgerechtigden explosief geste
gen tot meer dan achttienhonderd.

Van Hijum: ‘jaarlijks wordt ruim twee 
miljard euro besteed aan reïntegra
tie. Dat is ontzettend veel geld. Het 
UWV lijkt nauwelijks te controleren of 
dat geld wel goed terecht komt en of 
mensen inderdaad (blijvend) aan werk 
worden geholpen. Dat komt ook door
dat iedereen zomaar een reïntegratie- 
bedrijf kan opzetten, en grotendeels 
zonder resultaatverplichting gefinan
cierd wordt.’
Het Kamerlid heeft de minister ge
vraagd om strakkere regulering van 
de reïntegratiemarkt. ‘We stellen voor 
dat het UWV alleen nog contracten af
sluit met bedrijven die aantoonbaar 
goede resultaten boeken. Natuurlijk 
moet er in iedere regio voor elke doel
groep voldoende te kiezen zijn, maar 
niemand is gebaat bij achttienhon
derd reïntegratiebedrijven.’

j

CDA wil effectieve 
maatregelen tegen 
excessieve beloningen
Onlangs vond de behandeling van het 
belastingplan voor 2008 plaats. Na
mens het CDA pleitte kamerlid Jules 
Kortenhorst opnieuw voor een effec
tieve aanpak van excessieve belonin
gen en bonussen. Tijdens het debat 
bleek dat zowel de coalitiepartijen, 
als ook de staatssecretaris van Finan
ciën het betoog van het CDA voor al
ternatieve maatregelen ondersteun
de. Sinds de politieke beschouwingen 
heeft het CDA deze voorstellen naar 
voren gebracht, omdat de maatrege
len die het kabinet wilde nemen niet 
de échte excessen aanpakte.

Gesteund door PvdA en Christenunie 
vroeg Kortenhorst de staatssecre
taris om de beperking van de aftrek 
van pensioenpremies voor inkomens 
boven de 185.000 euro te vervangen 
door alternatieven zoals het zwaar
der belasten van gouden handdruk
ken en bonussen in het bedrijfsleven. 
De staatssecretaris zegde in het debat 
toe dat de pensioenmaatregel door 
het kabinet zal worden vervangen.
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Ook zegde de staatssecretaris toe dat 
het kabinet de invoering van een ho
gere belasting over huizen van meer 
dan één miljoen euro niet in een keer 
zal invoeren, maar de verhoging van 
het eigenwoningforfait over acht jaar 
spreidt, jules Kortenhorst is blij met 
die beslissing: 'Het is echt niet zo dat 
iedereen met een duur huis een ex
cessief inkomen heeft. We willen eco
nomisch succes niet afstraffen. Waar 
we wél wat aan willen doen, zijn bij
voorbeeld enorme bonussen die niet 
in verhouding staan tot prestaties. 
Daar moeten we maatregelen tegen 
nemen.’

Van Haersma Buma: 
'Verbied growshops’
De Tweede Kamer heeft afgelopen 
maand de begroting van het ministe
rie van justitie behandeld. Kamerlid 
Sybrand van Haersma Buma heeft 
tijdens die debatten aan de minis
ter gevraagd om de mogelijkheid te 
onderzoeken om growshops te verbie
den. ‘Meer en meer zijn de growshops 
de spil waar de illegale hennepteelt 
om draait. Wat het CDA betreft moe
ten ze daarom verboden worden’, zo 
zei Van Haersma Buma.
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Het kamerlid pleitte er ook voor om de 
bezwaarprocedure tussen taakstraf en 
celstraf af te schaffen. Een taakstraf 
kan omgezet worden in een celstraf 
op het moment dat de veroordeelde 
de straf niet uitvoert. Daar kan de ver
oordeelde echter wel bezwaar tegen 
indienen, wat de celstraf weer enkele 
maanden kan uitstellen. Van Haersma 
Buma: ‘Ik vind dat zo’n bezwaarpro
cedure alleen kan gelden in situaties 
van absolute overmacht. Maar anders 
moet iemand zijn straf gewoon uit
zitten. Hij is niet voor niets veroor
deeld.’

Werner: Steun voor beleids
programma kabinet, ondanks 
zorgen en twijfels
‘Met de economische wind in de rug 
is er ruimte om weer te investeren 
in de kwaliteit van de samenleving, 
de investeringsagenda waar ook in 
het verkiezingsprogramma van het 
CDA op is aangedrongen. Het kabi
net komt met een beleidsprogramma 
waar de CDA-fractie zich goed in kan 
vinden.’ Dit zei fractievoorzitter jos 
Werner tijdens de Algemene Politieke 
Beschouwingen in de Eerste Kamer 
medio oktober
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Werner voegde eraan toe dat 'de frac
tie het kabinetsbeleid steunt, maar op 
onderdelen zorgen en twijfels heeft 
over de effectiviteit van de veelheid 
van maatregelen voor de korte ter
mijn en de mindere aandacht voor de 
ontwikkelingen op langere termijn die 
vragen om heldere keuzes die wezen
lijk zijn voor de toekomst.’

Met deze langere termijnontwikke
lingen bedoelde Werner 'de globa
lisering en de zich snel wijzigende 
machtsverhoudingen in de wereld 
(...), de mondiale herverkaveling van 
de voortbrenging van goederen en 
diensten als gevolg van sterk en snel 
veranderende mondiale concurrentie
verhoudingen (...), de buitengewoon 
snelle en ingrijpende technologische 
ontwikkelingen (...), de voortgaande 
migratie van bevolkingsgroepen bin
nen Europa (...), het gevoel van velen 
over het afbrokkelen van symbolen 
van onze nationale en culturele iden
titeit (...), de vergrijzing (...) en de 
zorgwekkende veranderingen in het 
klimaat en aantasting van het milieu.’

Vervolgens ging de Werner in op een 
aantal beleidsterreinen. Hij zette 
vraagtekens bij het verhogen van het 
eigenwoningforfait en de inperking 
van de aftrekbaarheid van de pensi
oenpremies. 'Het eigenwoningforfait 
is nooit bedoeld geweest als inko
menspolitiek instrument.’ Over de 
beperking van de aftrekbaarheid van 
de pensioenpremies, zei hij: 'Op lange 
termijn levert de maatregel niets op, 
alleen een verschuiving in de tijd van 
de inning van de belasting, hetgeen 
uit het oogpunt van de vergrijzing 
eigenliik ongewenst is. De inbreuk op 
het systeem is administratief bewer
kelijk en wederom willekeurig bij het 
leggen van de grens. Hier lijkt toch 
echt sprake van symboolwetgeving.’

Online Lees meer op: www.cda.nl
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Met beleid Jan Kees de Jager

Belastingdienst ■ ■ ■

groener en eenvoudiger! i

Jan Kees de Jager is staatssecretaris van Financiën. Eind november werd 
zijn Belastingplan voor 2008 goedgekeurd door de Tweede Kamer.

Tekst MarjÄijn van der Stel Fotografie Dirk Hol

De jager: ‘Nederland moet het nu 
en in de toekomst steeds meer heb
ben van innovatie. Ondernemers zijn 
daarbij heel belangrijk en worden 
nog belangrijker. Vooral onderne
mers in het midden- en kleinbedrijf 
spelen een grote rol waar het gaat 
om innovaties. Zij kunnen innovaties 
namelijk snel ontwikkelen en in de 
praktijk brengen, en daar profiteren 
de grote, internationale bedrijven 
weer van.’

Innovatie
'Een van de manieren waarop ik in
novatief ondernemerschap wil bevor
deren is het uitbreiden van de WBSO 
(Wet Bevordering Speur- en Ontwik
kelingswerk). Dit is een laagdrem
pelige fiscale subsidie waarmee be
drijven meer mogelijkheden krijgen 
om hun Research & Development- 
activiteiten uit te kunnen breiden. 
Daarnaast wordt vanaf 2008 de zoge
naamde octrooibox - lager belasting
tarief over de winst die voortvloeit 
uit innovatie - toegankelijker voor 
MKB-bedrijven.

Een andere stimuleringsmaatregel is 
een verlaging van de vennootschaps
belasting. Ook deze regeling heeft 
vooral een positieve uitwerking op 
het MKB. De MKB-schijven in het be
lastingstelsel worden namelijk opge
rekt waardoor opnieuw het innova
tieve MKB profiteert.’

Vergroening
‘Het milieu is een van de grootste uit
dagingen van de toekomst. Op mon
diaal niveau gaat het dan om de kli
maatverandering, maar ook op nati
onaal niveau zijn er problemen. Denk 
maar eens aan roetuitstoot en smog, 
ik ben daarom een groot voorstander 
van vergroening van het belasting
stelsel: de milieukosten komen dan 
tot uitdrukking in de prijs. Ik ga daar
om een belasting op milieubelas
tende verpakkingen en vliegtickets 
invoeren. Op dit moment is vliegen 
vaak goedkoper dan de trein. Trein
kaartjes worden namelijk wel extra 
belast, terwijl kerosine nog steeds 
niet belast wordt.
Ik wil wel benadrukken dat ik mi
lieubelastend gedrag niet veroor
deel, het kabinet vindt het niet mo
reel fout. We stellen milieuvriende
lijk gedrag ook niet verplicht, maar 
belonen mensen die extra kosten 
maken om het milieu te sparen - bij
voorbeeld door een duurdere, mi
lieuvriendelijke auto aan te schaffen 
- wel met deze maatregelen.
Het geld dat deze extra belasting 
oplevert, gebruiken we vervolgens 
om de kosten op arbeid te verlagen. 
Met andere woorden: mensen hou
den aan het eind van de maand meer 
over op hun loonstrook. Als zij vervol
gens ook nog kiezen voor producten 
met weinig milieubelasting, houden 
ze netto meer over dan nu.’

Vereenvoudiging
'In de tien jaar dat ik ondernemer 
ben geweest heb ik veel te maken ge
had met ingewikkelde regelgeving. 
Nu, als staatssecretaris van Finan
ciën, zie ik dat aan de andere kant 
de Belastingdienst ook worstelt met 
complexe regels. Het is dus in ieders 
belang om de regelgeving te vereen
voudigen. Voor burgers, bedrijven en 
de overheid.

Het is in ieders 
belang om de 
regelgeving te 
vereenvoudigen'

Een concreet voorbeeld is het ver
eenvoudigen van wetgeving rondom 
de huurtoeslag. Nu is het vaak nog 
voor veel mensen erg ingewikkeld 
om deze toeslag aan te vragen, bij 
de Dienst Toeslagen is het tegelijker
tijd ingewikkeld om de aanvragen te 
verwerken. Het liefst zou ik ook de 
andere toeslagen, kinder-, kinderop
vang- en zorgtoeslag, op korte ter
mijn vereenvoudigen.’ 

‘Ik denk dat we toe moeten naar een 
minder verfijnd systeem van regelge
ving. We staan erom bekend dat on
ze regels zo complex zijn dat je bijna 
kunt spreken van "regels op maat
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voor iedere individuele burger”. Als 
we een einde willen maken aan de bu
reaucratie moeten we als kabinet onze 
rug recht houden en accepteren dat 
er minder uitzonderingen op de regel 
zijn, waar we geen aparte regels voor 
gaan maken.’

Gezonde overheidsfinanciën
'Veel mensen vragen zich af wanneer 
nu het beloofde zoet komt, omdat de 
lasten volgend jaar toch weer stijgen. 
Die zeven miljard lastenverzwaring 
wordt in de eerste plaats gespreid over 
de hele kabinetsperiode, dus tot 2011. 
In de tweede plaats wordt deze lasten

verzwaring helemaal veroorzaakt door 
de stijgende zorgkosten. Dat die kos
ten zo snel stijgen komt door de ver
grijzing, verbeterde technologieën en 
besluiten die in het verleden genomen 
zijn.

Daarnaast is het belangrijk om nu de 
staatsschuld te verkleinen. Door - op
nieuw - de vergrijzing zullen we over 
een aantal jaar hogere kosten hebben. 
Om ook in de toekomst gezonde over
heidsfinanciën te hebben, moeten we 
nu actie ondernemen, je moet het dak 
repareren als de zon schijnt, niet als 
het regent.’

‘Over de hele kabinetsperiode gaan al
le groepen huishoudens er echter wel 
op vooruit. Alleen volgend jaar nog 
niet.’

CDA
‘Ik heb me voordat ik staatssecretaris 
werd altijd vrijwillig ingezet voor de 
partij, eerst voor het CDjA, later voor 
het CDA. je volgt de politiek dan toch 
wat meer op afstand. Nu op het minis
terie van Financiën heb ik zelf de lei
ding. Het leuke is dat we hier bij vrij
wel alle beleidsterreinen betrokken 
zijn.’
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VROUW EN POLITIEK

A

Rianne Donders

Over loopbaandagen, vrou
welijke burgemeesters en 
het CDAV
Op 3 november jl. hadden we onze 
loopbaandag. Een (wat ons betreft 
te) geringe opkomst werd naar mijn 
idee volledig gecompenseerd door de 
kwaliteit van de dag zelf. Alle tijd en 
ruimte voor persoonlijke gesprekken, 
een mogelijkheid die je niet hebt met 
volle zalen. Een van de workshops van 
de dag was: ‘Hoe word je burgemees
ter?’. Zelf burgemeester van profes
sie (of moet ik zeggen; als manier van 
leven?) weet ik dat de weg naar het 
burgemeesterschap niet geplaveid is 
met rozenblaadjes, maar gewoon be
staat uit hard werken, liefde voor het 
openbaar bestuur, een sterk gestel, 
moed, relativeringsvermogen, incas
seringsvermogen, humor, en de wens 
je willen te ontwikkelen in de politiek. 
Dan is er de laatste, allermoeilijkste, 
stap: het schrijven van de sollicitatie
brief. En dan nog posten ook. Helaas, 
geen ‘te blonde’ constatering. Wij 
vrouwen vinden dat moeilijk. Niet de 
inhoud van de brief, maar de actie: 
zelf solliciteren. We zijn onderverte

genwoordigd in het ambt. En dat kan 
niet anders als er feitelijk te weinig 
vrouwelijke sollicitanten zijn. En dat 
terwijl er zoveel getalenteerde vrou
welijke wethouders of bestuurders 
zijn die zo in menig profiel voor een 
burgemeesterspost passen.
En toch, ik herinner me heel scherp 
mijn worsteling, met alle argumen
ten op een rijtje om het niét te doen. 
Mijn man was degene die zei; ‘Als je 
niet schrijft, dan houd je eeuwig spijt 
en zal er altijd de vraag blijven: Wat 
was er gebeurd als ik ... ? Er is maar 
één manier om erachter te komen, en 
dat is schrijven.' Het punt is dat je, 
behalve met je partner wellicht, over 
die worsteling ook niet graag praat. 
Met wie kun je dat immers? Niemand 
mag het weten, in je politieke achter
ban ga je niet zo snel zitten filosofe
ren of je wel zou moeten schrijven of 
niet. Als je wethouder bent, wordt 
dat nogal eens opgevat als ‘die wil 
weg’ en voor je het weet, is al je po
litieke daadkracht weggevloeid, om
dat je zonder dat je dat hebt bedoeld, 
op de stapel ‘afgeschreven’ bent be
land. Met mensen die niet willen dat 
je gaat, is het ook lastig sparren. Initi
atieven om dit gesprek te kunnen voe
ren zijn er overigens wel. De Commis
saris van de Koningin in Noord-Bra- 
bant, bijvoorbeeld, organiseert bijeen
komsten voor vrouwelijke bestuurders 
om vrouwen te bewegen door te zet
ten bij sollicitaties. Het is geen toeval 
dat een aantal van de bezoekers van 
die bijeenkomsten ondertussen burge
meester is. Een zetje hoeft niet groot 
te zijn. Ook onze minister van Binnen
landse Zaken heeft, kort na onze loop- 
baandag, Nederland laten weten dat 
ook zij gehecht is aan een toenemend 
aantal vrouwelijke burgemeesters.

Al die argumenten om niet te schrij
ven, kwamen overigens op de loop- 
baandag ook voorbij. Zolang ze in 
hoofden blijven zitten en niet worden 
uitgesproken, schiet je met argumen
ten weinig op. Dan zijn het molenste
nen en glazen drempels op je weg. 
Daarom is het CDAV ervan overtuigd 
dat wij, vanuit onze doelstelling, 
vrouwen kunnen helpen 
gaan op wegen die soms zo lastig zijn. 
Er wordt op u gewacht. Aarzel niet. 
We helpen u graag verder. En niet al
leen op loopbaandagen. Het hele jaar 
door, op weg naar een 50/50-verte- 
genwoordiging in alle bestuurlijke 
lagen. Lid worden van het CDAV kan 
het begin zijn. U moet het zelf weten. 
Maar wij zien u graag komen.

voort te

Rianne Donders
Voorzitter CDAV

De EVP en vrouwelijk 
ondernemerschap in Europa 
Binnen de Europese Volkspartij (EVP) 
bestaat een MKB-netwerk met een 
speciale werkgroep voor MKB-vrou- 
wen. De EVP en het CDA zijn sterk 
geworteld in het midden- en kleinbe
drijf, dus het is belangrijk ons hier
mee bezig te houden. Dat is hard no
dig, want het percentage zelfstandige 
ondernemers onder werkende vrou
wen in Nederland is met maar liefst 
2 procent afgenomen tussen 1995 en 
2004, tot ongeveer 9 procent. Voor 
mannelijke ondernemers is dit per
centage al járen stabiel op 13 procent

Meerwaarde
Het is hard nodig het ondernemer
schap voor vrouwen te promoten. 
Zelf ben ik opgegroeid in een onder- 
nemersgezin en heb een aantal járen
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VROUW EN POLITIEK I
in een familiebedrijf in het midden- 
en kleinbedrijf gewerkt, als directielid 
van een detailhandelsonderneming, 
dus ik voel me nauw betrokken bij 
dit thema. Meer vrouwelijke onder
nemers dragen ook bij aan de diver
siteit van het ondernemerschap en 
tot een ruimere keuzemogelijkheid 
uit aangeboden producten en dien
sten voor de consument. Zo zien we 
ook dat vrouwen bijvoorbeeld vaker 
een onderneming in de persoonlijke 
of zakelijke dienstverlening starten, 
vaker parttime ondernemen en klei
nere ondernemingen runnen. Goede 
kansen die extra belangrijk zijn in een 
tijd van een vergrijzende en afnemen
de beroepsbevolking. Vrouwelijke on
dernemers blijken bovendien succes
voller te zijn dan hun mannelijke col
lega's, zo blijkt uit onderzoek in op
dracht van MKB Nederland. Vrouwen 
bereiden zich doorgaans beter voor, 
nemen minder risico, doen beter on
derzoek naar de haalbaarheid van 
hun idee, en hebben meer kennis van 
de branche waarin ze ondernemen. 
Ze zijn ook vaak wat ouder (dus heb
ben meer werk- en levenservaring) en 
hebben vaker een persoonlijke band 
met werknemers en contacten.

Problemen
Uit Europese onderzoeken blijkt dat 
vrouwen in alle lidstaten tegen een 
aantal fundamentele problemen aan 
lopen bij het opstarten van een eigen 
bedrijf. Het gaat dan om een gebrek 
aan stimulans in het onderwijs, een 
gebrek aan voorlichting en moeilij
ke toegang tot ondernemersnetwer
ken. Daarom wordt aanbevolen om in 
de lidstaten, juist en vooral met het 
oog op vrouwelijke leerlingen, lessen 
in ondernemerschap op te nemen in 
nationale en regionale programma’s 
voor het basis- en voortgezet onder
wijs. Hiervoor is vorig jaar een Euro
pees actieplan gelanceerd. Met name 
de toegang tot financiële middelen 
weerhoudt veel vrouwen ervan een 
eigen onderneming op te starten. 
Soms heeft dit praktische oorzaken, 
maar vaker spelen vooroordelen een 
belangrijke rol. Zo zijn banken vaak 

terughoudend ten aanzien van de fi
nanciering van ondernemingen van 
vrouwen, omdat zij minder vertrou
wen hebben in de capaciteiten van 
vrouwen. En banken vinden het ver
strekken van kleine kredieten niet 
aantrekkelijk, omdat de kosten daar
van net zo hoog liggen als bij een 
groot krediet.

Oplossingen
De oplossing begint met meer ver
trouwen in ondernemerschap, in vak
manschap en in creativiteit van vrou
wen in het bijzonder. Er zijn in Europa 
goede voorbeelden van overheden en 
branche- en werkgeversorganisaties 
die door middel van voorlichting pro
beren vooroordelen weg te nemen en 
vertrouwen te vergroten. Ook heel 
concrete voorlichting richting banken 
en vrouwelijke (aspirant)ondernemers 
helpt kredietverstrekking te verbete
ren en vooral microkredieten gemak
kelijker te verstrekken. De Europese 
Commissie zal voor het gehele MKB 
voor de periode 2007-2013 meer dan 
één miljard uittrekken om de toegang 
tot financiële middelen te verbete
ren. Europa en de lidstaten moeten 
er bovendien zorg voor dragen dat 
het klimaat voor ondernemerschap 
verbetert. Zo is het terugdringen van 
de administratieve lasten een belang
rijke prioriteit van de EVP. Ook is het 
cruciaal dat meer en betere voor
waarden worden gerealiseerd om 
werk- en gezinsleven beter te combi
neren. Het betaalde zwangerschaps
verlof voor vrouwelijke ondernemers 
in Nederland is een stap in de goede 
richting. In de Commissie Vrouwen
rechten en Gelijke Behandeling van 
het Europees Parlement is het com
bineren van werk en gezin een regel
matig terugkerend thema. Voor ons, 
christendemocraten, is dat uitermate 
belangrijk, want de zorg voor het ge
zin, voor onze kinderen, mag niet in 
het gedrang komen.

Uitnodiging
De MKB-vrouwen van de EVP organi
seren begin volgend jaar een werk- 
lunch in het Europees Parlement, met 

als onderwerp: Improving access to 
financing for female entrepreneurs. 
De vicevoorzitter van de Europese In
vesteringsbank (EIB), Philippe de Fon
taine-Vive, zal spreken over de rol 
van de bank in de ondersteuning van 
(vrouwelijke) ondernemingen. Ook 
zal onze EVP-collega Angelika Niebler, 
voorzitter van de Commissie Industrie 
van het Europees Parlement, haar vi
sie op vrouwelijk ondernemerschap 
geven en haar ervaringen delen.

I
I

U bent van harte uitgenodigd om de 
werklunch bij te wonen op dinsdag 
22 januari 2008 vanaf 12.30 uur in 
het Europees Parlement in Brussel. 
De voertaal is Engels en de deelname 
is gratis. Aanmelden is noodzakelijk, 
want het aantal plaatsen is beperktI 
Stuur mij daarom een e-mailbericht. 
Dit kan via corien.wortmann@euro- 
parl.europa.eu

I
j
j

Corien Wortmann-Kool
lid Europees Parlement namens CDA/ 
EVP-EDfractie en voorzitter MKB-vrou- 
wen in het EVP-MKB-netwerk

De waterschapsverkiezingen 
komen eraan!
In 2008 zijn er in heel Nederland wa
terschapsverkiezingen. De eerste kans 
om ons doel ‘50 procent vrouwen in 
besturen in 20101’ te realiseren. Ge
zien het huidige percentage van on
geveer 20 procent vrouwen in water
schapsbesturen is er echter nog wel 
werk aan de winkel. Het CDAV heeft 
daarom naar alle provinciale afdelin
gen een brief gestuurd met de vol
gende tekst:
De provinciale besturen krijgen een 
nieuwe klus: het samenstellen van 
de lijsten voor de waterschapsverkie 
zingen. Natuurlijk is het van groot be
lang dat deze lijsten evenwichtig wor
den samengesteld. Immers, de tijd 
dat waterschappen echte mannenbe- 
sturen waren ligt ver achter ons. Als 
CDAV pleiten wij voor een gelijke ver
deling van mannen en vrouwen op 
de lijsten. We begrijpen dat dit geen 
sinecure is. Er moet kwaliteit gele
verd worden. Die kan onder meer »
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bereikt worden door een evenwich- 

tige verdeling van vrouwen en man 
nen op de lijst. Aangetoond is dat ge 
mengde besturen beter functioneren. 
Natuurlijk moeten alle kandidaten 
voldoende kennis hebben voor het ¡¡e 
sturen van een waterschap. Voorlich
tingsavonden, trainingen en het aan
bieden van coaching zijn middelen 
die kunnen helpen bij het werven van 
voldoende geschikte kandidaten.
Echter, ook de samenstelling van de 
vertrouwenscommissie is van belang. 
Ook die moet bestaan uit een evenre
dige verdeling van vrouwen en man
nen. Als CDAV zijn wij graag bereid u 
te helpen bij deze uitdaging. Samen 
met onze achterban van bijna 5000 
vrouwen. Ook de provinciale afdeling 
van het CDAV voelt zich hierbij be
trokken en wit helpen het doel, méér 
vrouwen in de waterschappen, te re
aliseren. Wij rekenen er dus op dat u 
ons doel onderschrijft en wij betrok
ken worden bij het proces.

Nieuwjaarsbijeenkomst CDAV
De jaarlijkse nieuwjaarsbijeenkomst

op zaterdag 5
januaii

1

1

I

(
I

I

De Regiegroep Builenland van het 
CDAV houdt zich bezig met de positie 
van vrouwen in internationaal per 
specTiet, mals het signatoren beliarti 
gen en ondersteunen van viouwenbe 
langen in internationaal verhand De 
regiegroep onderhoudt rwuwe ban 
den met dl tVP vrouwen neemt nar 
lilks tweemaal deel aan ontmoet in 
gen over en voor de ontwikkelir'g v.iri 
vrouwen, nnrlerhondt conldi.1 met de 
woordvoerders buitenlands beleid en 
ontwikkelingssamenwerking in Dun 
Haag en Brussel, en organist erf the 
mabiji’cnkomsfen De Regiegroep valt 
dinü onder het bestuur van de CDA 
Vrouwen en bestaal uit zeven leden

Ook op u, onze CDA Vrouwen, doen 
wij een beroep. Want zonder kandi
daten geen vrouwen in besturen! Wij 
vragen u daarom serieus over een 
kandidaatstelling na te denken. Wa
terschappen zijn interessante bestu
ren, die over de basisbehoeften van 
droge voeten gaan, maar ook over 
een goede waterkwaliteit, in sommi
ge provincies begint de kandidaatstel
ling al in januari. Dus let op!

I

I 
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De Regiegroep zoekt hij voorkeur 
nieuwe leden met

Betrokkenheid bi| 
Buitenlandse Zaken 
en Ontwikkethigssamenwerkiiig 
Kennrs en ervaring inzake ont 
wikkelingsprojetten cn processen 
van duurzame nntwikkr'iing, 
fnigt bekendheid met de 
ontwikkelingen in VN verband en 
de CSW (Commission on the 
Status of Women)

Wilt LI zelf geen kandidaat zijn, maar 
vindt u het wel belangrijk dat er meer 
vrouwen in de waterschappen ko 
men, probeer dan zo actief mogelijk 
er mee zorg voor te dragen dat het 
ook echt voor elkaar komt. Zorg dat 
u aanwezig bent op de vergaderin
gen waar beslist wordt. Zo kunnen 
we er samen voor zorgen dat er een 
begin wordt gemaakt om ons doel te 
bereiken I

(

r
r
i

l
r
r
\

Indien u zit h m net bovenstaande pro 
fiel herkent, en.'ol werk/dam bent 
(geweest) op het gebpd van vrouwen
ontwikkeling, en belangstelling hebt 
vooi gendcrvraagstukken m interna 
tionaal verband, wordt u verzocht te

Üc Rpoiegroep vergadert zes maal per 
laar op het COA Paiiiibureau in Den 
Haag U kunt reageren door een mir 
tivaticbrief en curririilum vitae te stu
ren naar Pauline Beernink p/a 
Buitenom iB, Postbus 30453 2500 GL, 
Den Haag of deze tp mailen via 
beerniiik idav(n>cda nl

Redactie l-lesUr M.)i| 11 »diiiim- Pcpmi-is Eindredactie ilest> r M.i.. Foto D.tk hm
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Wereldwijd

Democratie in Georgië
NIET TERUG BI) AF
Ondanks de grootschalige protesten tegen het bewind van president 
Michael Saakashvili, is van een omwenteling van het politieke systeem 
in Georgië geen sprake. Internationale steun aan de jonge democratie in 
Georgië blijft wel noodzakelijk.

Tekst Lotte ten Hoove Fotografie ANP

lü Talige protest tegen het bewind van Saakash

DOnositip-.
vember overrompelde zowel de regering als de

)e president riep de noodtoestand uit en sloot 
ions, terwijl hij met een beschuldigende vinger

T^^md wees. De oppositieleiders schrokken van wat 
ze in gang hadden gezet. Hoewel hun eisen zich aanvan
kelijk beperkten tot het vervroegen van de parlementaire

verkiezingen en het herzien van de kieswet riepen de beto
gers voor het parlementsgebouw al gauw om Saakashvi
li’s aftreden. Eenmaal van de schrik bekomen, zei Saakas
hvili toe de presidentiële verkiezingen te vervroegen naar 
januari 2008 en haastten alle partijen zich terug naar de 
onderhandelingstafel.

«f*

De verwachtingen waren hooggespannen toen Saakashvili 
vier jaar geleden na de Rozenrevolutie aantrad als president 
van Georgië. Hij werd in binnen- en buitenland beschouwd 
als de man die Georgië vooruit kon helpen na ruim tien jaar 
van schijndemocratie en wanbeleid onder Eduard Shevard
nadze. Met hulp van het Westen moest Saakashvili de de
mocratische rechtsstaat, waarvoor de formele basis al was 
gelegd door de Constitutie van 1995, gestalte gaan geven. 
Zijn regering zag zich voor drie hoofdtaken gesteld: de afval
lige regio’s moesten teruggebracht worden onder het cen
trale gezag van Tblisi; de stagnerende economie moest uit 
het slop worden getrokken; en de democratische instituties 
moesten aan legitimiteit en effectiviteit winnen.

■

i

rj

Gemengd beeld
De democratische hervormingen die sinds de Rozenrevolu
tie zijn doorgevoerd, laten een gemengd beeld zien. In zijn 
strijd tegen de corruptie heeft Saakashvili grote successen 
geboekt. Salarisverhogingen, een inkrimping van de bureau
cratie, versterkte opsporings- en vervolgingscapaciteiten, en 
een herziening van de belastingwet hebben hieraan bijge
dragen. De keerzijde van dit succes is echter dat het harde 
anti-corruptiebeleid van de regering volgens velen nogal 
eens leidt tot een veronachtzaming van politieke en burger
rechten. Toch groeit het vertrouwen van de bevolking in »
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President Mikhail Saakashvili van Georgië

» de overheid langzaam. Hoewel nog steeds ontoereikend 
en allerminst vrij van corruptie winnen de overheidsdiensten 
sinds 2004 langzaam aan effectiviteit en legitimiteit.

Ter versterking van het meerpartijenstelsel nam het parle
ment in mei 200? een wet aan die de staatssubsidie voor de 
politieke partijen regelt en anonieme sponsoring verbiedt.

Voor een consolidatie van de democratie is het noodzaketijk 
de machtsconcentratie rondom de regeringspartij terug te 
dringen en het meerpartijenstelsel verder te institutionali
seren. Tot op heden ontbreekt het in Georgië aan een dui
delijke scheiding der machten: Saakashvili’s politieke vrien
den hebben niet alleen de uitvoerende macht in handen, 
zij vertegenwoordigen ook de absolute meerderheid in het 
parlement en domineren de rechtsprekende macht. De oppo
sitiepartijen zijn te zwak en te verdeeld om een tegenwicht 
te kunnen bieden. Zij willen nu af van het meerderheidsstel- 
sel waardoor kleine partijen de facto slechts meedingen naar 
tweederde van de zetels in het parlement. En ze verzetten 
zich tegen de vermeende politieke inmenging van Saakash
vili in de rechtspraak. Over een verlaging van de kiesdrem
pel van zeven naar vijf procent en over een evenwichtiger 
samenstelling van de kiescommissie lijkt inmiddels overeen
stemming bereikt te zijn met de regeringspartij.

Voor de opbouw van sterke en stabiele democratische insti
tuties, waaronder politieke partijen, blijft de door Saakash
vili herwonnen internationale steun hard nodig. Georgië zal 
die steun niet op het spel willen zetten. De recente politieke 
crisis was een klap in het gezicht van iedereen die de demo
cratie in Georgië vooruit wil helpen. Maar Georgië is niet 
terug bij af. De partijen zitten alweer om de tafel en zoeken 
naar een compromis. In het komende verkiezingsjaar zal Ge
orgië zich met vrije en eerlijke verkiezingen opnieuw willen 
bewijzen. De politiek leiders realiseren zich dat de tijd van re
voluties voorbij is. ■

Lotte ten Hoove is beleidsmedewerker bij het NIMD. Het 
NIMD heeft vorig jaar een boek over Georgië laten verschij
nen: 'The political landscape of Georgia. Political parties, 
achievements, challenges and prospects' van Ghia Nodia 
and Alvaro Pinto Scholtbach (Eburon, 2006).

Het Georgische meerpartijensysteem staat nog in de kin
derschoenen. De partijen zijn organisatorisch zwak, te veel 
gericht op de zeggingskracht van personen in plaats van par
tijprogramma’s, en te weinig geworteld in de samenleving. 
Er is bovendien nog steeds een gebrek aan constructieve sa
menwerking tussen regering en oppositie.

Belangrijke stappen zijn in de afgelopen járen echter gezet. 
Alle partijen zijn zich bewust van de noodzaak met elkaar in 
dialoog te treden en hun partijorganisaties te versterken. Dit 
bleek uit de studie die het Nederlands Instituut voor Meer- 
partijendemocratie (NIMD), waarin ook het CDA participeert, 
samen met de zes in het parlement vertegenwoordigde 
Georgische politieke partijen heeft verricht.

Sinds 2006 werkt het NIMD samen met de zes in het parlement 
vertegenwoordigde partijen. Deze partijen hebben in de aanloop naar 
de verkiezingen van 2008 een start gemaakt met het schrijven van 
hun partijprogramma’s. Het NIMD en het Instituut voor Publiek en 
Politiek speelden hierin een ondersteunende rol: ze hebben de parti
jen aangespoord om antwoorden te formuleren op een groot aantal 
politieke stellingen. Volgend jaar zal op basis van de uitkomsten naar 
alle waarschijnlijkheid een nationale Georgische Stemwijzer worden 
ontwikkeld. Daarnaast leidt het NIMD, in samenwerking met het 
Steenkamp Instituut, sinds december 2006 een groep partijkaderleden 
op tot trainer. Zij zullen de komende járen hun partijleden trainen in 
ondermeer onderhandelings- en debattechnieken.
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Van de agenda

Familiedag groot succes!
Een groot succes! Dat was de CDA 
Familiedag, op zaterdag 13 oktober, in 
Diergaarde Blijdorp te Rotterdam. De 
zon scheen en honderden CDA-leden 
waren met hun gezin naar de dieren
tuin gekomen om daar samen met 
andere CDA-leden en vele bewinds
personen en kamerleden een heerlijke 
dag te hebben. Indien men dat wilde, 
kon men met bewindspersonen en 
Kamerleden spreken, maar vele geno
ten gewoon van een ‘dagje uit’!
Na afloop zei Peter van Heeswijk: 
‘Met heel veel plezier kijk ik terug 
op een zeer geslaagde Familiedag in 
Diergaarde Blijdorp in Rotterdam. 
Mede dankzij het prachtige weer - er 
scheen een heerlijk herfstzonnetje 
-, de vele goedgehumeurde CDA-poli- 
tici en gewone leden met kinderen 
en last but not least de inzet van een 
groot aantal medewerkers van het 
CDA Partijbureau voor en tijdens is de 
Familiedag een groot succes gewor
den. Diverse media hebben zich in zeer 
positieve bewoordingen uitgelaten 
over deze Familiedag, en terecht. Zo’n 
dag is zeker voor herhaling vatbaar.’

Basisgroep Sociale Zekerheid 
viert jubileum met conferentie
Zaterdag 27 oktober jl. vierde de 
Basisgroep Sociale Zekerheid haar 
twintigjarig bestaan met een confe
rentie, getiteld ‘Sociaal ... wanneer?’ 
te Utrecht. Dagvoorzitter was Tineke 
Lodders-Elfferich, in het middagdeel 
ondersteund door Lucas Bolsius, wet
houder te Rotterdam. Op de confe
rentie spraken behalve Arend Jansen, 
voorzitter van de basisgroep, minis
ter-president Jan Peter Balkenende en 
partijvoorzitter Peter van Heeswijk. 
Zij vormden ook het panel, dat 's mid
dags op enkele stellingen betreffende 
sociale zekerheid reageerde. Naaraan- 
leiding van een van de vijf stellingen 
van die middag heeft de basisgroep 
op het najaarscongres van het CDA, 
op 10 november jl., in Utrecht, een 
resolutie over de ‘reparatie’ van de

Kinderen mochten verkleed naar de CDA Familiedag in Blijdorp komen

koopkracht van de minima ingediend. 
Arend Jansen betreurt het dat deze 
resolutie is verworpen, maar begrijpt 
wel hoe dat heeft kunnen gebeuren. 
Hij is wel ‘uitermate tevreden over 
het geslaagde jubileum'. Zowel het 
aantal deelnemers aan de conferen
tie, als het verloop van de conferentie, 

Panel Basisgroep Sociale Zekerheid; Peter van Heeswijk, Arend lansen en )an Peter Balkenende

overtrof zijn verwachtingen. Volgens 
hem heeft de basisgroep nog altijd 
bestaansrecht, omdat mensen met de 
minste financiële weerstand nog altijd 
te lijden hebben onder de nog altijd 
voortschrijdende marktwerking.
Jansen had ooit het idee dat de basis
groep zich na verloop van tijd zou >>
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» kunnen opheffen. Nu is hij daar min
der zeker van, omdat de Nederlandse 
economie steeds meer trekken ver
toont van het Angelsaksische model, 
waarin minder aandacht is voor soci
ale zekerheid. Volgens Jansen zou de 
overheid de marktwerking moeten 
reguleren. Dat gebeurt nog altijd te 
weinig, aldus de voorzitter van de 
basisgroep.

In januari verschijnt de verslagbundel 
van de conferentie, met daarin onder
meer de toespraken van Arend jansen. 
Peter van Heeswijk en jan Peter 
Balkenende

Premier op bezoek bij Evangelische 
Broedergemeente
Op zondag 25 november ging premier 
Balkenende ter kerke in de Koningskerk 
in Amsterdam (Watergraafsmeer). Hij 
bracht een bezoek aan de Evangelische 
Broedergemeente, op uitnodiging van 
Tweede Kamerlid Kathleen Ferrier. De 
premier wilde juist op deze dag, de 
Onafhankelijkheidsdag van Suriname, 
de dienst in deze kerk meemaken. 
Suriname werd op 25 november 1975 
staatkundig onafhankelijk van het 
Koninkrijk der Nederlanden.
In de dienst traden twee koren op en 
er werd gezongen in het Nederlands, 
Engels, Surinaams, Russisch, Duits en 
Antilliaans. Dominee Polanen, voor
ganger van de gemeente, sprak in zijn 
preek over het uitzien naar de weder
komst van Christus. 'Sta klaar, doe je 
gordel om en houd de lampen bran
dend, en wees als knechten die hun 
heer opwachten wanneer hij terug
keert van een bruiloft, zodat ze direct 
voor hem opendoen wanneer hij aan
klopt.’ (Lucas 12).

Premier Balkenende sprak in zijn toe
spraak in de kerk over de belangrijke 
rol van gemeenschappen gebaseerd 
op geloofswaarden. Hij benadruk
te in zijn toespraak dat hij zich in 
Suriname gerealiseerd heeft hoeveel 
Nederland kan leren van Suriname en 
de Surinamers. Zeker voor wat betreft 
het samenleven van mensen met 
verschillende culturele en religieuze 

achtergronden. De premier haalde 
tijdens zijn toespraak ook de woorden 
van Martin Luther King ‘We are all 
Gods children’ aan, om het belang van 
samenwerking, omzien naar elkaar, 
binding enzovoort te onderstrepen. 
Het bezoek van de premier maakte 
deel uit van een reeks bezoeken die 
CDA-politici, -bewindslieden, -kamer
leden en lokale bestuurders brachten 
aan migrantenkerken in de verschil
lende steden van ons. Deze bezoeken 
staan niet op zichzelf. Er wordt vanuit 
de partij hard gewerkt aan effectieve 
manieren om de contacten met deze 
vitale gemeenschappen te versterken.

Lees meer op: www.cda.nl

Verenigingsnieuws

Nieuw handboek voor 
afdelingsbestuurders
In 2005 is de Partijwijzer voor afde
lingen voor het laatst geactualiseerd. 
Het is daarom tijd voor een nieuwe 
editie. Binnen het Partijbureau wordt 
momenteel gewerkt aan een nieuw 
handboek voor afdelingsbestuurders, 
die de oude Partijwijzer zal vervangen. 
In het nieuwe handboek treft u aller
lei nuttige informatie, tips en advie
zen ter ondersteuning bij het lokale 
bestuurswerk aan.

Heeft u zelf suggesties voor het nieu
we handboek, dan ontvangen we die 
graag per e-mail. U kunt uw bijdragen 
mailen naar Relus Breeuwsma, staf
medewerker Partijontwikkeling, via: 
breeuwsma@cda.nl.

Het CDA op radio ...:

Dinsdag 25 december, Radio 5
19.50 - 20.00 uur
Dinsdag 8 januari. Radio 5
19.50 - 20.00 uur
Dinsdag 22 januari. Radio 5
19.50-20.00  uur
Dinsdag5februari. Radios
19.50-20.00  uur
Dinsdag ig februari, Radio 5
19.50 - 20.00 uur

... en televisie:

Donderdag 20 december, Nederland 1
17.50-17.53  uur
Maandag 7 januari, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Dinsdag 15 januari, Nederland 1
17.50 -17.53 uur
Maandag 21 januari, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Zondag 27 januari, Nederland 1
17.50-17.53  uur
Maandag 4februari, Nederland 2
21.48 - 21.51 uur
Donderdag 7februari, Nederland 1
17.50-17.53  uur

Debat over armoedebeleid in de 
lokale praktijk
Het CDA start in samenwerking met 
de CDA-bestuurdersvereniging in 2008 
een debat over het armoedebeleid. De 
door de partijbestuur ingestelde par- 
tijbrede werkgroep Inkomensbeleid 
onder leiding van Frank Kerckhaert zat 
het debat stimuleren en van praktisch 
informatie voorzien.
Doel van het debat is te bezien hoe 
armoedebeleid in met name de lokale 
praktijk uitwerkt. Hoe is de situatie, 
welke ontwikkelingen zijn te onder
kennen en te verwachten en welke 
aangrijpingspunten voor actief han
delen komen naar voren? Het debat 
is bedoeld voor raadsleden en wet
houders, maar ook voor ervarings
deskundigen, betrokken organisaties 
en andere geïnteresseerden. Ook de 
provinciale en landelijke invalshoek 
mag uiteraard niet ontbreken.
Aan dediscussie ligt het in 2007 versche
nen rapport van het Wetenschappelijk 
Instituut over armoedebeleid ten 
grondslag. Dit rapport heeft als titel 
Participeren naar vermogen; een stu
die naar het voorkomen van armoede. 
Het rapport van het Wl is te bestellen 
bij het landelijk partijbureau.
De Gemeentelijke Afdelingen en 
afdelingen van de CDA-bestuurders
vereniging ontvangen binnenkort 
een publiekssamenvatting van het 
rapport, voorbeeldstellingen voor 
het debat en tips voor en hulp bij 
de organisatorische vormgeving van
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de debatten. Vanuit de werkgroep 
Inkomensbeleid zijn ook deskundige 
sprekers beschikbaar.
Kortom, het debat in het CDA kan ook 
op dit terrein geïntensiveerd worden 
Meer informatie treft u vanaf medio 
januari 2008 aan op de website www. 
cda.nl/armoedebeleid.

Win het boek De eenzame fietser 
over Dries van Agt

/U kunt nu een door Van Agt gesig- 
/ neerde versie van het boek De eenza

me fietser winnen door uw leukste of 
mooiste herinnering aan of anekdote 
over Dries van Agt naar cda@cda.nl 
(o.v.v. Dries van Agt) te sturen. Ed Kos
ter, de schrijver van het boek, beoor
deelt de inzendingen.

De auteur, Haarlemmermeerse CDA- 
fractievoorzitter, sprak afgelopen já
ren met tientallen voormalige amb
tenaren, journalisten en politici over 
Dries van Agt. Het heeft geleid tot een 
bundel met tal van anekdotes over de 
oud-premier en voormalige minister 
van justitie die bij leven al een feno
meen blijkt.

Meldt u aan vóór 5 januariI
U ontvangt dan een bevestiging, te
vens toegangsbewijs, rond 9 januari. 
Beschikt u niet over een computer, 
dan kunt u zich aanmelden per post. 
Stuur uw adresgegevens naar het 
CDA, afdeling evenementen. Postbus 
30453, 2500 GL Den Haag.

CDA Debattoernooi
Op zaterdag 26 januari vindt op het 
Partijbureau in Den Haag het CDA De
battoernooi plaats, leder CDA-lid kan 
en mag meedoen. De meest effectieve 
manier om te leren debatteren is door 
deel te nemen aan een debattoer
nooi. In korte tijd krijgt u de gelegen
heid veel debatervaring op te doen. U 
leert hoe u moet debatteren om het 
debat te winnen door het publiek/de 
jury te overtuigen. Tijdens het toer
nooi krijgt u van de technische debat- 
jury deskundige feedback en de gele
genheid de tips direct in een volgende 
ronde toe te passen. De jury 'CDA-ge- 
dachtegoed' jureert apart op de ver
woording van het CDA-gedachtegoed 
en geeft feedback op het CDA-gehalte 
van uw bijdrage in het debat.

Personalia

Op zaterdag 20 oktober is Harm wan 
der Meulen overleden op 81-jarige 
leeftijd. Van der Meulen was Eerste 
Kamerlid voor het CDA van 1986 tot 
1995. Eerder, van 1978 tot 1986, was 
hij voorzitter van het CNV.

Op dinsdag 30 oktober is Teun
Tolman op 83-jarige leeftijd overle
den. Teun Tolman was lange tijd lid 
van de Tweede Kamer en vervolgens 
lid van het Europees Parlement. Daar
na was hij jarenlang voorzitter van de 
Europese Landbouwcommissie.

Maria Martens, voorzitter van de CDA- 
delegatie in het Europees Parlement, 
heeft the Parliament Magazine Eu
ropean Award voor Ontwikkelingssa
menwerking gekregen. De awards zijn 
ingesteld door The Parliament Maga
zine, een gerenommeerd tweemaan
delijks tijdschrift over het Europese 
politieke leven. Maria Martens kan 
zich een jaar lang Europarlementari
ër van het jaar voor Ontwikkelingssa
menwerking noemen.

Op de agenda

Nieuwjaarsbijeenkomst
Op zaterdag 12 januari vindt in het 
Provinciehuis van Overijssel, Lutten- 
bergstraat 2 te Zwolle, tussen 14.00 
en 17.00 uur de Nieuwjaarsbijeen
komst van het CDA plaats. Het provin
ciehuis is met het openbaar vervoer 
en ook met de auto goed bereikbaar. 
Sprekers zijn minister-president jan 
Peter Balkenende, Commissaris van 
de Koningin Geert jansen, partij
voorzitter Peter van Heeswijk en de 
voorzitter van de Provinviale Afdeling 
Overijssel jos Houben. Er is volop ge
legenheid om contact met hen en de 
andere deelnemers te leggen. De toe
gang is gratis. Wel is vooraf aanmel
den verplicht, via: evenementen@ 
cda.nl. Graag ook de naam en adres
gegevens van uw eventuele introducé 
doorgeven.

Speciaal ter voorbereiding op het 
CDA-debattoernooi wordt er op zater
dag 19 januari 2008 in Utrecht een 
Masterclass Debatteren (Oxforddebat) 
georganiseerd voor beginners en er
varen debaters.

Wilt u meer informatie of wilt u zich 
aanmelden, kijk dan op: www.tda.nl/si

Rondje CDA met minister Ab Klink 
Op donderdag 31 januari spreekt mi
nister Ab Klink (Volksgezondheid, Wel
zijn en Sport) tijdens het Rondje CDA 
in Pulchri Studio, Lange Voorhout 34 
te Den Haag.
Onderwerp is de toekomst van de ge
zondheidszorg. Na zijn toespraak is er 
gelegenheid tot het stellen van vra
gen. Tijd: 17.30 -18.30 uur. Iedereen 
is welkom I

Partijbestuur.

Kees Koedijk is op het Partijcongres 
van 10 november jl. tot lid van het 
Partijbestuur. Hij wordt penning
meester van het Dagelijks Bestuur en 
Partijbestuur.

De benoeming van Cees Veerman / 
tot voorzitter van het Wetenschap- 1 
pelijk Instituut voor het CDA is door 
het Partijcongres op 10 november jl. 
bekrachtigd.

Hans Janssen uit Berkel-Enschot is tot 
voorzitter van CDA Brabant verkozen.

Lees meer op: www.cda.ni/hettijdschrift
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Er is behoorlijk gedebatteerd tijdens het najaarscongres van het CDA. 
En volgend jaar zal er naar verwachting nog meer gedebatteerd gaan 
worden, als het aan partijvoorzitter Peter van Heeswijk ligt.

Tekst Michael Schnackers Fotografie Dirk Hol

Op Partijcongressen staan de leden centraal. Dat zei 
partijvoorzitter Peter van Heeswijk in zijn welkomst
woord gerii nt tot de deelnemers aan het najaarscongres in 

het Beatrfxtheater te Utrecht. En omdat de leden centraal 
staan, werd er ook veel tijd en aandacht geschonken aan 
hun opvattingen over onder meer het jeugd- en gezinsbe
leid, de missie in Afghanistan en het ontslagrecht, zowel in 
de verschillende deelsessies, over onder meer Afghanistan 
en actuele politiek, als plenair in de theaterzaal. Voor het 
congres waren maar liefst zesentwintig resoluties inge
diend, die volgens het programma in tweeëneenhalf uur 
dienden te worden behandeld, en dat lukte, 'ondanks' 
dat er bij de resoluties over het hoger onderwijs en het 
ontslagrecht langer werd 'stilgestaan’ en de aanwezige 

leden volop de gelegenheid kregen om hun mening te 
geven over deze onderwerpen en de ingediende resoluties. 
Onder leiding van Henk Bleker, secretaris van het Dagelijks 
Bestuur, werd er ordelijk gedebatteerd, en indien nodig of 
gewenst werd er over de resoluties gestemd. Een meerder
heid van de resoluties werd aangenomen, maar de resolu
ties over het hoger onderwijs en het ontslagrecht werden 
uiteindelijk na relatief uitgebreide debatten, waarin ieder
een die wat wilde zeggen, ook daadwerkelijk zijn mening 
kwijt kon, per stemming verworpen. Het congres wilde 
minister van Sociale Zaken Piet Hein Donner niet belasten 
met een uitspraak die zijn onderhandelingen met de PvdA 
en Christenunie over versoepeling van het ontslagrecht 
zou kunnen bemoeilijken.
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Resolutie over woningmarkt
Tot de resoluties die zijn aangenomen behoort ook een 
resolutie van het. CDJA en de Gemeentelijke Afdelingen 
Utrecht en Almere, over ‘de vergeten woningmarkt’. 
De resolutie is aangenomen tegen de zin van het Dagelijks 
Bestuur in en roept het Partijbestuur op, om als onderdeel 
van een partijbrede discussie een adviescommissie, ver
gelijkbaar met eerdere commissies voor duurzaamheid en 
innovaties, in te stellen, die de partij adviseert en voorstel
len doet voor een toekomstig volkshuisvestingsbeleid dat 
recht doet aan de christendemocratische beginselen. Deze 
commissie moet onafhankelijk zijn en de volle breedte van 
de partij moet hierin vertegenwoordigd zijn. De commissie 
moet onder meer kijken naar de mogelijkheden van een in
tegraal woonlastenbeleid en naar de spreiding van verant
woordelijkheden tussen overheden en tussen de overheid 
en de samenleving op dit beleidsterrein. Tot slot moet deze 
commissie uiterlijk eind 2008 haar rapport presenteren. 
Parallel aan de deelsessies en voor de behandeling van de 
resoluties - in de ochtend - vond het zogenoemde huishou
delijk deel plaats. Daarin zijn onder meer de begrotingen 
van het CDA en de gelieerde organisaties vastgesteld dan 
wel goedgekeurd. Verder vond de verkiezing van prof. dr. 
Kees Koedijk als vrijgekozen lid van het Partijbestuur plaats. 
Hij wordt de nieuwe penningmeester in het Dagelijks Be
stuur. De benoeming van oud-minister van Landbouw, Na
tuur en Voedselveiligheid Cees Veerman tot voorzitter van 
het Wetenschappelijk Instituut voor het CDA werd door het 
Congres bekrachtigd.

‘Veiligheid, vertrouwen en verantwoordelijkheid’
Na de lunch, in het middagdeel, hielden zowel Peter van 
Heeswijk, als fractievoorzitter Pieter van Geel en politiek 
leider jan Peter Balkenende een toespraak. Daarnaast werd 
er in de vorm van een vraaggesprek onder leiding van DB- 
lid Brigite van Haaften aandacht besteed aan jeugd- en ge
zinsbeleid. Hiertoe werden Tweede Kamerlid Mirjam Sterk 
en Inge Vervotte, oud-minister van Welzijn, Volksgezond
heid en Gezin in Vlaanderen, op het podium uitgenodigd. 
Brigite van Haaften vatte de houding van het CDA op dit 
beleidsterrein ais volgt samen: 'Het CDA is voor “veiligheid, 
vertrouwen en verantwoordelijkheid”.’
De muzikale intermezzo’s tussen de verschillende onderde
len van het middagprogramma werden verzorgd door het 
koor Dekoor, de winnaar van EO Korenslag 2007. Hun op
tredens kenmerkten zich door swingende nummers, die ten 
gehore werden gebracht, en een aantrekkelijke choreogra
fie. Na afloop van het Congres, tijdens de borrel kreeg jan- 
Peter Balkenende een cd van Dekoor aangeboden door een 
van de koorleden. ■

De toespraken van Peter van Heeswijk, Pieter van Geel en jan Peter 

Balkenende kunt u donwloaden op

Hier kunt u ook zien welke resoluties allemaal zijn aangenomen.

ften Foto 1 Het congres steunt Donners plannen rondom 
het ontslagrecht Foto 2 Een peperkoek voor wie een gezinslid CDA-lid 
maakt Foto 3 DeKoor, de winnaar van Korenslag Foto 4 Hans van den 
Broek en Maxime Verhagen
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De boodschap van het
Evangelie is radicaal
Kardinaal Simonis is op 8 december met emiritaat gegaan.
Theo Brinkel sprak met hem over de politiek van de laatste decennia 
en over de contacten met het CDA.

Tekst Theo Brinkel Fotografie Dirk Hol

medio december geopereerd worden aan mijn 
^^^^^^^Hyorige week had ik een bisschop uit Rwanda

Ik vroeg hem of zo’n operatie in zijn land ook 
^^mogenjRs. Weet u wat hij zei? |e kunt in Rwanda - een 

tand met zeven miljoen inwoners - nergens aan je heup 
geopereerd worden. Alleen de rijken kunnen voor een 
operatie naar Nairobi in Kenia gaan. De mensen die zo’n 
operatie niet kunnen betalen groeien krom of ze gaan 
eraan dood. Met Kerstmis vieren wij dat God zelf mens is 
geworden en volstrekt solidair is met ons. Bij solidariteit 
denk ik aan Afrika en aan de onvoorstelbare nood waar 
velen in verkeren.'

Dat is, zoals hij het zelf noemt, ‘de preek’ die Adrianus 
Kardinaal Simonis, aartsbisschop van Utrecht, In het licht 
van het naderend Kerstfeest aan het CDA wil meegeven. 
Kardinaal Simonis, sinds 1983 aartsbisschop van Utrecht 
en sinds 1985 kardinaal, heeft als voorzitter van de Neder
landse Bisschoppenconferentie heel wat keren met het CDA 
gesproken.

Kardinaal Simonis: ‘Ik heb veel contact gehad met de pre
miers en met ministers van het CDA. Met Piet Steenkamp, 
Dries van Agt, Ruud Lubbers en met de huidige premier 
Balkenende. Veel onderwerpen zijn daarbij aan de orde ge
komen. Wat mij het meest aan het hart ging waren abor
tus, euthanasie, vluchtelingenbeleid, homohuwelijk en 
gezinsbeleid. Het CDA heeft een christelijke inspiratiebron, 
maar de bisschoppenconferentie heeft zich nooit vereenzel
vigd met het CDA. Wij spreken ook met andere partijen. De 
Boodschap van het Evangelie is radicaal. De politiek moet 
daarentegen altijd compromissen sluiten. Ook het CDA. Ik 
zou dat niet kunnen. Ik heb er wel begrip voor, als het maar 

tot doel heeft bepaalde situaties te verbeteren en niet te 
verslechteren. Ik denk wel bij mezelf: ik ben blij dat ik geen 
politicus ben. Wat ik ervaar bij het CDA is, dat wij als chris
tenen een vanzelfsprekende gemeenschappelijke basis 
hebben van waaruit wij denken. Maar ik moet eerlijk 
zeggen dat over bepaalde punten, zoals het asielbeleid, 
weer beter met de PvdA kunt praten.’

De kardinaal vindt contacten met de politiek belangrijk, 
maar heeft er nooit te hoge verwachtingen van gehad. 
‘Het enige gezag dat we hebben is de kracht van onze argu
menten. Van thema’s als abortus en euthanasie lijkt weinig 
doorwerking te melden. Wel heb je als bisschop of kardi
naal het voordeel, dat als je de minister wilt spreken over 
een bepaald onderwerp een afspraak meestal snel gemaakt 
is. In die contacten laat ik mij op een geweldige manier vor
men door de katholieke sociale leer. Het denken over het 
bonum commune, het gemeenschappelijke goed, of 
algemeen welzijn, is de bodem waar wij allemaal op staan: 
verantwoordelijkheid, solidariteit en subsidiariteit. Subsidi
ariteit betekent dat je aan lagere organen overlaat wat zij 
vanuit hun mogelijkheden en verantwoordelijkheid waar 
kunnen maken. De overheid moet structuren scheppen 
waarin die verantwoordelijkheid kan worden waargemaakt. 
Er zijn ook mensen die dat gewoonweg niet kunnen. 
Daar moet de overheid te hulp schieten.’

Levende God
jongeren zijn belangrijk voor de kardinaal: ‘Het is ook een 
verantwoordelijkheid van de overheid om menswaardige 
vorming voor jongeren mogelijk te maken. Ik denk aan 
roken, alcohol en drugs. Ik heb grote moeite met het ge
doogbeleid. Als het enerzijds verboden is, maar toch ergens
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weer wel mag. En dan praat ik nog niet eens over de hele 
seksindustrie ’s avonds na elf uur op de televisie. Alsof het 
de meest normale zaak is. Ik begrijp er niets van. Er zit een 
enorme schizofrenie achter. Vanuit liberale kringen hoor je 
dat de staat geen zedenmeester is. Maar met het anti-rook 
beleid moeten ze toegeven dat dat wel het geval is. Alleen 
maar goed. Als de staat dat niet deed, kwam het er nooit 
van. Dat geldt voor andere terreinen ook, zoals abortus. Ik 
pleit voor de volstrekte uniciteit van ieder mensenleven. 
God is geen God van doden, maar van levenden.’

Integratie
Nederland heeft nu een coalitie waar twee christelijke par
tijen deel van uitmaken, het CDA en de Christenunie.
De kardinaal vertelt welke verwachtingen hij daarvan 
heeft; 'Bonum commune, verantwoordelijkheid, solidari
teit zijn belangrijke waarden. Ook niet-christenen hebben 
waarden en normen. Maar christenen zullen ze veranke
ren in een transcendente bron, in God. Het is lovenswaar- 
dig dat premier Balkenende het waarden- en normendebat 
heeft aangezwengeld. De kerk levert haar bijdrage. In feite 
worden iedere zondag in iedere preek waarden en normen 
verkondigd. Dat heeft ook publieke betekenis. Maar geloof 
moet nog meer de straat op. Godsdienst moet niet worden 
teruggedrongen naar de privésfeer. Dat is een aantasting 
van wat religie is. Dat geldt ook voor de omgang met de 
islam. Als we de islam teveel stigmatiseren wordt funda
mentalisme juist bevorderd. De kerk heeft zich op verschil
lende manieren geúit over de rol van de islam in de samen
leving. We hebben een belangrijke nota uitgegeven naar 
aanleiding van de moord op Theo van Gogh. Daarin staan 
integratie en vreedzame coëxistentie centraal.’

■

Kerken worden niet altijd gehoord in de discussie over in
tegratie. Kardinaal Simonis: ‘Veel mensen zijn helaas on
kerkelijk geworden. Daardoor raken ze ook niet meer op 
de hoogte van wat de kerk te bieden heeft. We moeten de 
onbekendheid doorbreken door in onze prediking en pu
bliek spreken weer veel meer in te gaan op de wezenlijke 
vragen. Voor mij is dat het bewustzijn dat het leven eindig 
is. Dat je een keer verantwoording moet afleggen over je 
doen en laten. Dat is echt wat anders dan dreigen met hel 
en verdoemenis. Het is een aansporing voor een serieuze 
levenshouding.’ 

'Als er nu één volstrekt solidair is met ons mensen, dan is 
het God in de persoon van het kleine kind van Bethlehem. 
Gods menswording betekent ook dat God mens moet wor
den in ons, opdat wij Gods Liefde kunnen waarmaken voor 
anderen. Dat wij er zijn voor anderen. Voor vluchtelingen 
en voor mensen die geen huis hebben. Voor de mensen in 
Afrika. Dat mogen katholieken en protestanten samen 
vieren; Gods menswording in Christus. Laten we van dit 
geweldige feit getuigen, in woord en vooral in daad. Amen. 
Alleluja.'
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radio mét internet
GrootNieuwsRadio 1008 AM en www.grootnieuwsradio.nl: een trefzeker duo

De middengolf heeft een kleurrijke nieuwkomer!

Op 1 december is GrootNieuwsRadio 1008 AM officieel 

van start gegaan met een afwisselende programmering. 

Het radiostation heeft een christelijke inslag en richt 

zich voornamelijk op de gelovige luisteraar.

Actualiteiten en sociale thema's gaan hand in hand met 

kerknieuws en geestelijke onderwerpen, afgewisseld 

met de mooiste gospelsongs.

Een uitgekiende synergie van radio én internet maken 

dit nieuwe mediakoppel heel aantrekkelijk voor 

luisteraar en adverteerder.

1008 AM

s
SB

Stem af op GrootNieuwsRadio 1008 AM!

radiof'*'

http://www.grootnieuwsradio.nl


* Vacature
: In verband met. uitbreiding zoekt het CDA Bureau 

een enthousiaste:

Junior stafmedewerker M/V
i 38uurp/w

De functie is gecreëerd binnen de sector HRM/Steenkampinsti- 
tuut/partijontwikkeling die zich bezig houdt met opleiding en 

ï training, talentmanagement, kandidaatstellingsprocessen en
de ondersteuning aan lokale afdelingen.
Voor de vervulling zijn wij op zoek naar een enthousiaste team-

* werker, met enige werkervaring die in de breedte van het aan 
f dachtsgebied van de sector dé uitdaging van deze functie ziet!

Daarnaast is hij/zij in staat om eindverantwoordelijkheid te 
dragen voor de uitvoering van een deel van de bestaande acti- 

; viteiten van de sector en neemt hij deel in de projecten van de 
j andere (senior) stafmedewerkers.

* Ben jij onze nieuwe collega? Dan bieden wij jou een hecht
" team waarbinnen je de ruimte krijgt om te werken aan het zelf

standig organiseren van bijeenkomsten, opleidingen en trai
ningen voor de vele duizenden leden (politici en vrijwilligers) 

die het CDA telt. Je draagt hiervoor een eigen eindverantwoor
delijkheid voor wat betreft de uitvoering. Daarnaast krijg je de 
kans mee te denken over de te maken beleidskeuzes en mee 
te werken aan de inhoudelijke ontwikkeling van nieuwe acti
viteiten. De sector wil de kwaliteit van haar werk voortdurend 
verbeteren en daarom liggen er voor u op beleidsmatig en or
ganisatorisch vlak tal van uitdagingen, je kunt je daardoor in 
de breedte op organisatorisch en op meer beleidsmatig/inno- 
vatief gebied uitstekend ontwikkelen.

Aanstelling vindt plaats voor 38 uur per week en de stand
plaats is Den Haag. Voor meer informatie over deze functie kun 
je onze site raadplegen (www.cda.nl, doorklikken naar: Oplei
dingen of HRM of afdelingen). Ook kun je bellen met Carel Lae- 
nen, sectorhoofd HRM/Steenkampinstituut, telefoonnummer: 
070-3424865.

Je kunt tot 1 januari 2008 een sollicitatiebrief met CV richten 
aan het hoofd van de sector: Carel Laenen,
Buitenom 18, postbus 30453,
2500 GL DEN HAAG. l
E-mail: laenen.si@cda.nl.
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De Inspirerende Leider 

van Paul Donders cadeau bij 
een jaarabonnement
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Wo. 19 maart - Za, 22 maar,
Voor opgave en inlichtingen:
Bezinningscentrum de Zwanenhof
Retraitehuisweg 6, Zenderen
Tel. 074 - 265 95 25 www.zwanenh.
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abonnement van min.
1 Jaar op Leadership 
(€ 28,50) en ontvang 
De Inspirerende Leider 
(t.w.v. € 18,-) cadeau* 
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abonnement van min.
1 Jaar op Leadership 
en betaal het Ie jaar 
slechts € JZ-*
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Adres
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ík machtig EB media om het wrschuldigde 
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rekening:

Datum
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Ook dit jaar hebben weer heel veel lokale, provinciale en landelijke CDA- 
bestuurders en -volksvertegenwoordigers en ‘gewone’ CDA-leden de han
den uit de mouwen gestoken om van MADD (Make A Difference Day) een 
succes te maken.

Tekst Michael Schnackers Fotografie Dirk Hol, via leden

■yowel op vrijdag 2, als zaterdag 3 november deden veel 
^CDA-led' (extra) vrijwilligerswerk. Tal van bewinds
personen '1 kamerleden hielpen mee bij projecten als het 

van een speeltuin, het verwijderen van zwerf
afval, het helpen van chronisch zieken, een spellenmiddag 
met ouderen in een verzorgingshuis, het opknappen van 
een schoolgebouw enzovoort. MADD is bedoeld om samen
leving en politiek te wijzen op het belang van het vele 
vrijwilligerswerk dat in ons land door miljoenen mensen 

wordt verricht. In 2005 en 2006 deden meer dan honderd 
Gemeentelijke Afdelingen van het CDA mee aan deze dag. 
Ook nu weer waren veel Gemeentelijke Afdelingen actief. 
Partijvoorzitter van Heeswijk toonde zich verheugd over de 
inzet van zoveel CDA-leden.

Op deze en volgende pagina treft u een selectie van foto's 
van CDA-leden in actie op MADD.

Fotobijschriften Foto 1 jan Peter Balkenende en Leonard Geluk knappen een speeltuin op in Rotterdam Foto 2 Maxime Verhagen werkt mee aan 
het landschapsonderhoud op het Balloerveld Foto 3 en 4 Antoinette Vietsch verzorgt samen met de gemeenteraadsfractie een gezellige middag in 
een verpleeghuis Isselwaerde in ijsselstein Foto 5 Peter van Heeswijk knapt een inloophuis in Eindhoven op Foto 6 Rikus jager zet vrijwilligers van 
de Zonnebloem in het zonnetje in Veendam Foto 7 Burgemeester De Werff van Het Bildt heeft gekookt in het restaurant van de Beuckelaer
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Tweegesprek

Tweegesprek in
Leidschendam-Voorburg

Wopke Hoekstra en Eelco Ockers trekken er voor elke editie op uit om twee leden te ontmoeten in de schaduw 
van een historische plek in hun woonplaats. De één prominent aanwezig in de politieke arena als minister of 
staatssecretaris, de ander ‘gewoon’ lid van onze partij. Deze keer Maxime Verhagen (Maastricht, 1956), 
minister van Buitenlandse Zaken, en ondernemer Akbal Mohammed (District Nikiri in Suriname).
Zij ontmoeten elkaar bij het oude stadhuis aan de Herenstraat in Leidschendam-Voorburg.

Hoe is je gezinssituatie?
Verhagen: 'Ik ben getrouwd en heb drie kinderen.’
Lukt het een minister om zijn kinderen te zien 7
Verhagen: ‘Kinderen zijn het mooiste wat er is, al lukt het 
in het dagelijks leven niet altijd om intensief tijd met ze 
door te brengen. Daarom zijn juist dingen als vakanties zo 
belangrijk. En daarnaast probeer ik op bijzondere momen
ten iets extra’s met mijn kinderen te doen. Zo ben ik bij
voorbeeld met alle kinderen afzonderlijk voor hun tiende 
verjaardag een weekend samen op pad gegaan.’ 
En bij jou, Akbal?
Mohammed: ‘Van hetzelfde laken een pak. Ook gelukkig 
getrouwd, ook drie kinderen, en vaak te druk om ze genoeg 
te zien. Als je, zoals ik, veertien tot vijftien uur per dag aan 
het werk bent, is het een kwestie van balans zoeken.’ 
Wat is je geloof?
Verhagen: ‘Ik ben rooms-katholiek.’
Mohammed: ‘Bij mij is dat dualer. Ik ben van huis uit 
moslim, maar heb vroeger op rooms-katholieke scholen 
gezeten, en daar het een en ander van meegekregen. En ik 
zal je zeggen: er zijn meer overeenkomsten dan je denkt.' 
Waarom zijn er eigenlijk zo weinig moslims lid van het 
CDA?
Verhagen: ‘ja, dat is een goede vraag. We zijn immers 
geen kerkelijke partij, maar een volkspartij met gedeelde 
waarden. Wat dat betreft staan we zeker ook voor moslims 
open, ik denk dat het er voornamelijk mee te maken heeft 
dat er tegenwoordig sowieso maar weinig Nederlanders lid 
zijn van een politieke partij, en dus ook weinig moslims.' 
Mohammed: 'Het heeft vooral te maken met opvoeding. 
Nederlandse moslims worden te weinig opgevoed met het 
idee dat het goed is om lid te worden van een politieke par
tij. Wat dat betreft valt er nog veel te verbeteren.' 
Wat is het mooiste aan Leidschendam-Voorburg?
Verhagen: ‘Het mooiste is het Effatha-park, vlak bij mij in 
de buurt. Dat is een oase van rust. Ik ga daar altijd met veel 
plezier naartoe.'

Mohammed: 'De oude winkelstraat van Voorburg, en het 
bos.’
Wat is de belangrijkste passie in je leven buiten je werk? 
Mohammed: ‘Ik vind dat ik dankbaar moet zijn voor het
geen ik in het leven gekregen heb. Daarom probeer ik zo
veel mogelijk terug te geven. Mijn passie sluit daar bij 
aan. Ik doe naast mijn werk veel aan gehandicapten -en 
ouderenzorg.'
Verhagen: 'Mmm, ik zat aan skiën te denken, dat is mis
schien wat platvloerser, maar zonder meer een passie van 
me. En idealiter combineer ik dat met mijn andere passie: 
mijn gezin. Met het gezin naar de wintersport is altijd iets 
heel bijzonders.’
Wie is je politieke voorbeeld?
Verhagen: ‘Willy Brandt. Die is echt over zijn eigen scha
duw heen gesprongen. Eerst de knieval in Polen, en later 
zijn Ostpolitik - ik heb daar grote bewondering voor.' 
Mohammed: 'In Nederland: Aantjes en Van Agt, en buiten 
Nederland: Margaret Thatcher, omdat ze de macht van de 
Britse vakbond kapot gemaakt heeft.’
Vind je Bos nog steeds zo’n draaikont als tijdens de verkie
zingen? Maxime Verhagen en Akbal Mohammed schieten 
in de lach.
Verhagen: ‘Ik kan best goed opschieten met Bos. Ik heb tij
dens de campagne niet echt een blad voor de mond geno
men, en ik denk ook dat dit goed is. Dat hoort nu eenmaal 
bij politiek. Maar dat neemt niet weg dat ik nu best een 
biertje met hem kan drinken hoor. Hij komt ook regelmatig 
naar me toe in de ministerraad. We werken goed samen en 
dat is ook belangrijk.'
je vindt Bos dus nog steeds een draaikont? Beide heren 
schieten weer in de lach en Maxime Verhagen protesteert 
dat we suggestieve vragen stallen.
Akbal, vind jij Bos nog steeds een draaikont?
Mohammed: ‘Ik kan gelukkig wat vrijer praten dan de 
minister, en ik vind Bos nog steeds een enorme draaikont. 
En een slechte minister.’
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Hoe vaak per maand heb je Condoleeza Rice aan de 
telefoon ?
Verhagen: ‘We spreken elkaar regelmatig. Soms telefo
nisch, soms in de marge van een internationale vergade
ring. Rice is overigens zeer toegankelijk, en luistert ook 
echt naar wat er gezegd wordt.' 
Mohammed: ‘Niet vaak genoeg.’
Ondanks die toegankelijkheid en dat goede luisteren is 
Guantanamo Bay nog steeds open. Kunnen we dit nog lan
ger accepteren ?
Verhagen: ‘Laat ik heel duidelijk zijn: Guantanamo Bay 
moet dicht. Wat daar gebeurt, is niet in lijn met de men
senrechten. Maar als je meer algemeen naar de VS kijkt, 
zie je dat dit een land is dat pal staat voor mensenrechten 
en democratie. En juist als het gaat om een land waarmee 
je dergelijke basiswaarden deelt, moet je het gesprek hier
over aangaan. Maar daar moet je het niet bij laten, je moet 
ook kijken hoe je kunt helpen bij het oplossen van de ont
stane situatie, want reken maar dat de Amerikanen er zelf 
ook mee in hun maag zitten.’
Mohammed: ‘Iedere dag dat Guantanamo Bay open is, is er 
een teveel. Ik vind dat wij er als Nederland alles aan moe
ten doen om ervoor te zorgen dat de boel daar zo snel 
mogelijk dicht gaat.’
Welk land is de grootste bedreiging voor de wereldvrede? 
Verhagen: ‘Het gaat eigenlijk niet om landen, het gaat 
tegenwoordig veel meer om individuen en terroristische 
groeperingen, die niets ontziend te werk gaan. Wat landen 

betreft, is het belangrijk ervoor te zorgen dat VN-resoluties 
worden nageleefd. Daarmee kun je er bijvoorbeeld voor 
zorgen de potentiële dreiging die nu van Iran uitgaat geen 
acute dreiging wordt. Ik wil met Iran in gesprek blijven, 
maar de sancties wel aanscherpen als ze de internationale 
afspraken blijven negeren.’
Mohammed: ‘Ik zou bijna willen zeggen: Amerika. Maar als 
ik er wat langer over nadenk, kom ik uit op Saoedi-Arabië. 
Een groot deel van de aanslagplegers van 9/11 kwam daar 
vandaan, het land zit vol met terroristen en het wahabisme 
is er erg in zwang, en dat is een buitengewoon gevaarlijke 
en verfoeilijke stroming van de Islam.’
Tot slot, stel Vlaanderen scheidt zich binnenkort van België 
af, en besluit vervolgens graag met Nederland te willen 
fuseren. Moeten wij daar dan aan meedoen?
Verhagen: ‘Hoe België zijn regering formeert, daar heeft 
Nederland natuurlijk niets mee te maken. Wat telt, is dat 
België een uitstekende buur en Beneluxpartner is.
Ik volg de ontwikkelingen met belangstelling, maar weet 
als Maastrichtenaar als geen ander hoe verschillend 
Nederland en België zijn.'
Mohammed: ‘Zekeri Het lijkt me uitstekend als Vlaanderen 
zo snel mogelijk bij Nederland komt. Dat is voor beide lan
den beter, en zo kunnen we tenminste een vuist maken in 
Europa.’

Kijk voor meer vragen aan en antwoorden van beide mannen 

op www.cda.nl/hettijdschrift.
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Op weg naar goede Europese 
verkiezingen in juni 2009
Nu het Hervormingsverdrag, waarin 
de nieuwe Europese spelregels vastlig
gen, er is, kunnen we weer volop la
ten zien waarvoor we eigenlijk in Eu
ropa bezig zijn. Nu is het tijd om ons 
te concentreren op de inhoud. Om af 
te stemmen waarvoor we ons in de Eu
ropese politiek willen inzetten. Daar
om is het goed dat het CDA het initi
atief heeft genomen om in het hele 
land Europa-debatten te organiseren. 
Dat is niet alleen belangrijk om het be
wustzijn van Europa te vergroten en 
te horen wat er leeft in de achterban, 
maar het is ook een kans om de ken
nis en expertise van de leden in te zet
ten voor het bepalen van de prioritei
ten en accenten voor de komende tijd. 
De eerstvolgende verkiezingen zijn de 
Europese verkiezingen. Die zijn al in 
2009. Als sterke politieke partij moe
ten we laten zien dat we het gevecht 
met al die nieuwe ‘bewegingen’ in 
ons land glansrijk kunnen winnen. Ge
woon omdat we beter in staat zijn te 
onderkennen wat nodig is voor Europa 
en met onze visie de kiezer aan te spre
ken en omdat we beter dan wie ook 
weten wat er leeft in de achterban.

Als het gaat om de grote Europese the 
ma's van dit moment - dan denk ik on
der meer aan het Turkije-debat, de re
latie met Rusland, de vraag hoe we de 

economieën in Europa sterk kunnen 
houden, de discussies in de landbouw
politiek, de WTO-onderhandelingen, 
de vermindering van de administratie
ve lasten en de relatie van de Europe
se Unie met de Afrikaanse Unie, waar
over in december zelfs een top van de 
regeringsleiders van Europa en Afrika 
is gehouden. Dan is het geweldig om 
te kunnen zeggen dat de leden van de 
CDA-delegatie in het Europees Parle
ment op al deze terreinen een cruci
ale functie vervullen. Als woordvoer
der (rapporteur) op het betreffende 
terrein dan wel als voorzitter van een 
delegatie of in het bestuur van de ver
antwoordelijke Commissie. Dat doet 
Ria Oomen voor Turkije en Rusland en 
Lambert van Nistelrooij op het terrein 
van klimaatverandering, structuur
fondsen en de innovatieagenda. Co- 
rien Wortmann heeft de portefeuilles 
internationale handel en transport en 
zij vervult ook een belangrijke rol als 
vicevoorzitter van onze Europese par
tij: de Europese Volkspartij (EVP). Bert 
Doorn kent als geen ander de doelen, 
maar ook de valkuilen rond het stre
ven naar minder en eenvoudiger re
gelgeving en het terugdringen van ad
ministratieve lasten. Esther de Lange 
heeft zich vastgebeten in de belang
rijke dossiers van de landbouwhervor
mingen. Cornelis Visser is ons team 
komen versterken en richt zich niet 
alleen op economie en visserij, maar 
ook op cultuur, onderwijs en jeugd
beleid. Hij is enthousiast en buitenge
woon gemotiveerd. Hij kent het Parle
ment al, waardoor hij een uitstekende 
bijdrage zal kunnen leveren.

Zelf heb ik me de afgelopen maanden 
intensief bezig gehouden met de re
latie tussen de Europese Unie en de 
Afrikaanse Unie. Daarvoor ben ik de 
woordvoerder van het Parlement. Het 
wordt steeds duidelijker hoe proble
men en armoede in de ontwikkelings
landen gevolgen hebben voor ons in 
de Europese Unie, bijvoorbeeld op het 
gebied van migratie en klimaatveran
dering. We moeten lessen trekken uit 
het verleden. Onze steun moet meer 
zijn dan alleen financiële steun. We 

moeten ons richten op het versterken 
van Afrikaanse instellingen, goed be
stuur, veiligheid en het creëren van 
duurzame economische ontwikkeling. 
Het wordt dan ook de hoogste tijd om 
gezamenlijk een strategie te ontwik
kelen om de problemen aan te pak
ken. Begin december was hierover de 
EU-Afrikatop.

Tot slot nog iets over de zichtbaar
heid van Europa in ons land. Ik ben 
blij dat we in Nederland toch een be
gin hebben gemaakt met het vaststel
len van een vlaginstructie rondom de 
Europese vlag. Het kabinet heeft in de 
Staat van de Unie, die op Prinsjesdag 
verscheen, voorgesteld om op 9 mei 
(Schumandag of Europadag) van alle 
departementen en andere officiële ge
bouwen in Den Haag de Europese vlag 
te laten wapperen. Dat past bij een ini
tiatief dat ik in 2004 al nam om die Eu
ropese vlag veel meer uit te steken, ik 
hoop dus dat ook alle gemeenten en 
provincies daaraan willen meedoen.

Maria Martens 
voorzitter CDA-delegatie 
in het Europees Parlement

Cornelis Visser nieuw lid 
Europees Parlement
Tijdens de plenaire vergadering van 
het Europees Parlement in novem
ber, in Straatsburg, is Cornelis Visser 
benoemd tot parlementslid. Hij volgt 
hiermee joop Post op, die in septem
ber zijn functie als parlementslid heeft 
neergelegd. Cornelis Visser, voor
malig wethouder van de gemeente 
Goedereede, is lid van de commissies 
Economische en Monetaire Zaken, 
Visserij en de delegatie voor de betrek
kingen met China. Hij is plaatsvervan
gend lid van de commissie Cultuur 
en Onderwijs en de delegatie voor de 
betrekkingen met Israël. Daarnaast is 
hij het eerste aanspreekpunt voor de 
provincie Noord-Holland.

CDA tegen bodemrichtlijn
De CDA-delegatie in het Europees Par
lement heeft in november in eerste le
zing tegen de nieuwe bodemrichtlijn
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Cornelis Visser

gestemd. Onnodig en in strijd met het 
subsidiariteitsbeginsel was het oor 
deel van de delegatie. Maar de inhoud 
is mede onder invloed van een aantal 
amendementen van Lambert van Nis- 
telrooij behoorlijk aangepast.

In de onderhandelingen die nog lopen 
in de raad van milieuministers wordt 
het nu een stuk gemakkelijker voor 
lidstaten om zelf te bepalen welke ge 
bieden worden aangewezen als risico
gebied. Ook kunnen de lidstaten zelf 
in veel grotere mate blijven bepalen 
wanneer er sprake is van ‘waardevol
le bodem’. Ten slotte is Van Nistelrooij 
erin geslaagd meer autonomie te be
houden voor de nationale lidstaten 

om te bepalen hoe het bodembeleid 
wordt betaald. De CDA-delegatie was 
onder meer tegen de nieuwe bodem- 
richtlijn omdat vanuit de socialisti
sche fractie zeer vergaande voorstel
len waren geformuleerd die zouden 
leiden tot meer en overbodige bureau
cratie. Van Nistelrooij: 'Onze amende
menten om de richtlijn te verwerpen 
of minstens deze materie via de me
thode van open coördinatie tussen de 
lidstaten te laten regelen hebben het 
niet gehaald. Vroeg of laat krijgen we 
nu een Europese bodem richtlij n
De richtlijn is er mede gekomen, om
dat tot nu toe maar negen lidstaten ei
gen wetgeving ter bescherming van de 
bodem hebben. Daarom was er vanuit 
de nieuwe lidstaten druk om de zaak 
Europees te regelen. Maar er dreigt nu 
wel een stapeling van wetgeving, om
dat een aantal zaken al zijn geregeld 
via de Kaderrichtlijn water, de nitraat- 
richtlijn en andere regelingen.

Geen forse aanscherping van 
emissiehandel in luchtvaart
Het Europees Parlement is niet ak
koord gegaan met de forse aanscher
ping van de emissiehandel in de 
luchtvaart, zoals die door de milieu- 
commissie van het Parlement werd 
voorgesteld. Corien Wortmann-Kool, 
woordvoerder namens de CDA-delega- 
tie vindt dat goed nieuws, want hier
door stijgt de kans op deelname van 

landen buiten de EU aan het systeem. 
Ook wordt zo voorkomen dat Europese 
luchtvaartmaatschappijen onevenre
dig zullen worden verzwakt. Het staat 
voor het CDA als een paal boven water 
dat ook de luchtvaart moet bijdragen 
om de gevolgen van klimaatverande
ring op te vangen. Met emissiehandel 
in de luchtvaart loopt Europa voorop 
in de wereld. Het is goed tegen kli
maatverandering, omdat schoner vlie
gen wordt beloond. Corien Wortmann: 
‘Met de aanscherping van de milieu- 
commissie zouden echter vooral Euro
pese luchtvaartmaatschappijen fors in 
de buidel moeten tasten en zouden ze 
ten opzichte van Amerikaanse en Azi
atische concurrenten te sterk worden 
benadeeld. De luchtvaartmaatschap
pijen zouden daarbij niet alleen op 
fors minder uitstootrechten kunnen 
rekenen, maar ook worden gedwon
gen om een groot deel van de rechten 
via een veiling te kopen. Dit zou bete
kenen dat je zelfs met schone vliegtui
gen de bureaucratische molen van een 
veiling in zou moeten.’
Met de stemming in het Europees Par
lement is nu een ambitieuze, maar 
tegelijkertijd realistischere koers aan
genomen. Alle vliegtuigen, ook rege- 
ringsvliegtuigen, vallen eronder.
Op een aantal punten had de EVP-ED- 
fractie een nog iets gematigder lijn 
voorgesteld, bijvoorbeeld daar waar 
het gaat om de hoeveelheid »
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» beschikbare rechten. Desondanks 
kan gesproken worden van een positie 
ve uitslag. De financiële opbrengsten 
van de emissiehandel zullen ook voor 
onderzoek en ontwikkeling in de lucht
vaart kunnen worden aangewend.

‘Positie Assyrische christe
nen in Irak moet verbeteren
Bekend is dat er veel christenen zijn 
gevlucht uit Irak naar omringende lan
den zoals Syrië. Maar veel minder be
kend is dat er ook misschien wel twee 
miljoen christenen binnen Irak door 
intimidatie vanuit sommige moslim

gemeenschappen op drift zijn geraakt. 
Vaak komen deze mensen terecht in 
de buurt van de Vlakte van Nineve in 
het noorden van Irak.

Volgens Europarlementariër Esther de 
Lange worden deze mensen vaak over 
het hoofd gezien. Er komt wel enige 
financiële steun vanuit de Verenigde 
Staten, maar Europees Commissa
ris Benita Ferrero-Waldner (buiten
lands beleid) heeft zich tot nu toe op 
de vlakte gehouden. Volgens De Lan
ge ten onrechte. 'Europa is ook actief 
in Irak en moet dus oog hebben voor 

alle minderheden die daar wonen. In 
dat opzicht heeft de Europese Unie 
een traditie hoog te houden van actie
ve steun voor de bevordering van de 
mensenrechten.’
Esther de Lange wijst erop dat in het 
Midden-Oosten al sinds de tijd van Je
zus talloze christelijke minderheden 
leven. Bij problemen zijn zij als eer
ste het kind van de rekening. Vooral 
in oorlogsgebieden staan deze groe
pen onder zeer zware druk. Ze nam 
daarom het initiatief voor een resolu
tie, die door het Europees Parlement 
is aangenomen.
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De Europese Volkspartij en de Europese Democraten (EVP-ED) vormen de fractie van 
christendemocraten en aanverwante stromingen in het Europees Parlement.

Globalisering biedt kansen
‘Globalisering hoort bij het dagelijks 
leven. Daar moeten we niet bang voor 
zijn. Het is wel aan de politici en de be
stuurders om te zoeken naar oplossin
gen voor de problemen die daarbij op
doemen. Zo moeten we aan de voor
avond van de feestdagen op het einde 
van het jaar aan ouders en grootou
ders kunnen garanderen dat zij veilig 
speelgoed aan hun kinderen en klein
kinderen cadeau kunnen geven.’ Dat 
zei joseph Daul, voorzitter van de EVP- 
ED-fractie in het Europees Parlement, 
tijdens een debat, in november, over 
de gevolgen van de globalisering. Hij 
ging de fractie voor in de boodschap 
dat de vrije wereldhandel op zichzelf 
goed is voor de Europese economie.

Maar er zijn ook zorgen, bijvoorbeeld 
over de sterk gestegen voedselprijzen 
en over de veiligheid van ons voedsel. 
‘We moeten onze burgers garanderen 
dat ze veilig voedsel tegen zo laag mo
gelijke prijzen krijgen’, aldus Daul.
‘Maar’, zei Daul ook, ‘globalisering 
mag niet ten koste gaan van de zwaks- 
ten onder ons. Het mag niet ten koste 
gaan van kinderen, die soms nog wor
den uitgebuit. Globalisering moet ons 
helpen om zowel binnen landen als 
tussen landen onderling allerlei onge
lijkheden te bestrijden en zoveel mo
gelijk gelijkwaardigheid na te streven. 
Omdat de Europese economie een 
krachtige motor is voor de hele we
reldeconomie zijn er veel bedrijven die 
zich hier willen vestigen. Dat kan en 

dat mag, maar ze moeten zich dan wel 
houden aan onze regels, onze waar
den en normen, bijvoorbeeld ten aan
zien van gezondheid, duurzaamheid, 
milieu en bescherming van de consu
ment. De regels van de Europese inter
ne markt met een vrije handel en re
gels van sociale gelijkheid en bescher
ming functioneren goed. We kunnen 
en moeten proberen dat stelsel ook 
zoveel mogelijk te laten functioneren 
op een vrije wereldmarkt die ontstaat 
als gevolg van de globalisering. Dat 
streven bleek een succes tijdens het 
eerste overleg in november van dit 
jaar in Washington in het kader van 
het eerste transatlantische economi
sche beraad. Datzelfde moeten we na
streven in onze betrekkingen met Bra-
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zilië, China en India.’ Marianne Thys
sen, coördinator van de fractie betref
fende globalisering, vindt dat de Euro
pese Unie vooral kan profiteren van de 
globalisering, omdat we afhankelijk 
zijn van buitenlandse grondstoffen en 
arbeidskrachten. De Lissabonstrate
gie moet volgens haar niet alleen gel
den voor de interne markt, maar ook 
zoveel mogelijk worden toegepast op 
een vrije wereldhandel. ‘Laten we ons 
niet zozeer focussen op statistieken 
en streefcijfers, maar op de doelstel
lingen: meer en betere banen, en een 
betere levenskwaliteit voor zoveel mo
gelijk mensen.’

‘Noodhulp EU efficiënter en 
effectiever organiseren’
Van Afghanistan tot Zimbabwe geeft 
de Europese Unie dagelijks noodhulp 
aan honderdduizenden mensen, maar 
het wordt steeds moeilijker om nood
hulp op tijd en in voldoende mate te le
veren. De EVP-ED-fractie gaf daarom in 
de novemberzitting van het Europees 
Parlement het groene licht voor een 
oyereenkomst tussen de Raad van mi
nisters van de lidstaten, de Europese 
Commissie, het dagelijks bestuur van 
de Europese Unie, en het Europees Par
lement. Door die aanpak kan de hulp 
beter op elkaar worden afgestemd. 
De uit Polen afkomstige fractiewoord
voerder Filip Kaczmarek verklaarde 
in het debat: ‘De Europese Unie is de 
grootste donor in de wereld, jaarlijks 
wordt meer dan twee miljard euro uit
gegeven aan noodhulp. Dat is meer 
dan 40 procent van de totale nood
hulp van de internationale gemeen
schap. Die twee miljard euro komt 
enerzijds vanuit de individuele lid
staten van de EU en anderzijds recht
streeks vanuit de EU-begroting. Het 
is de bedoeling dat de lidstaten en de 
EU als geheel voortaan hun hulp beter 
gaan afstemmen. Op die manier kan 
veel meer worden bereikt met hetzelf-

de geld.’ Betere afstemming is ook no
dig omdat de problemen bij het geven 
van noodhulp steeds groter worden. 
Was vroeger humanitaire hulp nodig 
om burgers te helpen bij een oorlog 
tussen twee landen, tegenwoordig is 
er meer en meer sprake van binnen
landse conflicten, waardoor het aan
tal vluchtelingen toeneemt. Het gaat 
dan vooral om vluchtelingen die bin
nen hun eigen land naar veiliger oor
den trekken. Burgeroorlogen worden 
uitgevochten door ongeorganiseerde 
troepen die zich nauwelijks iets aan
trekken van internationaal humanitair 
recht. Daardoor wordt het voor hulp
verleners steeds gevaarlijker om hu
manitaire hulp te bieden. En ten slot
te lijkt het erop dat natuurrampen, zo
als overstromingen, in omvang en fre
quentie toenemen. Er moet daarom 
alles aan gedaan worden om de orga
nisatie van noodhulp zo efficiënt en ef
fectief mogelijk te organiseren. Betere 
afstemming tussen de individuele lid
staten en de EU als geheel is daartoe 
een noodzakelijke eerste stap.

Mnungu 1 kamp bij Coma, Congo, waar de Europese noodhulporganisatie ECHO actief is

\/ragen over Europa?
Neem contact op met 'Europe direct’.
Bel het gratis nummer 
00800-67891011.

‘Europe direct’ is een informatiedienst 
van de Europese Commissie en kunt u 
ook vinden op internet;
http://ec.europa.eu/europedirect

In Nederland zijn ook zestien infor
matiecentra, meestal gevestigd in de 
openbare bibliotheek, waar u niet al
leen algemene informatie kunt krij
gen, maar ook praktische informa
tie over tientallen onderwerpen, zo
als onder meer de erkenning van 
de diploma's in het buitenland en 
adresgegevens.

Online Meer weten over de EVP-ED-fractie 
in het Europees Parlement?
Surf naar: www.evp-ed.org
Meer weten over de EVP-partij?
Surf naar: www.epp-eu.org

Colofon Uitgegeven door de EVP-ED-fractie en de CDA-delegatie in het Europees Parlement Fractievoorzitter )oseph Daul 

Redactie Eduard Slootweg, Françoise Petit, Koos van Houdt Foto’s Tenzij anders vermeld, EVP-ED fractie, Europees Parlement, 

Europese Commissie, CDA.
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van Michel van der Plas

Zend ons een engel in de nacht PERSOONLIJKE KERSTGROET
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En dan dit nog

Nieuw lid van ■ I

Naam
Marjolein Heemels

Leeftijd
26 jaar

Woonplaats
Sittard

Woonsituatie
Samenwonend

Opleiding/werk
Verpleegkundige, 
afdelingshoofd 
verpleegafdeling 
Maaslandziekenhuis

Omschrijf je karakter eens in vijf 
woorden? Zorgzaam voor mens 
en natuur.
Wie is je favoriete politicus,
en waarom? Ab Klink. Ik heb vertrouwen 
in hem, omdat hij, ondanks moeilijke 
maatregelen om de kwaliteit van de zorg 
in de toekomst te kunnen waarborgen, 
oog heeft voor de cruciale rol die ver
pleegkundigen hierin spelen.
De beroepseer van verpleegkundigen 
mag niet aangetast worden.
Waar word je door geïnspireerd? 
‘Enthousiasme heeft iets magisch. Het 
betekent het verschil tussen middelma
tigheid en succes’. Naar een uitspraak 
van mijn zusje Cecile. Voor elkaar zijn we 
een onuitputtelijke bron van inspiratie. 
Ik heb voor het CDA gekozen, omdat... 
...ik op deze manier het CDA beter kan 
leren kennen.
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Het CDA is nu nog de grootste politieke ledenorganisatie van 
Het totale ledenaantal van het CDA daalt echter wel. Vandaa 
CDA is gestart met de lid-werft-lid-actie:

Met deze lid-werft-lid-actie 
kunt u mooie prijzen winnen

Heeft u aan het eind van het jaar de 
meeste nieuwe leden geworven, dan 
mag u een bedrag weggeven van 
€ 500.- aan een goed doel en wint u zelf 
€ 500,-. Ook wordt er iedere maand een

aanmoedigingsprijs uitgeke 
‘winnaar van de maand'.
Als ieder lid één lid werft, vt 
twee keer zo grootl Doet u 
U kunt de bon sturen naar Cl 
nummer 1700, 2501 WB Der

c/jfis een maamt long tlwler mtwgía 
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Gratis advertentie

www.vluchteling.org 
tel. (070) 346 89 46 
Stadhouderslaan 28 
2517 HZ Den Haag
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BLIJ
MET ALLES
Vluchtelingen zijn blij met alles. Zoals een 
matras en een deken. Een jerrycan om water 
mee te halen. Een handdoek en wat zeep. 
Veel hoeft het niet te zijn.

Giro 999. Stichting Vluchteling, Den Haag.
vvww.viuchteling.org

STICHTING
VLUCHTELING

http://www.vluchteling.org
vvww.viuchteling.org
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